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Πρόλογος 

 

     Η διαµόρφωση των εθνικών κοινωνικο – οικονοµικών συνθηκών των τελευταίων 

τριών ετών, αποτέλεσµα της οικονοµικής κρίσης που µαστίζει την χ ώρα µας, 

δηµιούργησε την ανάγκη επαναπροσδιορισµού της έννοιας της ανάπτυξης, όπως και 

του ρόλου της οικονοµικής θεωρίας στην διαδικασία της αναπτυξιακής διαδροµής. 

Ακολούθως, ανακύπτει «η ανάγκη διαµόρφωσης µίας κοινά αποδεκτής 

διεπιστηµονικής και ολοκληρωµένης θεωρίας για την ‘ανάπτυξη’, η οποία να 

εναρµονίζεται µε την πολυδιάστατη και ολοκληρωµένη φύση της φυσικής και της 

κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας την οποία η ‘ανάπτυξη’ καλείται µε 

ανάλογο τρόπο να επηρεάσει ‘θετικά’ σε όλα τα επίπεδα» (Rokos 1972, 1976, 1995a, 

Ρόκος 1995β, 1995γ, 1998). Η σωστή αξιοποίηση του συνεταιριστικού θεσµού, µε τις 

αρχές και τις αξίες που υποστηρίζει, θεωρείται ότι συµβάλλει προς την κατεύθυνση 

µίας οικονοµικής ανάπτυξης η οποία δύναται να συντελεί και να συµβαδίζει µε την 

κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη, µε την 

ανάπτυξη πρωτοβουλιών και την πραγµατοποίηση στοχευµένων δράσεων οι  οποίες 

τελούν σε αρµονία µε το φυσικό και ανθρωπογενές περιβάλλον. Καθώς το Βελβενδό 

Κοζάνης θεωρείται πρότυπο ανάπτυξης για τον ελλαδικό χώρο, ενώ οι συνεταιρισµοί 

του υποδειγµατικά παραδείγµατα, επιλέχθηκε ως περίπτωση µελέτης, για την 

διεξαγωγή ποιοτικής έρευνας ώστε να είµαστε σε θέση, µέσα από την καταγραφή και 

ανάλυση της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας της υπό µελέτη 

περιοχής, να εξαγάγουµε συµπεράσµατα προκειµένου να προχωρήσουµε στην 

διερεύνηση της συµβατότητας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το 

είδος της ανάπτυξης που συντελείται στο Βελβενδό Κοζάνης. Ένας από τους κύριους 

στόχους της παρούσας εργασίας είναι η ποιοτική έρευνα, η οποία διεξήχθει στο 

Βελβενδό Κοζάνης, να έχει και µία ευρύτερη απήχηση, αναδεικνύοντας τον τρόπο 

λειτουργίας της υπό µελέτη κοινωνίας, ώστε να αποτελέσει παράδειγµα και για άλλες 

κοινωνίες. Για την ακρίβεια, µέσα από τις βασικές πεποιθήσεις, τις αξίες και τις 

αρχές που προασπίζεται η κοινωνία του Βελβενδού, όπως και µε την ανάπτυξη 

πρωτοβουλιών, τις στοχευµένες δράσεις που πραγµατοποιεί και τα ενεργήµατά της, 

δύναται να φωτίσει τον δρόµο και σε άλλες παρόµοιες κοινότητες οι  οποίες 

στοχεύουν στην επίτευξη µίας Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης, για µία ζωή 

σ ’έναν καλύτερο κόσµο. 
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     Η εκπόνηση της µεταπτυχιακής εργασίας δεν θα ήταν εφικτή δίχως την συµβολή 

κάποιων ατόµων που έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στην πραγµατοποίησή της. Γι’αυτό 

θα ήθελα να ευχαριστήσω θερµά: 

Ø Τον Οµότιµο Καθηγητή κ. Ρόκο Δηµήτριο για την επίβλεψη της παρούσας 

εργασίας, την ηθική συµπαράσταση καθώς και για τις πολύτιµες συµβουλές του.  

 

Ø Την Καθηγήτρια κ. Δηµοπούλου Έφη για τις συµβουλές και παρατηρήσεις της. 

 

Ø Τον Καθηγητή κ. Κουτσόπουλο Κωνσταντίνο για τις συµβουλές του. 

 

Ø Τον κ. Κώτσιο Βάιο για την αµέριστη ηθική συµπαράστασή του καθ’όλη την 

διάρκεια εκπόνησης της παρούσας εργασίας, τις συµβουλές και τις παρατηρήσεις 

του. 

 

     Τέλος, θα ήθελα να ευχαριστήσω την κοινωνία του Βελβενδού για την θερµή 

υποδοχή τους όπως και τα άτοµα εκείνα τα οποία έλαβαν µέρος στην έρευνα, των 

οποίων η συµµετοχή στάθηκε καθοριστικός παράγοντας για την εκπόνηση της 

παρούσας εργασίας. 
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“Η καλύτερη φόρµουλα  για την αναγκαία 

συνεργασία θεωρίας και πρακτικής πο υ ξέρω 

προέρχεται από  τον Μάο Τσε Τούνγκ. Πηγαίνετε 

στους πρακτικούς ανθρώπους, λέει, και διδαχτείτε 

απ’αυτούς: ύστερα συνθέστε την πείρα τους σε αρχές 

και θεωρίες και ύστερα ξαναγυρίστε στους 

πρακτικούς ανθρώπους και καλέστε τους να 

εφαρµόσουν  αυτές  τις αρχές  και µεθόδους για να 

λύσουν τα  προβλήµατά  τους και να εξασφαλίσουν 

την ελευθερία και την ευτυχία.” 
 

(από “Το µικρό είναι όµορφο”, Σουµάχερ Ε.Φ., 1980) 
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Περίληψη 

 
     Η περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης, αναµφισβήτητα, αποτελεί πρότυπο 

ανάπτυξης, στο πλαίσιο του ελλαδικού χώρου. Η αυτοοργάνωση, ο  κοινοτισµός, το 

συλλογικό πνεύµα, η αλληλεγγύη, η αλληλοβοήθεια, η εργατικότητα, η 

φιλευσπλαχνία και η φιλοµάθεια αποτελούν µερικά από τα χαρακτηριστικά 

γνωρίσµατα της κουλτούρας των βελβενδινών, τα οποία συνέβαλλαν σηµαντικά τόσο 

στην οικονοµική ανάπτυξη του τόπου, όσο και στην κοινωνική, πολιτισµική, 

πολιτική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη. Οι βελβενδινοί κατάφεραν να 

οργανωθούν τόσο κοινωνικά όσο και οικονοµικά, µε αποτέλεσµα την ανάπτυξη και 

οργάνωση του συνεταιριστικού κινήµατος και την δηµιουργία δύο αγροτικών 

συνεταιρισµών στο Βελβενδό, οι  οποίοι αποτελούν τους βασικούς πυλώνες της 

τοπικής οικονοµίας και θεωρούνται υποδειγµατικά παραδείγµατα ανάπτυξης για τα 

ελληνικά δεδοµένα. 

 

     Για τους παραπάνω λόγους, επιλέχθηκε το Βελβενδό Κοζάνης, ως περίπτωση 

µελέτης, για την καταγραφή και ανάλυση της υφιστάµενης φυσικής και κοινωνικο – 

οικονοµικής πραγµατικότητας, που αναδεικνύει το Βελβενδό ως πρότυπο ανάπτυξης, 

µε στόχο την παραγωγή κοινωνικών εξηγήσεων, για την διερεύνηση της 

συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το είδος 

της ανάπτυξης που συντελείται στην υπό µελέτη περιοχή. Καθώς κεντρικό ρόλο στην 

αναπτυξιακή διαδικασία του Βελβενδού, διαδραµατίζει η ύπαρξη των δύο τοπικών 

αγροτικών συνεταιρισµών, διεξήχθει επιτόπια ποιοτική έρευνα, στο πλαίσιο της 

οποίας διερευνάται η σηµασία της ύπαρξης και λειτουργίας των συνεταιρισµών στην 

αναπτυξιακή πορεία της υπό µελέτη περιοχής, στη βάση των αρχών, των αξιών και 

των ενεργηµάτων της ολοκληρωµένης ανάπτυξης. Σύµφωνα µε τον Ρόκο (2001), «η 

οικονοµική ανάπτυξη θα πρέπει να συµβαδίζει και να συντελεί στην κοινωνική, 

πολιτική και πολιτισµική ανάπτυξη όλων των ανθρώπων, αξιοποιώντας την 

τεχνολογική πρόοδο, και έχοντας ως άξονα των πρωτοβουλιών και δράσεων της, σε 

τοπικό, περιφερειακό, εθνικό, υπερεθνικό και πλανητικό επίπεδο, την ανάγκη 

προστασίας της φύσης, η οποία εµπεριέχει τον άνθρωπο ως αναπόσπαστο µέρος της 

και τους πολιτισµούς τους». Για την επίτευξη της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης, κρίνεται αναγκαίος ο  επαναπροσδιορισµός του ρόλου της οικονοµικής 
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θεωρίας στον κοινωνικό βίο του σύγχρονου ανθρώπου, µε διαφορετικές µεθόδους 

παραγωγής και κατανάλωσης, ώστε να εξασφαλίζεται µία προοπτική διάρκειας. Η 

σωστή αξιοποίηση του συνεταιριστικού θεσµού θεωρείται ως µία λύση που 

προσανατολίζεται σε αυτήν την κατεύθυνση.  

 

     Εποµένως, ο  ερευνητικός σχεδιασµός που πραγµατοποιήθηκε για την διεξαγωγή 

της παρούσας ποιοτικής έρευνας, οικοδοµήθηκε βάσει της διατύπωσης ενός νοητικού 

γρίφου. Ο νοητικός γρίφος αποτελεί µία υπόθεση, η οποία εκφράζει την ουσία της 

έρευνας, βάσει της οποίας διατυπώνονται τα κατάλληλα ερευνητικά ερωτήµατα που 

συνδέουν το ζητούµενο της έρευνας µε τον τρόπο µε τον οποίο αυτό διερευνάται. Ο 

νοητικός γρίφος της παρούσας έρευνας είναι ο  εξής: «Οι συνεταιρισµοί του 

Βελβενδού Κοζάνης προάγουν την Ολοκληρωµένη Ανάπυξη στην ευρύτερη περιοχή 

του Βελβενδού». Στην συνέχεια, τ α ερευνητικά ερωτήµατα που τέθηκαν, προς 

απάντηση του νοητικού γρίφου, διερευνούν εάν ο  τρόπος λειτουργίας των 

συνεταιρισµών του Βελβενδού αντιπροσωπεύει τις εφτά συνεταιριστικές αρχές 

καθώς και αν µέσω του συγκεκριµένου τρόπου οικονοµικής οργάνωσης, η 

οικονοµική ανάπτυξη του Βελβενδού συµβαδίζει µε την κοινωνική, πολιτική, 

πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη µε σεβασµό στον άνθρωπο και στο 

φυσικό περιβάλλον.  

 

     Η ανάλυση των ποιοτικών δεδοµένων της έρευνας, οδήγησε στην παραγωγή 

κοινωνικών εξηγήσεων που αφορούν τόσο στην προσπάθεια απάντησης του νοητικού 

γρίφου, όσο και στην διερεύνηση της συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης 

Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξης που συντελείται στην υπό 

µελέτη περιοχή. Η παραγωγή των κοινωνικών εξηγήσεων στηρίχθηκε στην 

προσέγγιση της ερµηνευτικής θεώρησης, ενώ ως βασικό µεθοδολογικό εργαλείο για 

την παραγωγή των ερευνητικών δεδοµένων χρησιµοποιήθηκε η  ηµιδοµηµένη 

ποιοτική συνέντευξη. Ακολούθως, η επιλογή των δειγµατοληπτικών µονάδων αφορά 

στην µέθοδο της θεωρητικής δειγµατοληψίας. Επίσης, στην προσπάθειά µας να 

εξασφαλίσουµε την εγκυρότητα και την αξιοπιστία της έρευνας, χρησιµοποιήσαµε τις 

εξής στρατηγικές: 1) Μέθοδος του τριγωνισµού, 2) Αντιπροσωπευτικότητα, 3) 

Αναστοχαστικότητα, 4) Διαλογική, 5) Έλεγχος από τρίτους. 
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     Μέσα από την ανάγνωση των ποιοτικών δεδοµένων της έρευνας, 

πραγµατοποιήθηκε µία όσο το δυνατόν ακριβής καταγραφή της υφιστάµενης φυσικής 

και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας του Βελβενδού Κοζάνης, όπου 

αναδεικνύεται ο  ρόλος των αγροτικών συνεταιρισµών στην αναπτυξιακή διαδικασία 

της υπό µελέτη περιοχής και συµπεραίνεται ότι: αφ’ενός «Οι συνεταιρισµοί του 

Βελβενδού Κοζάνης προάγουν την Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη στην ευρύτερη περιοχή 

του Βελβενδού» και αφ’ ετέρου, προασπίζονται τις αξίες και τις αρχές που 

υποστηρίζει ο  συνεταιριστικός θεσµός. Στην συνέχεια, πραγµατοποιήθηκε η 

διερεύνηση της συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξης που συντελείται στην υπό µελέτη περιοχή, 

σύµφωνα µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που αναδεικνύονται από την υφιστάµενη 

κατάσταση, όπως και η διατύπωση κάποιων βασικών αναπτυξιακών προτάσεων που 

αφορούν στην περαιτέρω ανάπτυξη των συνεταιρισµών - αγγίζοντας όλους τους 

τοµείς της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας. Τέλος, καθώς 

ένας από τους βασικούς στόχους της παρούσας εργασίας ήταν να µην περιορίζεται 

στο πλαίσιο της υπό µελέτη περιοχής αλλά να έχει και µία ευρύτερη απήχηση, 

πραγµατοποιήθηκε µία προσπάθεια ανάδειξης του τρόπου λειτουργίας της υπό 

µελέτη κοινωνίας, ώστε να αποτελέσει παράδειγµα και για άλλες κοινωνίες που 

στοχεύουν σε µία διαφορετικού είδους ανάπτυξη, σε µία ανάπτυξη που αξίζει να την 

βιώνεις. 
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Abstract 
 

     The area of Velvendos in Kozani is arguably a model of development, in Greece. 

Self-organization, communalism, the collective spirit, solidarity, mutual aid, 

industriousness and curiosity are some of the features of the culture of the people who 

live there, which contributed so significantly to the economic development of the 

country as well as to the social, cultural, political and technical/technological 

development. The people of Velvendos managed to organize their area both socially 

and economically, resulting in the development and organization of the cooperative 

movement and the creation of two rural cooperatives in Velvendos, which are the 

pillars of the local economy and examples of development for the Greek data. 

 

     For all the above reasons, Velvendos Kozanis was chosen as a case study for the 

recording and analysis of existing the natural and socio-economic reality that 

highlights the Velvendo as a prototype for development, in order to produce social 

explanations, to investigate the compatibility of the theory of Worth-living Integrated 

Development to the type of development that occurs in the studied area. As the 

existence of two local agricultural cooperatives plays a pivotal role in the 

development process of Velvendo a qualitative research was conducted on the field, 

in which all the importance of the existence and operation of cooperatives in 

developmental course of the study area is studied, based on the principles, values and 

acts of the integrated development. According to Rokos (2001), «economic 

development proceeds with and contributes to the social, political and cultural 

development of all persons on earth, with the utilization of the technology, and 

acknowledges the need for protection of nature, of which all people and their cultures 

are an integral part, and makes this need an axis of initiatives and actions, at the local, 

regional, national, transnational and global level». In order to achieve the Worth-

living Integrated Development, it is necessary to redefine the role of the economic 

theory in the social life of the modern man, with different methods of production and 

consumption so as to ensure a lasting prospect. Proper utilization of the cooperative 

institution is considered as a solution which is oriented toward this direction. 
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     Therefore, the research design which was conducted for this qualitative research 

was constructed based on the wording of a mental puzzle. The puzzle is a mental 

case, which captures the essence of the research and in which appropriate questions 

that connect the required research with the manner in which its subject was 

investigated occur. The mental puzzle of this research is the following: "The 

cooperatives of Velvendos in Kozani promote the integrated growth in the area of 

Velvendos." Next, the research questions in response to the mental puzzle investigate 

whether the mode of cooperatives of Velvendos represents the seven cooperative 

principles and whether through this mode of economic organization, the economic 

development Velvendos is consistent towards the social, political , cultural and 

technical/technological development with respect to the people and the natural 

environment.  

 

     The qualitative analysis of the survey data, led to the production of social 

explanations relating to both the effort to produce a response to the mental puzzle and 

to investigate the compatibility of the theory of the Worth-living Integrated 

Development with the type of development that occurs in the area of study. The 

production of social explanations was based on the approach of the interpretative 

approach, while the semi-structured qualitative interview was used as a key 

methodological tool for the production of research data. Subsequently, the selection 

of sample points regards to the method of sampling theory. Also in our effort to 

ensure the validity and reliability of the survey, we used the following strategies: 1) 

Method of triangulation , 2) Representativeness , 3) reflexivity , 4) Interactive , 5) 

Third party control . 

 

     Through the reading of the qualitative survey data, there was conducted one as far 

as possible accurate record of the existing physical and socio - economic reality of 

Velvendos in Kozani, where the role of agricultural cooperatives is highlighted in the 

development process of the study area and it is concluded that: on the one hand "the 

cooperatives of Velvendos in Kozani promote the integrated development in the area 

of Velvendos" and on the other hand, they are defending the values and principles 

that support the cooperative institution. Then the compatibility of the theory of 

Worth-living Integrated Development was investigated against the type of 

development that occurred in the area of study, according to the specific 
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characteristics that emerge from the current situation. Also, the wording of some key 

development proposals which regard the further development of cooperatives - 

touching all areas of physical and socio - economic reality is produced. Finally, since 

one of the main objectives of this work was not to be limited to the context of the 

study area, but also to have a broader appeal, an attempt was made to highlight the 

workings of the society under study, so as to set an example for other communities 

aiming to provide a different kind of development, a development that is worth 

experiencing. 
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1. Εισαγωγή 
 

     Κατά την διάρκεια της εξελιχτικής πορείας της ανθρωπότητας, οι διάφορες 

ιστορικές περίοδοι έδωσαν το δικό τους στίγµα σε διαφορετικά είδη ανάπτυξης.  Στις 

µέρες µας, η υφιστάµενη φυσική και κοινωνικο – οικονοµική πραγµατικότητα, τόσο 

σε εθνικό όσο και σε υπερεθνικό επίπεδο, µας οδηγεί να αναστοχαστούµε την έννοια 

της ανάπτυξης και τον τρόπο που αυτή συντελείται. Για την ακρίβεια, προκύπτει «η 

ανάγκη διαµόρφωσης µίας κοινά αποδεκτής διεπιστηµονικής και ολοκληρωµένης 

θεωρίας για την ‘ανάπτυξη’, η οποία να εναρµονίζεται µε την πολυδιάστατη και 

ολοκληρωµένη φύση της φυσικής και της κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας 

την οποία η ‘ανάπτυξη’ καλείται µε ανάλογο τρόπο να επηρεάσει ‘θετικά’ σε όλα τα 

επίπεδα» (Rokos 1972, 1976, 1995a, Ρόκος 1995β, 1995γ, 1998). Καθώς η έννοια της 

ανάπτυξης αποτελεί σηµείο αναφοράς για την παρούσα εργασία και την κύρια 

υποστηρικτική βάση για την εκπόνησή της, η  σύντοµη ιστορική ανασκόπηση που 

ακολουθεί, στοχεύει τόσο στην κατανόηση της σηµασίας του ρόλου της για την 

ανθρώπινη εξέλιξη όσο και στον τρόπο που γίνεται αντιληπτή η ανάγκη 

επαναπροσδιορισµού της. 

 

     Η έννοια της ανάπτυξης διαµορφώθηκε µέσα από µία µακρά ιστορική πορεία και 

µε το πέρασµα πολλών πολιτισµών. Ο άνθρωπος έκανε την εµφάνισή του πριν από 

2.500.000 χρόνια και ανάλογα µε την πρόοδό του, πήρε τις εξής ονοµασίες: homo 

habilis (ικανός άνθρωπος), homo erectus (όρθιος άνθρωπος), homo sapiens ( σοφός 

άνθρωπος) και τέλος homo sapiens sapiens (σοφότατος άνθρωπος), απόγονοι του 

οποίου είµαστε κι εµείς. Ξεκινώντας από την Παλαιολιθική περίοδο, ο άνθρωπος 

µαζεύει καρπούς, ασχολείται µε το ψάρεµα, το κυνήγι και κατασκευάζει εργαλεία 

χρησιµοποιώντας οστά ζώων. Σύµφωνα µε τον Κ. Μαρξ ο  άνθρωπος είναι ζώο – 

κατασκευαστής εργαλείων, αφού χρησιµοποιώντας την τεχνική και την σοφία του 

κατάφερε να διαχωριστεί από τα υπόλοιπα είδη και να εξελιγχθεί στο είδος 

άνθρωπος, αξιοποιώντας τ ις φυσικές ύλες του περιβάλλοντός του και 

διαµορφώνοντας τελικά το πλαίσιο της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής του 

πραγµατικότητας. Έτσι, ο άνθρωπος ακολουθώντας µία διαδικασία εξέλιξης αρχίζει 

να οργανώνεται σε µικρές οµάδες που αποτελούν τις πρώτες µορφές οργανωµένης 

και ιεραρχικά δοµηµένης κοινωνίας, το αίσθηµα της επιβίωσης τον ωθεί στην 
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βελτίωση της τεχνικής µε την ταυτόχρονη ανάπτυξη της διανόησης, κι έτσι 

αναπτύσσεται η κτηνοτροφία και η γεωργία, επιδίδεται στην τέχνη ως µέσο 

έκφρασης των συναισθηµάτων του, ενώ ο  σοφότατος άνθρωπος στοχάζεται το 

µυστήριο της ζωής και του θανάτου και πράττει πιστεύοντας σε δυνάµεις που 

επηρεάζουν την ζωή των ανθρώπων δηµιουργώντας τη θρησκεία. Παρακάτω 

παρατίθεται ένα απόσπασµα από το έργο του Σοφοκλή “Αντιγόνη” (στ. 332-375), 

όπου µε αµεσότητα περιγράφεται η ανθρώπινη πρόοδος στη ροή του χρόνου, η 

ανάπτυξη της τεχνικής και της σοφίας του ανθρώπου καθώς και η ανάγκη του για να 

δαµάσει τα στοιχεία της φύσης κατεχόµενος από το αίσθηµα της επιβίωσης: 

 

“Πολλά είναι τα παράδοξα µα τίποτα πιο θαυµαστό από τον άνθρωπο. Πέρα από τον 

αφρισµένο ωκεανό περνάει µε το νοτιά, ξεσκίζοντας τα φουσκωµένα κύµατα, και τη 

Γη την υπέρτατη θεά, την άφθαρτη και ακάµατη οργώνει µε το αλέτρι το δεµένο στα 

άλογα, προσπαθώντας να την κάνει να βλαστήσει χρόνο µε τον χρόνο. Κυνηγάει και 

πιάνει τα ελαφρόµυαλα πουλιά, στήνει παγίδες σε θεριά κι αγρίµια της στεριάς και 

δίχτυα για τον θ ησαυρό της θάλασσας. Κι εξουσιάζει ο  τετραπέρατος βουνά και 

κάµπους, περνάει το χαλινάρι στο άλογο τ’ατίθασο, και το ζυγό στο βουνίσιο, στο 

δυνατό ταύρο. Έµαθε να µιλάει µε εµπνευσµένη σκέψη, δηµιουργήσε κοινωνία και 

νόµους και βρήκε τρόπο να φυλάγεται απ’τους πάγους και το κρύο και της βροχής τις 

µπόρες. Όλα τα καταφέρνει, έξω από ένα: Να ιδεί το µέλλον. Μόνο απ’τον θάνατο 

δεν θα γλιτώσει κι ας βρήκε γιατρικό σ’αγιάτρευτες αρρώστιες. Όµως κι αν έχει 

καταφέρει µε τη σοφία και την τέχνη του τ’ανέλπιστα, βαδίζει πότε στο κακό και 

πότε πάλι στο καλό. Άξιος πολίτης όποιος κρατάει τους νόµους της πατρίδας του και 

σέβεται τον όρκο στους θεούς. Ανάξιος, αυτός που αποτολµάει το κακό. Αυτόν, ούτε 

στο σπίτι µου τον βάζω ούτε ποτέ µου θα τον συγχωρήσω.” 

 

     Η έννοια της ανάπτυξης δεν υπήρχε από τις πρώτες ιστορικές περιόδους, τις 

πρώτες ιδέες περί προόδου, µία έννοια συναφής µε την ανάπτυξη, τις συναντούµε 

στην κλασσική αρχαιότητα. Η έννοια της προόδου ήταν αρκετά έντονη στις 

αντιλήψεις των αρχαίων φιλοσόφων παρότι έδιναν µεγαλύτερη έµφαση στην πρόοδο 

της επιστήµης και λιγότερο στην τεχνική πρόοδο. Κατά την ελληνιστική περίοδο, η 

έννοια της προόδου στην επικούρεια φιλοσοφία διαφαίνεται από κείµενα του 

Επίκουρου, ενώ σε µία επιστολή του προς τον Ηρόδοτο αναφέρει τα εξής (Διογένης 

Λαέρτιος, Χ, 75): “Πρέπει να δεχθούµε, στους ανθρώπους η εµπειρία και η 
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αναγκαιότητα ήρθαν συχνά σε βοήθεια στη φύση. Ο λογισµός τελειοποίησε τα 

δεδοµένα της φύσης και πρόσθεσε νέες ανακαλύψεις, εδώ πιο γρήγορα, εκεί πιο 

αργά. Πότε διασχίζοντας τις περιόδους του χρόνου από την εποχή του απείρου, πότε 

σε περιόδους πιο σύντοµες.” Σύµφωνα µε το παραπάνω απόσπασµα, υποδεικνύονται 

στην ουσία οι  τρεις κύριες αιτίες της προόδου: η εµπειρία από την οποία 

διδασκόµαστε, η αναγκαιότητα που µας ωθεί στην πρόοδο και τελικά η ίδια η λογική 

που ως αποτέλεσµα των κατεργασµένων συναισθηµάτων του ανθρώπου αναπτύσσει 

όλες τις έννοιες που δεχόµαστε από το περιβάλλον και οδηγεί στην επιστήµη.  

 

     Στη συνέχεια, την περίοδο του Μεσαίωνα που η επιρροή της εκκλησίας σε θέµατα 

κουλτούρας και πολιτισµού ήταν µεγάλη είχε σαν αποτέλεσµα να αλλάξει τον τρόπο 

σκέψης σε σχέση µε την ιστορία και την πρόοδο, καθιερώνοντας την γραµµική 

ανάγνωση της ιστορίας. Ενώ, σε γενικές γραµµές, ο µεσαίωνας έχει µείνει γνωστός 

ως η περίοδος τ ων Σκοτεινών Αιώνων, αξίζει να αναφέρουµε ότι κατά την κύρια 

περίοδο του µεσαίωνα σηµειώνεται σηµαντική ανάπτυξη στην αγροτική και 

βιοτεχνική τεχνολογία, ενώ η αύξηση της παραγωγής δηµιούργησε πλεόνασµα το 

οποίο µπορούσε να πωληθεί έναντι χρηµάτων. Στην συνέχεια, ακολουθεί ανάπτυξη 

στον τοµέα της βιοτεχνίας και στο θαλάσσιο εµπόριο, δηµιουργήθηκαν 

Συνεταιρισµοί εµπόρων, άρχισε να αναπτύσσεται η βιοµηχανία και να υιοθετούνται 

νέες χρηµατοπιστωτικές τεχνικές, θέτοντας τα θεµέλια της εµπορικής επανάστασης. 

Από την άλλη πλευρά, η ανάπτυξη των πόλεων, της επιστήµης και των τεχνών είχε 

ως αποτέλεσµα την εγκατάλειψη της υπαίθρου από τον αγροτικό πληθυσµό, ο οποίος 

κατέφευγε στις πόλεις, αναζητώντας καλύτερες συνθήκες διαβίωσης. Φυσικό 

επακόλουθο ήταν η ερήµωση της υπαίθρου και η ταχεία αύξηση του πληθυσµού των 

πόλεων όπου οι συνθήκες εκεί τελικά ήταν χειρότερες, καθώς επικρατούσε η 

εξαθλίωση, η απανθρωπιά, η φτώχεια, η ανεργία και η εγκληµατικότητα. Ο λόγος 

που οδήγησε το µεγαλύτερο µέρος του πληθυσµού σε αυτό το σηµείο διαφαίνεται 

µέσα από ένα απόσπασµα από το έργο του Τόµας Μουρ, Η Ουτοπία (σελ. 81-82), 

όπου περιγράφει την κατάσταση που επικρατούσε την εποχή εκείνη στην Αγγλία: 

“αποσπούν τεράστιες εκτάσεις από την καλλιέργεια, τις µετατρέπουν σε βοσκοτόπια, 

γκρεµίζουν τα σπίτια, τα χωριά, και δεν αφήνουν παρά την εκκλησία, για να 

χρησιµεύσει σαν στάβλος, για τα πρόβατά τους […]. Τα ζώα αυτά, που παντού αλλού 

είναι τόσο ήρεµα, άρχισαν σ ’εµάς να είναι τόσο λαίµαργα και αχόρταγα, που 
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καταβροχθίζουν τους ίδιους τους ανθρώπους και ερηµώνουν τα χωράφια, τα σπίτια 

και τα χωριά» . 

 

     Στην πορεία, η εµπορική επανάσταση (1520-1650) που διήρκεσε περίπου έναν 

αιώνα χαρακτηρίζεται από την οικονοµική επέκταση των ευρωπαϊκών δυνάµεων 

µέσω της αποικιοκρατίας και της δηµιουργίας δικτύων διεθνούς εµπορίου. 

Αποτέλεσµα των παραπάνω δραστηριοτήτων ήταν η συσσώρευση µεγάλων 

ποσοτήτων πλούτου και για πρώτη φορά η αναγκαιότητα διατύπωσης οικονοµικών 

θεωριών που να εξηγούν τον τρόπο µε τον οποίο συγκεντρώνεται ο  πλούτος από τα 

κράτη. Αξίζει να σηµειωθεί ότι η συσσώρευση του πλούτου από διάφορα ευρωπαϊκά 

κράτη έθεσε τις βάσεις για την βιοµηχανική επανάσταση που θα πραγµατοποιηθεί 

περίπου έναν αιώνα αργότερα. 

 

     Στην συνέχεια, η βιοµηχανική επανάσταση που γ ια πρώτη φορά έκανε την 

εµφάνισή της στην Μεγάλη Βρετανία µεταξύ των ετών 1760-1860 είχε ως κύρια 

χαρακτηριστικά: τον περιορισµό της χειρωνακτικής εργασίας µε την ταυτόχρονη 

εγκαθίδρυση του εργοστασίου ως κύριο τόπο παραγωγής, την αύξηση της παραγωγής 

και την µείωση του κόστους, την αξιοποίηση νέων µορφών ενέργειας και σε γενικές 

γραµµές τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης. Στην ουσία, η βιοµηχανική επανάσταση 

εγκαινιάζει ένα νέο οικονοµικό σύστηµα, τον καπιταλισµό, δηµιουργώντας ραγδαίες 

µεταβολές σε επίπεδο οικονοµικό, τεχνικό, κοινωνικό, πολιτικό και πολιτισµικό. 

Κατ’ ακολουθίαν, δηµιουργούνται δύο νέες κοινωνικές τάξεις: από την µία πλευρά οι 

αστοί που ήταν άνθρωποι µορφωµένοι, επιδίδονταν στις τέχνες, κατείχαν το 

µεγαλύτερο µέρος του πλούτου και ασκούσαν εξουσία και από την άλλη πλευρά, το 

προλεταριάτο και οι  αγρότες που ζούσαν σε συνθήκες εξαθλίωσης, φτώχειας και 

αµάθειας. Τον 19ο αιώνα, καθώς τα κοινωνικά προβλήµατα ήταν έντονα  κάνουν για 

πρώτη φορά την εµφάνισή τους οι σοσιαλιστικές θεωρίες, έχοντας ως κεντρικό άξονα 

το κοινωνικό συµφέρον και όχι το ατοµικό, ενώ το 1848 ο  Καρλ Μαρξ και ο 

Φρίντριχ Ένγκελς δηµοσιεύουν το “Κοµµουνιστικό Μανιφέστο”, προµηνύοντας την 

διατύπωση µίας νέας αναπτυξιακής θεωρίας, γνωστή και ως µαρξισµός. Στην ουσία, 

ο Μαρξ αντιλαµβάνεται ότι η πρόοδος η οποία συντελείται είναι αστικού χαρακτήρα 

και ότι η ανάπτυξη του καπιταλισµού οδηγεί στην σταδιακή καταστροφή του 

προλεταριάτου και των αγροτών. Σύµφωνα µε τον Μαρξ (Το Κεφάλαιο, Τόµος 2, 

σελ.180-181): «στη γεωργία, όπως και στο εργοστάσιο, ο  κεφαλαιοκρατικός 
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µετασχηµατισµός της παραγωγής, γίνεται το µαρτυρολόγιο του παραγωγού». Τελικά, 

ο Μαρξ αποβλέπει σε µία κοινωνία όπου θα ανατραπούν οι  κεφαλαιοκρατικές 

σχέσεις παραγωγής, µία κοµµουνιστική κοινωνία. 

 

     Κατά την διάρκεια των επόµενων δύο αιώνων, διατυπώθηκαν πληθώρα 

αναπτυξιακών θεωριών, ωστόσο τα τελευταία 25 χρόνια στη βάση της 

κεφαλαιοκρατικής παγκοσµιοποίησης επικρατούν οι  αντιλήψεις και οι  πολιτικές της 

βιώσιµης ή αειφόρου ανάπτυξης (sustainable development). Η πετρελαϊκή κρίση του 

1972 και η  οικονοµική ύφεση της δεκαετίας του ’70 έγιναν η αιτία για να τεθεί για 

πρώτη φορά σε αµφισβήτηση το υπάρχον οικονοµικό σύστηµα που υποστήριζε την 

δυνατότητα των αγορών να µεγεθύνονται απεριόριστα καθώς και το γεγονός της 

σπανιότητας των φυσικών πόρων. Η έννοια της βιώσιµης ανάπτυξης εµφανίζεται για 

πρώτη φορά το έτος 1980 στην πρώτη Παγκόσµια Στρατηγική για την Διατήρηση, 

ενώ εφτά χρόνια αργότερα, η Υπουργός Περιβάλλοντος της Νορβηγίας Brundtland, 

µε την σύσταση ειδικής Επιτροπής εξέδωσε µία έκθεση µε τίτλο: «Το κοινό µας 

µέλλον», όπου και διατυπώνεται ο  ορισµός για την βιώσιµη ανάπτυξη. Σύµφωνα µε 

την Επιτροπή Brundtland: «Η βιώσιµη (ή αειφόρος) ανάπτυξη ορίζεται ως ανάπτυξη 

µε την οποία επιτυγχάνεται η ικανοποίηση των αναγκών της σηµερινής γενιάς χωρίς 

να διακυβεύεται η  ικανοποίηση των αναγκών των µελλοντικών γενεών». Βασικοί 

πυλώνες της βιώσιµης ανάπτυξης είναι η οικονοµία, η κοινωνία και το περιβάλλον, 

ενώ δόθηκε ιδιαίτερη έµφαση στην οικονοµική ανάπτυξη σε συνδυασµό µε την 

προστασία του περιβάλλοντος. Από το έτος 1987 κι έπειτα, η έννοια της βιώσιµης 

ανάπτυξης άρχισε να εδραιώνεται, ενώ θέµατα που αφορούν σε µελλοντικούς 

αναπτυξιακούς σχεδιασµούς για την επίτευξη στόχων που τέθηκαν σε σχέση µε τα 

τρία βασικά πεδία της βιώσιµης ανάπτυξης συζητήθηκαν σε Διεθνείς Διασκέψεις που 

πραγµατοποιήθηκαν στη ροή του χρόνου, όπως για παράδειγµα στο Ρίο και στο 

Γιοχάνεσµπουργκ.  

 

     Τα τελευταία χρόνια, στη βάση τ ης κεφαλαιοκρατικής παγκοσµιοποίησης η 

κυρίαρχη ιδεολογία που συνδέεται µε τον καπιταλισµό είναι ο  νεοφιλελευθερισµός, 

στο πλαίσιο του οποίου διατυπώθηκε και εξελίγχθηκε και η έννοια της βιώσιµης 

ανάπτυξης. Ο νεοφιλελευθερισµός σε καµία περίπτωση δεν πρέπει να συνδέεται 

εννοιολογικά µε τον φιλελευθερισµό. Ο φιλελευθερισµός είναι ένα αστικό 

δηµιούργηµα του 18ου αιώνα που ως στόχο είχε την προάσπιση της δηµοκρατίας και 
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της ελευθερίας του ατόµου, ενώ συνέβα λλε θετικά στο να ηττηθεί η θεοκρατική 

αντίληψη της φεουδαρχίας. Από την άλλη πλευρά, ο νεοφιλελευθερισµός προάγει το 

καπιταλιστικό σύστηµα µε αίτηµα για περισσότερη ελεύθερη αγορά, ενώ συνδέεται 

άµεσα µε την οικονοµική αποδοτικότητα και την µεγιστοποίηση του κέρδους. Πιο 

συγκεκριµένα, η οικονοµική αύξηση όλων των µεγεθών, της παραγωγής και της 

ζήτησης καθώς και η αύξηση του Α.Ε.Π., αποτελούν σηµαντικούς δείκτες της 

οικονοµικής ανάπτυξης και το κριτήριο αυτό θεωρείται επαρκές για να προσδιορίσει 

µία χώρα ως αναπτυγµένη, ανεξαρτήτως των επιπέδων κοινωνικής, πολιτικής, 

πολιτισµικής και τεχνικής/τεχνολογικής ανάπτυξης.  

 

     Η ουσία, όµως, της ανθρώπινης υπόστασης δεν µπορεί να µετρηθεί έχοντας ως 

κριτήριο το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, ενώ οι στατιστικές µελέτες λίγα πράγµατα 

µπορούν να µας πουν σχετικά µε το επίπεδο της ποιότητας της ζωής των ανθρώπων. 

Σύµφωνα µε τον Σουµάχερ  (1980, σελ.11): «Ένα  απ’τα σφάλµατα τα πιο µοιραία 

της εποχής µας είναι η πεποίθηση πως το ‘πρόβληµα της παραγωγής’ έχει λυθεί». Ο 

Σουµάχερ συνεχίζει λέγοντας ότι η γέννηση αυτής της πλάνης προκύπτει από τις 

αλλαγές που επήλθαν στις φιλοσοφικές και θρησκευτικές αντιλήψεις των τριών 

τελευταίων αιώνων, δηλαδή από τότε που ο καπιταλισµός έκανε για πρώτη φορά την 

εµφάνισή του, σηµατοδοτώντας την αλλαγή στην αντίληψη για την θέση του 

ανθρώπου απέναντι στη φύση και πιο συγκεκριµένα: «ο σύγχρονος άνθρωπος δεν 

νιώθει τον εαυτό του σαν ένα µέρος αναπόσπαστο της φύσης, µα σαν µια δύναµη έξω 

από αυτήν, προορισµένη να την κυριέψει και να την καταχτήσει» (1980, σελ.12). Η 

πλάνη ότι η φύση είναι απεριόριστη ενισχύθηκε ακόµη περισσότερο µέσα από τα 

τεχνολογικά και επιστηµονικά επιτεύγµατα που σηµειώθηκαν κατά τη διάρκεια του 

20ου αιώνα, µε αποτέλεσµα ο άνθρωπος να αρχίσει να µεταχειρίζεται την φύση ως 

εισόδηµα και όχι ως κεφάλαιο. Η υπερεκµετάλλευση της φύσης συνοδεύεται επίσης 

κι από την ολοένα και αυξανόµενη δηµιουργία πλασµατικών αναγκών, αποτέλεσµα 

της αέναης προσπάθειας των κυρίαρχων δυνάµεων για περαιτέρω οικονοµική 

ανάπτυξη.  

 

    Πιο συγκεκριµένα, ο άνθρωπος, πιστεύοντας ότι έχει ‘λύσει’ πλέον το πρόβληµα 

της παραγωγής, θεωρεί τον εαυτό του ως µία δύναµη έξω από την φύση που του δίνει 

όλα τα περιθώρια υπερεκµετάλλευσής της, µε σηµαντικές αρνητικές συνέπειες τόσο 

στο φυσικό όσο και στο ανθρωπογενές περιβάλλον. Στην συνέχεια, στο πλαίσιο µίας 
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παγκόσµιας ελεύθερης αγοράς, σε πολλές περιπτώσεις η ίδια η τεχνολογική και 

επιστηµονική πρόοδος προσανατολίζεται σ την ικανοποίηση των συµφερόντων 

µεγάλων πολυεθνικών εταιρειών. Ο άνθρωπος φοβάται την ελευθερία του, 

περιθωριοποιείται και περιορίζει τις ανάγκες του στην ικανοποίηση των ζωτικών του 

αναγκών µε αποτέλεσµα ο πόθος για την ζωή να αντικαθίσταται από τον πόθο για το 

κέρδος. Οι πολιτισµοί σε παγκόσµιο επίπεδο ισοπεδώνονται και οµογενοποιούνται, οι 

διαδικασίες της παραγωγής αλλοτριώνουν τις ανθρώπινες σχέσεις και περιορίζουν 

την ελευθερία και την δηµιουργικότητα των ανθρώπων, τα δεσµά της φτώχειας και 

της αµάθειας διατηρούνται τ όσο στις λεγόµενες «αναπτυσσόµενες χώρες» όσο και 

στις υποτιθέµενες «αναπτυγµένες» χώρες και οι κανόνες της αγοράς έχουν 

αντικαταστήσει τις αναντίρρητα πανανθρώπινες αξίες της δηµοκρατίας, της ειρήνης, 

της δικαιοσύνης και της αλληλεγγύης. Τελικά, οι άνθρωποι ενταγµένοι στο σύστηµα 

που οι  ίδιοι δηµιούργησαν µετατρέπονται σε παθητικούς υπηκόους και 

κυριαρχούµενοι από τον φόβο αποµονώνονται, µετατρέποντας το συλλογικό καθήκον 

σε προσωπικό συµφέρον. Έτσι, ενώ σε θεωρητικό επίπεδο η έννοια της βιώσιµης ή 

αειφόρου ανάπτυξης µπορεί να αποτελεί µία προοδευτική αντίληψη περί ανάπτυξης, 

επί του πρακτέου οι ίδιες οι  αναπτυξιακές πολιτικές της υπηρετούν τις αντιλήψεις 

περί οικονοµικής µεγέθυνσης, διαιωνίζοντας µία κατάσταση µε σηµαντικές αρνητικές 

συνέπειες σε επίπεδο τόσο οικονοµικό όσο και κοινωνικό, πολιτικό και πολιτισµικό.  

 

     Η οικονοµική κρίση που βιώνουµε, στις µέρες µας, τόσο σε εθνικό όσο και σε 

υπερεθνικό επίπεδο αποτελεί την αδυναµία του υπάρχοντος αναπτυξιακού µοντέλου 

να απορροφήσει την κρίση αξιών που β ιώνουµε. Μπορεί να έχουµε καταφέρει την 

αποφυγή της οικονοµικής πτώχευσης αλλά έχουµε προ πολλού πτωχεύσει κοινωνικά. 

Για ποια ανάπτυξη, λοιπόν, µιλάµε; 

 

     Είναι γεγονός ότι δεν υπάρχει οµοφωνία για την έννοια της ανάπτυξης και για τον 

τρόπο που αυτή µπορεί να επιτευχθεί. Σύµφωνα µε την διεθνή βιβλιογραφία η 

ανάπτυξη µπορεί να αναφέρεται σε οικονοµική µεγέθυνση, σε παγκόσµια ανάπτυξη,  

σε ολοκληρωµένη ανάπτυξη, σε βιώσιµη ανάπτυξη, σε ήπια ανάπτυξη, σε τουριστική 

ανάπτυξη, σε οικολογική ανάπτυξη, σε εναλλακτική ανάπτυξη, σε ανάπτυξη από τα 

κάτω κ.α. .  
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     Συνεπώς, προκύπτει η ανάγκη επαναπροσδιορισµού της έννοιας της ανάπτυξης 

που σύµφωνα µε τον Ρόκο (1963) «η ανάπτυξη, είτε θα είναι ολοκληρωµένη, δηλαδή 

ταυτόχρονα οικονοµική, κοινωνική, τεχνική/τεχνολογική, πολιτική και πολιτισµική, 

σε διαλεκτική αρµονία και µε σεβασµό στο συγκεκριµένο φυσικό και πολιτισµικό 

περιβάλλον, του οποίου µέρος είναι ο άνθρωπος, ή δεν θα υπάρχει καθόλου». 

 

     Κύριος στόχος είναι η διατύπωση µίας αναπτυξιακής θεωρίας που να πηγαίνει ένα 

βήµα παρακάτω από τις πολιτικές και µεθόδους που εφαρµόζει η βιώσιµη ή αειφόρος 

ανάπτυξη, ώστε το συλλογικό πνεύµα να υπερνικά τον ατοµικισµό, κατευθύνοντας 

την κοινωνική δράση σε µία ανάπτυξη που να αξίζει πραγµατικά να την ζεις και να 

είναι κοινή για όλη την ανθρωπότητα.  

 

     Συνεπώς, σύµφωνα µε τον Ρόκο (2001), ως Αξιοβίωτη Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη 

θεωρείται: «η ταυτόχρονα στον χώρο και στον χρόνο κατάλληλη οικονοµική, 

κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη, η οποία θα 

πρέπει να τελείται πάντα σε διαλεκτική αρµονία και µε σεβασµό στον άνθρωπο και 

το φυσικό και πολιτισµικό του περιβάλλον, µέσα στο οποίο αυτός εντάσσεται 

ειρηνικά και δηµιουργικά, ως οργανικό και αναπόσπαστο µέρος και όχι ως 

κυρίαρχος, ιδιοκτήτης ή εκµεταλλευτής του.». 

 

     Πιο συγκεκριµένα, στην Αξιοβίωτη Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη, συµβαδίζει το 

«οικονοµικό» µε το «κοινωνικό» και το «πολιτικό» µε το «πολιτισµικό» σε 

διαλεκτική αρµονία µε την φύση και µε σεβασµό στις παραδόσεις και την 

επιστηµονική και τεχνολογική πρόοδο. Έτσι, ο άνθρωπος θεωρεί τον εαυτό του ως 

αναπόσπαστο κοµµάτι της φύσης που δρα σε διαλεκτική αρµονία µε το κάθε φορά 

φυσικό και κοινωνικο – οικονοµικό του περιβάλλον, σεβόµενος τις αναντίρρητα 

πανανθρώπινες αξίες της ειρήνης, της δικαιοσύνης, της δηµοκρατίας και της 

αλληλεγγύης. Σέβεται και διαφυλάσσει το φυσικό και πολιτισµικό περιβάλλον, 

αξιοποιεί τις προόδους της παιδείας και της παιδαγωγικής και αξιοποιεί την κάθε 

φορά κατάλληλη στον χώρο και τον χρόνο τεχνολογία. Έτσι, αντιµετωπίζει τον 

άνθρωπο ως ολοκληρωµένη προσωπικότητα που ως ενεργός πολίτης συµµετέχει 

ουσιαστικά στην κοινωνική και πολιτική ζωή που προασπίζοντας την ελευθερία, την 

χειραφέτηση, την µόρφωση και την υπευθυνότητα προάγει σε συλλογικό επίπεδο τις 

πανανθρώπινες αξίες που θ α ανοίξουν τον δρόµο για την αρχή ενός ταξιδιού 
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συλλογικής, συµµετοχικής και κοινωνικής προσπάθειας για την ανάπτυξη ενός νέου 

τρόπου ζωής που να έχει προοπτική διάρκειας, για την επίτευξη µίας «αξιοβίωτης» 

ανάπτυξης.   

 

     Σύµφωνα µε τα παραπάνω, καταλήγουµε στο γεγονός ότι οι  αρχές, οι  αξίες, οι 

στόχοι, οι  δράσεις και τα ενεργήµατα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης 

αποτελούν την κατάλληλη υποστηρικτική βάση για τον σχεδιασµό της ποιοτικής 

έρευνας στο Βελβενδό Κοζάνης και συνεπώς για την παραγωγή κοινωνικών 

εξηγήσεων και την διατύπωση κατάλληλων θεωρητικών προτάσεων που α φορούν 

στην υπό µελέτη περιοχή. 
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2. Περιοχή µελέτης: Βελβενδό Κοζάνης 
 

     Ο Φραγκίσκος Πουκεβίλ (1770-1837), γάλλος γιατρός, περιηγητής, ιστορικός 

συγγραφέας και ακαδηµαϊκός καθώς και µεγάλος φιλέλληνας, στο βιβλίο του «Ταξίδι 

στην Ελλάδα» (Τόµος 3, σελ.86) αναφέρει για το Βελβενδό Κοζάνης: 

 

« Σε δύο λεύγες απόσταση από τα Σέρβια, συνεχίζοντας κατά µήκος του Αλιάκµονα επί 

της δεξιάς όχθης, φτάνει κανείς στο Βελβεντό, κώµη των 428 σπιτιών που  βρίσκεται 

µισή ώρα βαδίσµατος από το ποτάµι. 

Ο ουρανός φαίνεται να έχει ευλογήσει αυτόν τον τόπο, τον οποίο προστάτευσε µπροστά 

στην αναρχία. 

Δεν είναι σπάνιο να βρεις καθηµένους γύρω από το ίδιο τζάκι, 20 µέχρι και 30 άτοµα, 

που γεννήθηκαν από το ίδιο αίµα, πατέρες, µητέρες, παιδιά εγγόνια, δισέγγονα που 

πιστεύουν στον ίδιο Θεό, που  µιλούν ένα κοινό ιδίωµα, που  ασκούν φιλήσυχα 

επαγγέλµατα και που  προσφέρουν στον ταξιδιώτη την εικόνα των Πατριαρχικών 

εθίµων, των οποίων ο τύπος αυτός εξέλειπε από την παλαιά Ευρώπη. 

Εύρωστοι, φιλόπονοι, φιλοµαθείς οι Βελβενδινοί, παρουσιάζουν στο µέσον της Αρχαίας 

Πιερίας ένα θέαµα, το οποίο δεν αντικρύζει κανείς πουθενά αλλού. 

Στο πλάι χωραφιών καλώς καλλιεργηµένων, τα οποία δίνουν όλα τα είδη των καλών 

καρπών, φύονται οι αµπελώνες, οι ελιές και ένα µεγάλο πλήθος από ωποροφόρα 

δέντρα. 

Το λινάρι και το λάδι είναι αντικείµενο εµπορίου. 

Και το βαµβάκι το κλωσµένο από τις γυναίκες ή βαλµένο σε υφάσµατα καλούµενα 

προσωπία εξάγεται στην Κωνσταντινούπολη. 

Νερόµυλοι που βρίσκονται  µέσα στην πόλη και έξω από αυτήν, καθώς επίσης και τρεις 

µύλοι, προορισµένοι για την βιοµηχανία του λινέλαιου δηµιουργούν την οικονοµική 

ευµάρεια των περισσότερων σπιτιών. 

Καθώς η βιοµηχανία είναι η µήτηρ πάσης ευηµερίας, οι κάτοικοι του Βελβενδού 

ίδρυσαν εκεί σχολές, συντηρούµενες από τα έξοδα της Κοινότητας, αιώνιον αντικείµενο 

των ελπίδων του ελληνικού λαού, µάθαιναν να γ ράφουν και να διαβάζουν, 

χρησιµοποιώντας χαρακτήρα επινοηθέντας από τον Κάδµο. 

Σε µία άλλη σχολή, οι έφηβοι εισάγονται στην γλώσσα του Οµήρου και του Θουκιδίδη 

και κατά το 1815 ίδρυσαν µία βιβλιοθήκη στο Βελβενδό. 
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Τέτοια ήταν η κατάσταση σ’αυτήν την πόλη, η οποία πνευµατικά υπήγετο στον ευσεβή 

επίσκοπο Σερβίων και διοικητικά στο καντόνι Τσαρσαµπά (όνοµα Τούρκικο µιας των 

ηµερών της εβδοµάδας ανταποκρινόµενης προς την Τετάρτη), που βρίσκεται δυτικά του 

Αλιάκµονα και που φτάνει ως τη λίµνη Σαρή Γκιόλ. 

Το Βελβενδό θα αγνοούσε σχεδόν την ύπαρξη των Τούρκων, εάν δεν έκαναν την 

παρουσίασή τους ένας Βοεβόδας, ένας Καδής και δύο αντιπρόσωποι του Αλή Πασά, οι 

οποίοι ζητούσαν από του Έλληνες την υποταγή της πατρίδας τους. 

Όλες τις Κυριακές, οι Κονιάροι – Τούρκοι του Τσαρσαµπά – έστελναν στα Σέρβια τρεις 

από τους Ισ ιαρί ή γέροντες, οι οποίοι συναντιόνταν µε τους Έλληνες άρχοντες, που 

κάθε χρόνο εκλέγονταν από τον λαό. Εξέταζαν τις υποθέσεις και άκουγαν τις 

απαιτήσεις του Καντονίου. 

Σπάνια οι υποθέσεις δεν λύονταν αναµεταξύ τους, κι πιο σπάνια ακόµα είχαν 

φιλονικείες θυελλώδεις. Μετά την συνεδρίαση οι άρχοντες – δικαστές των δ ύο 

θρησκευµάτων εισέρχονταν οι µεν στην εκκλησία, οι δε στο τζαµί. 

Ο Θεός φύλαξε τα Πιέρια από την µάστιγα των εκκλησιαστικών σκανδάλων» 

 

     Στις µέρες µας, η φυσιογνωµία του Βελβενδού δεν απέχει πολύ από την εικόνα 

που περιγράφει ο  Φ. Πουκεβίλ, αφού πράγµατι οι  βελβενδινοί προσφέρουν στον 

επισκέπτη ένα θέαµα «το οποίο δεν αντικρύζει κανείς πουθενά αλλού». Πρόκειται για 

µία ηµιορεινή αγροτική περιοχή µε σηµαντικό ιστορικό υπόβαθρο, πλούσιο φυσικό 

περιβάλλον, αξιόλογη πολιτισµική παράδοση και µε οικονοµικές βάσεις που 

θεµελιώθηκαν γερά στη ροή του χρόνου, απόρροια της αέναης προσπάθειας των 

βελβενδινών για την επίτευξη µίας καλύτερης ποιότητας ζωής, µίας ζωής που αξίζει 

να την βιώνεις. Η αυτοοργάνωση, ο  κοινοτισµός, το συλλογικό πνεύµα, η 

εργατικότητα, η φιλευσπλαχνία και η φιλοµάθεια αποτελούν µερικά από τα κύρια 

χαρακτηριστικά γνωρίσµατα της κουλτούρας των βελβενδινών, συµβάλλοντας 

καθοριστικά στην κοινωνική, οικονοµική, πολιτική, πολιτισµική και 

τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής του Βελβενδού. Έτσι, δ εν 

είναι τυχαίο το γεγονός ότι το Βελβενδό επιλέχθηκε να είναι µία από τις τρεις 

ελληνικές πόλεις στο πανευρωπαϊκό δίκτυο πόλεων, για την βιώσιµη ανάπτυξη, που 

αριθµεί 60 πόλεις από τα 27 κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 

     Η συνεχώς αξιοποιούµενη αυτόχθονη σοφία που προέρχεται από την 

συσσωρευµένη γνώση πολλών αιώνων έχει ως αποτέλεσµα η υπό µελέτη περιοχή να 
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αποτελεί πρότυπο ανάπτυξης σε εθνικό επίπεδο, δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση στην 

παιδεία µε στόχο την δηµιουργία ολοκληρωµένων προσωπικοτήτων, διατηρώντας 

την πολιτισµική παράδοση της περιοχής, προασπίζοντας τις πανανθρώπινες αξίες της 

δηµοκρατίας, της ειρήνης, της αλληλεγγύης και τ ης δικαιοσύνης, σεβόµενοι το 

φυσικό περιβάλλον και αξιοποιώντας την κάθε φορά κατάλληλη τεχνολογία. Στην 

συνέχεια, ο  σεβασµός στον θεσµό της οικογένειας και οι  υγιείς εργασιακές σχέσεις 

οδήγησαν σε µία υγιή κοινωνική και οικονοµική οργάνωση, µε αποτέλεσµα την 

ανάπτυξη του συνεταιριστικού κινήµατος και την δηµιουργία δύο αγροτικών 

συνεταιρισµών στο Βελβενδό που θεωρούνται πρότυπο στο πλαίσιο του ελλαδικού 

χώρου. Καθώς το Βελβενδό είναι µία καθαρά αγροτική περιοχή, µέσω της υγιούς 

οργάνωσης του συνεταιριστικού κινήµατος, οι δύο αγροτικοί συνεταιρισµοί 

αποτελούν την κύρια οικονοµική δύναµη της υπό µελέτη περιοχής και τον βασικό 

πυλώνα δοµής και οργάνωσης της κοινωνίας.  

 

     Τελικά, η σηµερινή φυσιογνωµία του Βελβενδού θα µπορούσε µε ακρίβεια να 

περιγραφεί µέσα από τα λόγια του Άλντους Χάξλευ (από Το µικρό είναι όµορφο, 

1980, σελ.31), όπου αναφέρει ότι εάν οι  απλοί άνθρωποι είχαν τα µέσα να: 

«επιτελούν ωφέλιµο και ουσιαστικά αξιόλογο έργο, να µπορούν άντρες και γυναίκες 

να µην εξαρτώνται από αφεντικά παρά να γίνονται οι ίδιοι εργοδότες του εαυτού τους 

ή µέλη µιας αυτοδιοικούµενης, συνεργατικής οµάδας που να δουλεύει για τις ανάγκες 

της και για µια τοπική αγορά....η διαφορετικά προσανατολισµένη τούτη πρόοδος (θα 

απόληγε σε) µια βαθµιαία αποκέντρωση του πληθυσµού, της χρήσης του εδάφους, 

της ιδιοκτησίας των µέσων παραγωγής της πολιτικής και οικονοµικής δύναµης», ενώ 

άλλα πλεονεκτήµατα θα ήταν «µια ζωή πιο ανθρώπινη για περισσότερους, ένας 

µεγαλύτερος βαθµός γνήσιας δηµοκρατικής αυτοδιοίκησης κι η ευλογία της 

απελευθέρωσης των ενηλίκων από την σαχλή, φθοροποιό αγωγή που τους παρέχεται 

από τους φορείς της µαζικής παραγωγής καταναλωτικών αγαθών µέσω της 

διαφήµισης».  

 

     Μία µικρή κωµόπολη των 3.500 κατοίκων, το Βελβενδό Κοζάνης, κατάφερε µέσα 

από το πέρασµα αιώνων όχι µόνο να διατηρήσει την ταυτότητα του αλλά και να έχει 

πραγµατική ανάπτυξη σε όλους τους τοµείς της φυσικής και κοινωνικο-οικονοµικής 

πραγµατικότητας παρά τις αντικειµενικά δύσκολες οικονοµικές, κοινωνικές και 

πολιτικές συνθήκες που επικρατούσαν κατά περιόδους στον ελλαδικό χώρο. Ακόµη 
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και κατά την διάρκεια των τριών τελευταίων ετών µε την οικονοµική και κοινωνική 

κρίση που βιώνει η χώρα µας, το Βελβενδό έχει καταφέρει να διατηρήσει την 

βιωσιµότητά του.  

 

     Για τους λόγους που ακροθιγώς εξετάσαµε παραπάνω, επιλέχθηκε το Βελβενδό 

Κοζάνης, ως περίπτωση µελέτης  για την καταγραφή και ανάλυση της υφιστάµενης 

φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής κατάστασης που αναδεικνύει το Βελβενδό ως 

πρότυπο ανάπτυξης, µε απώτερο σκοπό την π αραγωγή κοινωνικών εξηγήσεων για 

την διερεύνηση της συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξης που συντελείται στην υπό µελέτη περιοχή. 

Καθώς κεντρικό ρόλο στην αναπτυξιακή διαδικασία του Βελβενδού διαδραµατίζουν 

οι δύο τοπικοί αγροτικοί συνεταιρισµοί, διεξήχθει επιτόπια ποιοτική έρευνα, στο 

πλαίσιο της οποίας διερευνάται η σηµασία της ύπαρξης και λειτουργίας των 

συνεταιρισµών στη βάση των αρχών, των αξιών και των ενεργηµάτων της 

Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης.  

 

     Έτσι, βασικός στόχος της ποιοτικής έρευνας αποτελεί µία όσο το δυνατόν ακριβής 

καταγραφή της υφιστάµενης φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας, 

µέσω της οποίας δύναται να αναδειχθεί ο ρόλος των συνεταιρισµών στην πορεία της 

αναπτυξιακής διαδικασίας του Βελβενδού Κοζάνης. Στην συνέχεια, βάσει της 

ανάγνωσης των ποιοτικών δεδοµένων της έρευνας, διατυπώνονται κάποιες βασικές 

αναπτυξιακές προτάσεις, οι  οποίες έχουν ως σηµείο αναφοράς τους αγροτικούς 

συνεταιρισµούς που δραστηριοποιούνται στην περιοχή, αγγίζοντας όλους τους τοµείς 

της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας και συνεπώς µπορούν να 

συνεισφέρουν στην επίτευξη τ ης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης της υπό µελέτη 

περιοχής. Τελικά, ένας ακόµη στόχος της ποιοτικής έρευνας είναι να µην 

περιορίζεται µόνο στις παραµέτρους της εν λόγω εργασίας αλλά να έχει και µία 

ευρύτερη απήχηση, αναδεικνύοντας τον τρόπο λειτουργίας της υπό µελέτη 

κοινωνίας, η οποία µπορεί να αποτελέσει παράδειγµα και για άλλες κοινωνίες που 

στοχεύουν σε µία διαφορετικού είδους ανάπτυξη.  
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3. Διεξαγωγή Ποιοτικής Έρευνας στο Βελβενδό Κοζάνης  
 

   3.1. Εισαγωγή 

 

     Κατά καιρούς έχουν πραγµατοποιηθεί πολλές προσπάθειες για να οριστεί η 

ποιοτική έρευνα στις κοινωνικές επιστήµες, ωστόσο οι προσπάθειες αυτές δεν έχουν 

καρποφορήσει στην κατεύθυνση της διατύπωσης ενός κοινού ορισµού µε ένα ενιαίο 

σύνολο τεχνικών ή φιλοσοφιών. Το γεγονός αυτό είναι απόλυτα φυσιολογικό εάν 

αναλογιστούµε ότι επί του πρακτέου η ποιοτική έρευνα έχει αναπτυχθεί από πολλά 

και ποικίλα πεδία της επιστήµης που συχνά έχουν διαφορετικούς τρόπους σκέψης. 

Ενδεικτικά µπορούµε να αναφέρουµε κάποια από τα πεδία αυτά, όπως είναι: 

κοινωνιολογία, κοινωνική ανθρωπολογία, γλωσσολογία, ψυχολογία, 

ανθρωπογεωγραφία, εκπαίδευση  κ.α. .  

 

     Καθένας από τους παραπάνω επιστηµονικούς κλάδους καθώς και πολλοί άλλοι 

που χρησιµοποιούν την ποιοτική έρευνα ως επιστηµονικό εργαλείο, βασίζονται σε 

ξεχωριστές απόψεις ερµηνείας του κοινωνικού κόσµου και συνεπώς αναπτύσσουν 

διαφορετικές ιδέες δόµησης εµπειρικής έρευνας, ώστε η τελευταία να µπορεί τελικά 

να έχει κάποιο νόηµα. Εποµένως, µπορεί από την µία πλευρά η διατύπωση ενός 

κοινού ορισµού για την ποιοτική έρευνα που να περιλαµβάνει συγκεκριµένες αρχές 

και ρυθµιστικούς κανόνες να αποτελεί ένα δύσκολο εγχείρηµα, από την άλλη πλευρά 

το γεγονός αυτό καθ’ αυτό αποτελεί το πιο ισχυρό σηµείο της ποιοτικής έρευνας 

αφού δηλώνει τον βαθµό πολυπλοκότητάς της καθώς και το πλούτο που αυτή 

περικλύει. 

 

     Παρά το γεγονός ότι υπάρχει ποικιλία στρατηγικών και τεχνικών στην ποιοτική 

έρευνα, υπάρχουν κάποια βασικά κοινά σηµεία τα οποία και θα αναφέρουµε ώστε να 

δώσουµε µία γενική εικόνα για το τί είναι τελικά ποιοτικό στην ποιοτική έρευνα. 

Κατ’ αρχήν, στη βάση της ποιοτικής έρευνας υπάρχει µία φιλοσοφική θέση η οποία 

χαρακτηρίζεται ως ερµηνευτική µε την έννοια ότι ασχολείται µε τον τρόπο που 

ερµηνεύεται ο  κοινωνικός κόσµος και βάσει αυτής της θέσης δοµείται στο σύνολό 

της η ποιοτική έρευνα. Στην συνέχεια, χαρακτηρίζεται από ελαστικές µεθόδους 

παραγωγής δεδοµένων που αφορούν στο κοινωνικό πλαίσιο µέσα στο οποίο αυτά τα 
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δεδοµένα παράγονται και τελικά βασίζεται σε µεθόδους ανάλυσης που προϋποθέτουν 

την κατανόηση της πολυπλοκότητας του πλαισίου. 

 

     Στην συνέχεια, για την εκπόνηση της παρούσας εργασίας και προκειµένου να 

είµαστε σε θέση να παράγουµε µία σφαιρική αντίληψη της κοινωνικής 

πραγµατικότητας, θεωρήσαµε απαραίτητη την διεξαγωγή ποιοτικής έρευνας, στην 

υπό µελέτη περιοχή. Σκοπός της συγκεκριµένης ποιοτικής έρευνας αποτέλεσε η 

συλλογή πλούσιων και λεπτοµερών στοιχείων, όπως αυτά εµφανίζονται στο φυσικό 

κοινωνικό τους πλαίσιο, καθώς και η διεξοδική ανάλυση και επεξήγηση αυτών  µε 

τελικό στόχο την, µε ολιστικό τρόπο, κοινωνική εξήγηση του νοητικού γρίφου που 

έχουµε θέσει.  

 

     Προκειµένου να επιτευχθεί ο παραπάνω στόχος, έγινε µία προσπάθεια διεξαγωγής 

της ποιοτικής έρευνας µε στρατηγικό τρόπο που ορίζει σαφώς τα δοµικά πλαίσια της 

έρευνας αλλά και που καθιστά την ίδια την ποιοτική έρευνα ευπροσάρµοστη στις 

µεταβαλλόµενες συνθήκες, στις οποίες κ αι διενεργήθηκε. Επίσης, το σύνολο της 

κοινωνικής έρευνας δοµήθηκε γύρω από έναν νοητικό γρίφο, µε σκοπό την 

παραγωγή κοινωνικής εξήγησης επί του νοητικού γρίφου, καθώς και την σαφή 

επεξήγηση του είδους της λογικής στην οποία στηρίζεται η εξήγηση αυτή.  

 

     Στην συνέχεια αναλύονται εκτενώς όλα τα θέµατα τα οποία εξετάσαµε στο παρόν 

εισαγωγικό κεφάλαιο καθώς και η ίδια η ερευνητική διαδικασία από το αρχικό 

στάδιο του προγραµµατισµού εώς και την διαµόρφωση των τελικών κοινωνικών 

ερµηνειών. 
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   3.2. Ανάλυση του τρόπου διεξαγωγής της Ποιοτικής Έρευνας στο 

Βελβενδό Κοζάνης 

 

     3.2.1. Σκοπός της Ποιοτικής Έρευνας: Διατύπωση του Νοητικού Γρίφου 

 

     Στην παρούσα ενότητα επιχειρείται µία εκτενής ανάλυση που ως στόχο έχει την 

κατανόηση της διανοητικής και θεωρητικής συνεισφοράς της συγκεκριµένης 

µελέτης. Το εγχείρηµα αυτό επιτυγχάνεται µέσα από την διατύπωση και εν συνεχεία 

στοιχειοθέτηση του νοητικού γρίφου1 που αποτελεί και τον πυρήνα της ποιοτικής 

έρευνας. Πιο συγκεκριµένα, η  ποιοτική έρευνα που διεξήχθει στην υπό µελέτη 

περιοχή έχει οικοδοµηθεί γύρω από έναν νοητικό γρίφο επιχειρώντας να παράγει 

κάποιο είδος εξήγησής του. Η διατύπωση του νοητικού γρίφου προκύπτει µέσα από 

την στοιχειοθέτησή του, η οποία εκφράζει κατά βάση την οντολογική και 

επιστηµολογική θέση του ερευνητή. Οι έννοιες αυτές είναι πολύ βασικές και στην 

ουσία προϋπάρχουν του σχεδιασµού και προγραµµατισµού της ποιοτικής έρευνας. 

Προκειµένου να γίνουµε πιο σαφείς, η οντολογική άποψη εκφράζει τον τρόπο µε τον 

οποίο ο  ερευνητής αντιλαµβάνεται τον κοινωνικό κόσµο ενώ η επιστηµολογική 

άποψη σχετίζεται µε την θεωρία γνώσης του ερευνητή, δηλαδή µε ποιον τρόπο 

µπορούν να γίνουν γνωστά τα κοινωνικά φαινόµενα. Βάσει της επιστηµολογικής και 

οντολογικής άποψης του ερευνητή ορίζεται το ευρύτερο πεδίο που αφορά στην 

έρευνα, στη συνέχεια συγκεκριµενοποιείται σ ’ένα ερευνητικό θέµα και τελικά 

διατυπώνεται ο νοητικός γρίφος. 

 

     Συνεπώς, στην παρούσα ποιοτική έρευνα ορίζεται ως ευρύτερο πεδίο µελέτης το 

είδος της ανθρώπινης ανάπτυξης, προόδου και εξέλιξης και ο  τρόπος που αυτή 

συντελείται, δηλαδή οι θεωρίες της ανάπτυξης, ενώ εστιάζουµε την προσοχή µας και 

σε τελική ανάλυση µελετάµε την θεωρία της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης, όπως τεκµηριώθηκε στο προηγούµενο κεφάλαιο. Σ την συνέχεια, 

σύµφωνα µε την οντολογία του ερευνητή, η ανάπτυξη θα πρέπει να πραγµατώνεται 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
	  
1	  Σύµφωνα µε την Mason J. (2011), ο νοητικός γρίφος στην ποιοτική έρευνα εκφράζεται µέσα από την οντολογία 
και επιστηµολογία του ερευνητή και αποτελεί µία υπόθεση εργασίας, η  οποία εκφράζει τον βασικό ερευνητικό 
προβληµατισµό. Βάσει του νοητικού γρίφου, που αποτελεί και την βαθύτερη ουσία της έρευνας, στήνονται τα 
ερευνητικά ερωτήµατα, ώστε να είµαστε σε θέση, µέσω της παραγωγής ποιοτικών δεδοµένων, να απαντήσουµε 
στον αρχικό ερευνητικό προβληµατισµό µε την δόµηση κοινωνικών εξηγήσεων. 
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σύµφωνα µε τις αρχές, τις αξίες και τα ενεργήµατα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης. Έτσι, ο κοινωνικός κόσµος γίνεται αντιληπτός µέσα από την φυσική και 

κοινωνικο – οικονοµική πραγµατικότητα της υπό µελέτη περιοχής που συντίθεται 

από τους ανθρώπους ως κοινωνικούς δρώντες (λογική, συναίσθηµα, αντιλήψεις, 

ερµηνείες, κίνητρα, ιδέες, εµπειρίες, στάσεις), συλλογικές µορφές οργάνωσης, την 

εξέλιξη και  ανάπτυξη, διαδράσεις και κοινωνικές σχέσεις, ηθική και ιδεολογικά 

συστήµατα, κείµενα, θεσµούς, δοµές και αγορές, τον πολιτισµό, την κοινωνία, τους 

ανθρώπους ως παραγωγούς και καταναλωτές, την φύση. Από επιστηµολογικής 

άποψης για την ανάδειξη της γνώσης της παραπάνω θεωρίας µελετάται η 

αλληλοσυσχέτιση, αλληλεπίδραση και αλληλεξάρτηση όλων των παραπάνω 

στοιχείων που αντικειµενικά συνιστούν την φυσική και κοινωνικο – οικονοµική 

πραγµατικότητα του Βελβενδού Κοζάνης 

 

     Βάσει όλων των παραπάνω στήθηκε και ο  νοητικός γρίφος της παρούσας  

ποιοτικής έρευνας που είναι ο  εξής: «Οι συνεταιρισµοί του Βελβενδού Κοζάνης 

προάγουν την Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη στην ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού». Ο 

παραπάνω γρίφος συνιστά γρίφο αιτιότητας επιχειρώντας να διερευνήσει την 

σηµασία του ρόλου της οικονοµικής ανάπτυξης στο πλαίσιο της Αξιοβίωτης 

Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µέσα από µία συλλογική µορφή οικονοµικής και 

κοινωνικής οργάνωσης. Πιο συγκεκριµένα, διερευνάται κατά πόσο ο  συγκεκριµένος 

τρόπος οικονοµικής οργάνωσης προάγει την ολοκληρωµένη ανάπτυξη, µε την έννοια 

ότι η οικονοµική ανάπτυξη συµβαδίζει µε την κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και 

τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη, σε διαλεκτική αρµονία και µε σεβασµό στο φυσικό 

και πολιτισµικό περιβάλλον του οποίου µέρος είναι ο άνθρωπος. Τέλος, απώτερος 

σκοπός της παρούσας ερευνητικής διαδικασίας αποτελεί η παραγωγή κοινωνικών 

εξηγήσεων ώστε να είµαστε σε θέση να διερευνήσουµε την συµβατότητα της θεωρίας 

της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξης που 

συντελείται στην υπό µελέτη περιοχή. 

 

     Στην συνέχεια, πραγµατοποιείται η στοιχειοθέτηση των βασικών εννοιών που 

συνθέτουν τον νοητικό γρίφο, ξεκινώντας από µία ανάλυση της σηµασίας του ρόλου 

της οικονοµικής θεωρίας στον κοινωνικό βίο, αναλύεται ο  τρόπος µε τον οποίο θα 

πρέπει να συντελείται η οικονοµική ανάπτυξη, ώστε να προάγει την ολοκληρωµένη 
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ανάπτυξη, καταλήγοντας στη σηµασ ία του συνεταιριστικού θ εσµού ο  οποίος 

εντάσσεται στο συγκεκριµένο πλαίσιο ανάπτυξης.  

 

     3.2.2. Στοιχειοθέτηση Νοητικού Γρίφου 

 

     Αποτελεί αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι ο  ρόλος της οικονοµίας έχει βαρύνουσα 

σηµασία στη ζωή του σύγχρονου ανθρώπου, επηρεάζοντας άµεσα τις δραστηριότητές 

του. Το ερώτηµα, ό µως, που γεννάται εδώ είναι πώς συνδέεται ο  ρόλος της 

οικονοµίας µε τα προβλήµατα και τις δυσκολίες που συναντά στις µέρες µας κάθε 

σύγχρονη κοινωνία.  

 

     Το είδος της ανάπτυξης που επιδιώκεται τόσο σε εθνικό όσο και σε υπερεθνικό 

επίπεδο, τα τελευταία χρόνια της κεφαλαιοκρατικής παγκοσµιοποίησης, έχει ως 

επίκεντρο την οικονοµική ανάπτυξη και θεωρείται ότι οι  οικονοµικοί δείκτες 

αποτελούν το κατάλληλο µεθοδολογικό εργαλείο για την µέτρηση της καθολικής 

ευηµερίας. Η οικονοµική επιστήµη είναι τόσο σηµαντική, τόσο στην θεωρία όσο και 

στην πράξη, που διαδραµατίζει τον πρωτεύοντα ρόλο σε όλες τις υπόλοιπες πτυχές 

της φυσικής και κοινωνικής πραγµατικότητας: φυσικό περιβάλλον, κοινωνία, 

πολιτισµός, πολιτική, τεχνική/τεχνολογία, εκπαίδευση. Η ίδια η οικονοµική επιστήµη 

δεν θεωρεί τον εαυτό της ένα πεδίο σύµφυτο µε τα υπόλοιπα που συνιστούν την 

φυσική και κοινωνική πραγµατικότητα αλλά ένα αυτόνοµο πεδίο που µπορεί να 

µελετηθεί ξεχωριστά και να δράσει ανεξάρτητα, τόσο που µία περιοχή αρκεί να έχει 

οικονοµική ανάπτυξη ώστε να θεωρείται γενικώς ανεπτυγµένη. Έτσι, από την µία 

πλευρά µπορεί να θεωρηθεί αντιοικονοµική µία δραστηριότητα όταν δεν αποφέρει 

ικανοποιητικό κέρδος σε χρήµα και από την άλλη πλευρά να είναι οικονοµικά 

συµφέρουσα µία δραστηριότητα ακόµη και όταν µπορεί να είναι ανήθικη, 

ψυχοφθόρα και εξευτελιστική για την ανθρώπινη υπόσταση καθώς και επικίνδυνη για 

το περιβάλλον και για το µέλλον των επόµενων γενεών.  

 

     Στην ουσία, η εξύψωση της οικονοµίας πάνω από όλους και όλα είναι αυτή που 

έχει δηµιουργήσει τις υπάρχουσες δυσκολίες και προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι 

σύγχρονες κοινωνίες στο πλαίσιο της αναπτυξιακής τους διαδροµής. Συνεπώς, όσο 

οικονοµικά ανεπτυγµένη κι αν είναι µία περιοχή δεν µπορούµε να πούµε ότι 

βρίσκεται στα βήµατα της ολοκληρωµένης ανάπτυξης όταν επικρατεί η κοινωνική 
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ανισότητα, η φτώχεια, η τροµοκρατία, η εγκληµατικότητα, η ρύπανση του 

περιβάλλοντος και η κατάρρευση των πανανθρώπινων αξιών. 

 

     Ασφαλώς και η οικονοµία παίζει σηµαντικό ρόλο στον κοινωνικό βίο του 

σύγχρονου ανθρώπου. Το ερώτηµα, όµως που γεννάται είναι τί ρόλο θα έπρεπε να 

διαδραµατίζει προκειµένου να δώσει πραγµατική ώθηση στην επίλυση των 

προβληµάτων και των δυσκολιών που αντιµετωπίζουν οι  σύγχρονες κοινωνίες. Η 

απάντηση είναι πολύ απλή και την διδασκόµαστε µέσα από την µελέτη της 

ανθρώπινης ιστορίας των τελευταίων 150 ετών: «η οικονοµική ανάπτυξη 

προϋποθέτει δηµιουργικά, θεµελιώνεται, συµβαδίζει και συντελεί στην κοινωνική, 

πολιτική, πολιτισµική ανάπτυξη όλων των ανθρώπων, αξιοποιώντας την τεχνολογική 

πρόοδο, την εργασία, την δηµιουργικότητα και την φαντασία τους, µε βάση τις 

πανανθρώπινες αξίες της δικαιοσύνης, της ειρήνης, της αλληλεγγύης, της πολιτικής 

οικονοµικής και κοινωνικής δηµοκρατίας και ηθικής, της δηµιουργικής άµιλλας, του 

µέτρου και του σεβασµού στη φύση και τους πολιτισµούς των ανθρώπων, για µία 

καλύτερη ζωή σ ‘έναν καλύτερο κόσµο» (Ρόκος, 2001).  

 

     Η οικονοµική ανάπτυξη που επιδιώκεται στις µέρες µας, ενταγµένη στο σύγχρονο 

καπιταλιστικό µοντέλο, δεν έχει απολύτως καµία σχέση µε τον παραπάνω ισχυρισµό. 

Πιο συγκεκριµένα, η ανθρώπινη εργασία αποτελεί µία από τις πιο βασικές πηγές 

πλούτου, ό µως στη φιλοσοφία του καπιταλισµού η εργασία κατακερµατίζεται, 

καταλήγει να είναι ανούσια και πληκτική, ενώ η συνεχώς αυξανόµενη αντικατάστασή 

της από τις µηχανές, µε στόχο την µείωση του χρόνου και του κόστους παραγωγής 

για µεγιστοποίηση του κέρδους, περιορίζει την ελευθερία της δηµιουργικής 

απασχόλησης, δηµιουργεί κοινωνικά προβλήµατα και καταστρέφει πολιτισµούς. 

Σύµφωνα, όµως, µε τον Ινδό φιλόσοφο και οικονοµολόγο J.C. Kumarappa (από Το 

µικρό είναι ό µορφο, σελ.50 - Economy of Permanence, 1958): «Αν η φύση της 

εργασίας εκτιµάται και πραγµατώνεται, η σχέση της µε τις ανώτερες λειτουργίες του 

πνεύµατος θα είναι όποια και της τροφής µε το κορµί. Αυτή είναι που θρέφει και 

ζωογονεί τον ανώτερο άνθρωπο και τον κεντρίζει να παράγει ό, τι το καλύτερο 

µπορεί. Αυτή κατευθύνει την ελεύθερη βούληση του στο σωστό δρόµο και πειθαρχεί 

το ζώο που υπάρχει µέσα του, για να πάει µπροστά. Αυτή παρέχει στον άνθρωπο µια 

έξοχη υποδοµή να παρουσιάσει την κλίµακα των αξιών του και να αναπτύξει την 

προσωπικότητά του.». Έτσι, λοιπόν, η εργασία µπορεί να δώσει στον άνθρωπο την 
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ευκαιρία να αναπτύξει τις δεξιότητές του, να καταπολεµήσει το αίσθηµα της 

πλεονεξίας και του προσωπικού συµφέροντος ενταγµένος σε µία ο µάδα µε κοινό 

στόχο και τελικά να δηµιουργεί πολιτισµούς µε σεβασµό στην ανθρώπινη υπόσταση 

και στο φυσικό περιβάλλον. 

 

     Συνεπώς, στην Αξιοβίωτη Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη βασικός παράγοντας στην 

διαδικασία επίτευξής της αποτελεί ο επαναπροσδιορισµός του ρόλου της οικονοµίας 

στον κοινωνικό βίο του σύγχρονου ανθρώπου, βασικό στοιχείο του οποίου είναι και ο 

επαναπροσδιορισµός της φύσης της εργασίας µε τέτοιον τρόπο ώστε η οικονοµική 

ανάπτυξη που επιδιώκεται και επιτυγχάνεται µέσα από αυτήν να συντελεί και στην 

επίτευξη της ολοκληρωµένης ανάπτυξης. Γι’ αυτόν τον σκοπό, κρίνεται αναγκαία η 

ανάπτυξη ενός νέου τρόπου ζωής µε διαφορετικές µεθόδους παραγωγής και 

κατανάλωσης που θα διασφαλίζουν µία προοπτική διάρκειας. Μία από τις λύσεις που 

προσανατολίζονται σε αυτήν την κατεύθυνση θεωρείται πως µπορεί να είναι η ορθή 

αξιοποίηση και σωστή εφαρµογή του συνεταιριστικού θεσµού µε τις αρχές και αξίες 

που αυτός υποστηρίζει, έχοντας ως βάση δηµιουργίας του το συλλογικό πνεύµα και 

ως στόχο την επίτευξη ενός συλλογικού σκοπού. 

 

     Όπως πολύ χαρακτηριστικά έχει ειπωθεί, οι  συνεταιρισµοί αποτελούν ένα 

«οικονοµικό σύστηµα µε κοινωνικό περιεχόµενο». Ο συνεταιριστικός θεσµός 

αντιπροσωπεύει µία οικονοµική δραστηριότητα η  οποία διαφέρει αρκετά από άλλες 

οικονοµικές δράσεις αφού καταφέρνει και συνδυάζει την οικονοµική 

αποτελεσµατικότητα µε την κοινωνική ευαισθησία. Οι συνεταιρισµοί υπόκεινται σε 

συγκεκριµένες αρχές µέσω των οποίων θεσµοθετούνται οι αξίες της δικαιοσύνης, της 

ισότητας και της αλληλεγγύης ανάµεσα στα µέλη του, εισάγεται η έννοια της 

δηµοκρατίας στις οικονοµικές δραστηριότητες, πραγµατοποιεί δίκαιη διανοµή των 

οφελών στους συνεταίρους, δίνεται ιδιαίτερη σηµασία στην εκπαίδευση των µελών 

µε στόχο την δηµιουργία ολοκληρωµένων προσωπικοτήτων, αναπτύσσει έντονο 

ενδιαφέρον για το κοινωνικό και φυσικό πλαίσιο µέσα στο οποίο δρα 

προστατεύοντας το περιβάλλον και προασπίζοντας τις πανανθρώπινες αξίες και 

τελικά δίνει έµφαση στην αξία της ανθρώπινης υπόστασης τοποθετώντας τον 

άνθρωπο πάνω από το κεφάλαιο. Σύµφωνα µε τον ορισµό που δόθηκε για την έννοια 

του συνεταιρισµού στο συνέδριο της Διεθνής Συνεταιριστικής Ένωσης (I.C.A.) στο 

Μάντσεστερ το 1995: 
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«Συνεταιρισµός είναι µία αυτόνοµη ένωση προσώπων που συγκροτείται εθελοντικά για 

την αντιµετώπιση των κοινών οικονοµικών, κοινωνικών και πολιτιστικών αναγκών 

και επιδιώξεων τους διαµέσου µιας συνιδιόκτητης και δηµοκρατικά διοικούµενης 

επιχείρησης.» 

 

     Επίσης, διατυπώθηκαν και οι  αξίες βάσει των οποίων αποκτά ουσιαστική 

υπόσταση ο συνεταιριστικός θεσµός: 

 

«Οι συνεταιρισµοί στηρίζονται στις αξίες της αυτοβοήθειας, της αυτοευθύνης, της 

δηµοκρατικής ισότητας, της ισοτιµίας και της αλληλεγγύης. Ακολουθώντας την 

παράδοση των πρωτεργατών, τα µέλη των συνεταιρισµών στηρίζονται στις ηθικές αξίες 

της εντιµότητας, της διαφάνειας, της κοινωνικής υπευθυνότητας και της φροντίδας για 

τους ανθρώπους.» 

 

     Στην συνέχεια, οι αρχές βάσει των οποίων εφαρµόζονται στους συνεταιρισµούς οι 

παραπάνω αξίες είναι οι εξής (Μάντσεστερ, 1995): 

 

     1η Αρχή: Εθελοντική και ελεύθερη συµµετοχή 

Οι συνεταιρισµοί είναι εθελοντικές οργανώσεις, ανοιχτές σε όλα τα πρόσωπα που 

µπορούν να χρησιµοποιήσουν τις υπηρεσίες τους και επιθυµούν να αποδεχθούν τις 

ευθύνες του µέλους, χωρίς διακρίσεις φύλου, κοινωνικού επιπέδου, φυλής, πολιτικών 

πεποιθήσεων ή θρησκείας. 

 

     2η Αρχή: Δηµοκρατική διοίκηση εκ µέρους των µελών 

Οι συνεταιρισµοί είναι δηµοκρατικές οργανώσεις διοικούµενες από τα µέλη τους, τα 

οποία συµµετέχουν ενεργά στη διαµόρφωση της πολιτικής τους και στη λήψη 

αποφάσεων. Άνδρες και γυναίκες που προσφέρουν υπηρεσίες ως αιρετοί εκπρόσωποι 

είναι υπόλογοι στα µέλη. Στους πρωτοβάθµιους συνεταιρισµούς τα µέλη έχουν ίσα 

δικαιώµατα ψήφου (κάθε µέλος µία ψήφο) και στους συνεταιρισµούς ανωτέρου 

βαθµού οργανώνονται επίσης µε δηµοκρατικό τρόπο. 
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     3η Αρχή: Οικονοµική συµµετοχή των µελών 

Τα µέλη συµµετέχουν ισότιµα και διαχειρίζονται δηµοκρατικά το κεφάλαιο του 

συνεταιρισµού. Ένα µέρος τουλάχιστον από το κεφάλαιο αυτό αποτελεί συνήθως την 

κοινή περιουσία του συνεταιρισµού. Τα µέλη συνήθως απολαµβάνουν περιορισµένη 

αποζηµίωση ή καθόλου για το κεφάλαιο που καταθέτουν για να γίνουν µέλη. Τα 

µέλη διαθέτουν τα πλεονάσµατα για οποιονδήποτε ή για όλους από τους ακόλουθους 

σκοπούς: α) ανάπτυξη του συνεταιρισµού, ενδεχοµένως µε τη δηµιουργία 

αποθεµατικών, από τα οποία µέρος τουλάχιστον θα είναι αδιανέµητα, β) απόδοση 

στα µέλη ανάλογα µε τις συναλλαγές τους µε το συνεταιρισµό και γ) υποστήριξη 

άλλων δραστηριοτήτων που εγκρίνονται από τα µέλη. 

 

     4η Αρχή: Αυτονοµία και ανεξαρτησία 

Οι συνεταιρισµοί είναι αυτόνοµες οργανώσεις αυτοβοήθειας, διοικούµενες από τα 

µέλη τους. Εάν συνάπτουν συµφωνίες µε άλλους φορείς, συµπεριλαµβανοµένων των 

κυβερνήσεων, ή αντλούν κεφάλαια από εξωτερικές πηγές, είναι σ' αυτό ελεύθεροι, 

ακολουθώντας κανόνες που διασφαλίζουν τη δηµοκρατική διοίκηση από τα µέλη και 

διατηρούν τη συνεταιριστική αυτονοµία. 

 

     5η Αρχή: Εκπαίδευση, πρακτική εξάσκηση και πληροφόρηση 

Οι συνεταιρισµοί παρέχουν εκπαίδευση και πρακτική εξάσκηση στα µέλη τους, στα 

αιρετά µέλη της διοίκησης, στα διευθυντικά στελέχη και στους υπαλλήλους, ώστε να 

µπορούν να συµβάλλουν αποτελεσµατικά στην ανάπτυξη των συνεταιρισµών τους. 

Παρέχουν πληροφόρηση στο κοινό - ιδιαίτερα στους νέους και στους διαµορφωτές 

της κοινής γνώµης - σχετικά µε τη φύση και τα οφέλη της συνεργασίας. 

 

     6η Αρχή: Συνεργασία µεταξύ συνεταιρισµών 

Οι συνεταιρισµοί υπηρετούν µε τη µέγιστη αποτελεσµατικότητα τα µέλη τους και 

ισχυροποιούν τη συνεταιριστική κίνηση όταν συνεργάζονται µεταξύ τους δια µέσου 

οργανώσεων τοπικού, εθνικού, περιφερειακού και διεθνούς επιπέδου. 

 

     7η Αρχή: Ενδιαφέρον για την κοινότητα 

Οι συνεταιρισµοί εργάζονται για τη βιώσιµη ανάπτυξη των κοινοτήτων τους µε 

πολιτικές που εγκρίνονται από τα µέλη τους. 
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     Η ανάγκη για την δηµιουργία των συνεταιρισµών πρωτοεµφανίστηκε στα µέσα 

του 19ου αιώνα, όπου µε την βιοµηχανική επανάσταση οι κατέχοντες των µέσων 

παραγωγής πλούτιζαν όλο και πιο πολύ ενώ όσοι στηρίζονταν αποκλειστικά και µόνο 

στην εργασία τους φτώχαιναν ακόµη περισσότερο και επέρχονταν σε κατάσταση 

εξαθλίωσης. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και προκειµένου να αντιµετωπιστεί αυτή η 

κατάσταση, οι  παραγωγοί συνειδητοποίησαν την αξία του «ισχύς εν τη ενώση» και 

τα ευεργετήµατα αυτού, µε αποτέλεσµα την ανάδυση αυτόνοµων πρωτοβουλιών, σε 

διαφορετικά σηµεία της Ευρώπης όπως είναι η Αγγλία, η Γερµανία και η Γαλλία. 

Κοινό χαρακτηριστικό αυτών των πρωτοπόρων συνεταιρισµών ήταν η αυτοβοήθεια 

και η αλληλεγγύη, ενώ µε την επιτυχία τους απέδειξαν την σηµασία της συνεργασίας. 

Η επιτυχία των συνεταιρισµών οφείλεται από την µία πλευρά, στους κανόνες που 

χρησιµοποιήθηκαν και από την άλλη πλευρά, στο συλλογικό πνεύµα και το αίσθηµα 

της αλληλεγγύης που χαρακτηρίζει τα µέλη. Αξίζει να σηµειωθεί ότι όλα τα ποιοτικά 

γνωρίσµατα που χαρακτηρίζουν το πνεύµα του συνεταιρίζεσθαι και οδηγούν στην 

δηµιουργία ενός πετυχηµένου συνεταιρισµού συσχετίζονται µε τον πολιτισµό και την 

παιδεία των ατόµων και των κοινωνιών, στοιχεία που καλλιεργούνται όπου το έδαφος 

είναι πρόσφορο. Έτσι, ο  συνεταιριστικός θεσµός γρήγορα διαδόθηκε σε ολόκληρο 

τον κόσµο, αριθµώντας σε παγκόσµιο επίπεδο στα τέλη του 20ου  αιώνα 750 

εκατοµµύρια µέλη, αναπτύσσοντας διάφορες δραστηριότητες, όπως είναι για 

παράδειγµα: αγροτικοί συνεταιρισµοί, καταναλωτικοί συνεταιρισµοί, συνεταιριστικές 

τράπεζες, συνεταιρισµοί εργατών και συνεταιρισµοί προσφοράς υπηρεσιών. 

 

     Στην Ελλάδα οι αγροτικοί συνεταιρισµοί έχουν ήδη συµπληρώσει πάνω από έναν 

αιώνα ύπαρξης και λειτουργίας. Ο πρώτος αγροτικός συνεταιρισµός ιδρύθηκε στον 

Αλµυρό το έτος 1900 από τους πρωτοπόρους Δ.Γρηγοριάδη (γεωπόνο) και τον 

Ν.Μιχόπουλο (δάσκαλο). Ωστόσο, τα πρώτα σχήµατα συνεταιριστικής δράσης 

άρχισαν ήδη να δηµιουργούνται επί τουρκοκρατίας και χαρακτηριστικό παράδειγµα 

αποτελεί η «Κοινή Συντροφιά» των Αµπελακίων που θεωρείται και ο  πρώτος 

συνεταιρισµός παγκοσµίως. Χαρακτηριστικό γνώρισµα της «Κοινής Συντροφιάς» 

ήταν η σύνθεση των µελών της που αποτελούνταν από κεφαλαιούχους, 

γαιοκτήµονες, τεχνίτες και εργάτες. Το στοιχείο αυτό έπαιξε σηµαντικό ρόλο στην 

επιτυχία του συνεταιρισµού ενώ κατάφερε να συνδυάσει τα αντικρουόµενα 



 
 

	   42	  

συµφέροντα του κεφαλαίου και της εργασίας και να εξοµαλύνει σε σηµαντικό βαθµό 

τις κοινωνικές ανισότητες.  

 

     Στην συνέχεια, η θεσµοθέτηση των συνεταιρισµών πραγµατοποιήθηκε επί 

κυβερνήσεως Ελευθερίου Βενιζέλου, µε τον νόµο 602/1915, όπου εισήγαγε στην 

Ελλάδα το πρότυπο του ευρωπαϊκού συνεταιρισµού δίνοντας δύναµη, αισιοδοξία και 

οργανωτική καθοδήγηση στους συνεταιρισµούς µε τελικό αποτέλεσµα να διαδοθεί 

ταχύτατα σε όλη την Ελλάδα. Όµως, η ευρεία απήχηση του συνεταιριστικού 

µοντέλου απασχόλησε αρκετά και την εκάστοτε πολιτική εξουσία, όπου 

πραγµατοποιήθηκαν προσπάθειες χειραγώγησης, ιδιαίτερα τις περιόδους της 

προπολεµικής και µεταπολεµικής δικτατορίας έχοντας ως άµεσο αντίκτυπο τις 

πολυάριθµες τροποποιήσεις του νόµου 602/1915 που τον καθιστούσαν πλέον 

διάτρητο µε άµεσες αρνητικές συνέπειες στην βιωσιµότητα των ίδιων των 

συνεταιρισµών και κυρίως των αγροτικών συνεταιρισµών. Ιδιαίτερα από το 1979 κι 

έπειτα, ορισµένες τροποποιήσεις αποδείχθηκαν τόσο άστοχες που αποδυνάµωσαν σε 

σηµαντικό βαθµό πλήθος συνεταιρισµών ενώ αρκετοί έφτασαν µέχρι και στην 

διάλυσή τους. 

 

     Συνεπώς, γίνεται σαφές ότι εξ ’αιτίας εξωγενών κυρίως παραγόντων 

διαταράχθηκε στη χώρα µας η σηµασία του συνεταιριστικού θεσµού και 

αποδυναµώθηκε το συνεταιριστικό κίνηµα µε άµεσο αρνητικό αντίκτυπο στην 

γεωργική οικονοµία, στην αγροτική ανάπτυξη, στην κοινωνική συνοχή της υπαίθρου 

και στις αξίες που προωθούν την έννοια του συνεταιρίζεσθαι. Παρ’όλα’υτά, ο 

συνεταιριστικός θεσµός εξακολουθεί να έχει βαρύνουσα σηµασία στο πλαίσιο της 

ολοκληρωµένης ανάπτυξης µίας περιοχής αφού, µπορεί να αποτελέσει αντίβαρο στον 

γιγαντισµό των πολυεθνικών επιχειρήσεων, συνεισφέρει σηµαντικά στην 

καταπολέµηση της ανεργίας, της κοινωνικής ανισότητας και της ερήµωσης της 

υπαίθρου, προασπίζεται τις πανανθρώπινες αξίες της δηµοκρατίας, της ισότητας και 

της αλληλεγγύης, συνεισφέρει στην διατήρηση της κοινωνικής συνοχής και 

διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο στην εξέλιξη της ιστορίας καθώς αποτελεί κύριο 

φορέα διαµόρφωσης πολιτισµού.  

 

     Παρά το αρνητικό κοινωνικο-πολιτικό πλαίσιο µέσα στο οποίο δρουν οι 

συνεταιρισµοί, τα τελευταία χρόνια στην χώρα µας, εξακολουθούν να υπάρχουν 
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παραδείγµατα αγροτικών συνεταιρισµών οι οποίοι πάτησαν στα χνάρια του πρότυπου 

συνεταρισµού των Αµπελακίων, σηµειώνοντας µία αξιόλογη πορεία στη ροή του 

χρόνου και συνεισφέροντας θετικά στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη της περιοχής τους. 

Στην συνέχεια, σηµειώνονται κάποιοι από τους αγροτικούς σ υνεταιρισµούς που 

αποτελούν παράδειγµα ανάπτυξης σ την χώρα µας. Ενδεικτικά αναφέρουµε: την 

Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Καλαβρύτων, την ΑΛΜΕΚ ΑΣΟ στη Βέροια, τον 

Αγροτικό Συνεταιρισµό “VENUS” Βέροιας, τον Αγροτικό Συνεταιρισµό Ζαγοράς, 

την Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Αργολίδος, Ρεθύµνου, Αγρινίου, Λακωνίας, 

Θεσπρωτίας, Μεσολογγίου, Σάµου, Δράµας, Λέσβου, Ηλείας, τον Αγροτικό 

Συνεταιρισµό «Κρόκος Κοζάνης» και τέλος τον Αγροτικό Συνεταιρισµό ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού Κοζάνης και τον Αγροτικό Συνεταιρισµό «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» του 

Βελβενδού Κοζάνης που αποτελούν και το βασικό σηµείο αναφοράς στην διατύπωση 

του νοητικού γρίφου για την διεξαγωγή της παρούσας ποιοτικής έρευνας στην 

περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης. 

 

     Συνεπώς, καθώς το Βελβενδό Κοζάνης αποτελεί παράδειγµα ανάπτυξης, ενώ οι 

συνεταιρισµοί του θεωρούνται πρότυπο στον ελλαδικό χώρο, µελετάται η σηµασία 

του ρόλου των συνεταιρισµών στην αναπτυξιακή διαδικασία, σύµφωνα µε τις αρχές, 

τις αξίες και τα ενεργήµατα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης. Για την 

επίτευξη του παραπάνω στόχου, διερευνάται η αναπτυξιακή πορεία των αγροτικών 

συνεταιρισµών του Βελβενδού, από την στιγµή δηµιουργίας τους µέχρι και σήµερα, 

καθώς και αν ο  τρόπος λειτουργίας των συνεταιρισµών είναι σύµφωνος µε τις 7 

συνεταιριστικές αρχές που αναφέρθηκαν προηγουµένως. Επίσης, µελετάται αν µέσω 

του συγκεκριµένου τρόπου οικονοµικής οργάνωσης, η οικονοµική ανάπτυξη της 

περιοχής συµβαδίζει µε την κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και 

τεχνική/τεχνολογική, µε σεβασµό στην ανθρώπινη υπόσταση και στο φυσικό 

περιβάλλον.  

 

     Προκειµένου να ερευνήσουµε τα παραπάνω θέµατα που βασικά αποτελούν και 

την ουσία του νοητικού γρίφου, θέσαµε κάποια ερευνητικά ερωτήµατα τα οποία 

συνιστούν και την ραχοκοκαλιά του ερευνητικού µας σχεδιασµού. Η διατύπωση των 

ερευνητικών ερωτηµάτων είναι σηµαντική γιατί αποτελούν το όχηµα για να 

φτάσουµε στην ουσία της έρευνας, ανοίγοντας µε αυτόν τον τρόπο τις ο δούς 

αναζήτησης, στο πλαίσιο των οποίων θα µπορέσουµε να εφαρµόσουµε τον δικό µας 
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αναλυτικό συλλογισµό. Παρακάτω παρατίθεται ένας κατάλογος µε τα βασικά 

ερευνητικά ερωτήµατα που διατυπώθηκαν σε σχέση µε τον νοητικό γρίφο που 

έχουµε θέσει στην παρούσα ποιοτική έρευνα. 

 

   3.2.3 Διατύπωση Ερευνητικών Ερωτηµάτων 

 

1) Ποιος είναι ο  κύριος λόγος ύπαρξης των αγροτικών συνεταιρισµών στο 

Βελβενδό Κοζάνης; Δηλαδή: α) Πότε και για ποιον λόγο δηµιουργήθηκαν οι 

αγροτικοί συνεταιρισµοί στο Βελβενδό; και β) Ποιους τύπους ανθρώπων 

προσέλκυσε η συγκεκριµένη ιδέα προκειµένου να πραγµατοποιηθεί; 

 

2) Η ύπαρξη και λειτουργία του συνεταιρισµού προϋποθέτει την ανάπτυξη 

συλλογικής δράσης εκ µέρους των µελών του. Άρα: α) Υπάρχει στην 

κουλτούρα των βελβενδινών η έννοια του συλλογικού πνεύµατος; και β) Εάν 

όντως στην κουλτούρα των βελβενδινών εµπεριέχεται η έννοια της 

συλλογικής δράσης, κάτω από ποιες προϋποθέσεις αναπτύχθηκε και 

εξελίχθηκε; 

 

3) Η ανάπτυξη της συλλογικής δράσης προϋποθέτει την προσπάθεια επίτευξης 

ενός συλλογικού σκοπού. Συνεπώς: α) Ποιος είναι ο συλλογικός σκοπός των 

αγροτικών συνεταιρισµών του Βελβενδού; β) Ο συλλογικός σκοπός των 

αγροτικών συνεταιρισµών εξελίχθηκε ή διαφοροποιήθηκε στη ροή του 

χρόνου; γ) Ο συλλογικός σκοπός συνδέεται µε ένα συλλογικό όφελος – κοινό 

καλό και π οιο είναι αυτό; δ) Εάν ισχύει η έννοια του συλλογικού οφέλους 

τότε αυτό παράγεται, διατηρείται και ανανεώνεται από τα µέλη του; και ε) 

Είναι διαθέσιµο σε όλη την Κοινότητα µέσα στην οποία δρουν οι  αγροτικοί 

συνεταιρισµοί;  

 

     Στην συνέχεια, µέσω των Συνεταιριστικών Αρχών µελετάµε: α) την σχέση του 

συνεταιρισµού µε το γύρω περιβάλλον, β) την εσωτερική οργάνωση του 

συνεταιρισµού και γ) το σύστηµα της οικονοµικής συσσώρευσης και διανοµής. 
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4)  1η Συνεταιριστική Αρχή: Εθελοντική και Ελεύθερη Συµµετοχή           Σε ποια 

άτοµα απευθύνονται οι  αγροτικοί συνεταιρισµοί προκειµένου να 

συµµετάσχουν σε αυτούς ως ενεργά µέλη τους; 

 

5) 2η Συνεταιριστική αρχή: Δηµοκρατική διοίκηση εκ µέρους των µελών         α) 

Υπάρχει έλεγχος από τα µέλη των αγροτικών συνεταιρισµών µέσω 

δηµοκρατικών διαδικασιών; β) Ισχύει ότι κάθε µέλος έχει µία ψήφο; και γ) το 

σύστηµα αξιών του συνεταιρισµού προάγει την δηµοκρατία, την αλληλεγγύη, 

την συνεργασία και την ισότητα; 

 

6) 3η Συνεταιριστική Αρχή: Οικονοµική συµµετοχή των µελών              α) Ποια 

είναι η διαδικασία από οικονοµικής άποψης για να γίνει κάποιος µέλος; και β) 

Ποιο σύστηµα ακολουθείται σε σχέση µε την συσσώρευση κεφαλαίου και 

πώς διανέµονται τα κέρδη; 

 

7) 4η Συνεταιριστική Αρχή: Αυτονοµία και Ανεξαρτησία             Η 

συγκεκριµένη συνεταιριστική αρχή διαχωρίζει τους συνεταιρισµούς από τις 

συµβατές επιχειρήσεις κι εποµένως: α) Ποιοι είναι οι κοινωνικο – οικονοµικοί 

στόχοι; και β) Ποιοι είναι οι εσωτερικοί κανονισµοί λειτουργίας και ελέγχου; 

 

8) 5η Συνεταιριστική Αρχή: Εκπαίδευση, πρακτική εξάσκηση και πληροφόρηση                                          

                α) Πραγµατοποιείται ενηµέρωση και εκπαίδευση των µελών του 

συνεταιρισµού ώστε να είναι αυτά σε θέση να έχουν την κατάλληλη παιδεία 

για να ασκήσουν εποικοδοµητικά τον οικονοµικό και κοινωνικό τους ρόλο 

στο πλαίσιο του συνεταιρισµού; β) Π ραγµατοποιείται ενηµέρωση και 

πρακτική εξάσκηση των µελών µε στόχο την ανάπτυξη του συνεταιρισµού 

στο σύνολό του; και γ) Μέσα από την πληροφόρηση καλλιεργείται στα µέλη 

του συνεταιρισµού η σηµασία του συνεργατισµού; 

 

9) 6η Συνεταιριστική Αρχή: Συνεργασία µεταξύ Συνεταιρισµών          

Πραγµατοποιείται συνεργασία των συνεταιρισµών σε επίπεδο: α) τοπικό, β) 

περιφερειακό, γ) εθνικό ή και δ) υπερεθνικό; 
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10) 7η Συνεταιριστική αρχή: Ενδιαφέρον για την Κοινότητα       α) 

Προσανατολίζεται ο συνεταιρισµός στις ανάγκες και προσδοκίες των ενεργών 

µελών του τόπου; β) Συµβάλλουν στην παροχή κοινωνικών υπηρεσιών; γ) 

Δείχνει ενδιαφέρον για τις κοινωνικά ευπαθείς ο µάδες του τόπου; δ) 

Συνεργάζεται µε άλλες τοπικές συλλογικότητες µε στόχο την ολοκληρωµένη 

ανάπτυξη του τόπου; ε) Συµβάλλει στην αναβάθµιση της ποιότητας ζωής της 

τοπικής κοινωνίας;  

 

     Επίσης, προκειµένου να µελετήσουµε εάν ο  συγκεκριµένος τρόπος οικονοµικής 

οργάνωσης συντελεί στην οικονοµική ανάπτυξη, η οποία ό µως συµβαδίζει µε την 

κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική της ευρύτερης περιοχής 

του Βελβενδού Κοζάνης, µε σεβασµό στον άνθρωπο και στο φυσικό περιβάλλον, 

τέθηκαν τα εξής ερευνητικά ερωτήµατα ( κάποια από τα ερευνητικά ερωτήµατα που 

ακολουθούν συµπληρώνουν τα ήδη διατυπωµένα ερευνητικά ερωτήµατα, µε στόχο 

να αποκτήσουµε µία πιο σαφή εικόνα της φυσικής και κοινωνικο-οικονοµικής 

πραγµατικότητας της υπό µελέτη περιοχής): 

 

11) α) Η επιχειρηµατική δραστηριότητα των αγροτικών συνεταιρισµών 

συντελείται µε σεβασµό στο φυσικό περιβάλλον; β) Πραγµατοποιείται 

περιβαλλοντική εκπαίδευση στα µέλη των συνεταιρισµών; γ) Υπάρχει σχέση 

αλληλεγγύης µε το φυσικό περιβάλλον εκ µέρους του συνόλου της κοινωνίας 

του Βελβενδού; δ) Π ραγµατοποιούνται προγράµµατα περιβαλλοντικής 

εκπαίδευσης για το σύνολο της κοινωνίας του Βελβενδού; και ε) 

Πραγµατοποιούνται περιβαλλοντικές δράσεις στην υπό µελέτη περιοχή; 

 

12) α) Τί ποσοστό της κοινωνίας του Βελβενδού συµµετέχει στους αγροτικούς 

συνεταιρισµούς; β) Ποιες είναι οι  παραδοσιακές χρήσεις γης, οι  έγγειες 

διαρθρώσεις και το ι διοκτησιακό καθεστώς του Βελβενδού; γ) Τί τοπικές 

ευκαιρίες απόκτησης εισοδήµατος υπάρχουν; δ) Αξιοποιούν οι συνεταιρισµοί 

την κάθε φορά κατάλληλη τεχνική/τεχνολογία; ε ) Π οιες οικονοµικές 

δραστηριότητες αναπτύσσουν οι  βελβενδινοί; και στ)  Ποιος είναι ο 

οικονοµικός ρόλος των συνεταιρισµών σε επίπεδο τοπικό, περιφερειακό, 

εθνικό και υπερεθνικό; 
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13) α) Συµµετέχουν οι  συνεταιρισµοί στα πολιτικά, κοινωνικά και πολιτισµικά 

δρώµενα της περιοχής του Βελβενδού; Και αν ναι, µε ποιον τρόπο; β) Το 

πνεύµα συλλογικότητας, αλληλεγγύης και αλληλοβοήθειας των 

συνεταιρισµών διοχετεύεται στην κοινωνία των βελβενδινών; γ) Οι 

συνεταιρισµοί συνεισφέρουν στην καταπολέµηση της κοινωνικής ανισότητας 

στην κοινωνία του Βελβενδού και στην µείωση των επιπέδων ερηµοποίησης 

της υπό µελέτη περιοχής; δ) Π ώς διαµορφώνεται η οικογενειακή ζωή, τα 

σχετικά πρότυπα και οι  ρόλοι στην κοινωνία του Βελβενδού; Και πώς αυτά 

επηρεάζουν το εργασιακό καθεστώς; ε) Οι βελβενδινοί δίνουν έµφαση  στην 

παιδεία µε στόχο την δηµιουργία µορφωµένων, συνειδητών, χειραφετηµένων 

και υπεύθυνων πολιτών; Οι συνεταιρισµοί συνεισφέρουν σε αυτήν την 

κατεύθυνση; και στ) Τί υποδοµές παιδείας, υγείας και υπηρεσιών υπάρχουν 

στην περιοχή του Βελβενδού; 

 

14) α) Ποιοι συλλογικοί φορείς έχουν αναπτυχθεί στην υπό µελέτη περιοχή; και 

β) Με ποιον τρόπο συνδέεται η πολιτισµική ανάπτυξη του Βελβενδού µε την 

αγροτική ανάπτυξη µέσω της οργάνωσης των συνεταιρισµών;  

 

15) α) Τι αναπτυξιακά έργα έχουν πραγµατοποιηθεί στην περιοχή του Βελβενδού 

και πώς συνδέονται µε την υποστήριξη του συνεταιριστικού θεσµού; β) 

Υπάρχουν θετικές ή αρνητικές επιπτώσεις από αναπτυξιακά έργα που έχουν 

πραγµατοποιηθεί στην ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού; και γ) Ποιες είναι οι 

κοινοτικές και ατοµικές αντιλήψεις για την ανάπτυξη σε τοπικό επίπεδο;  

 

16) Ποια είναι η σηµασία των αγροτικών συνεταιρισµών ως κοινωνικοί, 

πολιτικοί, οικονοµικοί και πολιτισµικοί φορείς για το σύνολο της κοινωνίας 

του Βελβενδού; 

 

     Τέλος, αξίζει να σηµειωθεί ότι ο  παραπάνω κατάλογος των ερευνητικών 

ερωτηµάτων αποτελεί τον βασικό κορµό στην διεξαγωγή της ποιοτικής έρευνας όπου 

από την µία πλευρά, τα ερωτήµατα είναι διατυπωµένα µε σαφή τρόπο ώστε να 

εστιάζουν στην ουσία του νοητικού γρίφου και από την άλλη πλευρά αποπνέουν µία 

ρευστότητα ώστε στην περίπτωση δ ιεξαγωγής της ποιοτικής συνέντευξης: α) να 

υπάρχει η δυνατότητα προσαρµογής αυτών µε την δηµιουργία νέων παρεµφερή 
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ερωτηµάτων ή υποερωτηµάτων ανάλογα µε τ ον συνεντευξιαζόµενο και β) να 

εγείρουν τον προβληµατισµό δίνοντας την δυνατότητα και την πιθανότητα γ ια 

διανοητικά ενδιαφέρουσες απαντήσεις.  

 

   3.2.4 Μέθοδος παραγωγής ποιοτικών δεδοµένων 

 

     Για την διεξαγωγή της παρούσας ποιοτικής έρευνας, η άντληση του ερευνητικού 

υλικού έγινε από διάφορες πηγές δεδοµένων συνδυάζοντας µε αυτόν τον τρόπο και 

διαφορετικές µεθόδους παραγωγής ποιοτικών δεδοµένων, εφαρµόζοντας την τεχνική 

της µεθόδου του τριγωνισµού 2 . Καθώς τα κοινωνικά φαινόµενα δεν είναι 

µονοδιάστατα, η χρήση της µεθόδου του τριγωνισµού συµβάλλει στο να ειδωθούν 

διαφορετικές οπτικές γωνίες των βασικών ερευνητικών ερωτηµάτων που έχουµε 

θέσει και να διερευνήσουµε τον νοητικό γρίφο µε πιο σφαιρικό τρόπο. Πιο 

συγκεκριµένα, στην παρούσα ποιοτική έρευνα η µέθοδος του τριγωνισµού συνέβαλλε 

στα εξής: α) να µελετήσουµε την λειτουργία των αγροτικών συνεταιρισµών στο 

Βελβενδό πολυπλεύρως, µε την θέση που αυτοί κατέχουν στην τοπική κοινωνία 

(κοινωνικά, οικονοµικά, πολιτικά, πολιτισµικά), β) να µελετήσουµε σε µεγαλύτερο 

βάθος και εύρος κάποια από τα ζωτικής σηµασίας ερευνητικά ερωτήµατα, γ) να 

µελετήσουµε διαφορετικά ερευνητικά ερωτήµατα που επί του πρακτέου αυτό ήταν 

δυνατό να πραγµατοποιηθεί µόνο µε διαφορετικές µεθόδους και δ) να µελετήσουµε 

τις σχέσεις της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας µε τις 

πολυδιάστατες αλληλεξαρτήσεις τους και αλληλεπιδράσεις τους δια µέσω του 

χρόνου. 

 

     Συνεπώς, ως πηγές δεδοµένων που αφορούν στην κοινωνική, πολιτική, 

οικονοµική, πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική διάσταση των αγροτικών 

συνεταιρισµών και του συνόλου της κοινωνίας του Βελβενδού, χρησιµοποιήθηκαν: 

κείµενα, εκδόσεις, διαγράµµατα, φωτογραφίες, χάρτες, αρχεία, νόµοι, προϊόντα των 

µέσων ενηµέρωσης και τέλος συλλογικές µορφές οργάνωσης του τόπου µέρος των 

οποίων είναι οι άνθρωποι. 

 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
2	  Σύµφωνα µε τον Denzin, η µέθοδος του τριγωνισµού στηρίζεται στην εξέταση του ίδιου φαινοµένου ή της ίδιας 
πτυχής του φαινοµένου µε διαφορετικές µεθόδους. Έτσι, οι διαφορετικές µέθοδοι λειτουργούν α µοιβαία και 
σωρευτικά προς την κατεύθυνση της δ ιασφάλισης της εγκυρότητας και της αξιοπιστίας των ποιοτικών 
δεδοµένων.(Τσιώλης, 2011) 
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     Πιο συγκεκριµένα, αυτό που θεωρούµε πηγή δεδοµένων για τους ανθρώπους 

είναι: οι ερµηνείες τους, οι  απόψεις τους, ο  τρόπος µε τον οποίο κατανοούν τα 

πράγµατα, οι  ιδέες τους, οι σκέψεις τους, τα συναισθήµατά τους, οι  ηθικές τους 

αρχές, ο ι πράξεις τους, οι  δραστηριότητές τους, τα δηµιουργήµατά τους και οι 

σχέσεις τους. Συνεπώς, ως βασικό µεθοδολογικό εργαλείο για την παραγωγή 

ερευνητικών δεδοµένων χρησιµοποιήσαµε την ποιοτική συνέντευξη. Το είδος της 

ποιοτικής συνέντευξης που επιλέχθηκε για την διεξαγωγή της παρούσας ποιοτικής 

έρευνας είναι η ηµιδοµηµένη συνέντευξη. Σε γενικές γραµµές, η ποιοτική συνέντευξη 

χαρακτηρίζεται από ένα σχετικά ανεπίσηµο ύφος, µία συνήθως θεµατοκεντρική 

προσέγγιση όπου ο ερευνητής δεν διαθέτει έναν συγκεκριµένο κατάλογο ερωτήσεων 

αλλά ένα εύρος ζητηµάτων που επιθυµεί να καλύψει και την υπόθεση ότι τα 

δεδοµένα παράγονται µέσω τ ης διάδρασης συνεντευκτή και ερωτώµενου. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί η άποψη του Burgess για τ ις ποιοτικές 

συνεντεύξεις τις οποίες και αποκαλεί: «συζητήσεις µε κάποιον σκοπό» (1984:102).  

 

     Για την ακρίβεια, οι λόγοι για την παραπάνω επιλογή είναι οι  εξής: 1) αρχικά η 

ποιοτική συνέντευξη χρησιµοποιήθηκε ως µία από τις βασικές µεθόδους για την 

εξέταση των ερευνητικών ερωτηµάτων, στο πλαίσιο του µεθοδολογικού 

τριγωνισµού, δίνοντας µεγαλύτερο εύρος, βάθος και σφαιρικότητα σε αυτά 2) 

θεωρούµε ότι η γνώση της υφιστάµενης φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής 

πραγµατικότητας της υπό µελέτη περιοχής είναι παράγωγο διάδρασης και η γνώση, 

οι απόψεις και οι  ερµηνείες των ανθρώπων συνιστούν σηµαντικές ιδιότητες για την 

επίτευξη αυτού του στόχου, 3) ο τρόπος µε τον οποίο θέλουµε να δοµήσουµε τις 

κοινωνικές εξηγήσεις προϋποθέτουν την έµφαση στο βάθος, στην περιπλοκότητα και 

σφαιρικότητα των δεδοµένων, κάτι που είναι αδύνατο να επιτευχθεί µέσω αυστηρά 

δοµηµένων ερωτηµατολογίων, 4) πιστεύουµε ότι δίνοντας περισσότερη ελευθερία 

στους ερωτώµενους σε συνθήκες συνέντευξης, απ’ ότι επιτρέπουν οι  δοµηµένες 

προσεγγίσεις, είναι δυνατό η ποιοτική έρευνα να παράγει µία πιο δίκαιη και 

ολοκληρωµένη παρουσίαση των απόψεων των ερωτώµενων,  και τέλος 5) υπάρχει 

και ένας πιο πρακτικός λόγος, που είναι το γεγονός ότι κάποια από τα δεδοµένα που 

επιθυµούµε να παράγουµε δεν υπάρχουν διαθέσιµα σε άλλου είδους µορφή.  
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   3.2.5 Δειγµατοληψία Ποιοτικής Έρευνας 

 

     Σύµφωνα µε έναν πιο ευρύ ορισµό: «Η δειγµατοληψία και η επιλογή είναι αρχές 

και διαδικασίες που χρησιµοποιούµε για να εντοπίζουµε, να επιλέγουµε και να 

αποκτούµε πρόσβαση στις µονάδες εκείνες που είναι σχετικές µε τη µελέτη µας και 

οι οποίες θα χρησιµοποιηθούν για την παραγωγή των δεδοµένων µας, όποια κι αν 

είναι η µέθοδος που θα χρησιµοποιήσουµε γι’ αυτόν τον σκοπό.» (J. Mason, 2011).   

 

     Είναι γεγονός ότι η λογική της επιλογής των δειγµατοληπτικών µονάδων είναι µία 

από τις πιο βασικές στρατηγικές στην διεξαγωγή της ποιοτικής έρευνας και 

ακολούθως ένα από τα µείζονα θέµατα που εξ ’αρχής είναι σηµαντικό να θίξουµε 

είναι οι λόγοι για του οποίους επιλέχθηκε η λογική της δειγµατοληψίας στην 

παρούσα ποιοτική έρευνα, αντί µίας πλήρης καταγραφής του ευρύτερου πληθυσµού. 

Αρχικά, µία πλήρης καταγραφή του συνόλου που µας ενδιαφέρει, επί του πρακτέου, 

θα ήταν αδύνατη, µη πρακτική ως προς την επίτευξή της και κατά κύριο λόγο 

κρίθηκε ως µη απαραίτητη σε σχέση µε τον σκοπό της έρευνας. Στην συνέχεια, ο 

σκοπός αυτός καθ’ αυτός της ποιοτικής έρευνας ορίζει την λογική της 

δειγµατοληψίας ως τον πλέον κατάλληλο τρόπο για την παραγωγή των δεδοµένων 

που µας ενδιαφέρουν, ώστε βάσει αυτών να δοµηθούν οι  κατάλληλες κοινωνικές 

εξηγήσεις για τον έλεγχο της θεωρίας. 

 

     Στην προκειµένη περίπτωση, η µέθοδος της δειγµατοληψίας που έχει επιλεχθεί 

είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τον γνωστικό τοµέα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης, άρα και µε το είδος τ ης κοινωνικής εξήγησης που επιδιώκουµε να 

παράγουµε. Για την ακρίβεια, µελετάµε εάν ο  τρόπος της οικονοµικής οργάνωσης 

που αντιπροσωπεύει ο  θεσµός του συνεταιρισµού στο Βελβενδό προάγει την 

Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη σ την ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης. Έτσι, 

από την µία πλευρά, µας ενδιαφέρει η µελέτη του σ υνεταιρισµού ως οικονοµική 

µονάδα µε τις αρχές και τις αξίες που πρεσβεύει και από την άλλη πλευρά, ο τρόπος 

µε τον οποίο εντάσσεται στην κοινωνία και επιδρά στις διάφορες πτυχές της φυσικής 

και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας του Βελβενδού. Συνεπώς, µελετάται η 

φυσική, η κοινωνική, η οικονοµική, η πολιτική και η πολιτισµική πραγµατικότητα 

του Βελβενδού µε τις υπάρχουσες υποδοµές σε ό λους τους παραπάνω τοµείς, που 

συνιστούν την υφιστάµενη κατάσταση της υπό µελέτη περιοχής, καθώς και οι 
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πολύπλοκες σχέσεις, αλληλεξαρτήσεις και αλληλεπιδράσεις αυτών που καθορίζουν 

τα επίπεδα της αναπτυξιακής πορείας στο πλαίσιο της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης.  

 

     Όλα τα παραπάνω αποτελούν τα προσδιοριστικά χαρακτηριστικά του συνόλου 

που έλκει το ενδιαφέρον µας και συνεπώς αποτελούν και τα υλικά δόµησης της 

δειγµατοληπτικής µας στρατηγικής. Πιο συγκεκριµένα, το δείγµα έχει σχεδιαστεί µε 

τέτοιον τρόπο ώστε να µας παρέχει την δυνατότητα µιας σχολαστικής θεώρησης της 

λειτουργίας του σ υνεταιρισµού, καθώς και µίας ο µάδας µονάδων που 

αντιπροσωπεύουν την φυσική και κοινωνική πραγµατικότητα του Βελβενδού, µε 

στόχο την µε σφαιρικό τρόπο και λεπτοµερή κατάδειξη του τρόπου λειτουργίας του 

συνεταιρισµού µέσα στο κοινωνικό πλαίσιο στο οποίο εµπίπτει και συνεπώς την 

σύνδεση του συγκεκριµένου τρόπου οικονοµικής οργάνωσης σύµφωνα µε τις αρχές, 

τις αξίες και τα ενεργήµατα της Ολοκληρωµένης Α νάπτυξης. Στην συνέχεια, οι 

συγκεκριµένες µονάδες που επιλέχθηκαν µας διευκολύνουν στο να κάνουµε καίριες 

συγκρίσεις καθώς και να ελέγξουµε και να αναπτύξουµε τις θεωρητικές µας 

προτάσεις και συνεπώς αυτή η λογική της δειγµατοληψίας συνδέεται άµεσα µε την 

«απαγωγική» διαδικασία παραγωγής θεωρίας και εξήγησης από τα δεδοµένα3. Ο 

συγκεκριµένος τρόπος δειγµατοληψίας ονοµάζεται θεωρητική δειγµατοληψία και 

στην ουσία αφορά µία διαδικασία όπου επιλέγονται κατηγορίες προς µελέτη σε 

σχέση µε τον νοητικό γρίφο που έχουµε θέσει, τα ερωτήµατα που διατυπώθηκαν 

γύρω από αυτόν και σε τελική ανάλυση το είδος της εξήγησης που επιθυµούµε να 

παράγουµε.  

 

     Στην παρούσα ποιοτική έρευνα, συγκροτήθηκε ένα δείγµα ανθρώπων που ο 

καθένας από αυτούς αντιπροσωπεύει και έναν από τους βασικούς τοµείς της φυσικής 

και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας της υπό µελέτη περιοχής. Αυτό που 

στην ουσία µας ενδιέφερε είναι οι  εκπεφρασµένες απόψεις των ατόµων αυτών, οι 

στάσεις τους, οι  εµπειρίες τους, οι  αντιλήψεις τους και οι  ερµηνείες που δίνουν σε 

σχέση µε τον τοµέα τους, όπως αυτός αλληλεπιδρά µε τους υπόλοιπους τοµείς που 

συνιστούν την υφιστάµενη κατάσταση στο Βελβενδό, συµπεριλαµβανοµένου και του 

αγροτικού συνεταιρισµού που λειτουργεί στην υπό µελέτη περιοχή. Συνεπώς η 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
3	  Σύµφωνα µε την Mason J. (2011), ο απαγωγικός συλλογισµός συνδέεται άµεσα µε την άποψη ότι η  θεωρία 
προηγείται της εµπειρικής έρευνας και ανάλυσης, και ελέγχεται ή αξιολογείται έναντι των δεδοµένων. 
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κατηγοριοποίηση των ατόµων πραγµατοποιήθηκε βάσει της ιδιότητας τους, η οποία 

µε την σειρά της αντιπροσωπεύει και έναν τοµέα της φυσικής και κοινωνικο – 

οικονοµικής πραγµατικότητας που συνιστούν και τις µεταβλητές στην έρευνα. 

 

     Ο λόγος που επιλέχθηκε η θεωρητική δειγµατοληψία είναι γιατί µας επιτρέπει να 

προβούµε σε καίριες συγκρίσεις που θα είναι σηµαντικές ως προς τη σχέση τους µε 

τα ερευνητικά ερωτήµατα που έχουµε θέσει µε την θεωρία και το είδος της εξήγησης 

που θέλουµε να παράγουµε. Συνεπώς, τα άτοµα τα οποία επιλέχθηκαν είναι τα εξής: 

 

1. Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

2. Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

3. Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

4. Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

5. Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

6. Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Συνεταιρισµού 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

7. Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

8. Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2 

9. Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

10. Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

11. Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

12. Γεωπόνος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

13. Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού 

«Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

14. Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

15. Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

16. Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου 

της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

17. Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

18. Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και 

Αντιπρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των 

Πολιτών» 
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19. Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης 

Βελβενδού 

20. Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού 

Οµίλου Βελβενδού 

21. Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

22. Πρώην Λογίστρια του Γυναικείου Αγροτικού και Βιοτεχνικού Συνεταιρισµού 

Βελβενδού 

23. Μέλος του Γυναικείου Αγροτικού και Βιοτεχνικού Συνεταιρισµού Βελβενδού 

24. Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

 

 

     Για την κάλυψη της παρούσας ποιοτικής έρευνας επειδή δεν υπήρχε διαθέσιµο 

δειγµατοληπτικό πλαίσιο, δηµιουργήσαµε ένα το οποίο είναι εξ ’ολοκλήρου δικό µας, 

η σύνθεση του οποίου αποτελείται από µονάδες που θεωρείται ότι ανταποκρίνονται 

επαρκώς στα ερευνητικά ερωτήµατα που έχουµε θέσει σε σχέση µε τον νοητικό µας 

γρίφο, ενώ το µέγεθός του οριστικοποιήθηκε όταν θεωρήθηκε ότι είχε φτάσει πλέον 

σε σηµείο κορεσµού, δηλαδή όταν αντιληφθήκαµε ότι έχουµε πλέον µία εικόνα για 

το τί πραγµατικά συµβαίνει και ήµασταν πλέον σε θέση να παράγουµε την 

κατάλληλη εξήγηση γι’ αυτό. Για την επιλογή του πλαισίου χρησιµοποιήθηκε η 

λογική της δειγµατοληψίας της «χιονοστιβάδας», σύµφωνα µε την οποία ξεκινήσαµε 

από ένα άτοµο και στη συνέχεια ζητήσαµε από αυτό το άτοµο να µας φέρει σε επαφή 

µε άλλα  που θεωρήσαµε εµείς ότι είναι απαραίτητα προκειµένου να καθιστά το 

δείγµα µας επαρκές για τις ανάγκες της έρευνας.  

 

     Επίσης, αξίζει να σηµειωθεί ότι στο πλαίσιο της δειγµατοληψίας επιλέχθηκαν 

επίσης και ως µονάδες µελέτης κάποια γραπτά τεκµήρια, τα οποία σχετίζονται µε 

µελέτες έργων που αφορούν στην ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού, µε µελέτες 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων, µε την εσωτερική δοµή των συνεταιρισµών 

(καταστατικό του συνεταιρισµού, εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας του 

συνεταιρισµού, σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης του κάµπου του Βελβενδού), 

κείµενα σε σχέση µε το ιστορικό υπόβαθρο της υπό µελέτη περιοχής και της 

ιστορικής πορείας του Βελβενδού, την σύνθεση της κοινωνίας, την πολιτισµική και 

πολιτική κατάσταση του τόπου. Με αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνεται, µε ένα πιο 

σφαιρικό τρόπο, η θεώρηση της υφιστάµενης κατάστασης της υπό µελέτη περιοχής, η 
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µε ολιστικό τρόπο και σαφώς τεκµηριωµένη καταγραφή της και τελικά ο σκοπός της 

έρευνας που αφορά στην παραγωγή κοινωνικών εξηγήσεων και στην διατύπωση 

θεωρητικών προτάσεων που οικοδοµούνται γύρω από τον νοητικό γρίφο και τα 

ερευνητικά ερωτήµατα που έχουµε θέσει,  για την διερεύνηση της συµβατότητας της 

θεωρίας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξης που 

συντελείται στο Βελβενδό Κοζάνης. 

 

3.2.6 Εγκυρότητα και Αξιοπιστία Ποιοτικής Έρευνας 

 

     Στην προσπάθειά µας να εξασφαλίσουµε την αξιοπιστία και την εγκυρότητα της 

ποιοτικής έρευνας, χρησιµοποιήσαµε τις εξής στρατηγικές: 

 

1) Μέθοδος του τριγωνισµού (Mason, 2011 σελ.54): πραγµατοποιήθηκε προσεχτική 

και καλά µελετηµένη χρήση ενός συνδυασµού µεθόδων για την διερεύνηση του 

συνόλου των ερευνητικών ερωτηµάτων, ώστε να µας παρέχεται η δυνατότητα 

µέτρησης του ίδιου φαινοµένου από διαφορετικές θέσεις, µε στόχο την ακριβή 

ανάγνωση του συγκεκριµένου φαινοµένου. 

 

2) Αντιπροσωπευτικότητα (Cantell, 1983 σελ.100): για την διαµόρφωση του 

δειγµατοληπτικού πλαισίου, συµπεριλάβαµε µονάδες αρκετές σε αριθµό, οι  οποίες 

συνδέονται άµεσα µε τον γνωστικό τοµέα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης, βάσει του οποίου έχουν δοµηθεί τα ερευνητικά µας ερωτήµατα. 

 

3) Αναστοχαστικότητα (Mason, 2011 σελ.256): πραγµατοποιήθηκε προσπάθεια 

εντοπισµού και ερµηνείας του δικού µας ρόλου στη διαδικασία των συνεντεύξεων. 

 

4) Διαλογική (Robson, 2007 σελ.243): εξετάσαµε πολλές φορές τις συνεντεύξεις, 

αναθεωρώντας τις ερµηνείες. 

 

5) Έλεγχος από τρίτους (Cantell, 1983 σελ.100): ζητήθηκε από τρίτους να ελέγξουν 

την καταγραφή και ανάλυση των ποιοτικών δεδοµένων, όπου τα αποτελέσµατα 

συγκρίθηκαν και συζητήθηκαν. 
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Τέλος, η  παραγωγή και ανάλυση των ποιοτικών δεδοµένων, προς απάντηση των 

ερευνητικών ερωτηµάτων, υπήρξε διεξοδική, προσεκτική, έντιµη και ακριβής. 

 

     Στο επόµενο κεφάλαιο, ακολουθεί η καταγραφή της υφιστάµενης φυσικής και 

κοινωνικο – οικονοµικής κατάστασης του Βελβενδού Κοζάνης, µέσω της ανάγνωσης 

και της ερµηνείας των ποιοτικών δεδοµένων. Η ανάγνωση και ερµηνεία των 

δεδοµένων πραγµατοποιήθηκε σε τρία στάδια. Αρχικά, κωδικοποιήθηκαν τα 

δεδοµένα, βάσει των θεµατικών ενοτήτων και των ερευνητικών ερωτηµάτων που 

έχουµε θέσει στη διαδικασία διαµόρφωσης του ερευνητικού µας σχεδιασµού. Στην 

συνέχεια, διεξήχθει µία ερµηνευτική ανάγνωση των δεδοµένων και τελικά, 

πραγµατοποιήθηκε µία αναστοχαστική ερµηνεία των δεδοµένων, µε σκοπό το 

προσδιορισµό του δικού µας ρόλου στην διαδικασία παραγωγής και ερµηνείας 

αυτών. 
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4. Ανάγνωση και Ερµηνεία των ποιοτικών δεδοµένων: Καταγραφή 

της Υφιστάµενης Κατάστασης του Βελβενδού Κοζάνης 
 

 

4.1. Ιστορικό Υπόβαθρο της Δ.Ε. Βελβενδού Κοζάνης 
 

   4.1.1. Τα πρώτα χρόνια του Βελβενδού 

 

     Για την περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης, λόγω του ότι δεν υπάρχουν γραπτές 

αποδείξεις δεν είµαστε σε θέση να γνωρίζουµε ούτε πότε κτίσθηκε αλλά ούτε και από 

ποιους κατοικήθηκε. Ωστόσο, υπάρχουν αρκετοί αρχαιολογικοί χώροι, οι οποίοι 

βρίσκονται γύρω από αυτό και σε κοντινή απόσταση, καθώς και αρχαιολογικά 

ευρήµατα που βρέθηκαν από τους κατοίκους του Βελβενδού στους συγκεκριµένους 

χώρους όπως για παράδειγµα νοµίσµατα, θραύσµατα αγγείων κ.α. . Εξ ’αιτίας της 

απουσίας ανασκαφικών εργασιών, οι  αρχαιολογικοί χώροι δεν έχουν χρονολογηθεί 

ακόµα, παρ’όλα’υτά, σύµφωνα µε µελέτες που έχουν πραγµατοποιηθεί στα 

αρχαιολογικά ευρήµατα από αρχαιολόγους και µε µετέπειτα επισκέψεις των ιδίων σε 

αυτούς τους χώρους, αποφάνθηκαν πως οι  τελευταίοι χρονολογούνται σε πολλές 

εκατοντάδες χρόνια π.χ. . Ο βελβενδινός Ιωάννης Γ. Αντωνιάδης (νοµικός, πολιτικός 

και λόγιος) στην µονογραφία του «Το Βελβεντό» (περιοδικό «Νέα Μεγάλη Ελλάς», 

τ.2, σελ 9, 1913), εκφράζει την εξής άποψη:  

 

«Το βέβαιο εν τούτοις είναι ότι οι κίονες και τα συντρίµµατα πλακών εν αφθονία εδώ 

κι εκεί κατεσπαρµένα, µαρτυρούν την αρχαιολογικήν σηµασίαν της Κωµοπόλεως, η 

οποία πρέπει να αριθµεί πολλάς χιλιετηρίδας βίου, αν κρίνωµεν από την υπερχιλιετή 

βυζαντινήν εκκλησίαν του Αγίου Νικολάου». 

 

     Για την ιστορική προέλευση της ονοµασίας του Βελβενδού υπάρχουν διάφορες 

εκδοχές αλλά η επικρατέστερη είναι αυτή του καθηγητή γλωσσολογίας του 

Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, Αντωνίου Θαβώρη, ο  οποίος ισχυρίζεται ότι η ονοµασία 

Βελβεντό προέρχεται από το λατινικό τοπωνύµιο: BENEVENTUM, το οποίο 

παράγεται από την φράση BONUS EVENTUS που σηµαίνει καλή τύχη, ενώ µε τον 

καιρό εξελληνίστηκε σε: Βενεβέντο = Βενεβενδός = Βελβενδός ώστε να καταλήξει 
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στην σηµερινή του ονοµασία που είναι Βελβεντός. Τέλος, για τον λόγο επιλογής της 

συγκεκριµένης ονοµασίας αναφέρει το εξής:  

 

« ...ποιο ιστορικό γεγο νός κρύβεται πίσω από την ονοµατοθεσία αυτή δυστυχώς δεν 

γνωρίζοµεν. Το πιθανότερον είναι, νοµίζω, να έγινε στο Βελβεντό και στην περιοχή 

του, µετά την κατάκτηση των Ρωµαίων, εγκατάστασις Ελλήνων ή Ελληνοφώνων 

κατοίκων της περιοχής του λατινικού ‘Βενεβέντου’ ίσως πριν τον Θ’ µ.χ. αιώνα. 

Τέτοιες εγκαταστάσεις αποίκων – Ρωµαίων πολιτών στη Μακεδονία αναφέρονται ήδη 

για παλαιότερη εποχή από τον Πλίνιο... ». («Το Βελβεντό. Η ιστορία του και η 

ετυµολογία του», τ. ΣΤ’,1964). 

 

   4.1.2. Η Εποχή της Τουρκοκρατίας 

 

     Κατά το έτος 1354, µεγάλες οµάδες Τούρκων εγκαταστάθηκαν στην Ανατολική 

και Κεντρική Μακεδονία. Την εποχή εκείνη, όταν ακόµα οι  Κονιάροι δεν είχαν 

καταλάβει την ευρύτερη περιοχή των Σερβίων, οι  κάτοικοι του Βελβενδού 

εξακολουθούσαν να µένουν στην πόλη τους, αφού η γεωγραφική της τοποθεσία 

όντας αποµακρυσµένη από τις διαβάσεις των ενόπλων Τούρκων, παρουσίαζε µία 

σχετική ασφάλεια. Παρακάτω παρατίθεται µία εικόνα µε τον χάρτη της Μακεδονίας 

κατά την  εποχή της Τουρκοκρατίας, όπου διαφαίνεται και η γεωγραφική θέση του 

Βελβενδού Κοζάνης. 
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Πηγή: Μελετήµατα Για το Βελβενδό, 2010 

 

     Καθώς το Βελβενδό ξεχώριζε από την γύρω περιοχή ως προς το πράσινο και την 

ευφορία του, γεγονός που οφειλόταν στα πολλά τρεχούµενα νερά, εγκαταστάθηκαν 

στην περιοχή λίγοι α ξιωµατούχοι και ισχυροί Τούρκοι, οι  οποίοι κατέλαβαν ένα 

µικρό κοµµάτι καλλιεργήσιµης γης που ήταν και το πιο εύφορο κάτω από την 

κωµόπολη. Στη συνέχεια, προκειµένου να παραµείνουν ισχυροί και ανενόχλητοι από 
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άλλους όµοιούς τους, εισηγήθηκαν στην Υψηλή Πύλη και το Βελβενδό ξεχώρισε ως 

«Μελιχανέ», δηλαδή ως δώρο στην εκάστοτε Βαλιντέ Χανούµ (τη µητέρα τ ου 

Σουλτάνου). Έτσι, στο Βελβενδό εκδόθηκε φιρµάνι και οι  5-6 συνολικά οικογένειες 

Τούρκων που εγκαταστάθηκαν στην περιοχή φρόντιζαν για την είσπραξη των φόρων 

και την αποστολή τους στην Βαλιντέ Χανούµ, ενώ εκείνη από τ ην πλευρά της 

ανέλαβε το Βελβενδό υπό την προστασία της και µε αυτόν τον τρόπο κατάφερε την 

περίοδο της τουρκικής κατοχής να µείνει ανενόχλητο από τους Κονιάρους και τους 

ισχυρούς µπέηδες της ευρύτερης περιοχής.  

 

     Επί τουρκοκρατίας, όπως κάθε πόλη, κώµη και χωριό είχε τους δικούς του 

άρχοντες, οι οποίοι εκλέγονταν από τους χριστιανούς, έτσι και στο Βελβενδό ίσχυε 

ακριβώς η ίδια κατάσταση. Για την ακρίβεια, η εκλογή της Δηµογεροντίας γινόταν µε 

τον πιο δηµοκρατικό τρόπο, όπου οι κάτοικοι συνέρχονταν σε Γενική Συνέλευση και 

µε φανερή ψηφοφορία εξέλεγαν τα άτοµα εκείνα τα οποία και θα διοικούσαν την 

Κοινότητα. Σε αυτές τις Γενικές Συνελεύσεις των κατοίκων λύνονταν επίσης και οι 

ατοµικές διαφορές που υπήρχαν, ενώ οι  λύσεις γίνονταν δεκτές και από τις δύο 

πλευρές. Επίσης, διορίζονταν αγροφύλακες, αµπελοφύλακες, υδρονοµείς και 

υδροφύλακες, ενώ παίρνονταν και αποφάσεις σε θέµατα που ήταν γενικού 

ενδιαφέροντος.   

 

     Από το 1869 κ ι έπειτα, όπου πραγµατοποιήθηκαν διοικητικές µεταρρυθµίσεις, 

υπεβλήθει και η συγκρότηση τοπικής διοικητικής τουρκικής αρχής. Έτσι, η νέα 

διοικητική αρχή απαρτιζόταν από: 1) τον Αρχιερατικό Επίτροπο, 2) τον Δήµαρχο, 3) 

την Δηµογεροντία όπου στο Βελβενδό αποτελούταν από 9 µέλη, 4) τον 

Σφραγιδοφύλακα, 5) τον Μουιδήρη (ανθυποδιοικητή) και 6) τον Ι µάµη. Αξίζει να 

αναφερθεί ότι η Δηµογεροντία ασχολούταν µε θέµατα που ήταν γενικού 

ενδιαφέροντος όσον αφορά στην χριστιανική Κοινότητα, ενώ για ειδικότερα θέµατα 

διόριζε επιτροπές που η κάθε µία είχε το αντικείµενο της και αποτελούταν από 2-4 

µέλη. Τ έτοιες επιτροπές ήταν: 1) η Σχολική Εφορία, η  οποία φρόντιζε για την 

λειτουργία της Κοινοτικής Σχολής, 2) η Διδακτηριακή Επιτροπή, έργο της οποίας 

ήταν η  εξεύρεση πόρων για την συντήρηση των διδακτηρίων και για την ανέγερση 

νέων, 3) η Εκκλησιαστική Επιτροπή, η οποία διαχειριζόταν τα έσοδα και τα έξοδα 

των εκκλησιών και φρόντιζε τους ναούς και 4) η Επιτροπή Διαχείρισης της 
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κτηµατικής περιουσίας και του κοπαδιού του Μετοχίου του Μοναστηρίου της Αγ. 

Τριάδος. 

 

     Όπως προαναφέρθηκε, καθώς το Βελβενδό βρισκόταν κάπως παράµερα από τις 

διαβάσεις των τουρκικών στρατευµάτων, η περιοχή παρουσίαζε µία σχετική 

ασφάλεια, κι έτσι όχι µόνο οι ίδιοι οι κάτοικοι δεν αναγκάστηκαν να µετακινηθούν 

αλλά εγκαταστάθηκαν στο Βελβενδό και κάτοικοι των γύρω οικισµών, καθώς και 

έλληνες που ήρθαν από µακριά. Το γ εγονός αυτό, έδωσε στους βελβενδινούς την 

δυνατότητα να αναπτύξουν την περίοδο αυτή, οικονοµική, πνευµατική, πολιτιστική 

και εθνική δράση.  

 

     Πιο συγκεκριµένα, επιδόθηκαν: 1) στην καλλιέργεια της γης µε αρκετά 

προσοδοφόρες καλλιέργειες όπως είναι του αραβοσίτου, των φασολιών, των 

αµπελιών, των οπωρολαχανικών, του λιναριού και της εκτροφής του 

µεταξοσκώληκα, 2) στην βιοτεχνία του λιναριού, του λινέλαιου και στην οικοτεχνία 

των λινών και λινοµέταξων υφασµάτων, 3) στην κτηνοτροφία, 4) στην λειτουργία 35 

νερόµυλων για την αλευροποίηση των σιτηρών, 3 µπατανιών για την κατεργασία των 

φλοκάτων και 3 λινελαιόµυλων για την εξαγωγή του λινέλαιου και σισαµόλαδου και 

5) στην ανάπτυξη του εµπορίου και της διακίνησης διαφόρων προϊόντων  στις 

εβδοµαδιαίες αγορές που γίνονταν στις πόλεις και κ ωµοπόλεις καθώς και στις 

ζωοπανηγύρεις που πραγµατοποιούνταν στα κέντρα των διάφορων περιφερειών. 

 

     Συνεπώς, ο ι βελβενδινοί, µε την ανάπτυξη της γεωργίας, της κτηνοτροφίας, του 

εµπορίου και της βιοµηχανίας σε συνδυασµό µε την εργατικότητά τους, κατάφεραν 

όχι µόνο να αναπτυχθούν οικονοµικά αλλά και να δηµιουργήσουν έναν πολιτισµό 

ανώτερο σε σύγκριση µε άλλες κωµοπόλεις της ευρύτερης περιοχής. Προκειµένου να 

γίνουµε πιο συγκεκριµένοι επί του θέµατος, στη συνέχεια αναφέρονται ορισµένα 

παραδείγµατα τα οποία µαρτυρούν την οικονοµική ανάπτυξη σε συνδυασµό µε την 

πολιτισµική άνθηση της περιοχής του Βελβενδού.  

 

     Αρχικά, µέχρι και τον 18ο αιώνα, η µεταλαµπάδευση της γνώσης στους νέους του 

Βελβενδού πραγµατοποιούταν µέσω των ιερέων, των µοναχών της Μονής της Αγίας 

Τριάδος καθώς και µέσω των πιο πεπαιδευµένων από του κατοίκους, οι οποίοι 

δίδασκαν ιδιαιτέρως τους νέους που προσέρχονταν σε αυτούς. Κοινωνοί, όµως αυτής 
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της παιδείας µπορούσαν να γίνουν µόνο τα παιδιά των πιο εύπορων οικογενειών, κι 

έτσι δηµιουργήθηκε σταδιακά η ανάγκη για την ίδρυση µίας σχολής, η οποία θα 

προσέφερε δωρεάν παιδεία και θ α ήταν υποχρεωτική για όλους, ανεξαρτήτως 

κοινωνικής τάξης. Έτσι, το έτος 1773, οι  κάτοικοι ίδρυσαν Ελληνικό Σχολείο, το 

οποίο συντηρούνταν αποκλειστικά από την Κοινότητα. Στη συνέχεια, τ ο 1815, 

ίδρυσαν βιβλιοθήκη και ειδικό κτήριο στον αυλόγυρο της κεντρικής εκκλησίας και το 

1873 κατασκευάσθηκε το µεγαλοπρεπέστατο εξαγωνικό κωδωνοστάσιο που αποτελεί 

και κόσµηµα της κωµόπολης. Το 1903 ανεγέρθη το Αρρεναγωγείο µε την βοήθεια 

των βελβενδ ινών της Ρουµανίας, το 1911 κατασκευάσθηκε το Παρθεναγωγείο  µε 

την συνδρ οµή των βελβενδινών της Φιλαδέλφειας των Η.Π.Α. και το ίδιο έτος 

ανήγειραν και το Κοινοτικό Κατάστηµα στην κεντρική πλατεία της κωµόπολης.  

 

     Κατόπιν, για την αύξηση της παραγωγής προέβησαν στην κατασκευή 

εγγειοβελτιωτικών έργων, όπως είναι το αρδευτικό δίκτυο αλλά και τα διάφορα 

αντιπληµµυρικά έργα, τα οποία κατασκευάσθηκαν τόσο για την προστασία της 

καλλιεργήσιµης γης όσο και για την προστασία του ίδιου του οικισµού. Επίσης, 

αξίζει να αναφερθεί ότι ιδρύθηκαν διάφορα Σωµατεία αλλά και Σύλλογοι που ως 

στόχο είχαν την φιλανθρωπία, την συντήρηση και ανέγερση εξωκλησιών καθώς και 

την µορφωτική, εκπολιτιστική και εθνική δράση. 

 

     Τέλος, ενώ η απελευθέρωση της κάτω Ελλάδας πραγµατοποιήθηκε το 1821, η 

βόρεια Ελλάδα παρέµενε σκλαβωµένη µέχρι και το 1912, όπου η κήρυξη του 

βαλκανικού πολέµου αναπτέρωσε την ελπίδα πως η στιγµή για την απελευθέρωση 

είχε πλέον φτάσει. Η νικηφόρα µάχη του ελληνικού στρατού στο Σαραντάπορο 

επιβεβαίωσε αυτήν την ελπίδα για να φτάσουµε τελικά στην 11η Οκτωβρίου του 

1912, όπου ο  Ελληνικός Στρατός παρελαύνει στην Κοζάνη, σηµατοδοτώντας την 

αρχή για την απελευθέρωση και της υπόλοιπης υπόδουλης Ελλάδας. Οι βελβενδινοί, 

µε την σειρά τους, περίµεναν µε ανυποµονησία την είσοδο του ελληνικού 

απελευθερωτικού στρατού στην κωµόπολη τους. Οι ελευθερωτές – η 1η Μεραρχία 

υπό τον Ε. Μανουσογιαννάκη - ήρθαν την 11η Οκτωβρίου στο Βελβενδό και 

κατασκήνωσαν στις τοποθεσίες «Ξηρόλακκα» και «Αργυρούς». Μοίρασαν στα 

σπίτια αλεύρι και οι γυναίκες ηµέρα και νύχτα ζύµωναν ψωµί για να εφοδιάσουν την 

Μεραρχία, ενώ οι  άντρες µετέφεραν µε τα ζώα τους στον Αλιάκµονα την ατοµική 

τους οικοδοµήσιµη ξυλεία, όπου µε τ ην βοήθεια του µηχανικού της Μεραρχίας 
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κατασκευάστηκε πρόχειρη ξύλινη γέφυρα, µήκους 130 µέτρων, για να µπορέσουν να 

περάσουν στην αντίπερα όχθη προς την Βέροια και τελικά την Θεσσαλονίκη, που θα 

απελευθερωθεί λίγες µέρες αργότερα. Η πρωτεύουσα της βόρειας Ελλάδας 

ελευθερώνεται, ωστόσο ο πόλεµος συνεχίζεται για την απελευθέρωση και της 

υπόλοιπης Ελλάδας. 

 

 
Πηγή: Μελετήµατα Για το Βελβενδό, 2010 

 

   4.1.3. Ο Α’ Παγκόσµιος Πόλεµος 

 

     Μετά το τέλος του Βαλκανικού Πολέµου, τον επόµενο χρόνο ακριβώς (1914) 

κηρύχθηκε ο  Α’ Παγκόσµιος Πόλεµος. Από την µία πλευρά, ο Βασιλιάς 

Κωνσταντίνος ήθελε η Ελλάδα να παραµείνει ουδέτερη και από την άλλη πλευρά, ο 

Πρωθυπουργός Ελευθέριος Βενιζέλος, καθώς προέβλεπε ότι η ουδετερότητα ήταν 

αδύνατο να διατηρηθεί, ήθελε την Ελλάδα µε το µέρος της Αντάντ (Αγγλία – Γαλλία 

– Ρωσία). Όµως, αυτό το γεγονός, έγινε η αφορµή για να διχασθεί ο ελληνικός λαός 

σε βασιλικούς και βενιζελικούς. 

 

     Έτσι και στο Βελβενδό, την εποχή του διχασµού, οι  βελβενδινοί χωρίστηκαν σε 

δύο πολιτικές παρατάξεις: σε βασιλόφρονες του Λ αϊκού κόµµατος και σε 

βενιζελικούς του κόµµατος των Φιλελευθέρων. Ηγέτες των δύο αυτών κοµµάτων 
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ήταν, της µεν βασιλόφρονος ο Γεώργιος Ι . Αντωνιάδης και ο  γιος του Ιωάννης και 

της βενιζελικής ο  Χαρίσιος Λάµπρου, ο  Αντώνιος Ζαχαριάδης και ο  Νικόλαος 

Νοικοκυρούλης. 

 

     Μεταξύ αυτών των δύο παρατάξεων αναπτύχθηκε µεγάλο µίσος. Αξιοσηµείωτο 

είναι το γεγονός ότι κατά την εκλογική περίοδο του 1920 σηµειώθηκαν αρκετά 

έκτροπα µεταξύ των δύο παρατάξεων, όπου έλαβαν χώρα λιθοβολισµοί, ξυλοδαρµοί, 

ενώ άτοµα κακοποιήθηκαν και τραυµατίστηκαν και από τις δύο παρατάξεις. 

 

     Παρ’όλα’υτά, όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, οι βελβενδινοί δεν σταµάτησαν την 

µορφωτική και πολιτιστική τους δραστηριότητα: νέοι ίδρυσαν διάφορους 

ερασιτεχνικούς ο µίλους όπου έδιναν παραστάσεις µε στόχο την µόρφωση και 

ψυχαγωγία των συµπατριωτών τους, οι  διανοούµενοι, µε την πρωτοβουλία του τότε 

διευθυντή του ηµιγυµνασίου, ίδρυσαν βιβλιοθήκη και αναγνωστήριο υπό την 

επωνυµία «Κοραής» κι έδωσαν σειρά µορφωτικών διαλέξεων και τέλος την ίδια 

περίοδο (1918) ιδρύθηκε ο µάδα προσκόπων που πραγµατοποίησε αξιόλογη 

µορφωτική και ψυχαγωγική δραστηριότητα. 

 

   4.1.4. Μικρασιατική Καταστροφή και Ανταλλαγή Πληθυσµού 

 

     Με τις εκλογές του 1920 ανεβαίνει στην εξουσία το Λαϊκό κόµµα του 

Δηµ.Γούναρη και υπό την ηγεσία αυτής της κυβέρνησης, κηρύσσεται τον Μάρτιο 

επιστράτευση ορισµένων ηλικιών για την ενίσχυση του Μικρασιατικού µετώπου. Στη 

συνέχεια, τον Ιούνιο του ίδιου έτους αποφασίζεται προέλαση της στρατιάς µε στόχο 

την κατάληψη της Άγκυρας, όπου ο  ελληνικός στρατός έφτασε µέχρι τον ποταµό 

Σαγκάριο, επιδιδόµενος σε µία πολυήµερη και πολύνεκρη µάχη. Οι απώλειες του 

ελληνικού στρατού σε πολεµικό και έµψυχο υλικό ήταν πολύ µεγάλες µε αποτέλεσµα 

να µην µπορέσει να προχωρήσει στην κατάληψη της Άγκυρας, κατάφερε, ωστόσο, να 

κρατήσει τα εώς τότε καταληφθέντα εδάφη. 

 

     Εντωµεταξύ, ο  τουρκικός στρατός αναδιοργανώνεται υπό την ηγεσία του Κεµάλ 

Ατατούρκ και µε την βοήθεια της Αντάντ προέβη την επόµενη χρονιά (1922) σε 

γενική επίθεση κατά των ελληνικών στρατευµάτων. Ο ελληνικός στρατός που 

βρίσκεται σε πολύ δύσκολη θέση, τελικά υποχωρεί και αναγκάζεται να εγκαταλείψει 
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την Μ.Ασία. Η  καταστροφή που ακολούθησε ήταν τεράστια, περίπου τ ριακόσιες 

χιλιάδες έλληνες σφάζονται ή ρίχνονται στην θάλασσα, ενώ ενάµιση εκατοµµύριο 

κατάφερε να φτάσει στην Ελλάδα. 

 

     Οι πρόσφυγες της Μ.Ασίας εγκαταστάθηκαν στην Ελλάδα, αρχικά σε προσωρινά 

διαµερίσµατα που τους παραχώρησε η χώρα, ενώ η οριστική αποκατάσταση 

πραγµατοποιήθηκε λίγο αργότερα. Το έτος 1923 υπεγράφη η σύµβαση της 

ανταλλαγής του πληθυσµού, εκτός των Ελλήνων της Κωνσταντινούπολης και των 

Τούρκων της Δ. Θράκης, ενώ στις 24 Ιουλίου υπεγράφη η συµφωνία της Λοζάνης 

που έθετε οριστικό τέλος στον ελληνοτουρκικό πόλεµο, µε την Ελλάδα να χάνει όχι 

µόνο την Μ.Ασία αλλά και την Αν. Θράκη. Έτσι, οι  Τούρκοι αναγκάστηκαν να 

εγκαταλείψουν την Ελλάδα και οι µικρασιάτες έλληνες πρόσφυγες αποκαταστάθηκαν 

στην χώρα, οι  µεν αστοί στα αστικά κέντρα και οι  δε αγρότες στην ύπαιθρο και 

κυρίως στους εγκαταληφθέντες από τους Τούρκους οικισµούς. Επίσης, για την 

αποκατάσταση των προσφύγων ιδρύθηκε από το κράτος ειδική υπηρεσία µε την 

ονοµασία «Εποικισµός», στην οποία υπαγόταν και η Διεύθυνση Ανταλλάξιµων 

Κτηµάτων. Έτσι, το Υπουργείο Γεωργίας µε τα τοπογραφικά συνεργεία προέβη, στην 

ύπαιθρο, στην  χαρτογράφηση των τουρκικών κτηµάτων και των απαλλοτριωθέντων 

τσιφλικιών µε σκοπό την διανοµή των τουρκικών κλήρων. Η συγκεκριµένη υπηρεσία 

σε πολλές περιοχές ανήγειρε οικισµούς και παραχώρησε στους αγροτικούς 

εγκατασταθέντες πρόσφυγες ζώα και γεωργικά εργαλεία.  

 

     Στο Βελβενδό, εγκαταστάθηκαν 10 οικογένειες προσφύγων, όσες ακριβώς ήταν 

και οι  τουρκικές οικογένειες που αποχώρησαν. Σ τους συγκεκριµένους πρόσφυγες 

χορηγήθηκε γεωργικός κλήρος και οικία ή οικόπεδο. Σε αυτό το σηµείο είναι 

σηµαντικό να αναφέρουµε ότι εκείνη την εποχή, ιδρύθηκε στο Βελβενδό ο  πρώτος 

Συνεταιρισµός, ο  οποίος ήταν Γεωργικός Πιστωτικός Συνεταιρισµός. Επίσης, 

ιδρύθηκαν, ο σύλλογος των επιστράτων µε τη επωνυµία Φιλοπροοδευτικός Σύλλογος 

Βελβενδού «Η ΕΝΩΣΗ» και ο σύλλογος «Ακτηµόνων Βελβενδού». 

 

   4.1.5. Το Βελβενδό στην Εποχή του Μεσοπολέµου  

 

     Την εποχή του µεσοπολέµου οι βελβενδινοί κατάφεραν να αναπτύξουν σηµαντική 

δραστηριότητα σε όλους τους τοµείς του κοινωνικού τους βίου.  
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     Το έτος 1925, ύστερα από απόφαση του Κοινοτικού Συµβουλίου, 

κατασκευάστηκε το πρώτο υδραγωγείο στο Βελβενδό, µε δαπάνη του Κοινοτικού 

Ταµείου όπου και ξοδεύτηκαν περίπου 500.000 δραχµές. Επίσης, τον ίδιο χρόνο, 

ύστερα από σύσκεψη των παραγόντων της Κοινότητας, αποφασίστηκε η ανέγερση 

νέου διδακτηρίου για την στέγαση του Αρρεναγωγείου και του Ηµιγυµνασίου, ενώ η 

λειτουργία του ξεκίνησε ύστερα από περίπου µία δεκαετία. Για την κατασκευή του 

συγκεκριµένου διδακτηρίου δαπανήθηκαν 2.500.000 δραχµές, όπου από το ποσό 

αυτό τα 3/5 διέθεσαν οι  βελβενδινοί που είναι εγκατεστηµένοι στην Ρουµανία και 

στις Η.Π.Α., το 1/5 το ελληνικό δηµόσιο και το υπόλοιπο 1/5 τα σχολικά ταµεία και 

οι κάτοικοι του Βελβενδού. 

 

     Στη συνέχεια, το έτος 1928, ιδρύθηκε ο  Μουσικοφιλολογικός Σύλλογος «Τα 

Πιέρια», ο  οποίος µέσα στα δύο χρόνια ζωής του κατάφερε να αναπτύξει µεγάλη 

δραστηριότητα, οργανώνοντας ορχήστρα µε έγχορδα όργανα και δίνοντας συναυλίες, 

θεατρικές παραστάσεις, διαλέξεις και οικογενειακές χοροεσπερίδες. Επίσης, το ίδιο 

έτος, ο  καπνέµπορος Νικολαϊδης που είχε συγγενικούς δεσµούς µε το Βελβενδό, 

συνεταιρίστηκε µε τον Δ.Γεωργάνα και ίδρυσαν πετρελαιοκίνητο αλευρόµυλο, 

ηλεκτρογεννήτρια και ηλεκτρικό δίκτυο. Το συγκεκριµένο εργοστάσιο, λειτουργούσε 

την ηµέρα ως αλευρόµυλος και την νύχτα για τον ηλεκτροφωτισµό του Βελβενδού. 

Σηµαντικό είναι επίσης το γεγονός, ότι την ίδια χρονιά εγκαταστάθηκε για πρώτη 

φορά κινηµατογράφος στο Βελβενδό. 

 

     Το έτος 1929, ιδρύθηκε στο Βελβενδό Κατώτερο Γεωργικό Σ χολείο, που 

αντικατέστησε στην ουσία το Ηµιγυµνάσιο, στο οποίο φοιτούσαν απόφοιτοι του 

δηµοτικού σχολείου αρρένων. Το σχολείο αυτό, µε την άριστη διδασκαλία, την 

ίδρυση υποδειγµατικού αγρού στο Μετόχι της Αγίας Τριάδας και µε την διοργάνωση 

διαλέξεων σε θέµατα γεωργικού ενδιαφέροντος, κατάφεραν να δηµιουργήσουν 

γεωργική συνείδηση τόσο στους µαθητές όσο και στους κατοίκους του Βελβενδού. 

 

     Ένα χρόνο αργότερα και ύστερα από την διάλυση του Μουσικοφιλολογικού 

Συλλόγου, µε την πρωτοβουλία τ ου γεωπόνου και διευθυντή του Γεωργικού 

Σχολείου, ιδρύθηκε νέο µορφωτικό Σωµατείο µε την επωνυµία «Αναµορφωτικός 

Όµιλος Βελβενδού ο  Πίερος». Οι δραστηριότητες του νέου µορφωτικού Σωµατείου 
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αφορούσαν στην µουσική, στο θέατρο, στην βελτίωση του περιβάλλοντος, στην 

δηµιουργία ταπητουργικής σχολής - για την εκµάθηση της ταπητουργικής τέχνης στις 

κοπέλες - και στην πραγαµατοποίηση διαλέξεων. Επίσης, τον ίδιο χρόνο ιδρύθηκε 

Γυναικείο Σ ωµατείο η «Φιλόπτωχος Αδελφότης Βελβενδού ο  Ευαγγελισµός της 

Θεοτόκου» και το 1932 ο Αθλητικός Σύλλογος µε την επωνυµία «Αετός». 

 

     Τέλος, το έτος 1938, καταργήθηκε η Γεωργική Σχολή και ιδρύθηκε στη θέση της 

το τετρατάξιο Αστικό σχολείο το οποίο είχε γεωργική κατεύθυνση. Το σχολείο αυτό, 

όπου φοιτούσαν µαθητές της Δ’ τάξης του δηµοτικού σχολείου, λειτούργησε εώς το 

1941 όπου και τελικά καταργήθηκε, εξ’αιτίας της έλλειψης διδακτικού προσωπικού. 

 

   4.1.6. Ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος 

 

     Με την κατοχή της Ελλάδας από τους Γερµανούς ξεκινάει µία περίοδος µαύρης 

σκλαβιάς, η οποία χαρακτηρίζεται από λεηλασίες, αρπαγές τροφίµων, πιέσεις και 

συλλήψεις. Ο κόσµος αγανακτισµένος από αυτήν την κατάσταση, αντιδρά κατά των 

κατακτητών και οργανώνεται σε οµάδες που αποτελούν το Εθνικό Απελευθερωτικό 

Μέτωπο (Ε.Α.Μ.), ενώ αρκετοί καταφεύγουν και στα βουνά συστήνοντας τον Εθνικό 

Απελευθερωτικό Στρατό (ΕΛ.Α.Σ.). Στο Βελβενδό, ιδρύεται επίσης οµάδα Ε.Α.Μ., 

µε τους βελβενδινούς να τάσσονται στο πλευρό της, προφυλάσσοντας τα µέλη της 

και βοηθώντας µε όποιον τρόπο µπορούσαν. 

 

     Μετά το  κάψιµο των Σερβίων, το µοναδικό κέντρο εφοδιασµού τροφίµων των 

ανταρτών ήταν το Βελβενδό και λόγω αυτού του γεγονότος οι Γερµανοί αποφάσισαν 

να το κάψουν, προκειµένου να αναγκαστούν οι  κάτοικοι να εγκαταλήψουν την 

περιοχή και συνεπώς να σταµατήσει ο  εφοδιασµός των ανταρτών µε τρόφιµα. Τότε, 

λοιπόν, ο Προέδρος της Κοινότητας, ολόκληρο το Κοινοτικό Συµβούλιο και όλοι 

σχεδόν οι  κάτοικοι τ ου Βελβενδού που δεν ήθελαν να καταστραφεί η π όλη τους, 

αποφάσισαν να µιλήσουν στους Γερµανούς και να τους βεβαιώσουν ότι ούτε τρόφιµα 

προµηθεύονται από το Βελβενδό αλλά ούτε και αντάρτες υπάρχουν. Με τον τρόπο 

αυτόν, οι  Γερµανοί απέσυραν τα πυροβόλα από τ ον Αλιάκµονα και το Βελβενδό 

γλίτωσε από µία ολοκληρωτική καταστροφή. 
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     Στη συνέχεια, από την µία πλευρά, οι βελβενδινοί δέχονταν πιέσεις από την οµάδα 

του Μιχάλαγα και των Ιµέρων προκειµένου να συνεργαστούν µε τους  Γερµανούς και   

να τους εφοδιάσουν µε όπλα, ώστε να διαφυλάξουν την πόλη τους από τους 

αντάρτες. Οι κάτοικοι του Βελβενδού σ ε αυτού του είδους τις πιέσεις αντέδρασαν 

αρνούµενοι σε αυτήν την συνεργασία και κατάφεραν µε αυτόν τον τρόπο να 

διατηρήσουν µία ουδέτερη στάση. Από την άλλη πλευρά, ο ι αντάρτες ασκούσαν 

µεγάλες πιέσεις στους βελβενδινούς για να συµµετάσχουν στο Ε.Α.Μ. – ΕΛ.Α.Σ., 

αλλά οι βελβενδινοί από την πλευρά τους αντέδρασαν και πάλι ισχυριζόµενοι ότι 

ακόµη κι έξω από το Ε.Α.Μ. θα βοηθούν όπως µπορούν, τόσο υλικά όσο και ηθικά. 

Παρ’όλα’υτά, η τοπική οργάνωση του Ε.Α.Μ. Βελβενδού δεν ικανοποιήθηκε από 

αυτές τις διαβεβαιώσεις και αποφάσισε να πάρει ακόµη πιο αυστηρά µέτρα ώστε να 

αναγκαστούν οι βελβενδινοί να καταφύγουν στα βουνά. Για τον λόγο αυτόν, προέβη 

στο φόνο ενός µεµονωµένου Γερµανού µοτοσικλετιστή, διερχόµενος του Βελβενδού, 

µε αποτέλεσµα οι  Γερµανοί να ζητήσουν εκδίκηση και να προβούν σε αντίποινα. 

Τελικά, µία οµάδα Γερµανών ήρθε στο Βελβενδό όπου συνέλαβε και εκτέλεσε 18 

βελβενδινούς. 

 

   4.1.7. Το Βελβενδό µετά το 1950 

 

     Μετά τις ζηµιές που υπέστη το Βελβενδό την περίοδο 1940-1950, οι κάτοικοι του 

Βελβενδού µε την οικονοµική βοήθεια του κράτους σε συνδυασµό µε την 

εργατικότητά τους ανοικοδοµούν την περιοχή τους και συµπληρώνουν τα νοικοκυριά 

τους. Στην ουσία, ξεκινάει µία νέα περίοδος όπου έρχονται καλύτερες µέρες και η 

ζωή παίρνει ξανά τον κανονικό της ρυθµό. 

 

     Το έτος 1951, πραγµατοποιείται στο Βελβενδό Γενική Σ υνέλευση  των 

Κοινοτήτων Βελβενδού και Παλαιογρατσάνου, όπου και αποφασίζεται η 

συγχώνευση της δεύτερης µε αυτή του Βελβενδού, µε τους εξής όρους: 1) οι 

Παλιογρατσανίτες θα  άνοιγαν τα σύνορα ώστε η συνολική έκταση των δύο 

κοινοτήτων να ήταν κοινή, καθώς και 2) οι  βελβενδινοί θα παραχωρούσαν 

οικοπεδική έκταση στους κατοίκους του Παλαιογρατσάνου για την εγκατάστασή 

τους. Σύµφωνα µε τα παραπάνω, το Βελβενδό παραχώρησε στους 

Παλαιογρατσανίτες οικοπεδική έκταση που βρίσκεται στο ανατολικό τµήµα της 

κωµόπολης και το οποίο χωρίστηκε σε εκατό και πλέον οικόπεδα. Από την πλευρά 
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των Παλαιογρατσανιτών περίπου εξήντα οικογένειες µετακινήθηκαν κι έχτισαν 

σπίτια, ενώ οι υπόλοιπες σαράντα παρέµειναν στο ορεινό χωριό. 

 

     Στη συνέχεια, το 12τάξιο διδακτήριο το οποίο είχε πυρποληθεί από τους 

Γερµανούς ανακατασκευάζεται, αφ’ ενός µε τη βοήθεια του ελληνικού κράτους και 

αφ’ετέρου µε την αξιοποίηση του κληροδοτήµατος ενός µεγάλου βελβενδινού 

ευεργέτη, µε τα χρήµατα του οποίου αποπερατώθηκε η επισκευή του και 

εφοδιάστηκε µε τα απαραίτητα έπιπλα, σκεύη και εποπτικά µέσα διδασκαλίας, 

προκειµένου να ξεκινήσει η λειτουργία του. Στην συνέχεια, το έ τος 1958-59 

ιδρύθηκε στο Βελβενδό ιδιωτικό γυµνάσιο και µετά από 5 χρόνια ιδρύθηκε πλήρες 

κρατικό γυµνάσιο. Έτσι, ξεκίνησε και πάλι η µορφωτική και πολιτιστική 

δραστηριότητα των κατοίκων: επανασυστάθηκε ο  «Αναµορφωτικός Όµιλος 

Βελβενδού ο  Πίερος» που άρχισε αργότερα να εκδίδει και µηνιαία εφηµερίδα «Το 

Βελβενδό», η «Φιλόπτωχος Αδελφότης Κυριών», το «Φιλόπτωχο Ταµείο» και το 

έτος 1962 ιδρύεται ο  αθλητικός σύλλογος µε την επωνυµία «Ο Όλυµπος», που το 

1967 µετονοµάζεται σε αθλητικό σύλλογο «Το Βελβενδό». 

 

     Σηµαντική ήταν επίσης και η συνεισφορά των οµογενών στην γεννέτειρά τους, οι 

οποίοι ε νισχύοντας οικονοµικά το Βελβενδό βοήθησαν στην ανοικοδόµησή του µε 

την κατασκευή κοινοφελών έργων, όπως για παράδειγµα ήταν η ανακατασκευή του 

υδραγωγείου, το οποίο ήταν παλαιό, ανεπαρκές και σχεδόν κατεστραµµένο. Επίσης, 

οι ιδιοκτήτες του εργοστασίου ηλεκτροφωτισµού ανακατασκεύασαν το δίκτυο 

παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος. Από την άλλη πλευρά, το Κοινοτικό Συµβούλιο 

επιδόθηκε σε µία σειρά δραστηριοτήτων όπως είναι: η κατασκευή του κοινοτικού 

καταστήµατος και η διαµόρφωση της κεντρικής πλατείας, η κατασκευή αρδευτικού 

δικτύου, δικτύου υπονόµων και κοινοτικών σφαγείων, η τσιµεντόστρωση όλων των 

δρόµων εντός του οικισµού καθώς και η διάνοιξη αγροτικών δρόµων.  

 

     Τέλος, την δεκαετία του ’50 οι  αγρότες ίδρυσαν Σ υνεταιρισµό για την 

συγκέντρωση και διάθεση των προϊόντων τους, κατασκευάζοντας ειδικές αποθήκες 

και γραφεία για αυτόν τον σκοπό.  

 

 

 



 
 

	   69	  

 

 

     Όπως φαίνεται από την παραπάνω ιστορική καταγραφή, σε όλες τις περιόδους της 

ιστορικής αναδροµής διαφαίνεται ότι στην κουλτούρα των βελβενδινών ενυπάρχει το 

στοιχείο της συλλογικότητας, του κοινοτισµού και του εθελοντισµού. Στην ουσία, ο  

κύριος παράγοντας που έδωσε ώθηση στην καλλιέργεια αυτών των στοιχείων ήταν το 

αίσθηµα της επιβίωσης. Μία µικρή κοινωνία όπως είναι αυτή του Βελβενδού 

Κοζάνης, όντας αποµονωµένη από γεωγραφική άποψη και συνεχώς απειλούµενη από 

εξωτερικούς παράγοντες, προκειµένου όχι µόνο να επιβιώσει αλλά και να βιώσει την 

πρόοδο της στη ροή του χρόνου τόσο σε οικονοµικό όσο και σε κοινωνικό, πολιτικό 

και πολιτισµικό επίπεδο, συσπειρώθηκε αναπτύσσοντας το αίσθηµα της 

συλλογικότητας και του κοινοτισµού, δηµιουργώντας έργα βάσει του εθελοντισµού, 

εστιάζοντας στην παιδεία, παράγοντας πολιτισµό και διατηρώντας ακέραια τα 

στοιχεία αυτά της κουλτούρας της που στοιχειοθετούν την ταυτότητά της. Συνεπώς, η 

µικρή κοινωνία του Βελβενδού κατάφερε όχι µόνο να αντιµετωπίσει τους εξωγενείς 

εκείνους παράγοντες που απειλούσαν την ύπαρξή της αλλά και να αποτελεί πρότυπο 

ανάπτυξης, τόσο σε τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο, εδραιώνοντας µε αυτόν τον 

τρόπο την παρουσία της στο χώρο και τον χρόνο.  

 

     Η ιστορική ε ξέλιξη της κοινωνίας του Βελβενδού που συνοδεύτηκε από την 

ίδρυση του συνεταιρισµού, την δηµιουργία πολλών και ποικίλων συλλογικοτήτων µε 

στόχο την κοινωνική και πολιτισµική ανάπτυξη καθώς και τον εθελοντισµό στην 

κατασκευή κοινοφελών έργων µαρτυρά, ότι το αίσθηµα της συλλογικότητας είναι 

ένα από τα βασικά στοιχεία της κουλτούρας των βελβενδινών, που συντελεί στην 

παραγωγή έργου για την οικοδόµηση των βάσεων της ολοκληρωµένης ανάπτυξης 

στην ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης. Η άποψη αυτή ενισχύεται ακόµη 

περισσότερο, αφού πέρα των ιστορικών µαρτυριών που συνηγορούν σε αυτό το 

γεγονός, στην ίδια κατεύθυνση προσανατολίζονται και οι  απαντήσεις των 

συνεντευξιαζόµενων όταν ζητήθηκε η γνώµη τους στο κατά πόσο πιστεύουν ότι το 

αίσθηµα της συλλογικότητας υπάρχει στην κουλτούρα τους καθώς και ποια η 

σηµασία αυτού στη διαδικασία της ολοκληρωµένης ανάπτυξης της υπό µελέτη 

περιοχής.4 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
4	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να  



 
 

	   70	  

   4.1.8 Σύνθεση των Απόψεων των Συνεντευξιαζόµενων και Ανάλυση 

 

     Σύµφωνα µε τις απαντήσεις των συνεντευξιαζόµενων, το συλλογικό πνεύµα, η 

συλλογική δράση, το αίσθηµα της αλληλοβοήθειας και ο  εθελοντισµός είναι από τα 

κυριότερα συστατικά στοιχεία της κουλτούρας των βελβενδινών. Υποστηρίζεται ότι 

το πνεύµα της συλλογικότητας είναι το σηµαντικότερο όλων και αποτελεί στην ουσία 

την βάση για την ολοκληρωµένη α νάπτυξη της περιοχής του Βελβενδού. Η 

καλλιέργεια του συλλογικού πνεύµατος προκύπτει κατ’ αρχήν µέσα από το αίσθηµα 

της επιβίωσης και την ανάγκη διατήρησης της ταυτότητας του συνόλου της 

κοινωνίας του Βελβενδού, αποτέλεσµα του οποίου ήταν η ανάπτυξη του αισθήµατος 

της αλληλοβοήθειας και η καθιέρωση του θεσµού της εθελοντικής εργασίας.  

 

     Στην συνέχεια, η  αξιοποίηση της συσσωρευµένης σοφίας, στην βάση του 

συλλογικού πνεύµατος και της συλλογικής δράσης, αποτελεί για τους βελβενδινούς 

ένα σηµαντικό ιστορικό δίδαγµα πάνω στο οποίο δοµείται και η σηµερινή οργάνωση 

της κοινωνίας του Βελβενδού. Η έννοια του συλλογικού πνεύµατος αναγιγνώσκεται 

από τους συνεντευξιαζόµενους ως κάτι το φυσικό και καθιερωµένο, καθώς υπάρχει 

στην κουλτούρα τους, και το οποίο διδάσκεται τόσο µέσα από την βίωση της ίδιας 

της κοινωνίας και την συµµετοχή του ατόµου σε διάφορους τοπικούς συλλογικούς 

φορείς όσο και µέσα από τους φορείς εκπαίδευσης όπως είναι το σχολείο, ο 

Μορφωτικός Όµιλος κ.α. .  

 

     Τελικά, δεκαπέντε (15) στους εικοσιτέσσερις (24) ερωτώµενους έδωσαν µεγάλη 

έµφαση στην έννοια του συλλογικού πνεύµατος,  υποστηρίζοντας την άποψη ότι από 

το συλλογικό πνεύµα προκύπτουν και οι συλλογικές δράσεις, ενώ το σηµαντικότερο 

αποτέλεσµα αυτού είναι η δηµιουργία των συνεταιρισµών και η επιτυχηµένη 

λειτουργία τους τόσο σε εθνικό όσο και σε υπερεθνικό επίπεδο, µετρώντας πάνω από 

50 χρόνια ζωής. 

 

     Τα ιστορικά διδάγµατα των διαδοχικών περιόδων του πολιτισµού του Βελβενδού 

καθώς και η ζωντανή στη µνήµη του λαού της πρακτική και γεωοικονοµική εµπειρία 

δείχνουν ξεκάθαρα ότι το βασικό κύτταρο ανάπτυξης αυτής της κοινωνίας δεν έχει 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 1η Κατηγορία: “Το συλλογικό πνεύµα και η συλλογική δράση στο Βελβενδό” 
της 1ης Θεµατικής Ενότητας: “Το θέµα του Κοινοτισµού και της Συλλογικότητας στο Βελβενδό”. 
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απολύτως καµία σχέση µε τις  µορφές της κεφαλαιοκρατικής οργάνωσης που ισχύουν 

σήµερα, απεναντίας είναι η ίδια η κοινότητα, η οποία δεν λαµβάνεται µόνο ως 

διοικητική µονάδα αλλά και ως µονάδα οργάνωσης της παραγωγής. Με αυτόν τον 

τρόπο η παραγωγική κοινότητα στηρίζεται στην υπερεργασία και στο προσωπικό 

κεφάλαιο του καθ’ενός, όπως και στην ρύθµιση των σχέσεων που γεννιούνται µέσα 

στην κοινότητα από τις ανάγκες της παραγωγικής εργασίας. Έτσι, η ίδια η κοινότητα 

έχει την δυνατότητα να κινητοποιεί όλες τις δυνάµεις της υπερεργασίας και να 

εξασφαλίζει για τον λαό της αξίες, τόσο υλικές όσο και πνευµατικές, που αποτελούν 

προϊόντα αυτής της υπερεργασίας. 

 

     Ο σκοπός της κοινότητας είναι η οργάνωση των αναγκαίων της λειτουργιών, 

αυτών δηλαδή που την ίδρυσαν και προκειµένου να είναι υγιής µία κοινότητα δεν 

πρέπει επουδενεί να χάνει τον οργανικό λόγο της ύπαρξής της που είναι οι αναγκαίες 

ιδρυτικές της λειτουργίες. Στο Βελβενδό Κοζάνης, η ύπαρξη των τρεχούµενων νερών 

από τα Πιέρια Όρη, η γεωµορφολογία και οι  κλιµατολογικές συνθήκες που ισχύουν 

στην περιοχή, δηµιούργησαν την ύπαρξη ενός πρόσφορου εδάφους για αγροτική 

καλλιέργεια, µετατρέποντας την περιοχή σε µία καθαρά αγροτική κοινότητα. Η 

ανάγκη για την ικανοποίηση των ιδρυτικών της λειτουργιών συσπείρωσε τον κόσµο 

σε µία οµάδα, καλλιεργώντας το συλλογικό πνεύµα και τον κοινοτισµό, αποτέλεσµα 

του οποίου είναι και ο θεσµός του εθελοντισµού που ίσχυε στο Βελβενδό όπως και σε 

άλλες παρόµοιες κοινότητες της εποχής εκείνης στην Ελλάδα. Το γεγονός ότι το ίδιο 

το χωριό ήταν σχετικά αποµονωµένο λειτούργησε ως ένας ευνοϊκός παράγοντας, 

ώστε να µείνει ανέπαφο από εξωγενείς παράγοντες που µπορεί να οδηγούσαν στην 

αλλοτρίωσή του, αναπτύσσοντας τελικά τον κοινοτισµό στη ροή του χρόνου, γεγονός 

που οδηγεί και στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη της περιοχής.  

 

     Σύµφωνα µε τον Κ. Δ. Καραβίδα (1981, σελ.41), «ο κοινοτισµός δεν είναι 

σύστηµα διοικητικών δικαίων, είναι πνεύµα ζωής. Είναι βίωσις, είναι δεδοµένο 

οικονοµικό, κοινωνικό και βιολογικό και εµφανίζεται από πολυάριθµες µορφές 

οργανώσεως, υπό σειρά σχηµατισµών που τους καλώ κοινοτικούς ή και εταιρικούς ή 

και συντροφικούς αν θέλετε», ενώ συνεχίζει ως εξής: «ο κοινοτισµός δεν είναι κατά 

ταύτα ένα σύστηµα µε το οποίον κατά προτίµισιν η κεντρική εξουσία θα κάµει τάχα 

καλυτέραν την διοίκησιν της περιφέρειας, είναι ένα αυθύπαρκτο γεγονός, που 

µάλιστα κατά τον πλείστον δεν πήρε καν νοµική θετή µορφή αλλά στάθηκε στην 
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περιοχή τ ων εθίµων αυτοτελές και αυτοκαθορισµένο επί τη βάσει δυνατών 

γεωοικονοµικών νόµων και επί τη βάσει των παραδόσεων και της πολιτιστικής 

εξελίξεως εκάστης χώρας, σαν τέτοιο όµως έχει πάρει ωρισµένην θέσιν απέναντι και 

του καπιταλισµού τώρα ύστερα και της φεουδαρχίας παλαιότερα....» . Όπως ίσχυε 

και στην αρχαιότητα, όπου τα µεγαλύτερα υλικά και πνευµατικά επιτεύγµατα 

φανερώθηκαν σε περιόδους ακµάζουσες του κοινοτικού πνεύµατος, έτσι και τώρα 

στο πλαίσιο του κοινοτισµού το άτοµο δεν µπορεί να έχει προσωπικότητα εάν δεν 

είναι ενταγµένο σε µία οµάδα, αφού µόνο µέσα από την βίωση της οµάδας και τον 

συγχνωτισµό των ατόµων ο  άνθρωπος οδηγείται προς την ατοµική του ελευθερία, 

ενώ οι  πανανθρώπινες αξίες της δηµοκρατίας, της ισότητας, της ειρήνης και της 

αλληλεγγύης µπορούν να αναπτυχθούν και να ολοκληρωθούν κατά την διάρκεια του 

χρόνου και σε συγκεκριµένο χώρο, σύµφωνα µε την σύνθετη µνήµη του συνόλου.  

 

     Συνεπώς, το κύριο δίδαγµα της ιστορίας είναι ότι ο  πολιτισµός µπορεί και 

ξανανθίζει όταν στο επίκεντρο τίθεται η ανάπτυξη του ίδιου του ανθρώπου όπου η 

συστηµατική οικονοµική και πνευµατική του αγωγή, η αισθητική και ηθική του 

καλλιέργεια οδηγεί στην ρύθµιση της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής στο σύνολό 

της, καλλιεργώντας τον κοινοτισµό και το συλλογικό πνεύµα, που κατ’αρχήν 

ξεκινάει από το ίδιο το άτοµο για να καταλήξει στην κοινωνία και να ξαναγυρίσει 

πίσω σε αυτό, αποτελώντας έναν ανατροφοδοτούµενο κύκλο συλλογικότητας. Έτσι, 

και οι  άνθρωποι του Βελβενδού µε τον σεβασµό στις παραδόσεις, την θετική 

καλλιέργεια της γεωοικονοµικής γηγένειας, την αξιοποίηση της συσσωρευµένης 

σοφίας που εκτείνεται σε βάθος ετών καθώς και µε την ψυχική, ηθική, πνευµατική 

και κοινωνική διαµόρφωση του καθ’ενός ξεχωριστά κατόρθωσαν να αναπτύξουν τον 

κοινοτισµό και µέσα από αυτόν να οργανώσουν την παραγωγή τους και να 

αναπτυχθούν τόσο σε οικονοµικό όσο και σε κοινωνικό, πολιτικό και πολιτισµικό 

επίπεδο.  

 

     Επί του πρακτέου, για την υγιή ρύθµιση της κοινότητας καθόρισαν συγκεκριµένες 

λειτουργίες οι  οποίες  εξυπηρετούσαν τις ζωτικές τους ανάγκες, όπως είναι: η 

ανάπτυξη της γεωργίας, τα εγγειοβελτιωτικά έργα, η διαχείριση της κοινοτικής 

περιουσίας, η παιδεία, η σύνθεση των οικονοµικών προβληµάτων της περιοχής και η 

εξεύρεση πόρων, η ο µαδική οργάνωση ενός µηχανισµού παραγωγής, η εκτέλεση 

κοινωφελών έργων κ.α. . Τα δε κοινωφελή τοπικά έργα που συνηγορούν στην 
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αναβάθµιση της ποιότητας ζωής της περιοχής είναι π ολύ σηµαντικό να 

διεκπεραιώνονται από την ίδια την κοινότητα, όπως συνέβη και στην περιοχή του 

Βελβενδού, διότι µε αυτόν τον τρόπο εκµαιεύονται οι  τοπικές οργανωτικές 

ικανότητες, αφυπνίζεται η τοπική τεχνική και σοφία και σε τελική ανάλυση 

ανυψώνεται και ανθίζει ο  πολιτισµός, αφού όπως είναι γνωστό: «η χρήση είναι που 

κάνει το όργανο».  

 

     Έτσι, µέσω της υπερεργασίας των βελβενδινών και στηριζόµενοι στην 

γεωοικονοµία της περιοχής και στον ίδιο τους τον εαυτό ανέπτυξαν τις ικανότητες 

τους ο  καθένας προσωπικά προσφέροντας συλλογικό έργο στον ίδιο τους τον τόπο, 

γεγονός που ανταµείβεται σε όλες τις εκφάνσεις του κοινωνικού βίου τόσο σε 

προσωπικό όσο και σε συλλογικό επίπεδο. Τελικά, ο  ίδιος ο  κοινοτισµός προκύπτει 

µέσα από την βίωση της καθηµερινότητας σε βάθος χρόνου και σε συγκεκριµένο 

τόπο, ενώ διαφαίνεται από την ψυχή της ο µάδας, από τα έθιµα, από τα ιστορικά 

γεγονότα αλλά και από τις προσωπικές αφηγήσεις.  

 

     Το ίδιο το κοινοτικό πνεύµα, στην εξέλιξη της ιστορίας έχει πάρει διάφορες 

µορφές και εκτείνεται από την οικογένεια µέχρι και τον συνεταιρισµό. Προκειµένου 

να κατανοήσουµε καλύτερα τον κοινοτισµό είναι σηµαντικό να µελετήσουµε την 

βάση του, που είναι η  οργάνωση της παραγωγής. Η οργάνωση της παραγωγής στον 

Βελβενδό έχει περάσει κατά τη διάρκεια του χρόνου από διάφορα στάδια µέχρι που 

κατέληξε στην συνεταιριστική οργάνωση, που αποτελεί και µία από τις εκφράσεις 

του κοινοτισµού. Στην παρούσα εργασία καθώς µελετάµε την συνεταιριστική 

οργάνωση παράγωγης, τέθηκαν στους συνεντευξιαζόµενους ερωτήσεις σχετικές µε 

τον λόγο δηµιουργίας του συνεταιρισµού καθώς και ποια οµάδα ατόµων προσέλκυσε 

η αρχική ιδέα προκειµένου να πραγµατοποιηθεί. Σύµφωνα µε τις απαντήσεις των 

συνεντευξιαζόµενων καθώς και σε σχέση µε αρχεία τα οποία συλλέχθησαν από την 

υπό µελέτη περιοχή, πραγµατοποιήσαµε µία προσπάθεια καταγραφής της ιστορικής 

πορείας του συνεταιριστικού κινήµατος στο Βελβενδό Κοζάνης.5 

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
5	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 2η Κατηγορία: “Η ίδρυση του Συνεταιρισµού (λόγος δηµ ιουργίας – ποιους 
ανθρώπους προσέλκυσε η ίδια η ιδέα προκειµένου να πραγµατοποιηθεί)” της1ης Θεµατικής Ενότητας: “Το θέµα 
του Κοινοτισµού και της Συλλογικότητας στο Βελβενδό”. 
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   4.1.9 Καταγραφή Ιστορικής Εξέλιξης του Συνεταιριστικού Κινήµατος στο 

Βελβενδό Κοζάνης 

 

     Όπως προαναφέρθηκε, ο τρόπος ανάπτυξης µίας περιοχής εξαρτάται σε µεγάλο 

βαθµό από την γεωοικονοµία της. Για την περιοχή του Βελβενδού, που είναι µία 

αµιγώς αγροτική περιοχή, σηµαντικό ρόλο έπαιξε η παραγωγικότητα της γης καθώς 

και άλλοι φορείς του κοινωνικού βίου, όπως είναι η υπερεργασία των κατοίκων που 

σκοπό είχε την ανάπτυξη τόσο των ιδίων όσο και του τόπου τους. Συνεπώς, για την 

οικονοµική, κοινωνική, πολιτική, πολιτιστική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη του 

Βελβενδού δύο παράγοντες είναι που έπαιξαν σηµαντικό ρόλο: η καλλιέργεια της γης 

καθώς και η ανάπτυξη του κοινοτικού πνεύµατος που βασίζεται στην οργάνωση της 

παραγωγής.  

 

     Κατ’ αρχήν, όσον αφορά στην καλλιέργεια της γης είναι σηµαντικό να 

αναφέρουµε τους παράγοντες εκείνους που συνετέλεσαν ως προς την αποδοτικότητά 

της. Πρώτα απ’ ό λα, σηµαντικό είναι το γεγονός ότι από το σύνολο της 

καλλιεργήσιµης γης, τα 2/3 ήταν ποτιστικά, εξ ‘αιτίας της αξιοποίησης των νερών 

από τα Πιέρια Όρη. Στη συνέχεια, η υπερεργασία των βελβενδινών σε συνδυασµό µε 

την σωστή καλλιέργεια της γης, βάσει των εδαφολογικών συνθηκών, συνετέλεσε 

επίσης ως προς την αύξηση της παραγωγής. Επιπροσθέτως, στο Βελβενδό υπήρχε 

ένας ιδιαίτερος τρόπος ζωής, όπου η οικογένεια ήταν πολυµελής και πατριαρχική και 

ο µεγαλύτερος σε ηλικία είχε τον ρόλο του αρχηγού καθώς και την οικονοµική 

διαχείριση της οικογένειας. Έτσι, ο  αρχηγός που είχε την φροντίδα και την 

υπευθυνότητα του τοµέα της εργασίας αναλάµβανε και τον καταµερισµό της 

εργασίας ανάµεσα στα µέλη της οικογένειας, αυξάνοντας µε αυτόν τον τρόπο την 

παραγωγικότητα τόσο των ιδίων ατόµων όσο και της ίδιας της εργασίας που ήταν 

κατά το πλείστον αγροτική. Για την ακρίβεια, 8/10 κατοίκους ασχολούνταν µε την 

γεωργοκτηνοτροφία ενώ τα γεωργικά προϊόντα που παρήγαγε το Βελβενδό είναι τα 

εξής: σιτηρά (σιτάρη, κριθάρι, σίκαλη), όσπρια (φασόλια, φακές), λινάρι, βαµβάκι, 

σταφύλια, κηπευτικά και µποστάνια, κουκούλια για µετάξι, καπνός και φρούτα. 

Τέλος, ο  Χαρίσιος Μεγδάνης («Απογραφική Έκθεσις του µεσηµβρινού µέρους της 

Μακεδονίας») αναφέρει: «Τα ροδάκινα είναι το πλουσιότερον και επαινώτερον 

οπωρικόν των». 
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     Στην συνέχεια, όπως ήδη έχει αναφερθεί, το πνεύµα του κοινοτισµού ήταν 

ιδιαίτερα ανεπτυγµένο στην κοινωνία του Βελβενδού. Κατ’αρχήν προτού ακόµη 

ιδρυθεί ο  συνεταιρισµός, οι  βελβενδινοί απέφευγαν όσο µπορούσαν την µονοµερή 

και άχαρη εργασία κι έτσι εργάζονταν κατά οµάδες. Οι οµάδες αποτελούνταν από 4 

εώς 10 και περισσότερα µέλη, που ήταν κυρίως συγγενείς, φίλοι ή και γείτονες. 

Αυτού του είδους η συντονισµένη εργασία προερχόταν από την βίωση της 

καθηµερινότητας των ατόµων στο πλαίσιο της κοινωνίας, αναπαριστώντας την 

ικανοποίηση των ζωτικών της αναγκών, βασιζόµενοι στην οργάνωση της παραγωγής 

της υπό µελέτη περιοχής. Έτσι, συνέβαινε το εξής: ο ωφελούµενος από την οµαδική 

εργασία πρόσφερε στους συνεργάτες του τροφή κι επιπλέον αναλάµβανε τ ην 

υποχρέωση να ανταποδώσει κι αυτός στα µέλη της ο µάδας την προσωπική του 

εργασία για την εργασία που του προσέφεραν. Με αυτό το σύστηµα, οι  άνδρες 

έκαναν οµαδικά όλες τις γεωργικές εργασίες δουλεύοντας την µία µέρα στο κτήµα 

του ενός, την άλλη µέρα στο κτήµα του άλλου και ούτω καθ’ εξής. Αντίστοιχα και οι 

γυναίκες, οµαδικά ξεβοτάνιζαν τα σιτηρά και το λινάρι, ο µαδικά µάζευαν τα 

κουκούλια, το λινάρι, τα φασόλια και τα σταφύλια στον τρύγο κ.λ.π., ενώ αυτού του 

είδους η οµαδικότητα τους έδινε χαρά κατά την εργασία, η οποία συνοδευόταν από 

αστεία, χαριεντισµούς και τραγούδια.  

 

     Η ο µαδική τούτη εργασία δεν εφαρµοζόταν µόνο στους γεωργούς, οι  οπ οίοι 

λέγονταν τσιφτσίδες και αποτελούσαν την συντεχνία των τσιφτσίδων, αλλά και σε 

άλλες τάξεις των κατοίκων που α ποτελούσαν κι αυτές συντεχνίες, όπως είναι οι 

Κεχαγιάδες (κτηνοτρόφοι και κρεοπώλες), οι Μάστοροι (κτίστες-µαραγκοί-

σουφατζήδες-λατόµοι) κ.α. . Επίσης, είναι σηµαντικό να αναφέρουµε ότι το πνεύµα 

του κοινοτισµού αφορούσε όλη την κοινότητα κι έτσι η ο µαδική εργασία δεν 

αρκούταν µόνο στις συντεχνίες αλλά και στα άτοµα της κοινωνίας τα οποία 

βρίσκονταν σε ανάγκη, όπως ήταν άποροι, άρρωστοι, χήρες, ορφανά κ.α. . Έτσι, τις 

Κυριακές και τις γιορτές οι γεωργοί όργωναν και έσπερναν τα χωράφια τους, οι νέοι 

έσκαβαν τα καλαµπόκια και τα αµπέλια, τους θέριζαν τα σιτηρά και τους έκοβαν τα 

καυσόξυλα για τον χειµώνα, οι κυρατζήδες τους µετέφεραν τα γεωργικά προϊόντα, οι 

µυλωνάδες τους χάριζαν τα αλεστικά δικαιώµατα κ.ο.κ. .  

 

     Συνεπώς, οι ίδιες οι  γεωοικονοµικές συνθήκες της περιοχής και ο  τρόπος 

οργάνωσης της παραγωγής συνετέλεσαν στην ανάπτυξη του κοινοτικού πνεύµατος 
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στην κοινωνία του Βελβενδού, το οποίο µπορεί να χαρακτηριστεί και ως εταιρικό 

πνεύµα όπου οι  συµµέτοχοι της ο µάδας χαρακτηρίζονται από το αίσθηµα της 

δικαιοσύνης, της αλληλοβοήθειας, της αλληλεγγύης και επί του πρακτέου από τα 

υψηλά επίπεδα συνεννόησης που τους βοηθά να οργανώνονται και να δρουν βάσει 

της ανάγκης βιώσεως. Υπό αυτό το πρίσµα, η συντεχνία των τσιφτσίδων (γεωργοί), 

τα µέλη της οποίας αποτελούσαν και την πλειοψηφία των κατοίκων του Βελβενδού, 

προκειµένου να οργανώσουν καλύτερα την παραγωγή τους, µετέτρεψαν την 

συγκεκριµένη µορφή οργάνωσης της παραγωγής σε συνεταιρισµό. Στην ουσία, η 

συνεταιριστική οργάνωση αποτέλεσε την οικονοµική ενσωµάτωση των οικονοµικών 

λειτουργιών του συνεταιρισµού µέσα στο οργανικό και σύνθετο κύτταρο της 

κοινότητας. 

 

 
Πηγή: Μελετήµατα Για το Βελβενδό, 2010 

 

     Η συνεταιριστική ιδέα στο Βελβενδό βρίσκει τις απαρχές της τ η δεκαετία του 

1920-30, όπου ιδρύθηκε στην υπό µελέτη περιοχή ο Γεωργικός Πιστωτικός 

Συνεταιρισµός και ο  Συνεταιρισµός Αποκαταστάσεως Ακτηµόνων Καλλιεργητών 

(Σ.Α.Α.Κ.), µε τον δεύτερο να αποτελείται από µέλη επιζήσαντες της Μικρασιατικής 
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Καταστροφής. Οι εν λόγω συνεταιρισµοί ανέπτυξαν σηµαντική δραστηριότητα κατά 

την περίοδο λειτουργίας τους, διεκδικώντας και προστατεύοντας τα συµφέροντα των 

µελών τους.  

 

     Στην συνέχεια, την δεκαετία του 1930-40, η κύρια καλλιέργεια στο Βελβενδό 

ήταν ο  καπνός και χαρακτηριστικό γνώρισµα στην διαδικασία παραγωγής του ήταν 

το γεγονός ότι λάβαιναν µέρος όλα τα µέλη της οικογένειας. Άµεσο αποτέλεσµα ήταν 

να έχουν λόγο στην πώληση και πάλι όλα τα µέλη της οικογένειας. Όµως, καθώς η 

εκµετάλλευση των παραγωγών από το οργανωµένο καπνεµπόριο ήταν πολύ µεγάλη, 

η ανάγκη ίδρυσης ενός συνεταιρισµού είχε αρχίσει να ωριµάζει τόσο σε προσωπικό 

όσο και σε συλλογικό επίπεδο.  

 

     Έτσι, το έτος 1936-37 ο Μάρκος Οικονόµου µε τον γεωπόνο Αντώνιο Χατζηπαπά 

ανέλαβαν την πρωτοβουλία για την ίδρυση ενός συνεταιρισµού, όπου θα 

συσπειρώνονταν όλοι οι  καπνοπαραγωγοί, µε σκοπό την διεκδίκηση καλύτερων 

τιµών για το προϊόν τους. Επειδή η εν λόγω ιδέα αναπτύχθηκε την περίοδο 

δικτατορίας του Ι. Μεταξά, αρχικά οι συνοµιλίες που πραγµατοποιούνταν ήταν 

µυστικές, ενώ αργότερα διεξάγονταν δηµόσιες διαλέξεις στην αίθουσα του 

Κοινοτικού καταστήµατος, ώσπου τελικά απεφάνθη η ίδρυση του συνεταιρισµού µε 

την επωνυµία: «Συνεταιρισµός ΠΩΛΗΣΕΩΣ ΚΑΠΝΩΝ ΒΕΛΒΕΝΤΟΥ», στον οποίο 

συµµετείχαν ως µέλη επίλεκτοι προοδευτικοί καπνοπαραγωγοί της περιοχής.  

 

     Ο συγκεκριµένος συνεταιρισµός ήταν µία καθαρά οικονοµική µονάδα, σκοπός του 

οποίου ήταν η από κοινού επεξεργασία και πώληση του καπνού. Γι’αυτόν τον σκοπό 

συγκροτήθηκαν συνεργεία για το παστάλιασµα και τη δεµατοποίηση του καπνού, τα 

οποία εργάζονταν από σπίτι σε σπίτι στην υπό µελέτη περιοχή. Ακολούθως, 

κατάφερε ο συνεταιρισµός να αποδεσµευτεί από την εκµετάλλευση του οργανωµένου 

καπνεµπορίου, µε άµεση θετική συνέπεια την συνεχώς αυξανόµενη τιµή του 

προϊόντος. Ακόµη και οι παραγωγοί που δεν ήταν µέλη του συνεταιρισµού περίµεναν 

να προηγηθεί, στην πώληση, ο συνεταιρισµός.  
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 Πηγή: Μελετήµατα Για το Βελβενδό, 2010 

 

     Έπειτα, ο  πόλεµος, η  κατοχή καθώς και η  στροφή της καλλιέργειας στην 

παραγωγή οπωροκηπευτικών, είχε ως συνέπεια να αδρανήσει ο  συγκεκριµένος 

συνεταιρισµός. Παρ’όλα’υτά, τα αποτελέσµατα ήταν ιδιαίτερα θετικά αφού 

δηµιούργησε την βάση για την µετέπειτα ίδρυση των Κοινοπραξιών (Α’,Β’,Γ’), 

καθώς και των σηµερινών συνεταιρισµών ΑΣΕΠΟΠ και ΔΗΜΗΤΡΑ.  

 

     Αφού αποκαταστάθηκε η ηρεµία, ιδρύθηκε στο Βελβενδό Γεωργικός Πιστωτικός 

Συνεταιρισµός, ο οποίος υπαγόταν στην Ένωση Γεωργικών Συνεταιρισµών Κοζάνης 

– Σερβίων. Μέχρι και το έτος 1952, οι  παραγωγοί του Βελβενδού, µετέφεραν τα 

οπωροκηπευτικά τους προϊόντα στην αγορά της Κοζάνης, είτε οι  ίδιοι είτε µέσω 

βελβενδινών µεσαζόντων. Όµως, την περίοδο εκείνη, συνέβει ένα γεγονός το οποίο 

έπαιξε σηµαντικό ρόλο στην απόφαση ίδρυσης της πρώτης Κοινοπραξίας στην υπό 

µελέτη περιοχή. Πιο συγκεκριµένα, στο τέλος εκείνης της χρονιάς, κατά την 

διαδικασία εκκαθάρισης διαπιστώθηκε έλλειµµα στον ισολογισµό του 

συνεταιρισµού, γεγονός το οποίο η Επιθεώρηση Κοζάνης καταλόγισε στο Διοικητικό 

Συµβούλιο του συνεταιρισµού. Με αφορµή το συγκεκριµένο γεγονός, το οποίο 

τελικά πιθανολογείται ότι επρόκειτο για λογιστικό λάθος, οι συνέταιροι σκέφτηκαν 

να βρουν άλλον τρόπο συγκέντρωσης και διάθεσης των προϊόντων τους, προκειµένου 

να µην ελέγχονται από την Επιθεώρηση Κοζάνης. Έτσι, το έτος 1953 αποσύρθηκαν 

από τον Πιστωτικό Συνεταιρισµό και οργανώθηκαν σε Κοινοπραξία µε την επωνυµία 

«Α’ Κοινοπραξία». Κύριο προϊόν της εν λόγω Κοινοπραξίας ήταν τα κηπευτικά.  

 

     Το έτος 1954, καθώς είχε ξεκινήσει η συστηµατική καλλιέργεια της φράουλας στο 

Βελβενδό, οι παραγωγοί των κηπευτικών προϊόντων δεν επιθυµούσαν την εγγραφή 
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των φραουλοπαραγωγών στην Κοινοπραξία, διότι θεωρούσαν ότι η διάθεση του 

συγκεκριµένου προϊόντος στην αγορά θα ήταν ιδιαίτερα δύσκολη. Ακολούθως, 

υπήρξαν διαφωνίες και διάσταση απόψεων µεταξύ των µελών της Κοινοπραξίας, µε 

αποτέλεσµα οι  διαφωνούντες να αποχωρήσουν από την Α’ Κοινοπραξία και να 

ιδρύσουν µαζί µε τους φραουλοπαραγωγούς την Β’ Κοινοπραξία, το έτος 1955. Την 

αµέσως επόµενη χρονιά ιδρύθηκε και Τρίτη Κοινοπραξία µε την επωνυµία «Τα 

Νιάτα», η οποία αποτελούταν από µη µέλη της Α’ και Β’ Κοινοπραξίας. Συγχρόνως, 

υπήρχε και µία κ ίνηση από άλλους καλλιεργητές για την ίδρυση κι άλλης 

Κοινοπραξίας.  

 

     Στην συνέχεια, το έτος 1957, η Β’ Κοινοπραξία απορρόφησε την Γ’ Κοινοπραξία 

«Τα Νιάτα», έπειτα από επιθυµία της τελευταίας. Στην πορεία, έπειτα από 

πραγµατοποίηση Γενικής Συνέλευσης των µελών της εν λόγω Κοινοπραξίας, το 

Διοικητικό Συµβούλιο όπως και ο νοµικός σύµβουλος πρότειναν την συσπείρωση  

όλων των καλλιεργητών µε το σύνθηµα για ‘ΕΝΩΣΗ’. Έτσι, η Β ’ Κοινοπραξία 

µετονοµάστηκε σε «Β’ Κοινοπραξία ΕΝΩΣΙΣ» και συµπεριλάµβανε τα «Νιάτα» και 

τους καλλιεργητές της υπό ίδρυση άλλης Κοινοπραξίας.  

 

     Παράλληλα, καθώς η παραγωγή της φράουλας ακολουθούσε ανοδική πορεία, σε 

συνδυασµό µε την έλλειψη αποθηκευτικών χώρων, είχε σαν αποτέλεσµα να µην 

υπάρχει σωστή παρακολούθηση της παραγωγής από τους υπεύθυνους. Όµως, 

προκειµένου να µπορέσει η Κοινοπραξία να αποκτήσει δικούς της χώρους, 

απαραίτητη προϋπόθεση αποτελούσε η µετατροπή της σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού 

δικαίου. Συνεπώς, έπειτα από πρωτοβουλία του Δ.Σ. της Κοινοπραξίας, 

πραγµατοποιήθηκε Γενική Σ υνέλευση των µελών, µε θέµα την ανάγκη ίδρυσης 

συνεταιρισµού. Αποτέλεσµα της Γενικής Σ υνέλευσης ήταν η απόφαση για την 

ίδρυση, του πρώτου στην Ελλάδα, Συνεταιρισµού Επεξεργασίας Πωλήσεως 

Οπωροκηπευτικών Προϊόντων (ΣΕΠΟΠ) Βελβεντού «Η ΕΝΩΣΙΣ». Μετά από 20 

χρόνια συγχωνεύτηκε, µε κοινή συναίνεση, στον ΣΕΠΟΠ και η Α’ Κοινοπραξία. 

 

     Ο συγκεκριµένος συνεταιρισµός λειτούργησε ως ενιαίος µέχρι και το έτος 1987, 

όπου έπειτα από κάποιες διαφωνίες µεταξύ των µελών, αποχώρησε µία ο µάδα 

παραγωγών ιδρύοντας τον συνεταιρισµό «Η ΔΗΜΗΤΡΑ». Τέλος, στις µέρες µας, 

λειτουργούν στην υπό µελέτη περιοχή δύο αγροτικοί συνεταιρισµοί: ο  ΑΣΕΠΟΠ 
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Βελβενδού και ο Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», των οποίων κύριο προϊόν 

παραγωγής και διακίνησης αποτελεί το ροδάκινο.  

 

 

 

 

 
Πηγή: Εικόνα από τα γραφεία Ο.Π – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ»   
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4.2. Φυσικό Περιβάλλον της Δ.Ε. Βελβενδού Κοζάνης 
 

   4.2.1. Εισαγωγή 

 

     Σύµφωνα µε το πρόγραµµα Καλλικράτης, όπου µεταρρυθµίστηκε η διοικητική 

διαίρεση της Ελλάδας, το έτος 2011, συστάθηκε ο  Δήµος Σερβίων – Βελβενδού ο 

οποίος προέκυψε από την συνένωση των προϋπαρχόντων Δήµων Βελβενδού, 

Σερβίων και Καµβουνίων και της Κοινότητας Λιβαδερού. Έδρα του Δήµου ορίστηκε 

τα Σέρβια, ενώ, σύµφωνα µε την απογραφή του 2001, ο πληθυσµός ανέρχεται στους 

17.657 κατοίκους και η έκταση σε 732,2 τ.χλµ. .  

 

     Η περιοχή µελέτης της παρούσας εργασίας εστιάζεται στην περιοχή του 

Βελβενδού, όπως είχε συσταθεί µε το πρόγραµµα Καποδίστριας. Ο πρώην 

Καποδιστριακός Δήµος περιλάµβανε 4 δηµοτικά διαµερίσµατα, τα οποία είναι τα 

εξής: Βελβενδό - Παλαιογράτσανο, Αγία Κυριακή, Καταφύγιο και Πολύφυτο, ενώ ως 

έδρα τ ου Δήµου είχε οριστεί το Βελβενδό. Σύµφωνα µε την απογραφή του 2001 

αριθµούσε 3.754 κατοίκους και η συνολική του έκταση ανερχόταν σε 127,4 τ.χλµ. . 

 

     Η περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης εκτείνεται µεταξύ της τεχνητής λίµνης 

Πολυφύτου και των Δυτικών Πιερίων, µε γεωγραφικό πλάτος από 40ο 13΄ µέχρι  40ο 

17΄	   και γεωγραφικό µήκος από 22ο 00΄ µέχρι 22ο 06΄. Καταλαµβάνει το ΒΑ άκρο της 

κοιλάδας που σχηµατίζει ο  Αλιάκµονας διερχόµενος µεταξύ των Ορέων: Πιέρια, 

Καµβούνια, Βούρινος και Βέρµιο. 

 

     Το υψόµετρο της καλλιεργούµενης περιοχής κυµαίνεται από 300m στις 

παραλίµνιες περιοχές µέχρι 500m στις υπώρειες των Πιερίων, ενώ στις ορεινές 

περιοχές από 500m µέχρι 2.194m στις υψηλότερες κορυφές των Πιερίων. Διασχίζεται 

κατά πλάτος από βαθιά ρέµατα τα οποία µεταφέρουν νερά απορροής των πηγών των 

Δ.Πιερίων και ολόκληρης της κοιλάδας κατά µήκος από τον υδάτινο όγκο της λίµνης 

Πολυφύτου. Αυτού του είδους η διαµόρφωση έπαιξε σηµαντικό ρόλο στην 

επικράτηση ενός ιδιαίτερου κλίµατος, σε σχέση µε άλλες περιοχές του Νοµού 

Κοζάνης και της Δ.Μακεδονίας, καθώς και στον σχηµατισµό ποικιλόµορφων τύπων 

εδαφών.  
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     Τέλος, διαθέτει πλούσιο υδατικό δυναµικό και πλούσια χλωρίδα, κυρίως από 

θαµνώδη και δενδρώδη αυτοφυή βλάστηση. Οι υπερκείµενες κλιτύες των Πιερίων 

είναι δασοσκεπείς, ενώ του Βερµίου και του υψιπέδου της Κοζάνης γυµνές σχεδόν 

από βλάστηση. 

 
ΧΑΡΤΗΣ 1. ΧΑΡΤΗΣ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ ΚΟΖΑΝΗΣ 

 
Πηγή: Αρχείο ΑΝ.ΚΟ. 
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   4.2.2. Κλιµατολογικές Συνθήκες 

 

     Το κλίµα σε όλη την έκταση της περιοχής του Βελβενδού είναι του ίδιου τύπου, 

ενώ έχει χαρακτηριστικά του Ενδιάµεσου ή Μεταβατικού, µεταξύ  του Μεσογειακού 

και Μεσευρωπαϊκού τύπου. Το βιοκλίµα χαρακτηρίζεται ως αξηρικό εύκρατο, ενώ οι 

εποχές του έτους διαµορφώνονται ως εξής: 

-‐ Ο χειµώνας είναι παρατεταµένος, ήπιος εώς δριµύς και διαρκεί περίπου πέντε 

µήνες. 

-‐ Η άνοιξη είναι µικρής διάρκειας, ψυχρότερη του φθινοπώρου και διαρκεί 40 - 

60 ηµέρες. 

-‐ Το θέρος είναι δροσερό, σπάνια σηµειώνονται θερµοκρασίες άνω των 32 oC 

και διαρκεί 100 – 110 ηµέρες. 

-‐ Το φθινόπωρο είναι κι αυτό µικρής διάρκειας, διαρκεί 40-50 ηµέρες και η 

µετάβαση στο χειµώνα συµπίπτει µε τις αρχές Νοεµβρίου. 

 

     Στη συνέχεια, η µέση ετήσια θερµοκρασία αέρος κυµαίνεται περίπου στους 13,5 
oC και δεδοµένου ότι ολόκληρη η χώρα κινείται µεταξύ των ετήσιων ισόθερµων 14,5 

oC και 19,5 oC, τότε η περιοχή µπορεί να χαρακτηριστεί ως µία από τις πιο ψυχρές 

περιοχές της χώρας. Η µέση µέγιστη θερµοκρασία αέρος του θερµότερου µήνα είναι 

30,3 oC και η µέση ελάχιστη θερµοκρασία αέρος του ψυχρότερου µήνα είναι -1,7 oC. 

Ελάχιστες θερµοκρασίες, χαµηλότερες των -10 oC σηµειώνονται συχνά κυρίως τους 

µήνες Δεκέµβριο, Ιανουάριο και Φεβρουάριο, καθώς και µέγιστες άνω των 36 oC 

κυρίως τους µήνες Ιούνιο, Ιούλιο και Αύγουστο. Επίσης, ανοιξιάτικοι παγετοί και 

κυρίως µετά τα µέσα Μαρτίου, που αρχίζει και η άνθηση της ροδακινιάς, που είναι 

και το κύριο προϊόν παραγωγής του Βελβενδού, σπάνια σηµειώνονται. 

 

     Η µέση ετήσια σχετική υγρασία του αέρος κυµαίνεται από 64% µέχρι και 75%, 

ενώ υγρότεροι µήνες κατά φθίνουσες τιµές είναι: ο  Ιανουάριος, ο  Νοέµβριος, ο 

Φεβρουάριος και ο  Δεκέµβριος και ξηρότεροι µήνες κατά αύξουσες τιµές είναι: ο 

Ιούλιος, ο  Αύγουστος και ο  Ιούνιος. Στη συνέχεια, το µέσο ετήσιο βροχοµετρικό 

ύψος κυµαίνεται από 300mm εώς 650mm. Οι τιµές του ύψους βροχής χαρακτηρίζουν 

το ηµίξηρο του κλίµατος της περιοχής παρά τις αυξηµένες τιµές της σχετικής 

υγρασίας του αέρος κι αυτό οφείλεται στη διαµόρφωση της περιοχής, η οποία 

περιβάλλεται από µεγάλους ορεινούς όγκους και την ύπαρξη των υδάτινων όγκων 
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της λίµνης Πολυφύτου. Η κατανοµή των βροχοπτώσεων κατά την διάρκεια του έτους 

είναι ανοµοιόµορφη και παρουσιάζει διπλή κύµανση. Ξηρότερη περίοδος είναι το 

καλοκαίρι και βροχερότεροι περίοδοι είναι το Φθινόπωρο και η Άνοιξη. Όσον αφορά 

στις βροχοπτώσεις, η περιοχή πλεονεκτεί γιατί η περίοδος της άρδευσης περιορίζεται 

σε τρεις µήνες τον χρόνο που είναι από τα µέσα τ ου Ιουνίου µέχρι και τα µέσα 

Σεπτέµβρη. 

 

     Όσον αφορά στις χιονοπτώσεις, σηµειώνονται δύο εώς τέσσερις φορές τον χρόνο, 

συνήθως τους µήνες Δεκέµβριο και Φεβρουάριο. Ισχυροί άνεµοι σπάνια πνέουν στην 

περιοχή, ενώ ισχυρότεροι είναι συνήθως οι  ΝΔ. Χαλαζοπτώσεις σπάνια 

σηµειώνονται κατά την βλαστική περίοδο των δένδρων και παρατηρούνται συνήθως 

τον Ιούνιο. Μερικοί παγετοί εµφανίζονται κατά την διάρκεια των µηνών Δεκεµβρίου, 

Ιανουαρίου και Φεβρουαρίου, σπάνια ό µως σηµειώνονται όψιµοι ανοιξιάτικοι 

παγετοί κατά την διάρκεια άνθισης των δένδρων, που στην ροδακινιά αρχίζει το 

τελευταίο δεκαήµερο του Αυγούστου. 

 

   4.2.3. Εδαφολογικά Στοιχεία 

 

     Το ανάγλυφο του εδάφους έχει όλα εκείνα τα χαρακτηριστικά που παρουσιάζουν 

τα εδάφη που διαµορφώνονται στις υπώρειες µεγάλων ορεινών όγκων. Τα 

περισσότερα εδάφη είναι επικλινή, µε µεγαλύτερες ή  µικρότερες κλίσεις. Εδάφη µε 

πολύ µικρές κλίσεις ή ισόπεδα βρίσκονται στις παραλίµνιες περιοχές, στις εκβολές 

των χειµάρρων και στις κορυφές των λόφων ή τους αυχένες των κλιτύων. Η 

καλλιέργεια των εδαφών γίνεται σε πλατιές ισοϋψείς αναβαθµίδες, οι οποίες έχουν 

διαµορφωθεί από αιώνων µε αντιστήριξη από φυσική άγρια θαµνώδη βλάστηση. 

 

     Οι τύποι εδαφών της κοιλάδας προήλθαν από ασβεστολιθικά πετρώµατα του ΝΑ 

Βερµίου, τα ψαµµιτικά και σχιστολιθικά των Πιερίων και λεπτόκοκκα φερτά υλικά 

του Αλιάκµονα, τα οποία µεταφέρθηκαν από µακρινές αποστάσεις. Τα περισσότερα 

εδάφη είναι προσχωµατικά, από υλικά τα οποία µεταφέρθηκαν από τους χειµάρρους 

των Πιερίων, µε χονδρόκοκκες αποθέσεις στις υπώρειες αυτών και λεπτόκοκκες στις 

εκβολές τους όπου και αναµιγνύονται µε αυτές του Αλιάκµονα. Στις κεντρικές και 

δυτικές περιοχές συναντούµε ασπροχώµατα µε προσµίξεις ή µη άµµου. Στις 

νοτιοδυτικές περιοχές υπάρχουν συνήθως προσχωµατικά εδάφη µε µεγάλη 
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περιεκτικότητα σε άµµο. Σ τις υπώρειες των Πιερίων και τις χαµηλότερες κλιτύες 

αυτών τα εδάφη είναι κυρίως δασικά. 

 

     Το τοπογραφικό ανάγλυφο της περιοχής και το ποικίλο µητρικό υλικό των 

πετρωµάτων της, καθώς και σε σχέση µε άλλους παράγοντες εδαφογένεσης είχαν ως 

αποτέλεσµα την ανάπτυξη µεγάλης ποικιλοµορφίας εδαφών ως προς την γονιµότητα, 

την µηχανική σύσταση κ.α. . Τέλος, η γονιµότητα των εδαφών ποικίλει ανάλογα µε 

την περιοχή και κυµαίνεται από πολύ πλούσια εώς πολύ φτωχή. 

 

   4.2.4. Χρήσεις Γης 

 

     Η Δ.Ε. Βελβενδού περιλαµβάνει 20,7 χιλ.στρέµµατα µόνιµων καλλιεργειών 

(16,25% της Δ.Ε.) και 7,1 χιλ.στρέµµατα (5,57% ΤΗΣ Δ.Ε.) ετερογενών γεωργικών 

περιοχών. Η περιοχή του Βελβενδού χαρακτηρίζεται στον παραγωγικό τοµέα ως 

αγροτική περιοχή, εξ’αιτίας της  εντατικοποίησης της εκµετάλλευσης της γης µε 

δυναµικές δενδρώδεις καλλιέργειες και κατά κύριο λόγο της ροδακινιάς. Οι 

χαρακτηρισµένοι βοσκότοποι κατέχουν ένα µικρό ποσοστό του συνόλου και σε αυτές 

τις εκτάσεις περιλαµβάνονται µεταβατικές δασώδεις και θαµνώδεις εκτάσεις, 

συνδυασµοί θαµνώδων και ποωδών εκτάσεων και εκτάσεις µε αραιή η καθόλου 

βλάστηση. Οι γεωργικές εκτάσεις είναι συνολικά 21,8% αλλά το 70% αυτών είναι 

µόνιµες καλλιέργειες. Οι δασικές εκτάσεις καταλαµβάνουν 64,5 χιλ.στρέµµατα και οι 

ηµιφυσικές εκτάσεις 23 χιλ.στρέµµατα. Το σύνολο των δασικών και ηµι-φυσικών 

εκτάσεων καλύπτει το 68,68% της συνολικής έκτασης. Στην Δ.Ε. Βελβενδού 

υπάρχουν 8,6 χιλ. στρέµµατα χερσαίων υδάτων, ενώ συνολικά οι  εκτάσεις που 

καλύπτονται από νερό ανέρχονται στο 6,75% της υπό µελέτη περιοχής, ένα ποσοστό 

εξαιρετικά υψηλό. 

 

   4.2.5. Βλάστηση 

 

     Η αυτοφυής βλάστηση στην υπό µελέτη περιοχή είναι πολύ πλούσια σε ετήσια και 

πολυετή φυτά, ενώ κυριαρχεί η θαµνώδης και δενδρώδης βλάστηση, η οποία ποικίλει 

από περιοχή σε περιοχή ανάλογα µε τον τύπο του εδάφους και την θέση που 

αναπτύσσεται.  
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     Από τα δενδρώδη κυριαρχούν: τα πλατάνια(Platanion orientalis), οι 

φτελιές(Ulmus spp., L), οι Δρυς(Querqus spp., L,), οι κέλτις µικρουκουκκιές, 

Μελοκουκκιές κ.α. . Από τα θαµνώδη, αυτά που που κυριαρχούν είναι: ο  ρούβος, η 

βατοµουριά( Rubus spp., L), οι κρανιές(Cornus spp., L), τα π ουρνάρια(Quercus 

coccifera, L.), οι  τσαπουρνιές(Prunus spinosa, L.), κ.α. . Οι ψηλότερες κλιτύες των 

Πιερίων είναι καλυµµένες από πυκνά πευκοδάση, µε κυρίαρχα είδη τη Μαύρη 

Πεύκη(Pinus nigra, L.) και την Pinus sylvestris, L. . Από τα άγρια είδη οπωροφόρων 

επικρατούν: οι  Αγριοαχλαδιές ή Απιδιές(Pyrus communis, Pyrus spp., L.), οι 

Γκορτσιές(Pyrus amygdaliformis, Pyrus spp., Vill.), τα Προυνοειδή: οι 

Αγριοκοροµηλιές(Prunus myrobalan και Prunus insititia, L.), οι 

Αγριοβερυκοκκιές(Prunus armeniaca, L.), οι  Καρυδιές(Juglans regia, L.), οι 

Κυδωνιές(Cydonia oblonga, Mill.), οι  Συκιές(Ficus carica, L.), οι  Μουριές(Morus 

nigra και Morus malba, L.), κ.α. . 

 

     Από τα καλλιεργούµενα είδη οπωροφόρων, ευδοκιµούν όλα τα είδη φυλλοβόλων 

οπωροφόρων, εκτός από τα υποτροπικά, και όλα καλλιεργούνται από πολλούς 

παραγωγούς, σε µεµονωµένους οπωρώνες ή δένδρα, για αυτοκατανάλωση ή διάθεση 

στην τοπική αγορά. Το είδος που καλλιεργείται σε µεγάλη έκταση, για διάθεση στην 

εθνική και διεθνή αγορά, είναι η Ροδακινιά ενώ σε µικρότερη έκταση καλλιεργείται η 

Μηλιά. Παλαιότερα καλλιεργούνταν η Φράουλα, σε υπαίθρια µορφή, διάφορα 

λαχανικά, όσπρια, δηµητριακά και χορτοδοτικά είδη. Τέλος, στα ασβεστούχα εδάφη 

καλλιεργείται η Άµπελος, µε οινοποιήσιµες κυρίως ποικιλίες. 

 

   4.2.6. Οικοσυστήµατα – Προστατευόµενες Περιοχές 

 

     Στην ε υρύτερη περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης, κυρίαρχο είδος αποτελούν τα 

κωνοφόρα δέντρα τα οποία καλύπτουν το 90% των δασικών εκτάσεων, ενώ το 

υπόλοιπο καλύπτεται από φυλλοβόλα.  

 

     Πιο συγκεκριµένα, στην Δ.Ε. Βελβενδού υπάρχει το Δασικό Σύµπλεγµα Αγίας 

Κυριακής – Καταφυγίου, µε έκταση περίπου 65.000 στρέµµατα, αποτελούµενο από 

πεύκα, έλατα και οξιές. Το συγκεκριµένο Δασικό Σύµπλεγµα αποτελεί το 

σηµαντικότερο δάσος για την ευρύτερη περιοχή και αξιοποιείται ακόµη και 

παραγωγικά. Επίσης, οι  περιοχές Αβουζιανή, Μονή Αγ.Βαρβάρας και Μπλασιά της 
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Δ.Ε. Βελβεντού (Κ157 – ΦΕΚ 405/9-7-81) και Ανήλιο (Κ162 – ΦΕΚ 779/16-6-76) 

αποτελούν καταφύγια άγριων ζώων, ενώ η περιοχή Καταρράκτης “Σκεπασµένο” 

είναι χαρακτηρισµένη ως φυσικό τοπίο (ΑΤ4011025). 

 

     Η τεχνητή λίµνη Πολυφύτου έχει καταγραφεί ως υγρότοπος από την Εθνική 

Απογραφή Υγροτόπων, το έτος 1994, µε τον κωδικό GR133103000 (ΕΚΒΥ 1994). 

Παρ’όλα’υτά, η λίµνη δεν ανήκει σε κανένα επιστηµονικό ή εθνικό κατάλογο 

προστατευόµενων περιοχών, λόγω του ότι υπάρχουν τεράστιες χρονικές και τοπικές 

διακυµάνσεις του ύψους της στάθµης και συνεπώς δεν µπορούν να δηµιουργηθούν 

µόνιµες µικροθέσεις που θα ήταν δυνατό να φιλοξενήσουν σηµαντικά είδη πανίδας 

και χλωρίδας. Τέλος, τα σηµαντικότερα είδη ι χθυοπανίδας είναι η πέστροφα, το 

τυλινάρι, το τσιρωνάκι, η µαλαµίδα κ.α., ενώ σηµαντικά αλιεύµατα της περιοχής 

είναι το γριβάδι, η πλάτικα, η πεταλούδα, η πέρκα και ο γουρλιανός. 

 

 

 
ΧΑΡΤΗΣ 2. ΚΑΤΑΦΥΓΙΑ ΑΓΡΙΩΝ ΖΩΩΝ 

ΠΗΓΗ: Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Δήµου Σερβίων – Βελβεντού 2012, Α’φάση: Στρατηγικός 

Σχεδιασµός 
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   4.2.7. Υδάτινο Δυναµικό 

 

     Οι ορεινοί όγκοι που βρίσκονται τριγύρω της κοιλάδας και κυρίως τα Πιέρια Όρη, 

την τροφοδοτούν µε αρκετές ποσότητες πηγαίων υδάτων, τα οποία είναι κατάλληλα 

και για την άρδευση των καλλιεργειών. Μεγάλες ποσότητες υδάτων παρέχονται από 

το ρέµα της Λάφστας (Λαφόρεµα) καθώς και από τον Ξηρόλακκα, την Αβουζιανή 

και τον Αµµόλακκα. Επίσης, εκτός από τα ρέµατα που µεταφέρουν νερά από τις 

πηγές των Πιερίων, υπάρχουν και αρκετές πηγές εντός της κοιλάδας που αρδεύουν 

µικρές εκτάσεις σε κοντινή απόσταση από αυτές. Η δυνατότητα άρδευσης των 

παροχών των πηγαίων υδάτων κυµαίνεται από 7.000 εώς 12.000 στρέµµατα ανάλογα 

µε την καλλιέργεια και τις κλιµατικές συνθήκες, που κατά κύριο λόγο αφορούν στις 

βροχοπτώσεις.  

 

     Επίσης, τα τελευταία είκοσι χρόνια, το µεγαλύτερο µέρος των καλλιεργήσιµων 

εκτάσεων αρδεύεται από κλειστό δίκτυο, το οποίο τροφοδοτείται µε νερό από την 

λίµνη Πολυφύτου, ενώ οι περιοχές που βρίσκονται γύρω από το οικισµό στις 

υπώρειες των Πιερίων, καθώς και κάποιες άλλες εκτάσεις, αρδεύονται από ανοιχτά 

δίκτυα που τροφοδοτούνται από τα πηγαία νερά των Πιερίων Ορέων. 

 

     Τέλος, όσον αφορά στις ανάγκες ύδρευσης, η Δ.Ε. Βελβενδού έχει συνολική 

ετήσια κατανάλωση 0,46 εκ. κυβ. µ. ή 122,53 κυβ. µ. ανά κάτοικο. Στην περίπτωση 

της άρδευσης, το 89,8% της συνολικής ζήτησης αφορά στην άρδευση αγροτικών 

εκτάσεων, ενώ αξίζει να σηµειωθεί ότι λόγω της µεγάλης προσφοράς από τον ποταµό 

Αλιάκµονα, δεν παρατηρούνται ελλείψεις σε ύδατα. 

  

   4.2.8. Συνοπτική παρουσίαση της Αγροτικής Παραγωγής 

 

     Σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή του 2011, η Δ.Ε. Βελβενδού έχει µόνιµο 

πληθυσµό 4.016 κατοίκους εκ των οποίων οι 1.150 είναι αγρότες που απασχολούνται 

σε οικογενειακές αγροτικές εκµεταλλεύσεις.  

 

     Οι γεωργικές εκµεταλλεύσεις είναι οικογενειακής µορφής, µικρές σε έκταση και 

πολυτεµαχισµένες, ενώ οι καλλιεργητικές φροντίδες των οπωρώνων γίνονται από τον 

αρχηγό της εκµετάλλευσης µε την βοήθεια των µελών της οικογένειάς του. Σε κάθε 
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γεωργική εκµετάλλευση αναλογούν περίπου 30 στρέµµατα, σε 8 αγροτεµάχια µε 

µέση έκταση 3-4 στρέµµατα ανά αγροτεµάχιο. 

 

     Το σύνολο της αγροτικής παραγωγής της Δ.Ε. Βελβενδού προέρχεται από 

συνεταιριζόµενους αγρότες που ε ίναι µέλη των δύο συνεταιρισµών – Οµάδων 

Παραγωγών: ΑΣΕΠΟΠ και ΔΗΜΗΤΡΑ, οι οποίοι παραδίδουν υποχρεωτικά όλη τους 

την παραγωγή στους συνεταιρισµούς, κανονισµός που ορίζεται βάσει καταστατικού.  

 

     Ο συνεταιρισµός ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού αριθµεί περίπου 400 µέλη, µε συνολική 

έκταση 5.500 στρέµµατα όπου το 98% της συνολικής παραγωγής είναι τα ροδάκινα 

και τα νεκταρίνια, αποτελώντας και το βασικό προϊόν του συνεταιρισµού. Επίσης, 

στο ροδάκινο και νεκταρίνι καλλιεργούνται συνολικά 68 ποικιλίες. Το δεύτερο 

προϊόν σε ποσότητα παραγωγής είναι το µήλο και στη συνέχεια υπάρχουν σε µικρές 

ποσότητες δαµάσκηνα, τοµάτες, κυδώνια, κεράσια, και αχλάδια. Η συνολική 

ποσότητα των προϊόντων του συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού φτάνει τα 

9.000.000 εκ.κιλά ετησίως. 

 

      Ο Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» αριθµεί περίπου 140 παραγωγούς µε 

συνολική έκταση 2.260 στρέµµατα όπου περίπου το 90% της συνολικής παραγωγής 

είναι τα ροδάκινα και τα νεκταρίνια, αποτελώντας και το βασικό προϊόν του 

συνεταιρισµού. Το δεύτερο προϊόν σε ποσότητα παραγωγής είναι το µήλο, µε 

ποσοστό περίπου 5% της συνολικής παραγωγής. Πιο συγκεκριµένα, 1.600 στρέµµατα 

καλλιεργούνται µε ροδάκινα, 600 στρέµµατα µε νεκταρίνια, 50 στρέµµατα µε µήλα 

και 10 στρέµµατα µε κυδώνια, ενώ σε πολύ µικρές ποσότητες υπάρχουν και 

δαµάσκηνα. Όσον αφορά στο κυρίος προϊόν, καλλιεργούνται 60 ποικιλίες στο 

ροδάκινο και 60 ποικιλίες στο νεκταρίνι. Τέλος, τα τελευταία χρόνια έχει ξεκινήσει 

µία προσπάθεια καλλιέργειας στο βερίκοκο και στο κεράσι.6 

 

 

 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
6	  Τα συγκεκριµένα στοιχεία είναι σύµφωνα µε τις απαντήσεις των συνεντευξιαζόµενων, όπου για το σύνολο των 
απαντήσεων ο  αναγνώστης µπορεί να ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 1η Υποκατηγορία: «Κύριο προϊόν του 
συνεταιρισµού και µελλοντικοί στόχοι του συνεταιρισµού µε βάση το κυρίος προϊον», της 5ης  Κατηγορίας: «Για 
την ανάπτυξη της συλλογικής δράσης προϋποτίθεται ένας συλλογικός σκοπός: εξέλιξη και διαφοροποίηση του 
σκοπού στη ροή του χρόνου», της 1ης Θεµατικής Ενότητας: «Το θέµα του Κοινοτισµού και της Συλλογικότητας 
στο Βελβενδό». 
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   4.2.9. Σύνθεση των Απόψεων των Συνεντευξιαζόµενων και Ανάλυση 

 

     Σύµφωνα µε τους Τοµ Ντέιλ και Βέρµον Γκιλλ (από Το µικρό είναι ό µορφο, 

σελ.93 - «Επιφάνεια και Πολιτισµός», 1955): 

 

«Ο άνθρωπος, είτε πολιτισµένος είτε απολίτιστος, είναι ένα παιδί της φύσης – δεν είναι 

ο άρχοντας της φύσης. Πρέπει να υποτάξει τις δραστηριότητες του σ’ορισµένους 

φυσικούς νόµους, αν επιθυµεί να διατηρήσει την κυριαρχία του πάνω στο περιβάλλον 

του. Όταν επιχειρεί να παρακάµψει τους νόµους της φύσης, συνήθως καταστρέφει το 

φυσικό του περιβάλλον. Και καθώς το περιβάλλον του ταχύτατα καταστρέφεται, ο 

πολιτισµός του παρακµάζει.» 

 

     Η κατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος µίας περιοχής σχετίζεται άµεσα τόσο µε 

τρόπο ζωής του συνόλου της κοινωνίας που δραστηριοποιείται στην συγκεκριµένη 

περιοχή όσο και µε τον πολιτισµό που αυτή προάγει. Είναι γεγονός ότι στην ιστορική 

εξέλιξη της ανθρωπότητας, οι µεγαλύτερες καταστροφές του φυσικού περιβάλλοντος 

πραγµατοποιήθηκαν σε περιόδους ακµάζουσες του καπιταλιστικού συστήµατος και 

ιδιαίτερα µε την άνθηση της βιοµηχανίας. Για την ακρίβεια, ο  άνθρωπος άρχισε να 

καταστρέφει τόσο το φυσικό όσο και ανθρωπογενές του περιβάλλον, όταν θεώρησε 

τον εαυτό του σαν µία δύναµη έξω από την φύση, έτοιµη να την καταχτήσει. Όταν 

άρχισε να εξουσιάζει την φύση τότε άρχισε και να εξαντλεί τις φυσικές πηγές, να 

καίει ή να κόβει τα δέντρα από τις δασωµένες λοφοπλαγιές, να σκοτώνει τα 

περισσότερα από τα άγρια ζώα, να διαβρώνει και να περιορίζει την έκταση των 

καλλιεργήσιµων γαιών, να µολύνει τα ποτάµια, να σπαταλά το µεγαλύτερο µέρος του 

ορυκτού πλούτου ενώ µε την εντατική γεωργική καλλιέργεια να αδυνατίζει τους 

αγρούς. Με αυτού του είδους την καταστροφή, που ο ίδιος ο άνθρωπος δηµιούργησε, 

ο πολιτισµός του παρακµάζει.  

 

     Σύµφωνα µε τον Σουµάχερ (1980, σελ.93), «Μελετήστε πώς χρησιµοποιεί µία 

κοινωνία την γη της και θα καταλήξετε σε απόλυτα ασφαλές συµπέρασµα σχετικά µε 

το µέλλον της.». Η µεγαλύτερη των υλικών πηγών του πλανήτη µας θεωρείται η γη 

και αποτελεί έργο του ανθρώπου να µπορέσει να την προστατεύσει και να την 

διαφυλάξει. Καθώς η γη αποτελεί έναν ανεκτίµητο παράγοντα, η σωστή αξιοποίησή 

της από τον άνθρωπο, συµβάλλει στην παραγωγή τροφών προκειµένου να επιτευχθεί 
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ένας σωστός τρόπος ζωής, στην παραγωγή και διαφύλαξη του πολιτισµού του 

ανθρώπου, καθώς και στην διαµόρφωση µίας κοινωνικής θεώρησης, όπου ο 

άνθρωπος εναντιώνεται στην συνεχώς αυξανόµενη ληστρική εκµετάλλευση της 

φύσης και θεωρεί τον εαυτό του ως αναπόσπαστο κοµµάτι της φύσης και όχι 

κυρίαρχό της.  

 

     Στο πλαίσιο της ολοκληρωµένης ανάπτυξης, κάθε προσπάθεια ανάπτυξης είναι 

συνυφασµένη µε την ανάγκη προστασίας της φύσης, η οποία εµπεριέχει ως 

αναπόσπαστο κοµµάτι της τον άνθρωπο και τους πολιτισµούς του. Συνεπώς, 

προκειµένου να µελετήσουµε την αναπτυξιακή εξέλιξη της υπό µελέτη περιοχής, 

θεωρήσαµε απαραίτητο να µελετήσουµε και την σχέση των βελβενδινών µε το 

φυσικό τους περιβάλλον. Όπως γίνεται κατανοητό από την καταγραφή της 

υφιστάµενης κατάστασης του φ υσικού περιβάλλοντος του Βελβενδού Κοζάνης, 

πρόκειται για µία περιοχή που αφ’ ενός διαθέτει σηµαντικό φυσικό πλούτο και αφ’ 

ετέρου χαρακτηρίζεται ως µία καθαρά αγροτική περιοχή, εξ ‘αιτίας της 

εντατικοποίησης της εκµετάλλευσης της γης µε δυναµικές δενδρώδεις καλλιέργειες. 

Εποµένως, από την µία πλευρά µας ενδιέφερε να µελετήσουµε τον βαθµό 

περιβαλλοντικής συνείδησης του συνόλου της κοινωνίας της υπό µελέτη περιοχής 

και από την άλλη πλευρά κατά πόσο η ίδια η δοµή των συνεταιρισµών προωθεί στα 

µέλη τους τρόπους καλλιέργειας µε φιλοπεριβαλλοντικούς όρους. 

 

     Συνεπώς 7 , όσον αφορά στους συνεταιρισµούς, από το σύνολο των 

συνεντευξιαζόµενων, οι δεκατέσσερις (14) υποστηρίζουν την άποψη ότι η φιλοσοφία 

των συνεταιρισµών χαρακτηρίζεται από περιβαλλοντική συνείδηση, υιοθετώντας 

τρόπους γεωργικής καλλιέργειας µε φιλοπεριβαλλοντικούς όρους και µε σεβασµό 

τόσο στον παραγωγό όσο και στον καταναλωτή. Το συγκεκριµένο γεγονός 

επιβεβαιώνεται από την εφαρµογή, εκ µέρους των συνεταιρισµών, του «συστήµατος 

ολοκληρωµένης παραγωγής» και συνεπώς, η αιτιολόγηση της παραπάνω άποψης των 

συνεντευξιαζόµενων, στηρίζεται κυρίως στην υι οθέτηση των αρχών και στην 

εφαρµογή συγκεκριµένων µεθόδων που υποστηρίζει το εν λόγω σύστηµα γεωργικής 

παραγωγής. Προκειµένου να γίνουµε πιο σαφείς επί του θέµατος αλλά και για να 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
7	  Για το σύνολο των απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 8η Υποκατηγορία: 
«Περιβαλλοντική συνείδηση των Συνεταιρισµών και της κοινωνίας του Βελβενδού», της 1ης  Κατηγορίας: 
«Κατανόηση κοινωνικο – οικονοµικών Στόχων », της 4ης Θεµατικής Ενότητας: «Οι Αρχές των Συνεταιρισµών». 
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δώσουµε µία πιο ολοκληρωµένη εικόνα του τρόπου γεωργικής παραγωγής στο 

Βελβενδό, ακολουθεί µία σύντοµη περιγραφή του συστήµατος ολοκληρωµένης 

παραγωγής, σε σχέση τόσο µε το τρόπο που εφαρµόζεται στην υπό µελέτη περιοχή 

όσο και σύµφωνα µε τις απαντήσεις των συνεντευξιαζόµενων.  

 

     Σε γενικές γραµµές, το συγκεκριµένο σύστηµα γεωργικής παραγωγής ακολουθεί 

µία φιλοσοφία η οποία θεµελιώνεται στη θέση που υποστηρίζει την ά ποψη για 

ανάγκη προστασίας τόσο του φυσικού περιβάλλοντος όσο και κα του παραγωγού και 

καταναλωτή. Συνεπώς, για την σωστή εφαρµογή του, κρίνεται απαραίτητη η 

συστηµατική και µε ολιστικό τρόπο καλλιέργεια της περιβαλλοντικής συνείδησης 

του συνόλου των παραγωγών των συνεταιρισµών. Αξίζει να σηµειωθεί ότι όσον 

αφορά στους υπό εξέταση συνεταιρισµούς, αυτού του είδους η φιλοσοφία, που 

αποτελεί βασικό θεµέλιο για την εφαρµογή του συστήµατος, προϋπήρχε της έκδοσης 

των σχετικών Ευρωπαϊκών Οδηγιών, ενώ από την στιγµή έναρξης της τυπικής 

υιοθέτησής του, συστηµατοποιήθηκε και καλλιεργήθηκε ακόµη περισσότερο, 

αποκτώντας την προαπαιτούµενη τεχνογνωσία καθώς και τις αναγκαίες υ ποδοµές 

εφαρµογής του. 

 

     4.2.9.1. Περιγραφή του Συστήµατος της Ολοκληρωµένης Παραγωγής στο 

Βελβενδό Κοζάνης 

 

     Το σύστηµα της ολοκληρωµένης παραγωγής είναι ένα σύστηµα γεωργικής 

παραγωγής, το οποίο αποτελεί την χρυσή τοµή µεταξύ της συµβατικής γεωργίας και 

της βιολογικής γεωργίας, για τους εξής λόγους: 1) διατηρεί την παραγωγικότητα σε 

υψηλά ε πίπεδα όπως και η συµβατική γεωργία, 2) βελτιώνει την ποιότητα των 

παραγοµένων προϊόντων προς την εµφάνιση, τα οργανοληπτικά χαρακτηριστικά και 

την θρεπτική τους αξία, 3) σέβεται το περιβάλλον και τελεί εν αρµονία µε τα 

οικοσυστήµατα της κάθε περιοχής, 4) µειώνει στο ελάχιστο δυνατό την χρήση των 

φυσικών πόρων της γης, 5) µπορεί να εφαρµοστεί εύκολα από τους παραγωγούς, εάν 

εκπαιδευτούν στην τεχνολογία του, χωρίς να χρειάζεται προσαρµογή των 

εκµεταλλεύσεων και 6) είναι διεθνώς αποδεκτό και τα προϊόντα που π αράγονται 

µπορούν να διατεθούν στην αγορά ως πιστοποιηµένα, αυξάνοντας την 

ανταγωνιστικότητά τους. 
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     Στην συνέχεια, οι  στόχοι του συστήµατος είναι οι  εξής: 1) µείωση των φυσικών 

εισροών στις απολύτως απαραίτητες, 2) µείωση των χηµικών εισροών στο ελάχιστο 

δυνατό, 3) αποφυγή της χρήσης χηµικών ουσιών, επικίνδυνων για την υγεία του 

καταναλωτή, του περιβάλλοντος και των ωφέλιµων οργανισµών, 4) βελτίωση της 

ποιότητας των παραγοµένων προϊόντων και 5) διατήρηση της παραγωγικότητας των 

καλλιεργειών και της γονιµότητας του εδάφους.  

 

     Επίσης, η Ε.Ε. έχει καθορίσει δώδεκα κατευθυντήριες γραµµές, οι  οποίες 

περιγράφουν το σύστηµα και είναι οι εξής: 

1) Στόχοι της Ολοκληρωµένης Παραγωγής 

2) Εκπαίδευση και Μετεκπαίδευση 

3) Καταλληλόλητα υποκειµένου και ποικιλίας 

4) Θρέψη – Λίπανση 

5) Ζιζανιοκτόνα 

6) Άρδευση 

7) Κλάδεµα – Βλάστηση 

8) Αραίωµα καρπών 

9) Ολοκληρωµένη φυτοπροστασία 

10) Τεχνικές εφαρµογής Ολοκληρωµένης φυτοπροστασίας 

11) Περιβάλλον χώρος – Οικοσυστήµατα 

12) Συγκοµιδή, Συντήρηση 

 

     Επιπροσθέτως, έχουν διατυπωθεί και οι αρχές του Συστήµατος, οι οποίες είναι: 

1. Η Ολοκληρωµένη Παραγωγή απαιτεί µια ολιστική προσέγγιση. 

2. Η αγροτική επιχείρηση στο σύνολό της είναι η µονάδα που ενεργοποιεί την 

Ολοκληρωµένη Παραγωγή. 

3. Σηµαντικές στρατηγικές όπως, η εξισορρόπηση των κύκλων των θρεπτικών 

στοιχείων και η άριστη χρήση των µέσων παραγωγής, θα πρέπει να 

αντιµετωπίζονται από την επιχείρηση συνολικά και οι  απώλειες να είναι 

περιορισµένες. 

4. Τα δευτερεύοντα ανεπιθύµητα αποτελέσµατα, όπως η µόλυνση των υπόγειων 

και επιφανειακών νερών, του περιβάλλοντος κ.λ.π. πρέπει να µειωθούν. 

5. Οι γνώσεις της γεωργικής εκµετάλλευσης, σε ότι αφορά την Ολοκληρωµένη 

Παραγωγή, πρέπει να ανανεώνονται συνεχώς. 
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6. Τα εγκατεστηµένα αγροοικοσυστήµατα πρέπει να συντηρούνται, ως 

παράγοντες κλειδιά της Ολοκληρωµένης Παραγωγής. 

7. Η βιοποικιλότητα πρέπει να ενθαρρύνεται. 

8. Η ενδογενής γονιµότητα του εδάφους πρέπει να διατηρείται και να 

βελτιώνεται. 

9. Οι αποφάσεις που σχετίζονται µε την προστασία των καλλιεργειών 

στηρίζονται στην  Ολοκληρωµένη Προστασία. 

10. Η ποιότητα των προϊόντων πρέπει να αξιολογείται, µέσω των οικολογικών 

παραµέτρων του συστήµατος παραγωγής, καθώς και µέσω των κλασσικών 

κριτηρίων εµφάνισης και οργανοληπτικών χαρακτηριστικών. 

 
     Αξίζει να σηµειωθεί ότι για την επιτυχή εφαρµογή του συστήµατος 

ολοκληρωµένης παραγωγής προαπαιτείται η αξιοποίηση των κατάλληλων µεθόδων 

και τεχνικών στις καλλιεργητικές φροντίδες.  

 

     Όσον αφορά στην διάθεση των προϊόντων στην αγορά, µπορεί να 

πραγµατοποιείται µε ειδικό σήµα, το οποίο πιστοποιεί την ποιότητα και το σύστηµα 

παραγωγής των προϊόντων, κατ’όπιν ενδεδειγµένων ελέγχων καθ’ όλη τη διάρκεια 

της παραγωγικής διαδικασίας. Στη χώρα µας, θεσµοθετήθηκε από την Πολιτεία το 

έτος 1998 ειδικός οργανισµός, ο  Ο .Π.Ε.ΓΕ.Π. (Οργανισµός Πιστοποίησης και 

Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων), γνωστός και ως AGROCERT,  ο οποίος 

εποπτεύεται από τον Υπουργό Γεωργίας. Κύριος στόχος του Ο.Π.Ε.ΓΕ.Π είναι η 

απόδοση ταυτότητας στα γεωργικά προϊόντα ποιότητας, µέσω της πιστοποίησης και 

χορήγησης σήµατος. Πιο συγκεκριµένα, ο  οργανισµός αναλαµβάνει κατόπιν 

αιτήσεως των ενδιαφεροµένων, την σύνταξη πρωτοκόλλων, τους ελέγχους, την 

πιστοποίηση και την χορήγηση σήµατος, για τα προϊόντα που παράγονται µε το 

Σύστηµα Ολοκληρωµένης Παραγωγής. Ο AGROCERT έχει προχωρήσει στην 

εκπόνηση των εξής δύο προτύπων:  

 

1) AGRO 2-1: Περιλαµβάνει γενικές απαιτήσεις στο σύνολο της γεωργίας που 

µπορούν να επιθεωρηθούν αντικειµενικά. Αποτελεί το σύνολο των αρχών για 

την πιστοποίηση του Συστήµατος Ολοκληρωµένης Διαχείρισης που είναι 

εφαρµόσιµο σε κάθε γεωργική εκµετάλλευση ανεξάρτητα από κάθε είδος της 

παραγωγικής της κατεύθυνσης. 
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2) AGRO 2-2: Περιγράφει τις τεχνικές και νοµικές απαιτήσεις του συστήµατος 

στη φυτική παραγωγή που συνοδεύουν το πρότυπο AGRO 2-1. 

Περιλαµβάνει τους γενικούς κανόνες ορθής γεωργικής πρακτικής και τα 

συνοδευτικά µέτρα φιλοπεριβαλλοντικής άσκησης της γεωργίας (φυτικής 

παραγωγής), ώστε να παράγονται ασφαλή και ποιοτικά προϊόντα και να 

επιτυγχάνεται η άριστη διαχείριση του περιβάλλοντος. 

 

     Στον Βελβενδό Κοζάνης, το γεγονός ότι το σύνολο των παραγωγών είναι µέλη σε 

έναν από τους δύο συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής, βοήθησε σηµαντικά 

στην καλύτερη προώθηση και υιοθέτηση του συστήµατος ολοκληρωµένης 

παραγωγής, ενώ οι οικογενειακού τύπου γεωργικές εκµεταλλεύσεις έχουν ως 

αποτέλεσµα να πραγµατοποιούνται µε µεγάλη προσοχή όλες οι  καλλιεργητικές 

φροντίδες. Συνεπώς, στον συνεταιρισµό Ο.Π. –Α.Σ. Βελβενδού “Η ΔΗΜΗΤΡΑ”, όλη 

η ποσότητα ροδακίνων και νεκταρινιών παράγεται µε το σύστηµα ολοκληρωµένης 

διαχείρισης, σύµφωνα µε τα πρότυπα AGRO 2.1 και AGRO 2.2, πιστοποιηµένο από 

την AGROCERT µε αριθµό πιστοποιητικού: 2/037-2142.01/1.0. Αντιστοίχως, ο 

συνεταιρισµός ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, εφαρµόζει, τα τελευταία χρόνια, το σύστηµα 

της ολοκληρωµένης παραγωγής κατά AGRO 2.1 και 2.2. και είναι πιστοποιηµένος 

κατά ISO, HACCP, GLOBALGAP και EUREGAP.  

 

     Σύµφωνα µε τις απαντήσεις των συνεντευξιαζόµενων, µε την σωστή υιοθέτηση 

και εφαρµογή του συστήµατος ολοκληρωµένης παραγωγής, επιτυγχάνεται η  

προστασία του περιβάλλοντος, του καταναλωτή και του παραγωγού. Πιο 

συγκεκριµένα, από την πλευρά των συνεταιρισµών πραγµατοποιούνται, ανά τακτά 

χρονικά διαστήµατα, έλεγχοι υπολειµµάτων σε τυχαίες παρτίδες ροδακίνων των 

παραγωγών, προκειµένου να ελέγξουν την ποιότητα του προϊόντος προτού διατεθεί 

στην αγορά. Στο σηµείο αυτό, αξίζει να σηµειωθεί ότι και στους δύο συνεταιρισµούς, 

από την στιγµή εφαρµογής του συστήµατος ολοκληρωµένης παραγωγής, από το 

σύνολο των ελέγχων που έχουν πραγµατοποιηθεί, ελάχιστες φορές έχει δηµιουργηθεί 

πρόβληµα όσον αφορά στα επίπεδα υπολειµµάτων του προϊόντος, ενώ σε αυτή  τη 

περίπτωση η διοίκηση του συνεταιρισµού, εφαρµόζοντας έναν αυστηρό κανονισµό 

που ισχύει ανεξαιρέτως για όλα τα µέλη, υποχρεώνει τον παραγωγό να αποσύρει το 

σύνολο της παραγωγής του. Στην συνέχεια, προκειµένου να παραχθεί ένα ποιοτικό 
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προϊόν, δηλαδή η ποσότητα των υπολειµµάτων να είναι στα επιτρεπτά όρια, καθώς 

και να προστατεύεται το φυσικό περιβάλλον της υπό µελέτη περιοχής, 

πραγµατοποιείται µία σειρά ενεργειών από τους συνεταιρισµούς, όπως αυτές 

αναλύονται στην συνέχεια.  

 

     Κατ’ αρχήν, οι ποικιλίες ροδακινιάς που καλλιεργούνται στην υπό µελέτη 

περιοχή, έχουν επιλεχθεί βάσει των εδαφολογικών και κλιµατολογικών συνθηκών, 

ώστε αφ’ ενός να δίνουν µεγάλες αποδόσεις και καλή ποιότητα καρπού και αφ’ 

ετέρου να παρουσιάζουν αντοχή σε εχθρούς, ασθένειες και αντιξοότητες του 

περιβάλλοντος. Γι’ αυτό και στην περίπτωση εγκατάστασης νέων οπωρώνων από 

τους παραγωγούς, οι  συνεταιρισµοί πραγµατοποιούν εξ ‘αρχής τις απαραίτητες 

µελέτες, ώστε να επιλεχθεί το σωστό είδος καλλιέργειας.  

 

     Στην συνέχεια, πραγµατοποιούνται εδαφολογικές µελέτες και αναλύσεις φύλλων 

µε στόχο την επιλογή των κατάλληλων λιπασµάτων, τον τύπο αυτών, όπως και τον 

προσδιορισµό τόσο των ποσοτήτων που πρέπει να χρησιµοποιηθούν όσο και του 

κατάλληλου χρόνου και τρόπου εφαρµογής τους. Επίσης, πραγµατοποιείται επιλογή 

κατάλληλων ζιζανιοκτόνων, µε τα ίδια κριτήρια που γίνεται και η επιλογή των 

φυτοφαρµάκων. Ακολούθως, στο πλαίσιο της ολοκληρωµένης φυτοπροστασίας 

εφαρµόζεται και το σύστηµα “comfuzio”, µέσω του οποίου εξαλείφεται η χρήση των 

εντοµοκτόνων ουσιών. Στην Ελλάδα, το συγκεκριµένο σύστηµα βρίσκεται σε 

πειραµατικό στάδιο, ενώ για τους υπό µελέτη συνεταιρισµούς υπάρχει η προοπτική 

πλήρους εφαρµογής του, σε πλάνο τετραετίας. Αξίζει να σηµειωθεί, ότι ενώ σε άλλες 

ευρωπαϊκές χώρες το συγκεκριµένο σύστηµα εφαρµόζεται εδώ και 25 χρόνια, όπως 

για παράδειγµα στην Ιταλία, στο πλαίσιο του ελλαδικού χώρου δεν έχει εκδοθεί 

έγκριση από το αρµόδιο Υπουργείο, µε αποτέλεσµα να αναστέλλεται συνεχώς η 

εφαρµογή του, έχοντας άµεσες αρνητικές συνέπειες τόσο στο φυσικό περιβάλλον όσο 

και στην ποιότητα του προϊόντος. Πιο συγκεκριµένα, η εφαρµογή του συγκεκριµένου 

συστήµατος, για το έτος 2012, πήρε κατ’εξαίρεσην έγκριση από το Υπουργείο, για 

120 ηµέρες, έπειτα από παρέµβαση του Πρόεδρου του Διοικητικού Συµβουλίου του 

συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού. Όσον αφορά στα υπολείµµατα των υλικών 

συσκευασίας, τα κενά δοχεία των φυτοπροστατευτικών ουσιών κ.α. , τα οποία 

ρυπαίνουν και µολύνουν το περιβάλλον αποµακρύνονται από τον οπωρώνα και 

καταστρέφονται σε ειδικούς χώρους, ενώ κατά την διάρκεια εκτέλεσης διαφόρων 
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εργασιών στο κτήµα, οι παραγωγοί παίρνουν όλα τα κατάλληλα µέτρα ασφαλείας για 

την διασφάλιση της υγείας τους.  

 

     Στην πορεία, βάσει µετεωρολογικών δεδοµένων υπολογίζεται η 

υδατοκατανάλωση των δένδρων: θερµοκρασία αέρα, υγρασία αέρα, ταχύτητα 

ανέµου, ηλιακή ακτινοβολία, ηλιοφάνεια, βροχοπτώσεις και εξάτµιση. Η 

συγκεκριµένη δράση είναι πρωταρχικής σηµασίας, αφού δύναται να πραγµατοποιηθεί 

προγραµµατισµός των αρδεύσεων, γεγονός που συµβάλλει σηµαντικά στην 

εξοικονόµηση νερού. Αξίζει να σηµειωθεί ότι σε αυτήν την κατεύθυνση 

προσανατολίζονται και οι  εργασίες του ΤΟΕΒ Βελβενδού, µέσω του οποίου, 

υλοποιήθηκε έργο τοποθέτησης 900 ηλεκτροβανών στους οπωρώνες, οι οποίες 

καταγράφουν και χρεώνουν τις ακριβείς ποσότητες που καταναλώνονται. Το 

συγκεκριµένο έργο, συνέβαλλε θετικά τόσο στην αύξηση της ποιότητας των 

παραγόµενων προϊόντων όσο και στο φαινόµενο της κατασπατάλησης του νερού.   

 

     Έπειτα, ο ι ίδιοι οι  συνεταιρισµοί συνεργάζονται µε επιστηµονικά κέντρα, 

ερευνητικά ιδρύµατα καθώς και άλλους αρµόδιους φορείς όπως είναι το ΕΘ.Ι.ΑΓ.Ε 

(Εθνικό Ίδρυµα Αγροτικής Έρευνας) για επιστηµονική, τεχνική και εργαστηριακή 

υποστήριξη. Ακολούθως, π ραγµατοποιούνται εκπαιδευτικά σεµινάρια, τα οποία 

αφορούν στις καλλιεργητικές φροντίδες, όπως είναι: 1) τρόποι κλαδέµατος και 

αραίωσης των καρπών – καθώς οι  συγκεκριµένες διαδικασίες παίζουν σηµαντικό 

ρόλο στην διατήρηση της ζωηρότητας της βλάστησης των δέντρων, στην αύξηση των 

αποδόσεων και στη βελτίωση της ποιότητας του καρπού -, 2) η εφαρµογή της 

ολοκληρωµένης φυτοπροστασίας των δέντρων, µε στόχο τον περιορισµό, στο 

ελάχιστο δυνατό, των ποσοτήτων των χηµικών ουσιών που είναι επικίνδυνες για το 

περιβάλλον και για τον άνθρωπο.  

 

     Στην συνέχεια, µία από τις βασικές προτεραιότητες των συνεταιρισµών είναι η 

προστασία και η διατήρηση τ ης αυτοφυής άγριας βλάστησης και κυρίως των 

δενδρωδών και θαµνωδών ειδών, µε απώτερο σκοπό την διαφύλαξη της ισορροπίας 

του οικοσυστήµατος. Με την διαφύλαξη της ισ ορροπίας του οικοσυστήµατος, 

επιτυγχάνεται η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, γεγονός το οποίο µε την 

σειρά του, συµβάλλει σηµαντικά και στην ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί η διατήρηση και ο πολλαπλασιασµός 
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ωφέλιµων οργανισµών, όπως είναι για παράδειγµα κάποια έντοµα, τα οποία 

αποτελούν εχθρούς των βλαβερών, µε άµεσο θετικό αποτέλεσµα την µείωση των 

εντοµοκτόνων ουσιών. Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι, µε την εφαρµογή της εν 

λόγω δράσης, σηµειώνεται στο Βελβενδό, τα τελευταία χρόνια, αύξηση της αυτοφυής 

χλωρίδας, όπως και της πανίδας αφού, σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, 

παρατηρείται επιστροφή κάποιων άγριων πτηνών, τα οποία τελούσαν υπό εξαφάνιση 

τις τελευταίες δεκαετίες, καθώς και φωλιές λαγών ακόµη και εντός των 

καλλιεργούµενων κτηµάτων. Με αυτόν τον τρόπο έχει περιοριστεί σε σηµαντικό 

βαθµό η καταστροφή του οικοσυστήµατος, λόγω της εντατικής γεωργικής 

καλλιέργειας, ενώ επιβεβαιώνεται το γεγονός ότι για την ισορροπία του 

οικοσυστήµατος, η αυτοφυής µε την καλλιεργούµενη βλάστηση πρέπει να 

συνδέονται µεταξύ τους.  

 

     Για την εφαρµογή όλων των παραπάνω, προϋποτίθεται η ύπαρξη των κατάλληλων 

υποδοµών, τόσο από άποψη στελέχωσης του κατάλληλου επιστηµονικού 

προσωπικού όσο και της αξιοποίησης της κατάλληλης τεχνολογίας, εκ µέρους των 

υπό µελέτη συνεταιρισµών. Συνεπώς, για την σωστή εφαρµογή της ολοκληρωµένης 

παραγωγής, οι εν λόγω συνεταιρισµοί, διαθέτουν σύστηµα µετεωρολογικών 

παρατηρήσεων, δίκτυο φεροµονικών και χρωµατικών παγίδων, ενώ διεξάγονται 

συχνά δειγµατοληψίες από εξειδικευµένο προσωπικό. Αξιοσηµείωτο είναι το 

γεγονός, ότι το σύνολο των συνεντευξιαζόµενων, δίνει ιδιαίτερη έµφαση στη 

σηµασία του ρόλου του γεωπόνου του συνεταιρισµού, αφού υπό την καθοδήγηση και 

επίβλεψη του γεωπόνου και των συνεργατών του, πραγµατοποιούν οι παραγωγοί τις 

καλλιεργητικές φροντίδες των οπωρώνων καθώς και προγραµµατίζεται και 

οργανώνεται το σύνολο της παραγωγής του συνεταιρισµού. Τέλος, για την σωστή 

παρακολούθηση και έλεγχο των παραγωγών, οι  συνεταιρισµοί διαθέτουν αποθήκη 

φυτοφαρµάκων απ’ όπου και προµηθεύουν τα µέλη τους µε τα κατάλληλα 

φυτοφάρµακα καθ’ όλη την διάρκεια των κα λλιεργητικών φροντίδων, ενώ οι 

παραγωγοί είναι υποχρεωµένοι να διαθέτουν ηµερολόγιο αγρού, ώστε να σηµειώνουν 

το σύνολο των καλλιεργητικών τους φροντίδων. 

  

     Στην συνέχεια, προκειµένου να έχουµε µία ολοκληρωµένη εικόνα για την σχέση 

του συνόλου της υπό µελέτη κοινωνίας µε το φυσικό περιβάλλον, από τη µία πλευρά, 

µελετήσαµε τα έργα τα οποία έχουν πραγµατοποιηθεί, στην κατεύθυνση της 
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προστασίας του περιβάλλοντος, από την εκάστοτε δηµοτική αρχή του 

Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού και από την άλλη πλευρά, την στάση των ίδιων 

των πολιτών απέναντι στο περιβάλλον, όπως αυτή εκφράζεται µέσα από τις 

συνεντεύξεις. 

 

     Τα έργα τα οποία έχουν, µέχρι στιγµής, πραγµατοποιηθεί στην υπό µελέτη 

περιοχή, στον τοµέα του περιβάλλοντος, είναι τα εξής:  

 

1) Πολυλειτουργικός αγωγός για παραγωγή ρεύµατος από νερό. 

Στο συγκεκριµένο έργο έχει πραγµατοποιηθεί η εγκατάσταση ενός 

πολυλειτουργικού αγωγού, ο  οποίος θ α µεταφέρει τα ύδατα από τα Πιέρια 

Όρη µέχρι και την λίµνη Πολυφύτου, µε βασικό στόχο την άρδευση των 

οπωρώνων. Επίσης, προβλέπεται τα ύδατα των Πιερίων να αξιοποιηθούν και 

για την παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος, µε την βοήθεια ενός 

αντλιοστροβίλου ο  οποίος, βάσει µελέτης, θα παρέχει 1.9 Mwt. Στην ουσία 

πρόκειται για µία µικρή παραγωγική µονάδα, η οποία λειτουργώντας µε 

φιλοπεριβαλλοντικούς όρους απαντά στις ανάγκες της τοπικής κοινωνίας και 

µειώνει σε σηµαντικό βαθµό το κόστος παραγωγής στον πρωτογενή τοµέα. 

  

2) Ελεγχόµενη άρδευση µε ηλεκτρονική υδροληψία για οικονοµία νερού.  

Το 2011 εκσυγχρονίστηκε το µισό δίκτυο άρδευσης του Βε λβενδού, ενώ 

εκκρεµεί µία δηµοπρασία για το υπόλοιπο δίκτυο που υπολογίζεται στην 

τοποθέτηση 300 ηλεκτροβανών ακόµα. Το συγκεκριµένο σύστηµα από την 

µία πλευρά, κατάφερε να αντιµετωπίσει το φαινόµενο της κατασπατάλησης 

του νερού και από την άλλη πλευρά, µείωσε σε σηµαντικό βαθµό το κόστος 

του ρεύµατος. Επίσης, σηµαντικό είναι το γεγονός ότι δεν απαιτείται η 

συνεχής παρουσία του παραγωγού στον οπωρώνα καθ’ όλη την διάρκεια 

άρδευσής του, γεγονός που συµβάλλει στην αύξηση των εργατοωρών του 

όπως και της παραγωγικότητάς του.  

 

 

3) Βιολογικός καθαρισµός.  

Ενώ το συγκεκριµένο έργο είναι αρµοδιότητα της Νοµαρχίας, η Δ.Ε. 

Βελβενδού, έπειτα από δική της πρωτοβουλία, προχώρησε στην αγορά 
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κτηµάτων  όπου επρόκειτο να εγκατασταθεί ο βιολογικός καθαρισµός καθώς 

και στη σύστα ση µίας ειδικής οµάδας ώστε να συνεισφέρει στις σχετικές 

µελέτες του έργου. Το έργο αυτό έχει ήδη δηµοπρατηθεί και θα ξεκινήσει 

σύντοµα η κατασκευή του. 

 

4) Αποκατάσταση χωµατερής, µεταφόρτωση απορριµµάτων και υγειονοµική 

ταφή. Πιο συγκεκριµένα, υπάρχει ΧΥΤΑ σε επίπεδο Περιφέρειας Δυτικής 

Μακεδονίας, όπου τα απορρίµµατα όλων των δήµων συλλέγονται και 

µεταφέρονται σ ‘έναν σταθµό µεταφόρτωσης, ο οποίος βρίσκεται στην είσοδο 

του Βελβενδού. Από εκεί µεταφέρονται στα λιγνιτικά πεδία της Πτολεµαϊδας, 

όπου γίνεται ένας διαχωρισµός και τα υπόλοιπα θάβονται σε ΧΥΤΑ. Όµως, 

προκειµένου να ξεκινήσει το συγκεκριµένο πρόγραµµα µεταφοράς 

απορριµµάτων ήταν όλοι οι  δήµοι αναγκασµένοι να αποκαταστήσουν τις 

παλιές χωµατερές. Έτσι, ο πρώην Καποδιστριακός Δήµος Βελβενδού µπήκε 

πρώτος, απ’όλη τη Δυτική Μακεδονία, στο πρόγραµµα αποκατάστασης 

χωµατερών και µία χωµατερή που υπήρχε αποκαταστάθηκε πλήρως. 

 

5) Ανακύκλωση χαρτιού, λευκών ειδών, ηλεκτρονικών συσκευών, µπαταριών 

κ.α. , µέσω της ΔΙΑΔΙΜΑ Α.Ε. (Διαχείριση Απορριµµάτων Δυτικής 

Μακεδονίας), από το 1993. Επίσης, υπάρχει σαν προοπτική να 

πραγµατοποιείται και κοµποστοποίηση στην υπό µελέτη περιοχή και να 

ξεκινήσει σαν εκπαιδευτική διαδικασία από το Κ.Π.Ε. µε τµήµατα ανά 50 

ατόµων, ώστε να µπορέσει να κατανοήσει ένα µεγάλο µέρος τ ου ενεργού 

πληθυσµού της υπό µελέτη περιοχής, την έννοια της κοµποστοποίησης και 

τον τρόπο που θα µπορούσε ο καθένας να την εφαρµόσει στο σπίτι του. 

 

6) Λειτουργία Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης.  

Η συγκεκριµένη ενέργεια θεωρείται από τις σπουδαιότερες στον τοµέα του 

περιβάλλοντος, καθώς αποτελεί έναν φορέα εκπαίδευσης σε θέµατα που 

αφορούν τόσο στο φυσικό όσο και στο ανθρωπογενές περιβάλλον. Το Κ.Π.Ε. 

είναι µία από τις πιο βασικές υποδοµές της υπό µελέτη περιοχής διότι 

στοχεύει κυρίως στις νέες ηλικίες, δηλαδή, στους µελλοντικούς της πολίτες. 
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7) Ανάδειξη Ορειβατικών Μονοπατιών.  

Υπάρχουν τρία µονοπάτια τα οποία ξεκινούν από το Βελβενδό και συναντούν 

το διεθνές µονοπάτι Α4, το οποίο ξεκινάει από την Ισπανία και καταλήγει στα 

Ιµαλάια. Στα συγκεκριµένα µονοπάτια έχει πραγµατοποιηθεί σηµατοδότηση 

ανά 150 µ. – 200 µ . καθώς και κατασκευή κιοσκιών πανοραµικής θέας. 

 

8) Ανάδειξη φαραγγιών.  

Πρόκειται για την ανάδειξη του φαραγγιού στη θέση Σκεπασµένο, το οποίο 

έχει χαρακτηριστεί ως θέση απείρου κάλλους. Στην ουσία, πρόκειται για µία 

συµβολή στον τρόπο που µπορεί κάποιος να αντιλαµβάνεται το φυσικό 

περιβάλλον καθώς και στο είδος προσέγγισης µίας θέσης µε ιδιαίτερη αξία.  

 

    Όπως παρατηρείται από την καταγραφή που προηγήθηκε, καθώς και σύµφωνα µε 

τις απαντήσεις των συνεντευξιαζόµενων, η γη στο Βελβενδό θεωρείται ένας 

ανεκτίµητος παράγοντας και βάσει αυτής της αντίληψης οικοδοµείται τόσο η 

φιλοσοφία των συνεταιρισµών όσο και η στάση του συνόλου της υπό µελέτη 

κοινωνίας. Για την ακρίβεια, αποτελεί κοινή παραδοχή ότι ο  άνθρωπος οφείλει να 

προστατεύει το φυσικό πλαίσιο µέσα στο οποίο δρα και µέσα από τα ενεργήµατα και 

τις στοχευµένες δράσεις να αναδεικνύεται η σπουδαιότητα της «γενναιόδωρης γης», 

που στην προκειµένη περίπτωση συνδέεται άµεσα µε την παραγωγή πολιτισµού και 

την διαµόρφωση της κουλτούρας των βελβενδινών. Η συγκεκριµένη συλλογιστική 

έρχεται σύµφωνη µε την θέση που εκφράζει ο  Σουµάχερ (1980, σελ.99): «Παρόλο 

που η άγνοια και η απληστία έχουν καταστρέψει επανειληµµένα τη γονιµότητα της 

γης σε βαθµό που να χαθούν ολόκληροι πολιτισµοί, δεν υπάρχουν παραδοσιακές 

διδασκαλίες που να µην αναγνωρίζουν τη µεταοικονοµική αξία και σηµασία της 

‘γενναιόδωρης γης’. Κι εκεί όπου οι διδασκαλίες αυτές ρίζωσαν, όχι µόνο η γεωργία 

αλλά και άλλοι παράγοντες του πολιτισµού κατόρθωσαν να αναπτυχθούν και να 

ευδοκιµήσουν. Αντίθετα, εκεί όπου οι  άνθρωποι φαντάστηκαν ότι δεν ήταν 

απαραίτητο ν’ασχοληθούν µε τη γη και να συνεργαστούν µε τη φύση, αντί να 

εναντιωθούν στη φύση, η αποδυνάµωση τη γης που ακολούθησε είχε µοιραία την 

επίδραση της και σ’όλους τους άλλους παράγοντες του πολιτισµού.»  

 

     Έτσι και στην υπό µελέτη περιοχή κάθε άτοµο της κοινωνίας διατηρεί µία 

απόλυτη σχέση µε το περιβάλλον του. Η περιοχή του Βελβενδού, όντας µία αµιγώς 
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αγροτική περιοχή, µέσα από την βίωση της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής 

πραγµατικότητας επί σωρεία ετών, κατάφερε µέσα από την συσσωρευµένη σοφία, να 

αξιοποιήσει σωστά τις γεωοικονοµικές συνθήκες της περιοχής, αναπτύσσοντας το 

αίσθηµα της συλλογικότητας και του κοινοτισµού, οδηγούµενοι σταδιακά σε µία 

αναπτυξιακή πορεία που επιβεβαιώνει τις αρχές, τις αξίες και τα ενεργήµατα της 

Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης. Συνεπώς, η προστασία της γεωργίας 

αποτελεί έναν από τους πιο σηµαντικούς παράγοντες στην αναπτυξιακή δ ιαδικασία 

του Βελβενδού, ενώ η  προστασία της συνδέεται άµεσα µε την προστασία του 

φυσικού περιβάλλοντος. Ακολούθως, τρεις είναι οι βασικές αποστολές της γεωργίας 

για την υπό µελέτη περιοχή (Το µικρό είναι όµορφο, σελ.103) : 1) να διατηρήσει την 

σχέση του ανθρώπου µε το φυσικό του περιβάλλον, µε τον ά νθρωπο να αποτελεί 

αναπόσπαστο κοµµάτι του, 2) να εξανθρωπίσει και να εξευγενίσει το ανθρωπογενές 

περιβάλλον, δηµιουργώντας πολιτισµό και 3) να παράγει ποιοτικά προϊόντα που είναι 

απαραίτητα για έναν σωστό τρόπο ζωής.  

 

     Καθώς οι  βελβενδινοί κατορθώνουν να  εκπληρώνουν τις τρεις κύριες αποστολές 

της γεωργίας, επιτυγχάνουν συγχρόνως και την διατήρηση τεσσάρων βασικών αξιών. 

Κατ’αρχήν µε την εφαρµογή των κατάλληλων καλλιεργητικών φροντίδων, 

επιτυγχάνεται όχι απλά η σταθεροποίηση της παραγωγικότητας της γης αλλά και η 

σταδιακή αύξησή της. Ακολούθως, το συγκεκριµένο γεγονός οδηγεί στην επίτευξη 

µίας δεύτερης και πολύ βασικής αξίας, που είναι η εξασφάλιση της διάρκειας. Έτσι, 

προκειµένου να συµβαδίζει η οικονοµική ανάπτυξη µε την κοινωνική ανάπτυξη, 

συντελώντας στην δηµιουργία πολιτισµού από την υπό µελέτη κοινωνία, µε σεβασµό 

στο φυσικό περιβάλλον, ο παράγοντας της διάρκειας παίζει καθοριστικό ρόλο και δεν 

είναι τυχαίο το γεγονός ότι η ιστορική διαδροµή της υπό µελέτη περιοχής βρίσκει τις 

απαρχές της στην εποχή της αρχαιότητας. Στην συνέχεια, µέσω της εξασφάλισης των 

παραπάνω αξιών προασπίζεται και διατηρείται και η αξία της υγείας. Στην 

προκειµένη περίπτωση, είναι σηµαντικό οι  ίδιοι οι  αγροτικοί συνεταιρισµοί να 

προσανατολίζονται σε αυτήν την κατεύθυνση και όπ ως ήδη έχει αναφερθεί, οι  εν 

λόγω συνεταιρισµοί πραγµατοποιούν εκπαιδευτικά σεµινάρια µε απώτερο σκοπό την 

συστηµατική καλλιέργεια της περιβαλλοντικής συνείδησης στα µέλη τους, όπως και 

την µετάδοση γνώσεων που αφορούν σε µέτρα προστασίας των παραγωγών κατά την 

διάρκεια των καλλιεργητικών φροντίδων ενώ, οι τρόποι γεωργικής καλλιέργειας που 

εφαρµόζουν έχουν ως στόχο τ ην προστασία του περιβάλλοντος και την παραγωγή 
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ενός ποιοτικού προϊόντος. Τέλος, ως τέταρτη αξία αντιλαµβάνεται η διατήρηση της 

οµορφιάς της υπό µελέτη περιοχής - και αποτελεί αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι το 

Βελβενδό Κοζάνης είναι µία από τις πιο όµορφες περιοχές της χώρας µας.  
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4.3. Κοινωνικά Χαρακτηριστικά της Δ.Ε. Βελβενδού Κοζάνης 

 

   4.3.1. Εισαγωγή 

 

     Σύµφωνα µε τον Εµίλ Ντυρκέµ8 : “ η κοινωνική ζωή εδράζεται σε ένα υπόβαθρο 

που είναι καθορισµένο τόσο στην µορφή όσο και στο µέγεθός του. (Το υπόβαθρο 

αυτό) συντίθεται από την µάζα των ατόµων που αποτελούν την κοινωνία, από τον 

τρόπο που ( τα άτοµα αυτά ) είναι κατανεµηµένα στο χώρο, από την φύση και την 

διαµόρφωση των κάθε λογής πραγµάτων που επηρεάζουν τις συλλογικές σχέσεις.” Ο 

πληθυσµός είναι η βάση για την συγκρότηση της κοινωνίας. Συνεπώς, ο  πληθυσµός 

παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο στη µορφή ενός κοινωνικού συνόλου σε συγκεκριµένο 

τόπο και χρόνο. 

 

     Η κοινωνία είναι, ουσιαστικά, το σύνολο των σχέσεων που προϋποθέτουν, 

επιβεβαιώνουν και αναπαράγουν  δεσµούς. 

 

     Όταν µιλάµε για πληθυσµό, στην ουσία εννοούµε το σύνολο των κατοίκων σε µία 

περιοχή µία δεδοµένη στιγµή ή περίοδο. 

 

   4.3.2. Το µέγεθος του πληθυσµού και το θέµα της µετανάστευσης 

 

     Σύµφωνα µε τις απογραφές πληθυσµού της ΕΛ.ΣΤΑΤ. (1961, 1971, 1981, 1991, 

2001) καθώς και από στοιχεία της Δ.Ε. Βελβενδού προκύπτουν τα παρακάτω 

στοιχεία για τον οικισµό του Βελβενδού: 

 

Πίνακας 1. Διαχρονική εξέλιξη πληθυσµού Βελβενδού Κοζάνης 
Χρονολογία 1961 1971 1981 1991 2001 

Βελβενδός 4.158 4.484 3.858 3.722 3.504 

Πηγή: ΕΛ.ΣΤΑΤ. και Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
8	  Κοινωνιολογική Χρονιά, 1897 – 1898: 520 – 521, όπως αναφέρεται από  τον Α.Ζιράρ εις Μ.Χάλµπβαξ, 1970: 
xi-xii). 
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     Επίσης, στον πίνακα που ακολουθεί παρουσιάζεται η διαχρονική εξέλιξη του 

πληθυσµού στον οικισµό του Βελβενδού, στην επαρχία Κοζάνης όπως και στο Νοµό 

Κοζάνης.  

 

Πίνακας 2. Διαχρονική εξέλιξη πληθυσµού Βελβενδού Κοζάνης – Επαρχίας Κοζάνης – 

Νοµού Κοζάνης 

 1981 1991 2001 

Βελβενδός 3.858 3.722 3.504 

Επαρχία Κοζάνης 81.177 83.153 86.950 

Νοµός Κοζάνης 145.359 150.386 155.837 

Πηγή: ΕΛ.ΣΤΑΤ. 

 

     Σύµφωνα µε στοιχεία του πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού, ο  µόνιµος 

πληθυσµός της πρώην Δ.Ε. Βελβενδού το έτος 2001 ανήλθε στους 3.754 κατοίκους, 

ενώ το 2011 παρατηρείται αύξηση αυτού και υπολογίζεται στους 4.016 κατοίκους. 

 

     Όπως παρατηρείται στον παραπάνω πίνακα, κατά την περίοδο 1971 – 2001 στον 

οικισµό Βελβενδού παρουσιάζεται µείωση του πληθυσµού. Πιο συγκεκριµένα, η 

µέση ετήσια µεταβολή τα τελευταία 40 χρόνια είναι  -0,424%. Σύµφωνα µε τα 

αποτελέσµατα των συνεντεύξεων καθώς και µε ιστορικά στοιχεία της εποχής, 

παρατηρούνται στο Βελβενδό δύο είδη κινητικότητας πληθυσµού9: η γεωγραφική 

κινητικότητα και η κοινωνική κινητικότητα. Η γεωγραφική κινητικότητα αναφέρεται 

στην µεταβολή θέσης στον χώρο, ενώ η κοινωνική κινητικότητα αναφέρεται στην 

µετακίνηση από ένα σηµείο σε ένα άλλο µέσα σ’ένα κοινωνικό σύστηµα ή ένα 

πλέγµα κοινωνικών σχέσεων. 

 

     Η µεγαλύτερη µείωση του πληθυσµού παρατηρείται την δεκαετία 1971-1981 και 

το γεγονός αυτό, σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, είναι άµεσα συνδεδεµένο 

µε την κατασκευή της λίµνης Πολυφύτου. Για την ακρίβεια, τα έργα για την 

κατασκευή της λίµνης Πολυφύτου ξεκίνησαν το 1972 και αναγκαία προϋπόθεση για 

την ολοκλήρωση τους ήταν οι  α παλλοτριώσεις κτηµάτων τα οποία στη συνέχεια 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
9	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 8η Θεµατική Ενότητα: “Μεταναστευτικό ρεύµα / Θέµα ερηµοποίησης στο 
Βελβενδό” και στην 9η Θεµατική Ενότητα: “Επιστροφή των νέων στο Βελβενδό για ενασχόληση µε την αγροτική 
παραγωγή”. 
	  



 
 

	   106	  

κατακλύστηκαν µε νερό. Όµως, καθώς το µεγαλύτερο µέρος του πληθυσµού της 

περιοχής του Βελβενδού ασχολείται µε την αγροτική παραγωγή σε συνδυασµό µε το 

γεγονός ότι τα πιο εύφορα εδάφη βρίσκονταν στον κάµπο κοντά στον ποταµό 

Αλιάκµονα, σηµειώθηκε την δεκαετία του ’70 ένα έντονο µεταναστευτικό ρεύµα για 

Αµερική και Αυστραλία από τον οικισµό του Βελβενδού, ενώ από τις περιοχές που 

ανήκουν στην ορεινή ζώνη της πρώην Δ.Ε. Βελβενδού µετανάστευσαν κυρίως στην 

Γερµανία και στην Ελβετία. Έτσι, ο  κύριος λόγος που οδήγησε τους βελβενδινούς 

στην µεταναστευτική επιλογή ήταν ο  οικονοµικός και πιο συγκεκριµένα η έλλειψη 

επαρκών δυνατοτήτων απασχόλησης και το χαµηλό εισόδηµα. 

 

     Στην συνέχεια, από το έτος 1975 κι έπειτα, ιδιαίτερα την δεκαετία ’80 – ’90, 

παρατηρείται µία µείωση του πληθυσµού, η οποία οφείλεται στην διάχυτη αντίληψη 

της εποχής που απαξίωνε την ενασχόληση µε την αγροτική παραγωγή και την έντονη 

στροφή των νέων προς την Ανώτατη Εκπαίδευση, έχοντας ως αποτέλεσµα την 

αδυναµία από την πλευρά της υπό µελέτη περιοχής να απορροφήσει ένα τόσο µεγάλο 

ποσοστό αποφοίτων Ανώτατης Εκπαίδευσης στην αγορά εργασίας και συνεπώς την 

εσωτερική µετανάστευση προς τα µεγάλα αστικά κέντρα. Το συγκεκριµένο γεγονός 

επιβεβαιώνεται από τα στοιχεία του Πίνακα 2. όπου η µείωση του πληθυσµού του 

οικισµού Βελβενδού µε την ταυτόχρονη αύξηση του πληθυσµού τόσο στην επαρχία 

Κοζάνης όσο και στον Νοµό Κοζάνης αποτελεί δείγµα γεωγραφικής κινητικότητας 

και πιο συγκεκριµένα εσωτερικής µετανάστευσης.  

 

     Έτσι, στην προκειµένη περίπτωση το φαινόµενο του εξαστισµού εµφανίζεται 

κυρίως στις νεαρότερες ηλικίες, ενώ ο  κύριος παράγοντας επιλογής του είναι 

κοινωνικός, δηλαδή, δίνεται έµφαση στην αξία που έχει η µετανάστευση ως 

προϋπόθεση κοινωνικής προκοπής και σε αυτήν την περίπτωση η γεωγραφική 

κινητικότητα έχει ως αποτέλεσµα την κοινωνική κινητικότητα. Τα αποτελέσµατα της 

συγκεκριµένης µεταναστευτικής κίνησης είναι τόσο κοινωνικά όσο και δηµογραφικά. 

Όσον αφορά στα κοινωνικά αποτελέσµατα, το σηµαντικότερο όλων είναι η 

διατάραξη της κοινωνικής ισορροπίας και οι  µεταβολές στην κοινωνική δοµή του 

Βελβενδού. Στη συνέχεια, υπήρξαν και δηµογραφικά αποτελέσµατα όπως η µείωση 

του πληθυσµού, η διαταραχή της ισορροπίας µεταξύ των δύο φύλων στις 

αναπαραγωγικές ηλικίες, γεγονός το οποίο εξηγεί το φαινόµενο της 

υπογεννητικότητας που έχει παρουσιαστεί τ α τελευταία χρόνια στην υπό µελέτη 
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περιοχή (σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους), καθώς και η µεταβολή του 

µεγέθους και η σύνθεση του εργατικού δυναµικού, µε το ποσοστό των αγροτών 

σταδιακά να µειώνεται και το ποσοστό των αποφοίτων Ανώτατης Εκπαίδευσης να 

αυξάνεται, µη έχοντας ευκαιρίες απασχόλησης στον τόπο καταγωγής τους.  

 

     Από την άλλη πλευρά, τ α τελευταία χρόνια παρατηρείται µία αύξηση του 

πληθυσµού, η οποία, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, συνδέεται 

άµεσα µε την οικονοµική κρίση που αντιµετωπίζει η χώρα µας τα τελευταία τρία 

χρόνια, µε αποτέλεσµα την ολοένα και αυξανόµενη δυσκολία στην ανεύρεση 

εργασίας στα µεγάλα αστικά κέντρα και την επιστροφή των νέων στον τόπο 

καταγωγής τους. Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι οι  περισσότεροι ν έοι που 

επιστρέφουν στο Βελβενδό, λόγω του ότι υπάρχει ήδη η υποδοµή για γεωργική 

εκµετάλλευση από την οικογένεια τους σε συνδυασµό µε την ύπαρξη των 

συνεταιρισµών, είτε έπειτα από δική τους επιθυµία είτε λόγω οικονοµικής ανάγκης, 

προτιµούν να απασχοληθούν σ τον αγροτικό τοµέα. Συνεπώς, η σωστή αξιοποίηση 

του συγκεκριµένου εργατικού δυναµικού µπορεί να δώσει µεγαλύτερη ώθηση αλλά 

και νέες προοπτικές στον αγροτικό τοµέα, ο  οποίος αποτελεί και την κύρια 

οικονοµική και κοινωνική κινητήριο δύναµη του Βελβενδού. 

 

     Τέλος, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, αναµένεται τα επόµενα 

χρόνια να αυξηθεί ακόµη περισσότερο ο  πληθυσµός της υπό µελέτη περιοχής, εξ 

‘αιτίας της αυξανοµένης επιστροφής των νέων στον τόπο καταγωγής τους, για τους 

λόγους που αναλύθηκαν παραπάνω.  

 

   4.3.3. Κατανοµή του πληθυσµού 

 

     Α. Η κατανοµή του πληθυσµού στο χώρο 

 

     Σύµφωνα µε την απογραφή της ΕΛ.ΣΤΑΤ. που πραγµατοποιήθηκε τ ο 2001, η 

πυκνότητα του πληθυσµού στην Δ.Ε. Βελβενδού είναι ίση µε 29,68 κατοίκους ανά 

τετρ.χλµ. και σε σχέση µε το έτος 1991 ο  πληθυσµός εµφανίζει µείωση κατά 4,7%. 

Από τους 3.754 κατοίκους της απογραφής του 2001 οι 3.504 κατοικούν στην Δ.Κ. 

Βελβενδού, όπου από το έτος 1991 υπήρξε µείωση της τάξεως 4,6%. Στην συνέχεια, 

στις Τ.Κ. Καταφυγίου και Πολυφύτου υπάρχει µείωση µε ποσοστό 20,18% και 
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45,16% αντίστοιχα ενώ η Τ.Κ. Αγίας Κυριακής παρουσιάζει µεγάλη αύξηση της 

τάξεως 247% (ο πληθυσµός αυξήθηκε από 17 σε 59 κατοίκους το έτος 2001). Εξ 

‘αιτίας του µικρού αριθµού των κατοίκων στις ορεινές Τ.Κ. που ανήκουν στην Δ.Ε. 

Βελβενδού, η µεταβολή του πληθυσµού στο σύνολο της Δ.Ε. εκφράζεται κυρίως από 

την µεταβολή πληθυσµού στην Δ.Κ. Βελβενδού, όπου αναλογεί το 21,3% του 

πληθυσµού και το 17,28% της έκτασης της υπό µελέτη περιοχής.   

 

Πίνακας 3. Διαχρονική εξέλιξη πληθυσµού Δ.Ε. Βελβενδού 

 1991                                             2001 

Δ.Ε. Βελβενδού 3.940 3.754 

Δ.Κ. Βελβενδού 3.674 3.504 

Βελβενδό 3.577 3.437 

Παλαιογράτσανο 97 67 

Τ.Κ. Αγίας Κυριακής 17 59 

Τ.Κ. Καταφυγίου 218 174 

Τ.Κ. Πολυφύτου 31 17 

Πηγή: ΕΛ.ΣΤΑΤ. 

 

     Β. Σύνθεση του πληθυσµού 

 

     Η µελέτη της δοµής του πληθυσµού παρουσιάζει ιδιαίτερο ενδιαφέρον αφού µας 

επιτρέπει να δούµε το επίπεδο της κοινωνικής ανάπτυξης µε τη σύνθεση και το 

µέγεθος του γεροντικού πληθυσµού, τις δηµογραφικές προοπτικές στις διαβαθµίσεις 

του πληθυσµού, τις προοπτικές της οικονοµικής ανάπτυξης καθώς επίσης µας δίνει 

τις κατάλληλες πληροφορίες για την λήψη αναγκαίων µέτρων κοινωνικής πολιτικής 

βάσει στοιχείων για το εργατικό δυναµικό της περιοχής.  

 

1. Δείκτης Γήρανσης 

 

     Βάσει στοιχείων που συλλέξαµε από τον πρώην Καποδιστριακό Δήµο Βελβενδού, 

παρουσιάζεται στον παρακάτω πίνακα ο πληθυσµός της Δ.Ε. Βελβενδού για το έτος 

2001, βάσει της ηλικίας. 
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Πίνακας 4. Ηλικιακή σύνθεση πληθυσµού Δ.Ε. Βελβενδού - 2001 

Ηλικίες Αριθµός 

0-18 650 

18-30 500 

31-45 1.050 

46-65 900 

65 και άνω 650 

ΣΥΝΟΛΟ 3.750 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

     Σύµφωνα µε τα στοιχεία του παραπάνω πίνακα µπορούµε να υπολογίσουµε το 

δείκτη γήρανσης της υπό µελέτη περιοχής, ο  οποίος µας δίνει τη σχέση µεταξύ των 

δύο κατηγοριών συντηρούµενου πληθυσµού και µας δείχνει πόσοι συντηρούµενοι 

γέροντες αναλογούν σε 100 συντηρούµενους νέους. Βάσει του συγκεκριµένου δείκτη 

µπορούµε να εξαγάγουµε συµπεράσµατα για το αν η υπό µελέτη περιοχή 

αντιµετωπίζει ζήτηµα γήρανσης του πληθυσµού και συνεπώς ποιες είναι οι 

δηµογραφικές προοπτικές του Βελβενδού. Έτσι, το έτος 2001, ο  δείκτης γήρανσης 

του Βελβενδού Κοζάνης (1.13) είναι περίπου στα ίδια επίπεδα µε τον δείκτη 

γήρανσης της Περιφέρειας Κοζάνης (1.02) και ακριβώς στα ίδια επίπεδα σε σχέση µε 

το σύνολο της χώρας (1.13) (ΕΛ.ΣΤΑΤ. 2012). Επίσης, παρατηρούµε ότι ο  αριθµός 

των ατόµων άνω των 65 ετών είναι περίπου ίσος µε τον αριθµό των ατόµων εώς 14 

ετών, οπότε στην προκειµένη περίπτωση δεν τίθεται θέµα γήρανσης του πληθυσµού, 

ενώ σύµφωνα µε στοιχεία του 2011, ο πληθυσµός έχει αυξηθεί κατά 262 άτοµα, 

γεγονός που οφείλεται, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των σ υνεντεύξεων, στην 

επιστροφή των νέων στον τόπο καταγωγής τους. Το συγκεκριµένο γεγονός, δύναται 

να δράσει πτωτικά στον δείκτη τα επόµενα χρόνια, καθώς αναµένεται να αυξηθεί το 

ποσοστό των γεννήσεων στην υπό µελέτη περιοχή.  

 

2. Δείκτης Εξάρτησης 

 

     Βάσει στοιχείων που συλλέξαµε από τον πρώην Καποδιστριακό Δήµο Βελβενδού, 

παρουσιάζεται στον παρακάτω πίνακα, ο  αριθµός των εργαζοµένων ανά είδος 

απασχόλησης στην υπό µελέτη περιοχή για το έτος 2001. 
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Πίνακας 5. Αριθµός εργαζοµένων ανά είδος απασχόλησης στο Βελβενδό 

Είδος απασχόλησης Αριθµός 

Αγρότες σε οικογενειακές αγροτικές 

εκµεταλλεύσεις 

1.150 

Υπάλληλοι και βιοµηχανικοί 

εργάτες(υπηρεσίες και ΔΕΗ) 

250 

Υπάλληλοι Ιδιωτικού Τοµέα 150 

Εµποροεπαγγελµατίες 200 

Φοιτητές και σπουδαστές ΑΕΙ -ΤΕΙ 230 

Συνταξιούχοι ΟΓΑ και λοιποί 750 

Ανήλικοι µέχρι 18 ετών 650 

Άνεργοι 370 

ΣΥΝΟΛΟ 3.750 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

 

     Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ηλικιακής σύνθεσης του υπό µελέτη πληθυσµού, 

έχουµε την δυνατότητα να υπολογίσουµε και τον δείκτη εξάρτησης. Ο συγκεκριµένος 

δείκτης, µας δείχνει πόσοι συντηρούµενοι (παίδες και γέροντες) αντιστοιχούν σε 100 

άτοµα του ενεργού πληθυσµού, δηλαδή, αναφέρεται στο «βάρος» που φέρει ο 

ενεργός πληθυσµός σε µία δεδοµένη στιγµή. Έτσι, ο δείκτης εξάρτησης του 

Βελβενδού (48.5) για το έτος 2001 βρίσκεται περίπου στα ίδια επίπεδα µε τον δείκτη 

εξάρτησης για το σύνολο της χώρας (47) και αν συνυπολογίσουµε τις ευνοϊκές 

οικονοµικές συνθήκες της εποχής, συµπεραίνουµε ότι ο ενεργός πληθυσµός έχει 

αυξηµένη δυνατότητα αποταµίευσης κι εποµένως και επένδυσης και ότι σε γενικές 

γραµµές αποτελεί ένδειξη ικανοποιητικής προοπτικής για την ανάπτυξη του 

Βελβενδού. Επίσης, βάσει των στοιχείων του παραπάνω πίνακα, παρατηρούµε ότι ο 

µεγαλύτερος αριθµός των εργαζοµένων απασχολείται σ ε οικογενειακές αγροτικές 

εκµεταλλεύσεις, γεγονός το οποίο σχετίζεται άµεσα µε τους θετικούς ρυθµούς 

ανάπτυξης των αγροτικών συνεταιρισµών. Συνεπώς, η θετική εξελεγκτική πορεία του 

κλάδου συµβάλλει σε σηµαντικό βαθµό στη µείωση της ανεργίας (9.3%) και 

ακολούθως στην αύξηση του ποσοστού του οικονοµικά ενεργού πληθυσµού, γεγονός 

το οποίο επιδρά θετικά στον δείκτη εξάρτησης.  
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     Τέλος, µε την ολοένα και µεγαλύτερη επιστροφή των νέων στον τόπο καταγωγής 

τους, έπειτα από την ολοκλήρωση των σπουδών τους, σύµφωνα µε τους 

συνεντευξιαζόµενους, αναµένεται να αυξηθεί ο  οικονοµικά ενεργός πληθυσµός τα 

επόµενα χρόνια, ένα στοιχείο πολύ σηµαντικό, καθώς επηρεάζει πτωτικά τον δείκτη 

εξάρτησης. 

 

   4.3.4. Μορφωτικό επίπεδο στο Βελβενδό Κοζάνης 

 

     Η κοινωνία του Βελβενδού, ανέκαθεν, έδινε ιδιαίτερη έµφαση, στην παιδαγωγική 

ενέργεια, που ως στόχο έχει την ανατροφή, την εκπαίδευση και την µόρφωση των 

νέων ατόµων, συµβάλλοντας µε αυτόν τον τρόπο στην διαµόρφωση της 

προσωπικότητας και στην ανάπτυξη του ήθους. Καθώς από την παιδεία εξαρτάται η 

ατοµική ευτυχία και η κοινωνική ε υηµερία του ανθρώπου, οι  βελβενδινοί έχουν 

αναπτύξει σε σηµαντικό βαθµό τις υποδοµές εκπαίδευσης του τόπου, 

αναβαθµίζοντας µε αυτόν τον τρόπο και την ποιότητα της. Πιο συγκεκριµένα, 

υπάρχουν στο Βελβενδό: 1) η Δηµοτική Βιβλιοθήκη του Πνευµατικού Κέντρου, 2) η 

Βιβλιοθήκη του Λυκείου καθώς και 3) η Παιδική και Εφηβική Βιβλιοθήκη σε 

συνεργασία µε το ίδρυµα Annete Schlouberger από το έτος 1983. Οι συγκεκριµένες 

υποδοµές, διαδραµατίζουν πολύ σηµαντικό ρόλο στην διαδικασία διάπλασης του 

ατόµου, αφού µε την παροχή των γνώσεων επιτυγχάνεται τόσο η νοητική όσο και η 

ψυχική του καλλιέργεια.  

 

     Στην συνέχεια, ένας από τους πιο σηµαντικούς φορείς εκπαίδευσης του τόπου 

είναι ο  Μορφωτικός Όµιλος Βελβενδού, ο οποίος δραστηριοποιείται στην περιοχή 

από το έτος 1903 και ως κύριο στόχο έχει την εξύψωση του πνευµατικού, 

µορφωτικού και πολιτιστικού επιπέδου των κατοίκων, διατηρώντας ένα σύνολο 

τµηµάτων, όπως είναι: περιβαλλοντικό και εξωραϊστικό τµήµα, χορευτικό τµήµα, 

θεατρικό τµήµα, φωτογραφικό τµήµα, τµήµα ζωγραφικής, κινηµατογραφική λέσχη, 

µουσική µπάντα, µουσική σχολή, ΜΟΤΒΕ και χορωδία. Αξιοσηµείωτο είναι το 

γεγονός ότι κάθε παιδί στο Βελβενδό συµµετέχει σε τουλάχιστον ένα από τα τµήµατα 

του Μορφωτικού Οµίλου, ενώ ακόµη και οικογένειες που δεν έχουν την οικονοµική 

δυνατότητα να προωθήσουν τα παιδιά τους σε αυτού του είδους την εκπαιδευτική 

διαδικασία, εξ’αιτίας της οικονοµικής κρίσης, µπορούν να παρακολουθήσουν σε 

κάποιο από τα τµήµατα µε την εθελοντική εργασία του δασκάλου. Επίσης, µέσω του 
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Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού εκδίδεται, από το έτος 1964, µηνιαία εφηµερίδα µε 

την επωνυµία «Το Βελβεντό», όπου κάθε πολίτης µπορεί να διατυπώσει την άποψή 

του, αποτελώντας σηµαντικό β ήµα ελεύ θερης έκφρασης. Με την λειτουργία του 

Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού, αφ’ενός το άτοµο έχει την δυνατότητα να 

αποκτήσει γνώσεις και να αναπτύξει συγκεκριµένες δεξιότητες και αφ’ετέρου 

διασφαλίζεται η συνέχεια και η διάρκεια του πολιτιστικού συστήµατος που έχει 

επιτευχθεί από προηγούµενες γενιές, ώστε να µην υπάρχει πιθανότητα 

παλινδρόµησης σε παλαιότερα στάδια. Συνεπώς, η συγκεκριµένη εκπαιδευτική δοµή 

εκφράζει την κουλτούρα των βελβενδινών, µέσα από την δήλωση τόσο της 

πνευµατικής καλλιέργειας όσο και του πνευµατικού πολιτισµού, ενώ αξίζει να 

αναφερθεί ότι, προκειµένου να διασφαλιστεί η πολιτισµική ταυτότητα του τόπου, 

έχει εισαχθεί, µε πρωτοβουλία της τοπικής κοινωνίας, στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση 

µάθηµα τοπικής ιστορίας.  

 

     Τελικά, η διδασκαλία, η εκπαίδευση και η αγωγή αποτελούν, για τους 

βελβενδινούς, τα βασικά εργαλεία για την επίτευξη της παιδείας, ένας τοµέας στον 

οποίο έχουν δώσει ιδιαίτερη έµφαση, αφού θεωρείται εξαιρετικά σηµαντικός για την 

διαµόρφωση ολοκληρωµένων προσωπικοτήτων. Το υψηλό µορφωτικό επίπεδο 

επιβεβαιώνεται και από τα στοιχεία του παρακάτω πίνακα, όπου παρουσιάζεται ο 

αριθµός των εισαχθέντων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, για τα έτη 2006 - 2010. 

 

Πίνακας 6. Αριθµός εισαχθέντων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση: 2006 - 2010 

Έτος Αριθµός αποφοίτων Αριθµός εισαχθέντων 

σε ΑΕΙ και ΤΕΙ 

Ποσοστό Επιτυχίας 

2010 31 29 97% 

2009 32 31 97% 

2008 33 32 97% 

2007 31 29 94% 

2006 32 32 100% 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 
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   4.3.5. Σύνθεση των Απόψεων των Συνεντευξιαζόµενων και Ανάλυση 

 

     Σύµφωνα µε τον Π.Σ. Αβδελίδη (1986, σελ.227), ο  συνεταιρισµός είναι: «µία 

µορφή κοινωνικής οργάνωσης, στην οποία συνενώνονται περισσότερα φυσικά 

πρόσωπα για να συντονίσουν από κοινού τις δραστηριότητές τους πάνω στη βάση 

της αµοιβαίας βοήθειας και αλληλεγγύης, µε σκοπό να βελτιώσουν την οικονοµική 

τους κατάσταση και γενικότερα το βιοτικό τους επίπεδο.».  

 

     Βάσει του παραπάνω ορισµού, επιχειρήσαµε να διερευνήσουµε τον κοινωνικό 

ρόλο των συνεταιρισµών στο Βελβενδό Κοζάνης, συµπεριλαµβάνοντας στην 

ποιοτική έρευνα ερωτήσεις σχετικές µε το θέµα, οι  οποίες στη συνέχεια τέθηκαν 

στους συνεντευξιαζόµενους. Πιο συγκεκριµένα, δεκαεννέα (19) από τους 

εικοσιτέσσερις (24) σ υνεντευξιαζόµενους τόνισαν ιδιαίτερα την σηµασία της 

ύπαρξης των συνεταιρισµών τόσο για την οικονοµική εξέλιξη όσο και για την 

κοινωνική και πολιτιστική εξέλιξη της υπό µελέτη περιοχής, στη ροή του χρόνου.10  

 

     Κατ’αρχήν, µέσα από την σταδιακή καλλιέργεια του συλλογικού πνεύµατος, της 

αλληλοβοήθειας κ αι της αλληλεγγύης αναπτύχθηκε το σ υνεταιριστικό κίνηµα στο 

Βελβενδό έχοντας ως αποτέλεσµα την δηµιουργία των συνεταιρισµών, οι  οποίοι 

κατέληξαν να αποτελούν την ραχοκοκαλιά της τοπικής οικονοµίας και συνεπώς την 

βάση για την κοινωνική και πολιτιστική ανάπτυξη. Κατ’ ακολουθίαν, ο κοινωνικός 

ρόλος του συνεταιρισµού στην τοπική κοινωνία είναι ιδιαίτερα σηµαντικός, µε την 

έννοια ότι αποτελεί µία αναφορά στην συνοχή της κοινωνίας. Συνεπώς, ενώ η ύπαρξη 

των συνεταιρισµών οφείλεται στην έντονη βίωση του κοινοτισµού των βελβενδινών, 

η µακρόχρονα σωστή λειτουργία τους στη βάση του οµαδικού πνεύµατος προάγει µε 

την σειρά της το αίσθηµα της συλλογικότητας στην τοπική κοινωνία, δηµιουργώντας 

στην ουσία έναν ανατροφοδοτούµενο κύκλο συλλογικότητας µε απώτερο σκοπό την 

ολοκληρωµένη ανάπτυξη στην υπό µελέτη περιοχή.  

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
10	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 3η Θεµατική Ενότητα: “Συνεταιρισµός: η  ύπαρξη του συλλογικού καλού – 
οφέλους που  να διαχέεται σε όλα  τα µέλη του έχοντας ως βασικό αντίκρυσµα την ίδια την κοινωνία µέσα στην 
οποία δρα”. 
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     Έτσι, στο πλαίσιο του συλλογικού πνεύµατος, της αλληλοβοήθειας και της 

αλληλεγγύης, έχει αναπτυχθεί στο Βελβενδό πληθώρα τοπικών συλλογικοτήτων ενώ 

οι συνεταιρισµοί, µε στόχο την ύπαρξη του συλλογικού οφέλους που να απευθύνεται 

σε όλα τα µέλη του, έχοντας ως βασικό αντίκρισµα την ίδια την κοινωνία µέσα στην 

οποία δρα, στηρίζουν το σύνολο της τοπικής κοινωνίας, συµπεριλαµβανοµένων και 

των τοπικών συλλόγων, ενώ το ίδιο ισχύει και αντιστρόφως. Για την ακρίβεια, οι 

συνεταιρισµοί συνδράµουν στους τοπικούς συλλόγους και τους φορείς εκπαίδευσης 

είτε άµεσα µε χρηµατοδότηση αυτών είτε έµµεσα µε την συµµετοχή των µελών τους 

στους ίδιους τοπικούς συλλόγους, υποστηρίζοντας µε αυτόν τον τρόπο την έβδοµη 

συνεταιριστική αρχή, «Ενδιαφέρον για την Κοινότητα». Επίσης, αξιοσηµείωτο είναι 

το γεγονός ότι όλοι οι συλλογικοί φορείς του τόπου (αγροτικοί συνεταιρισµοί, ΤΟΕΒ, 

Μορφωτικός Όµιλος Β ελβενδού, Κ.Π.Ε., φορείς εκπαίδευσης κ.α.) συνεργάζονται 

µεταξύ τους είτε σε θέµατα πολιτισµού και εκπαίδευσης είτε σε θέµατα που αφορούν 

στην καθηµερινή ζωή του τόπου. 

 

     Στη συνέχεια, κ αθώς το Βελβενδό θεωρείται µία αµιγώς αγροτική περιοχή, η 

δηµιουργία των συνεταιρισµών αποτέλεσε φυσικό επακόλουθο στην ιστορική της 

εξέλιξη, µε στόχο την «από τα κάτω» και από κοινού οργάνωση του συνόλου των 

αγροτικών δραστηριοτήτων και θέτοντας σε ένα ενιαίο πλαίσιο τις κοινές 

οικονοµικές, κοινωνικές και πολιτιστικές προσδοκίες των µελών τους. Έτσι, 

σύµφωνα µε τα παραπάνω, εξηγείται και το γεγονός ότι δεν υπάρχει στο Βελβενδό 

παραγωγός που να µην είναι µέλος στο συνεταιρισµό. Συνεπώς, η δηµιουργία των 

συνεταιρισµών συνέβαλε σηµαντικά τόσο στην οικονοµική ανάπτυξη του τόπου όσο 

και στην κοινωνική και πολιτιστική ανάπτυξη.  

 

     Κατ’αρχήν, ένα από τα µεγαλύτερα πλεονεκτήµατα του συνεταιρισµού είναι το 

γεγονός ότι ο παραγωγός παύει να λειτουργεί ως µεµονωµένος και οργανώνεται στο 

πλαίσιο µίας οµάδας µέσα στην οποία συναντά µε τα υπόλοιπα µέλη τις κοινές του 

προσδοκίες. Έτσι, ο  συνεταιρισµός έχει την δυνατότητα να προσφέρει στον 

παραγωγό µία σειρά παροχών που αφορούν σε θέµατα οικονοµικά, κοινωνικά, 

εκπαίδευσης ακόµη και ψυχαγωγίας. Πιο συγκεκριµένα, όσον α φορά στον 

οικονοµικό τοµέα, µε την λειτουργία των συνεταιρισµών από την µία πλευρά, 

οργανώθηκε µε πιο ουσιαστικό τρόπο το σύνολο της παραγωγής του τόπου και από 

την άλλη πλευρά, κατάφεραν οι  παραγωγοί να απεµπλακούν από τον τοµέα της 
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εµπορίας, γεγονός που συνετέλεσε σηµαντικά τόσο στην αύξηση της ποιότητας του 

τελικού προϊόντος όσο και στην επίτευξη καλύτερης τιµής στην αγορά. Άµεσο 

αποτέλεσµα του συνδυασµού των παραπάνω παραγόντων ήταν η οικονοµική 

ανάπτυξη των συνεταιρισµών και συνεπώς η βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του 

συνόλου της κοινωνίας του Βελβενδού, καθώς µε την  ανάπτυξη  αυτών συνεπάγεται 

αυτοµάτως και η άνθηση και των υπόλοιπων τοµέων παραγωγής.  

 

     Στη συνέχεια, η σωστή λειτουργία των συνεταιρισµών µε την ακόλουθη 

οικονοµική ανάπτυξη αυτών έπαιξαν σηµαντικό ρόλο στην άνθηση του πρωτογενή 

τοµέα παραγωγής και συνεπώς στην ανάπτυξη του αγροτικού επαγγέλµατος και την 

παγίωση αυτού στην υπό µελέτη περιοχή. Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι η 

πλειοψηφία των κατοίκων του Βελβενδού απασχολείται σε οικογενειακές αγροτικές 

εκµεταλλεύσεις ενώ ένα µεγάλο µέρος του πληθυσµού, µε διαφορετικό είδος 

απασχόλησης, επιλέγει να παραµείνει στην περιοχή καλλιεργώντας λίγα στρέµµατα, 

εφ’όσον υπάρχουν διαθέσιµα κτήµατα, αφού δύναται να διοχετεύσει την παραγωγή 

µέσω των συνεταιρισµών και µε τον αυτόν τον τρόπο να εξασφαλίσει ένα δεύτερο 

συµπληρωµατικό εισόδηµα.  

 

     Έτσι, γίνεται εύκολα κατανοητό ότι η ύπαρξη και η σωστή λειτουργία των 

συνεταιρισµών συµβάλλει όχι απλά στην οικονοµική ανάπτυξη του τόπου αλλά και 

στην κοινωνική, αφού αναπτύσσεται το αγροτικό επάγγελµα και έχοντας αυτό ως 

κύριο άξονα δηµιουργείται κι ένα σύνολο επαγγελµάτων, µε αποτέλεσµα να 

µειώνεται σε σηµαντικό βαθµό η ανεργία, να συγκρατεί τον πληθυσµό στην περιοχή 

συµβάλλοντας µε θετικό τρόπο στο φαινόµενο του εξαστισµού, να αναπτύσσεται και 

να εξελίσσεται η τ εχνογνωσία µε την αξιοποίηση της κατάλληλης τεχνολογίας και 

τελικά να βελτιστοποιείται η ποιότητα ζωής του σ υνόλου της κοινωνίας του 

Βελβενδού, ενισχύοντας την διάθεση για περαιτέρω κοινωνική και πολιτιστική 

ανάπτυξη. Έτσι, καθώς η ιστορική εξέλιξη του Βελβενδού είναι άµεσα συνδεδεµένη 

µε την εξέλιξη στον πρωτογενή τοµέα παραγωγής, µέσα από τον συνεταιρισµό 

αντικατοπτρίζεται η ιστορική πορεία του τόπου και σε τελική ανάλυση η συνολική 

εικόνα της κουλτούρας των βελβενδινών, αποτελώντας έναν από τους πιο 

σηµαντικούς φορείς πολιτισµού της υπό µελέτη περιοχής. 

 



 
 

	   116	  

     Τέλος, σύµφωνα µε τον Αντόνιο Πόρτσια: «Ο Ένας είναι Ένας µαζί µε άλλους, 

µόνος του είναι κανένας.», έτσι και στο Βελβενδό Κοζάνης αποτελεί κοινή 

παραδοχή, από το σύνολο των συνεντεύξεων, ότι: «αν δεν υπήρχε ο  συνεταιρισµός 

δεν θα υπήρχε και το Βελβενδό».  

 

  -  Το Σχέδιο Καλλικράτης για την Δ.Ε. του Βελβενδού Κοζάνης : η ί δρυση της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών του Βελβενδού»11 

 

     Το Βελβενδό Κοζάνης, έπειτα από µία σειρά εθελούσιων συνενώσεων µε όµορους 

οικισµούς (1952, 1985, 1994 και 1997) απέκτησε την µορφή του Καποδιστριακού 

Δήµου µε έκταση 126.500 στρέµµατα, πληθυσµό 4.016 κατοίκους, σύµφωνα µε την 

απογραφή του 2011, και ορεινότητα 57%. Η συνολική εικόνα του Καποδιστριακού 

Δήµου Βελβενδού και η λειτουργία του, καταδεικνύουν µε την πάροδο του χρόνου, 

µία αναπτυξιακή πορεία στο πλαίσιο της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης, 

έχοντας ως βασικές αρχές τις αναντίρρητα πανανθρώπινες αξίες όπως είναι η ειρήνη, 

η ισότητα, η αλληλεγγύη και η δηµοκρατία.  

 

     Πιο συγκεκριµένα, ο πρώην Καποδιστριακός Δήµος Βελβενδού θεωρούταν 

πρότυπο ανάπτυξης σε επίπεδο άµεσης δηµοκρατίας µε την πραγµατοποίηση λαϊκών 

συνελεύσεων προγραµµατισµού αλλά και λογοδοσίας της Δηµοτικής Αρχής προς του 

πολίτες, καθώς και µε άλλες θ εσµικές συµµετοχικές λειτουργίες της κοινωνίας, 

έχοντας τον πολίτη στο επίκεντρο, οι  οποίες προάγουν την δηµοκρατία και τον 

καθιστούν ενεργό πολίτη, συµµέτοχο στις αποφάσεις και τους σχεδιασµούς για την 

υπό µελέτη περιοχή.  

 

     Στην συνέχεια, ο Δήµος Βελβενδού, όντας στην υπηρεσία της τοπικής κοινωνίας 

και έχοντας ως στόχο την π εραιτέρω ανάπτυξη του τόπου τόσο σε οικονοµικό 

επίπεδο όσο και σε πολιτικό, πολιτιστικό, κοινωνικό και τεχνικό/τεχνολογικό, 

αξιοποιούσε πλήρως αναπτυξιακά και χρηµατοδοτικά προγράµµατα, που αφορούσαν 

στην περιοχή, τόσο στο απώτερο παρελθόν όσο και πρόσφατα. Ενδεικτικά, µπορούµε 

να αναφέρουµε ότι την οκταετία 2003 – 2010 ο  Δήµος Βελβενδού, υλοποίησε 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
11	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο  αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 6η Θεµατική Ενότητα: “Το Θέµα της Αυτοδιοίκησης”. 
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συνολικά 51 έργα συνολικού προϋπολογισµού 28.239.500 ευρώ, ενώ µέχρι και τις 

31/12/2010, υπήρχαν στη διάθεση του Δήµου, όντας εύρωστος, υγιής και µε 

µηδενικά χρέη, δεκαεφτά (17) ώριµες µελέτες, συνολικού προϋπολογισµού έργων 

22.700.000 ευρώ.  

 

     Αξίζει να αναφερθεί ότι στο ίδιο πλαίσιο φιλοσοφίας λειτουργούν και οι δύο 

αγροτικοί συνεταιρισµοί του Βελβενδού, οι οποίοι είναι αναπτυσσόµενοι, εύρωστοι 

και συναλλαγµατοφόροι και συνεπώς θεωρούνται οι  βασικοί άξονες της τοπικής 

οικονοµίας. Τελικά, για όλους τους παραπάνω λόγους, επιλέχθηκε το Βελβενδό µαζί 

µε άλλους δύο Δήµους της χώρας (Ρέθυµνο και Σ αµοθράκη), ως µία από τις πιο 

βιώσιµες πόλεις της Ευρώπης. 

 

     Στη συνέχεια, µε το πρόγραµµα Καλλικράτης, το οποίο ψηφίστηκε στη Ελληνική 

Βουλή τον Μάιο του 2010, µεταρρυθµίστηκε η διοικητική διαίρεση της Ελλάδας και 

επανακαθορίστηκαν τα όρια των αυτοδιοικητικών µονάδων, ο  τρόπος εκλογής των 

οργάνων και οι  αρµοδιότητές τους. Το σχέδιο Καλλικράτης τέθηκε σε ισχύ στην 

πλήρη µορφή του την 1η Ιανουαρίου 2011, ενώ πυροδότησε αντιδράσεις σε όλη την 

Ελλάδα µε κινητοποιήσεις που εκδηλώθηκαν ποικιλοτρόπως. Η περιοχή του 

Βελβενδού, λόγω της πρότυπης αναπτυξιακής της πορείας, προτάθηκε αρχικά ως 5ος 

Δήµος στον Νοµό Κοζάνης αλλά στην τελική µορφή του Νοµοσχεδίου, ο  Δήµος 

Βελβενδού συγχωνεύτηκε στον Δήµο Σερβίων – Βελβενδού. Πιο συγκεκριµένα, ο 

Δήµος Σερβίων – Βελβενδού προέκυψε από την συνένωση των προϋπαρχόντων 

Δήµων Βελβενδού, Σερβίων και Καµβουνίων και της κοινότητας Λιβαδερού, µε 

έκταση 732.2 τ.χλµ, πληθυσµό 17.567 κατοίκους, σύµφωνα µε την απογραφή του 

2001, ενώ έδρα του νέου Δήµου ορίστηκαν τα Σέρβια. 

 

     Μετά την ψήφιση του σχεδίου Καλλικράτης, η περιοχή του Βελβενδού, όπως και 

πολλές άλλες περιοχές της Ελλάδας, βιώνει έντονα την στασιµότητα µε άµεσες 

συνέπειες τόσο στην εξυπηρέτηση του πολίτη όσο και στην αναπτυξιακή πορεία του 

τόπου. Κατ’ αρχήν, όσον αφορά στο επίπεδο εξυπηρέτησης του πολίτη, ενδεικτικά 

µπορούµε να αναφέρουµε κάποιες από τις συνέπειες της κατάργησης του Δήµου, 

όπως είναι: η αφαίµαξη των υπαλλήλων από τον Δήµο - µε την  εγκατάσταση  των 

περισσότερων στο Δηµαρχείο των Σερβίων, η αδρανοποίηση της Δηµοτικής 

Αστυνοµίας καθώς και η µεταφορά άλλων υπηρεσιών εξυπηρέτησης του πολίτη σε 
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γειτονικές περιοχές, η υποβάθµιση της λειτουργίας του παιδικού σταθµού, η στέρηση 

των νόµιµων επιχορηγήσεων σε πολιτιστικούς και αθλητικούς φορείς, η αφαίρεση 

και αδρανοποίηση του µηχανολογικού εξοπλισµού, η έλλειψη συνεργείων 

καθαριότητας καθώς και πολλά άλλα τα οποία υποβαθµίζουν σε σηµαντικό βαθµό 

την ποιότητα ζωής της υπό µελέτη περιοχής. Στην συνέχεια, όσον αφορά σε επίπεδο 

αξιοποίησης των κρατικών επιχορηγήσεων ΚΑΠ και ΣΑΤΑ και ανταποδοτικών 

τελών, για το έτος 2011, από τα 800.000 ευρώ που αναλογούσαν κατά το Νοµό να 

επενδυθούν στη Δηµοτική Ενότητα Βελβενδού, τελικά αξιοποιήθηκαν 200.000 ευρώ, 

δηλαδή σε πο σοστό της τάξεως του 25%, ενώ σε επίπεδο προγραµµατισµού κ αι 

ένταξης έργων, το Βελβενδό δεν συµπεριλαµβάνεται στις επιλογές του 

Καλλικρατικού Δήµου. 

 

     Για όλους τους παραπάνω λόγους, η κοινωνία του Βελβενδού τάσσεται κατά του 

Σχεδίου Καλλικράτης, ασπαζόµενη την άποψη ότι η βιαστική εφαρµογή του έχει 

επιφέρει δυσλειτουργίες στον Δήµο και συνεπώς κρίνεται αναγκαία η λήψη 

διαρθρωτικών µέτρων µε απώτερο σκοπό την επανασύσταση του Δήµου µε την 

µορφή που είχε µε τον Νόµο Καποδίστρια. Για την ακρίβεια,  από το έτος 2008 έχουν 

διεξαχθεί είκοσι (20) λαϊκές συνελεύσεις µε βασικό θέµα την διοικητική 

µεταρρύθµιση, ενώ 3.040 ενήλικοι δηµότες τάσσονται κατά της κατάργησης του 

Δήµου Βελβενδού, γεγονός το οποίο αντικατοπτρίζεται στην αποχή από τις 

Αυτοδιοικητικές εκλογές του Νοεµβρίου 2010, σε ποσοστό 96%. Η απουσία 

εκπροσώπων από τον πρώην Δήµο Βελβενδού στο Δηµοτικό Συµβούλιο του 

νεοσύστατου Δήµου Σερβίων – Βελβενδού, καθιστά τον νέο Δήµο µοναδικό στην 

Ελλάδα µε ελλειπές Δηµοτικό Συµβούλιο. 

 

     Συνεπώς, προκειµένου να αντιµετωπίσουν οι  βελβενδινοί το διοικητικό κενό, 

ίδρυσαν στις 15/09/2010 µία Αστική Μη Κερδοσκοπική Εταιρεία και µη 

κυβερνητική οργάνωση, την «Κοινωνία των Πολιτών του Βελβενδού». Η «Κοινωνία 

των Πολιτών του Βελβενδού» αριθµεί 2.300 µέλη, που είναι σχεδόν όλοι οι ενήλικοι 

πολίτες της υπό µελέτη περιοχής και στελεχώνεται από 13µελές Διοικητικό 

Συµβούλιο και οχτώ (8) στελεχωµένες τοµεακές επιτροπές µε εθελοντές πολίτες 

καθώς και επιτροπές εθελοντικής εργασίας. Κύριοι στόχοι της είναι η συνέχιση της 

καθηµερινής εξυπηρέτησης και λειτουργίας της πρώην Δ.Ε. Βελβενδού, η προώθηση 

των ώριµων µελετών, η ανάπτυξη πρωτοβουλιών και η παρακολούθηση υλοποίησης 
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έργων σε επίπεδο Δήµου. Συγχρόνως, συστάθηκε και η Συντονιστική Επιτροπή 

Αγώνα, η οποία δηµιουργήθηκε τον Φλεβάρη του 2010 µέσα από µία λαϊκή 

συνέλευση, όπου συµµετέχουν σχεδόν όλοι οι πολίτες του Βελβενδού, η νεολαία, οι 

γυναίκες καθώς και εκπρόσωποι όλων των φορέων και των παραγωγικών τάξεων, 

όπως είναι οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, οι τοπικοί σύλλογοι και τα σωµατεία. Τέλος, 

απώτερος σκοπός της Συντονιστικής Επιτροπής Α γώνα αποτελεί η συνέχιση του 

αγώνα για την επανασύσταση του Δήµου Βελβενδού.  
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4.4 Οικονοµικά Χαρακτηριστικά της Δ.Ε. Βελβενδού Κοζάνης 
 

   4.4.1. Εισαγωγή 

 

     Στην πρώην Δ.Ε. Βελβενδού παρουσιάζεται εξαιρετικά µεγάλη συγκέντρωση στον 

τοµέα της µεταποίησης και του εµπορίου γεωργικών προϊόντων, µε την ισχυρή 

παρουσία τριών αγροτικών συνεταιρισµών, οι  οποίοι αποτελούν, στην ουσία, τους 

βασικούς πυλώνες της τοπικής οικονοµίας, παίζουν σηµαντικό ρόλο σε επίπεδο 

Περιφέρειας, ενώ αποτελούν και πρότυπο ανάπτυξης σε εθνικό επίπεδο. Για τους 

παραπάνω λόγους καθώς και λόγω της φύσης της ποιοτικής έρευνας που διεξήχθει 

στην υπό µελέτη περιοχή, το συγκεκριµένο κεφάλαιο στην παρούσα εργασία, 

στοχεύει στην όσο το δυνατόν διεξοδικότερη καταγραφή της υφιστάµενης 

κατάστασης των τριών αγροτικών συνεταιρισµών που δραστηριοποιούνται στο 

Βελβενδό Κοζάνης, τόσο από την άποψη της οικονοµικής όσο και της 

µεταοικονοµικής. Για την ακρίβεια, µέσω της µελέτης της οικονοµικής 

δραστηριότητας των αγροτικών συνεταιρισµών επιδιώκεται η περαιτέρω διερεύνηση 

της φυσικής και κοινωνικής πραγµατικότητας, δεδοµένα τα οποία εκφράζουν την 

συνολική εικόνα της οικονοµικής κατάστασης της υπό µελέτη περιοχής, στοχεύοντας 

σε τελική ανάλυση στην αποτίµηση του ‘κέρδους’ που επιφέρει η συγκεκριµένος 

τρόπος οικονοµικής οργάνωσης για το σύνολο της κοινωνίας του Βελβενδού. 

 

     Πιο συγκεκριµένα, στην παρούσα εργασία, περιγράφονται και αναλύονται οι εξής 

τρεις αγροτικοί συνεταιρισµοί: 

 

1) ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού. Αποτελεί έναν από τους πιο δραστήριους 

συνεταιρισµούς τόσο σε τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο. Απορροφά την 

παραγωγή εκατοντάδων τοπικών παραγωγών (κυρίως ροδάκινα και 

νεκταρίνια), ενώ τα τελευταία χρόνια έχει ξεκινήσει συνεργασία και µε άλλες 

περιοχές της Ελλάδας αναλαµβάνοντας το κοµµάτι της εµπορίας των 

προϊόντων τους, δηµιουργώντας επιπλέον θέσεις εργασίας τόσο στον 

αγροτικό τοµέα όσο και στην µεταποίηση. Τα προϊόντα του συνεταιρισµού 

παράγονται σύµφωνα µε το σύστηµα Ολοκληρωµένης  Διαχείρισης κ αι 
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σύµφωνα µε διεθνή πρότυπα, ενώ διατίθενται σε όλα τα µέρη της Ελλάδας 

καθώς και του εξωτερικού. 

 

2) Οµάδα Παραγωγών Αγροτικός Συνεταιρισµός (Ο.Π. – Α.Σ.) Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ», µε έτος ίδρυσης το 1987. Βασικό προϊόν του συνεταιρισµού 

είναι τα ροδάκινα και τα νεκταρίνια τα οποία παράγονται µε Σ ύστηµα 

Ολοκληρωµένης Διαχείρισης και διακινούνται τόσο στην εσωτερική αγορά 

όσο και στο εξωτερικό.  

 

3) Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός Βελβενδού. Η 

δραστηριότητα του εν λόγω συνεταιρισµού ξεκίνησε µε την λειτουργία δύο 

τµηµάτων: α) υφαντική τέχνη και β) παρασκευή µαρµελάδας, αλλά πλέον 

ασχολείται αποκλειστικά µε την µεταποίηση νωπών φρούτων σε µαρµελάδες, 

γλυκά και κοµπόστες, αξιοποιώντας µε αυτόν τον τρόπο και την παραγωγή 

της περιοχής του Βελβενδού. Αξίζει να σηµειωθεί ότι τα τελευταία χρόνια ο 

Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός της υπό µελέτη 

περιοχής έχει αναπτύξει άµεση συνεργασία µε τον ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, µε 

τον τελευταίο να έχει αναλάβει τον τοµέα της εµπορίας των προϊόντων. 

 

     Ο παρακάτω πίνακας αποτελεί µία συνοπτική παρουσίαση της αγροτικής 

παραγωγής στην υπό µελέτη περιοχή, για το έτος 2011. 

 

Πίνακας 7. Καλλιέργειες Ροδακίνων – Νεκταρινιών – Μήλων στο Βελβενδό 

Συνεταιρισµός ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 450 Αρχηγοί Οικογενειακών Αγροτικών 

Εκµεταλλεύσεων 

Συνεταιρισµός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού « Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

130 Αρχηγοί Οικογενειακών Αγροτικών 

Εκµεταλλεύσεων 

Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός 

Συνεταιρισµός Βελβενδού 

150 γυναίκες µέλη 

ΚΑΛΛΙΕΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΕΚΤΑΣΕΙΣ 16.000 στρέµµατα 

Ετήσια ανανέωση σε φυτεύσεις 900 στρέµµατα 

Είδος Καλλιεργειών Ροδάκινα – Νεκταρίνια: 80% 

Μήλα: 20% 

Ποσότητες Προϊόντων 16.000 τόνοι 
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Εξαγωγές 10.000 τόνοι 

Αγροτικό Εισόδηµα 16 εκ. ευρώ 

Εισερχόµενο Ετήσιο Συνάλλαγµα 9 εκ. ευρώ 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

 

     Όσον αφορά στον αγροτικό τοµέα, αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός, ότι τα 

τελευταία χρόνια α νθίζει και ο  κλάδος της αµπελοκαλλιέργειας, µε την ζωηρή 

δραστηριοποίηση τριών οινοποιείων, οι ανοδικές τάσεις των οποίων αναµένεται 

µελλοντικά να δώσουν νέα ώθηση στον συγκεκριµένο κλάδο για την υπό µελέτη 

περιοχή. Γι’ αυτόν τον λόγο, παρατίθεται παρακάτω σχετικός πίνακα, ο οποίος αφορά 

στην οινοποιητική δραστηριότητα του Βελβενδού Κοζάνης. 

 

 Πίνακας 8. Αµπελοκαλλιέργειες και Οινοποιητική Δραστηριότητα στο Βελβενδό 

Καλλιεργούµενες εκτάσεις αµπελιών 1.600 στρέµµατα 

Ετήσια ανανέωση σε φυτεύσεις 100 στρέµµατα 

Είδος Καλλιεργειών Επιτραπέζια 5% 

Οινοπαραγωγής 95% 

Ποσότητες Προϊόντων 1.500 τόνοι σταφύλια 

Εξαγωγές κρασιών 2.000 τόνοι 

Επισκέψιµα Οινοποιεία 3 

Αποστακτήρια Τσίπουρου 6 

Αγροτικό Εισόδηµα 1.000.000 ευρώ 

Εισερχόµενο Ετήσιο Συνάλλαγµα 500.000 ευρώ 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 
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   4.4.2. Ιστορική αναδροµή του Συνεταιριστικού Κινήµατος στο Βελβενδό 

Κοζάνης 

 

Η διάσπαση του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού σε ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και Ο.Π. – Α.Σ. 

Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» - Σύνθεση και Ανάλυση των απαντήσεων των 

συνεντευξιαζόµενων 

 

     Το έτος 1914, πραγµατοποιείται από τον Ελευθέριο Βενιζέλο η πρώτη 

κοινοβουλευτική προσπάθεια οργάνωσης των συνεταιρισµών, µε την εισαγωγή του 

νόµου 602. Τότε, ο  έλληνας πολιτικός, προσπαθώντας να διαφυλάξει την 

καλοπροαίρετη προσπάθεια του συνεταιρίζεσθαι, προέβλεψε το άρθρο 56, σύµφωνα 

µε το οποίο απαγορευόταν η οποιαδήποτε κοµµατική δραστηριότητα εντός των 

συνεταιρισµών και η συµµετοχή προσώπων που θα  µπορούσαν να προκαλέσουν 

τέτοιου είδους προβλήµατα. Έτσι, από το 1914 κι έπειτα, δηµιουργούνται οι 

οργανωτικές δοµές και υποδοµές στο συνεταιριστικό κίνηµα στη χώρα µας µε την 

έναρξη της ΠΑΣΕΓΕΣ και την ίδρυση της Αγροτικής Τράπεζας το έτος 1929, την 

ίδρυση της ΚΣΟΣ το 1940 στην Πελοπόννησο, της ΚΥΔΕΠ το 1946, της 

«ΔΩΔΩΝΗΣ» ΤΟ 1963 κ.α. . Συνεπώς, µέχρι και το έτος 1980, το ελληνικό 

συνεταιριστικό κίνηµα ακολουθούσε µία λαµπρή πορεία, δηµιουργώντας στέρεα 

οικοδοµήµατα στη βάση του συνεργατισµού, της αλληλεγγύης και της 

αλληλοβοήθειας.  

 

     Όµως, η αξιοθαύµαστη τούτη πορεία του ελληνικού συνεταιριστικού κινήµατος 

ξεκίνησε να παίρνει την κατιούσα, όταν το έτος 1979 επί υπουργίας του κ. Μπούτου 

εξαιρέθηκε από τον νόµο της εποχής το άρθρο 56, το οποίο απαγόρευε την 

οποιαδήποτε προσπάθεια κοµµατικοποίησης των συνεταιριστικών οργανώσεων, ενώ 

µε τον νόµο 1257/1982, γνωστός και ως ο  πρώτος νόµος Σηµίτη: «Για την 

αποκατάσταση της δηµοκρατικής λειτουργίας των Συνεταιριστικών Οργανώσεων», 

ορίζεται δικαίωµα συµµετοχής στις αρχαιρεσίες των συνεταιρισµών, σε όσους 

ήθελαν να εγγραφούν µέλη µέσα σε 45 ηµέρες. Με τον συγκεκριµένο νόµο 

εγράφησαν µέσα σε λίγες ηµέρες στους συνεταιρισµούς 182.000 µέλη, ενώ άµεσο 

αποτέλεσµα ήταν η άλωση του συνεργατισµού και η κορύφωση του κοµµατισµού, µε 

τα πράσινα και µπλε καφενεία να µεταφέρονται εντός των συνεταιρισµών µέσω των 

παραταξιακών ψηφοδελτίων.  
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     Τούτη η προσπάθεια κορυφώνεται ακόµη περισσότερο µε τον νόµο 15141/1985, 

όπου γίνεται σαφής αναφορά στην εισηγητική έκθεση του νόµου ότι: «µε  τον 

παρόντα νόµο ενισχύεται η προσπάθεια για την επίτευξη των στόχων για το 

συνεταιριστικό κίνηµα και έτσι θα πετύχουµε τον σοσιαλιστικό µετασχηµατισµό της 

κοινωνίας». Ο συγκεκριµένος νόµος, γνωστός και ως δεύτερος νόµος Σηµίτη, 

επιβάλλει στους πρωτοβάθµιους συνεταιρισµούς και τις δευτεροβάθµιες ενώσεις να 

προχωρήσουν σε συγχωνεύσεις, ενώ χρειάζονται 50 άτοµα για να ιδρυθεί 

συνεταιρισµός. Σε ελάχιστες περιπτώσεις εφαρµόζεται ο νόµος, ενώ οι αναγκαστικές 

συνενώσεις αναιρούνται αργότερα, όταν αναλαµβάνει υπουργός Γεωργίας ο Γιάννης 

Ποττάκης. Για τον νόµο 1541 χρειάστηκαν οχτώ χρόνια αυστηρής κριτικής και 

δεκαπέντε περίπου χρόνια προσπαθειών ώστε να ανατραπεί µε τον νόµο 2810, στον 

οποίο γίνεται σαφής αναφορά της αποκήρυξης του κοµµατισµού στους 

συνεταιρισµούς και στην πράξη εφαρµόζεται το ενιαίο ψηφοδέλτιο, ώστε να δοθεί το 

µήνυµα ότι οι  συνεταιρισµοί πρέπει να είναι αυτόνοµοι, αυτοδύναµοι και 

ακοµµάτιστοι.  

 

     Στη συνέχεια, µε σεβασµό στον θεσµό του συνεργατισµού κατατέθηκε και 

ψηφίστηκε στη Βουλή, το έτος 2011, ο νόµος 4015 που ως στόχο έχει τόσο την 

εξυγίανση του συνεταιριστικού θεσµού όσο και την περαιτέρω ανάπτυξή του. Για την 

ακρίβεια, ο συγκεκριµένος νόµος επιχειρεί: 1) την αντιµετώπιση των αδρανών και 

υπερχρεωµένων συνεταιρισµών καθώς και των συνεταιρισµών σφραγίδων, 2) την 

ουσιαστική ενεργοποίηση της συνταγµατικής επιταγής για την εποπτεία και 

προστασία, σύµφωνα µε το άρθρο 12, παράγραφος 4 του Συντάγµατος και 3) την 

διασύνδεση της συνεταιριστικής ιδέας µε το φυσικό περιβάλλον µίας 

παγκοσµιοποιηµένης αγοράς. 

 

     Όπως προαναφέρθηκε, η δεκαετία του ’80, χαρακτηρίζεται ως περίοδος πτώσης 

των συνεταιρισµών, ενώ αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι από τα πλεονάσµατα που 

κατέγραφαν οι  συνεταιρισµοί το 1980, καταγράφονται 150 δισεκατοµµύρια δραχµές 

ελλείµµατα το έτος 1989. Συνεπώς, από όλο αυτό το χρονικό διάστηµα και από τις 

εκατοντάδες υγιών συνεταιρισµών που απαριθµούνται το 1980, στις µέρες µας 

ελάχιστοι είναι οι  υγιείς συνεταιρισµοί, όπως: ο  Συνεταιρισµός της Πίνδου στην 

Ήπειρο, ο  Συνεταιρισµός της «VENUS» και της ΑΛΜΕ στην Ηµαθία, ο 
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Συνεταιρισµός της Λαµίας κ.α., καθώς και οι  Συνεταιρισµοί του Βελβενδού που 

αποτελούν παράδειγµα προς µίµηση για το τί εστί συνεταιρισµός και πώς πρέπει να 

συµπεριφέρονται τα µέλη του.  

 

     12Παρ’όλα’υτά, θύµα των π ολιτικών γεγονότων της δεκαετίας του 1980 υπήρξε 

και ο ίδιος ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, όπου έπειτα από την µακρόχρονη λειτουργία του, 

η εισχώρηση των κοµµατικών µικροβίων αποτέλεσε την κερκόπορτα για την άλωση 

του συνεργατισµού και τελικά την διάσπαση του σε ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και Ο.Π. – 

Α.Σ.  Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ». Στην ουσία, αποχώρησε από τον συνεταιρισµό 

ΑΣΕΠΟΠ µία οµάδα παραγωγών, µε στόχο την δηµιουργία ενός νέου συνεταιρισµού 

µε την επωνυµία «Η ΔΗΜΗΤΡΑ». Ο νέος συνεταιρισµός στήθηκε στα πρότυπα του 

ΑΣΕΠΟΠ, ενώ το κύριο προϊόν παραγωγής και διακίνησης των δύο συνεταιρισµών 

ήταν και είναι ακριβώς το ίδιο, δηλαδή: ροδάκινα και νεκταρίνια. Αξίζει να 

σηµειωθεί ότι εκείνη την εποχή δηµ ιουργήθηκε στην Ελλάδα πληθώρα 

συνεταιρισµών µε την συγκεκριµένη επωνυµία, ενώ η επιλογή των µελών γινόταν 

συνήθως µε πολιτικά κριτήρια.  

 

     Με την διάσπαση του συνεταιρισµού, ο  κοινωνικός αντίκτυπος στην υπό µελέτη 

περιοχή ήταν άµεσος αφού διατάραξε την συνοχή της κοινωνίας, χωρίζοντας την σε 

δύο πολιτικές παρατάξεις. Το συγκεκριµένο γεγονός, ίσχυσε στις περισσότερες 

περιοχές της χώρας µας, κατά την διάρκεια της δεκαετίας του ’80, µε τα κοµµατικά 

πάθη να είναι ιδιαίτερα έντονα και τις δύο κυρίαρχες πολιτικές δυνάµεις της εποχής 

να αβαντάρουν ακόµη περισσότερο την υπάρχουσα κατάσταση για την ικανοποίηση 

συγκεκριµένων πολιτικών συµφερόντων. Για την υπό µελέτη περιοχή, η τότε 

υπάρχουσα κοινωνική κατάσταση διατηρήθηκε µέχρι και τα µέσα της δεκαετίας του 

’90, όπου άρχισαν σταδιακά να κατευνάζονται οι  κοµµατικές αντιπαλότητες, 

επανευρίσκοντας η κοινωνία την συνοχή της, σύµφωνα µε το αίσθηµα της 

συλλογικότητας, της αλληλεγγύης και της αλληλοβοήθειας. Στη συνέχεια, από την 

ύπαρξη δύο συνεταιρισµών σε µία κωµόπολη των 4.000 κατοίκων, υπήρξε πολύ 

σηµαντικός οικονοµικός αντίκτυπος. Πιο συγκεκριµένα, η ανυπαρξία συνεργασίας 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
12	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 1η Κατηγορία: “Η Διάσπαση του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού σε Δύο 
Συνεταιρισµούς: ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού “Η ΔΗΜΗΤΡΑ” Και η Προοπτική 
Συνένωσης, της 2ης Θεµατικής Ενότητας: “Η δοµή των Συνεταιρισµών – κανονισµοί που τους διαµορφώνουν και 
εξέλιξη στη ροή του χρόνου”. 
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και ο οικονοµικός ανταγωνισµός µεταξύ των δύο συνεταιρισµών είχε ως αποτέλεσµα 

την στυγνή εκµετάλλευσή τους από την πλευρά των εµπόρων, κυρίως στο θέµα της 

τιµής του προϊόντος, µε συνέπεια την ζηµία στο σύνολο της κοινωνίας του 

Βελβενδού. 

 

     Συνεπώς, το έτος 1987, διασπάστηκε ο  αγροτικός συνεταιρισµός στο Βελβενδό 

και παρ’ότι έχουν ξεπεραστεί οι  κοµµατικές αντιπαλότητες, εξακολουθούν να 

λειτουργούν στην υπό µελέτη περιοχή δύο αγροτικοί συνεταιρισµοί, έχοντας τον ίδιο 

τρόπο οργάνωσης και διακινώντας το ίδιο προϊόν. Από το σύνολο των συνεντεύξεων 

συµπεραίνεται ότι το «Διαίρει και Βασίλευε» της εποχής, δυστυχώς λειτούργησε 

πολύ καλά και στο Βελβενδό, ενώ αποτελεί κοινή παραδοχή ότι αυτό ήταν και το 

µεγαλύτερο λάθος για τον τόπο. Ενώ οι  περισσότεροι των συνεντευξιαζόµενων 

κατανοούν τα µειονεκτήµατα της ύπαρξης δύο αγροτικών συνεταιρισµών στην ίδια 

περιοχή, θεωρούν ότι το κλίµα δεν είναι ακόµη ώριµο για να πραγµατοποιηθεί ένα 

είδος συνένωσης. Ο λόγος που υπάρχει αυτού του είδους η δ υσπιστία είναι ότι 

εξακολουθούν να υπάρχουν ακόµη κάποια κατάλοιπα από την έντονα 

πολιτικοποιηµένη δεκαετία του ’80 και την βίωση της εµπειρίας του χωρισµού, 

κυρίως από άτοµα µεγαλύτερης ηλικίας που πιθανόν να επηρεάζουν και τους 

νεότερους. Επίσης, συχνά προβάλλεται το γεγονός ότι οι  δύο συνεταιρισµοί έχουν 

χαράξει ένα διαφορετικό είδος πολιτικής, όπως είναι για παράδειγµα ο διαφορετικός  

τρόπος συγκοµιδής, διαλογής και συσκευασίας των προϊόντων, µε αποτέλεσµα να 

αποτελεί δύσκολο εγχείρηµα µία απόπειρα συνένωσης. Στην ουσία, λόγω του ότι 

ακόµη υπάρχουν κάποια κατάλοιπα από τις δυσάρεστες εµπειρίες της δεκαετίας του 

’80 σε συνδυασµό µε τον φόβο που δύναται να περικλύει µία τέτοιου είδους µεγάλη 

αλλαγή για τον τόπο, κωλύουν το θέµα της συνένωσης, παρ’ότι έχουν ξεκινήσει να 

πραγµατοποιούνται προσπάθειες προς αυτήν  την κατεύθυνση.  

 

     Σε γενικές γραµµές, δεκαεφτά (17) από τους εικοσιτέσσερις (24) 

συνεντευξιαζόµενους πιστεύουν στην ιδέα της συνένωσης και θεωρούν ότι σύντοµα, 

ίσως και αναπόφευκτα, λόγω των κοινωνικο – οικονοµικών συνθηκών τόσο σε 

εθνικό όσο και σε υπερεθνικό επίπεδο, θα πραγµατοποιηθεί. Εξ’άλλου υποστηρίζουν 

ότι τα οφέλη για τον τόπο θα είναι πολλαπλάσια τόσο σε οικονοµικό επίπεδο όσο και 

σε κοινωνικό, πολιτικό, πολιτισµικό ακόµη και τεχνικό/τεχνολογικό επίπεδο. Σε 

τελική ανάλυση, όπως σαφώς υποστηρίζεται και στις συνεντεύξεις, προκειµένου να 
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ωριµάσει το κλίµα στην υπό µελέτη περιοχή για την επίτευξη του εν λόγω 

εγχειρήµατος, δύναται σταδιακά να ξεκινήσει ανάµεσα στους δύο συνεταιρισµούς 

ένα είδος συνεργασίας που να αφορά τόσο σε οικονοµικό επίπεδο όσο και σε 

κοινωνικό, πολιτισµικό και τεχνικό/τεχνολογικό, όπως για παράδειγµα: στην 

υιοθέτηση µίας κοινής πολιτικής στην αγορά, στην από κοινού οργάνωση του 

συνόλου της παραγωγής, στην από κοινού προµήθεια φαρµάκων, υλικών 

συσκευασίας κ.α. , σε κοινά εκπαιδευτικά προγράµµατα του συνόλου των 

παραγωγών, στην από κοινού δράση για διεκδίκηση δικαιωµάτων προς όφελος των 

παραγωγών, στην από κοινού δράση για αντιµετώπιση ζητηµάτων που αφορούν στο 

σύνολο της κοινωνίας του Βελβενδού κ.α. .  

 

     Τέλος, αξίζει να αναφερθεί ότι παρά το κάκιστο ψυχολογικό κλίµα που 

επικράτησε στην υπό µελέτη περιοχή, από τις αρχές της δεκαετίας του ’80 µέχρι και 

τα µέσα της δεκαετίας του ’90, το αίσθηµα του συνεταιρισµού, της αλληλεγγύης και 

της αλληλοβοήθειας που καλλιεργούταν στο Βελβενδό επί σωρεία ετών κατάφερε να 

εξοντώσει τελικά τα κοµµατικά µικρόβια, µε αποτέλεσµα και οι  δύο αγροτικοί 

συνεταιρισµοί να είναι από τους πιο υγιείς και εύρωστους συνεταιρισµούς στην 

Ελλάδα, έχοντας συνεχώς ανοδικές τάσεις και αποτελώντας πρότυπο ανάπτυξης στον 

ελλαδικό χώρο.  

 

     Ο συνεταιρισµός, λοιπόν, αποτελεί µία πρωτοβουλία συνεργασίας µε βασικές 

αρχές την αλληλεγγύη και την αλληλοβοήθεια, που εγγυάται τη δικαιότερη και 

αποδοτικότερη µορφή οι κονοµικής ανάπτυξης, ανάδειξης και διαχείρισης των 

αγαθών από την γη καθώς και τη συνεργασία µε πίστη σε ανώτερα ιδεώδη. Καθ’όλη 

την ιστορική πορεία της υπό µελέτη περιοχής, το σύνολο της κοινωνίας δρούσε 

σύµφωνα µε τις πανανθρώπινες αξίες της δηµοκρατίας, της ειρήνης και της 

δικαιοσύνης αλλά και µε βασικό γνώµονα στην διαδικασία της αναπτυξιακής της 

πορείας το αίσθηµα της συλλογικότητας, της αλληλοβοήθειας και της αλληλεγγύης. 

Συνεπώς, τα κακώς κείµενα της δεκαετίας του ’80 δύναται να αξιοποιηθούν θετικά 

στην µελλοντική αναπτυξιακή τους πορεία, καθώς από το σύνολο της αυτόχθονης 

συσσωρεύµενης σοφίας των τελευταίων ετών συµπεραίνουµε το εξής: το αντίθετο 

του «Διαίρει και Βασίλευε» είναι το  «Η Ισχύς εν τη Ενώση», γεγονός το οποίο 

αποτελεί βίωµα για τους βελβενδινούς και σε συνδυασµό µε την ολοένα και 

αυξανόµενη εισαγωγή νέων ατόµων στον αγροτικό τοµέα ενθαρρύνεται ακόµη 
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περισσότερο η ιδέα για µία µελλοντική συνένωση των δύο συνεταιρισµών ή έστω η 

ανάπτυξη ενός είδους συνεργασίας. 

 

Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός Βελβενδού 

 

     13Ο Γυναικείος Αγροτικός Β ιοτεχνικός Συνεταιρισµός Βελβενδού ιδρύθηκε το 

έτος 1985 από τις γυναίκες της υπό µελέτη περιοχής, µε στόχο αφ’ ενός να 

αξιοποιήσουν παραγωγικά τον ελεύθερό τους χρόνο και αφ’ετέρου να αποκτήσουν 

οικονοµική ανεξαρτησία. Αρχικά, αντικείµενο των εργασιών του συνεταιρισµού ήταν 

η παραγωγή παραδοσιακών τοπικών προϊόντων, όπως: υφαντά, µαρµελάδες και 

γλυκά του κουταλιού, για την παραγωγή των οποίων απαιτούνταν ιδιαίτερες 

ικανότητες και µακρόχρονη παράδοση, στοιχεία, όµως, τα οποία ήταν κατοχυρωµένα 

από τις βελβενδινές γυναίκες.  Σ’ένα πρώτο στάδιο, νοίκιασαν έναν χώρο 200 τ.µ. και 

καθώς δεν υπήρχε ο κατάλληλος µηχανολογικός εξοπλισµός, µετέφεραν καθηµερινά 

όλα τα απαραίτητα σύνεργα από τα σπίτια τους όπως για παράδειγµα: καραβάνες, 

κουτάλες κ.α. . Στην ουσία, οι  γυναίκες ξεκίνησαν την εν λόγω επιχείρηση δίχως 

κεφάλαιο, παρά µόνο µε το µεράκι τους και επενδύοντας στην προσωπική τους 

εργασία. Στη συνέχεια, έστησαν και λειτούργησαν για αρκετά χρόνια το δ ικό τους 

κατάστηµα στην κεντρική πλατεία του Βελβενδού14, µε αποτέλεσµα η αρχικά µικρή 

παραγωγή να απορροφάται σχετικά εύκολα στην τοπική αγορά.  

 

     Όταν συστήθηκε ο συνεταιρισµός απαριθµούσε 110 µέλη, αποτελώντας έναν από 

τους µεγαλύτερους Γυναικείους Σ υνεταιρισµούς στην Ελλάδα. Στην πορεία, 

εγκαταλείφθηκε ο  τοµέας της υφαντικής τέχνης, καθώς ήταν δύσκολο να διατεθούν 

τα συγκεκριµένα προϊόντα στην αγορά, και ξεκίνησε µία ζωηρή δραστηριοποίηση 

στην παραγωγή µαρµελάδων και γλυκών του κουταλιού, τα οποία είναι γνωστά για 

την εξαιρετική ποιότητά τους τόσο λόγω της ποιοτικής πρώτης ύλης όσο και εξ 

‘αιτίας τους γεγονότος ότι παρασκευάζονται µε άκρως παραδοσιακό τρόπο, χωρίς την 

προσθήκη συντηρητικών και χρωστικών ουσιών. Έτσι, το έτος 1993, προκειµένου να 

αναπτυχθούν ακόµη περισσότερο κατάφεραν να εγκατασταθούν σε δικό του 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
13	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 7η Θεµατική Ενότητα: “Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός 
Βελβενδού”. 
	  
14	  Το συγκεκριµένο κατάστηµα δεν υφίσταται πλέον. 
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ιδιόκτητο κτήριο, 1.000 τ.µ., και προµηθεύτηκαν νέα σύγχρονα µηχανήµατα µε 

µεγάλη παραγωγική δυναµικότητα. Οι συγκεκριµένες επενδύσεις ξεπέρασαν τα 

300.000 ευρώ και χρηµατοδοτήθηκαν σχεδόν αποκλειστικά από ξένα κεφάλαια 

(LEADER, ΤΟΠΙΚΟΣ ΠΟΡΟΣ, Τραπεζικό δάνειο).  

 

     Επίσης, κατά το πρώτο διάστηµα λειτουργίας του συνεταιρισµού, 

πραγµατοποιήθηκαν εκπαιδευτικά σεµινάρια για τα µέλη του, τα οποία αφορούσαν 

στην παρασκευή της µαρµελάδας αλλά και στον τρόπο που θα µπορούσε να 

αξιοποιηθεί η τεχνολογία σε συνδυασµό µε την παράδοση. Τα συγκεκριµένα 

σεµινάρια αποδείχθηκαν ιδιαίτερα χρήσιµα, αφού κατάφεραν οι  γυναίκες να 

αποκτήσουν ένα είδος τεχνογνωσίας. Ω στόσο, αξίζει να σηµειωθεί ότι ο 

υπερσύγχρονος µηχανολογικός εξοπλισµός που προµηθεύτηκε ο  συνεταιρισµός, 

προκειµένου να αναβαθµίσει την ποιότητα παραγωγής του, αποτέλεσε ένα σηµαντικό 

µειονέκτηµα, αφού τα µέλη δεν είχαν τις απαραίτητες εξειδικευµένες γνώσεις ώστε 

να τον λειτουργήσουν σωστά και συνεπώς ένα µέρος του δεν αξιοποιήθηκε ποτέ. 

 

     Στην συνέχεια, η λειτουργία του συνεταιρισµού ορίζεται βάσει καταστατικού, ενώ 

αποφάσεις που αφορούν σε θέµατα διαχείρισής του, λαµβάνονται από το Διοικητικό 

Συµβούλιο, το οποίο αποτελείται από την Πρόεδρο, την Α ντιπρόεδρο, την 

Γραµµατέα και τα µέλη, έπειτα από πραγµατοποίηση Γενικών Συνελεύσεων. Ο 

συνεταιρισµός λειτουργεί βάσει εποχικού προσωπικού, συνήθως από τον Απρίλιο 

µέχρι και τον Οκτώβριο, ενώ για την παρασκευή των προϊόντων προµηθεύονται 

φρούτα κυρίως από το Βελβενδό, όπως είναι: ροδάκινα, βερίκοκα, δαµάσκηνα, µήλα, 

κυδώνια, κεράσια, αχλάδια και αχλαδόµηλα, καθώς και από άλλες περιοχές όπως 

είναι η Πελοπόννησος για το πορτοκάλι, τα Μεσόγεια για τα σύκα, η Κατερίνη για 

την φράουλα κ.α. .  

 

     Αξίζει να σηµειωθεί ότι η τοποθεσία της υπό µελέτη περιοχής, όντας γεωγραφικά 

αποµονωµένη, έπαιξε καθοριστικό ρόλο στην εώς τότε επιτυχηµένη πορεία του 

συνεταιρισµού, αφού, προκειµένου ν α απορροφηθούν τα προϊόντα, αναγκαία 

συνθήκη αποτέλεσε η προώθησή τους σε όσο το δυνατόν περισσότερα σηµεία του 

ελλαδικού χώρου. Με αυτόν τον τρόπο λειτούργησε ο εν λόγω συνεταιρισµός, από το 

1985 εώς το 2004, µε το προϊόν να έχει εξαπλωθεί σε όλη την Ελλάδα, 
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συµπεριλαµβανοµένων και των πιο µεγάλων αλυσίδων super market, όπως είναι ο 

Βασιλόπουλος, ο Σκλαβενίτης κ.α. . 

 

     Από το έτος 2004 κι έπειτα, πραγµατοποιήθηκε µία µορφή συνεργασίας του 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού µε τον Γυναικείο Αγροτικό και Βιοτεχνικό Συνεταιρισµό 

Βελβενδού, µε τον πρώτο να αναλαµβάνει τον τοµέα της εµπορίας του προϊόντος. Η 

συγκεκριµένη συνεργασία προέκυψε από τον συνδυασµό δύο παραγόντων. Από την 

µία πλευρά, ενώ ο Γυναικείος Συνεταιρισµός ξεκίνησε την λειτουργία του µε όλα τα 

εχέγγυα για µία ανοδική πορεία, στην αναπτυξιακή του διαδροµή συνάντησε κάποια 

εµπόδια τα οποία ανέστειλαν σηµαντικά την περαιτέρω ανάπτυξή του, όπως είναι: η 

διστακτική στάση των γυναικών για ανάληψη ρίσκου κι επιπλέον άνοιγµα στην 

αγορά - παρ’ότι εµφανίστηκαν τέτοιου είδους ευκαιρίες στη ροή του χρόνου ακόµη 

και για προώθηση του προϊόντος στο εξωτερικό, η έλλειψη κεφαλαίου κίνησης σε 

συνδυασµό µε την ύπαρξη τραπεζικού δανείου καθώς και η απουσία κατάλληλων 

ατόµων µε τις απαραίτητες γνώσεις που να µπορούν να ηγηθούν του συνεταιρισµού, 

µε στόχο τόσο το οικονοµικό όφελος όσο και το κοινωνικό.  

 

     Άµεσο αποτέλεσµα ήταν, τα τελευταία χρόνια, να έχει µειωθεί τόσο η παραγωγή 

όσο και τα µέλη του συνεταιρισµού, µε τις γυναίκες να έχουν φτάσει σε πραγµατικό 

αδιέξοδο και το µέλλον του συνεταιρισµού να θεωρείται αβέβαιο. Από την άλλη 

πλευρά, ο  ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, όντας εύρωστος και υγιής, καθώς τον ενδιέφερε 

ιδιαίτερα ο τοµέας της µεταποίησης, αφού αποτελεί µία σηµαντική διέξοδο για τα 

νωπά προϊόντα, προχώρησε σε µία συνεργασία µε τον Γυναικείο Συνεταιρισµό, ο 

οποίος συνέχισε να υφίσταται σαν οντότητα, παράγοντας τα ίδια προϊόντα που 

παρήγαγε και προηγουµένως, και τον ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού να αναλαµβάνει καθ’ 

ολοκληρίαν το εµπορικό κοµµάτι των προϊόντων.  

 

     Τέλος, ενώ κατά την πρώτη περίοδο συνεργασίας των δύο σ υνεταιρισµών, η 

προώθηση του προϊόντος ακολουθούσε ανοδική πορεία, τα τελευταία χρόνια, εξ 

‘αιτίας της οικονοµικής κρίσης αλλά και της αυξηµένης τιµής του προϊόντος λόγω 

της αναβαθµισµένης ποιότητάς του, έχει µειωθεί κατά πολύ η κατανάλωση, µε 

αποτέλεσµα ο  τοµέας της µεταποίησης στην υπό µελέτη περιοχή να παρουσιάζει 

πτωτικές τάσεις. Στην παρούσα φάση, το θέµα τελεί υπό συζήτηση για την 

µελλοντική του εξέλιξη, ενώ αποτελεί κοινή παραδοχή από τις συνεντεύξεις, ότι 
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πρέπει άµεσα να πραγµατοποιηθούν κάποιες κινήσεις για την διάσωση του εν λόγω 

τοµέα καθώς µέσα από  την ιστορική του εξέλιξη αντικατοπτρίζεται η πολιτισµική 

ταυτότητα της κοινωνίας του Βελβενδού, όπως επίσης συµβάλλει σηµαντικά τόσο 

στην οικονοµική ανάπτυξη του τόπου όσο και στην κοινωνική, πολιτισµική και 

τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη. 

 

   4.4.3. Αντίληψη για την έννοια του συνεταιρισµού σύµφωνα µε τα 

αποτελέσµατα των συνεντεύξεων  

 

     Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, ο  συνεταιρισµός για την περιοχή του 

Βελβενδού αποτελεί τ ον κύριο παράγοντα ανάπτυξής της, καθώς αντιλαµβάνεται 

τόσο µε την οικονοµική έννοια όσο και µε την κοινωνική, πολιτισµική, πολιτική και 

τεχνική/τεχνολογική έννοια, συµβάλλοντας, µε αυτόν τον τρόπο, στην 

ολοκληρωµένη ανάπτυξη της υπό µελέτη περιοχής. Πιο συγκεκριµένα, για την 

αντίληψη της έννοιας του συνεταιρισµού, παρακάτω παρατίθενται κάποια 

αποσπάσµατα των συνεντεύξεων από την ποιοτική έ ρευνα που εκπονήθηκε στο 

Βελβενδό Κοζάνης.15 

 

«Ένωση κάποιων ανθρώπων, έχοντας ως σκοπό την καλύτερη διακίνηση 

προϊόντων, αποκτώντας µεγαλύτερη εµπορική δύναµη.» 

 

«Συνεταιρισµός θα πει το εξής: εί ναι µία οµ άδα ανθρώπων οι οποίοι 

συνεργάζονται µεταξύ τους ουσιαστικά[...]και δηµιουργεί όλο αυτό που 

βλ’επεις, το οποίο δεν αξιολογείται πλέον χρηµατικά: αυτό θα πει 

συνεταιρισµός. Και από εκεί και πέρα στο ότι ακολουθούνται κάποιοι κανόνες 

ίσοι απέναντι σε όλους.» 

 

«Συνεταιρισµός είναι µία ένωση προσώπων[....] Ο συνεταιρισµός θεωρούµε ότι 

είναι το σπίτι του καθενός. Η µεγαλύτερη µας περιουσία: αυτό είναι ο 

συνεταιρισµός.» 

 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
15	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 3η Κατηγορία: “Πως Αντιλαµβάνεται η  έννοια του Συνεταιρισµού”, της 1ης 
Θεµατικής Ενότητας: “Το θέµα του Κοινοτισµού και της συλλογικότητας στο Βελβενδό Κοζάνης”. 
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«Συνεταιρισµός είναι συνεργασία σε όλα τα επίπεδα[...] Δεν µπορεί να 

διανοηθεί ο βελβεντινός να παράγει χωρίς συνεταιρισµό. Τέλος.» 

 

«Συνεταιρισµός είναι µία οµ άδα ανθρώπων - να είναι όλοι µία γροθιά 

ενωµένοι[...]» 

 

«Συνεταιρισµός είναι ένας φορέας ο  οποίος έχει δηµιουργηθεί από κάποιους 

ανθρώπους για να διοχετεύονται καλύτερα τα προϊόντα τους στην αγορά, πιο 

οργανωµένα θα λέγαµε, έχοντας περισσότερη ποσότητα για να έχουν καλύτερη 

διάθεση στην αγορά και να πετυχαίνουν καλύτερες τιµές.» 

 

«Συνεταιρισµός είναι το καλύτερο απ’όλα, αλλά συνεταιρισµοί υπάρχουν 

πολλοί στην Ελλάδα, λίγοι όµως είναι αυτοί που είναι ενωµένοι και υγιείς[…]» 

 

«Συνεταιρισµός σηµαίνει όλοι µαζί, εµείς και όχι εγώ[…] Ο συνεταιρισµός δεν 

είναι µόνο η δουλειά και η επιχείρηση αλλά είναι και η όλη ιδέα. Η ιδέα ότι 

βρίσκεσαι σε µία οµάδα, που  οµάδα σηµαίνει ότι σκέφτοµαι και τον διπλανό 

µου.» 

 

«Συνεταιρισµός θα πει δουλεύουµε όλοι µαζί για όλους, προσφέρουµε για να 

γίνει αυτό ανταποδοτικό προς εµ άς, αυτή είναι η φιλοσοφία του 

συνεταιρισµού[…]» 

 

«Ο συνεταιρισµός είναι µία δύσκολη λέξη αλλά έχει µία πολύ καλή έννοια, 

τουλάχιστον στο Βελβεντό, και παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πολλοί που 

θέλουν να την αποδυναµώσουν γιατί δεν τους συµφέρει να υπάρχουν 

συνεταιρισµοί. Συνεταιρισµός θα πει, µία οµάδα παραγωγών που συνεργάζεται, 

µε όλα τα υπέρ και όλα τα κατά. Ο συνεταιρισµός περικλύει ένα σύνολο ιδεών 

που πρέπει να αποδεχτείς.» 
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   4.4.4. Η δοµή των αγροτικών συνεταιρισµών στο Βελβενδό Κοζάνης16 

 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

 

     Αρχικά, το σύνολο της λειτουργίας του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού ορίζεται βάσει του 

καταστατικού και του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας. Διοικείται από 9µελές 

Διοικητικό Συµβούλιο: Πρόεδρος, Αντιπρόεδρος, Γραµµατέας, Ταµίας και τα µέλη, 

το οποίο εκλέγεται, µέσω πραγµατοποίησης Γενικής Συνέλευσης, από τα µέλη του 

συνεταιρισµού κάθε τέσσερα χρόνια. Έπειτα από απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, 

ορίζεται για τον Πρόεδρο του συνεταιρισµού πάγια αντιµισθία, λόγω του χρόνου που 

αφιερώνει για τον ίδιο τον συνεταιρισµό. Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός, ότι υπήρξε 

τροποποίηση του καταστατικού, σύµφωνα µε την οποία τα µέλη του Δ.Σ. πρέπει 

υποχρεωτικά να είναι παραγωγοί. Στη συνέχεια, βάσει του νόµου 4015, επανέρχεται 

το Εποπτικό Συµβούλιο, το οποίο είναι 3µελές, όπου παράλληλα µε τους ορκωτούς 

λογιστές εποπτεύει την λειτουργία του Δ.Σ. .  

 

     Επιπροσθέτως, υπάρχουν 8 µόνιµοι υπάλληλοι στα γραφεία του συνεταιρισµού 

στο Βελβενδό, ανάλογα µε τα επιµέρους τµήµατα που υποστηρίζει, όπως είναι: ο 

Γενικός Διευθυντής, ο  Γεωπόνος, ο  Υπεύθυνος Πωλήσεων, τα άτοµα που 

υποστηρίζει το τµήµα διαχείρισης καθώς και τα άτοµα εκείνα που είναι υπεύθυνα για 

την συντήρηση του εξοπλισµού και για την αποθήκη γεωργικών φαρµάκων. Επίσης, 

στη διαχείριση του συνεταιρισµού υπάγεται κι ένα υποκατάστηµα που λειτουργεί 

στην κεντρική λαχαναγορά Αθηνών, το οποίο απασχολεί µόνιµα δύο υπαλλήλους. 

Στη συνέχεια, τα τελευταία χρόνια αποχώρησαν από τον συνεταιρισµό εφτά άτοµα, 

λόγω συνταξιοδότησης, τα οποία δεν αντικαταστάθηκαν, καθώς επρόκειτο για θέσεις 

οι οποίες ήταν διπλές και συνεπώς ήδη καλυµµένες. Με τον συγκεκριµένο τρόπο, 

πραγµατοποιήθηκε µία προσπάθεια µείωσης του κοστολογίου, διατηρώντας τον 

απαραίτητο αριθµό ατόµων στο µόνιµο προσωπικό, προκειµένου να καλύπτονται 

επαρκώς οι  ανάγκες του συνεταιρισµού και να υποστηρίζεται σωστά η λειτουργία 

του. Όµως, καθώς ο  συνεταιρισµός παρουσιάζει ανοδική πορεία, πιθανολογείται ότι 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
16	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 2η Θεµατική Ενότητα: “Η Δοµή των Συνεταιρισµών – Κανονισµοί που τους 
διαµορφώνουν και εξέλιξη στη ροή του χρόνου”. 
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µελλοντικά θα πραγµατοποιηθούν προσλήψεις, υποστηρίζοντας την άποψη ότι αυτή 

τη φορά θα είναι περισσότερο στοχευµένες.  

 

     Στην συνέχεια, ο  συνεταιρισµός απαριθµεί περίπου 400 παραγωγούς, εκ των 

οποίων όλοι διαµένουν στο Βελβενδό, εξαιρουµένων κάποιων συνεργασιών, που 

έχουν αναπτυχθεί τα τελευταία χρόνια, µε κάποιους παραγωγούς από άλλες περιοχές 

του ελλαδικού χώρου για τους οποίους έχει αναλάβει ο  συνεταιρισµός την εµπορία 

των προϊόντων τους. Επίσης, απασχολεί και εποχικό προσωπικό όπου ανάλογα µε 

την εποχή κ υµαίνεται από 20 εώς 100 άτοµα, συµβάλλοντας σε σηµαντικό βαθµό 

στην καταπολέµηση της ανεργίας στην υπό µελέτη περιοχή.  

 

     Τέλος, ο  συνεταιρισµός καλύπτει µία έκταση 30 στρεµµάτων, στα οποία 

στεγάζονται τα γραφεία, ο χώρος παραλαβής και φόρτωσης των προϊόντων, ο χώρος 

διαλογής, 11 ψυκτικοί θάλαµοι, αποθήκη γεωργικών φαρµάκων καθώς και άλλοι 

αποθηκευτικοί χώροι. Αξίζει να σηµειωθεί ότι ο  εξοπλισµός του ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού, ανανεώνεται και αναβαθµίζεται συνεχώς, σύµφωνα µε τις εξελίξεις στον 

χώρο των οπωροκηπευτικών. 

 

Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

 

     Ο Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» απαρτίζεται από τέσσερα τµήµατα, τα 

οποία είναι: 1) το Γεωτεχνικό Τµήµα, υπεύθυνος του οποίου είναι ο  γεωπόνος του 

συνεταιρισµού, ο  οποίος συνεργαζόµενος µε ένα γεωτεχνικό γραφείο στην Βέρροια, 

επιβλέπει το σύνολο της παραγωγής και δίνει κατευθυντήριες γραµµές στους 

παραγωγούς του συνεταιρισµού, 2) το Τεχνικό Τµήµα, το οποίο απαρτίζεται από 

έναν ηλεκτρολόγο µηχανικό και έναν ψυκτικό, υποχρέωση των οποίων είναι να 

επιβλέπουν τον µηχανολογικό εξοπλισµό 3) το Οικονοµικό Τµήµα – Λογιστήριο, το 

οποίο απασχολεί µόνιµα ένα άτοµο, τον λογιστή του συνεταιρισµού και 4) το Τµήµα 

Διοίκησης Πωλήσεων, όπου ο  Γενικός Διευθυντής επιβλέπει τον τοµέα των 

πωλήσεων και του marketing καθώς και όλα τα υπόλοιπα τµήµατα.  
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     Το σύνολο της λειτουργίας του συνεταιρισµού ορίζεται βάσει καταστατικού και 

εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας17, ενώ διοικείται από το 7µελές Διοικητικό 

Συµβούλιο, το οποίο εκλέγεται από τα µέλη του συνεταιρισµού, έπειτα από 

πραγµατοποίηση Γενικής Συνέλευσης, κάθε 4 χρόνια. Σύµφωνα µε τον νέο νόµο, 

4015, έχει επανέλθει το Εποπτικό Συµβούλιο, το οποίο εκλέχθηκε για πρώτη φορά µε 

τις εκλογές του Νοεµβρίου το έτος 2012. Για το συγκεκριµένο Συµβούλιο αλλά και 

για το σύνολο των αιρετών δεν προβλέπεται µισθός, δικαιούνται, όµως, ηµερήσιες 

αποζηµιώσεις. Επίσης, κατά την περίοδο έντονης δραστηριότητας του 

συνεταιρισµού, περίπου 6 µήνες τον χρόνο, απασχολείται εποχικό προσωπικό, 

δίνοντας προτεραιότητα σε άτοµα που είναι από την υπό µελέτη περιοχή, 

συµβάλλοντας µε αυτόν τον τρόπο στην µείωση της ανεργίας του Βελβενδού. 

 

     Τέλος, ο  συνεταιρισµός καλύπτει έκταση 15 στρεµµάτων όπου στεγάζονται τα 

γραφεία, το διαλογητήριο, ο  χώρος παραλαβής και φόρτωσης των προϊόντων, 7 

ψυκτικοί θάλαµοι κ αθώς και διάφοροι άλλοι αποθηκευτικοί χώροι. Όπως και ο 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού έτσι και ο Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», ανανεώνει 

και αναβαθµίζει συνεχώς τον µηχανολογικό εξοπλισµό, µε την προσθήκη 

µηχανηµάτων νέας τεχνολογίας καθώς και µε εφαρµογές που διασφαλίζουν την 

ποιότητα του προϊόντος. 

 

   4.4.5. Το κύριο προϊόν των συνεταιρισµών και ο τρόπος διαχείρισής του 

 

     Για την περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης, η τελική επιλογή της 

ροδακινοκαλλιέργειας, µε το ροδάκινο ως κύριο προϊόν παραγωγής και διακίνησης, 

οφείλεται κυρίως στο γεγονός ότι αποτελεί µία πιο εύκολη καλλιέργεια, σε σχέση µε 

τις προηγούµενες που δοκιµάστηκαν στην περιοχή, καθώς και περισσότερο 

παραγωγική αποδίδοντας ένα εξαιρετικά ποιοτικό προϊόν, βάσει των κλιµατολογικών 

και εδαφολογικών συνθηκών της υπό µελέτη περιοχής. Ωστόσο, πρόκειται για µία 

ιδιαίτερα δεσµευτική καλλιέργεια, αφού η φροντίδα της απαιτεί την ενασχόληση του 

παραγωγού καθ’όλη τ ην διάρκεια του χρόνου, αποτελώντας τον κύριο παράγοντα 

αποτροπής για εντατική και συστηµατική ενασχόληση µε άλλα είδη αγροτικής 

καλλιέργειας.  Συνεπώς, το κύριο προϊόν παραγωγής των δύο συνεταιρισµών είναι τα 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
17	  Βλ. Παράρτηµα 2: Καταστατικό Ο.Π. – Α.Σ.Βελβεντού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» και Εσωτερικός Κανονισµός 
Λειτουργίας. 
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ροδάκινα και τα νεκταρίνια, το τρίτο κατά σειρά προϊόν είναι τα µήλα, ενώ υπάρχουν 

σε κάποιες µικρές ποσότητες διάφορα άλλα προϊόντα, όπως είναι: τα δαµάσκηνα, τα 

κυδώνια, οι τοµάτες κ.α. .  

 

     Αξίζει να αναφερθεί ότι ενώ στην υ πό µελέτη περιοχή έχουν πραγµατοποιηθεί 

προσπάθειες για βιολογική καλλιέργεια της ροδακινιάς, το συγκεκριµένο εγχείρηµα 

δεν απέδωσε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα, καθώς η εν λ όγω καλλιέργεια έχει 

πολλούς εχθρούς και προκειµένου να επιτευχθεί µία καλή παραγωγή κρίνεται 

αναγκαία η χρήση φυτοφαρµάκων. Ακολούθως, όπως ήδη έχει αναφερθεί, και οι δύο 

αγροτικοί συνεταιρισµοί που δραστηριοποιούνται στο Βελβενδό Κοζάνης, από το 

έτος 2003 εφαρµόζουν πλήρως το «σύστηµα της ολοκληρωµένης παραγωγής», βάσει 

του οποίου µειώνεται σηµαντικά η αλόγιστη χρήση των φυτοφαρµάκων και 

παράγεται ένα ποιοτικό και ασφαλές προϊόν για τον καταναλωτή.  

 

     18Πιο συγκεκριµένα, η καλλιεργητική φροντίδα ξεκινάει από τον Νοέµβρη όπου 

πραγµατοποιείται ο πρώτος και πιο βασικός ψεκασµός των δένδρων. Κατά τον µήνα 

Μάρτιο ξεκινάει ο  δεύτερος ψεκασµός και στην συνέχεια πραγµατοποιούνται 

επαναληπτικοί ψεκασµοί ανά 15 ηµέρες. Τον Μάϊο ξεκινάει η άρδευση των δέντρων 

και η αραίωση των καρπών. Από αρχές Ιούνη εώς και τέλος Σεπτέµβρη 

πραγµατοποιείται η συγκοµιδή των ποικιλιών, όπως κάθε ποικιλία ωριµάζει στον 

χρόνο της. Η καλλιεργητική φροντίδα των δένδρων πραγµατοποιείται πάντα υπό την 

καθοδήγηση του συνεταιρισµού, από την στιγµή φύτεψης του δένδρου µέχρι και την 

τελική εκκαθάριση του προϊόντος στον παραγωγό. Επίσης, οι αγροτικοί 

συνεταιρισµοί της υπό µελέτη περιοχής, έχοντας ως στόχο την ανοδική εξελιγχτική 

πορεία του αγροτικού τοµέα, τον σωστό προγραµµατισµό της παραγωγής και την 

βελτίωση της ποιότητας των προϊόντων, παροτρύνουν, καθοδηγούν κατάλληλα και 

ενισχύουν οικονοµικά τους παραγωγούς στην φύτεψη νέων δενδρυλλίων, µέσω της 

συµµετοχής τους σε επιχειρησιακά προγράµµατα που αφορούν σε αγροτικές 

ενισχύσεις, χορηγούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τον γεωργικό τοµέα.  

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
18	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στ ο Παράρτηµα 1, στην 2η Υποκατηγορία: “ Το Κύριο Προϊόν των Συνεταιρισµών και ο  τρόπος 
διαχείρισής του”, της 1ης Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών στόχων”, της 4ης Θεµατικής 
Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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     Στη συνέχεια, από τ ην στιγµή που ο  παραγωγός παραδίδει το προϊόν στον 

συνεταιρισµό µέχρι και την τελική του διάθεση στην αγορά, ακολουθείται µία 

συγκεκριµένη διαδικασία. Η εν λόγω διαδικασία διαφέρει στους δύο συνεταιρισµούς, 

εξ’αιτίας τους διαφορετικού τρόπου συγκοµιδής που υποστηρίζουν. Όσον αφορά 

στον ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, αρχικά πραγµατοποιείται µία πρώτη διαλογή στην ράµπα 

παραλαβής όπου καταµετρούνται τα προϊόντα, ενώ γίνονται και οι  κατάλληλοι 

ποιοτικοί έλεγχοι ώστε να πληροί τ ο προϊόν τις κατάλληλες προϋποθέσεις 

προκειµένου να διατεθεί στην αγορά. Έπειτα, παραµένουν τα προϊόντα σε ένα 

θάλαµο υποδοχής, όπου βρίσκονται σε αναµονή µέχρι να τυποποιηθούν. Η  

τυποποίηση συνιστά µία διαδικασία όπου οµαδοποιούνται τα προϊόντα µε βάση την 

ποικιλία, ώστε να επεξεργαστούν στο διαλογητήριο ανά ο µάδα προϊόντος. 

Ακολούθως, στο διαλογητήριο σ’ένα πρώτο σταδίο πραγµατοποιείται προδιαλογή 

όπου διαχωρίζονται τα προϊόντα που είναι για διάθεση στην αγορά µε τα προϊόντα 

που προορίζονται για χ υµοποίηση και σ’ένα δεύτερο στάδιο γίνεται διαλογή των 

προϊόντων που συνιστούν πρώτης και δεύτερης ποιότητας ώστε να διατεθούν στις 

κατάλληλες αγορές. Στην πορεία, γίνεται µία δεύτερη διαλογή ανάλογα µε το χρώµα, 

το βάρος ή την διάµετρο του προϊόντος και τελικά πραγµατοποιείται η τυποποίηση 

από το προσωπικό, παραµένοντας σε θαλάµους µε κανονική ψύξη µέχρι να διατεθεί 

στην αγορά.  

 

     Όσον αφορά, στον Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», η διαδικασία είναι 

παρόµοια, µε την διαφορά ότι ο  παραγωγός δεν παραδίδει τα προϊόντα 

συσκευασµένα και συνεπώς η διαδικασία της διαλογής και της συσκευασίας 

πραγµατοποιείται στο διαλογητήριο και σ υσκευαστήριο του συνεταιρισµού και 

συνεπώς προηγείται όλων των υπόλοιπων σταδίων. Σηµαντικό είναι το γεγονός ότι 

και στους δύο συνεταιρισµούς υπάρχουν τα κατάλληλα συστήµατα ιχνηλασιµότητας, 

βάσει των οποίων όλα τα προϊόντα είναι κωδικοποιηµένα, µε µοναδικό κωδικό για 

τον κάθε παραγωγό, όπου σε περίπτωση παρουσίασης κάποιου προβλήµατος δύναται 

να διασταυρωθεί εάν το γεγονός που υποστηρίζεται όντως υφίσταται. 

 

     Όπως ήδη έχει αναφερθεί, αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι µία από τις βασικές 

διαφορές των δύο αγροτικών συνεταιρισµών, ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και Ο.Π. – Α.Σ. 

Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», αποτελεί ο  διαφορετικός τρόπος συγκοµιδής του 

προϊόντος, όπου ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού πραγµατοποιεί την διαδικασία της διαλογής 
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και συσκευασίας στο κτήµα, ενώ ο Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

πραγµατοποιεί την συγκεκριµένη διαδικασία στο διαλογητήριο και συσκευαστήριο 

του συνεταιρισµού. Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, ο καθένας από τους δύο 

τρόπους συγκοµιδής παρουσιάζει τόσο πλεονεκτήµατα όσο και µειονεκτήµατα, 

ωστόσο, υποστηρίζεται ότι η εν λόγω επιλογή από την πλευρά των συνεταιρισµών 

συµβάλλει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην διαδικασία της αναπτυξιακής τους 

πορείας.  

 

     Για την ακρίβεια, ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού αποτελεί έναν από τους λίγους 

συνεταιρισµούς, τόσο σε εθνικό όσο και σε υπερεθνικό επίπεδο, που πραγµατοποιεί 

τον συγκεκριµένο τρόπο συγκοµιδής, όπου σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των 

συνεντεύξεων ο λόγος διατήρησής του έγκειται στο γεγονός ότι παρουσιάζει 

σηµαντικά πλεονεκτήµατα σε σχέση µε άλλους τρόπους συγκοµιδής. Αρχικά, ο 

συγκεκριµένος τρόπος αποφέρει καλύτερα αποτελέσµατα όσον αφορά στην ποιότητα 

του προϊόντος, αφού έχει την δυνατότητα να ωριµάσει το φρούτο στο δέντρο, 

αποδίδοντας κ αλύτερα γευστικά χαρακτηριστικά, γεγονός το οποίο αναγνωρίζεται 

τόσο στο πεδίο της αγοράς όσο και στο καταναλωτικό κοινό. Όταν το φρούτο 

πρόκειται να περάσει από το διαλογητήριο, προϋποτίθεται η πρώιµη συγκοµιδή του, 

µε αποτέλεσµα να χάνει τόσο σε όγκο και βάρος όσο και στα ποιοτικά του 

χαρακτηριστικά, έχοντας σηµαντικές επιπτώσεις στην διαµόρφωση της τελικής τιµής 

προκειµένου να διατεθεί στην αγορά. Στην συνέχεια, καθώς το προϊόν συσκευάζεται 

στο κτήµα αποφεύγεται σε σηµαντικό βαθµό η ταλαιπωρία που δύναται να υποστεί 

το φρούτο όταν πρόκειται να περάσει από την διαδικασία του διαλογητηρίου. Με 

αυτόν τον τρόπο, αφ’ ενός δεν υπάρχουν απώλειες στα προϊοντα και αφ’ετέρου 

συγκοµίζεται ένα προϊόν το ο ποίο είναι πολύ ανθεκτικό, γεγονός που παίζει 

σηµαντικό ρόλο τόσο στην διάθεση των προϊόντων στην εσωτερική αγορά όσο και 

στις εξαγωγές. Επίσης, υπό αυτές τις συνθήκες, υπάρχει η δυνατότητα διατήρησης 

κάποιων παλιών καλών ποικιλιών ροδακίνου, γεγονός που αποτελεί κι έναν από τους 

βασικούς στόχους του συνεταιρισµού, οι οποίες τελούν υπό εξαφάνιση και δεν 

δύναται να περάσουν από την διαδικασία του διαλογητηρίου.  

 

     Όµως, ενώ, ο εν λόγω τρόπος συγκοµιδής αποδίδει ένα καλύτερο ποιοτικό και 

οικονοµικό αποτέλεσµα για το σύνολο της παραγωγής, προϋποθέτει µεγαλύτερο 

κόπο για τον ίδιο τον παραγωγό και προκειµένου να επιτευχθεί το αναµενόµενο 
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αποτέλεσµα απαιτείται να συµµετέχουν στην συγκεκριµένη διαδικασία και τα 

υπόλοιπα µέλη της οικογένειας, γεγονός το οποίο δεν δραχµοποιείται µε κανέναν 

τρόπο αφού αποτελεί εργασία της οικογένειας. Από την άλλη πλευρά, όταν το προϊόν 

δύναται να περάσει από διαλογητήριο και συσκευαστήριο, αφ’ ενός µειώνεται 

σηµαντικά τόσο το προσωπικό κόστος στη διαδικασία της συγκοµιδής όσο και ο 

κόπος του παραγωγού και αφ’ ετέρου αυξάνεται το τονάζ, µε θετικά οικονοµικά 

αποτελέσµατα για τον ίδιο τον παραγωγό. Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των 

συνεντεύξεων, υποστηρίζεται ότι µε την διαλογή και συσκευασία του προϊόντος στις 

εγκαταστάσεις του συνεταιρισµού δεν υποβαθµίζεται η ποιότητα του προϊόντος ενώ 

ένα ακόµη πλεονέκτηµα αποτελεί το γεγονός ότι τα προϊόντα οργανώνονται σε 

παρτίδες κωδικοποιηµένες, που δεν τις γνωρίζει κανείς άλλος πέρα από την διοίκηση 

του συνεταιρισµού και τον ίδιο τον παραγωγό, διατηρώντας µε αυτόν τον τρόπο µία 

στάση ουδετερότητας ώστε να αποφεύγεται η επιλογή ως προς αυτά βάσει κάποιων 

συµφερόντων, αφού στην διαλογή µπορεί να εργάζονται ακόµη και συγγενικά 

πρόσωπα των παραγωγών. Όµως, ο  συγκεκριµένος τρόπος έχει αρνητικές συνέπειες 

σε ότι αφορά στην διαµόρφωση της τιµής για την διάθεση του προϊόντος καθώς οι 

παραγωγοί επιβαρύνονται από το κόστος που συνεπάγεται η λειτουργία του 

διαλογητηρίου και του συσκευαστηρίου.  

 

     Τέλος, µεγάλο µειονέκτηµα και στις δύο περιπτώσεις, συνιστά ο κατακερµατισµός 

της γης αφού αυτοµάτως συνεπάγεται η επιβάρυνση του παραγωγού µε επιπλέον 

λειτουργικά έξοδα, καθ’όλη τη διάρκεια της καλλιεργητικής φροντίδας των δένδρων, 

ενώ, ιδιαίτερα για τους παραγωγούς του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, το γεγονός ότι ο 

κλήρος είναι µικρός στην υπό µελέτη περιοχή συµβάλλει σηµαντικά στην διατήρηση 

του συγκεκριµένου τρόπου συγκοµιδής που υποστηρίζει ο  εν λόγω συνεταιρισµός, 

καθώς δεν στοχεύουν στο υπερτονάζ αλλά στην παραγωγή ενός ποιοτικού προϊόντος. 

Τελικά, προκειµένου να καταφέρουν οι παραγωγοί να µειώσουν τα λειτουργικά τους 

έξοδα, πραγµατοποιείται µία προσπάθεια από την πλευρά τους για συγκέντρωση του 

συνόλου των στρεµµάτων σε ένα σηµείο, είτε µε ανταλλαγή κτηµάτων είτε µε την 

αγορά νέων. 

 

     Σύµφωνα µε την ανάλυση που πραγµατοποιήθηκε παραπάνω, ο  διαφορετικός 

τρόπος συγκοµιδής των δύο συνεταιρισµών έχει σηµαντικό οικονοµικό και κοινωνικό 

αντίκτυπο για την υπό µελέτη περιοχή. Κατ’αρχήν, η διατήρηση δύο διαφορετικών 
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συστηµάτων συγκοµιδής, συνέβαλλε µε την πάροδο του χρόνου στο γεγονός της 

µεταπήδησης των παραγωγών του τόπου από τον έναν συνεταιρισµό στον άλλον, 

ανάλογα µε την προσωπική θεώρηση του καθ’ενός για τα µειονεκτήµατα και τα 

πλεονεκτήµατα που υποστηρίζει το καθ’ένα από αυτά. Κατ’ ακολουθίαν, καθώς, 

πλέον, έχει σταθεροποιηθεί ο  αριθµός των µελών του κάθε συνεταιρισµού, έχει 

παγιωθεί η άποψη από το σύνολο των µελών τους ότι ο  συγκεκριµένος τρόπος 

συγκοµιδής που πραγµατοποιείται αποτελεί και την ειδοποιό διαφορά στην 

οργάνωση της παραγωγής του κάθε συνεταιρισµού µε στόχο την ανοδική του πορεία 

στο πλαίσιο της αναπτυξιακής διαδικασίας.  

 

     Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, καθώς δεν υπάρχει διάθεση αλλαγής στο 

συγκεκριµένο θέµα από την πλευρά των συνεταιρισµών, αποτελεί έναν από τους πιο 

βασικούς ανασταλτικούς παράγοντες στην προοπτική συνένωσης. Επί της ουσίας, οι 

κύριοι παράγοντες που αποτρέπουν το εγχείρηµα της συνένωσης των δύο 

συνεταιρισµών αφορούν πρωτίστως στο θέµα της διαθέσης που υπάρχει προκειµένου 

να πραγµατοποιηθεί, όπως εκτενώς αναλύθηκε στο προηγούµενο κεφάλαιο, και 

δευτερευόντως σε θέµατα οργάνωσης και διοίκησης, για τα οποία υπάρχει η 

δυνατότητα εύρεσης λύσεων, εφ’όσον έχει οριστεί ως πρωταρχικός σκοπός η 

περαιτέρω ανάπτυξη συνεργασίας των δύο συνεταιρισµών, γεγονός που θα 

συµβάλλει σηµαντικά στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη  της υπό µελέτη περιοχής, µε 

άµεσες θετικές συνέπειες στην κοινωνική εξέλιξη του τόπου και πολλαπλάσια 

οικονοµικά οφέλη για την ίδια την κοινωνία. 

 

   4.4.6. Προώθηση των προϊόντων των συνεταιρισµών σε εθνικό και υπερεθνικό 

επίπεδο19 

 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού 

     Η προώθηση τ ων προϊόντων στον ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, τα τελευταία χρόνια, 

αφορά σε ένα ποσοστό της τάξεως του 50% στην εσωτερική αγορά και αντίστοιχα σε 

50% στο εξωτερικό. Όσον αφορά στην εσωτερική αγορά, ο  εν λόγω συνεταιρισµός 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
19	  	   Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 7η Υποκατηγορία: “Προώθηση των Προϊόντων των Συνεταιρισµών σε Εθνικό 
και Υπερεθνικό Επίπεδο”, της 1ης Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών στόχων”, της 4ης 
Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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έχει δηµιουργήσει ένα δίκτυο διανοµής σε όλη της Ελλάδα, προµηθεύοντας κυρίως 

µεγάλες αλυσίδες super market, επιλεκτικά κάποιους µεγάλους χονδρεµπόρους στην 

επαρχία καθώς και στο κατάστηµα του συνεταιρισµού που λειτουργεί στην κεντρική 

λαχαναγορά της Αθήνας. Όσον αφορά στην αγορά του εξωτερικού, τα τελευταία 

χρόνια,  η προώθηση των προϊόντων στοχεύει κυρίως στην κεντρική και ανατολική 

ευρώπη. Πιο συγκεκριµένα, έχει αναπτυχθεί µία συνεργασία κυρίως µε την Ρωσία 

και την Ουκρανία όπου προωθείται η µεγαλύτερη ποσότητα των προϊόντων και 

ακολουθεί η Πολωνία, η Τσεχία, η Σλοβακία, η Ουγγαρία και η Λιθουανία. 

 

     Το βασικό γνώρισµα που χαρακτηρίζει τον εν λόγω συνεταιρισµό και που 

διασφαλίζει την ποιότητα του προϊόντος που παράγει είναι ο  διαφορετικός τρόπος 

συγκοµιδής που υποστηρίζει. Στον ελλαδικό χώρο είναι ελάχιστοι οι  συνεταιρισµοί 

που υποστηρίζουν το συγκεκριµένο σύστηµα, όπως είναι οι  συνεταιρισµοί στην 

Νάουσα, και από αυτήν την άποψη οι κύριοι ανταγωνιστές του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

για την εσωτερική αγορά, θεωρούνται οι  ναουσαίοι. Για την αγορά του εξωτερικού, 

οι κύριοι ανταγωνιστές θεωρούνται οι ισπανοί και οι ιταλοί. 

 

     Κύριο µέληµα του συνεταιρισµού αποτελεί η εξωστρέφεια. Καθώς η εσωτερική 

αγορά αδυνατεί να απορροφήσει την συνολική ποσότητα του ροδακίνου που 

παράγεται, καταβάλλονται συνεχώς προσπάθειες από την πλευρά του εν λόγω 

συνεταιρισµού για περαιτέρω άνοιγµα στις αγορές του εξωτερικού, κυρίως προς τις 

χώρες της Αραβικής Χερσονήσου. Ένας ακόµη λόγος που συντελεί στην ενίσχυση 

της εξωστρέφειας είναι η οικονοµική κρίση που αντιµετωπίζει η χώρα µας τα 

τελευταία χρόνια. Με αυτόν τον τρόπο προσπαθεί ο συνεταιρισµός να εξασφαλιστεί 

οικονοµικά επενδύοντας σε νέες οικονοµικές διεξόδους, ωστόσο, το συγκεκριµένο 

γεγονός δεν αναιρεί την προσπάθεια προώθησης των προϊόντων και στην εσωτερική 

αγορά. Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι ο συνεταιρισµός, έπειτα από την 

µακρόχρονη πορεία του στον χώρο των οπωροκηπευτικών, έχει εδραιωθεί στην 

αγορά λόγω του ποιοτικού προϊόντος που παράγει, µε αποτέλεσµα να αυξάνεται 

συνεχώς η ζήτηση για απ’ ε υθείας συνεργασία, κυρίως από εµπόρους και από 

µεγάλες αλυσίδες super market του εξωτερικού. 
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Ο.Π – Α.Σ. Βελβεντού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

     Η προώθηση των προϊόντων στον Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» αφορά 

σε ένα ποσοστό της τάξεως του 40% στην εσωτερική αγορά και σε ένα ποσοστό του 

60% στο εξωτερικό. Όσον αφορά στην εσωτερική αγορά, τα προϊόντα του 

συνεταιρισµού προωθούνται σε µεγάλες αλυσίδες super market, επιλεκτικά σε 

κάποιους χονδρεµπόρους καθώς και στις κεντρικές λαχαναγορές των µεγάλων 

πόλεων, όπως είναι: η Αθήνα, η Λάρισα, τα Γιάννενα, η Άρτα, τα Τρίκαλα και η 

Πάτρα. Όσον αφορά στην αγορά του εξωτερικού, σε γενικές γραµµές, το 57% της 

εξαγωγής του ελληνικού επιτραπέζιου ροδάκινου προωθείται στην αγορά της Ρωσίας. 

Ακολούθως, το µεγαλύτερο ποσοστό των προϊόντων του εν λόγω συνεταιρισµού 

προωθείται στην Ρωσία και στην Ουκρανία και ακολουθεί η Πολωνία, η Τσεχία και η 

Ρουµανία. Στη συνέχεια, τα προϊόντα δεύτερης ποιότητας προωθούνται στο Ιράκ, 

στην Βουλγαρία, στην Αλβανία και στην Κύπρο. 

 

     Για την προώθηση των προϊόντων στην εσωτερική αγορά, κύριοι ανταγωνιστές 

του συνεταιρισµού θεωρούνται οι  έλληνες, ενώ για την αγορά του εξωτερικού είναι 

κυρίως οι ισπανοί και οι ιταλοί. 

 

     Μία από τις βασικές προτεραιότητες του συνεταιρισµού αποτελεί η ενίσχυση της 

εξωστρέφειας, κυρίως προς τις χώρες της Αραβικής Χερσονήσου, όπως είναι: η 

Σαουδική Αραβία και το Ντουµπάι. Το συγκεκριµένο γεγονός οφείλεται αφ’ενός 

στην προσπάθεια της οικονοµικής εξασφάλισης του συνεταιρισµού και αφ’ετέρου 

στην διεύρυνση των υπαρχόντων α γορών για περαιτέρω οικονοµική ανάπτυξη. 

Παρ’όλα’υτά, η προσπάθεια προώθησης των προϊόντων στην εσωτερική αγορά, 

εξακολουθεί να αποτελεί έναν από τους βασικούς στόχους του εν λόγω 

συνεταιρισµού. 

 

     Σύµφωνα µε την παραπάνω καταγραφή, παρατηρούµε ότι και οι δύο 

συνεταιρισµοί της υπό µελέτη περιοχής, έχουν αναπτύξει ένα δίκτυο διανοµής που 

αφορά στο σύνολο της εγχώριας αγοράς, ενώ οι εξαγωγές που πραγµατοποιούνται 

καθιστούν τους συνεταιρισµούς περισσότερο ευέλικτους στο θέµα της προώθησης 

των προϊόντων, ιδιαίτερα σε εποχή οικονοµικής κρίσης. Σε γενικές γραµµές, ο ρόλος 

της Ελλάδας για το συγκεκριµένο προϊόν, σε υπερεθνικό επίπεδο, δεν θεωρείται 

διόλου ασήµαντος καθώς κατέχει ένα σηµαντικό µέρος των αγορών της Κεντρικής 
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και Ανατολικής Ευρώπης. Πιο συγκεκριµένα, ο  ρόλος των δύο αγροτικών 

συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής είναι αρκετά σηµαντικός τόσο σε τοπικό και 

περιφερειακό επίπεδο καθώς θεωρούνται βασικοί άξονες της τοπικής οικονοµίας, όσο 

και σε εθνικό επίπεδο καθώς πρόκειται για δύο συνεταιρισµούς αναπτυσσόµενους, 

οικονοµικά εύρωστους και συναλλαγµατοφόρους. 

 

     Στην συνέχεια, ενώ η αναπτυξιακή διαδροµή των συνεταιρισµών στηρίζεται στην 

παραγωγή και προώθηση του ροδακίνου, ως βασικό προϊόν, τόσο στην εσωτερική 

αγορά όσο και στο εξωτερικό, η µελλοντική εξελεγκτική τους πορεία εξαρτάται αφ’ 

ενός από τις κοινωνικο – οικονοµικές συνθήκες που διαµορφώνονται στη ροή του 

χρόνου σε υπερεθνικό επίπεδο και αφ’ετέρου από την εθνική πολιτική που 

εφαρµόζεται στον τοµέα των οπωροκηπευτικών. Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι η 

καλλιέργεια της ροδακινιάς έχει ξεκινήσει να υιοθετείται σε αρκετές χώρες της 

ευρώπης, µε άµεσες οικονοµικές συνέπειες για τους συνεταιρισµούς εκείνους, του 

ελλαδικού χώρου, που διακινούν το ροδάκινο ως βασικό προϊόν, στοχεύοντας ακόµη 

και σε α γορές του εξωτερικού, όπως συµβαίνει µε τους δύο αγροτικούς 

συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής. Πιο συγκεκριµένα, στην Τουρκία ο τοµέας 

της ροδακινοκαλλιέργειας ακολουθεί ανοδική πορεία, ενώ η Αλβανία, τα Σκόπια και 

οι χώρες του Καυκάσου έχουν ξεκινήσει την καλλιέργεια της ροδακινιάς, µε 

αποτέλεσµα να υπάρχει µελλοντικά η πιθανότητα, ένα µεγάλο µέρος των αγορών στις 

οποίες διοχετεύονται τα προϊόντα των συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής, να 

αποκλείεται αφού θα καλύπτεται από τις εν λόγω αγορές. Συνεπώς, καθώς η εγχώρια 

αγορά βρίσκεται εν µέσω οικονοµικής κρίσης ενώ για το εξωτερικό υπάρχει η 

πιθανότητα µελλοντικού αποκλεισµού κάποιων βασικών αγορών, δικαίως γεννούνται 

κάποιες αµφιβολίες για το κατά πόσο θα µπορούσε το ροδάκινο να εξακολουθήσει να 

αποτελεί το βασικό προϊόν διακίνησης των εν λόγω συνεταιρισµών.  

 

     Στην συνέχεια, η Ισπανία, η Γαλλία και η Ιταλία θεωρούνται οι  µεγαλύτερες 

δυνάµεις στον τοµέα του ροδακίνου και οι  κύριες ανταγωνίστριες χώρες της 

Ελλάδας, τόσο στη ποιότητα του προϊόντος όσο και στην τελική τιµή διάθεσης του. 

Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, όσον αφορά στην ποιότητα του προϊόντος η 

Ελλάδα υπερέχει, ενώ σε ότι αφορά στην διαµόρφωση της τελικής τιµής, το ελληνικό 

προϊόν διατίθεται σε υψηλότερη τιµή σε σχέση µε τις άλλες τρεις ευρωπαϊκές χώρες 

και ιδιαίτερα µε την Ισπανία. Για το συγκεκριµένο γεγονός, δύο είναι οι  βασικοί 
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παράγοντες που παίζουν καθοριστικό ρόλο. Σε γενικές γραµµές, στον τοµέα της 

προώθησης των προϊόντων παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο το θέµα του οριακού 

κόστους, το οποίο επηρεάζεται από το µέγεθος της επιχείρησης. Στην προκειµένη 

περίπτωση, το µέγεθος της επιχείρησης εξαρτάται από την µέση στρεµµατική 

απόδοση, δηλαδή, διαφορετικό οριακό κόστος έχει ένας παραγωγός που παράγει 200 

τόνους ροδάκινα και διαφορετικό εκείνος που παράγει 30 τόνους ροδάκινα. Το 

γεγονός ότι στην υπό µελέτη περιοχή, η γη είναι κατακερµατισµένη και ο  κλήρος 

µικρός συµβάλλει στο να υπάρχει χαµηλή στρεµµατική απόδοση, µε αποτέλεσµα να 

µην υπάρχει η δυνατότητα ευελιξίας στην τιµή διάθεσης του προϊόντος, αφού σε 

περίπτωση που ο  συνεταιρισµός προέβαινε σε µείωση της τιµής, η συγκεκριµένη 

κίνηση θα λειτουργούσε εις βάρος του παραγωγού. Από την άλλη πλευρά, σε 

περιπτώσεις άλλων ευρωπαϊκών χωρών, όπως για παράδειγµα στην Ισπανία, η εθνική 

πολιτική που εφαρµόζεται στο χώρο των οπωροκηπευτικών στοχεύει στην καλύτερη 

οργάνωση και προώθηση της παραγωγής, ενώ σε πολλές περιπτώσεις ενισχύεται και 

οικονοµικά.  

 

     Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, αποτελεί κοινή παραδοχή, ότι 

στην Ελλάδα υπάρχει ανυπαρξία κράτους, κυρίως στην στήριξη για την προώθηση 

του προϊόντος, παρά το γεγονός ότι η ροδακινο - παραγωγή απασχολεί περίπου 

400.000 έλληνες και 100.000 αλλοδαπούς εργάτες, ενώ προσφέρει σηµαντικά στην 

ελληνική οικονοµία, καθώς τα ροδάκινα είναι από τα κυριότερα εξαγώγιµα προϊόντα 

της χώρας µας. Τέλος, ενώ υπάρχει θεωρητικά η δυνατότητα για περαιτέρω ανάπτυξη 

του πρωτογενή τοµέα παραγωγής στην Ελλάδα, προκειµένου να δροµολογηθεί σε µία 

υγιή αναπτυξιακή πορεία κρίνεται απαραίτητος ο  σωστός προγραµµατισµός και η 

οργάνωση του συνόλου της παραγωγής από την πλευρά του ελληνικού κράτους, στο 

πλαίσιο υιοθέτησης ενός εθνικού σχεδίου που θα αφορά στην ολοκληρωµένη 

ανάπτυξη του πρωτογενή τοµέα.  
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   4.4.7. Αλλαγή πολιτικής των αγροτικών συνεταιρισµών µετά την είσοδο της 

χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση20 

 

     Με την ιδρυτική συνθήκη της Ρώµης για την ΕΟΚ το έτος 1957, τίθενται για 

πρώτη φορά οι βάσεις για την άσκηση µίας κοινής αγροτικής πολιτικής, ενώ από το 

έτος 1962 ξεκινά η πλήρης εφαρµογή της. Σύµφωνα µε το άρθρο 33, οι  στόχοι της 

ΚΑΠ ήταν: 1) η αύξηση της παραγωγικότητας της γεωργίας µε την ανάπτυξη της 

τεχνικής προόδου, 2) η εξασφάλιση κατ’ αυτόν τον τρόπο ενός δίκαιου βιοτικού 

επιπέδου στον γεωργικό πληθυσµό, 3) η σταθεροποίηση των αγορών, 4) η 

εξασφάλιση του εφοδιασµού του πληθυσµού και 5) η διασφάλιση λογικών τιµών για 

τους καταναλωτές. Το ίδιο άρθρο αναφέρει, επίσης: «κατά την εκπόνηση της κοινής 

γεωργικής πολιτικής και των ειδικών µεθόδων που συνεπάγεται η εφαρµογή της, 

λαµβάνεται υπόψη»: 1) ο ιδιαίτερος χαρακτήρας της γεωργικής δραστηριότητας, που 

απορρέει από την κοινωνική δοµή της γεωργίας και τις διαρθρωτικές και φυσικές 

ανισότητες των διαφόρων γεωργικών περιοχών, 2) η ανάγκη βαθµιαίας προσαρµογής 

των κατάλληλων προσαρµογών και 3) το γεγονός ότι στα κράτη µέλη η γεωργία 

αποτελεί έναν τοµέα στενά συνδεδεµένο µε το σύνολο της οικονοµίας. Στην 

συνέχεια, το άρθρο 34 αναφέρει: «Για να επιτευχθούν οι  στόχοι που προβλέπονται 

στο άρθρο 33, δηµιουργείται κοινή οργάνωση  των γεωργικών αγορών (ΚΟΑ). 

Ανάλογα µε τα προϊόντα, η οργάνωση αυτή λαµβάνει µία από τις ακόλουθες µορφές: 

1) κοινοί κανόνες ανταγωνισµού, 2) υποχρεωτικός συντονισµός των διαφόρων 

εθνικών οργανώσεων αγοράς και 3) ευρωπαϊκή οργάνωση της αγοράς. Οι 

κατευθυντήριες γραµµές της ΚΑΠ ήταν: 1) η δηµιουργία ενιαίας αγοράς, 2) η 

κοινοτική προτίµηση και 3) η χρηµατοδοτική αλληλεγγύη - ΕΓΤΠΕ, ενώ τα κύρια 

εργαλεία άσκησης της αγροτικής πολιτικής ήταν: 1) απόσυρση πλεονασµάτων (νωπά 

φρούτα και λαχανικά, 2) ελλειµµατικές πληρωµές (βαµβάκι), 3) περιορισµός της 

παραγωγής (γάλα), 4) επιδότηση των εξαγωγών ( χοιρινό, µοσχαρίσιο, πουλερικά) 

και 5) προστασία έναντι των εισαγωγών  - δασµών. 

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
20	  	   	   Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 6η Υποκατηγορία: “Αλλαγή πολιτικής των Συνεταιρισµών µετά την είσοδο της 
χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση”, της 1ης Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών στόχων”, της 4ης 
Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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     Στη συνέχεια, το έτος 1968, εφαρµόζεται το Σχέδιο «Manschlot», το οποίο 

στοχεύει σε µία κατεύθυνση της γεωργίας προς µεγαλύτερες και ανταγωνιστικότερες 

εκµεταλλεύσεις, καθώς και στην διαµόρφωση ενός εισοδήµατος για τους αγρότες 

ανάλογο µε αυτό στους άλλους τοµείς της οικονοµίας. Τα κύρια µέτρα που 

εφαρµόστηκαν προς αυτήν την κατεύθυνση ήταν: 1) η µείωση των αγροτών µε 

κίνητρα εξόδου, 2) η δηµιουργία συνεταιρισµών και 3) δηµιουργία ευκαιριών 

απασχόλησης στον πρωτογενή και δευτερογενή τοµέα. Έπειτα, το έτος 1972, η ΕΟΚ 

εξέδωσε τρεις νέες οδηγίες, οι  οποίες αφορούν: 1) στον εκσυγχρονισµό των 

αγροτικών εκµεταλλεύσεων, 2) στην πρόωρη συνταξιοδότηση των αγροτών (55 

ετών) και 3) στην εκπαίδευση των αγροτών. Στην πορεία, το έτος 1985 («Πράσινο 

Βιβλίο», J.Delors), τίθενται οι  εξής στόχοι: 1) επιδοτήσεις για διαφοροποίηση της 

παραγωγής προς µη πλεονασµατικά προϊόντα, 2) βελτίωση της ποιότητας, 3) 

προστασία του περιβάλλοντος και 4) συνολική ανάπτυξη της υπαίθρου µέσω 

συγκεκριµένων µέτρων διαρθρωτικής πολιτικής και των Μεσογειακών 

Ολοκληρωµένων Προγραµµάτων. Το έτος 1992, λήφθηκαν µέτρα σε σχέση µε: 1) τα 

σιτηρά, τους ελαιούχους σπόρους, το βόειο και αιγοπρόβειο κρέας και τα 

γαλακτοµικά προϊόντα, 2) την µείωση των θεσµικών τιµών προς τις διεθνείς αγορές, 

3) τις εισοδηµατικές ενισχύσεις (στρεµµατικές/ανά κεφαλή ζώου), 4) την 

αγρανάπαυση, 5) την διατήρηση των ποσοστώσεων, 6) την πρόωρη συνταξιοδότηση, 

7) την αναδάσωση και 8) τις φιλικές πρακτικές προς το περιβάλλον.  

 

     Έπειτα, το έτος 1999 (Agenda 2000) αναλύονται οι  προοπτικές της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης για την περίοδο 2000-2006 και προσδιορίζονται τα χρηµατικά µέσα. Πιο 

συγκεκριµένα, αποφασίζεται µία συνολική αγροτική ανάπτυξη µε την δηµιουργία 

εναλλακτικών εισοδηµάτων στην ύπαιθρο, η αύξηση της ανταγωνιστικότητας της 

γεωργίας µέσω της µείωσης των τιµών στήριξης και παράλληλη εισοδηµατική 

αντιστάθµιση, παραµένουν αµετάβλητες οι  αγροτικές δαπάνες για τα επόµενα επτά 

χρόνια, ενώ τίθενται περιβαλλοντικές παράµετροι και στόχοι που αφορούν στην 

ποιότητα και ασφάλεια των τροφίµων. Τα έτη 2002 και 2003, πραγµατοποιείται µία 

ενδιάµεση επανεξέταση της Κοινής Αγροτική Πολιτικής, όπου λαµβάνονται µέτρα 

για: 1) την αποδέσµευση της στήριξης από το προϊόν και τον όγκο παραγωγής, 2) την 

ενιαία ενίσχυση µε β άση τις ενισχύσεις που εισέπραττε ο  παραγωγός την τριετία 

2000-2002, 3) την πολλαπλή συµµόρφωση, 4) την αρχή της συνυπευθυνότητας, 5) 

τον περιορισµό της εισοδηµατικής στήριξης στις µεγαλύτερες εκµεταλλεύσεις, 6) την 
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διάθεση των εξοικονοµούµενων πόρων για την Αγροτική Ανάπτυξη, 7) την 

πολυλειτουργικότητα του αγροτικού χώρου και 8) την αναθεώρηση του καθεστώτος 

των µεσογειακών προϊόντων (ελαιόλαδο, καπνός, βαµβάκι).  

 

     Τέλος, όσον αφορά στο παρόν πλαίσιο της ΚΑΠ, η σηµαντική αύξηση στις τιµές 

των τροφίµων έχει επαναφέρει την προσοχή στη γεωργία και συνεπώς έχουν εισαχθεί 

ήδη κάποιες βραχυπρόθεσµες ρυθµίσεις για να ανταποκριθεί σε αυτήν την κρίση. Στη 

συνέχεια, οι προτάσεις «Ελέγχου Υγείας» προσπαθούν να ρυθµίσουν την 

µεταρρύθµιση της ΚΑΠ, οι  ενισχύσεις είναι κυρίως αποδεσµευµένες και υπόκεινται 

στο καθεστώς της πολλαπλής συµµόρφωσης, ο  ρόλος των µηχανισµών παρέµβασης 

έχει µειωθεί σηµαντικά, η πολιτική της Αγροτική Ανάπτυξης έχει ενισχυθεί µε 

πόρους και εργαλεία πολιτικής, τίθενται νέα περιβαλλοντικά ζητήµατα, όπως είναι 

για παράδειγµα η κλιµατική αλλαγή, και τελικά διατυπώνονται νέες προτάσεις της 

Επιτροπής για την περίοδο 2014-2020. 

 

     Σύµφωνα µε την παραπάνω καταγραφή της εξελεγκτικής πορείας της Κ οινής 

Αγροτικής Πολιτικής, δύναται να εξαγάγουµε συµπεράσµατα για την αναπτυξιακή 

πορεία των αγροτικών συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής, βάσει τόσο των 

ευκαιριών όσο και των περιορισµών που παρουσιάστηκαν από την εφαρµογή της, 

στη ροή του χρόνου. Κατ’ αρχήν, από την στιγµή έναρξης της εφαρµογής της ΚΑΠ 

µέχρι και πρώτινως, καθώς ο  τοµέας των οπωροκηπευτικών δεν αποτελούσε ένα 

ξεχωριστό πεδίο δράσης, αλλά συµπεριλαµβανόταν στο γενικότερο πλαίσιο άσκησης 

µίας κοινής ε υρωπαϊκής γεωργικής πολιτικής, είχε ως αποτέλεσµα την απουσία 

διατύπωσης συγκεκριµένων στόχων καθώς και εφαρµογής στοχευµένων δράσεων 

προς την ενίσχυση του συγκεκριµένου κλάδου. Συνεπώς, οι  βασικοί στόχοι και τα 

µέτρα της ΚΑΠ δεν αφορούσαν άµεσα στο κύριο προϊόν των αγροτικών 

συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής.  

 

     Στην συνέχεια, βάσει του στόχου για την αύξηση της παραγωγικότητας της 

γεωργίας µε την ανάπτυξη της τεχνικής προόδου και καθώς η γεωργία όδευε 

σταδιακά προς την εκµηχάνισή της, ενισχύθηκε ε µµέσως ο  εν λόγω κλάδος αφού 

δόθηκε στους έλληνες παραγωγούς η οικονοµική δυνατότητα οργάνωσης και 

επέκτασης του γεωργικού µηχανολογικού εξοπλισµού, ακολουθώντας µε αυτόν τον 

τρόπο τις κοινωνικο – οικονοµικές εξελίξεις του ευρωπαϊκού χώρου. Επίσης, µία 



 
 

	   148	  

ακόµη θετική επίπτωση της ΚΑΠ στην ελληνική γεωργία είναι το γεγονός ότι 

πραγµατοποιήθηκαν σηµαντικές επενδύσεις για αναπτυξιακά έργα, που για την υπό 

µελέτη περιοχή αφορά κυρίως στην επέκταση και τον εκσυγχρονισµό του 

υπάρχοντος αρδευτικού δικτύου, έχοντας ως αποτέλεσµα µία σηµαντική αύξηση των 

αρδευόµενων εκτάσεων.  

 

     Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι προκειµένου να επιτευχθεί ο  υποχρεωτικός 

συντονισµός των διαφόρων εθνικών οργανώσεων αγοράς, στο πλαίσιο της ΚΟΑ στον 

τοµέα των οπωροκηπευτικών (κανονισµός (ΕΚ) αριθ. 2200/96), την περίοδο που 

πραγµατοποιείται η προώθηση του ροδακίνου στις αγορές του εξωτερικού, 

διεξάγεται τηλεδιάσκεψη, µία φορά την εβδοµάδα, µεταξύ των εκπροσώπων από τις 

τέσσερις βασικές ευρωπαϊκές δυνάµεις στον τοµέα του ροδακίνου: Ισπανία, Γαλλία, 

Ιταλία και Ελλάδα. Βασικό θέµα των συζητήσεων αποτελεί η αξιολόγηση της 

πορείας του προϊόντος, σε εθνικό επίπεδο, βάσει των συνθηκών της αγοράς για την 

περασµένη εβδοµάδα, καθώς και η α ποτίµηση, από την πλευρά των εκπροσώπων 

κάθε χώρας, για το σύνολο της εγχώριας ποσότητας του προϊόντος όπως και για την 

εκτιµώµενη τιµή διάθεσης του, σε βάθος χρόνου εφτά ηµερών. Εθνικός εκπρόσωπος 

στον τοµέα του ροδακίνου έχει οριστεί ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, ενώ βασικός στόχος 

των τηλεδιασκέψεων αποτελεί η υιοθέτηση µίας κοινής πολιτικής στο θέµα της 

προώθησης των προϊόντων στις κοινές αγορές του εξωτερικού. 

 

     Ωστόσο, η Κοινή Αγροτική Πολιτική έχει γίνει αντικείµενο κριτικής από πολλούς 

και διαφορετικούς παράγοντες, ακόµη και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει πειστεί για 

αρκετά µειονεκτήµατα της συγκεκριµένης πολιτικής. Κάποιες από τις βασικές 

αρνητικές επιπτώσεις της ΚΑΠ στο σύνολο της ελληνικής γεωργίας είναι η 

επιβάρυνση των εγχώριων καταναλωτών από τις υψηλές τιµές που διαµορφώνει η 

εφαρµογή αυτής της πολιτικής, η ενίσχυση της µονοκαλλιέργειας, η έµφαση στην 

άµεση ενίσχυση του εισόδηµατος και όχι σε µακροπρόθεσµα διαρθρωτικά 

προγράµµατα καθώς και η άνιση κατανοµή των πόρων σε περιοχές και προϊόντα, 

καθώς ευνοήθηκαν ιδιαίτερα οι πεδινές περιοχές µε βασικά προϊόντα το βαµβάκι και 

τα καπνά.  

 

     Ακολούθως, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων θεωρείται ότι η 

συγκεκριµένη πολιτική είχε περισσότερες αρνητικές συνέπειες παρά θετικές, στο 
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σύνολο της ελληνικής γεωργίας. Για την ακρίβεια, µπορεί να δόθηκαν κάποια 

κονδύλια για επενδύσεις σε αναπτυξιακά έργα, αλλά εάν τα χρήµατα του εκάστοτε 

πακέτου δεν αξιοποιούνταν µέσα σ ‘ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, τότε 

επιβαλλόταν πρόστιµο ισόποσης αξίας, έχοντας ως αποτέλεσµα την σταδιακή 

δηµιουργία χρέους. Στη συνέχεια, ένα από τα βασικά λάθη της ΚΑΠ ήταν η 

εφαρµογή του Σχεδίου «Manschlot». Το συγκεκριµένο σχέδιο είχε σαν στόχο την 

συγχώνευση πολλών µικρών αγροτικών νοικοκυριών σε µεγάλες γεωργικές µονάδες 

που θα λειτουργούσαν ως βιοµηχανίες καθώς και τη µείωση του γεωργικού 

πληθυσµού, δηµιουργώντας ευκαιρίες για τους νέους να ασχοληθούν στον 

δευτερογενή και τριτογενή τοµέα, όπως και την δυνατότητα στους γεροντότερους να 

συνταξιοδοτηθούν πρόωρα. Από την µία πλευρά, το εν λόγω σχέδιο είχε σηµαντικές 

αρνητικές επιπτώσεις στο σύνολο της ελληνικής γεωργίας, και από την άλλη πλευρά, 

δεν επιλέχθηκε η υιοθέτησή του από την κοινωνία της υπό µελέτη περιοχής, καθώς η 

φιλοσοφία του δεν ταίριαζε στην κουλτούρα των βελβενδινών. Αξίζει να αναφερθεί 

ότι µεγάλο πλήγµα τόσο στο σύνολο της ελληνικής γεωργίας όσο και στην 

αναπτυξιακή πορεία του πρωτογενή τοµέα παραγωγής της υπό µελέτη περιοχής, ήταν 

η επιδότηση των αποσύρσεων των προϊόντων. Άµεσο αποτέλεσµα του 

συγκεκριµένου µέτρου πολιτικής ήταν η επιπλέον αποδυνάµωση της αγροτικής 

παραγωγής. 

 

     Στην συνέχεια, το έτος 2007 πραγµατοποιήθηκε νέα µεταρρύθµιση της ΚΑΠ, µε 

δύο βασικούς πυλώνες: ο  πρώτος πυλώνας αφορά στην ενιαία αποδεσµευµένη 

ενίσχυση και στις κοινές οργανώσεις αγοράς και ο δεύτερος πυλώνας στην αγροτική 

ανάπτυξη. Οι λόγοι που οδήγησαν στη νέα µεταρρύθµιση της ΚΑΠ ήταν: 1) η 

διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 2) οι  διαπραγµατεύσεις στον Παγκόσµιο 

Οργανισµό Εµπορίου (ΠΟΕ), 3) οι  αυξηµένες απαιτήσεις των ευρωπαίων 

φορολογουµένων για διαφάνεια και έλεγχο των δαπανών του κοινοτικού 

προϋπολογισµού, 4) οι  απαιτήσεις των καταναλωτών για ασφαλή τρόφιµα, 5) η 

ολοένα και µεγαλύτερη ευαισθητοποίηση των πολιτών σε θέµατα προστασίας του 

περιβάλλοντος και 6) η θέσπιση συστήµατος για ενιαία αποδεσµευµένη ενίσχυση.  

 

     Πιο συγκεκριµένα, για τον τοµέα των οπωροκηπευτικών, που αφορά άµεσα στους 

αγροτικούς συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής, διατίθεται το 3.1% του 

Κοινοτικού Γεωργικού Ταµείου, ενώ θεωρείται ιδιαίτερα σηµαντικός στις χώρες του 
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ευρωπαϊκού νότου. Αξίζει να αναφερθεί ότι στην Ελλάδα τα οπωροκηπευτικά 

παράγουν ετησίως ακαθάριστη αξία περίπου 3 δις ευρώ, όπου το 1.4 δις ευρώ 

προέρχεται από τα φρούτα. Στην ουσία, ο  νόµος 4015 που αφορά στην θέσπιση 

θεσµικού πλαισίου για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, τις συλλογικές οργανώσεις 

και την επιχειρηµατικότητα του αγροτικού κόσµου, αποτελεί ένα εθνικό στρατηγικό 

σχέδιο, το οποίο βασίζεται στις κατευθυντήριες γραµµές που έχει θέσει η Ε.Ε. . Για 

την ακρίβεια, προβλέπεται κατάλληλη διαδικασία για αναγνώριση των οργανώσεων 

παραγωγών, των οποίων η συµβολή συνίσταται: 1) στη συγκέντρωση της παραγωγής, 

2) στη βελτίωση της ποιότητας της παραγωγής, 3) στην προώθηση της κατανάλωσης 

των οπωροκηπευτικών, 4) στην προστασία του περιβάλλοντος, 5) στην πρόληψη των 

κρίσεων της αγοράς, 6) στην εξισορρόπηση των πιέσεων που δέχονται οι  τιµές των 

προϊόντων σε επίπεδο λιανικού εµπορίου και τέλος 7) στην ουσιαστική βελτίωση του 

εισοδήµατος των παραγωγών.  

 

     Οι δύο αγροτικοί συνεταιρισµοί της υπό µελέτη περιοχής, ήδη πραγµατοποιούν 

δράσεις, οι  οποίες είναι στοχευµένες προς αυτή τη κατεύθυνση. Αρχικά, οι  εν λόγω 

συνεταιρισµοί έχουν θέσει ως κύριους στόχους τη βελτίωση του κόστους παραγωγής 

και την σταθεροποίηση των τιµών του παραγωγού, την βελτίωση της ποιότητας των 

προϊόντων, την προώθηση της εµπορικής αξίας των προϊόντων, την προώθηση των 

προϊόντων τόσο των νωπών όσο και των µεταποιηµένων, την προστασία του 

περιβάλλοντος και την πρόληψη και διαχείριση των κρίσεων στην αγορά. Πιο 

συγκεκριµένα, πραγµατοποιούνται συχνά εκπαιδευτικά προγράµµατα για την 

ενηµέρωση των αγροτών, εφαρµόζεται η ολοκληρωµένη διαχείριση της 

καλλιέργειας, έχει πραγµατοποιηθεί αντικατάσταση των υφιστάµενων συστηµάτων 

άρδευσης καθώς και νέες εγκαταστάσεις υψηλότερης αποτελεσµατικότητας, 

πραγµατοποιούνται περιβαλλοντικές δράσεις όπως είναι η διάθεση για εγκατάσταση 

φωτοβολταϊκών στην στέγη των συνεταιρισµών και τελικά δράσεις για την 

διατήρηση και βελτίωση της ποιότητας των προϊόντων, συµπεριλαµβανοµένων και 

επενδύσεων.  

 

     Για την πραγµατοποίηση των συγκεκριµένων δράσεων που αφορούν σε 

επιχειρησιακά προγράµµατα, συστήνεται επιχειρησιακό ταµείο από τις Ο.Π. το οποίο 

χρηµατοδοτείται από τις χρηµατικές εισφορές των µελών της Ο.Π. ή από την ίδια την 

Ο.Π. και από την κοινοτική χρηµατοδοτική ενίσχυση. Τέλος, αξίζει να αναφερθεί ότι 
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ενώ στην Ελλάδα οι  Οργανώσεις Παραγωγών δεν εµφανίζονται ελκυστικές, αφού 

ακόµη και σήµερα δεν φαίνονται ικανές ώστε να διαπραγµατευτούν ικανοποιητικά 

την παραγωγή των µελών τους, οι  συνεταιρισµοί της υπό µελέτης περιοχής 

αποτελούν εξαίρεση, καθώς θεωρούνται περιπτώσεις υποδειγµατικών Ο.Π., ενώ 

πολλοί από τους στόχους και τις δράσεις που αφορούν στην τελευταία µεταρρύθµιση 

της ΚΑΠ καθώς και της εθνικής στρατηγικής, στους εν λόγω συνεταιρισµούς 

προϋπήρχαν. 

 

   4.4.8. Είδος απασχόλησης στους αγροτικούς συνεταιρισµούς (κανονισµοί µε 

βάση την ιδιοκτησία)21 

 

     Σύµφωνα µε το καταστατικό22 των συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής, µέλη 

τους µπορούν να γίνουν οποιαδήποτε φυσικά πρόσωπα που έχουν πλήρη ικανότητα 

για δικαιοπραξία, απασχολούνται στον τοµέα των οπωροκηπευτικών, πληρούν το 

σύνολο των όρων του καταστατικού και αποδέχονται να χρησιµοποιήσουν τις 

υπηρεσίες τους. Σηµαντικό είναι το γεγονός ότι στους υπό µελέτη συνεταιρισµούς, η 

είσοδος των µελών δεν ορίζεται βάσει ιδιοκτησιακού καθεστώτος. Συνεπώς, κάθε 

φυσικό πρόσωπο που απασχολείται στον κλάδο της αγροτικής οικονοµίας που 

εξυπηρετείται από τις δραστηριότητες του συνεταιρισµού, µπορεί να γίνει µέλος, µε 

µοναδική προϋπόθεση την κατώτατη στρεµµατική καλλιέργεια. Πιο συγκεκριµένα, 

για τον Ο.Π – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» η κατώτατη στρεµµατική 

καλλιέργεια του παραγωγού ορίζεται στο 1 στρέµµα και για τον ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού στα 7 στρέµµατα, ενώ, ανώτατο όριο δεν καθορίζεται. 

 

     Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, αποτελεί κοινή παραδοχή ότι η ύπαρξη 

και λειτουργία των συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής συµβάλλει σηµαντικά 

τόσο στην καταπολέµηση της ανεργίας όσο και στην άµβλυνση της κοινωνικής 

ανισότητας. Καθώς οι  συνεταιρισµοί αποτελούν τους βασικούς άξονες της τοπικής 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
21	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 4η Υποκατηγορία: “Είδος Απασχόλησης στους Συνεταιρισµούς”, της 1ης 
Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών στόχων”, καθώς και στην 3η Υποκατηγορία: “Κανονισµοί 
µε βάση την ιδιοκτησία”, της 2ης Κατηγορίας: “Κατανόηση των εσωτερικών κανονισµών ιδιοκτησίας και 
Ελέγχου”, της 4ης Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
	  
22	  Το καταστατικό των πρωτοβάθµιων συνεταιρισµών στήνεται µε βάση τους νόµους πειρί συνεταιρισµών. Στην 
προκειµένη περίπτωση, το καταστατικό είναι προσαρµοσµένο στο νόµο 4015.	  
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οικονοµίας, στον συγκεκριµένο τοµέα απασχολούνται περισσότερες από τις µισές 

οικογένειες της υπό µελέτη περιοχής. Συνεπώς, µε την λειτουργία των εν λόγω 

συνεταιρισµών, αφ’ ενός δίνεται η δυνατότητα για περαιτέρω ανάπτυξη του 

αγροτικού τοµέα στην υπό µελέτη περιοχή, καθώς αρκετοί είναι εκείνοι οι  οποίοι 

επιλέγουν ως βασικό επάγγελµα το αγροτικό, µε αυξητικές τάσεις στη ροή του 

χρόνου και αφ’ ετέρου αποτελεί µία σηµαντική οικονοµική διέξοδο για τα άτοµα 

εκείνα τα οποία δεν δύνανται να απασχοληθούν σε άλλους τοµείς παραγωγής, εξ 

‘αιτίας κυρίως της οικονοµικής κρίσης που αντιµετωπίζει η χώρα µας τα τελευταία 

χρόνια. Επίσης, σηµαντική θεωρείται η συµβολή του συνεταιρισµού στην 

καταπολέµηση της ανεργίας της υπό µελέτη περιοχής καθώς προβαίνει συχνά στην 

πρόσληψη εποχικού προσωπικού, µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου, για την 

κάλυψη ειδικών, έκτακτων και εποχικών αναγκών, ενώ δίνεται προτεραιότητα στα 

άτοµα εκείνα τα οποία διαµένουν στην υπό µελέτη περιοχή όπως και σε αυτά που 

θεωρείται ότι βρίσκονται σε δυσµενέστερη οικονοµική κατάσταση από άλλα. 

 

     Τέλος, σύµφωνα µε την παραπάνω ανάλυση, οι συνεταιρισµοί της υπό µελέτη 

περιοχής προσανατολίζονται στις αξίες που πρεσβεύουν τόσο η πρώτη 

συνεταιριστική αρχή, «Εθελοντική και Ελεύθερη Συµµετοχή», όσο και η έβδοµη 

συνεταιριστική αρχή, «Ενδιαφέρον για την Κοινότητα», καθώς εµφανίζονται 

κοινωνικά ευαισθητοποιηµένοι, συµβάλλοντας σε σηµαντικό βαθµό στην 

καταπολέµηση της ανεργίας του Βελβενδού και αναπτύσσοντας την φιλοσοφία της 

εξωστρέφειας µέσω της υιοθέτησης της ανοιχτής συµµετοχής στον συνεταιρισµό, 

χωρίς εθνικές, κοινωνικές, φυλετικές, πολιτικές ή θρησκευτικές διακρίσεις. 

 

   4.4.9. Το σύστηµα αναδιανοµής των κερδών των αγροτικών συνεταιρισµών23 

 

     Για την διερεύνηση της έβδοµης συνεταιριστικής αρχής: «Ενδιαφέρον για την 

Κοινότητα», εξετάζεται το είδος της κοινωνικής πολιτικής που υιοθετείται από τον 

συνεταιρισµό, βασικοί άξονες της οποίας είναι: η αύξηση του εθνικού προϊόντος, η 

προώθηση προγραµµάτων κοινωνικού χαρακτήρα, η περιφερειακή ανάπτυξη και η 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
23	  	   Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 3η Υποκατηγορία: “Το σύστηµα Αναδιανοµής των Κερδών των 
Συνεταιρισµών”, της 1ης Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών στόχων”, της 4ης Θεµατικής 
Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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αναδιανοµή του εισοδήµατος και του πλούτου. Όσον αφορά στον τελευταίο 

παράγοντα, είναι σηµαντικό η φιλοσοφία του συστήµατος να έρχεται σύµφωνη µε τις 

ανάγκες των µελών, έχοντας ως γνώµονα το κοινό καλό.  

 

     Συνεπώς, για τους συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής, ακολουθείται µία 

συγκεκριµένη διαδικασία. Αρχικά, από την στιγµή έναρξης της συγκοµιδής του 

προϊόντος µέχρι και την λήξη της, ο  συνεταιρισµός παραλαµβάνει τα προϊόντα των 

παραγωγών προκειµένου να τα διαθέσει στην αγορά. Καθώς οι συνθήκες της αγοράς 

µεταβάλλονται από χρονιά σε χρονιά, δεν υπάρχει εξ ‘αρχής κάποια συµφωνηθείσα 

τιµή και συνεπώς ο  απολογισµός πραγµατοποιείται έπειτα από την ολοκλήρωση της 

προώθησης των προϊόντων. Στη συνέχεια, από το σύνολο των εσόδων του 

συνεταιρισµού αφαιρούνται τα πάγια λειτουργικά έξοδα, ενώ πραγµατοποιείται και 

µία παρακράτηση για την δηµιουργία ενός µικρού αποθεµατικού, ώστε να µπορέσει 

να λειτουργήσει ο  συνεταιρισµός µέχρι και την επόµενη πώληση. Τέλος, ό, τι 

αποµείνει από τα παραπάνω κέρδη αποδίδονται στα µέλη, ανάλογα µε την παραγωγή 

του καθ’ενός.  

 

     Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, ε ίναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι οι 

παραγωγοί πληρώνονται τρεις φορές τον χρόνο, δηλαδή, µέχρι να πραγµατοποιηθεί η 

τελική εκκαθάριση τον Δεκέµβριο, δίνεται µία πρώτη προκαταβολή τον Αύγουστο 

και µία δεύτερη προκαταβολή τον Οκτώβριο. Το συγκεκριµένο γεγονός θεωρείται 

ένα από τα βασικότερα πλεονεκτήµατα του συνεταιρισµού καθώς το διάστηµα από το 

τέλος του καλοκαιριού εώς και τον χειµώνα αποτελεί µία νεκρή περίοδος για τους 

παραγωγούς και υπάρχει µεγάλη πιθανότητα να υπάρξει η  ανάγκη για οικονοµική 

ενίσχυση αυτών. Τέλος, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, αποτελεί 

κοινή παραδοχή ότι το σύστηµα αναδιανοµής των κερδών του συνεταιρισµού έρχεται 

σύµφωνο µε τις ανάγκες των µελών του και προσανατολίζεται προς το κοινό καλό, 

επιβεβαιώνοντας µε αυτόν τον τ ρόπο µία α πό τις βασικές πτυχές της έβδοµης 

συνεταιριστικής αρχής. 
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   4.4.10. Η βασικότερη αρχή των αγροτικών συνεταιρισµών σύµφωνα µε τα 

αποτελέσµατα των συνεντεύξεων 

 

     24Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, προκειµένου να γίνει κάποιο άτοµο 

µέλος του συνεταιρισµού, θα πρέπει να πληροί κάποιες προϋποθέσεις καθώς και να 

ασπάζεται ανεπιφύλαχτα τους όρους του καταστατικού του συνεταιρισµού όπως και 

τις αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του Διοικητικού Συµβούλιου. Υποστηρίζεται 

ότι ο  συνεταιρισµός είναι µία από τις αποδείξεις της πεµπτουσίας της δηµοκρατίας 

στην πράξη και βασίζεται στις αξίες της αυτοευθύνης, της ισότητας, της 

διακαιοσύνης, της εντιµότητας, της ειλικρίνειας και της κοινωνικής ευθύνης. Υπό 

αυτές τις συνθήκες, αναπτύχθηκε η ιδέα του συνεταιριστικού κινήµατος στο 

Βελβενδό και συνεπώς δεν υπάρχει παραγωγός στην υπό µελέτη περιοχή που να µην 

είναι µέλος σε έναν από τους δύο τοπικούς αγροτικούς συνεταιρισµούς. Ακολούθως, 

µία από τις βασικότερες αρχές των συνεταιρισµών είναι ότι είναι αναγκαστικοί, 

δηλαδή, οι παραγωγοί είναι υποχρεωµένοι να διοχετεύουν το σύνολο της παραγωγής 

τους µέσω του συνεταιρισµού και οποιαδήποτε κίνηση προσβάλλει την εν λόγω αρχή 

οδηγεί σε αυστηρές κυρώσεις για τον παραγωγό και στην συνακόλουθη διαγραφή 

του από τον συνεταιρισµό. Η συγκεκριµένη αρχή ισχύει από την αρχή της ίδρυσης 

των συνεταιρισµών και υποστηρίζεται ότι είναι και η σηµαντικότερη, καθώς 

συµβάλλει στην διατήρηση της συνοχής του συνεταιρισµού, στην ανάπτυξη της 

συλλογικότητας καθώς και στη προάσπιση των αξιών της δικαιοσύνης, της 

ειλικρίνειας, της αυτοευθύνης και σε τελική ανάλυση της ίδιας της δηµοκρατίας. 

 

 

 

 

 

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
24	  	   Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 1η Υποκατηγορία: “Γενικές Αρχές πο υ διέπουν την λειτουργία των 
Συνεταιρισµών”, της 1ης Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών στόχων”, της 4ης Θεµατικής 
Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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   4.4.11. Έλεγχος από τα µέλη των συνεταιρισµών µέσω δηµοκρατικών 

διαδικασιών25 

 

     Η δεύτερη και πολύ βασική αρχή είναι η «Δηµοκρατική διοίκηση εκ µέρους των 

µελών», δηλαδή, οι  συνεταιριστικές οργανώσεις είναι δηµοκρατικές οργανώσεις, οι 

οποίες ελέγχονται από τα µέλη τους, τα οποία συµµετέχουν στην διαµόρφωση της 

πολιτικής και στη λήψη αποφάσεων. Για την ακρίβεια, και στους δύο αγροτικούς 

συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής, πραγµατοποιούνται πολύ συχνά Γενικές 

Συνελεύσεις, όπου τίθενται θέµατα σχετικά µε την καλλιέργεια και την παραγωγή, τις 

καινούριες ανάγκες των συνεταιρισµών, νέα επενδυτικά σχέδια ή ακόµη και το 

άνοιγµα σε µία καινούρια δραστηριότητα και τέλος προτάσεις που αφορούν στην 

µελλοντική εξελεγκτική τους πορεία. Επίσης, οποτεδήποτε προκύψει κάποιο ζήτηµα 

µέσα στον συνεταιρισµό, πραγµατοποιείται νέα Γενική Συνέλευση προκειµένου να 

συζητηθεί και στη συνέχεια να ψηφιστεί η απόφαση του, ενώ, είναι πολύ σηµαντικό 

το γεγονός ότι οι  αποφάσεις που λαµβάνονται εφαρµόζονται πάντα και επί ίσοις 

όροις απέναντι σε όλους.  

 

     Εποµένως, σε ό, τι αφορά στην παραλαβή των προϊόντων, η διαδικασία 

ακολουθείται κανονικά, χωρίς να γίνονται εξαιρέσεις, ενώ, τα µέλη, ανεξαρτήτως 

ποσότητας παραγωγής, έχουν ίσα εκλογικά δικαιώµατα (1 µέλος = 1 ψήφος). Βάσει 

του νόµου 4015, δίνεται η δυνατότητα στον παραγωγό, ανάλογα µε την 

συνεταιριστική του µερίδα να κατέχει από 1-3 ψήφους, ενώ είναι στην ευχέρεια της 

Γενικής Σ υνέλευσης του συνεταιρισµού για τον αν θα προβεί στην εφαρµογή της 

συγκεκριµένης τροποποίησης. Οι συνεταιρισµοί του Βελβενδού Κοζάνης, δεν έχουν 

προχωρήσει στην εν λόγω τροποποίηση, διατηρώντας το καθεστώς των ίσων 

εκλογικών δικαιωµάτων, προασπίζοντας, µε αυτόν τον τρόπο, την ισότητα µεταξύ 

των µελών τους όπως και την αξία της δηµοκρατίας. Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός 

ότι ο  ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού έχει προβεί σε σχετική τροποποίηση του καταστατικού, 

όπου απαγορεύεται τα µέλη του µόνιµου προσωπικού να είναι παραγωγοί ή ακόµη 

και να αποτελούν συγγενικά πρόσωπα παραγωγών του συνεταιρισµού.  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
25	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 1η Υποκατηγορία: “Έλεγχος από  τα µέλη των συνεταιρισµών µέσω 
δηµοκρατικών διαδικασιών”, της 2ης Κατηγορίας: “Κατανόηση των Εσωτερικών Κανονισµών ιδιοκτησίας και 
Ελέγχου”, της 4ης Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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     Τέλος, σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, αποτελεί κοινή παραδοχή ότι οι η 

λειτουργία των εν λόγω συνεταιρισµών στηρίζεται στη βάση των δηµοκρατικών 

µηχανισµών, ενώ τα µέλη τους συµµετέχουν ενεργά στη λήψη αποφάσεων, 

διαµορφώνοντας από κοινού το είδος της αναπτυξιακής τους πολιτικής. 

 

4.4.12. Ενηµέρωση - Εκπαίδευση - Παιδεία των µελών των αγροτικών 

συνεταιρισµών 

 

     Η « Εκπαίδευση, πρακτική εξάσκηση και πληροφόρηση» αποτελεί την πέµπτη και 

πολύ βασική συνεταιριστική αρχή. 26 Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των 

συνεντεύξεων, σ τους συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής, δίνεται ιδιαίτερη 

έµφαση στον τοµέα της εκπαίδευσης των µελών. Πιο συγκεκριµένα, 

πραγµατοποιούνται συχνά ενηµερώσεις και εκπαιδευτικά σεµινάρια που αφορούν 

στο κύριο προϊόν και στην καλλιεργητική του φροντίδα µε φιλοπεριβαλλοντικούς 

όρους, σε θέµατα οργάνωσης του συνόλου της παραγωγής ώστε να υπάρχει ο 

κατάλληλος καταµερισµός των ποικιλιών µε στόχο την προώθηση των προϊόντων 

καθ’όλη την διάρκεια της εµπορικής περιόδου, σε θέµατα φυτοπροστασίας σύµφωνα 

µε το σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης καθώς και σε θέµατα προστασίας και 

ασφάλειας του παραγωγού κατά την διάρκεια των καλλιεργητικών φροντίδων. Οι 

ενηµερώσεις των µελών διεξάγονται είτε στον χώρο του συνεταιρισµού είτε στο 

Πνευµατικό Κέντρο της υπό µελέτη περιοχής, ενώ όταν πρόκειται για πρακτική 

άσκηση, οργ ανώνονται οι  παραγωγοί σε µικρές ο µάδες και εκπαιδεύονται στους 

οπωρώνες υπό τη καθοδήγηση του γεωπόνου του συνεταιρισµού.  

 

     Προκειµένου να υπάρχει συνεχής ενηµέρωση του συνεταιρισµού για τις εξελίξεις 

που πραγµατοποιούνται στον κλάδο, έχει αναπτυχθεί ένα δίκτυο συνεργασίας µε 

µεγάλες εταιρείες που δραστηριοποιούνται στον συγκεκριµένο τοµέα, µε 

πανεπιστήµια και ινστιτούτα τόσο σε εθνικό όσο και υπερεθνικό επίπεδο, καθώς 

επίσης και µε γεωπόνους, ως εξωτερικοί συνεργάτες, οι  οποίοι πραγµατοποιούν 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
26	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 2η Υποκατηγορία: “Ενηµέρωση  - Εκπαίδευη – Παιδεία των µελών των 
Συνεταιρισµών”, της 2ης Κατηγορίας: “Κατανόηση των Εσωτερικών Κανονισµών ιδιοκτησίας και Ελέγχου”, της 
4ης Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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συχνά ενηµερώσεις στα µέλη των συνεταιρισµών για εξελίξεις που αφορούν στον 

κλάδο της αγροτικής οικονοµίας που εξυπηρετείται από τις δραστηριότητες των 

συνεταιρισµών. Στη συνέχεια, προς αυτή τη κατεύθυνση πραγµατοποιούνται από 

τους συνεταιρισµούς εκπαιδευτικά ταξίδια στο εξωτερικό, όπου έρχονται σε επαφή 

µε διάφορα Ινστιτούτα και άλλους συνεταιρισµούς, όπου και γίνονται παρουσιάσεις 

των εφαρµογών σε νέες καλλιεργητικές φροντίδες, αµφοτέρων των πλευρών. Με 

αυτόν τον τρόπο, αποκοµίζεται νέα γνώση που αφορά από το σύνολο οργάνωσης 

ενός συνεταιρισµού εώς και θέµατα φυτοπροστασίας, µε αποτέλεσµα την γένεση 

νέων ιδεών που τίθενται σε εφαρµογή στους εν λόγω συνεταιρισµούς. Αξιοσηµείωτο 

είναι το γεγονός, ότι ο  ρόλος του κράτους στον τοµέα της εκπαίδευσης και της 

ενηµέρωσης για τους συνεταιρισµούς ε ίναι εξ’ολοκλήρου απών, µε αποτέλεσµα η 

εξέλιξη του συγκεκριµένου τοµέα να εξαρτάται κ αθαρά από την ανάπτυξη 

πρωτοβουλιών των εν λόγω συνεταιρισµών. Στην περίπτωση του ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού, υπάρχει σαν προοπτική η δηµιουργία ερευνητικού τµήµατος, µε την 

συνεργασία Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, αλλά µέχρι στιγµής οι 

προσπάθειες που έχουν καταβληθεί δεν έχουν επιφέρει τα αναµενόµενα 

αποτελέσµατα, κυρίως λόγω έλλειψης συντονισµού.  

 

     Στην συνέχεια, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, υπάρχει έντονο 

ενδιαφέρον και µεγάλη συµµετοχή στα εν λόγω εκπαιδευτικά προγράµµατα από την 

πλευρά των µελών και  αποτελεί κοινή παραδοχή, ότι ο  συγκεκριµένος τοµέας είναι 

ιδιαίτερα ανεπτυγµένος στους υπό µελέτη συνεταιρισµούς, ενώ σε περίπτωση που 

προκύψει κάποιο θέµα στους παραγωγούς, έχουν την δυνατότητα να απευθυνθούν 

στην διοίκηση, ώστε να συζητηθεί και να δοθεί, από κοινού, η βέλτιστη λύση.  

 

     Επίσης, πραγµατοποιούνται τακτικές συναντήσεις των µελών, έπειτα από 

σύγκληση Γενικής Συνέλευσης, για θέµατα που αφορούν στην οικονοµική 

κατάσταση του συνεταιρισµού, στην εξελεγκτική του πορεία και στις προοπτικές για 

το µέλλον, συµπεριλαµβανοµένων και των πιθανών νέων επενδύσεων προς όφελος 

του συνεταιρισµού, όπου ενηµερώνονται τα µέλη κι έπειτα από ψηφοφορία 

λαµβάνεται η σχετική απόφαση. Τέλος, αξίζει να αναφερθεί ότι η ενηµέρωση των 

πολιτών στην υπό µελέτη περιοχή είναι άµεση, καθώς στην κεντρική εκκλησία του 

Βελβενδού είναι εγκατεστηµένα µεγάφωνα, απ’όπου ανακοινώνονται είτε θέµατα 
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που αφορούν στο σύνολο της κοινωνίας του Βελβενδού είτε ζητήµατα που 

σχετίζονται µε τον συνεταιρισµό. 

 

   4.4.13. Συνεργασία µεταξύ των συνεταιρισµών και άλλων φορέων27 

 

     Η έκτη και πολύ σηµαντική συνεταιριστική αρχή αφορά στην συνεργασία µεταξύ 

των συνεταιρισµών. Στην ουσία, οι συνεταιριστικές οργανώσεις εξυπηρετούν τα µέλη 

τους περισσότερο αποτελεσµατικά και ενδυναµώνουν τ ο συνεταιριστικό κίνηµα 

συνεργαζόµενες µεταξύ τους σε τοπικό, περιφερειακό, εθνικό και διεθνές επίπεδο. 

Όπως, ήδη έχει αναφερθεί, ο  ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, ως εθνικός εκπρόσωπος στον 

τοµέα του ροδακίνου, καθ’όλη τη διάρκεια της εµπορικής περιόδου, έρχεται σε 

επικοινωνία, µία φορά την εβδοµάδα, µε τους αντίστοιχους εκπρόσωπους της 

Γαλλίας, της Ισπανίας και της Ιταλίας, καθώς και της RF (ένωση περιφερειών της 

νοτίου ζώνης στον τοµέα των οπωροκηπευτικών προϊόντων), σε θέµατα που αφορούν 

στο σύνολο των αποθεµάτων για το συγκεκριµένο προϊόν κάθε χώρας όπως και στην 

εκτίµηση για την διαµόρφωση της τιµής σε βάθος χρόνου µίας εβδοµάδας.  

 

     Επίσης, το έτος 2008, δηµιουργήθηκε εξαγωγική Κοινοπραξία για το επιτραπέζιο 

ροδάκινο, µε µέλη δέκα συνεταιρισµούς: Α.Σ.Ν., ΑΣΕΠΟΠ Νάουσας, Α.Σ. και τον 

ΑΣΟΠ Επισκοπής, ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ», 3 συνεταιρισµοί της ΑΛΜΜΕ (Αλιάκµονα, Μέσης, Μελίκης) και η 

«Βένους». Πρόεδρος της Κοινοπραξίας ήταν ο  Πρόεδρος του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

και κύριος σκοπός της ήταν η  από κοινού διεκδίκηση σε θέµατα που αφορούν στο 

βασικό προϊόν των συνεταιρισµών. Όµως, µε τον νέο νόµο, 4015, η Κοινοπραξία 

είναι υποχρεωµένη να αλλάξει µορφή και να µετατραπεί σε Α.Ε., γεγονός που έχει ως 

συνέπεια την δηµιουργία επιπλέον εξόδων και συνεπώς την πάψη της λειτουργίας 

της. Όπως υποστηρίζεται από τις συνεντεύξεις, µπορεί η Κοινοπραξία να πάψει να 

υφίσταται ως νοµική µορφή, ωστόσο η συνεργασία των εν λόγω συνεταιρισµών θα 

συνεχίσει να υπάρχει.  

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
27	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 4η Υποκατηγορία: “Συνεργασία µεταξύ των συνεταιρισµών και άλλων 
φορέων”, της 2ης Κατηγορίας: “Κατανόηση των Εσωτερικών Κανονισµών ιδιοκτησίας και Ελέγχου”, της 4ης 
Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές των Συνεταιρισµών”. 
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     Στην συνέχεια, ο  ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, έχει αναπτύξει, τα τελευταία χρόνια, 

συνεργασία και µε άλλες περιοχές του ελλαδικού χώρου, όπως είναι η Σκάλα 

Λακωνίας, η Χαλκιδική, ο Τύρναβος και η Καστοριά, για τις οποίες αναλαµβάνει το 

εµπορικό κοµµάτι των προϊόντων τους. Στόχος της συγκεκριµένης δράσης, είναι η 

επιµήκυνση της εµπορικής περιόδου και συνεπώς η συνεχής παρουσία του 

συνεταιρισµού στην αγορά. Με αυτόν τον τρόπο και µε την περαιτέρω ανάπτυξη 

συνεργασιών, δύναται να αξιοποιούνται οι  εγκαταστάσεις του συνεταιρισµού 

καθ’όλη την διάρκεια του χρόνου, ενώ άµεσο αποτέλεσµα θα είναι η αύξηση της 

απασχόλησης, η µείωση των λειτουργικών εξόδων καθώς και η αύξηση των κερδών 

προς όφελος των ιδίων των συνεταίρων. Η συγκεκριµένη προοπτική ισχύει και για 

τον Ο.Π – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», προκειµένου να αναπτυχθεί συνεργασία 

µε κάποιους παραγωγούς από την Άρτα, την Καβάλα, την Κατερίνη και την 

Καστοριά.  

 

     Ακολούθως, τα τελευταία πέντε χρόνια, έχει ξεκινήσει ένα είδος συνεργασίας 

ανάµεσα στους δύο συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής, κυρίως σε θέµατα που 

αφορούν στο σύνολο της τοπικής κοινωνίας, όπως είναι η διοργάνωση της γιορτής 

ροδακίνου, το κοινό αρδευτικό σύστηµα κ.α., ενώ υπάρχει έδαφος για περαιτέρω 

ανάπτυξη συνεργασίας, όπως είναι ο τοµέας της διαφήµισης, της προµήθειας υλικών, 

της εµπορίας κ.α. . Επίσης, όπως ήδη έχει αναφερθεί, από το έτος 2004 έχει ξεκινήσει 

ένα είδος συνεργασίας µεταξύ του ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και του Γυναικείου 

Αγροτικού και Β ιοτεχνικού Συνεταιρισµού Βελβενδού, µε τον πρώτο να έχει 

αναλάβει το εµπορικό κοµµάτι των µεταποιηµένων προϊόντων. Τέλος, αξιοσηµείωτο 

είναι το γεγονός, ότι το σύνολο των παραγωγών της υπό µελέτη περιοχής, 

ανεξαρτήτως του συνεταιρισµού στον οποίο είναι µέλη, συνεργάζονται πολύ συχνά 

µεταξύ τους, καθ’όλη την διάρκεια των καλλιεργητικών φροντίδων, προσφέροντας 

την εθελοντική τους εργασία ο ένας στον άλλον, στην βάση της συλλογικότητας, της 

αλληλεγγύης και της αλληλοβοήθειας. 
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   4.4.14. Οικονοµική εξέλιξη των αγροτικών συνεταιρισµών τα τελευταία τρία 

χρόνια και η επίδραση από την οικονοµική κρίση 

 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

Από εξέταση των οικονοµικών καταστάσεων των τριών τελευταίων χρήσεων του 

συνεταιρισµού, ήτοι 2010, 2011 και 2012, προκύπτουν τα παρακάτω: 

-‐ Οι πωλήσεις από 1.754.882 ευρώ το έτος 2010, µειώθηκαν στα 1.159.123 

ευρώ το έτος 2011 και παρέµειναν σχεδόν αµετάβλητες το 2012 στα 

1.126.690 ευρώ, ποσοστό µείωσης πωλήσεων 2010 µε 2012, -35,8%. 

 

-‐ Το σύνολο των ιδίων κεφαλαίων αυξήθηκαν από 1.988.000 ευρώ το 2010 στα 

2.193.000 ευρώ το έτος 2012. 

 

-‐ Το πάγιο ενεργητικό της επιχείρησης σε αξίες κτήσης από 5.387.000 ευρώ το 

έτος 2010 διαµορφώθηκε στα 5.478.000 ευρώ το 2012, παρουσιάζοντας 

οριακή αύξηση. 

 

-‐ Η σχέση βραχυπροθέσµων υποχρεώσεων προς κυκλοφορούν ενεργητικό, 

διαµορφώνει δείκτη 2.5 φορές και δείχνει την άνεση της επιχείρησης να 

καλύψει τις άµεσες ανάγκες. 

 

-‐ Τα καθαρά αποτελέσµατα χρήσεων διαµορφώθηκαν από 7.000 ευρώ ζηµιές 

το έτος 2010 στα 1.000 ευρώ κέρδη το 2011 και στα 32.000 ευρώ κέρδη το 

2012. Θ α πρέπει όµως, να τονιστεί οι  σηµαντικές αποσβέσεις πάγιων 

στοιχείων στις οποίες προέβει η επιχείρηση και οι  οποίες σωρευτικά 

ανέρχονται στο σηµαντικό ποσό των 634.000 ευρώ. 

 

Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

Από οικονοµικά στοιχεία που τέθηκαν στη διάθεση µας, για τα τρία τελευταία 

οικονοµικά έτη (2010, 2011, 2012) του συνεταιρισµού, προκύπτουν τα παρακάτω: 

-‐ Οι πωλήσεις από 1.894.000 ευρώ το 2010 εκτινάχθηκαν στα 2.446.000 το 

έτος 2012, δηλαδή αύξηση της τάξεως του 29,15%. 
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-‐ Το σύνολο των ιδίων κεφαλαίων από 1.600.000 ευρώ το 2010 παρέµεινε 

σχεδόν αµετάβλητο το έτος 2012 στα 1.604.000 ευρώ. 

 

-‐ Το πάγιο ενεργητικό της επιχείρησης σε αξίες κτήσης από 3.537.000 ευρώ το 

2010 διαµορφώθηκε στα 4.153.000 το 2012, ακολουθώντας τακτική 

σηµαντικής αύξησης πάγιων επενδύσεων. 

 

-‐ Η σχέση βραχυπροθέσµων υποχρεώσεων προς κυκλοφορούν ενεργητικό 

διαµορφώνει δείκτη 2 φορές και δείχνει την άνεση της επιχείρησης να 

καλύψει τις άµεσες ανάγκες. 

 

-‐ Η από χρήση σε χρήση διαµόρφωση των καθαρών κερδών εµφανίζει 

αξιοπρόσεχτη µεταβλητότητα, ήτοι: κέρδη = 32.000 ευρώ το έτος 2010, 

ζηµιές =  112.000 ευρώ το 2011 και κέρδη = 112.000 ευρώ το έτος 2012. 

Σηµαντικές, ω στόσο, είναι οι  αποσβέσεις πάγιων στοιχείων, οι οπ οίες 

σωρευτικά για τις υπό εξέταση χρήσεις ανέρχονται στα 777.000 ευρώ. 

 

     Συγκρίνοντας και εντάσσοντας τις δύο επιχειρήσεις στο οικονοµικό περιβάλλον 

που διαµορφώθηκε στο διάστηµα της οικονοµικής κρίσης που µαστίζει την χώρα µας, 

µπορούµε να εξαγάγουµε κάποια βασικά συµπεράσµατα. Αρχικά, ο  ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού, ακολούθησε συντηρητική τακτική χωρίς αύξηση επενδύσεων µε 

αποτέλεσµα συρρίκνωσης των πωλήσεων κατά 35.8%, όπως αναφέρθηκε και 

προηγουµένως. Στη συνέχεια, ο Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», σε 

αντίθεση µε τον ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, ακολούθησε επεκτατική πολιτική επενδύσεων 

κατά 616.000 ευρώ µε αντίστοιχη επιθετική πολιτική πωλήσεων, οι  οποίες και 

αυξήθηκαν κατά ποσοστό 29.15%. Τέλος, α νεξάρτητα από τα παραπάνω και της 

πολιτικής που ακολουθεί ο κάθε συνεταιρισµός, αποτελεί γεγονός ότι συνιστούν δύο 

επιχειρηµατικές οντότητες, οικονοµικά εύρωστες και αναπτυσσόµενες. 

 

     28Στην συνέχεια, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, η οικονοµική 

κρίση που αντιµετωπίζει η χώρα µας τα τελευταία χρόνια έχει επιδράσει ως έναν 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
28	  	   Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων α παντήσεων ο  αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στη 5η Θεµατική Ενότητα: “Επίδραση από τη Οικονοµική Κρίση”. 
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βαθµό αρνητικά στους συνεταιρισµούς της υπό µελέτη περιοχής. Κατ’αρχήν, λόγω 

της οικονοµικής στενότητας του καταναλωτικού κοινού και εξ’αιτίας του γεγονότος 

ότι το βασικό προϊόν των συνεταιρισµών δεν συµπεριλαµβάνεται στα προϊόντα 

άµεσης ανάγκης, έχει µειωθεί σε εξαιρετικό βαθµό η εγχώρια κατανάλωση. 

Παρ’όλα’υτά, επειδή και οι  δύο συνεταιρισµοί έχουν αναπτύξει ένα σηµαντικό 

εµπορικό δίκτυο, τόσο σε εθνικό επίπεδο όσο και σε υπερεθνικό επίπεδο, 

χαρακτηρίζονται από δυνατότητα ευελιξίας στην προώθηση προϊόντων, καθώς σε 

περιόδους εγχώριας οικονοµικής κρίσης δύναται να αυξήσουν το ποσοστό των 

εξαγωγών και µε αυτόν τον τρόπο να έχουν τις λιγότερο δυνατές απώλειες. Συνεπώς, 

αφ’ενός η τιµή διάθεσης του βασικού προϊόντος των συνεταιρισµών στην αγορά έχει 

µείνει σταθερή και αφ’ετέρου βάσει της ανάπτυξης νέων συνεργασιών µε άλλες 

περιοχές του ελλαδικού χώρου, δύναται µελλοντικά να αυξηθεί η συνολική ποσότητα 

των εµπορεύσιµων προϊόντων, συνεπώς και οι  πωλήσεις. Υπό αυτές τις συνθήκες, 

σηµαντικό είναι το γεγονός ότι δεν έχει πραγµατοποιηθεί µείωση του εποχικού 

προσωπικού, ενώ µε την ολοένα και αυξανόµενη εµπορική δύναµη των 

συνεταιρισµών δύναται µελλοντικά να επέλθει και αύξηση του εποχικού 

προσωπικού.   

 

     Στην πορεία, τα υλικά και τα είδη συσκευασίας που χρησιµοποιούν οι 

συνεταιρισµοί, όπως είναι: πλαστικά είδη, χάρτινα είδη, ξύλο κόντρα πλακέ για τα 

κιβώτια κ.α., όπως και τα λιπάσµατα και φυτοφάρµακα που χρησιµοποιούνται από 

τους παραγωγούς καθ’όλη τη διάρκεια των καλλιεργητικών φροντίδων, είναι επί των 

πλείστων εισαγόµενα, µε αποτέλεσµα να έχει αυξηθεί αρκετά η τιµή τους. Επιπλέον, 

οι συγκεκριµένες εταιρείες µε τις οποίες συνάλλασονται οι  συνεταιρισµοί, λόγω της 

δυσµενής οικονοµικής κατάστασης της χώρας,  ζητούν να εισπράξουν είτε µε 

προέµβασµα είτε µετροιτοίς, µε αποτέλεσµα να ασκείται ακόµη µεγαλύτερη 

οικονοµική πίεση στους συνεταιρισµούς. Στη συνέχεια, µε την αύξηση της τιµής του 

πετρελαίου καθώς και του ρεύµατος έχει αυξηθεί και το λειτουργικό κόστος τόσο του 

συνεταιρισµού όσο και των παραγωγών. Εποµένως, µπορεί τα έσοδα των 

συνεταιρισµών να παραµένουν σε ικανοποιητικά επίπεδα, ωστόσο, έχουν αυξηθεί 

κατά πολύ τα έξοδα. Το συγκεκριµένο γεγονός, αναστέλλει σε σηµαντικό βαθµό την 

πραγµατοποίηση επενδύσεων, όπως παρατηρούµε να συµβαίνει στην περίπτωση του 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού.  
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     Από την άλλη πλευρά, αξιοσηµείωτο είναι το γ εγονός ότι ο  Ο.Π. – Α.Σ. 

Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ», τα τρία τελευταία χρόνια, έχει αυξήσει τόσο το 

ποσοστό των επενδύσεων όσο και των πωλήσεων. Ένας σηµαντικός παράγοντας που 

µπορεί να συνηγορεί προς αυτήν την κατεύθυνση είναι η αύξηση της συνολικής 

ποσότητας της αγροτικής παραγωγής, εξ’αιτίας του διαφορετικού τρόπου διαλογής 

και συσκευασίας των προϊόντων. Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, 

το σύνολο της αναµενόµενης παραγωγής του εν λόγω συνεταιρισµού δύναται να 

διπλασιαστεί µέσα στα επόµενα πέντε χρόνια και στο σηµείο αυτό οδηγούµαστε 

σ’ένα οξύµορο σχήµα: από την µία πλευρά αυξάνεται ο συνολικός όγκος παραγωγής 

των µελών, συνεπώς και οι πωλήσεις και από την άλλη πλευρά, δεν υπάρχουν οι 

κατάλληλες εγκαταστάσεις στον συνεταιρισµό που θα µπορούσαν να υποστηρίξουν 

ένα τέτοιο γεγονός. Ακολούθως, αφ’ενός κρίνεται αναγκαίο να πραγµατοποιήσει ο 

συνεταιρισµός π εραιτέρω επενδύσεις για επέκταση των ήδη υπαρχόντων 

εγκαταστάσεων και του µηχανολογικού εξοπλισµού και αφ’ετέρου λόγω της 

δεδοµένης οικονοµικής συγκυρίας, από την µία πλευρά το εισόδηµα των παραγωγών 

δεν επαρκεί ώστε µε µία σχετική παρακράτηση να συσσωρευθεί το α παιτούµενο 

κεφάλαιο και από την άλλη πλευρά δεν προωθούνται τα κατάλληλα επενδυτικά 

σχέδια από την πλευρά του κράτους που θα µπορούσαν να ενισχύσουν σηµαντικά 

στην υλοποίηση της συγκεκριµένης δράσης.  

 

   4.4.15. Επιστροφή των νέων στο Βελβενδό για ενασχόληση µε την αγροτική 

παραγωγή 

 

     29Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, τα τελευταία χρόνια υπάρχει 

αρκετό ενδιαφέρον από τους νέους της υπό µελέτη περιοχής για ενασχόληση µε την 

αγροτική παραγωγή. Από την µία πλευρά, υπάρχει µία µερίδα ατόµων που κατ’ 

επιλογή ασχολήθηκαν ή και θέλουν να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή και 

από την άλλη πλευρά υπάρχουν και τα άτοµα εκείνα τα οποία, λόγω δυσκολίας στην 

εύρεση εργασίας στον τοµέα ενδιαφέροντός τους, αναγκαστικά προσανατολίζονται 

σε αυτήν την κατεύθυνση. Οι λόγοι που συµβάλλουν σε αυτό το γεγονός είναι 

αφ’ενός ότι οι νέοι της υπό µελέτη περιοχής έχουν µεγαλώσει µε την αγροτική 
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
29	  	   Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 9η Θεµατική Ενότητα: “Επιστροφή των νέων στο Βελβενδό για ενασχόληση 
µε την αγροτική παραγωγή”. 
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κουλτούρα, έχουν κληρονοµηµένη γη καθώς και τον κατάλληλο µηχανολογικό 

εξοπλισµό και αφ’έτερου η ύπαρξη των συνεταιρισµών που από την µία πλευρά 

αποτελούν µία σίγουρη οικονοµική διέξοδο και από την άλλη πλευρά δίνεται η 

δυνατότητα στους νέους παραγωγούς να «µαθητεύσουν» µέσα στον συνεταιρισµό και 

να αποκτήσουν την κατάλληλη τεχνογνωσία για την αγροτική παραγωγή.  

 

     Σε γενικές γραµµές, υποστηρίζεται η άποψη, ότι, εν καιρώ οικονοµικής κρίσης, 

όπου οι  ευκαιρίες ανάπτυξης είναι περιορισµένες, για τα άτοµα εκείνα τα οποία 

αποφασίζουν να µετοικίσουν στην ύπαιθρο προκειµένου να ασχοληθούν µε την 

αγροτική παραγωγή, προϋποτίθεται η ύπαρξη τόσο των καλλιεργούµενων εκτάσεων 

όσο και του µηχανολογικού εξοπλισµού, ειδάλλως είναι πολύ δύσκολο να 

ξεκινήσουν εκ του µηδενός. Πιο συγκεκριµένα, στο Βελβενδό Κοζάνης, τα άτοµα 

εκείνα τα οποία αποφασίζουν να επιστρέψουν στον τόπο καταγωγής τους για να 

ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή, έχουν ήδη την απαραίτητη υποδοµή από την 

οικογένειά τους, ενώ αξίζει να αναφερθεί ότι, τα τελευταία τρία χρόνια µε την 

οικονοµική κρίση που αντιµετωπίζει η χώρα µας, το συγκεκριµένο ρεύµα γνωρίζει 

αυξητικές τάσεις µε την πάροδο του χρόνου. Τέλος, ενώ, υπάρχει από τους νέους η 

απαραίτητη διάθεση για περαιτέρω ανάπτυξη τους αγροτικού τοµέα στο Βελβενδό, 

σηµαντικός ανασταλτικός παράγοντας αποτελεί η περιορισµένη έκταση των 

καλλιεργούµενων γαιών στην υπό µελέτη περιοχή. 
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4.5. Πολιτισµικό Υπόβαθρο της Δ.Ε. Βελβενδού Κοζάνης 
 

   4.5.1. Εισαγωγή 

 

     Καθ’όλη την ιστορική διαδροµή της ανθρωπότητας, οι  άνθρωποι έζησαν και 

δηµιούργησαν πολιτισµούς, όπου στις περισσότερες των περιπτώσεων άνθισαν, 

άκµασαν και τελικά έσβησαν, ενώ νέοι πρόβαλαν αργότερα στην ίδια εστία. Βασικός 

παράγοντας για την ανάπτυξη πολιτισµού σε µία περιοχή είναι από την µία πλευρά το 

οικονοµικό υπόβαθρο που υπάρχει και από την άλλη πλευρά, οι αξίες που αυτό 

υποστηρίζει καθώς και οι  βασικές πεποιθήσεις του συνόλου της κοινωνίας που το 

δηµιούργησαν. Ο λόγος που ο δυτικός πολιτισµός περνάει κρίση είναι γιατί µέσα από 

την προσπάθεια εξάπλωσης των επιστηµονικών και τεχνικών κεκτηµένων, έχει 

οικοδοµηθεί ένα σύστηµα παραγωγής το οποίο καταστρέφει την φύση και ένα είδος 

κοινωνίας το οποίο εξαθλιώνει τον άνθρωπο. Στην ουσία, βιώνεται έντονα µία κρίση 

αξιών η οποία, στις µέρες, εκφράζεται ως οικονοµική κρίση. Βασικότερο, ό µως, 

όλων είναι οι πραγµατικές πεποιθήσεις που υποστηρίζει ο άνθρωπος, ώστε το µυαλό 

µε την καρδιά να βρίσκονται σε ειρήνη, προασπίζοντας τις αναντίρρητα 

πανανθρώπινες αξίες της ισότητας, της αλληλεγγύης και της δηµοκρατίας. Με αυτόν 

τον τρόπο το οικονοµικό υπόβαθρο µίας περιοχής οικοδοµείται σε γερά θεµέλια και 

ακολούθως γεννάται πολιτισµός, ο οποίος ακµάζει και παραµένει.  

 

     Το Βελβενδό Κοζάνης, είναι κτισµένο στις ΒΔ υπώρειες των Πιερίων, µέσα σ’ένα 

δάσος από οπωροφόρα δέντρα και πλούσια χλωρίδα και πανίδα. Η ιστορία του 

Βελβενδού ξεκινά από την εποχή της αρχαιότητας, ενώ ήδη από την περίοδο της 

Τουρκοκρατίας θεωρούταν από τις πιο ακµάζουσες κωµοπόλεις της Δ.Μακεδονίας. 

Έτσι, οι  κάτοικοι της υπό µελέτη περιοχής, καθώς βρίσκονταν παράµερα από τις 

ορεινές διαβάσεις έµεναν ανενόχλητοι από ξένες επιδροµές, µε αποτέλεσµα να 

επιδοθούν ειρηνικά στα εργατικά τους καθήκοντα και να αναπτυχθούν οικονοµικά σε 

µεγάλο βαθµό. Όπως, ήδη έχει αναφερθεί, η ολοκληρωµένη ανάπτυξη της υπό 

µελέτη περιοχής βασίστηκε στην ανάπτυξη του κοινοτισµού, της συλλογικότητας, 

της αλληλεγγύης και της αλληλοβοήθειας, αξίες οι  οποίες ισχύουν ακόµη και στις 

µέρες µας. Συνεπώς, βάσει των παραπάνω αξιών και µε σεβασµό στο φυσικό 

περιβάλλον, ανέπτυξε η κοινωνία του Βελβενδού την τόλµη, την επίνοια, την 
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δηµιουργική δραστηριότητα και την πρωτοβουλία σε όλες τις πτυχές του κοινωνικού 

βίου της υπό µελέτη περιοχής. Ακολούθως, δηµιουργήθηκε ένας αξιοθαύµαστος 

πολιτισµός, αποκορύφωµα του οποίου ήταν η γένεση των ίδιων των συνεταιρισµών, 

ενώ οι συνεταιρισµοί από την πλευρά τους προάγουν πολιτισµό, παγιώνοντας τις 

βασικές πανανθρώπινες αξίες.  

 

     Σε όλη την διαδροµή της ιστορίας, οι  άνθρωποι έβρισκαν πάντα τους 

κατάλληλους τρόπους και τα µέσα, προκειµένου να διατηρηθεί και να αναπτυχθεί ο 

πολιτισµός τους. Για την ακρίβεια, στην υπό µελέτη περιοχή, η εξέλιξη του 

πολιτισµού εκφράζεται µέσα από τα ήθη και έθιµα, την αρχιτεκτονική παράδοση, τα 

παραδοσιακά επαγγέλµατα, τα αρχαιολογικά ευρήµατα καθώς και από την ανάπτυξη 

της πολιτιστικής δραστηριότητας. Παρακάτω, περιγράφεται καθένας από αυτούς τους 

τοµείς, ώστε να δοθεί µία συνολική εικόνα της εξέλιξης του πολιτισµού στην υπό 

µελέτη περιοχή, στη ροή του χρόνου. Αξίζει να αναφερθεί ότι, δεδοµένης της 

εξέλιξης της κοινωνικο – οικονοµικής κατάστασης της υπό µελέτη περιοχής, η 

διαµόρφωση της κουλτούρας των βελβενδινών σχετίζεται άµεσα µε τον αγροτικό 

τρόπο διαβίωσης. 

 

   4.5.2. Ο οικιστικός χώρος και η αρχιτεκτονική του 

 

     «Ο οικισµός του Βελβεντού είναι αγροτικός, πυκνοδοµηµένος µε έντονα αστικά 

χαρακτηριστικά. Η αυλή βρίσκεται συνήθως στο πίσω µέρος της ή στη νοτιοανατολική 

πλευρά. Στο ανώι συνήθιζαν να ξεραίνουν τα προϊόντα.» 

(Αφήγηση Γ.Παπαδόπουλου, εκπαιδευτικού) 

 

     Η λαϊκή αρχιτεκτονική του Βελβενδού, όσον αφορά στη δοµή και στη µορφολογία 

ανήκει στο είδος τη βαλκανικής αρχιτεκτονικής. Τα υλικά δόµησης είναι το ξύλο και 

η πέτρα, τα οποία ταιριάζουν µε τις κλιµατολογικές συνθήκες της υπό µελέτη 

περιοχής και µε την αρχιτεκτονική της µείζονος Μακεδονίας.  

 

     Τα µνηµεία είναι κτισµένα µε λίθους κι έχουν ως συνδετικό υλικό το 

πηλοκονίαµα. Τα πετρόχτιστα σπίτια µακεδονίτικης αρχιτεκτονικής, τα στενά 

σοκάκια και οι  µεταβυζαντινές εκκλησίες υποδηλώνουν την µακρά ιστορική πορεία 

του Βελβενδού. Τα αρχιτεκτονικά χαρακτηριστικά της εποχής, µεταξύ 16ου και 19ου 
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αιώνα, είναι τα µικρά ορθογώνια παράθυρα µε οριζόντιο πρέκι και οι µονόφυλλες ή 

δίφυλλες θύρες, οι  οποίες είναι ταµπλαδωτές µε πλατυκέφαλα καρφιά. Οι 

πλατοσκεπείς στέγες προτιµώνται στις ορεινές περιοχές (Παλαιογράτσανο, 

Πολύφυτο, Αγία Κυριακή), αλλά τελικά το κεραµίδι υπερίσχυσε µε την πάροδο του 

χρόνου. Μετά το 1900 χτίζονται τα νεοκλασικά κτίσµατα, όπως είναι το 

αρρεναγωγείο (1905), το οποίο κατασκευάστηκε από δωρεά των βελβενδινών της 

Ρουµανίας, το Παρθεναγωγείο (1910, το οποίο κατασκευάστηκε έπειτα από δωρεά 

των βελβενδινών της Φιλαδέλφειας Αµερικής), καθώς και το Κοινοτικό κατάστηµα.  

 

     «Βαρύ, επιβλητικό και µεγαλοπρεπές δέσποζε στο σταυροδρόµι προς το ‘Μιµιλέρι’, 

το θαυµάσιο εκείνο κτήριο για εκατόν πενήντα και πάνω χρόνια, εώς ότου το 1960 η 

σκαπάνη το µεταµόρφωσε σε σωρούς συντριµµάτων, καταστρέφοντας βάρβαρα το 

ωραιότερο αρχιτεκτονικό µνηµείο, που  γνώρισε ποτέ το Βελβεντό στο τύπο του 

αρχοντικού. Θα πρέπει να χτίστηκε γύρω στα 1790 µ.χ. από τον προύχοντα Γεώργιο 

του Ζήση Αντωνιάδη ή Γιουρτζήση, που ήταν η πιο ισχυρή προσωπικότητα της εποχής 

του. Το οικοδόµηµα, τεράστιο, διώροφο, σε σχήµα Γ, είχε όλα τα αρχιτεκτονικά 

γνωρίσµατα των αρχοντικών Σιατίστης και Καστοριάς, αφού οι πρωτοµάστοροι του 

είχαν µετακληθεί από τις δύο αυτές πόλεις. Γνώρισε µέρες λαµπρού µεγαλείου µα και 

µοναδικής φρίκης, καθώς στέγαζε τη ζωή, την πολυκύµαντη, της οικογένειας 

Γιουρτζήση. Είναι χαρακτηριστικά τα όσα θρυλούνται για το αρχοντικό Γιουρτζήση, 

που από φίλους ονοµάστηκε ‘άσυλο καταφυγής’ και από εχθρούς ‘πύργος των 

µαρτυρίων’.» 

(Λαογραφικοί αντίλαλοι του Βελβεντού, Αθηνά Τζινίκου.) 

 

     Σήµερα, τα παλιά σπίτια που σώζονται, είναι κυρίως διώροφα µε νεοκλασικά 

στοιχεία, τα οποία κτίστηκαν την πρώτη δεκαετία του 20ου αιώνα, κυρίως από 

µετανάστες της Αµερικής. 

 

   4.5.3. Μουσειακοί χώροι στο Βελβενδό 

 

     Από το 1997 ξεκίνησε η λειτουργία λαογραφικού µουσείου στο Βελβενδό. Τα 

εκθέµατα του µουσείου προέρχονται από δωρεές των κατοίκων του Βελβενδού, ενώ 

οι θεµατικές ενότητες που παρουσιάζονται είναι οι εξής:  

1) Ο τόπος, η ιστορία, οι άνθρωποι 
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2) Εµείς κι εµείς 

3) Εµείς και οι άλλοι 

4) Από τη γη στο κρασί 

5) Από τη γη στο ψωµί 

6) Από το νήµα στο σκουτί και στρωσίδι 

7) Η ‘κατσουλάτη’ και η ‘Καταφυγιώτικη’ 

8) Αυτές είναι αντρικές δουλειές 

9) Το µουσειοπαιδαγωγικό πρόγραµµα 

 

     Στη συνέχεια, ο Μορφωτικός Όµιλος Βελβενδού διαθέτει αρχαιολογική συλλογή, 

η οποία περιλαµβάνει αντικείµενα των προϊστορικών και ιστορικών χρόνων, που 

βρέθηκαν σ την ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού. Η αρχαιολογική συλλογή έχει 

αναγνωριστεί επίσηµα από το Υπουργείο Πολιτισµού και αναµένεται η κατασκευή 

κατάλληλου κτηρίου, ώστε να στεγαστεί. 

 

   4.5.4. Δηµόσια γλυπτά και µνηµονικοί τόποι 

 

     Στην υπό µελέτη περιοχή έχουν ανεγερθεί συνολικά έξι δηµόσια γλυπτά τα οποία 

αφορούν σε προτοµές, ανδριάντες, ανάγλυφα, κατασκευές και ηρώα. Η τοποθέτηση 

τους πραγµατοποιήθηκε την περίοδο της σύγχρονης ιστορίας (1950 -1994) και 

αναφέρονται σε ιστορικά πρόσωπα (Σταµάτης Κλεάνθης, Ζήνων Παπαναστασίου, 

Χαρίσιος Παπαµάρκου), σε ιστορική δράση (Ηρώον Αντίστασης) και σε ιστορική 

ιδέα (Ηρώον Ελευθερίας). 

 

   4.5.5. Μύλοι και νερόµυλοι 

 

     Στην υπό µελέτη περιοχή, υπήρχαν περίπου σαράντα νερόµυλοι, εκ των οποίων οι 

περισσότεροι βρίσκονταν κατά µήκος του νευράλακκα της Λάφιστας και του 

Ξερόλακκα. Ο τύπος του βελβενδινού νερόµυλου ήταν ανατολίτικος ή βυζαντινός µε 

οριζόντια φτερωτή. Οι νερόµυλοι δούλευαν όλο το εικοσιτετράωρο και άλεθαν 

κυρίως σιτηρά. Στη συνέχεια, τ ο έτος 1927, ιδρύθηκε στο Βελβενδό 

πετρελαιοκίνητος αλευρόµυλος, ο  οποίος την ηµέρα λειτουργούσε ως αλευρόµυλος 

και την νύχτα ηλεκτροδοτούσε το Βελβενδό. Στην ουσία, µε την εισαγωγή του 

αλευρόµυλου σήµανε και το τέλος της εποχής των νερόµυλων. Τέλος, αυτή τη στιγµή 
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υπάρχουν δύο νερόµυλοι, οι  οποίοι α ναπλάστηκαν από τον Δήµο Βελβενδού και 

είναι επισκέψιµοι. 

 

   4.5.6. Παραδοσιακά επαγγέλµατα 

 

     Στο Βελβενδό, η γεωργία είναι παράδοση, όπως είναι η υλοτοµία στο Καταφύγιο 

και η κτηνοτροφία στο Παλαιογράτσανο. Στην ιστορική πορεία της υπό µελέτη 

περιοχής, τα προϊόντα της βελβενδινής γης είναι τα εξής: η βρίζα, το κριθάρι, το 

καλαµπόκι, το λινάρι, το σιτάρι, το σουσάµι, το καραµπουτσιάκι (είδος 

καλλιεργήσιµου µπιζελιού για ζωοτροφή), το βαµβάκι, τα φασόλια και τα καπνά. 

Στην φρουτοπαραγωγή περιλαµβάνονται οι  κασιούλες (µικρά άγρια αχλάδια), τα 

τζιρνίκια (κορόµηλα), τα µισκάµπδα (µεγαλύτερα αγριοάχλαδα), καρπούζια, 

τσίντσφα (τζίτζιφα) και ροδάκινα. 

 

   4.5.7. Οι γυναικείες ασχολίες 

 

     Οι βασικές καθηµερινές δραστηριότητες των γυναικών ήταν η καθαριότητα του 

σπιτιού, η µαγειρική, το εργόχειρο και η χειροτεχνία.  Οι βελβενδινές γυναίκες 

θεωρούνται εξαιρετικά επιδέξιες υφάντρες καθώς και µοδίστρες. Πιο συγκεκριµένα, 

κατείχαν πολύ καλά την τέχνη του εργόχειρου, η οποία άρχισε να αναπτύσσεται από 

τις αρχές του 20ου αιώνα και δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι ο Γυναικείος Αγροτικός 

και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός, ξεκίνησε έχοντας ως βασική δραστηριότητα την 

υφαντική. 

 

   4.5.8. Έθιµα και Παραδόσεις 

 

     Αποκριές στο Βελβενδό 

 

     Στην περιοχή της Μακεδονίας, τα έθιµα της Αποκριάς έχουν ως κύριο ρόλο την 

ιστορία του τόπου. Στο Βελβενδό, ο  Φανός γιορτάζεται πριν την Καθαρά Δεύτερα, 

ενώ µέχρι και το τέλος του 19ου αιώνα τα αποκριάτικα δρώµενα γίνονταν πριν την 

Πρωτοχρονιά. Αράπηδες, καµήλες, µπαµπόγεροι, φωταράδες είναι κάποια από τα 

έθιµα, τα οποία έχουν τις ρίζες τους στην αρχαιότητα και τις διονυσιακές γιορτές, 

καθώς και στην οθωµανοκρατία και αναβιώνουν κάθε χρόνο τις ηµέρες των 
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Θεοφανίων. Πιο συγκεκριµένα, οι  αράπηδες ήταν άντρες βαµµένοι µε καπνιά, 

ντυµένοι µε µάσκες και προβιές, ζώνονταν µε σπάθες από λινάρι και περνούσαν από 

τα σπίτια για να ζητήσουν λεφτά. Σύµφωνα µε καταγεγραµµένο ισολογισµό από 

αρχείο της κεντρικής εκκλησίας του Βελβενδού, τα έσοδα δίνονταν στην Κοινότητα. 

 

     Ο ερχοµός της Άνοιξης 

 

     «Η Περπερούνα και τα Χελιδονίσµατα γιορτάζονταν την Άνοιξη, ενώ το Πάσχα 

συνήθιζαν να πηγαίνουν στους Αγίους Αναργύρους και στον Αηλιά» 

(Αφήγηση Τόλιου Τσιανάκα) 

 

     Το έθιµο της περπερούνας πραγµατοποιούταν σε περιόδους ανοµβρίας για την 

πρόκληση της βροχής. Το συγκεκριµένο έθιµο, περιλάµβανε χορό από ένα παιδί 

µεταµφιεσµένο, συνήθως κορίτσι το οποίο το στόλιζαν µε λουλούδια και πρασινάδα 

«για να πρασινίσει η γη σαν την πιρπιρού». Μία παρέα κοριτσιών κύκλωνε την 

Περπερούνα και τραγουδούσαν χορεύοντας κυκλικά : 

Πιρπιρίτσα περπατεί 

το θεό παρακαλεί 

«Βρέξε, θέε µου, µια βροχή 

µια βροχή µια σιγανή 

να ανθίσουν τα χωράφια, 

να καρπίσουν τ’αµπελάκια» 

  

     Τα χελιδονίσµατα επιβιώνουν ακόµη στις µέρες µας, στην Ήπειρο, στη 

Μακεδονία, στη Θράκη και στα Δωδεκάνησα. Στο έθιµο της Χελιδόνας τραγουδούν 

τα παιδιά τα χελιδονίσµατα την πρώτη µέρα του Μαρτίου ή την εαρινή ισηµερία (21 

Μαρτίου), για να χαιρετίσουν τον ερχοµό της Άνοιξης: 

«Ήρθε πάλι η Χελιδόνα, ήρθε πάλι η Μελιδόνα 

απ’τη θάλασσα µακριά, και µας έφερε καλά,  

τη δροσιά και τη χαρά, και τα κόκκινα αυγά.» 
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     Ο γάµος 

 

     Στο Βελβενδό ο  γάµος θεωρούταν από τα πιο σηµαντικά γεγονότα στη ζωή ενός 

ανθρώπου και ακολουθούταν πάντα το τυπικό τ ελετουργικό. Ο αρραβώνας 

πραγµατοποιούταν σε τρεις φάσεις: ο κύριος αρραβώνας που ήταν η ανταλλαγή των 

δαχτυλιδιών, το ύψωµα, που ήταν η επίσηµη ανταλλαγή δώρων και οι σ’µιθιροί, που 

ήταν οι  επίσηµες επισκέψεις µεταξύ των δύο οικογενειών. Στην συνέχεια, ο  γάµος 

ξεκινούσε από την Πέµπτη, µία µέρα αφιερωµένη στην καθαριότητα και στο 

ασβέστωµα του σπιτιού. Την Παρασκευή ήταν η αλευροµέρα, καθώς ήταν 

αφιερωµένη στα ζυµώµατα και τ ο απόγευµα του Σαββάτου ήταν τα στεφανώµατα. 

Τέλος, την επόµενη µέρα οι  γονείς της νύφης καλούσαν τους συγγενείς για φαγητό 

και το γλέντι διαρκούσε µέχρι να σηµάνει εσπερινός. Τέλος, στις µέρες µας η 

τελετουργία του γάµου έχει διαφοροποιηθεί αρκετά αλλά κατά καιρούς 

διοργανώνονται στην υπό µελέτη περιοχή αναπαραστάσεις του βελβενδινού γάµου. 

 

     Γιορτές και πανηγύρια 

 

     «Τα γλέντια και τα πανηγύρια στις δύσκολες µεταπολεµικές εποχές δεν έλειπαν στο 

Βελβεντό. Το Μετόχι και η Ρέµβη ήταν τόπος διασκέδασης και συνάντησης για 

γυναίκες και άντρες. Οι γυναικοπαρέες πήγαιναν στη Ρέµβη χωρίς συνοδεία. Εκεί 

γινόταν το νυφοπάζαρο. Στους νερόµυλους τα γλέντια ήταν ολονύκτια.» 

(Αφήγηση Ε. Κουτρή – Λάππα) 

 

     «Ο µνήµες αφορούν στα παιδικά χρόνια, στη σκληρή δουλειά, στη διασκέδαση, στο 

φλερτ. Οργανοπαίκτες, µαντολινάτες και καντάδες είχε στο Βελβεντό, ωραία µουσική 

και χορευτικές συναντήσεις. Τα κυρίως παραδοσιακά όργανα είναι στο Βελβεντό ο 

ζουρνάς και το νταούλι, αλλά και ο νταϊρές, ο νταµπουράς, η φλογέρα, το κλαρίνο, το 

µπουρί, το λαγούτο και το βιολί.» 

(Αφήγηση Τόλιου και Μαριάνθης Τσιανάκα) 

 

     Σε όλα τα εξωκλήσια του Βελβενδού, ανήµερα της γιορτής γίνονται εκδηλώσεις 

µε τη συµµετοχή των κατοίκων. Ο Δεκαπενταύγουστος, η γιορτή της Θεοτόκου – 

πολιούχου της περιοχής, η γιορτή του Σωτήρος (6 Αυγούστου), η γιορτή του Αη 



 
 

	   172	  

Θανάση (18 Ιανουαρίου) και η γιορτή του Προδρόµου στο Μοναστήρι συνοδεύονται 

συνήθως από πανηγύρια. 

 

   4.5.9. Η Γιορτή του Ροδακίνου 

 

     Σύµφωνα µε τον πρώην Δήµαρχο Βελβενδού Μ.Στεργίου, η πρώτη γιορτή 

ροδακίνου, «ήταν αφιερωµένη στους ανθρώπους που έφυγαν, στις γενιές που µας 

µεγαλώσανε παλεύοντας µε τη γη. Σε αυτούς που ξενύχτησαν στη ‘δέση’, µε το 

φανάρι και το τσαπί, νύχτες ολόκληρες για να ποτίσουν τους οπωρώνες κ αι 

ανάστησαν τις οικογένειές τους και µας του νεότερους.» 

 

     Η γιορτή του ροδακίνου, που καθιερώθηκε ως θεσµός από το έτος 2005, 

διοργανώνεται κάθε χρόνο περίπου στα µέσα του καλοκαιριού, έχοντας ως σκοπό την 

προβολή του ροδακίνου ως το κυριότερο αγροτικό προϊόν της περιοχής. Η γιορτή 

συνοδεύεται από ηµερίδα για το ροδάκινο, µουσικές εκδηλώσεις, επισκέψεις στους 

χώρους καλλιέργειας και ξεναγήσεις στα αξιοθέατα του Βελβενδού. 

 

   4.5.10. Τα παζάρια των Σερβίων 

 

     Η εµποροπανήγυρη των Σερβίων που γίνεται ακόµη και στις µέρες µας, ξεκίνησε 

το 1670 και αποτελεί παράδοση για την ευρύτερη περιοχή, καθώς είναι τόπος 

συνάντησης και ανταλλαγής προϊόντων. Στα ορεινά χωριά των Σερβίων ασχολούνταν 

µε την κτηνοτροφία, ενώ σε άλλες περιοχές καλλιεργούσαν σιτάρι, καλαµπόκι, ρόβη 

και κεχρί. Το έτος 1819 ο Επίσκοπος Βενιαµίν έπειτα από απαίτηση των χριστιανών 

της περιοχής έπεισε του Οθωµανούς να αλλάξουν την ηµέρα του παζαριού από 

Κυριακή σε Δευτέρα. Σήµερα η εµποροπανήγυρη πραγµατοποιείται στα τέλη του 

Σεπτέµβρη. 

 

   «Η βελβενδινή φαµελιά µε κρυφή λαχτάρα, όλο το χρόνο, περίµεναν του παγγυρ’ στα 

Σέρβια. Ο καθένας είχε και το δικό του λόγο. Και δεν ήταν µικρό γεγονός το πανηγύρι 

τα παλιά χρόνια. 

Έρχονταν µακρινοί πραµατευτάδες µε χίλια δυο πλουµίδια. Κατέβαιναν οι βλάχοι από 

τα βουνά, άπλωναν και οι βλάχισσες τα σκουτιά και τις µαλούτες κι αράδιαζαν τα 

τουλούµια το τυρί και τα πουλούσαν. Κι οι τσιαµπάσηδες µε κάθε λογής ζωντανό για 
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ξεπούληµα ή ανταλλαγή. Κι απ’τους τσιγγάνους, άλλοι γύριζαν µε τις σίτες και τα 

κόσκινα στον ώµο, άλλοι εµ πορεύονταν αδράχτια και σαϊτες και άλλοι έκαναν τον 

αρκουδιάρη για να τα οικονοµήσουν. Κι αν είχες παρά, µπορούσες να µπεις στο 

‘βιλαέτι του γέλιου’ µε τους παράξενους καθρέφτες ή να σταθείς σε κάποιο κιόσκι και 

να γλεντήσεις, ακούοντας µουσική από λαϊκή ορχήστρα µε νταούλια και γκάιντες και 

ταµπουράδες και κλαρίνα. Και σαν πεινούσες, µπορούσες να φας ψάρι τηγανητό ή 

ζυµαροκεφτέδες και να γλυκαθείς µε παγγυριώτικο χαλβά.» 

(Αθηνά Τζινίκου, Λαογραφικοί Αντίλαλοι του Βελβεντού, σελ.395.) 

 

   4.5.11. Σύλλογοι Μεταναστών 

 

     Ήδη από το 1903, οι  µετανάστες του Βελβενδού άρχισαν να ιδρύουν συλλόγους, 

έχοντας ως σκοπό την οικονοµική προσφορά στον τόπο καταγωγής τους. Στην 

Φιλαδέλφεια της Αµερικής ιδρύθηκε το 1903 ο  Φιλεκπαιδευτικός Σύλλογος των εν 

Αµερική Βελβενδινών «Φιλοπατρία» και παράλληλα ιδρύθηκε στην Ουάσινγκτον 

σύλλογος µε την επωνυµία «Φιλοπατρία». Στη συνέχεια, το έτος 1908 ιδρύθηκε ο 

«Σύλλογος Βελβεντινών» στο Κλήβελαντ του Οχάιο και στο Μπρίστολ η «Ελληνική 

Αδελφότης» Βελβενδινών. Επίσης, την ίδια χρονιά ιδρύθηκαν τρεις σύλλογοι στον 

Άγιο Λουδοβίκο, στο Μιζούρι και στον Άγιο Φραγκίσκο µε την επωνυµία «Τα 

Πιέρια». Ακολούθως, ιδρύθηκαν ο  «Σύλλογος Κυριών Αγάπη» στη Ουάσινγκτον, ο 

Σύλλογος «Ελευθερία» στη Φιλαδέλφεια και ο  Σύλλογος «Αγία Τριάς» στο 

Κλήβελαντ. Το έτος 1905, ιδρύθηκε ο  Σύλλογος Βελβενδινών Βουκουρεστίου, ο 

οποίος εκδίδει και την ελληνόφωνη εφηµερίδα «Πατρίς» και στην Αυστραλία 

ιδρύθηκε ο  Σύλλογος «Αλιάκµων» την δεκαετία του ’50. Τέλος, ιδρύθηκε στην 

Αθήνα ο «Αδελφικός Σύνδεσµος Βελβενδινών εν Αθήναις» το 1904 και ο σύλλογος 

Βελβενδινών «Τα Πιέρια» στα µέσα του 20ου αιώνα.  

 

     Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι οι σύλλογοι των µεταναστών του Βελβενδού 

πραγµατοποιούν κατά καιρούς συνέδρια, τα λεγόµενα Παµβελβενδινά Συνέδρια. Τα 

εν λόγω Συνέδρια, πραγµατοποιούνται από το 1984, αποτελώντας γέφυρα µεταξύ των 

ντόπιων και των οµογενών βελβενδινών, ενώ στις εργασίες αυτών πραγµατοποιείται 

έλεγχος για τις δράσεις των εκάστοτε Δηµοτικών Συµβουλίων, καταθέτονται 

προτάσεις για σύγχρονα έργα και χαράζονται στόχοι για το µέλλον της βελβενδινής 

κοινωνίας. Το πρώτο Παµβελβενδινό Συνέδριο πραγµατοποιήθηκε το έτος 1984 στο 
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Κλήβελαντ των Η.Π.Α., το έτος 1987 έγινε στην ίδια περιοχή, στην συνέχεια το 1995 

διεξήχθει στην Αυστραλία, το 2005 στη Νερεµβέργη και τέλος το έτος 2009 στο 

Γουάιλντγουντ του Νιου Τζέρσεϊ. Μέχρι σήµερα έχουν πραγµατοποιηθεί 8 Συνέδρια. 

 

     Στους παρακάτω πίνακες παρουσιάζονται στοιχεία, για το σύνολο των 

ετεροδηµοτών, όπως και της οµογένειας της υπό µελέτη περιοχής. 

 

Πίνακας 9. Ετεροδηµότες 

Σύλλογοι Οικογένειες Μέλη 

Βελβενδινών Αθήνας (1960) 90 210 

Βελβενδινών Θεσσαλονίκης 

(1963) 

180 450 

Βελβενδινών Κοζάνης (1978) 70 160 

Καταφυγιωτών Κατερίνης 

(1950) 

180 450 

Καταφυγιωτών Θεσσαλονίκης 

(1970) 

40 100 

Αγίας Κυριακής Νάουσας 

(1986) 

70 150 

Παλαιογρατσανιτών Κορίνου 

(1980) 

35 100 

Πολυφυτιανών Ηµαθίας (1977) 55 130 

Άλλες πόλεις 110 250 

ΣΥΝΟΛΟ  2.000 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

Πίνακας 10. Οµογένεια 

Σύλλογοι Οικογένειες Μέλη 

Washington D.C. USA 

(1903) 

180 430 

Philadelphia P.A. USA 

(1903) 

210 700 

Cleveland Ohio. USA (1920) 140 350 

Sydney Australia (1966) 110 230 

Nurnberg, Germany (1980) 70 170 
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Άλλες χώρες 150 350 

ΣΥΝΟΛΟ  2230 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

 

4.5.12. Μαζικοί Φορείς – Σύλλογοι Βελβενδού 

 

1. ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

2. Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

3. Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός Βελβενδού 

4. ΤΟΕΒ Βελβενδού 

5. Συνδικάτο Οικοδόµων 

6. Εµπορικός Σύλλογος 

7. Υλοτόµοι Αγίας Κυριακής 

8. Υλοτόµοι Παλαιογρατσάνου 

9. Αγροτικός Σύλλογος Βελβενδού 

10. Αγροτικός Σύλλογος «ΟΜΟΝΟΙΑ» 

11. Σύλλογος Πληττοµένων 

12. Μορφωτικός Όµιλος Βελβενδού 

13. Αθλητικός Σύλλογος 

14. Ορειβατικός Σύλλογος 

15. Χιονοδροµικός Όµιλος 

16. Κυνηγετικός Σύλλογος 

17. Σύλλογος Τσιούκα 

18. Σύλλογος Γρατσάνη 

19. Σύλλογος Αγία Παρασκευή Πολυφύτου 

20. Εξωραϊστικός Σύλλογος Καταφυγίου 

21. ΜΕΚ Κατερίνης 

22. Σύνδεσµος Καταφυγιωτών Θεσσαλονίκης 

23. Σύλλογος Βελβενδινών Θεσσαλονίκης 

24. Σύλλογος Βελβενδινών Αθήνας 

25. Σύλλογος Βελβενδινών Κοζάνης 

26. Σύλλογος Βελβενδινών Αµερικής (3 Σ ύλλογοι: Ο υάσινγκτον, Φ ιλαδέλφεια, 

Κλήβελαντ) 
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27. Σύλλογος Βελβενδινών Αυστραλίας (Σύδνεϋ) 

28. Σύλλογος Βελβενδινών Γερµανίας (Νυρεµβέργη) 

 

   4.5.13. Δραστηριότητα Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού 

 

     α. Το έτος 1964, έπειτα από πρωτοβουλία του δασκάλου Ν.Παπαευαγέλου, 

Προέδρου του Αναµορφωτικού Οµίλου «Ο Πιέρος», ιδρύθηκε η δανειστική 

βιβλιοθήκη του Μ.Ο.Β. . Στεγάζεται στο Πνευµατικό Κέντρο Βελβενδού και αυτή τη 

στιγµή διαθέτει περίπου 7.000 βιβλία, βιντεοταινίες, αρχείο πολυµεσικών 

εφαρµογών, περιοδικά, αφίσες και χάρτες. 

 

     β. Από το έτος 1966, ο Μ.Ο.Β. εκδίδει µηνιαίως την εφηµερίδα «Το Βελβεντό», η 

οποία διανέµεται σε συνδροµητές σε Ελλάδα, Ευρώπη, Αµερική και Αυστραλία. 

 

     γ. Το έτος 1969, ιδρύθηκε στον Μ.Ο.Β. µουσική µπάντα, µε δαπάνες των 

βελβενδινών της Αµερικής. Η Μουσική Σχολή λειτουργεί από το 1996 

υποστηρίζοντας τµήµατα προπαιδείας, θεωρίας, αρµονίας, φλογέρας, σαξόφωνου, 

κιθάρας, πιάνου και µπουζουκιού. 

 

     δ. Το έτος 1927 λειτούργησε για πρώτη φορά στο Βελβενδό υπαίθριος 

κινηµατογράφος. Το κινηµατογραφικό τµήµα του Μ.Ο.Β. ιδρύθηκε το 1978, ενώ η 

κινηµατογραφική λέσχη είναι µέλος της Οµοσπονδίας Κινηµατογραφικών Λεσχών 

Ελλάδος από το 1987. 

 

     ε. Από το έτος 1951, λειτουργεί στον Όµιλο Θεατρικό Τµήµα, που κατά περιόδους 

ανεβάζει έργα µε ερασιτέχνες βελβενδινούς συντελεστές, ενώ από το 1979 λειτουργεί 

και Παιδική Θεατρική Σκηνή. 

 

     στ. Από το έτος 1985, λειτουργεί στον Μ.Ο.Β. τµήµα ζωγραφικής µε τµήµα 

παιδικό και ενηλίκων. Το συγκεκριµένο τ µήµα συµµετέχει σε εκθέσεις και στην 

κατασκευή σκηνικών για τις παραστάσεις, την οργάνωση αποκριάτικων εκδηλώσεων 

και την διοργάνωση παζαριών µε χειροποίητες κατασκευές. Για την διδασκαλία της 

ζωγραφικής τέχνης, δάσκαλοι είναι συνήθως βελβενδινοί ζωγράφοι. 
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     ζ. Από το έτος 1979, λειτουργεί στον Όµιλο, Φωτογραφικό τµήµα και Εργαστήρι 

φωτογραφίας. 

 

     η. Από το έτος 1979, λειτουργεί, επίσης και τµήµα εκµάθησης παραδοσιακών 

χορών γ ια παιδιά και εφήβους, που συµµετέχουν σε εκδηλώσεις σε Ελλάδα και 

εξωτερικό. 

 

     θ. Λειτουργεί, επίσης, περιβαλλοντικό και εξωραϊστικό τµήµα, το οποίο 

ενδιαφέρεται για την προστασία του περιβάλλοντος και τον εξωραϊσµό του χώρου µε 

δενδροφυτεύσεις, καθαριότητα, διαµορφώσεις χώρων και κατασκευές βρυσών. 

 

   4.5.14. ΜΟΤ.Ο.ΒΕ 

 

     Ο ΜΟΤ.Ο.ΒΕ. είναι ό µιλος νέων δικυκλιστών, ο  οποίος ιδρύθηκε το 2009 και 

οργανώνει επιµορφωτικά σεµινάρια για την ορθότερη και ασφαλέστερη οδήγηση, 

όπως επίσης και σεµινάρια δεξιοτεχνίας. 
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4.6. Υποδοµές της Δ.Ε. Βελβενδού – Προοπτικές Ανάπτυξης 
 

   4.6.1. Υποδοµές και περιουσία της πρώην Δ.Ε. Βελβενδού 

 

-‐ Δηµαρχείο 

-‐ Κ.Ε.Π. 

-‐ Πνευµατικό Κέντρο 

-‐ Αθλητικό Κέντρο (2 γήπεδα πρασίνου, κλειστό γήπεδο µπάσκετ, 

οργανωµένος στίβος µε ταρτάν και προβολείς, αίθουσα ενόργανης 

γυµναστικής, αίθουσα βαρών) 

-‐ Τουριστικό περίπτερο Μετόχι 

-‐ Δηµοτικό Σχολείο Βελβενδού 

-‐ Γυµνάσιο – Λύκειο Βελβενδού 

-‐ Δύο Νηπιαγωγεία 

-‐ Παιδικός Σταθµός 

-‐ Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (Πρότυπο Σχολείο) 

-‐ Πρότυπο Λαογραφικό Μουσείο 

-‐ Διατηρητέο Ακίνητο (Νέο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης) 

-‐ Διατηρητέο παλιό γυµνάσιο  - λύκειο / Αρχαιολογικό και Βυζαντινό Μουσείο 

-‐ Μουσείο Ζορµπά στο Καταφύγι 

-‐ Δύο αναπλασµένοι νερόµυλοι ως µουσεία 

-‐ Τέσσερα διατηρητέα σχολικά κτήρια οικισµών (µε µουσειακές συλλογές) 

-‐ Δηµοτικά πάρκινγκ µε στέγαστρα 

-‐ Οικόπεδα Δήµου (8) 

-‐ Σχολικά αγροκτήµατα 100 στρεµµάτων 

-‐ Δασικό φυτώριο µε 24 στρέµµατα γης προς αξιοποίηση 

-‐ Υπερσύγχρονο υδραγωγείο µε δεξαµενές διήθησης κ αι φυσικής καθίζησης 

στο Βελβενδό 

-‐ Υδραγωγεία στους 4 οικισµούς 

-‐ Ακίνητο εργατικών κατοικιών 

-‐ Τρία εµπορικά καταστήµατα 

-‐ Κατασκηνώσεις αγίας τριάδας 
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-‐ Ακίνητο κληροδοτήµατος Παπαναστασίου στην πλατεία Κάνιγγος στην 

Αθήνα. Τα ενοίκια διατίθενται για υποτροφίες φοιτητών και µαθητών 

-‐ Τρία διαµερίσµατα και δύο καταστήµατα κληροδοτήµατος Δελβίζη στη 

Θεσσαλονίκη και ένα διαµέρισµα στην Αθήνα 

-‐ Διαµέρισµα στην πλατεία Κάνιγγος 

 

   4.6.2. Μηχανολογικός εξοπλισµός της πρώην Δ.Ε. Βελβενδού 

 

Πίνακας 11. Μηχανολογικός εξοπλισµός πρώην Δ.Ε. Βελβενδού 

 Είδος Ποσότητα 

1. Πολυµηχάνηµα 

αποχιονισµών και κλάδευσης 

1 

2. Πυροσβεστικά οχήµατα 2 

3. Απορριµατοφόρα 2 

4. Εκσκαφέας – φορτωτής 1 

5. Επιβατικά (Δήµος και 

Δηµοτική Αστυνοµία) 

2 

6. Αγροτικά 4*4 για τα 

Συνεργεία 

3 

7. Φορτηγά για µεταφορές 

υλικών 

2 

8. Λεωφορείο 1 

9. Σάρωθρο 1 

10. Ανυψωτικό µηχάνηµα 1 

 ΣΥΝΟΛΟ ΟΧΗΜΑΤΩΝ – 

ΜΗΧΑΝΗΜΑΤΩΝ 

ΕΡΓΟΥ 

16 

Πηγή: Αρχείο Πρώην Καποδιστριακού Δήµου Βελβενδού 

 

   4.6.3. Πυροπροστασία – Δασοπυρόσβεση 

 

-‐ Πυροσβεστικά οχήµατα (2) 

-‐ Δεξαµενές πυρόσβεσης (9) 

-‐ Πυροσβεστικοί κρούνοι (70) 

-‐ Εθελοντές πολίτες µε βυτιοφόρα (300) 
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   4.6.4. Έργα που εντάχθηκαν σε προγράµµατα και είναι σε εξέλιξη 

 

-‐ Ανάπλαση οικισµού Καταφυγίου (από το πρόγραµµα Αλέξανδρος 

Μπαλτατζής – 640.000 ευρώ) 

-‐ Κατασκευή βιολογικού καθαρισµού (από το πρόγραµµα ΕΣΠΑ «Περιβάλλον 

και Αειφόρος Ανάπτυξη» - 3.467.500 ευρώ) 

-‐ Νέο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (από το πρόγραµµα Σχολικών 

Υποδοµών του ΕΣΠΑ – 2.198.000 ευρώ) 

 

   4.6.5. Ώριµες µελέτες για ένταξη σε διάφορα προγράµµατα 

 

-‐ Μελέτη υποδοµών για επέκταση του σχεδίου ( για ένταξη στο ΕΣΠΑ – 5.5 εκ. 

ευρώ) 

-‐ Μελέτη ανάπλασης ιστορικού κέντρου (για ένταξη στο ΕΠΠΕΡ – 2 εκ. ευρώ) 

-‐ Μελέτη διευθέτησης Θολόλακκα (για ένταξη στο ΕΣΠΑ – 3,5 εκ. ευρώ) 

-‐ Μελέτη ανάπλασης οικισµού Παλαιογράτσανου (υποβλήθηκε στο LEADER 

– 330.000 ευρώ) 

-‐ Μελέτη ανάπλασης οικισµού Αγίας Κυριακής (για υποβολή στο ΟΠΑΑΧ – 

240.000 ευρώ) 

-‐ Μελέτη αρχαιολογικού – βυζαντινού µουσείου (300.000 ευρώ) 

-‐ Μελέτη ασφαλτόστρωσης επαρχιακών δρόµων (7 εκ.ευρώ) 

-‐ Μελέτη ασφαλτόστρωσης αγροτικής οδοποιίας (για εθνικά προγράµµατα -

500.000 ευρώ) 

-‐ Μελέτη κολυµβητηρίου (µε διαθέσιµα 500.000 ευρώ από δεσµευµένη δωρεά 

της Πολυξένης Ζαχαριάδου) 

-‐ Μελέτη ανάπλασης αυλής δηµοτικού σχολείου Βελβενδού (140.000 ευρώ) 

-‐ Μελέτη ανάπλασης συντήρησης βυζαντινού µνηµείου Αγίου Δηµητρίου 

Γρατσάνης (300.000 ευρώ) 

-‐ Μελέτη ανάπλασης συντήρησης Αγίου Νικολάου Καταφυγίου (350.000 

ευρώ) 

-‐ Μελέτη µουσείου Ζορµπά στο Καταφύγι (250.000 ευρώ) 
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-‐ Μελέτη κόµβου ΑΣΕΠΟΠ και ανάπλασης των στροφών  µέχρι το παλιό 

καταφυγιώτικο ε ργοστάσιο (παραδόθηκε στην Νοµαρχία για να εκτελεστεί, 

λόγω του ότι ο δρόµος εµπίπτει στο επαρχιακό δίκτυο) 

-‐ Μελέτη ολοκλήρωσης κατασκηνώσεων ( έχει ενταχθεί στο Πίνδος) 

-‐ Διάθεση 500.000 ευρώ από τον Τοπικό Πόρο για το υδροηλεκτρικό 

εργοστάσιο του ΤΟΕΒ 

-‐ Έκδοση βιβλίου για τα 200 χρόνια της κεντρικής εκκλησίας του Βελβενδού 

-‐ Έκδοση εγχειριδίου τοπικής ιστορίας για τους µαθητές των σχολείων 

 

   4.6.6. Σύνθεση και Ανάλυση των Απαντήσεων των Συνεντευξιαζόµενων 

 

     30Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, αποτελεί κοινή παραδοχή, ότι 

µέχρι και το 2011, έτος ψήφισης του νοµοσχεδίου Καλλικράτης, η περιοχή του 

Βελβενδού βρισκόταν σε µία συνεχή εξελιγκτική πορεία, καθώς εφαρµοζόταν σχέδιο 

ολοκληρωµένης ανάπτυξης, το οποίο αφορούσε τόσο στον οικονοµικό τοµέα όσο και 

στον κοινωνικό, πολιτισµικό και τεχνικό/τεχνολογικό τοµέα της υπό µελέτη 

περιοχής. Από αυτήν την άποψη, η κοινωνία του Βελβενδού βρισκόταν στα βήµατα 

της ολοκληρωµένης ανάπτυξης και δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι το σύνολο των 

συνεντευξιαζόµενων δηλώνουν ικανοποιηµένοι από την ποιότητα ζωής τους. Για την 

ακρίβεια, το έτος 1993, πραγµατοποιήθηκε ένα αναπτυξιακό συνέδριο στο Βελβενδό, 

στο οποίο ορίστηκαν οι αναπτυξιακοί στόχοι για την υπό µελέτη περιοχή, οι βασικοί 

άξονες καθώς και στοχευµένες δράσεις τόσο στον τοµέα της οικονοµίας και κυρίως 

σε θέµατα που αφορούν στους συνεταιρισµούς που δραστηριοποιούνται στην 

περιοχή, όσο και σε άλλους τοµείς που αφορούν στην ανάπτυξη πρωτοβουλιών για 

την κοινωνική ανάπτυξη, την εξέλιξη της πολιτιστικής δραστηριότητας καθώς και 

την δηµιουργία υποδοµών µε την χρήση της κατάλληλης τεχνολογίας. Το εν λόγω 

αναπτυξιακό σχέδιο, αποτελούσε και την αναπτυξιακή βάση για την πραγµατοποίηση 

στοχευµένων δράσεων της εκάστοτε δηµοτικής αρχής του Βελβενδού. 

 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
30	  Στην προκειµένη περίπτωση, για το σύνολο των ολοκληρωµένων απαντήσεων ο αναγνώστης µπορεί να 
ανατρέξει στο Παράρτηµα 1, στην 5η Υποκατηγορία: “Ποιότηα ζωής στο Βελβενδό – Το θέµα της Ανάπτυξης”, 
της 1ης Κατηγορίας: “Κατανόηση Κοινωνικο – οικονοµικών Στόχων”, της 4ης Θεµατικής Ενότητας: “Οι Αρχές 
των Συνεταιρισµών”. 
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     Στη συνέχεια, το γεγονός ότι η περιοχή του Βελβενδού θεωρείται πρότυπο 

ανάπτυξης και οι  αγροτικοί συνεταιρισµοί παράδειγµα προς µίµηση για την 

αναπτυξιακή τους πορεία, οφείλεται κυρίως στον παράγοντα της εκπαίδευσης. Πιο 

συγκεκριµένα, υποστηρίζεται, ότι η εν λόγω κοινωνία έχει αφιερώσει πολλές 

προσπάθειες και πόρους στην οργανωµένη παιδεία, σε µία παιδεία όπου δίνεται η 

δυνατότητα να µετατραπεί η δυναµικότητα σε πραγµατικότητα για το κοινό καλό, 

δηµιουργώντας ολοκληρωµένους ανθρώπους. Το δηµόσιο σχολείο, ο  Αθλητικός 

Σύλλογος, η Παιδική Βιβλιοθήκη και ο  Μορφωτικός Όµιλος αποτελούν κάποιους 

από τους κύριους φορείς εκπαίδευσης, οι  οποίοι προάγουν τον πολιτισµό και 

παγιώνουν τις βασικές πεποιθήσεις του ατόµου, οι  οποίες προβάλλονται από την 

προάσπιση των αναντίρρητα πανανθρώπινων αξίων της ισότητας, της δηµοκρατίας, 

της ειρήνης και της αλληλεγγύης. 

 

     Καθώς το Βελβενδό, έχει ιδιαίτερα ανεπτυγµένο το αίσθηµα της συλλογικότητας, 

του κοινοτισµού, της αλληλεγγύης και της αλληλοβοήθειας, στην διαδικασία της 

αναπτυξιακής πορείας της υπό µελέτη περιοχής συµµετέχουν όλοι οι  τοπικοί 

συλλογικοί φορείς. Όπως ήδη έχει αναφερθεί, βασικός παράγοντας ανάπτυξης 

αποτελεί η ύπαρξη των ίδιων των συνεταιρισµών, οι οποίοι µέσα από την λειτουργία 

τους προάγουν την ολοκληρωµένη ανάπτυξη, συµβάλλοντας στην οικονοµική και 

κοινωνική ανάπτυξη, στην εξέλιξη της τεχνικής και τεχνολογίας καθώς και στη 

προώθηση της πολιτιστικής δραστηριότητας.  

 

     Έτσι, στη γιορτή ροδακίνου, η οποία αποτελεί την βασικότερη εκδήλωση για την 

προβολή της υπό µελέτη περιοχής, κύριοι χορηγοί είναι οι  συνεταιρισµοί. Στην 

πορεία, το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού, συνεργάζεται πολύ 

συχνά µε τα σχολεία, τα οινοποιεία, τον ορειβατικό σύλλογο, καθώς και µε τους 

συνεταιρισµούς για οργάνωση κοινών δράσεων, εκδηλώσεων και ηµερίδων. Στη 

συνέχεια, τα οινοποιεία συνεργάζονται συχνά µε τους συνεταιρισµούς σε θέµατα που 

αφορούν στην φυτοπροστασία όπως και στην οργάνωση κοινών δράσεων. Τα 

σχολεία του Βελβενδού, έχουν έρθει πολλές φορές σε επαφή µε τους συνεταιρισµούς 

προκειµένου να ενηµερωθούν κατάλληλα σε θέµατα που αφορούν στο περιβάλλον 

και στον αγροτικό τοµέα της υπό µελέτη περιοχής. Επίσης, αξίζει να αναφερθεί ότι 

για την ίδρυση της Παιδικής και Εφηβικής Βιβλιοθήκης, τα έξοδα για το πρώτο 

χρονικό διάστηµα λειτουργίας της τα είχε αναλάβει εξ’ολοκλήρου ο  συνεταιρισµός, 
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ενώ αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι ο  ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού, προέβη σε 

τροποποίηση του καταστατικού, όπου σε περίπτωση παύσης λειτουργίας του, το 

σύνολο της περιουσίας του συνεταιρισµού µεταβιβάζεται αυτοµάτως στον 

Μορφωτικό Ό µιλο Βελβενδού. Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, κύριος 

παράγοντας για την εύρυθµη λειτουργία όλων των παραπάνω δραστηριοτήτων 

αποτελούσε ο π ρώην Καποδιστριακός Δήµος Βελβενδού, ενώ σύµφωνα µε τον 

πρώην δήµαρχο Βελβενδού, Μανώλη Στεργίου, προκειµένου να χαρακτηρίσει την 

κοινωνία του Βελβενδού στην αναπτυξιακή της πορεία δηλώνει ότι πρόκειται για 

«µία κοινωνία σε δράση». 

 

     Συνεπώς, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, η διαµόρφωση των 

κοινωνικο – οικονοµικών συνθηκών της υπό µελέτη περιοχής στη ροή του χρόνου, 

έχει εξασφαλίσει µία εξαιρετική ποιότητα ζωής, καθώς µέσα από την ανάπτυξη του 

συλλογικού πνεύµατος και της συλλογικής δράσης επιτυγχάνεται η ολοκληρωµένη 

ανάπτυξη του Βελβενδού. Για την ακρίβεια, διατίθενται οι κατάλληλες υποδοµές 

παιδείας, µέσω των  ο ποίων προάγεται ο  πολιτισµός, ενώ δηµιουργούνται 

ολοκληρωµένοι άνθρωποι οι οποίοι έχουν την δυνατότητα να συµµετέχουν ως 

ενεργοί π ολίτες στην διαµόρφωση της αναπτυξιακής πορείας του τόπου τους. 

Ακολούθως, επιτυγχάνεται η οικονοµική ανάπτυξη του τόπου µε την ολοκληρωµένη 

ανάπτυξη των συνεταιρισµών, προωθώντας την αξιοποίηση της κατάλληλης τεχνικής 

και τεχνολογίας, συµβάλλοντας στην καταπολέµηση της ανεργίας και της κοινωνικής 

ανισότητας και διατηρώντας τους ανθρώπους σε επαφή µε τη γη, όντας αναπόσπαστο 

κοµµάτι του φυσικού περιβάλλοντος.  

 

     Παρ’όλα’υτά, θεωρείται ότι, τα τρία τελευταία χρόνια, αφ’ενός µε την οικονοµική 

κρίση που αντιµετωπίζει η χώρα µας και αφ’ετέρου µε την ενσωµάτωση της Δ.Ε. 

Βελβενδού στον Καλλικρατικό Δήµο Σερβίων – Βελβενδού, έχει ανασταλλεί σε 

σηµαντικό βαθµό η αναπτυξιακή πορεία της υπό µελέτη περιοχής, αφού από την µία 

πλευρά δεν προωθούνται τα κατάλληλα αναπτυξιακά προγράµµατα που θα 

µπορούσαν να δώσουν ώθηση στην ανάληψη αναπτυξιακών πρωτοβουλιών και από 

την άλλη πλευρά, η τοπική κοινωνία εµφανίζεται συγκρατηµένη σε θέµατα που 

αφορούν σε επενδύσεις για την πραγµατοποίηση αναπτυξιακών δράσεων, αφού το 

σύνολο των εξόδων έχει αυξηθεί κατά πολύ σε σχέση µε τα έσοδα. Σε γενικές 

γραµµές παρά τις δύσκολες εθνικές κοινωνικο – οικονοµικές συνθήκες, στο 
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Βελβενδό Κοζάνης πραγµατοποιούνται ακόµη κάποιες στοχευµένες αναπτυξιακές 

δράσεις, ό µως, προκειµένου να εξακολουθήσει η αναπτυξιακή πορεία στην υπό 

µελέτη περιοχή, κρίνεται αναγκαία η επανασύσταση του Δήµου, σύµφωνα µε τα 

πρότυπα του Νοµοσχεδίου Καποδίστριας.  

 

     Στην συνέχεια, σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, υποστηρίζεται ότι υπάρχει 

ακόµη περιθώριο για περαιτέρω τουριστική ανάπτυξη του Βελβενδού, θέτοντας ως 

προϋπόθεση την ήπια µορφή ανάπτυξης του συγκεκριµένου τοµέα, ώστε να 

αποτελέσει ένα συµπληρωµατικό εισόδηµα για τον τόπο. Βασικότερο, όµως, όλων 

θεωρείται η περαιτέρω ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα, µε ανάληψη πρωτοβουλιών 

που να αφορούν στη σύνταξη κτηµατολογίου, στην αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, 

µέσω των συνεταιρισµών, για καλύτερη οργάνωση της παραγωγής καθώς και στην 

πραγµατοποίηση αναπτυξιακών προγραµµάτων τα οποία δύναται να φέρουν 

πολλαπλά οφέλη για το σύνολο των παραγωγών, συµπεριλαµβανοµένου και της 

µείωσης του κόστους των λειτουργικών εξόδων. Τέλος, υποστηρίζεται ότι βάσει του 

ανεπτυγµένου πρωτογενή τοµέα της υπό µελέτη περιοχής, θα µπορούσε να 

αναπτυχθεί ακόµη περισσότερο ο τοµέας της µεταποίησης, δηµιουργώντας, µε αυτόν 

τον τρόπο, περισσότερες ευκαιρίες απασχόλησης για τους νέους και αποτρέποντας 

την εσωτερική µετανάστευση.  
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5. Απάντηση του Νοητικού Γρίφου – Έλεγχος της συµβατότητας της 

θεωρίας της «Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης» µε το είδος 

της ανάπτυξης που συντελείται στο Βελβενδό Κοζάνης  
 

     Η ποιοτική έρευνα που εφαρµόστηκε στην παρούσα εργασία, είχε ως σκοπό την 

αντιµετώπιση του νοητικού γρίφου που έχουµε θέσει: «Οι συνεταιρισµοί του 

Βελβενδού Κοζάνης προάγουν την Ολοκηρωµένη Ανάπτυξη στην ευρύτερη περιοχή 

του Βελβενδού», µέσω της παραγωγής κοινωνικών εξηγήσεων. Η παραγωγή των 

κοινωνικών εξηγήσεων, που πραγµατοποιήθηκε στο προηγούµενο κεφάλαιο, αφ’ενός 

στηρίζεται σε ένα είδος επεξηγηµατικής λογικής και αφ’ετέρου επιτελεί ένα 

συγκεκριµένο έργο προς την εκπλήρωση ενός προσδοκώµενου στόχου. Η ανάλυση 

των ποιοτικών δεδοµένων της έ ρευνας, είχε ως στόχο την διερεύνηση της 

συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το είδος 

της ανάπτυξης που συντελείται στο Βε λβενδό Κοζάνης, σύµφωνα µε τα ιδιαίτερα 

χαρακτηριστικά της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας της υπό 

µελέτη περιοχής.  

 

     Ακολούθως, για την ανίχνευση και εξήγηση του νοητικού γρίφου, ο  οποίος 

στοιχειοθετείται µέσα από την διατύπωση των ερευνητικών ερωτηµάτων, 

εφαρµόστηκε η προσέγγιση της ερµηνευτικής θεώρησης. Με την συγκεκριµένη 

προσέγγιση, δόθηκε ιδιαίτερη βαρύτητα στις προερχόµενες από απλούς, 

καθηµερινούς ανθρώπους ερµηνείες, ενώ παράλληλα παρέχονται ερµηνείες του ίδιου 

του ερευνητή που στηρίζονται στις αρχές, τις αξίες και τα ενεργήµατα της 

Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης, προκειµένου να προχωρήσουµε στον 

έλεγχο της εν λόγω θεωρίας για την υπό µελέτη περιοχή. Συνεπώς, αποστολή του 

ερευνητικού µας έργου ήταν να εκτιµήσουµε τα ποιοτικά δεδοµένα έναντι των 

αρχικών µας υποθέσεων που διατυπώθηκαν µε την µορφή των ερευνητικών 

ερωτηµάτων.  

 

     Σύµφωνα µε τον Ρόκο (2001), «η οικονοµική ανάπτυξη θα πρέπει να συµβαδίζει 

και να συντελεί στην κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική ανάπτυξη όλων των 

ανθρώπων, αξιοποιώντας την τεχνολογική πρόοδο, την εργασία, την 

δηµιουργικότητα, µε βάση τις πανανθρώπινες αξίες της δικαιοσύνης, της ειρήνης, της 
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δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης, της πολιτικής οικονοµικής, του µέτρου και του 

σεβασµού στη φύση και στον πολιτισµό των ανθρώπων, µε στόχο την επίτευξη µίας 

καλύτερης ζωής σ’έναν καλύτερο κόσµο». Όπως ήδη έχει αναφερθεί, για την 

επίτευξη της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης, κρίνεται αναγκαίος ο 

επαναπροσδιορισµός του ρόλου της ο ικονοµίας στον κοινωνικό βίο του σύγχρονου 

ανθρώπου, µε διαφορετικές µεθόδους παραγωγής και κατανάλωσης, ώστε να 

διασφαλίζεται µία προοπτική διάρκειας. Συνεπώς, η σωστή αξιοποίηση του 

συνεταιριστικού θεσµού, µε τις αρχές και τις αξίες που υποστηρίζει, θεωρείται ως µία 

λύση που προσανατολίζεται σε αυτήν την κατεύθυνση.  

 

     Στην παρούσα εργασία, τα ερευνητικά ερωτήµατα που τέθηκαν, προς απάντηση 

του νοητικού γρίφου, διερευνούν εάν ο τρόπος λειτουργίας των συνεταιρισµών της 

υπό µελέτη περιοχής έρχεται σύµφωνος µε τις αρχές και αξίες που αντιπροσωπεύει ο 

συνεταιριστικός θεσµός καθώς και αν µέσω του συγκεκριµένου τρόπου οικονοµικής 

οργάνωσης, η οικονοµική ανάπτυξη του Βελβενδού συµβαδίζει µε την κοινωνική, 

πολιτισµική, πολιτική και τεχνική / τεχνολογική ανάπτυξη µε σεβασµό στον άνθρωπο 

και στο φυσικό περιβάλλον. Στην συνέχεια, έχοντας ως σηµείο αναφοράς τους δύο 

βασικούς προβληµατισµούς που θίξαµε παραπάνω, πραγµατοποιείται µία προσπάθεια 

απάντησης του νοητικού γρίφου, βάσει της παραγωγής κοινωνικών εξηγήσεων επί 

των αποτελεσµάτων της ποιοτικής έρευνας, γεγονός το οποίο µας οδηγεί, στην 

πορεία, στον έλεγχο της συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξης που συντελείται στην υπό µελέτη περιοχή. 

 

     Σύµφωνα µε την ανάλυση των ποιοτικών δεδοµένων που πραγµατοποιήθηκε στο 

προηγούµενο κεφάλαιο, η φιλοσοφία της ίδρυσης των αγροτικών συνεταιρισµών του 

Βελβενδού Κοζάνης στηρίζεται στην άποψη του «ισχύς εν τη ενώση». Συνεπώς, 

βάση της δηµιουργίας των συνεταιρισµών αποτέλεσε το ήδη αναπτυγµένο πνεύµα 

της σ υλλογικότητας, το οποίο καλλιεργούταν επί σωρεία ετών στην κοινωνία του 

Βελβενδού, αποτελώντας αναπόσπαστο κοµµάτι της κουλτούρας της, και µε απώτερο 

στόχο την επίτευξη ενός συλλογικού σκοπού.  Έτσι, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα 

της ποιοτικής έρευνας, οι  εν λόγω συνεταιρισµοί ακολουθούν συγκεκριµένες αρχές 

µέσω των οποίων προασπίζονται οι  αξίες της δικαιοσύνης, της ισότητας, της 

αλληλεγγύης, της αυτοβοήθειας και της αυτοευθύνης και συνεπώς: 
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1) Αποτελούν εθελοντικές οργανώσεις ανοιχτές σε όλα τα άτοµα εκείνα που 

µπορούν να χρησιµοποιήσουν τις υπηρεσίες τους και επιθυµούν να 

αποδεχθούν τις ευθύνες ως µέλη τους.  

   Σύµφωνα µε το καταστατικό και τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας των 

συνεταιρισµών και όπως υποστηρίζουν οι  συνεντευξιαζόµενοι, η 

συγκεκριµένη αρχή πραγµατοποιείται ανεξαρτήτως φύλου, κοινωνικού 

επιπέδου, φυλής, πολιτικών πεποιθήσεων και θρησκείας, ενώ σηµαντικό είναι 

το γεγονός ότι δεν ορίζεται συγκεκριµένο ιδιοκτησιακό καθεστώς που να 

δεσµεύει τα άτοµα εκείνα τα οποία επιθυµούν να συµµετέχουν στις 

λειτουργίες του συνεταιρισµού. Η εν λόγω αρχή επιβεβαιώνεται και από την 

συνεχώς αυξανόµενη διάθεση των υπό µελέτη συνεταιρισµών για αύξηση των 

µελών τους, µέσω της σύναψης συνεργασιών, είτε µε µεµονωµένους 

παραγωγούς είτε µε οµάδες παραγωγών από άλλες περιοχές του ελλαδικού 

χώρου. 

 

2) Πραγµατοποιείται δηµοκρατική διοίκηση εκ µέρους των µελών. 

   Για την ακρίβεια, για οποιοδήποτε θέµα προκύπτει που να αφορά στους υπό 

µελέτη συνεταιρισµούς, πραγµατοποιούνται πάντα Γενικές Συνελεύσεις, 

µέσω των οποίων τα µέλη συµµετέχουν ενεργά στην διαµόρφωση της 

πολιτικής τους και στη λήψη αποφάσεων. Το Διοικητικό Συµβούλιο των 

συνεταιρισµών εκλέγεται κάθε τέσσερα (4) χρόνια από τα µέλη και οι αιρετοί 

εκπρόσωποι είναι υπόλογοι στους συνεταίρους για την πολιτική που 

ακολουθούν και τις δραστηριότητες που πραγµατοποιούν. Σύµφωνα µε τα 

αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι ένας από 

τους πιο σηµαντικούς παράγοντες για την εύρυθµη λειτουργία του 

συνεταιρισµού αποτελεί η ύπαρξη ενός καλού Διοικητικού Συµβουλίου που 

να στοχεύει στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη του συνεταιρισµού. Τέλος, η 

δηµοκρατική διοίκηση εκ µέρους των µελών εκφράζεται µέσα από την 

ισότητα των µελών στα δικαιώµατα ψήφου, δηλαδή κάθε µέλος έχει µία ψήφο 

ανεξαρτήτως ποσότητας παραγωγής προϊόντων. Αξίζει να αναφερθεί ότι ο 

σχετικός νόµος περί συνεταιρισµών δίνει το δικαίωµα στους συνεταιρισµούς 

για τροποποίηση του καταστατικού, ώστε ο αριθµός των ψήφων κάθε µέλους 

να πηγαίνει αναλογικά µε την ποσότητα παραγωγής, ωστόσο οι  υπό µελέτη 
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συνεταιρισµοί δεν έχουν προχωρήσει στην εν λόγω τροποποίηση καθώς 

θεωρούν δικαιότερο το σύστηµα που ήδη ακολουθείται. 

 

3) Η λειτουργία τους βασίζεται στην οικονοµική συµµετοχή των µελών. 

   Τα µέλη συµµετέχουν ισότιµα και διαχειρίζονται δηµοκρατικά το κεφάλαιο 

των συνεταιρισµών. Σύµφωνα µε τους συνεντευξιαζόµενους, 

πραγµατοποιείται δίκαιη διανοµή των οφελών, ενώ η διαδικασία της διανοµής 

έρχεται σύµφωνη µε τις ανάγκες των µελών. Στη συνέχεια, οι  συνεταιρισµοί 

διαθέτουν µεγάλο κεφάλαιο κίνησης, γεγονός το οποίο καθιστά ικανά τα µέλη 

τους, αφ’ενός να καλύπτουν τις άµεσες ανάγκες των συνεταιρισµών και 

αφ’ετέρου να προχωρούν στην πραγµατοποίηση επενδυτικών δράσεων που 

αφορούν στην εξελεγκτική τους πορεία. 

 

4) Χαρακτηρίζονται από αυτονοµία και ανεξαρτησία. 

   Όταν οι  ίδιοι οι  συνεταιρισµοί συνάπτουν συµφωνίες µε άλλους φορείς, 

είναι σ ’αυτό ελεύθεροι, ακολουθώντας κανόνες που διασφαλίζουν την 

δηµοκρατική διοίκηση από τα µέλη, διατηρώντας την συνεταιριστική 

αυτονοµία. 

 

5) Δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στην εκπαίδευση των µελών. 

   Κύριος στόχος είναι η δηµιουργία ολοκληρωµένων προσωπικοτήτων για 

την διασφάλιση της διαµόρφωσης της µέσης κοινωνικής συνείδησης και της 

κοινωνικής δυναµικής. Μέσω των εκπαιδευτικών σεµιναρίων, ηµερίδων και 

εκδροµών που πραγµατοποιούν οι  συνεταιρισµοί αναδεικνύονται τα οφέλη 

της συνεργασίας και παρέχονται οι  απαραίτητες γνώσεις στους συνεταίρους 

ώστε να µπορούν να συµβάλλουν αποτελεσµατικά στην ανάπτυξη των 

συνεταιρισµών. 

 

6) Υπηρετούν µε αποτελεσµατικότητα τα µέλη τους αναπτύσσοντας δίκτυα 

συνεργασίας µε άλλους συνεταιρισµούς σε τοπικό, περιφερειακό, εθνικό και 

υπερεθνικό επίπεδο. 
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7) Αναπτύσσεται έντονο ενδιαφέρον για την κοινωνία του Βελβενδού 

πραγµατοποιώντας στοχευµένες δράσεις κοινωνικής πολιτικής εγκεκριµένες 

από τα µέλη τους. 

   Καθώς οι  συνεταιρισµοί αποτελούν τους βασικούς πυλώνες της τοπικής 

οικονοµίας συνεισφέρουν τόσο στην καταπολέµηση της ανεργίας όσο και της 

κοινωνικής ανισότητας. Αξίζει να αναφερθεί ότι, σύµφωνα µε τα 

αποτελέσµατα των συνεντεύξεων, η πρόσληψη του εποχικού προσωπικού 

πραγµατοποιείται µε κριτήρια τόσο τοπικά όσο και οικ ονοµικά, δηλαδή 

δίνεται προτεραιότητα στα άτοµα εκείνα τα οποία κατοικούν στο Βελβενδό 

καθώς και στους οικονοµικά ασθενέστερους. Στην συνέχεια, οι συνεταιρισµοί 

συνεργάζονται µε όλους τους τοπικούς συλλογικούς φορείς για την 

διοργάνωση κοινών εκδηλώσεων ή και δράσεων που να αφορούν στο σύνολο 

της κοινωνίας του Βελβενδού. Επίσης, σηµαντικό είναι το γεγονός ότι, 

προκειµένου να ενισχυθούν οι  δραστηριότητες των βασικών συλλογικών 

φορέων του Βελβενδού, οι  συνεταιρισµοί προχωρούν ακόµη και στην 

οικονοµική στήριξη αυτών. Τέλος, συνεργάζονται ακόµη και σε θέµατα που 

αφορούν στη συνολική προβολή του Βελβενδού, ως ενδεικνυόµενος τόπος 

προορισµού, όπως είναι για παράδειγµα η διοργάνωση της γιορτής ροδακίνου, 

της οποίας κύριοι χορηγοί είναι οι ίδιοι οι συνεταιρισµοί.  

 

 

 

     Τελικά, οι συνεταιρισµοί αναπτύσσουν έντονο ενδιαφέρον για το φυσικό πλαίσιο 

µέσα στο οποίο δρουν κατανοώντας την ανάγκη προστασίας της φύσης, η οποία 

εµπεριέχει ως αναπόσπαστο κοµµάτι της τον άνθρωπο και τους πολιτισµούς του. Το 

συγκεκριµένο γεγονός επιβεβαιώνεται από την εφαρµογή του συστήµατος της 

ολοκληρωµένης παραγωγής εκ µέρους των συνεταιρισµών, βασικοί στόχοι της 

οποίας είναι: η µείωση της µόλυνσης του περιβάλλοντος, η ενθάρρυνση της 

βιοποικιλότητας, η πιστοποίηση της ποιότητας των προϊόντων για την προστασία του 

καταναλωτή καθώς και η διοχέτευση γνώσεων γεωργικής εκµετάλλευσης µε τέτοιο 

τρόπο ώστε να προστατεύεται και η υγεία του παραγωγού. Τέλος, οι  συνεταιρισµοί 

έχουν συνεισφέρει σηµαντικά στην διαµόρφωση πολιτικής και λήψης αποφάσεων σε 

θέµατα που αφορούν στον τοµέα του περιβάλλοντος για την υπό µελέτη περιοχή, µε 

την πραγµατοποίηση έργων, όπως είναι: ο  πολυλειτουργικός αγωγός για παραγωγή 
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ρεύµατος από νερό και η ελεγχόµενη άρδευση µε ηλεκτρονική υδροληψία για 

οικονοµία νερού.  

 

     Έτσι, οι  υπό µελέτη συνεταιρισµοί συνιστούν ένα είδος οικονοµικής οργάνωσης, 

της οποίας το περιεχόµενο είναι κοινωνικό. Από αυτήν την άποψη, δεν τροφοδοτείται 

η ανάπτυξη του διπόλου κεφαλαίου -  εργασίας, το οποίο καθυποτάσσει την φύση, 

ισοπεδώνει πολιτισµούς, αλλοτριώνει συνειδήσεις και συµβάλλει στην αναζήτηση 

του άµεσου κέρδους, διατηρώντας τα δεσµά της φτώχειας, της αµάθειας και των 

κοινωνικών ανισοτήτων.  Απεναντίας, µέσα από τις συγκεκριµένες διαδικασίες 

παραγωγής των συνεταιρισµών αναπτύσσονται στο βαθµό του µέγιστου δυνατού οι 

ανθρώπινες και κοινωνικές σχέσεις, δηµιουργούνται ενεργοί, συνειδητοί και 

υπεύθυνοι πολίτες, µειώνεται το ποσοστό της ανεργίας και η ψαλίδα της κοινωνικής 

ανισότητας στην υπό µελέτη περιοχή, προστατεύεται ο  τοπικός πολιτισµός και 

ενθαρρύνεται η ανάπτυξη της πολιτιστικής δραστηριότητας, διατηρούνται και 

ενισχύονται οι  βασικές πανανθρώπινες αξίες της ειρήνης, της δικαιοσύνης, της 

δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης και της ισότητας, αξιοποιείται η κάθε φορά 

κατάλληλη τεχνική/τεχνολογία και τελικά προστατεύεται η φύση, µε τον ίδιο τον 

άνθρωπο να θεωρεί τον εαυτό του ως αναπόσπαστο κοµµάτι της και όχι ως κυρίαρχο 

της.  

 

     Συνεπώς, καταλήγουµε στο γεγονός ότι: «οι συνεταιρισµοί του Βελβενδού 

Κοζάνης προάγουν την ολοκληρωµένη α νάπτυξη στην ευρύτερη περιοχή του 

Βελβενδού», καθώς ο  συγκεκριµένος τρόπος οικονοµικής οργάνωσης, συντελεί σε 

µία οικονοµική ανάπτυξη, η οποία προϋποθέτει δηµιουργικά, θεµελιώνεται, 

συµβαδίζει και συντελεί στην κοινωνική, πολιτική και πολιτισµική ανάπτυξη, 

αξιοποιώντας την κάθε φορά κατάλληλη τεχνολογία και έχοντας ως άξονα των 

πρωτοβουλιών και δράσεων της, την ανάγκη προστασίας της φύσης της οποίας µέρος 

είναι τόσο ο άνθρωπος όσο και ο πολιτισµός που εκείνος δηµιουργεί.  

 

     Πιο συγκεκριµένα, στην υπό µελέτη περιοχή, η κοινωνική ανάπτυξη συντελεί 

στην οικονοµική, πολιτική και πολιτισµική ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής του 

Βελβενδού. Οι παράγοντες που διασφάλισαν και προήγαγαν την κοινωνική ανάπτυξη 

είναι τόσο η ανάπτυξη του κοινοτισµού όσο και η ιδιαίτερη έµφαση που δόθηκε στη 

παιδεία. Για την ακρίβεια, το δοθέν φυσικό και γεωγραφικό περιβάλλον της περιοχής, 
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όρισε το είδος της εργασίας που ασκείται, την γεωργική, και συνεπώς το είδος της 

σύνθεσης, της οργάνωσης και της διοίκησης της υπό µελέτη κοινότητας. Η σύνθεση 

της κοινότητας, ως παραγωγική µονάδα, καθ’όλη τη διάρκεια της ιστορικής της 

πορείας, έχει ως στόχο την οργάνωση των ιδρυτικών της λειτουργιών. Υπό αυτές τις 

συνθήκες, αναπτύσσεται το συλλογικό πνεύµα, απελευθερώνονται οι  ναρκωµένες 

δυνάµεις της υπερεργασίας και οι άνθρωποι άρχισαν να στρέφουν το ενδιαφέρον τους 

στην συγκρότηση της παραγωγικής αλληλεγγύης µε τον πλησίον τους. Άµεσο 

αποτέλεσµα ήταν να οργανωθούν τα άτοµα σε οµάδες, ανάλογα µε την παραγωγική 

τους δραστηριότητα, µέχρι της τελικής ιδρύσεως του αγροτικού συνεταιρισµού, 

προορισµός του οποίου ήταν να συνθέσει και να οργανώσει τις ιδρυτικές λειτουργίες 

της κοινότητας, γεγονός το οποίο οδηγεί προς την ολοκλήρωσή της.  

 

     Η ανάπτυξη του κοινοτισµού, οργάνωσε την κοινωνία σε µία ενιαία ο µάδα, 

σκοπός της οποίας είναι η από κοινού αντιµετώπιση των καθηµερινών προβληµάτων 

της υπό µελέτη περιοχής και η ρύθµιση των κοινωνικών και ανθρώπινων σχέσεων 

που προκύπτουν από την καλλιέργεια των παραγωγικών σχέσεων. Προκειµένου να 

διατηρηθεί η ισορροπία των κοινωνικών σχέσεων προϋποτίθεται η συστηµατική του 

καθ’ενός τόσο οικονοµική αγωγή, όσο και πνευµατική, ηθική και αισθητική 

καλλιέργεια. Έτσι, δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι οι  κάτοικοι του Βελβενδού 

επένδυσαν σηµαντικά στον τοµέα της παιδείας, δηµιουργώντας ολοκληρωµένους 

ανθρώπους, εξασφαλίζοντας την µέση κοινωνική συνείδηση και κοινωνική δυναµική 

και προασπίζοντας τις πανανθρώπινες αξίες της δηµοκρατίας, της ισότητας, της 

ελευθερίας, της ειρήνης και της αλληλεγγύης, αξίες που µπορούν να καλλιεργηθούν 

και να υπερασπιστούν µόνο από την συνεχή βίωση της οργανικής οµάδας.  

 

     Συνεπώς, η κοινωνική ανάπτυξη που συντελείται στο Βελβενδό Κοζάνης, 

συµβαδίζει µε τις αρχές, τις αξίες και τα ενεργήµατα της Αξιοβίωτης 

Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης, καθώς το κυρίαρχο µοντέλο παραγωγής, διανοµής και 

κατανάλωσης της υπό µελέτη περιοχής, συνιστά την κατάλληλη απάντηση στο 

συνεχώς αναπτυσσόµενο καπιταλιστικό σύστηµα, κύριοι στόχοι του οποίου είναι η 

µεγιστοποίηση της ανταγωνιστικότητας, του κέρδους και της αποδοτικότητας τ ων 

αγορών. Για την ακρίβεια, µέσω της υπεράσπισης και εφαρµογής του 

συνεταιριστικού θεσµού στο Βελβενδό, µειώνεται το ποσοστό της ανεργίας, της 

κοινωνικής ανισότητας, της αµάθειας, της µετανάστευσης και συγχρόνως 
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εξασφαλίζονται τα απαραίτητα υλικά αγαθά για ένα ποιοτικό τρόπο βίωσης της 

καθηµερινής ζωής, δηµιουργώντας τις κατάλληλες υποδοµές παιδείας και υγείας. 

 

     Στη συνέχεια, η πολιτισµική διάσταση του Βελβενδού εµπεριέχει την οικονοµική, 

πολιτική, κοινωνική και τεχνική/τεχνολογική διάσταση µίας ανάπτυξης που 

βρίσκεται σε διαλεκτική αρµονία µε τον άνθρωπο και το φυσικό περιβάλλον. Έτσι, η 

πολιτισµική ανάπτυξη στο Βελβενδό επιτυγχάνεται, α) µε τον σεβασµό και την 

διαφύλαξη του τοπικού πολιτισµού, της αυτόχθονης γνώσης, του φυσικού και 

πολιτισµικού περιβάλλοντος, των σκέψεων, των εθίµων και των παραδόσεων των 

ανθρώπων, β) µε την αναγνώριση των δικαιωµάτων όλων των µελών της κοινότητας 

να συµµετέχουν σε κάθε διαδικασία που τους αφορά, συνδιαµορφώνοντας κοινές 

δράσεις ανάπτυξης και γ) µε την αξιοποίηση των δυνατοτήτων της παιδείας, της 

παιδαγωγικής, της έρευνας και της τεχνολογίας σε συνδυασµό µε την αυτόχθονη 

γνώση των κατοίκων. Συνεπώς, µέσω της ο µαδικής συνθετικής δράσης και 

δηµιουργίας αναζωογονείται και κινείται κάθε πιθανή δυνατότητα που αφορά στην 

ανάπτυξη αυθόρµητων οικονοµικών, κοινωνικών, πολιτικών, αισθητικών, 

πνευµατικών και ηθικών λειτουργιών της υπό µελέτη περιοχής. 

 

     Ακολούθως, η πολιτική διάσταση στην αναπτυξιακή διαδικασία του Βελβενδού, 

συµβαδίζει µε την οικονοµική, κοινωνική και πολιτισµική ανάπτυξη, καθώς έχει ως 

κύριο στόχο την ουσιαστική συµµετοχή όλων των ατόµων, ως µορφωµένων, 

χειραφετηµένων, ελεύθερων, συνειδητών, ενηµερωµένων και ισότιµων πολιτών, σε 

όλα τα επίπεδα της πολιτικής και κοινωνικής ζωής, έχοντας ως βάση την αξιοποίηση 

της δηµόσιας παιδείας, στην οποία µπορούν όλοι να έχουν ισότιµη πρόσβαση, ώστε 

να είναι σε θέση να εξελίξουν σε προσωπικό επίπεδο τις δηµιουργικές ικανότητες και 

δεξιότητές τους, γεγονός που οδηγεί στην δηµιουργία ενός πολιτισµού, όπου οι 

πολίτες στοχάζονται και δρουν ατοµικά και συλλογικά µε τέτοιο τρόπο όπου τα 

ενδιαφέροντα και τα συµφέροντα τους τελούνται µε σεβασµό στα δικαιώµατα των 

υπολοίπων, ώστε µέσω της συλλογικής δράσης να επιτυγχάνεται τελικά η δηµιουργία 

ενός ισορροπηµένου φυσικού και πολιτισµικού περιβάλλοντος, µε µία ποιότητα 

ζωής, που αξίζει κανείς να την βιώνει.  

 

     Στην πορεία, η τεχνολογία θεωρείται ότι αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι του 

πολιτισµού µίας κοινωνίας. Έτσι, η τεχνολογία «ολοκληρώνει συνεργιστικά την 
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παράγωγη από την παιδεία και την έρευνα εφαρµοσµένη γνώση, µε την 

συσσωρευµένη πείρα των αισθήσεων και των τεχνικών εµπειριών των µελών µίας 

κοινωνικής οργάνωσης, στην κατεύθυνση επίλυσης των προβληµάτων τα οποία 

ανακύπτουν στη ζωή και τις σχέσεις και αλληλεπιδράσεις τους µε το φυσικό και 

κοινωνικο – οικονοµικό τους περιβάλλον, για την ικανοποίηση των πραγµατικών 

αλλά και πλασµατικών αναγκών τους.» (Ρόκος, 1995). Συνεπώς, στην υπό µελέτη 

περιοχή αξιοποιείται η κάθε φορά κατάλληλη τεχνολογία, η οποία είναι συµβατή µε 

τις τοπικές, φυσικές, πολιτισµικές, κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες, µε 

µεθόδους και τεχνικές που δύναται να συντηρούνται και να βελτιώνονται 

επιχειρησιακά από τα µέλη της κοινότητας µε στόχο την ικανοποίηση των ζωτικών 

τους αναγκών και µε σεβασµό στο φυσικό και ανθρωπογενές περιβάλλον µέσα στο 

οποίο εφαρµόζεται. 

 

     Τελικά, στην υπό µελέτη περιοχή, έχοντας συµφωνήσει οι  πολίτες σε έναν κοινό 

κώδικα επικοινωνίας και κατανόησης των αρχών, των αξιών και των στόχων της 

ανάπτυξης διαµορφώνεται µία ολοκληρωµένη και διεπιστηµονική αναπτυξιακή 

θεωρία, όπου επί του πρακτέου, η  οικονοµική ανάπτυξη του Βελβενδού συµβαδίζει 

µε την κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη, σε 

διαλεκτική αρµονία και µε σεβασµό στο συγκεκριµένο φυσικό και πολιτισµικό 

περιβάλλον, του οποίου µέρος είναι ο άνθρωπος, επιβεβαιώνοντας τις αρχές, τις αξίες 

και τα ενεργήµατα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης. 
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6. Ευρύτερη απήχηση της Ποιοτικής Έρευνας 
 

     Ένας από τους κύριους στόχους της εργασίας ήταν η ποιοτική έρευνα, η οποία 

διεξήχθει στην υπό µελέτη περιοχή, να µην περιορίζεται στο στενό πλαίσιο της 

παρούσας εργασίας αλλά να έχει και µία ευρύτερη απήχηση.  Βασικός σκοπός 

αποτέλεσε η ανάδειξη του τρόπου λειτουργίας της κοινωνίας του Βελβενδού, που την 

διακρίνει σ ε πρότυπο ανάπτυξης στον ελλαδικό χώρο, ώστε να αποτελέσει 

παράδειγµα και για άλλες κοινότητες, οι οποίες στοχεύουν σε µία διαφορετικού 

είδους ανάπτυξη, την οποία θα αξίζει να την βιώνεις, για µία καλύτερη ζωή σ’έναν 

καλύτερο κόσµο.  

 

     Πιο συγκεκριµένα, µέσω της ανάλυσης των ποιοτικών δεδοµένων καταλήξαµε 

στο συµπέρασµα, το οποίο αποτελεί και την απάντηση του νοητικού γρίφου, ότι «οι 

συνεταιρισµοί του Βελβενδού Κοζάνης προάγουν την ολοκληρωµένη ανάπτυξη στην 

ευρύτερη περιοχή του Βελβενδού». Για την ακρίβεια, η σωστή αξιοποίηση των 

συνεταιριστικών αρχών και αξιών συµβάλλουν στην ορθή λειτουργία των 

συνεταιρισµών, µε αποτέλεσµα να επιτυγχάνεται η οικονοµική ανάπτυξη στην υπό 

µελέτη περιοχή, η οποία συντελεί στην κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και 

τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη, αναλαµβάνοντας πρωτοβουλίες και δράσεις µε 

σεβασµό στο φυσικό περιβάλλον, του οποίου µέρος αποτελεί ο  άνθρωπος και ο 

πολιτισµός του. Συνεπώς, ο  συγκεκριµένος τρόπος οικονοµικής οργάνωσης 

θεµελιώνει δηµιουργικά µία οικονοµική ανάπτυξη, η οποία έρχεται σύµφωνη µε τις 

αρχές, τις αξίες και τα ενεργήµατα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης, 

αποτελώντας την βάση για την δηµιουργική ανάπτυξη όλων των υπόλοιπων πτυχών 

της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας. 

 

     Καθώς το Βελβενδό Κοζάνης αποτελεί πρότυπο ανάπτυξης και οι  συνεταιρισµοί 

που λειτουργούν στην υπό µελέτη περιοχή υποδειγµατικά παραδείγµατα για τον 

ελλαδικό χώρο, επιλέχθηκε ως περίπτωση µελέτης για τη διεξαγωγή της ποιοτικής 

έρευνας. Η παρούσα εργασία, υποδεικνύει ότι οι  συγκεκριµένες αρχές, αξίες και 

ενεργήµατα πάνω στα οποία βασίζεται η επίτευξη της ολοκληρωµένης ανάπτυξης για 

το Βελβενδό Κοζάνης, δύναται να εφαρµοστούν και σε άλλα παρόµοια κοινωνικά 

πλαίσια, τα οποία παρουσιάζουν τουλάχιστον κάποια βασικά κοινά χαρακτηριστικά 
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µε αυτό της υπό µελέτη περιοχής. Έτσι, προκύπτει, κατ’ αρχήν, η ανάγκη από την 

πλευρά των πολιτών ενός κοινού ορισµού για την έννοια της ανάπτυξης µε 

συγκεκριµένες αρχές και αξίες, που θα τους επιτρέπει να αναπτύσσουν πρωτοβουλίες 

και να πραγµατοποιούν στοχευµένες δράσεις, οι  οποίες θα προσανατολίζονται στην 

κατεύθυνση της ο λοκληρωµένης ανάπτυξης. Στην συνέχεια, η διαµόρφωση και 

υλοποίηση µίας τέτοιας αντίληψης δεν µπορεί να προέρχεται από τα πάνω, 

απεναντίας φορείς µίας τέτοιας αντίληψης µπορούν να είναι µόνο µορφωµένοι, 

συνειδητοί, χειραφετηµένοι και υπεύθυνοι άνθρωποι, οι  οποίοι προασπίζουν τις 

πανανθρώπινες αξίες της ειρήνης, της δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης και της 

ισότητας. Συνεπώς, σηµαντικός παράγοντας για την εξασφάλιση µίας τέτοιας 

προοπτικής είναι η έµφαση στην παιδεία, που ως στόχο θα έχει την διασφάλιση της 

διαµόρφωσης της µέσης κοινωνικής συνείδησης και της κοινωνικής δυναµικής.  

 

     Ακολούθως, τα παραπάνω επιχειρήµατα συνιστούν βασικές προϋποθέσεις για την 

επίτευξη της ολοκληρωµένης ανάπτυξης µίας περιοχής, ενώ, η σωστή εφαρµογή του 

συνεταιριστικού θεσµού θα µπορούσε, υπό συγκεκριµένες συνθήκες, να αποτελέσει 

την δηµιουργική βάση στην πορεία της αναπτυξιακής διαδικασίας. Πιο 

συγκεκριµένα, η διαµόρφωση των εθνικών κοινωνικο – οικονοµικών συνθηκών των 

τριών τελευταίων ετών, αποτέλεσµα της οικονοµικής κρίσης που αντιµετωπίζει η 

χώρα µας, δηµιουργεί προβλήµατα υπανάπτυξης, ελλοχεύει κινδύνους για την 

διάλυση του κοινωνικού ιστού και αποτελεί την κύρια αιτία αύξησης της ανεργίας, 

ιδιαίτερα στην ηλικιακή ο µάδα των νέων από 18 εώς 29 ετών, γνωστή και ως 

«χαµένη γενιά». Η σωστή εφαρµογή του συνεταιριστικού µοντέλου δύναται να 

ενδυναµώσει την κοινωνική συνοχή, µπορεί να δώσει λύσεις ανάπτυξης, ενώ 

αποτελεί σηµαντική οικονοµική και κοινωνική διέξοδο για του νέους, οι οποίοι έχουν 

την δυνατότητα να απασχοληθούν σε έναν δυναµικό τοµέα, µε άµεσο αποτέλεσµα 

την µείωση των ποσοστών της ανεργίας όπως και της µετανάστευσης.  Το κοινωνικό 

πλαίσιο στο οποίο θα µπορούσε να εφαρµοστεί σωστά ο  συνεταιριστικός θεσµός 

καθορίζεται τόσο από τις γεωοικονοµικές συνθήκες της περιοχής όσο και από το 

κοινωνικό και πολιτισµικό υπόβαθρο αυτής. Τέλος, ο  τρόπος εφαρµογής του 

συνεταιριστικού θεσµού από τους υπό µελέτη συνεταιρισµούς µε την πολιτική που 

ακολουθούν και τις στοχευµένες δράσεις που πραγµατοποιούν, όπως εκτενώς 

αναλύθηκε στο προηγούµενο κεφάλαιο, δεν µπορεί να ισχύσει σε όλες τις 
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περιπτώσεις, δύναται όµως να φωτίσει τον δρόµο για τις κοινότητες εκείνες, οι οποίες 

στοχεύουν στην επίτευξη της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης. 
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7. Διατύπωση αναπτυξιακών προτάσεων για την Δ.Ε. Β ελβενδού 

Κοζάνης 
 

     Βάσει της διαµόρφωσης των εθνικών κοινωνικο – οικονοµικών συνθηκών, τόσο 

µε την οικονοµική κρίση που µαστίζει την χώρα µας τα τελευταία τρία χρόνια όσο 

και µε την διοικητική µεταρρύθµιση που επήλθε από την εφαρµογή του νοµοσχεδίου 

«Καλλικράτης», η περιοχή του Βελβενδού Κοζάνης, όπως και άλλες Δ.Κ. του 

ελλαδικού χώρου, αντιµετωπίζει µία στασιµότητα στην διαδικασία της αναπτυξιακής 

της πορείας µε άµεσο αρνητικό αντίκτυπο τόσο στην οικονοµική ανάπτυξη όσο και 

στην κοινωνική, πολιτισµική, πολιτική και τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη. Υπό αυτές 

τις συνθήκες και προκειµένου να συνεχίσει η κοινωνία του Βελβενδού την 

αναπτυξιακή της πορεία, εδραιώνοντας την αναπτυξιακή της δυναµική, κρίνεται 

αναγκαία τόσο η περαιτέρω ανάπτυξη των δύο τοπικών αγροτικών συνεταιρισµών, 

όπου µέσα από την στοχευµένη δράση τους µπορούν να συµβάλλουν καθοριστικά 

στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη της υπό µελέτη περιοχής, όσο και µε την περαιτέρω 

ανάπτυξη της συλλογικής δράσης, µε στόχο την ενδυνάµωση του αγώνα για την 

επαναφορά του Δήµου Βελβενδού, σύµφωνα µε τον νόµο Καποδίστρια. Συνεπώς, µε 

την σωστή οργάνωση της Συντονιστικής Επιτροπής Αγώνα ενθαρρύνεται η 

προσπάθεια για την επίτευξη επανασύστασης του Δήµου, ενώ µε τις στοχευµένες 

δράσεις της Μ.Κ.Ο «Κοινωνία των Πολιτών Βελβενδού» ενδυναµώνεται η 

συλλογικότητα και δύναται να τονωθούν και να αξιοποιηθούν οι  αναπτυξιακές 

δυνατότητες και προοπτικές της υπό µελέτη περιοχής, µέσω τ ης ανάπτυξης 

πρωτοβουλιών και της αξιοποίησης αναπτυξιακών προγραµµάτων για τα οποία 

υπάρχει η δυνατότητα υλοποίησής τους µέσω της εν λόγω οργάνωσης.   

 

     Στην συνέχεια, καθώς οι συνεταιρισµοί του Βελβενδού Κοζάνης αποτελούν τους 

βασικούς πυλώνες της τοπικής οικονοµίας της υπό µελέτη περιοχής και έναν από 

τους βασικότερους παράγοντες επίτευξης της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης 

Ανάπτυξης, προχωρήσαµε στην διατύπωση κάποιων βασικών αναπτυξιακών 

προτάσεων που αφορούν στην περαιτέρω ανάπτυξη των συνεταιρισµών, 

συµβάλλοντας µε αυτόν τον τρόπο σηµαντικά στην αναπτυξιακή διαδικασία της 

Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης της υπό µελέτη περιοχής. Συνεπώς, βάσει 

των αποτελεσµάτων της ποιοτικής έρευνας, αξιολογήσαµε τις δυνατότητες, τους 
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περιορισµούς και τις πραγµατικές προοπτικές των υπό µελέτη συνεταιρισµών, και 

ακολούθως, πραγµατοποιείται η διατύπωση των αναπτυξιακών προτάσεων, οι οποίες 

αφορούν σε στοχευµένες δράσεις των συνεταιρισµών, αγγίζοντας όλους τους τοµείς 

της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας της υπό µελέτη περιοχής.  

 

1) Ανάπτυξη περαιτέρω συνεργασίας των δύο τοπικών αγροτικών 

συνεταιρισµών: ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού και Ο.Π – Α.Σ Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ», µε απώτερο σκοπό την µελλοντική συνένωση αυτών. Η 

συγκεκριµένη δράση δύναται να πραγµατοποιηθεί µε την σταδιακή ανάπτυξη 

συνεργασίας των δύο συνεταιρισµών σε ζητήµατα που αφορούν στο σύνολο 

των παραγωγών της υπό µελέτη περιοχής, ό πως είναι θέµατα 

φυτοπροστασίας, εµπορίας καθώς και η από κοινού οργάνωση της γεωργικής 

εκµετάλλευσης της υπό µελέτη περιοχής. Η εν λόγω δράση δύναται να 

επηρεάσει θετικά τόσο στην οικονοµική ανάπτυξη του Βελβενδού όσο και 

στην ενδυνάµωση της κοινωνικής συνοχής. 

 

2) Μέσω της συνεργασίας των δύο συνεταιρισµών δύναται να πραγµατοποιηθεί 

σταδιακή αναδιάρθρωση των καλλιεργειών ώστε: α) ανάλογα µε τα ιδιαίτερα 

εδαφολογικά και κλιµαταλογικά χαρακτηριστικά της περιοχής να οριστούν 

ζώνες καλλιέργειας τόσο για τις ποικιλίες του ροδακίνου, που αποτελεί και το 

βασικό προϊόν των συνεταιρισµών, όσο και για την προώθηση άλλων 

καλλιεργειών, όπως είναι για την υπό µελέτη περιοχή η καλλιέργεια της 

µηλιάς, που σε κατάλληλες συνθήκες δ ύναται να παράγει ποιοτικό προϊόν 

αλλά και σε ποσότητα, ώστε να δοθεί µελλοντικά η δυνατότητα για εµπορική 

αξιοποίηση αυτών και β) να συγκεντρωθεί το σύνολο των στρεµµάτων του 

κάθε παραγωγού σε µία περιοχή, µε στόχο την µείωση των λειτουργικών τους 

εξόδων. 

 

3) Ίδρυση ερευνητικού κέντρου στο Βελβενδό, που να αξιολογεί τις 

δυνατότητες, τους περιορισµούς και τις προοπτικές της αγροτικής παραγωγής 

της υπό µελέτη περιοχής και να λειτουργεί συµβουλευτικά σε συνεργασία µε 

τους δύο συνεταιρισµούς, σε συνδυασµό µε την δηµιουργία πειραµατικού 

οπωρώνα. Η συγκεκριµένη δράση στοχεύει στην ανάπτυξη του αγροτικού 

τοµέα του Βελβενδού και ακολούθως στην οικονοµική ανάπτυξη, στην 



 
 

	   199	  

αξιοποίηση της κάθε φορά κατάλληλης τεχνικής και τεχνολογίας καθώς και 

στην στελέχωση µίας διεπιστηµονικής ο µάδας, τα µέλη της οποίας θα 

συναποφασίζουν και θα υλοποιούν στοχευµένες δράσεις που θα αφορούν 

στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής του Βελβενδού. Η εν 

λόγω δράση θα συµβάλλει σηµαντικά και στην κοινωνική ανάπτυξη αφού θα 

δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, περιορίζοντας το ποσοστό της ανεργίας, 

όπως και την µεταναστευτική τάση. 

 

4) Ανάπτυξη του τοµέα της µεταποίησης, µέσω της εφαρµογής στοχευµένων 

δράσεων για την περαιτέρω ανάπτυξη του Γυναικείου Βιοτεχνικού και 

Αγροτικού Συνεταιρισµού Βελβενδού. Η εν λόγω δράση µπορεί να προσφέρει 

την δυνατότητα ειδίκευσης στις γυναίκες της περιοχής, αξιοποιώντας την 

αυτόχθονη γνώση της τεχνικής στην µεταποίηση προϊόντων σε συνδυασµό µε 

την εφαρµογή νέας τεχνολογίας, ενώ δύναται να προσελκύσει και νέα άτοµα, 

κατέχοντες ακαδηµαϊκού υποβάθρου, για την στελέχωση διεπιστηµονικού 

προσωπικού, µε στόχο τη εύρυθµη λειτουργία του συνεταιρισµού. Καθώς ο 

Γυναικείος Αγροτικός και Βιοτεχνικός Συνεταιρισµός Βελβενδού, 

αντιµετωπίζει ήδη κάποια σηµαντικά οικονοµικά προβλήµατα, προκειµένου 

να διαµορφωθεί µία τέτοιου είδους προοπτική, κρίνεται αναγκαία η ανάπτυξη 

ενδιαφέροντος και η συλλογική δράση από το σύνολο της κοινωνίας του 

Βελβενδού, καθώς και η υποστήριξη εκ µέρους των δύο αγροτικών 

συνεταιρισµών της υπό µελέτη περιοχής. Η συγκεκριµένη δράση στοχεύει 

τόσο στην οικονοµική ανάπτυξη όσο και στην κοινωνική, πολιτισµική και 

τεχνική/τεχνολογική ανάπτυξη του Βελβενδού. 

 

5) Περαιτέρω ανάπτυξη του δικτύου συνεργασίας µε άλλες οµάδες παραγωγών 

του ελλαδικού χώρου, µε στόχο την αύξηση των προϊόντων για διάθεση στην 

αγορά, γεγονός που θα συµβάλλει αφ’ενός στην επέκταση της εµπορικής 

παρουσίας των σ υνεταιρισµών στην αγορά και αφ’ετέρου στην συνεχή 

αξιοποίηση των εγκαταστάσεων των συνεταιρισµών. Η εν λόγω δράση θα 

έχει πολλαπλά οφέλη τόσο για τους συνεταίρους όσο και για το σύνολο της 

κοινωνίας του Βελβενδού, αφού θα µειωθούν σε σηµαντικό βαθµό τα 

λειτουργικά έξοδα των συνεταιρισµών, ενώ θα ανοίξουν και νέες θέσεις 
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εργασίας, συµβάλλοντας στην µείωση της ανεργίας και της κοινωνικής 

ανισότητας. 

 

6) Περαιτέρω ανάπτυξη του δικτύου συνεργασίας µε άλλες οµάδες παραγωγών 

τόσο σε εθνικό όσο και σε υπερεθνικό επίπεδο για την καλύτερη εξυπηρέτηση 

των µελών όπως και για την ενδυνάµωση του συνεταιριστικού θεσµού. 

 

7) Πραγµατοποίηση περαιτέρω εκπαιδευτικών σεµιναρίων σε θέµατα που 

αφορούν στην κοινωνία, στην οικονοµία, στον πολιτισµό, στο περιβάλλον 

όπως και στην τεχνική/τεχνολογία, στο σύνολο των µελών καθώς και στα 

άτοµα του µόνιµου προσωπικού, ώστε να είναι σε θέση να αναλάβουν 

υπεύθυνα τόσο τους οικονοµικούς όσο και τους κοινωνικούς τους ρόλους, 

προκειµένου να συµβάλλουν ενεργά στην ανάπτυξη του συνεταιρισµού. 

Επιπλέον, κρίνεται αναγκαία η πραγµατοποίηση ειδικών εκπαιδευτικών 

ηµερίδων µε στόχο την ενηµέρωση της νέας γενιάς για την φύση του 

συνεργατισµού και τα ωφελήµατα που προσφέρει. 

 

8) Συνεργασία των συνεταιρισµών µε όλες τις βαθµίδες της σχολικής 

εκπαίδευσης για την πραγµατοποίηση κοινών δράσεων, µε στόχο την επαφή  

των νέων µε το φυσικό περιβάλλον και την καλλιέργεια για ανάγκη 

προστασίας του, την µετάδοση της αγροτικής κουλτούρας, την διδασκαλία 

των νέων για τα ωφελήµατα του συνεργατισµού, καθώς και την ενηµέρωση 

τόσο των εκπαιδευτικών όσο και των µαθητών για τις προοπτικές του 

αγροτικού τοµέα και της ευκαιρίες απασχόλησης που αυτός προσφέρει. 

 

9) Τόσο µε την οικονοµική κρίση που µαστίζει την χώρα µας τα τελευταία τρία 

χρόνια όσο και µε το ζήτηµα της αυτοδιοίκησης που αντιµετωπίζει η περιοχή 

του Βελβενδού, θεωρείται ιδιαίτερα σηµαντική, από την πλευρά των 

συνεταιρισµών, η οικονοµική ενίσχυση των κυριότερων τοπικών συλλογικών 

φορέων, όπως ε ίναι ο  Μορφωτικός Όµιλος Βελβενδού, το Κέντρο 

Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης, ο Αθλητικός Σύλλογος, η Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία 

των Πολιτών» κ.α., γεγονός το οποίο θα συµβάλλει σηµαντικά τόσο στην 

πολιτισµική ανάπτυξη όσο και στην κοινωνική και τεχνική/τεχνολογική 

ανάπτυξη του τόπου. 
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8. Προτάσεις 
 

     Η συγκεκριµένη έρευνα αποσκοπούσε στη διερεύνηση του ρόλου των 

συνεταιρισµών στην αναπτυξιακή διαδικασία του Βελβενδού Κοζάνης. Βασικός 

πυλώνας του ερευνητικού σχεδιασµού αποτέλεσε η άποψη ότι οι αρχές, οι αξίες και 

τα ενεργήµατα της οικονοµικής ανάπτυξης θα πρέπει να θεµελιώνουν, να συντελούν 

και να συµβαδίζουν µε την κοινωνική, πολιτική, πολιτισµική και τεχνική/τεχνολογική 

ανάπτυξη της υπό µελέτη περιοχής, πραγµατοποιώντας πρωτοβουλίες και δράσεις µε 

σεβασµό στη φύση, της οποίας µέρος είναι ο  άνθρωπος και ο  πολιτισµός του. Άρα, 

κύριος στόχος ήταν η διερεύνηση της συµβατότητας της θεωρίας της Αξιοβίωτης 

Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης µε το είδος της ανάπτυξη που συντελείται στην υπό 

µελέτη περιοχή, µέσω της ανάδειξης των αρχών και των αξιών που υποστηρίζουν οι 

συνεταιρισµοί όπως και των δράσεων που πραγµατοποιούν και που συµβάλουν προς 

την επίτευξη της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης.  

 

     Έτσι, σύµφωνα µε την παραπάνω συλλογιστική πραγµατοποιήθηκε µία 

προσπάθεια καταγραφής της υφιστάµενης φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής 

πραγµατικότητας, που αναγνωρίζει µε όσο το δυνατόν πιο αντικειµενικό τρόπο τα 

κοινωνικά φαινόµενα που αναδεικνύουν το Βελβενδό ως πρότυπο ανάπτυξης στον 

ελλαδικό χώρο και τους συνεταιρισµούς ως υποδειγµατικά παραδείγµατα για τα 

ελληνικά δεδοµένα. Συνεπώς, βάσει της παρούσας εργασίας, προτείνεται η περαιτέρω 

έρευνα για την υπό µελέτη περιοχή, η οποία δύναται να επιτευχθεί µε την σύσταση 

κατάλληλης διεπιστηµονικής οµάδας προκειµένου να συνταχθεί ένα ολοκληρωµένο 

σχέδιο ανάπτυξης για το Βελβενδό Κοζάνης µε βάση τις αρχές, τις αξίες και τα 

ενεργήµατα της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Α νάπτυξης. Πιο συγκεκριµένα, στη 

φιλοσοφία και στο περιεχόµενο της Αξιοβίωτης Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης 

υποστηρίζεται η ολιστική διεπιστηµονική µεθοδολογία όπου σε κάθε βήµα της 

απαιτείται το πάντρεµα µεταξύ θεωρίας και πράξης. Για την επίτευξη του παραπάνω 

στόχου, οι  διαδικασίες καθώς και οι  φάσεις των δράσεων για την ολοκληρωµένη 

ανάπτυξη της υπό µελέτη περιοχής, µπορούν να πραγµατοποιηθούν µέσω κάποιων 

συγκεκριµένων βηµάτων, τα οποία παρουσιάζονται ακολούθως: 
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1) Το πρώτο βήµα αφορά στη διεπιστηµονική και ολιστική  τεκµηρίωση, 

διαβούλευση, συµφωνία και αποδοχή της Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης και 

των αρχών, των αξιών, των στόχων, των δράσεων και των ενεργηµάτων της, 

ως βέλτιστης επιλογής, για την διατύπωση του αναπτυξιακού σχεδιασµού της 

περιοχής του Βελβενδού. 

 

2) Στη συνέχεια, ακολουθεί η διεξαγωγή των απαραίτητων ερευνών και µελετών 

των Ολοκληρωµένων Αποδόσεων της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής  

πραγµατικότητας της περιοχής του Βελβενδού.   

 

3) Ακολουθεί η ανάλυση των στοιχείων τα οποία συγκροτούν τη δυναµική της 

φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής πραγµατικότητας της υπό µελέτη 

περιοχής. 

 

4) Πραγµατοποιείται διατύπωση και τεκµηρίωση τριών εναλλακτικών 

αναπτυξιακών σεναρίων Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης του Βελβενδού 

Κοζάνης. 

 

5) Γίνεται διερεύνηση των προβληµάτων, των δυνατοτήτων υλοποίησης και των 

αντικειµενικών περιορισµών κάθε σεναρίου.  

 

6) Με συλλογική και διεπιστηµονική εργασία προεκτιµάται και αξιολογείται το 

ισοζύγιο των θετικών και αρνητικών στοιχείων του κάθε σεναρίου και τελικά 

επιλέγεται το βέλτιστο για την Ολοκληρωµένη Ανάπτυξη του Βελβενδού 

Κοζάνης, µε αξιοποίηση των θετικών στοιχείων και από τα άλλα δύο σενάρια. 

 

7) Τέλος, το τελευταίο και πολύ σηµαντικό βήµα αποτελεί η  εφαρµογή του 

βέλτιστου σεναρίου Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης της περιοχής του Βελβενδού 

µε συνεχής παρακολούθηση, συνεχείς ελέγχους και ανάδραση. 

 

Τέλος, βάσει τ ης παρούσας ερευνητικής εργασίας δύναται να πραγµατοποιηθεί 

περαιτέρω ερευνητική µελέτη όσον αφορά στο θέµα εφαρµογής του συνεταιριστικού 

θεσµού. Για την ακρίβεια, θα παρουσίαζε ιδιαίτερο ενδιαφέρον η διερεύνηση των 

περιπτώσεων εκείνων, στις οποίες θα µπορούσε ο  συνεταιριστικός θεσµός να 



 
 

	   203	  

αποτελεί ένα από τα βασικά εργαλεία ολοκληρωµένης ανάπτυξης. Στην συνέχεια, για 

την επίτευξη του παραπάνω στόχου, βασικός πυλώνας της εν λόγω έρευνας αποτελεί 

η ανίχνευση των απαραίτητων κοινωνικών προϋποθέσεων για την επιτυχή 

ενσωµάτωση του συνεταιριστικού θεσµού στο πλαίσιο µίας κοινωνικής κουλτούρας 

και τελικά η διερεύνηση του τρόπου µε τον οποίο το ίδιο το συνεταιριστικό µοντέλο 

θα µπορούσε να προσαρµοστεί στο πλαίσιο ενός κοινωνικού συνόλου, σύµφωνα µε 

τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της φυσικής και κοινωνικο – οικονοµικής του 

πραγµατικότητας, διατηρώντας τις β ασικές συνεταιριστικές αρχές και αξίες. Εν 

κατακλείδι, µία τέτοιου είδους µελέτη θα µπορούσε να συµβάλλει σηµαντικά στην 

αντιµετώπιση της παρούσας κοινωνικο – οικονοµικής κρίσης που αντιµετωπίζει η 

χώρα µας, µε την ανάλογη προώθηση και την σωστή αξιοποίηση του συνεταιριστικού 

θεσµού. 
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ΚΑΤΗΓΟΡΙΚΗ ΤΑΞΙΝΟΜΗΣΗ ΠΟΙΟΤΙΚΩΝ ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ 

 

1η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ : ΤΟ ΘΕΜΑ ΤΟΥ ΚΟΙΝΟΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΤΗΣ 

ΣΥΛΛΟΓΙΚΟΤΗΤΑΣ ΣΤΟ ΒΕΛΒΕΝΔΟ 
 

1η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΤΟ ΣΥΛΛΟΓΙΚΟ ΠΝΕΥΜΑ ΚΑΙ Η ΣΥΛΛΟΓΙΚΗ ΔΡΑΣΗ ΣΤΟ 

ΒΕΛΒΕΝΔΟ 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Σαν κοινωνία είχαµε πάντα µία εντελώς διαφορετική νοοτροπία, δηλαδή το Βελβεντό 

ήταν πάντα µία συλλογική κο ινωνία, αρκεί να σου πω ότι αυτή τη στιγµή 

λειτουργούν πάνω από 30 συλλογικοί φορείς και σ τις παραγωγικές τάξεις µε τους 

συνεταιρισµούς και στον τοµέα του πολιτισµού, του αθλητισµού και άλλων 

ενδιαφερόντων όπως οι ορειβατικοί σ ύλλογοι κ .α. . Επίσης, σηµαντικό είναι το 

γεγονός ότι σε όλα αυτά που κάνουµε, ακόµη και στην εταιρεία για τον αγώνα 

ενάντια του Καλλικράτη, µας βοηθούν αρκετά και οι οµογενείς. Είναι µία κοινωνία 

δηλαδή, που οι σ υλλογικές δράσεις πάντα την ερέθιζαν. Σε αυτό το σηµείο είναι 

σηµαντικό να αναφέρουµε την συµµετοχή του Βελβεντού στο Πανευρωπαϊκό Δίκτυο 

βιώσιµων πόλεων. Υπήρξε µία προκήρυξη του 2009 στους δήµους όλης της χώρας 

αν είχαν να προτείνουν στοιχεία βιώσιµης ανάπτυξης, δηλαδή εάν πληρούσαν 

κάποιες προϋποθέσεις για µια βιώσιµη ανάπτυξη, κατά την γενική έννοια, που ήταν 

ένας καλός δείκτης για όλους, εάν το έκαναν, να δουν κατά πόσο έχουν 

προσανατολισµό στο περιβάλλον, στην ανάπτυξη, στην ισορροπία και συνεργασία 

όλων των συνιστωσών µιας κοινωνίας στο να κάνεις βήµατα µπροστά και αυτό να 

έχει και διάρκεια. Έκαναν πολλοί Δήµοι αιτήσεις αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση 

αποφάσισε από  την Ελλάδα να επιλέξει µόνο τρεις που ή ταν: το Βελβεντό, το 

Ρέθυµνο και η Σαµοθράκη.  

Εδώ υπάρχει συλλογικότητα, υπάρχει συλλογική δράση αλλά µε µία 

συνειδητοποίηση ότι δεν είναι τυχαία: έρχεται τόσο από το δηµόσιο σχολείο όσο και 

από τα σχολεία της συµπληρωµατικής παιδείας που  είναι ο  Μορφωτικός Όµιλος µε 

όλα τα τµήµατα δραστηριοτήτων που  υποστηρίζει, το Πνευµατικό Κέντρο, ο 

Αθλητικός Σύλλογος, η Παιδική Βιβλιοθήκη, κ.α., όπου µπορεί ο  καθένας να 

καλλιεργεί τα ενδιαφέροντά του και να αναδεικνύονται οι δεξιότητες που µπορεί να 

έχει κάποια στιγµή ενταγµένος στο σύνολο και να προσφέρει εκεί που µπορεί. Όλοι 

µας περάσαµε από αυτά και τώρα που είµαστε ενήλικοι όλοι µας συµβάλλουµε στην 
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ανάπτυξη, στην επιβίωσή της και την προοπτική της για το µέλλον. Ακόµη και η 

δηµιουργία των συνεταιρισµών δεν είναι τυχαία γιατί εδώ υπήρχε µία συλλογικότητα 

η οποία καλλιεργούταν από  παλιά, δηλαδή ο  Μορφωτικός Όµιλος έχει 100 χρόνια 

ζωής, τα σχολεία µας είναι παµπάλαια και ο Αθλητικός Σύλλογος επίσης είναι πάρα 

πολλά χρόνια.  

Πρόσφατα διάβασα σε ένα βιβλίο ότι αυτό που κάνουµε εµείς τώρα εδώ, που 

οργανώνεται δηλαδή η  κοινωνία µας για να αντιµετωπίσει το αυτοδιοικητικό κενό, 

το είχανε κάνει και το 1914 οι πρόγονοι µας, πριν από 100 χρόνια. Είχε 

απελευθερωθεί η Μακεδονία από  τους Τούρκους το 1912 και επικρατούσε ακόµη ο 

πανικός από  τους Τούρκους που  είχαν φύγει και  κάποιοι ήθελαν να επιβάλλουν 

εξουσίες δικές τους. Κι έτσι αντέδρασε ο κόσµος, οργανώθηκε και τότε έκαναν δική 

τους διοίκηση για το Βελβεντό. Διάβασα λοιπόν το βιβλίο και είδα ότι συµπίπταµε. 

Δεν τους µιµηθήκαµε απλά πιστεύω ότι το ίδιο συλλογικό πνεύµα και η ίδια 

αντίληψη επικρατούσε και πριν έναν αιώνα. 

Όσον αφορά στον δήµο µας: πολιτική µε την έννοια των κοµµατικών 

δραστηριοτήτων δεν υπάρχει, όµως η  λειτουργία του Δήµου ήταν θεσµικό ζήτηµα. 

Γινόταν λοιπόν µία ετήσια Λαϊκή Συνέλευση για να συνταχθεί ο προϋπολογισµός 

του Δήµου όπου κάθε φορέας έφερνε τις προτάσεις του. Οι αγρότες έλεγαν θέλουµε 

δρόµους ασφαλτοστρωµένους, οι ορειβάτες έλεγαν θέλουµε ορε ιβατικά µονοπάτια, 

οι αθλητές έλεγαν θέλουµε ταρτάν στο γήπεδο, ο  Μορφωτικός Όµιλος έλεγε ότι 

θέλουµε να κάνουµε 5 εκδόσεις και οι δηµότες µας έλεγαν τα προβλήµατά τους. Όλα 

τα υπόλοιπα ήταν θεµατικές συνελεύσεις του Δήµου, δηλαδή ήταν για κάποιο θέµα 

όπως για παράδειγµα για το πολεοδοµικό σχέδιο. Τώρα η σηµερινή κατάσταση στην 

εταιρεία είναι η εξής: λειτουργεί ένα συµβούλιο που  ουσιαστικά έχει στην ευθύνη 

του την αυτοδιοικητική λειτουργία του χώρου, όπου ένα παράδειγµα σαν ΜΚΟ και 

σαν εταιρεία είναι το εξής: µπήκαµε στο πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας κι αυτή 

τη στιγµή από ευρωπαϊκά χρήµατα δουλεύουν εδώ 20 παιδιά για 5 µήνες, 13 εργάτες 

καθαριότητας και 7 επιστήµονες σε διάφορους τοµείς, όπως: νοσοκόµα, κοινωνική 

λειτουργός, παιδαγωγός για την παιδική βιβλιοθήκη, οικονοµολόγος και γεωπόνος 

για τις διάφορες δουλειές που κάνουνε κάτω από την οµπρέλα της εταιρείας. Ο 

κόσµος εδώ δεν θα έλεγα ότι ασχολείται µε την πολιτική αλλά ότι ασχολείται µε τα 

κοινά και το ότι ασχολείται µε τα κοινά φαίνεται και από  την λειτουργία της 

εταιρείας που είναι τώρα - και παλιότερα ο Δήµος. 

Τώρα η Εταιρεία είναι σαν να έχει αντικαταστήσει τον Δήµο. Παλιότερα, δηλαδή, 

πολλοί δηµότες ασχολούνταν µέσα από την επιτροπή του Δήµου για διάφορα θέµατα 

χωρίς να είναι δηµοτικοί σύµβουλοι, χωρίς να είναι Δήµαρχος- Αντιδήµαρχος κ.λ.π., 

οι ίδιοι οι δηµότες σήµερα είναι στην εταιρεία και επιπλέον οι πολίτες ασχολούνται 
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µε τα κοινά µέσω των πολλών µαζικών φορέων που έχει το Βελβεντό: παραγωγικές 

τάξεις από τη µια πλευρά και φορείς ενδιαφερόντων από  την άλλη πλευρά: 

µορφωτικός, αθλητικός, ορειβατικός, χιονοδροµικός, κυνηγετικός, οι πολιτιστικοί 

σύλλογοι των χωριών, ο εµπορικός σύλλογος κ.α. που αυτό είναι µία ενασχόληση µε 

τα κοινά, συλλογικές εκφράσεις δηλαδή µαζικών φορέων. 

Η αυτοοργάνωση µας έκανε όλους πιο διεκδικητικούς. Μπήκαµε σε πολλά 

προγράµµατα: όπως για την εκκλησία, για τα µνηµεία, για αρχαιολογίες, για 

ανασκαφές, για κοινωνική µέριµνα, γ ια εκπαίδευση, για µουσεία κ.α.. Ό ,τι 

πρόγραµµα κυκλοφορούσε και µπορούσε να κου µπώσει στο Βελβεντό το 

αξιοποιήσαµε, φυσικά δεν µπορούσαµε να τα κάνουµε όλα, αλλά ότι µπορούσαµε. 

Αλλά άλλα θέµατα όπως για παράδειγµα σεµινάρια, προβολή, γιορτές κ.α., όλα αυτά 

συµβάλλουν και µεµονωµένα από κάθε φορέα, και µεµονωµένα από τους πολίτες 

αλλά και όλοι µαζί. Όλα αυ τά έχουν µία αιτία που είναι νοµίζω η παιδεία και ο 

τρόπος ζωής που έχουµε, είναι απλός ο τρόπος ζωής απλούστατος. Έχουν όµως 

διάφορες βαθµίδες και πολλαπλά αποτελέσµατα και φτάνουµε µετά στην ανάπτυξη 

που είναι κάτι επιθυµητό. Βέβαια εκεί πρέπει να αναφερθεί σοβαρά ο  Καλλικράτης 

ότι δεν τα έλαβε υπ’όψιν αυτά τα πράγµατα και ότι οι κοινωνίες που  λειτούργησαν 

σαν πρότυπα, γιατί ήταν πρότυπος µικρός αγροτικός δήµος το Βελβεντό, τους 

σαλαµοποίησαν για να είναι στην ίδια κατηγορία µε τον Δήµο Αχαρνών... 

Ακόµη κ αι στους σ υνεταιρισµούς έχουµε διαφανή και δη µοκρατικό τρόπο 

λειτουργίας και ο λόγος είναι ότι όλα αυτά τα παιδιά πέρασαν από την Παιδική 

Βιβλιοθήκη. Είναι θέµα παιδείας και η Παιδική Βιβλιοθήκη είναι µία παράµετρος, 

αλλά έβαζε το λιθαράκι της στο να σκέφτεται καλύτερα ο άλλος. Δεν µπορείς να 

κάνεις χοντράδες σε µία κοινωνία γιατί θα σε λιθοβολήσουν, χωρίς πέτρες, αλλά δεν 

υπάρχει περίπτωση γιατί αν εσύ δεν σκέφτεσαι ορθώς σκέφτονται οι υπόλοιποι. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ένα από τα κύρια χαρακτηριστικά του συνεταιρισµού είναι η συλλογική δράση. Για 

παράδειγµα κάνουµε κοινές δράσεις όσον αφορά στην γιορτή ροδακίνου που 

ξεκινάει από τον σ υνεταιρισµό, η  ιδέα αυτή ήταν του Προέδρου µας, αλλά εκεί 

φαίνεται ο Δήµος και όχι ο σ υνεταιρισµός και έτσι πρέπει να γίνεται γιατί π ρέπει 

στην ουσία να φανεί ο Βελβεντός, εµείς φαινόµαστε ως χορηγοί. Από εκεί και µετά 

δεν µπορεί ο  Συνεταιρισµός να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο  σε πολιτικές αποφάσεις, 

µπορεί να έχει κάποιο ρόλο αλλά όχι πρωταγωνιστικό ρόλο κι έτσι πρέπει να γίνεται 

γιατί είµαστε ξεχωριστή επιχείρηση. Γενικά σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε 

συλλογικές δράσεις, που έχουν να κάνουν µε τα κοινά πάντα πηγαίνει κάποιος 

εκπρόσωπός µας όπως στην περίπτωση του Μορφωτικού Οµίλου. Όµως, η δικιά µας 
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η γενιά καµία σχέση δεν έχει µε τα κοµµατικά, όπως οι προηγούµενες γενιές, και 

αυτό είναι ένα ευτυχές γεγονός. Σαν συνεταιρισµός, όµως, σε ότι έχει να κάνει µε τα 

κοινά λαµβάνει µέρος. 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Η έννοια της συλλογικής δράσης υπήρχε από πολύ παλιά στον Βελβεντό. Υπήρχε, 

για παράδειγµα, και ο θεσµός της εθελοντικής εργασίας, δηλαδή βγαίνανε όλοι οι 

βελβεντινοί που  ήταν σε ηλικία εργασίας και ήταν υποχρεωµένοι να κάνουν 

προσωπική εργασία, δηλαδή  έβγαιναν και έφτιαχναν τα κοινωφελή έργα: αρδευτικά 

συστήµατα, δεξαµενές, τοιχία αντιστήριξης, δρόµους, δρόµους πλακόστρωτους 

κ.λ.π, όλοι από κοινού χωρίς να αµείβονται. Σταδιακά αυτό είχε γίνει θεσµός και το 

έκαναν αγώγκιστα και ευχάριστα. Αυτό ίσχυε και σε άλλα µέρη στην Ελλάδα αλλά 

στο Βελβεντό είχε καθιερωθεί πλέον και ήταν δεδοµένο. Έβγαιναν στον Δήµο κι 

έλεγαν για παράδειγµα ότι ε µείς το χρόνο θα δώσουµε 20 µεροκάµατα για να 

φτιάξουµε τα του δήµου µας - τα του οίκου µας. Όλα σχεδόν στο Βελβεντό τότε, την 

περίοδο µετά τον πόλεµο – ‘50 και µετά, έγιναν µε προσωπική εργασία, αυτά που 

τώρα υποτίθεται ότι  τα κάνει η  ευνοούµενη πολιτεία. Οπότε υπήρχε στο Βελβεντό 

αυτό το πνεύµα και σαν αποτέλεσµα ήταν να δηµιουργηθεί και ένα πνεύµα 

οµαδικότητας συνεταιριστικό µε µια διαφορετική νοοτροπία. Ακόµη και σήµερα που 

µιλάµε όλοι οι αγρότες του Βελβεντού είναι σ υνεταιρισµένοι, είτε στον έναν 

συνεταιρισµό είτε στον άλλον - και όποιος διανοηθεί να διακινήσει έστω κι ένα κιλό 

εκτός συνεταιρισµού, το αναφέρει και το καταστατικό µας και το τηρούµε ευλαβικά, 

διαγράφεται. Γι’ αυτό και σπάνια θα δείτε τέτοια γεγονότα και τέτοια περιστατικά. 

Ακόµη και τώρα οι πάντες διακινούν όλη τ ους την παραγωγή µέσα από  τους 

συνεταιρισµούς και αυτό το πράγµα βέβαια το λένε τα καταστατικά και ο νόµος περί 

συνεταιρισµών ή ο κανονισµός λειτουργίας της Commission της Ε.Ε. για τις οµάδες 

παραγωγών σχεδόν σε όλους τους συνεταιρισµούς, σε όλα τα µέρη της Ε.Ε. ή  της 

Ελλάδος, αλλά δεν το εφαρµόζουν. Ε µείς εδώ το εφαρµόζουµε. Και υπάρχει µία 

συνεταιριστική συνείδηση βαθιά ριζωµένη µέχρι τώρα και από  αυτό βλέπουµε ότι 

έχουµε µόνο ευεργετήµατα.  

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Στο Βελβεντό Σύλλογοι πολιτιστικοί, φιλεκπαιδευτικοί κ.α. όπως ίσως τους έλεγαν 

παλιότερα υπήρχαν και πριν από  τον πόλεµο, από  τις αρχές του αιώνα. Για 

παράδειγµα µε την σηµερινή ονοµασία ο  Μορφωτικός Όµιλος ξεκίνησε το 1930 ως 

Αναµορφωτικός Ό µιλος Βελβεντού και σταµάτησε τις δραστηριότητες µε τον 
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εµφύλιο πόλεµο. Οι δραστηριότητες που είχε τότε ήταν πολιτιστικές όπως µουσική,  

θεατρικές οµάδες κ .λ.π. και στην ουσία επανιδρύθηκε το 1951 σχεδόν µαζί µε τον 

συνεταιρισµό. Η συλλογική δράση στο Βελβεντό πήγαινε πακέτο είτε ήταν στην 

παραγωγή είτε ήταν στην κοινωνία. Η συλλογική δράση στον Βελβεντό συνδέεται 

άµεσα µε το συλλογικό πνεύµα. Στην ουσία το συλλογικό πνεύµα ξεκινάει από  το 

άτοµο, µεταφέρεται στους Συλλόγους είτε αυτοί είναι πολιτιστικοί είτε αυτοί ήταν 

συνεταιρισµοί είτε ο ,τιδήποτε άλλο και µετά ξαναπήγαινε και ξαναερχόταν πλέον 

σαν συλλογική δράση. Η συλλογική δράση υπάρχει πρώτα στον καθένα ξεχωριστά 

γιατί έτσι πρέπει να ενεργώ στον τόπο µου – στην πορεία µεταφέρεται στους 

συλλόγους στους οποίους συµµετέχει ο καθένας είτε στα Δ.Σ. είτε εθελοντικά και 

αυτό µετά επιστρέφει στην κοινωνία σαν συλλογική δράση. Γι’ αυτόν τον λόγο 

έχουµε και πάρα πολλούς συλλόγους, γύρω στους 30: καταρχήν είναι η µεγάλη 

παραγωγική µονάδα που είναι οι 2 συνεταιρισµοί και ο Γυναικείος Συνεταιρισµός, ο 

Μορφωτικός Όµιλος, Ο Αθλητικός Σύλλογος, ο  Κυνηγετικός Σύλλογος, ο 

Ορειβατικός Σύλλογος κ.α. .  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Η έννοια του συλλογικού πνεύµατος, της οµαδικότητας και του εθελοντισµού 

υπάρχει στην κουλτούρα των κατοίκων του Βελβεντού, γιατί σ’έναν συνεταιρισµό 

εάν δεν υπάρχει εθελοντισµός δεν υπάρχει µέλλον για τον σ υνεταιρισµό. Δ ίκτυο 

ύδρευσης και δίκτυο αποχέτευσης εδώ στο Βελβεντό υπήρχε πριν από το ’40, εδώ τα 

σπίτια µέσα είχαν νερό ενώ σε πολλές περιοχές της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης 

δεν είχαν. Αυτό το έκανε εδώ ο  κόσµος µε εθελοντική εργασία, δηλαδή το κάθε 

άτοµο χρωστούσε για παράδειγµα 10 µέρες εθελοντική εργασία στην Κοινότητα τότε 

και ήταν υποχρεωµένος να πάει να τις κάνει αυτές τις 10 µέρες είτε ήταν δάσκαλος, 

είτε ήταν αγρότης είτε ήταν εργάτης. Έπρεπε να πάει να τις κάνει. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Από την έννοια του συλλογικού πνεύµατος ξεκινάνε όλα. Αν δεν υπήρχε 

συλλογικότητα και συνεργασία, τότε όλη η  κουβέντα γύρω από  τον σ υνεταιρισµό 

σταµατάει µέσα σε ένα τέταρτο. Εάν µετά µπει το προσωπικό θέµα µέσα, τότε όλα 

σταµατάνε. Βέβαια µέσα σε 400 ανθρώπους που έχει ο συνεταιρισµός υπάρχει και 

ένα ποσοστό που δεν έχει την συλλογικότητα µέσα του αλλά γι’αυτό υπάρχουν και οι 

δηµοκρατικές διαδικασίες. 
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Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Αυτό που µου έχει κάνει εντύπωση στη κοινωνία του Βελβεντού είναι ότι είναι 

φοβερά τοπικιστές µε την καλή και µε την κακή έννοια. Είναι φοβερά τοπικιστές και 

υπάρχει µία έπαρση σε αυτό. Καλά είναι τον τόπο σου να το αγαπάς αλλά δεν 

µπορείς να υποτιµάς και τους υπόλοιπους Αυτά είναι κάποια χαρακτηριστικά που 

βγαίνουν µερικές φορές αλλά  είναι χαρακτηριστικά, γιατί κατά τ’άλλα υπάρχει το 

συλλογικό πνεύµα και η  αλληλοβοήθεια. Το Βελβεντό είναι κλειστή κοινωνία και 

για να µπορέσεις να ενταχθείς σε αυτήν την κοινωνία πρέπει να έχεις τσαµπουκά. 

Εδώ ζεις τρελά πράγµατα αλλά είναι όµορφα. Ήταν όµορφα τα χρόνια όσο σκληρά 

κι αν ήταν κάποια πράγµατα κι αν δεν είχα αυτήν την δύναµη δεν θα µπορούσα να 

ανταπεξέλθω, αλλά το αγαπούσα αυτό που  έκανα και τον τόπο αγάπησα και τους 

ανθρώπους αγάπησα και γι’ αυτό και εκείνοι µε δέχονται µέσα στην κοινωνία µε 

αυτόν τον τρόπο και δεν µε ξεχωρίζουν έστω κι αν είµαι από αλλού. 

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Ο ΤΟΕΒ στην Ελλάδα δηµιουργήθηκε το 1960. Παλιά ήταν ένα γραφειάκι που σου 

έδιναν χαρτάκια, την εποχή που είχαµε τα κανάλια στο Σκεπασµένο. Στο κανάλι 

αυτό που είναι στο Σκεπασµένο – εκεί ξεκίνησαν οι παππούδες µας και το έφτιαξαν 

όλο µε προσωπική εργασία, µε πέτρινα κανάλια όπου πήραν νερό από το βουνό και 

το κατέβασαν µέσα στο κάµπο. Παλιότερα που ήταν Κοινότητα ο Βελβεντός είχαν 

προσωπική εργασία, δηλαδή  εγώ σαν δη µότης έπρεπε να κάνω µεροκάµατο για 

κοινή οφέλεια στο Βελβεντό. Μαζεύονταν, λοιπόν κι έτσι έκαναν έργα τότε. Υπάρχει 

πολύ έντονα ο εθελοντισµός. Αυτό το έργο που έκαναν τότε δεν υπήρχε πουθενά και 

τότε υπήρχε κι ένας φύλακας, ο οποίος µοίραζε το νερό και έλεγε για παράδειγµα ότι 

σήµερα θα ποτιστεί “αυτή” η  περιοχή. Το πρώτο αρδευτικό έγινε την δεκαετία του 

’50 µε αυτόν τον τρόπο. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Στην κουλτούρα των βελβεντινών υπάρχει πολύ έντονα το συλλογικό πνεύµα, ο 

εθελοντισµός και η συνεργατικότητα. Το πνεύµα συνέργειας υπάρχει µέχρι και 

σήµερα και τα τελευταία χρόνια που έχουµε ένα πρόβληµα µε τον Καλλικράτη, αυτό 

το πνεύµα της συνεργατικότητας και της αλληλοβοήθειας το έχουµε αναπτύξει 

ακόµη περισσότερο. Δηλαδή όσο µας δυσκολεύεις τόσο πιο ενεργοί γινόµαστε και ο 

ένας βοηθάει τον άλλον. 

Παλιά γινόντουσαν τα νυχτέρια, δηλαδή όταν µάζευαν ροδάκινα, µαζεύονταν στο 

ένα σπίτι και όταν ο άλλος είχε αυτό που λέµε φούρια δηλαδή έφτανε και άναβε το 

φρούτο κ α έπρεπε να το µαζέψει - άρα χρειαζόταν βοήθεια, δεν είχα εγώ πολύ 
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δουλειά για παράδειγµα κι ερχόµουν σ’εσένα που  είχες προτεραιότητα και την 

επόµενη µέρα ερχόσουν εσύ σ’εµένα. Αυτό γινόταν και στα καπνά και στο λυνάρι 

όπου πήγαιναν και τα µάζευαν και µετά τα βράδια µαζεύονταν στα σπίτια και έκαναν 

τα λεγόµενα νυχτέρια: εκεί ξενυχτούσαν µέχρι ό,τι ώρα τους έπαιρνε, αράδιαζαν τον 

καπνό για να µην µείνει και στεγνώσει ή έβαζαν στα τελάρα τα ροδάκινα όπου 

ξεχώριζαν τα καλά από τα σάπια και µετά πήγαιναν τα προϊόντα στον συνεταιρισµό.  

Αυτού του είδους η συνεργατικότητα υπήρχε από παλιά και όσο πιο πολύ 

δυσκολεύονταν ο κόσµος τόσο περισσότερη αλληλοβοήθεια υπήρχε στο Βελβεντό, 

ακόµη και σήµερα. Δηλαδή, αυτήν την στιγµή βλέπω διάφορους συνταξιούχους που 

επειδή είναι δύσκολα γενικά τα πράγµατα και δεν υπάρχουν εργατικά χέρια πάνε σε 

φίλους τους παραγωγούς και βοηθάνε αφιλοκερδώς. Πάντα υπάρχει αυτό το πνεύµα 

αλληλοβοήθειας, ανέκαθεν υπήρχε. 

Αυτό το πνεύµα πιστεύω ότι καλλιεργείται και στους νέους, δηλαδή περνάει από την 

οικογένεια στα παιδιά. Για παράδειγµα τώρα µε τον Καλλικράτη βλέπω ότι η 

νεολαία δίνει το παρόν της µε διάφορες δραστηριότητες που  κάνει. Έχουµε πολλές 

οργανώσεις στον Βελβεντό αλλά όλοι έχουµε έναν κοινό σκοπό: πώς θα 

βελτιώσουµε την καθ ηµερινότητά µας, αλλά να έχουµε το ροδάκινο – να έχουµε 

έσοδα, όχι σαν Δήµος πια αλλά σαν Βελβεντό, έτσι ώστε να µπορέσουµε να 

αναβαθµίσουµε την ποιότητα ζωής µας και να έχουµε και πολιτιστική 

δραστηριότητα. 

Οι σ υνεταιρισµοί από  την πλευρά τους µπαίνουν ως χορηγοί σε πάρα  πολλές 

δραστηριότητες. Αν για παράδειγµα το σχολείο νιώσει την ανάγκη, δηλαδή εάν η 

παιδεία εγκαταληφθεί στο έλεος του θεού θα απευθυνθούµε στους συνεταιρισµούς, 

γιατί είναι ένα µέρος της κοινωνίας το οποίο έχει την δυνατότητα να βοηθήσει και 

ξέρουµε ότι θα τρέξουν πρώτοι. Από την άλλη πλευρά, θα πιάσουµε τους οµογενείς 

και θα  βοηθήσουν τα σχολεία, έτσι δουλεύουν οι βελβεντινοί. Το σχολείο από την 

πλευρά του θα  συµµετέχει σε προγράµµατα που  κάνουν οι οµογενείς και αν  οι ίδιοι 

οι οµογενείς δεν είχαν κάνει αυτό το πρόγραµµα που  είχε χρηµατικό έπαθλο εµείς 

στο σχολείο δεν θα είχαµε υπολογιστές τώρα.  Αυτό εννοούµε όταν λέµε ότι ο ένας 

βοηθάει τον άλλον και αυτά δεν τα κάνεις για τον εαυτό σου αλλά για να πάνε πέντε 

πράγµατα µπροστά και πάντα βοηθάνε όλοι είτε είναι οι Σύλλογοι α πό την 

Αυστραλία είτε είναι οι σ υνεταιρισµοί, από  παντού. Επίσης, ο  πρώτος Σύλλογος 

οµογενών στις Η.Π.Α. έγινε από Βελβεντινούς, γεγονός που αναδεικνύει το πνεύµα 

συλλογικότητας που υπάρχει στην κουλτούρα των βελβεντινών. 
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Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχει πολύ έντονα το αίσθηµα της αλληλοβοήθειας στο Βελβεντό και αυτό είναι 

κάτι που  υπάρχει από  παλιά εδώ. Παλιότερα που  είχαµε καπνό εδώ, µαζεύονταν οι 

οικογένειες τα βράδια – δηλαδή η κάθε οικογένεια πήγαινε και σε άλλο  σπίτι κάθε 

βράδυ - και βοηθούσε στην παραγωγή, αυτά ήταν τα λεγόµενα νυχτέρια. Τώρα για 

παράδειγµα πά µε µία µέρα παρέα όλοι µαζί για να κλαδέψουµε και δεν υπάρχει 

διαχωρισµός: ότι ο παραγωγός είναι από τον ΑΣΕΠΟΠ ή τον Δήµητρα. 

 

Πρώην Λογίστρια του Γυναικείου Αγροτικού και Βιοτεχνικού Συνεταιρισµού 

Βελβενδού 

-‐ Η κίνηση που έγινε από τις γυναίκες για να ιδρύσουν δικό τους σ υνεταιρισµό 

συνδέεται πολύ µε το συλλογικό πνεύµα που  χαρακτηρίζει του βελβεντινούς. Αυτό 

υπήρχε πάντα εδώ και µάλιστα επειδή δεν είµαι από  εδώ, είχα δουλέψει πριν έρθω 

στο Βελβεντό σε έναν συνεταιρισµό στην Καστοριά, απ’όπου και κατάγοµαι, και το 

συλλογικό πνεύµα και η  συλλογικότητα των βελβεντινών ήταν γνωστά εκεί. Ακόµη 

και µέσα στον σ υνεταιρισµό που  δούλευα, τον ΑΣΕΠΟΠ τον είχαν σαν πρότυπο 

αλλά και γενικά το Βελβεντό για το συνεταιριστικό πνεύµα, για το πώς ίδρυσαν τον 

συνεταιρισµό, πώς στήθηκαν κ.λ.π. . Αυτό υπάρχει πολύ έντονα και υπάρχει από 

παλιά.  

Αυτό που επίσης µου έκανε εντύπωση είναι η νοικοκυροσύνη τους, η εργατικότητά 

τους και το αίσθηµα της αλληλοβοήθειας που τους χαρακτηρίζει, δηλαδή για να γίνει 

κάτι στο ένα χωράφι θα µαζεύονταν όλοι µαζί και θα το έκαναν, όταν χρειαζόταν 

κάτι κάποιος άλλος πάλι θα  µαζεύονταν όλοι οι φίλοι και θα  βοηθούσαν και δεν 

µιλάµε για απλά πράγµατα - αλλά βοηθάει πολύ ο ένας τον άλλον. Από εκεί και πέρα 

έχει τα προβλήµατα µίας κλειστής κοινωνίας που όλες οι κλειστές κοινωνίες έχουν: 

είναι λίγο αποµονωµένο το χωριό, δεν έχει ξένο κόσµο, δεν είναι πέρασµα αλλά σε 

γενικές γραµµές ο κόσµος είναι προοδευτικός.  

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Όλο αυτό το πράγµα έχει και προστριβές και διαξιφισµούς πολλές φορές, τα 

πράγµατα δεν είναι πάντα παραµυθένια όπως φαίνονται απ ’έξω. Ναι, είµαστε όλοι 

µαζί κι έχουµε έναν συλλογικό σκοπό αλλά υπάρχουν και διαφωνίες - και πρέπει να 

υπάρχουν για να βγάλουµε και αποτέλεσµα. Το γεγονός ότι υπάρχει ένα  

συνεταιριστικό πνεύµα εδώ και 50 χρόνια στο Βελβεντό και ισχύει ακόµα, ενώ σε 

άλλες περιοχές έχει εκλείψει προ  πολλού ή  υπάρχει µόνο σαν έννοια και όχι σαν 

θεσµός, αυτό λέει πολλ ά. Υπάρχει δηλαδή η  έννοια του σ υνεταιρισµού και της 
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συλλογικής εργασίας και το έχουν αποδείξει αυτό οι βελβεντινοί, τον θέλουν τον 

συνεταιρισµό γενικότερα. 

 

Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Κατά την γνώµη µου το συλλογικό πνεύµα υπάρχει στην κουλτούρα των 

Βελβεντινών όσο υπάρχει και σε άλλες κλειστές κοινωνίες - και εννοώ σε κλειστές 

κοινωνίες οι οποίες βρέθηκαν στην ανάγκη να πάρουν την τύχη στα χέρια τους για να 

αναπτύξουν τον τόπο τους. Κανείς δεν θα νοιαζόταν για ένα χωριό των 3.000 ή 5.000 

κατοίκων, αν οι ίδιοι οι κάτοικοι δεν ήθελαν να κάνουν πράγµατα. Αυτή είναι βέβαια 

η δική µου γνώµη. 

Στο Βελβεντό υπάρχει και έντονος τοπικισµός, πράγµα το οποίο κατανοώ πλήρως 

λόγω του ότι είµαι από την Κρήτη, όµως είναι έντονος, δηλαδή υπάρχει το αντίπαλο 

δέος που  είναι τα Σέρβια - όπως για παράδειγµα το αντίπαλος δέος είναι στα Χανιά 

το Ηράκλειο. Οι άνθρωποι µπορεί να διαφοροποιούνται και όντως έτσι είναι γιατί 

έχει άλλες καταβολές η περιοχή των Σερβίων και άλλες καταβολές η περιοχή του 

Βελβεντού. Όµως αυτός ο τοπικισµός έχει θετικά στοιχεία αλλά έχει και αρνητικά, 

δηλαδή δεν έχει µόνο θετικά που  σηµαίνει ότι νοιάζοµαι για τον τόπο µου αλλά 

µπορεί να έχει και την διάσταση ότι ο τόπος µου θέλω να µείνει κλειστός, αν για 

παράδειγµα θα  µπορούσα να βάλω και σύνορα τότε θα  το έκανα. Δεν λέω ότι αυτό 

εκφράζουν οι άνθρωποι στο Βελβεντό, γιατί έχουν έναν κοσµοπολίτικο χαρακτήρα 

και αυτό οφείλεται κυρίως στην µετανάστευση. Η επαφή µε την Αµερική από  τις 

αρχές του 20ου αιώνα είχε σαν αποτέλεσµα να έχουν κι άλλες εικόνες κι άλλες 

προσλήψεις, κάτι που σε ένα άλλο χωριό η σε µία άλλη κλειστή κοινωνία αντίστοιχη 

του Βελβεντού εάν δεν είχαν τέτοια ερεθίσµατα, δεν θα το είχαν και δεν θα το 

έψαχναν. Σίγουρα αγαπούν τον τόπο τους, σίγουρα τον προσέχουν αλλά έχω την 

αίσθηση ότι τα 3 τελευταία χρόνια µε την ιστορία του Καλλικράτη έχουν αρχίσει να 

κλείνονται επικίνδυνα – επικίνδυνα για εκείνους και όχι για τρίτους. Επικίνδυνα για 

το ίδιο το χωριό. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Ο πατέρας µου ήταν από τα ιδρυτικά µέλη του ΑΣΕΠΟΠ, ήταν από τότε που 

πρωτοάρχισαν να βάζουν ροδάκινο αλλά µεγαλώνοντας και σε αγροτική οικογένεια 

τον σ υνεταιρισµό τον είχαµε δεύτερο σπίτι µας. Οι βελβεντινοί είχαν πάντα το 

«συνεργάζεσθαι», συνεργάζονταν πάντα όλοι µαζί σε όλα, όπως για παράδειγµα στα 

σπίτια που τα έφτιαχναν όλοι µαζί - και αυτό είναι κάτι που  ισχύει µέχρι σήµερα. 

Μπορεί τώρα οι δουλειές να άλλαξαν αλλά το συλλογικό πνεύµα και η αλληλεγγύη 
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υπάρχει σε ό,τι και να κάνουν. Και επειδή αυτό είναι κάτι που το έχουµε πολύ έντονα 

στην κουλτούρα µας περνάει και στις νεότερες γενιές. 

Υπάρχουν πολλά παραδείγµατα στην ροή του χρόνου που αναδεικνύουν την 

συλλογικότητα στην κουλτούρα των βελβεντινών. Για παράδειγµα επί 

τουρκοκρατίας για τα χωράφια του κάµπου που καλλιεργούσαν οι βελβεντινοί έδιναν 

και φόρο στον µπέη των Σερβίων, δούλευαν δηλαδή στα χωράφια τους και τα έδιναν 

στον µπέη. Οι βελβεντινοί όµως έκαναν το εξής: πάνω από το Βελβεντό που ήταν 

άγονα τα χωράφια και όλο πέτρα – που τελικά δεν ήταν άγονα – έφεραν νερό από το 

βουνό µε τα κανάλια που  έφτιαξαν και τον καλλιέργησαν. Μοίρασαν τον κάµπο 

πάνω από  το Βελβεντό ανά γειτονιές ανά 2.5 στρέµµατα – όσο µπορούσε να κάνει 

ένα ζευγάρι βόδια σε µία µέρα – [ενώ σε κάθε διασταύρωση του νερού έκαναν και 

από ένα εκκλησάκι για να βλέπει ο  άλλος την εκκλησία και να µην κλέβει το νερό, 

γι’ αυτό έχουµε και τόσες εκκλησίες στο Βελβεντό]. Στη συνέχεια, είχαν χωρίσει τις 

καλλιέργειες σε ζώνες δηλαδή  υπήρχε ζώνη για λινάρι, καλαµπόκι, φρούτα, καπνό 

κ.α., οπότε είχαν απ’ όλες τις καλλιέργειες και αυτά τα έβαζαν σε ένα ‘κενό’ καλάθι, 

όπου το π ρώτο µερίδιο το έδιναν πάντα στον ορφανοτρόφο δηλαδή ήταν για τις 

χήρες και τα ορφανά γιατί και αυτές έπρεπε να ζήσουν µε κάποιον τρόπο, ενώ κάθε 

Κυριακή γινόταν και λειτουργία σε διαφορετικό ξωκλήσι. 

Είναι µεγάλο θέµα ο κοινοτισµός στο Βελβεντό γιατί το Βελβεντό έχει έντονο αυτό 

το αίσθηµα το οποίο φυσικά συνδέεται µε τον συνεργατισµό. Σε όλα υπάρχει µία 

σειρά και µία αλληλουχία και όλα ξεκινούν από 4 γενιές πριν µέχρι και που έφτασαν 

οι βελβεντινοί να κάνουν τον συνεταιρισµό. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Το συλλογικό πνεύµα υπάρχει πολύ έντονο στην κουλτούρα των βελβεντινών, 

µεγαλώνουµε µέσα σε αυτό και από παιδιά γνωρίζουµε την έννοια του 

συνεταιρισµού, µαθαίνουµε ότι η λέξη συνεταιρισµός είναι µία καλή λέξη. 

 

 

2η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: Η ΙΔΡΥΣΗ ΤΟΥ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥ (ΛΟΓΟΣ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ – 

ΠΟΙΟΥΣ ΑΝΘΡΩΠΟΥΣ ΠΡΟΣΕΛΚΥΣΕ Η  ΙΔΙΑ Η  ΙΔΕΑ ΠΡΟΚΕΙΜΕΝΟΥ ΝΑ 

ΠΡΑΓΜΑΤΟΠΟΙΗΘΕΙ) 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός µε την µορφή που  έχει τώρα ιδρύθηκε το 1958 αλλά υπήρχε από 

πιο πριν µε την µορφή Κοινοπραξίας. Ιδρύθηκε από  παραγωγούς, κάποιοι θα  είχαν 

την αρχική ιδέα, ίσως να ήταν 2-3 άτοµα αλλά είναι δύσκολο να βρούµε ποιοι είναι. 
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Αρχικός σκοπός της ίδρυσης του σ υνεταιρισµού ήταν να γίνει µία καλύτερη 

διακίνηση των φρούτων, δηλαδή η ιδέα ήταν να ενωθούν κάποιοι άνθρωποι µαζί για 

να αποκτήσουν µία πιο µεγάλη εµπορική δύναµη 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Αµέσως µετά τον εµφύλιο έστησαν τ ους συνεταιρισµούς. Ο συνεταιρισµός βέβαια 

υπήρχε και παλιότερα, από το 1933 αλλά τότε µε τον Μεταξά τους είχαν σταµατήσει, 

απαγορευόταν κάθε είδους συνεταιριστική δραστηριότητα και κάθε είδους τέτοια 

λειτουργία, οπότε είχε µία πλήρη αναστολή, αλλά αν σταµατήσεις µία τέτοια 

δραστηριότητα πολλά πράγµατα παγώνουν. Εδώ, λοιπόν, βγαίνει και λίγο η 

φιλοσοφία ζωής που  έχει ο  κόσµος. Αµέσως µετά, λοιπόν, τον εµφύλιο και ενώ η 

Ελλάδα ήταν σκοτωµένη, κι ακόµη υπάρχουν εδώ παλιές µνήµες, οι άνθρωποι 

αποφάσισαν να συνενωθούν κάτω από την οµπρέλα του συνεταιρισµού. Θέλησαν να 

κάνουν τον σ υνεταιρισµό για να µπορέσουν να επιβιώσουν. Ήταν δύσκολα τα 

πράγµατα, οπότε άρχισαν να καλλιεργούν κι έστησαν τον σ υνεταιρισµό. 

Συνεργάστηκαν λοιπόν οι πολίτες παρά το κάκιστο ψυχολογικό κλίµα του εµφυλίου. 

Εδώ καινοτόµησαν κι έκαναν το πρώτο βήµα: σύστησαν τον συνεταιρισµό για να 

µπορέσουν να οργανώσουν την τοπική παραγωγή και την οικονοµία συνεπώς και τον 

τρόπο που επιβίωναν γιατί υπήρχε µία τεράστια καταστροφή. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός ως ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού ξεκίνησε το 1958. Υπήρχε και πιο πριν 

βέβαια µία οµάδα παραγωγών. Ο συνεταιρισµός όµως είναι ιδρυµένος από  το 1958 

µε αυτήν την επωνυµία και από τότε εµπορεύεται κυρίως ροδάκινα και νεκταρίνια 

και αν θυµάµαι καλά είµαστε ο 2ος συνεταιρισµός που ιδρύθηκε στην Ελλάδα. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Η αρχή του συνεταιρισµού στον Βελβεντό ξεκίνησε από  τη δεκαετία του ‘50, όταν 

διαπίστωσαν οι παραγωγοί εδώ ότι µπορούν να διαθέσουν τα προϊόντα τους 

ενωµένοι πολύ καλύτερα από ότι µπορούσαν να τα διαθέσουν µεµονωµένοι. Έχοντας 

και µία εµπειρία από  τις καλλιέργειες του καπνού παλιότερα που  ο  καθένας 

διακινούσε τα προϊόντα του ατοµικά µε τον έµπορα και ο έµπορας ως γνωστόν ήταν 

«διαίρει και βασίλευε», συνειδητοποίησαν ότι ενωµένοι θα µπορούσαν να διαθέσουν 

τα προϊόντα τους καλύτερα. Στο Βελβεντό ξεκίνησαν διάφορες καλλιέργειες κατά 

περιόδους, πρώτα υπήρχε ο καπνός µετά µπήκαµε στα φασόλια, έπειτα στη φράουλα 

και µετά µπήκαµε στα ροδάκινα. Κάθε φορά εγκαταλείποταν η  προηγούµενη 
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καλλιέργεια, δηλαδή από τη δεκαετία του ’30 µε ‘40 ξεκίνησαν τα καπνά, µετά ήταν 

τα φασόλια κάπως παράλληλα, µετά µόνο τα φασόλια όπου είχαµε βγάλει και µία 

ποικιλία που  την έλεγαν φασόλια βελβεντού. Μετά εγκαταλείφθηκαν τα φασόλια, 

µπήκαµε στη φράουλα στη δεκαετία του ‘50 µε ‘60 ό που από εκεί ουσιαστικά 

ξεκίνησε και ο συνεταιρισµός, δηλαδή το «συνεταιρίζεσθαι» στο Βελβεντό. Με την 

φράουλα έφτιαξαν εδώ οι άνθρωποι τον συνεταιρισµό όπου  είδαν τα ευεργετήµατα 

του σ υνεταιρισµού και τα πλεονεκτήµατα τα στο εισόδηµα τους, στους τρόπους 

καλλιέργειας, στο κόστος καλλιέργειας κ .λ.π. κι  έτσι προχώρησαν κι έκαναν τον 

συνεταιρισµό στο Βελβεντό. Βέβαια το συνεταιριστικό κ ίνηµα στον Βελβεντό 

ξεκίνησε έτσι από µόνο του, µε αγνές προθέσεις και υπάρχει και µία ιδιαίτερη 

νοοτροπία στον Βελβεντό για το συνεταιρίζεσθαι που δεν θα την βρεις εύκολα κάπου 

αλλού, δηλαδή είναι πολύ ανεπτυγµένο το πνεύµα του συνεταιρίζεσθαι στο 

Βελβεντό. 

 

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Η αρχή του συνεταιριστικού κινήµατος προσδιορίζεται περίπου στις αρχές του 20ου 

αιώνα γύρω στο 1910-1920, σαν ιδέα και σαν αρχή θα  το λέγαµε αλλά κυρίως 

µεταπολεµικά είχε µεγαλύτερη άνθηση. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Παλιότερα ο Βελβεντός α σχολούταν µε καπνά και µε λινάρι και τότε βέβαια δεν 

υπήρχε συνεταιρισµός – έρχονταν εδώ οι έµποροι και έπαιρναν τα καπνά από τον 

κόσµο µε όλα τα επακόλουθα όσον αφορά στην τιµή κ.λ.π. . Ο κόσµος το είδε αυτό 

κι επειδή ο κόσµος εδώ είναι φυλοσυνεταιριστής, δηλαδή του αρέσει η οµαδικότητα 

και να βγάζει αποτέλεσµα µέσα από την συνεργασία, ίδρυσε τον συνεταιρισµό. Η 

ίδρυση, λοιπόν, του συνεταιρισµού ήταν αποτέλεσµα του συλλογικού πνεύµατος που 

είχαν οι β ελβεντινοί. Υπήρχε στο Βελβεντό µία κοινωνικότητα, πράγµα το οποίο 

φαίνεται µέσα από τον θεσµό της εθελοντικής εργασίας για την κατασκευή δηµοσίων 

έργων, και αυτό µετά οδήγησε στη σκέψη για δηµιουργία σ υνεταιρισµών, για να 

µπορέσουν να ανταπεξέλθουν καλύτερα στην προώθηση των προϊόντων. Ο πρώτος 

συνεταιρισµός έγινε µε την φράουλα και τα κηπευτικά γύρω στο ’50. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Υπάρχουν διάφορες αναφορές για την αρχή του συνεταιριστικού κ ινήµατος αλλά 

ο,τιδήποτε στοιχείο υπήρχε είχε καεί σε µία πυρκαγιά στα παλιά γραφεία του 
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συνεταιρισµού που  υπήρχαν την δεκαετία του ’80. Κάηκε ένα µεγάλο µέρος του 

αρχείου και µαζί µε αυτά κάηκαν και τα έγγραφα που αποδείκνυαν από πότε είναι ο 

συνεταιρισµός και ποιες ήταν οι σταδιακές του αλλαγές. Η πρώτη µορφή του 

συνεταιρισµού ήταν Γεωργικός Πιστωτικός Σ υνεταιρισµός και ήταν ο  2ος 

συνεταιρισµός που  έγινε στην Ελλάδα –κοντά στο 1920. Αυτή η  µορφή ίσχυε και 

µεταπολεµικά όπου παράλληλα µε τους πιστωτικούς τότε σ υνεταιρισµούς άρχισαν 

να δηµιουργούνται και υποτυπώδεις ο µάδες διαχείρισης προϊόντων. Τότε ο 

Βελβεντός ήταν σε ένα µεγάλο κοµµάτι καλλιέργεια καπνού και κηπευτικά. Αυτές οι 

µικρές οµάδες, που στην ουσία ήταν Κοινοπραξίες, είχαν τον ΓΙΠΕΣΕ σαν οµπρέλα 

για ο,τιδήποτε ήθελαν να κάνουν αλλά αυτές διαχειρίζονταν το προϊόν τους, δηλαδή 

ήταν οι παραγωγοί της φράουλας, οι παραγωγοί της τοµάτας και υπήρχαν και 

φασόλια τότε στο Βελβεντό. Αυτές οι οµάδες λειτούργησαν µε αυτόν τον τρόπο 

µέχρι το ‘50 περίπου και το ’58 µαζεύτηκαν όλοι αυτοί και έκαναν τον ΣΕΠΟΠ. 

Λειτούργησε σαν ενιαίος συνεταιρισµός µέχρι το 1987 όπου και διασπάστηκε, έφυγε 

µία µικρή οµάδα παραγωγών και πήγε και έκανε έναν σ υνεταιρισµό δίπλα, τον 

ΔΗΜΗΤΡΑ. Ιστορικά αυτή είναι η πορεία του συνεταιρισµού στο Βελβεντό. 

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Αρχικά ήταν ο ΣΕΠΟΠ και 2 Κοινοπραξίες. Όλοι είχαν το ίδιο προϊόν απλά δεν ήταν 

µέλη ενός συνεταιρισµού. Υπήρχε ένας σ υνεταιρισµός που  είχε τα µέλη του και 

υπήρχαν και άλλες 2 Κοινοπραξίες που είχαν τα δικά τους µέλη. Διακινούσαν το ίδιο 

προϊόν όλοι απλά είχαν ξεχωριστές διοικήσεις. Μετά ενώθηκαν όλοι µαζί κι έγινε 

ένας συνεταιρισµός ο ΑΣΕΠΟΠ. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Παλιά υπήρχαν 3 σ υνεταιρισµοί και σιγά σιγά µαζεύτηκαν κι έγιναν ένας 

συνεταιρισµός, όπου  ήταν πολύ καλά. Είχαµε και το super market που ήταν του 

συνεταιρισµού, απασχολούσε και 5-6 παιδιά δικά µας και παίρναµε από εκεί κάποια 

πράγµατα πιο φθηνά. Τότε όλοι έγραφαν στο τεφτέρι και αυτό το super market 

βοήθησε αρκετά. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Στον Βελβεντό ο κλήρος είναι µικρός, δεν είναι τα µεγάλα χωράφια του κάµπου για 

να βγάλουν ποσότητα, οπότε έπρεπε κάτι να γίνει για να προωθήσουν τα προϊόντα 

τους. Πιστεύω ότι ίσως αυτός να ήταν και ένας σηµαντικός λόγος που 

παρακινήθηκαν οι παραγωγοί για να ιδρύσουν τον συνεταιρισµό. 
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3η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΠΩΣ ΑΝΤΙΛΑΜΒΑΝΕΤΑΙ Η ΕΝΝΟΙΑ ΤΟΥ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ένωση κάποιων ανθρώπων έχοντας ως σκοπό την καλύτερη διακίνηση προϊόντων 

αποκτώντας µεγαλύτερη εµπορική δύναµη. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Συνεταιρισµός θα πει το εξής: είναι µία οµάδα ανθρώπων οι οποίοι συνεργάζονται 

µεταξύ τους ουσιαστικά και δη µιουργεί όλο  αυτό που  βλέ πεις το οποίο δεν 

αξιολογείται πλέον χρηµατικά: αυτό θα πει συνεταιρισµός. Και από εκεί και πέρα 

στο ότι ακολουθούνται κάποιοι κανόνες ίσοι απέναντι σε όλους... 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Συνεταιρισµός είναι µία ένωση προσώπων. Στον ΑΣΕΠΟΠ, δηλαδή µαζευτήκαν 400 

άνθρωποι κι έχουν από  κοινού µία επιχείρηση, γιατί είναι επιχείρηση - είναι 

παραγωγική µονάδα µε απώτερο σκοπό την καλύτερη διαχείριση του προϊόντος τους. 

Δηλαδή ο  συνεταιρισµός σε εµάς κάνει καθαρά  διαχείριση για λογαριασµό των 

παραγωγών. Δεν υπάρχει το αλισβερίσι µεταξύ διοίκησης και παραγωγού σαν να 

είναι κάτι διαφορετικό. Αυτό εδώ το πράγµα ανήκει σε 400 άτοµα όπου αυτοί οι 400 

εκλέγουν κάθε 4 χρόνια  9 ανθρώπους για να τους εκπροσωπούν εδώ µέσα και όλο 

αυτό θα πρέπει να λειτουργεί όσο  το δυνατόν πιο συνετά µε λιγότερα λειτουργικά 

έξοδα και µε την καλύτερη δυνατή τιµή τη ς αγοράς για να  µπορέσει να είναι το 

εισόδηµα του παραγωγού όσο γίνεται καλύτερο. Αυτό είναι ο συνεταιρισµός. Ο 

συνεταιρισµός θεωρούµε ότι είναι το σπίτι του καθενός. Η µεγαλύτερη µας 

περιουσία: αυτό είναι ο συνεταιρισµός. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Συνεταιρισµός είναι συνεργασία σε όλα τα επίπεδα. Αν θες να παράγεις προϊόντα, 

γιατί τα πάντα µπορείς να παράγεις και να είναι και καλά και όµορφα, το θέµα είναι 

τί θα τα κάνεις και πώς θα τα διαθέσεις. Μόνο µε συνεταιρισµό µπορείς και µε τίποτε 

άλλο. Μόνος του κάποιος µπορεί να είναι µαναβάκη δεν µπορεί να παράγει 

ποσότητες και να τις διαθέσει κιόλας. Δεν µπορεί να διανοηθεί ο βελβεντινός να 

παράγει χωρίς συνεταιρισµό. Τέλος. 
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Παραγωγός Συνεταιρισµού Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Συνεταιρισµός είναι µία οµάδα ανθρώπων - να είναι όλοι µία γροθιά ενωµένοι. Να 

λέει ο καθένας την γνώµη του, να ακούει τον άλλον αλλά ν α µην προσπαθεί να 

περάσει το δ ικό του και όταν κάπου είσαι λάθος και κάποιος σε διορθώνει πρέπει 

τουλάχιστον να µην το παίρνεις εγωιστικά. Αυτό είναι συνεταιρισµός, γιατί όταν πας 

εγωιστικά τότε διαλύεται ο συνεταιρισµός. Και φυσικά όλα αυτά ξεκινούν από  το 

Συµβούλιο, πρέπει το Συµβούλιο να κρατά ενωµένους τους παραγωγούς - και το 

Συµβούλιο το διαλέγουν οι συνεταιριστές. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Συνεταιρισµός είναι ένας φορέας ο οποίος έχει δηµιουργηθεί από κάποιους 

ανθρώπους για να διοχετεύονται καλύτερα τα προϊόντα τους στην αγορά, πιο 

οργανωµένα θα  λέγαµε, έχοντας περισσότερη ποσότητα για να έχουν καλύτερη 

διάθεση στην αγορά και να πετυχαίνουν καλύτερες τιµές. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Συνεταιρισµός είναι το καλύτερο απ’όλα, αλλά συνεταιρισµοί υπάρχουν πολλοί στην 

Ελλάδα, λίγοι όµως είναι αυτοί που είναι ενωµένοι και υγιείς. Οι πιο πολλοί είναι 

συνεταιρισµοί σφραγίδα, έχουν µόνο το όνοµα, πήραν και κάποια χρήµατα από  το 

κράτος και από επιδοτήσεις και δεν λειτουργούν τίποτα.  

  

Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Ποιο είναι τώρα το σπουδαίο στο Βελβεντό: πέρασαν περίοδοι που ζητούσαν τον 

τουρισµό που είναι το εύκολο πράγµα αλλά δεν σταµάτησαν να καλλιεργούν τη γη 

τους. Πριν 7 χρόνια περίπου, ονειρεύτηκαν να κάνουν ένα χιονοδροµικό κέντρο που 

τελικά αυτό αποδείχτηκε µία σαπουνόφουσκα και εκ των υστέρων υπήρξαν και 

άνθρωποι που είπαν ότι δεν µπορούν να κάνουν χιονοδροµικό κέντρο γιατί υπάρχουν 

x χιονοδροµικά κέντρα στην Ελλάδα που δεν µπορούν να συναγωνιστούν την 

Ελβετία, δηλαδή υπάρχει αυτό το τουριστικό προϊόν αλλού. Παρ’όλα’υτά οι 

άνθρωποι ονειρεύτηκαν σε αυτό, όµως δεν είπαν να βάλουν το ένα πόδι πάνω στο 

άλλο γιατί αύριο θα υπάρχει το χιονοδροµικό κέντρο οπότε ας εγκαταλείψω την γη. 

Αυτό είναι το αξιοθαύµαστο στο Βελβεντό, όπως επίσης και το γεγονός του 

σοβινισµού που τους έχει οδηγήσει στο να θέλουν να κάνουν ένα καλό και ποιοτικό 

προϊόν. 
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Μέλος Γυναικείου Αγροτικού και Βιοτεχνικού Συνεταιρισµού Βελβενδού 

-‐ Συνεταιρισµός σηµαίνει όλοι µαζί, εµείς και όχι εγώ, είναι κάτι που προσπαθώ να το 

περάσω και στα παιδιά µου, όχι µόνο σαν ιδέα αλλά  και σαν δουλειά και γενικά να 

το εφαρµόζω και στη ζωή µου. Ο σ υνεταιρισµός δεν είναι µόνο η  δουλειά και η 

επιχείρηση αλλά είναι και η όλη ιδέα. Η ιδέα ότι βρίσκεσαι σε µία οµάδα, που οµάδα 

σηµαίνει ότι σκέφτοµαι και τον διπλανό µου.  

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Συνεταιρισµός θα πει δουλεύουµε όλοι µαζί για όλους, προσφέρουµε για να γίνει 

αυτό ανταποδοτικό προς εµάς, αυτή είναι η  φιλοσοφία του συνεταιρισµού. Επειδή 

είµαστε 3 οινοποιεία στην περιοχή και πάρα πολλοί αµπελουργοί θα ήθελα κάποια 

στιγµή ν α δηµιουργήσουµε µία ο µάδα παραγωγών. Μόνο που  αυτό είναι λίγο 

δύσκολο γιατί  άλλαξαν και τα χρόνια και αυτό για να γίνει θέλει µία ηγετική µορφή 

ώστε να τραβήξει µπροστά. Και είναι σηµαντικό το γεγονός ότι σαν οµάδα 

παραγωγών θα  έχουµε προτεραιότητα ώστε να µπούµε σε κάποια προγράµµατα, 

δηλαδή όλο αυτό θα είναι προς όφελος µας.  

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός είναι µία δύσκολη λέξη αλλά έχει µία πολύ καλή έννοια, 

τουλάχιστον στο Βελβεντό, και παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πολλοί που θέλουν να 

την αποδυναµώσουν γιατί δεν τους συµφέρει να υπάρχουν σ υνεταιρισµοί. 

Συνεταιρισµός θα πει, µία οµάδα παραγωγών που συνεργάζεται, µε όλα τα υπέρ και 

όλα τα κατά. Ο σ υνεταιρισµός περικλύει ένα σύνολο ιδεών που  πρέπει να 

αποδεχτείς. 

	  
 

4η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: Η ΕΝΝΟΙΑ ΤΗΣ Σ ΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΡΑΣΗΣ ΚΑΤΩ ΑΠΟ  ΠΟΙΕΣ 

ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΧΘΗΚΕ ΚΑΙ ΕΞΕΛΙΓΧΘΗΚΕ   

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Επειδή ο Βελβεντός είναι και λίγο αποµονωµένος σε σχέση µε άλλες περιοχές της 

Ελλάδας ήταν πιο εύκολο να συσπειρωθεί ο κόσµος. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Το συλλογικό πνεύµα που χαρακτηρίζει την κοινωνία του Βελβεντού δεν 

αναπτύχθηκε τώρα ξαφνικά και θα σου  δώσω ένα παράδειγµα που  αφορά και τους 
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συνεταιρισµούς. Όταν λοιπόν η χώρα µας είχε σκοτωθεί από τον εµφύλιο, ειδικά από 

το 1946 και µετά που γινόταν της κακοµοίρας σε όλη την Ελλάδα, το ίδιο είχαµε κι 

εδώ, δηλαδή ατελείωτα θύ µατα και παρατάξεις και φατρίες. Τελοσπάντων όταν 

τελειώνει ο ε µφύλιος το λογικό σε µία κοινωνία µικρή είναι αυτή η  αντίθεση να 

κρατούσε για πολλά χρόνια. Εδώ όµως λειτούργησαν διαφορετικά. Εδώ αµέσως µετά 

τον εµφύλιο µαζεύτηκαν οι άνθρωποι κι έστησαν τον συνεταιρισµό. 

 

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Στους σ υνεταιρισµούς οφείλουµε και το γενικότερο πνεύµα της συλλογικότητας 

όλων µας. Από εκεί ξεκίνησε και µετά επεκτάθηκε στους πολιτιστικούς φορείς, 

αθλητικούς κ.α. . 

	  
Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Η κοινωνία του Βελβεντού είναι µία κλειστή κοινωνία µε τα καλά της και µε τα κακά 

της. Βέβαια αν έχεις ζήσει σε κλειστή κοινωνία κάποια πράγµατα σου αρέσουν αλλά 

όταν περνάει κάποιο χρονικό διάστηµα σταµατούν να σου αρέσουν. Οι άνθρωποι 

εδώ «αγκαλιάζουν» τον ξένο που έρχεται αλλά νοµίζω ότι σε αυτό υπάρχει ένα όριο 

και αυτό γενικά συµβαίνει σε όλες τις κλειστές κοινωνίες, δεν είναι κάτι το 

διαφορετικό. Τώρα γιατί είναι µία ιδιαίτερη περίπτωση το Βελβεντό;;; Είναι µία 

ιδιαίτερη περίπτωση γιατί οι άνθρωποι επειδή είναι αποµακρυσµένοι από  το κέντρο 

είναι λίγο «αποµονωµένοι» λόγω της γεωγραφικής τους τοποθεσίας και αυτό που 

φρόντισαν να κάνουν είναι να είναι πολύ εργατικοί και πολύ νοικοκύρηδες και αυτό 

είναι κάτι που φαίνεται στον τόπο - κι έτσι µε αυτόν τον τρόπο ανέπτυξαν το 

συνεταιριστικό κίνηµα και αναπτύχθηκαν και οι ίδιοι προσωπικά. 

Στην προκειµένη περίπτωση  λόγω της αποµόνωσης ήταν πιο εύκολο να 

συσπειρωθούν αλλά έχω την εντύπωση ότι είναι και λίγο µύθος γιατί αυτό που 

συµβαίνει στην υπόλοιπη ελληνική κοινωνία συµβαίνει κι εδώ. Αυτό που θέλω να πω 

είναι ότι το γεγονός ότι έχουµε µία συνοχή και µία συλλογικότητα νοµίζω ότι πολλές 

φορές είναι επιφανειακό και δεν είναι ουσιαστικό. Συλλογικότητα και εθελοντισµό 

το Βελβεντό έχει να επιδείξει και µάλιστα εθελοντισµό που δεν έχει καµία σχέση µε 

τον σηµερινό εθελοντισµό, δηλαδή είναι από τα χωριά που  την δεκαετία του ΄50 

άνοιγαν οι άνθρωποι εθελοντικά δρόµους. Το γεγονός ότι έφτιαξαν µόνοι τους το 

αρδευτικό σύστηµα είναι πολύ σηµαντικό, γιατί την δεκαετία του ’50 που τους βρήκε 

και ένα δεύτερο κύµα µετανάστευσης όπου  έφυγαν πολλοί για την Αυστραλία και 

την Γερµανία, ενώ µε το πρώτο κύµα στην αρχή του αιώνα είχαν φύγει πολλοί για 

Αµερική, τα χρόνια ήταν πολύ δύσκολα και το χωριό πέρασε πάρα πολύ δύσκολα 
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ειδικά µέσα στον εµφύλιο. Ήταν ένα από τα χωριά που η πλειοψηφία ήταν µε τους 

αντάρτες αλλά κυρίως επειδή το χωριό ήταν µοιρασµένο είναι αξιοθαύµαστο το πώς 

µπόρεσαν να συµβιώσουν, δηλαδή γειτόνισσα µε γειτόνισσα που η  µία µπορεί να 

ήταν µε τον Εθνικό Στρατό και άλλη µε τους αντάρτες και παρ ’ολα’υτά πάνω σ ε 

αυτήν την λογική στήθηκαν οι σ υνεταιρισµοί. Σε τελική ανάλυση, αυτό είναι το 

αξιοθαύµαστο µε το Βελβεντό ότι τότε τα πολιτικά πάθη ήταν πολύ έντονα αλλά ο 

συνεταιρισµός δεν στήθηκε από την µία πλευρά αλλά και από τις δύο, δηλαδή το ’50 

που στήσανε τον σ υνεταιρισµό, τον έστησαν άνθρωποι που ήταν και από 

διαφορετικές πολιτικές τοποθετήσεις γιατί ήταν έντονα εκείνη την εποχή τα πολιτικά 

πάθη. Αυτό, όµως δεν τους εµπόδισε να συνεργαστούν για το καλό του τόπου τους. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Ο σ υνεταρισµός είναι ο  κινητήριος µοχλός για το Βελβεντό και όλο αυτό το 

συνεργάζεσθαι που βγάζει ο συνεταιρισµός περνάει και µέσα µας, αυτό που βγάζει ο 

συνεταιρισµός το “όλοι µαζί” περνάει µέσα στον καθένα ξεχωριστά και τελικά µας 

χαρακτηρίζει και συλλογικά σαν κοινωνία. Είναι δηλαδή το συλλογικό πνεύµα που 

υπάρχει στην κουλτούρα µας και αποτέλεσµα ήταν η δηµιουργία του συνεταιρισµού 

και όλων των υπόλοιπων συλλογικοτήτων και τελικά όλο  αυτό ανατροφοδοτείται 

από την µία πλευρά στην άλλη. 

	  
	  
 

5η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΗΣ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΡΑΣΗΣ 

ΠΡΟΫΠΟΤΙΘΕΤΑΙ ΕΝΑΣ ΣΥΛΛΟΓΙΚΟΣ ΣΚΟΠΟΣ: ΕΞΕΛΙΞΗ ΚΑΙ ΔΙΑΦΟΡΟΠΟΙΗΣΗ 

ΤΟΥ ΣΚΟΠΟΥ ΣΤΗ ΡΟΗ ΤΟΥ ΧΡΟΝΟΥ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Στόχος αποτελεί η όσο το δυνατόν καλύτερη διακίνηση του προϊόντος. Ξεκίνησε ο 

συνεταιρισµός και η κύρια καλλιέργεια έγινε το ροδάκινο µε την πάροδο των χρόνων 

σιγά - σιγά. Αρχικά, την δεκαετία του ’60 ίσως και πιο πριν η κύρια καλλιέργεια εδώ 

ήταν η  φράουλα, απλά εγκαταλείφθηκε µε τα χρόνια και άρχιζαν να φυτεύονται 

ροδακινιές. Η φράουλα ήταν πάρα  πολύ ευαίσθητο φρούτο, ήθελε πολύ κόπο  και 

φαντάζοµαι ότι θα έτυχαν και κάποιες συνεχόµενες χρονιές ανάποδες οπότε 

εγκαταλείφθηκε. Τώρα η κύρια καλλιέργεια είναι το ροδάκινο κι έχει συνεχώς 

αυξητικές τάσεις, δηλαδή φυτεύονται συνεχώς νέα δέντρα και η  παραγωγή 

αναµένεται να µεγαλώσει πολύ τα επόµενα 2-3-4 χρόνια. 
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Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Το 1960 – 1961 υπήρχε πολύ φτώχεια γενικώς στην χώρα. Εδώ ήταν το αγροτικό 

εισόδηµα τότε και δεν είχαν ροδάκινα και µήλα, καπνά είχανε και φράουλες. Όταν 

ήρθε η λίµνη το 1974 άλλαξε το µικροκλίµα στην περιοχή, αυξήθηκε η υγρασία και 

η φράουλα πλέον δεν µπορούσε να ανταπεξέλθει, σάπ ιζε. Έτσι κατήργησαν την 

φράουλα και έβαλαν ροδάκινα.  Τότε δηλαδή  ο  συνεταιρισµός δραστηριοποιούταν 

στα καπνά και στις φράουλες και υπήρχε και γιορτή φράουλας τότε. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Πριν το ροδάκινο υπήρχε η φράουλα και τα καπνά αλλά οι καλλιέργειες αυτές είναι 

πολύ δύσκολες και ουσιαστικά εµφανίστηκαν τα ροδάκινα, είχαν µία καλή ροή και 

έµειναν. Δεν µπορώ να είµαι και απόλυτα σίγουρος γι’αυτά γιατί εγώ όταν 

γεννήθηκα δεν θυµάµαι καν να υπήρχε φράουλα στον συνεταιρισµό, είναι µόνο από 

διηγήσεις που έχω ακούσει. 

Είναι γεγονός ότι έ χουν µειωθεί οι παραγωγοί στον συνεταιρισµό τα τελευταία 

χρόνια κι έχουν αυξηθεί τα στρέµµατα. Ο λόγος που συµβαίνει αυτό είναι γιατί έχουν 

αλλάξει οι απαιτήσεις και οι ανάγκες της εποχής σε σχέση µε την γεωργία. Για 

παράδειγµα την δεκαετία του ’80 θεωρούταν µεγαλοπαραγωγός ένας παραγωγός ο 

οποίος είχε 50 τόνους ροδάκινα, τότε ήταν από τους µεγαλύτερους, ενώ τώρα εάν δεν 

φτάσεις τους 150 τόνους δεν θεωρείσαι µεγαλοπαραγωγός. Στην ουσία δεν φτάνει το 

εισόδηµα σου για να ζήσεις. Με 50 τόνους ροδάκινα δεν φτάνει το εισόδηµα σου για 

να ζήσεις αποκλειστικά από την γεωργία. Αυτοί τουλάχιστον που ασχολούνται 

αποκλειστικά µε την γεωργία δίνουν έµφαση στο να αυξήσουν το τονάζ. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ενώ ο σ υνεταιρισµός ξεκίνησε µε την φράουλα, κάποια στιγµή η  φράουλα είχε 

αρχίσει να µην αποδίδει το αναµενόµενο εισόδηµα - δηλαδή έπεφταν οι τιµές της και 

έπαιξαν ρόλο και τα καιρικά προβλήµατα, γιατί είναι ένα ευαίσθητο προϊόν  και 

καλλιεργούταν υπαίθρια. Έτσι κου ράστηκε ο  κόσµος και κάποιοι πρωτοπόροι 

πιλοτικοί ξεκίνησαν τότε να κάνουν µία άλλη  καλλιέργεια. Έψαχναν µία άλλη 

καλλιέργεια δυναµική, γιατί πάντα το Βελβεντό ασχολούνταν µε τις δυναµικές 

καλλιέργειες, δεν είχαµε δηλαδή σιτηρά, καλαµπόκια κ.λ.π. . Ξεκίνησαν, λοιπόν, µία 

δυναµική καλλιέργεια κυρίως µε το ροδάκινο, βλέποντας και κάποιες άλλες περιοχές, 

τις αποδόσεις που εί χαν αλλά και τις κατάλληλες κλιµατολογικές συνθήκες και το 

µικροκλίµα του Βελβεντού που ευνοούσε τη συγκεκριµένη καλλιέργεια και µετά από 

5-6 χρόνια που  αποδείχθηκαν τα πιλοτικά πρώτα κτήµατα, πραγµατοποιήθηκε µία 
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στροφή  κι έγινε οµαδική πλέον η καλλιέργεια του ροδακίνου κυρίως - και του 

µήλου. Αυτό µπορούµε να πούµε ότι ξεκίνησε από το ‘70 και µετά. Στην αλλαγή της 

καλλιέργειας από  την φράουλα στο ροδάκινο έπαιξε ρόλο το πρώτο αρδευτικό 

σύστηµα που έγινε µετά το 1973 που είχε επίπτωση πλέον εντατικά και συστηµατικά 

στην καλλιέργεια του ροδακίνου, γιατί αυτές είναι καλλιέργειες που έχουν απαίτηση 

σε νερό. Πριν το αρδευτικό ποτίζαµε µε τα νερά των Πιερίων, όταν όµως έγινε το 

αρδευτικό ποτίσαµε σχεδόν το 70-80% όλης της διαθέσιµης έκτασης κι έτσι έδωσε 

ώθηση στην επέκταση της ροδακινοκαλλιέργειας. Τώρα έχουµε φτάσει σε ένα 

σηµείο ανάπτυξης που ο κόσµος ενώ θέλει να επεκταθεί δεν µπορεί να το κάνει γιατί 

δεν υπάρχουν διαθέσιµα εδάφη. 

 

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Η ροδακινιά είναι ένα δέντρο πολύ απαιτητικό και χωρίς την άρδευση δεν θα υπήρχε 

αυτή η  ανάπτυξη της ροδακινιάς. Βέβαια ροδακινιές υπήρχαν και πριν το ’74 που 

έγινε η λίµνη, ξεκίνησε από το ’50 περίπου η εισαγωγή της ροδακινιάς και άρχισε να 

αντικαθιστά κάποιες άλλες καλλιέργειες που  ήταν παλιότερα, όπως: καπνά, 

φράουλα, φασόλια, λινάρι και παλιότερα µεταξοσκώληκας. Όταν ήταν εδώ η 

περίοδος του µεταξοσκώληκα σχεδόν κάθε σπίτι είχε ένα δωµάτιο που είχε µέσα τον 

µποτίνο – τοπική λέξη για τον µεταξοσκώληκα και από αυτήν την περίοδο έχει µείνει 

και η εξής φράση στο Βελβεντό: «Κοίταξε καλά να µην χαλάσουµε τον µποτίνο» που 

λεγόταν όταν γινόταν κάποια αψιµαχία και σήµαινε να µην τσακωθούµε. Γι’αυτό κι 

εκείνη την περίοδο, δηλαδή αρχές του 20ου αιώνα είχε και πάρα πολλές µουριές στο 

Βελβεντό. Στη συνέχεια, η λίµνη ολοκληρώθηκε το ’74 αλλά ροδακινιά υπήρχε από 

το ’50 περίπου, απλά υπήρχαν λιγότερα στρέµµατα, και το ’80 που άρχισε να µπαίνει 

η µηχανοκίνηση στον κάµπο του Βελβεντού έγινε η  κύρια καλλιέργεια. Στην ουσία 

από το ’80 και µετά που  ήταν η  µεγάλη ανάπτυξη στην τεχνολογία και αγοράστηκε 

µηχανολογικός εξοπλισµός από πολλά προγράµµατα µέσω της ΕΟΚ. Έτσι έγινε µία 

εκµηχανοποίηση της γεωργίας στο Βελβεντό και η ροδακινιά µπήκε σιγά σιγά ως 

κυρίος προϊόν. Καµία καλλιέργεια δεν µπήκε απότοµα ώστε να εξαφανίσει µία άλλη, 

όλες γίνονταν σταδιακά. Προφανώς κάποιοι αγρότες ξεκίνησαν να βάζουν 

ροδακινιές και επειδή ήταν περισσότερο αποδοτική και λιγότερο απαιτητική ως προς 

τις φροντίδες, τελικά καθιερώθηκε. Η λίµνη ήταν που έπαιξε τον καθοριστικό ρόλο 

για την καθιέρωση της ροδακινιάς, δηλαδή από εκεί που  καλλιεργούσαν οι αγρότες 

2-3 στρέµµατα παλιότερα, το 2.000 ο µέσος κλήρος πρέπει να ήταν γύρω στα 15 

στρέµµατα, άρα τριπλασιάστηκε ο κλήρος.  Το µικροκλίµα παρότι έχει αλλάξει µε 

την κατασκευή της λίµνης δεν πιστεύω ότι έπαιξε κάποιο ρόλο στην αλλαγή της 

καλλιέργειας. Το µικροκλίµα όµως σίγουρα έχει αλλάξει από την ύπαρξη της λίµνης 
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και αυτό έχει θετικά αλλά  και αρνητικά στοιχεία. Στα αρνητικά είναι η  αύξηση της 

υγρασίας και οι οµίχλες για µεγάλο χρονικό διάστηµα και στα θετικά είναι ότι το 

κλίµα έγινε λίγο πιο ήπιο και οι θερµοκρασίες δεν είναι τόσο ακραίες. Το 2.000 έγινε 

µία προσπάθεια να µπουν ελιές ως συµπληρωµατικό εισόδηµα, όχι για να 

αντικαταστήσει τα ροδάκινο και τα µήλα αλλά ως συ µπλήρωµα, γιατί η  ελιά 

µαζεύεται αργότερα και δεν έχει τόσες πολλές απαιτήσεις. Το 2003 όµως έκανε µία 

φοβερή παγωνιά και η θερµοκρασία στο Βελβεντό έφτασε τους -20 βαθµούς. Φυσικά 

τότε δεν έµεινε ούτε ροδάκινο αλλά ούτε και ελιά και από τότε δεν ξαναέβαλαν. 

	  
Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο πρώτος σ υνεταιρισµός έγινε µε την φράουλα και ο Βελβεντός τότε ήταν 

ξακουστός για την φράουλά του, αλλά επειδή ήταν υπαίθρια παραγωγή µε όλα τα 

αρνητικά και τα προβλήµατα που  είχε αυ τό το είδος παραγωγής και αναπτύχθηκε 

συγχρόνως και σε άλλες περιοχές που έβγαζαν καλύτερη ποιότητα, άρχισε σιγά σιγά 

η φράουλα να εγκαταλείπεται – η τελευταία παραγωγή πρέπει να ήταν το ’70 – ’75. 

Παράλληλα άρχισε να επεκτείνεται το ροδάκινο. Το ροδάκινο είναι εντατική 

καλλιέργεια όπως και η φράουλα αλλά δεν έχει την ευαισθησία της φράουλας και ο 

Βελβεντός επειδή δεν φοβόταν την δουλειά, δηλαδή οι Βελβεντινοί είναι 

εργασιοµανείς, και επειδή η ροδακινιά έχει µεγάλες απαιτήσεις ήρθαν και 

παντρεύτηκαν αυτά τα δύο . Βέβαια στο µέλλον δεν ξέρω τί θα  γίνει γιατί και το 

ροδάκινο περνάει και αυτό την κρίση του. 

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο ΑΣΕΠΟΠ στη ροή του χρόνου έχει µετεξελιχθεί αρκετά, δηλαδή έχει γίνει πιο 

εµπορική επιχείρηση παρότι υπάρχει µέσα το συνεταιριστικό πνεύµα. Είναι πιο πολύ 

συνεταιριστική, έχει κάνει πιο µεγάλο άνοιγµα στις αγορές και όταν λέω αγορές 

εννοώ κυρίως του εξωτερικού γιατί στην εσωτερική αγορά ήµασταν πάντα παρόντες, 

δηλαδή και µέχρι ένα σηµείο ο  κύριος όγκος των προϊόντων κατευθυνόταν στην 

εσωτερική αγορά. Τα τελευταία 2 χρόνια υπάρχει µία ισορροπία, 50% εσωτερική 

αγορά και 50% στο εξωτερικό. Την φετινή χρονιά θα είµαστε πιο εξωστρεφείς γιατί 

και µε την οικονοµική κρίση, αναγκαστικά κυνηγάµε αυτό το κοµµάτι. Από την άλλη 

πλευρά, τα τελευταία 9 χρόνια δώσαµε αρκετή έµφαση στο θέµα της διαφήµισης και 

της προβολής, είναι πλέον αναγνωρίσιµος ο  σ υνεταιρισµός και ο  καταναλωτής 

γνωρίζει ποιοι είµαστε, γνωρίζει το προϊόν αλλά και τί ζητάει, πλέον το προϊόν είναι 

επώνυµο. Το βασικότερο, δηλαδή είναι αυτό. Επίσης, όσον αφορά στο θέµα των 

καλλιεργητικών φροντίδων υπάρχει πάν τα εξέλιξη, δηλαδή έχουµε φτάσει σε ένα 
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σηµείο να χρησιµοποιούµε όσο το δυνατόν λιγότερα φυτοφάρµακα, ζιζανιοκτόνα και 

λιπάσµατα µε ότι αυτό συνεπάγεται για τον παραγωγό αλλά πρωτίστως για τον 

καταναλωτή. Τα βασικά κοµµάτια εξέλιξης του Συνεταιρισµού είναι αυτά τα 3.  

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο γεωργός είναι ταυτισµένος µε τον συνεταιρισµό, έστω κι αν καλλιεργούσε λίγα 

στρέµµατα µε ροδάκινα. Ο σ υνεταιρισµός είναι το ΠΑΝ! Γιατί ο  πα ραγωγός 

γνωρίζει ότι χωρίς τον συνεταιρισµό δεν µπορεί, τέτοια είναι η κουλτούρα του – η 

νοοτροπία του – η αγάπη του που λέει ότι όλοι µαζί θα κάνουµε κάτι, µόνοι µας δεν 

µπορούµε. Αυτός είναι και ο  συλλογικός σκοπός του συνεταιρισµού, δηλαδή έζησα 

τους παλιότερους το πόσο πονάνε αυτόν τον συνεταιρισµό και πόσο τον πονάω κι 

εγώ. Μπορεί να ήταν µία κουραστική δουλειά αλλά ήταν µία δουλειά που σε γέµιζε 

και ήταν και τροµερά δη µιουργική. Εδώ δη µιουργήσαµε πράγµατα, αναπτύξαµε 

πράγµατα και τον συνεταιρισµό τον πάµε συνέχεια όλο και πιο πάνω γιατί το πονάς 

αυτό που θες να κάνεις και έχει βέβαια και αντίκρισµα, δεν κάνεις κάτι στο κενό. 

Σιγά σιγά χτίζεται κάτι κ αι πολλά πράγµατα µπήκαν στο µυαλό των παραγωγών, 

έγιναν τρόπο ζωής – εφάρµοσαν την ολοκληρωµένη διαχείριση στο Βελβεντό και 

αυτό το έχουν κατακτήσει. 

Πριν από 25 χρόνια, εάν έβγαζε έ νας παραγωγός 60 τόνους ροδάκινα θεωρούταν 

µεγαλοπαραγωγός και όχι απλά έβγαζε λεφτά αλλά του έµεναν και στην άκρη. Τώρα 

εάν είσαι σε αυτούς τους τόνους θα πρέπει οπωσδήποτε να έχεις κι άλλη δουλειά για 

να ζεις την οικογένειά σου, δηλαδή για να ζήσει µία οικογένεια µόνο µε το αγροτικό 

επάγγελµα θα πρέπει να είσαι πάνω από 120 τόνους. 

Ο συλλογικός σκοπός του συνεταιρισµού είναι η κοινή διαχείριση των προϊόντων, η 

κοινή ανάπτυξη γιατί ο  συνεταιρισµός δεν είναι µόνο να πουλάει, αν ήταν έτσι θα 

είχε ο καθένας το µαγαζάκι του και θα  έφερναν στον συνεταιρισµό τα προϊόντα και 

θα τα πουλούσαν. Εδώ παίζει ρόλο όλη η διαδικασία η οποία δουλεύει ρολόι. Εδώ το 

προσωπικό και η  διοίκηση γνωρίζει την γενικότερη κατάσταση που  ο  κάθε 

παραγωγός µεµονωµένα µπορεί να µην ξέρει. Στον σ υνεταιρισµό έγινε 

αναδιάρθρωση ποικιλιών και καλλιεργειών την δεκαετία του ’80 και την έκανε από 

µόνος του, που στην Ελλάδα δεν είχε γίνει κάτι τέτοιο. Συνεργαστήκαµε µε 

Ινστιτούτα, µε γεωπόνους, µε καθηγητές, κάναµε ταξίδια στο εξωτερικό, 

οργανώναµε ενηµερώσεις κ.α. και εµπλουτίσαµε την γκάµα µας και τις γνώσεις µας.  

Πριν από το ροδάκινο ήταν η φράουλα, συνυπήρξαν κιόλας για ένα διάστηµα αλλά 

σταδιακά η  φράουλα εγκαταλείφθηκε. Το ροδάκινο είναι πιο εύκολη καλλιέργεια 

ενώ η φράουλα είναι πιο ντελικάτη. Μετά, επειδή καλλιεργούταν χρόνια η φράουλα 

άρχισε να έχει και περισσότερες ασθένειες άρα  και περισσότερα προβλήµατα χωρίς 
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να έχουν τα όπλα που έχουν τώρα. Τα φάρµακα είναι δηλητήρια αλλά είναι και όπλα 

και όταν τα χρησιµοποιείς σωστά δεν κινδυνεύει κανένας. Στην συνέχεια άρχισε να 

εκµηχανίζεται και η καλλιέργεια, οπότε το ροδάκινο το καλλιεργείς πιο εύκολα µε το 

τρακτέρ ενώ την φράουλα όχι τόσο γιατί θέλει σκάψιµο. Ήταν πιο δύσκολη 

καλλιέργεια η  φράουλα. Στο ροδάκινο µπορούσες να καλλιεργήσεις και πιο πολλά 

στρέµµατα, έγινε και το αρδευτικό και άρχισαν να αναπτύσσονται. Βέβαια προς τα 

τέλη της δεκαετίας του ’70 υπήρξε µία µεγάλη κοιλιά και µε το ροδάκινο - για το τί 

θα κάνουν, γιατί το Βελβεντό είχε µεγάλο αριθµό µεταναστών. Πάντως δεν νοµίζω 

ότι στην εγκατάλειψη της φράουλας έπαιξε ρόλο η κατασκευή του φράγµατος. Έχει 

πιο πολύ  υγρασία τώρα αλλά  έτσι κι αλλιώς το Βελβεντό είχε υγρασία. Το πιο 

βασικό για την εγκατάλειψη της φράουλας είναι ότι είναι µία δύσκολη καλλιέργεια 

ενώ το ροδάκινο είναι εύκολη καλλιέργεια. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Θυµάµαι από µικρό παιδί που ήµουνα που είχαµε συνεταιρισµούς εδώ. Υπήρχε ένας 

συνεταιρισµός όπου διοχετεύονταν όχι τόσο το ροδάκινο όσο η φράουλα. Mετά έγινε 

συστηµατική η  καλλιέργεια του ροδακίνου – καλλιέργειες οι οποίες ήταν πιο 

συστηµατικές και πιο αποδοτικές γιατί η  φράουλα ήταν µεν καλό σαν φρούτο αλλά 

ήταν πολύ ευαίσθητο στην µεταφορά, στην συντήρηση κ .λ.π., υπήρχαν δηλαδή 

τέτοια προβλήµατα. Ο συνεταιρισµός νοµίζω ότι παλιότερα ήταν πάνω στη δεξαµενή 

προς το Μετόχι κι εκεί πήγαιναν τα κεσεδάκια µε τις φράουλες µε τα ζώα. Μετά 

αναπτύχθηκαν 2 συνεταιρισµοί, ο ΑΣΕΠΟΠ και ο Δήµητρα αλλά απ’όσο γνωρίζω ο 

ΑΣΕΠΟΠ είναι ένας από τους µεγαλύτερους συνεταιρισµούς σε κίνηση προϊόντων 

και αναγνωρισµένος µέσα από  ευρωπαϊκά προγράµµατα για την ποιότητα των 

προϊόντων που έχει.  

Με το σχολείο έχουµε κάνει και εργασίες που  αφορούν στους συνεταιρισµούς ή  σε 

άλλα θέµατα που χρειάστηκε να έρθουµε σε επαφή µε τους συνεταιρισµούς. Είχαµε 

κάνει, λοιπόν, µία εργασία πέρυσι µε θέµα: νερό- ορθολογική χρήση νερού – πηγές – 

ποτάµια όπου  ήρθαµε σε επαφή µε διάφορους παραγωγούς και µας εξήγησαν πώς 

ζούσαν πριν γίνει το έργο της λίµνης και φυσικά ακό µη και ιστορικά πώς 

εξελίχθηκαν µέχρι και σήµερα όπου και πάλι πήγαµε στους συνεταιρισµούς για να 

µας πουν πώς πότιζαν παλιά και πώς ποτίζουν σήµερα γιατί παλιότερα είχαν άλλες 

καλλιέργειες. Στη σύγχρονη εποχή έχουµε πιο πολλά ροδάκινα γιατί έχουµε νερό ενώ 

παλιότερα δεν είχαµε. Είχαµε σιτάρι, λινάρι, καρπούζια, πεπόνια κ.α. . Φυσικά τότε 

ήταν πιο δύσκολα τα πράγµατα γιατί πολλά προϊόντα δεν µπορούσαν να τα 

διοχετεύσουν από το ποτάµι στις αγορές της Κοζάνης κ .α. γιατί ήταν µακρινές οι 

αποστάσεις και για να τα πάνε εκεί υπήρχε φυσική φθορά και χαλούσαν τα προϊόντα. 
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Πολλές φορές δεν µπορούσαν να τα πουλήσουν την ίδια µέρα και µετά χαλούσαν 

γιατί δεν είχαν και ψυγεία τότε για να τα συντηρήσουν, άρα τα πετούσαν µε 

αποτέλεσµα αυτό να έχει περισσότερο κόστος και λιγότερο κέρδος.  

 

Παραγωγός  Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Στην αρχή είχαµε κάποια οικονοµικά προβλήµατα, αφού ξεκινήσαµε από το µηδέν. 

Σταδιακά όµως και µε την σωστή διαχείριση όλα αυτά ξεπεράστηκαν. Πέρασαν και 

πολλά Συµβούλια, άλλα  ήταν καλά  και άλλα  ήταν χειρότερα αλλά  προς το παρόν 

έχουµε καλό συµβούλιο και όλα τα πράγµατα θέλουν κατά βάση σωστή διαχείριση, 

προς το παρόν ο συνεταιρισµός είναι σε καλό δρόµο και πάµε καλά.  

Εγώ προσωπικά είµαι πολύ ευχαριστηµένος από  τον συνεταιρισµό. Πάντα σε έναν 

συνεταιρισµό ή  σε µία επιχείρηση που  είναι πολλά άτοµα, θα  είναι και κάποιοι που 

θα είναι δυσαρεστηµένοι, ένα µικρό ποσοστό που  δεν θα φταίνε πάντα αυτοί αλλά 

είναι και µερικοί οι ο ποίοι το παιδεύουν αυτό. Προσωπικά είµαι πολύ 

ευχαριστηµένος από τον συνεταιρισµό. 

Αυτού του είδους η δυσαρέσκεια από κάποια άτοµα πιστεύω ότι είναι λόγω 

προσωπικών συµφερόντων, π.χ. ένας συνεταιρισµός τώρα για να κρατηθεί πρέπει να 

δουλεύει κάποιο έκτακτο προσωπικό οπότε αν εγώ είµαι στο Συµβούλιο µπορεί να 

απαιτώ να πάρω την γυναίκα µου ή εσένα για δουλειά κι εσύ µπορεί να µην µπορείς 

να ανταπεξέλθεις αλλά σώνει και καλά επειδή εγώ είµαι µεγαλοπαραγωγός πρέπει να 

γίνει έτσι. Εντάξει, πάντα υπάρχουν τα συµφέροντα και είναι κάποιοι που τα κοιτάνε. 

Ο συλλογικός σκοπός του σ υνεταιρισµού είναι να πάει καλύτερα και όταν πάει 

καλύτερα τότε πάνε καλύτερα και οι παραγωγοί και είναι ευχαριστηµένοι, εάν δεν 

πάει καλά ο συνεταιρισµός τότε κανείς δεν είναι ευχαριστηµένος. Τα πράγµατα όµως 

όπως έγιναν τώρα είναι πολύ δύσκολα και δεν είναι για λάθη, γι’αυτό και πρέπει να 

υπάρχει σωστή διαχείριση. Τώρα πια επειδή έχουν αλλάξει οι καταστάσεις είναι 

πολύ θετικό το γεγονός ότι και οι 2 συνεταιρισµοί έχουν µέσα νέους ανθρώπους που 

µπορούν να ανταπεξέλθουν καλύτερα στις συνθήκες. 

 

 

1Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΚΥΡΙΟ ΠΡΟΪΟΝ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ ΚΑΙ ΟΙ 

ΜΕΛΛΟΝΤΙΚΟΙ ΤΟΥΣ ΣΤΟΧΟΙ ΜΕ ΒΑΣΗ ΤΟ ΚΥΡΙΟΣ ΠΡΟΪΟΝ. 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ροδάκινο και νεκταρίνι είναι ο κύριος όγκος, έχουµε από όλα τα φρούτα και µήλα, 

δαµάσκηνα, κεράσια απλά είναι σε µικρότερες ποσότητες, λίγες. Έχουµε και 

συνεργασίες και µε άλλες περιοχές της Ελλάδας που µας φέρνουν τα φρούτα τους, 
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κάποια φρούτα που  εµείς έχουµε σε µικρότερες ποσότητες ή  δεν έχουµε καθόλου . 

Δηλαδή τα δικά µας προϊόντα είναι περίπου 9.000.000 κιλά και στο σύνολο µαζί µε 

αυτά που διαχειριζόµαστε και από άλλες περιοχές είναι περίπου 12.000.000 κιλά. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Εδώ παράγονται υπερπολλαπλάσια ροδάκινα, µήλα, δαµάσκηνα λίγα, αχλάδια κ.α., 

κυρίως όµως ροδάκινα και σύµφωνα µε µία αρθρογραφία από µία εφηµερίδα που 

έκανε έρευνα: το βελβεντινό ροδάκινο είναι το καλύτερο ροδάκινο της Ευρώπης. 

Η δική µου άποψη είναι η εξής: 1) Πιστεύω ότι η συνεταιριστική ιδέα θα υπάρχει στο 

Βελβεντό για πάρα πολλά χρόνια, ο συνεργατισµός που είναι στην ουσία η κεντρική 

ιδέα που διαπερνά τον κόσµο γι’αυτήν την συλλογική δραστηριότητα η οποία έχει 

απτό αποτέλεσµα όταν γίνεται µέσα απ ό τους συνεταιρισµούς. Άρα λοιπόν η 

συνεταιριστική ιδέα θα  υπάρχει εδώ για πολλά χρόνια, είναι βίωµα και παλιά 

παράδοση. Είναι και ανάγκη εξάλλου, δηλαδή πρέπει να υπάρχει και ένα τοπικό 

εισόδηµα, τα χωράφια είναι εδώ και ο κόσµος πρέπει τουλάχιστον να τα αξιοποιεί. 

Τώρα βήµατα για ανάπτυξη ξέρω ότι κάνουν, κάθε χρόνο µπαίνουν και σε 

καινούριες  επενδύσεις, κάνουν επεκτάσεις, καινούριους θαλά µους µε καινούριες 

τεχνολογίες για να παραµένουν τα προϊόντα που δεν πουλιούνται άµεσα αλλά σε µία 

βδοµάδα ή  δυο , πολ λές φορές και επίτηδες για να πιάσουν καλύτερες τιµές, τα 

φυλάγουν εκεί, καινούρια και σύγχρονα διαλογητήρια κ.λ.π., αλλά όλα αυτά είναι 

βήµατα για να µπορούµε να έχουµε και καλύτερο προϊόν και να µπορούµε να το 

διαθέτουµε και µε καλύτερους όρους και σε κα λύτερες τιµές. Από εκεί και µετά 

βλέπω αυτή τη συνεργασία που  κάνουν, αξιοποίηση ή  µάλλον ας πού µε 

εκµετάλλευση των φρούτων των άλλων περιοχών για να µπορέσουν να περπατήσουν 

οπότε δίνουν δουλειά, πρόσκαιρη µεν - εποχιακή, σε πολλές γυναίκες και αφήνουν 

και κάποια έσοδα στους συνεταιρισµούς. Τώρα για πρότυπες καλλιέργειες υπάρχει 

ένα θέµα, εάν πούµε ότι αλλάζουµε τις καλλιέργειες εδώ από ροδάκινα και τις 

κάνουµε π .χ ακτινίδια που  είχε ξεκινήσει αυτό κάποτε και το λέω σαν παράδειγµα, 

χύθηκαν πάρα πολλοί να β άλουν -  µπήκαν και πολλά στρέµµατα ακτινίδια και 

αποδείχθηκε µετά από  4-5 χρόνια ότι το κλίµα δεν το σήκωνε το ακτινίδιο, κάποιες 

έκτακτες παγωνιές που συµβαίνουν 3-4 φορές τον χειµώνα τα κατέστρεψε. Αυτό 

σήµαινε ότι έπρεπε οι συνεταιρισµοί να έχουν ένα π ειραµατικό αγρόκτηµα και να 

κάνουν δοκιµή, να δοκιµάζουν δηλαδή τον άσι, που  είναι ένα καινούριο µήλο - µία 

µορφή αχλοδόµηλου, να το δοκιµάσουν αυτό το προϊόν και να δουν αν στέκει στο 

τοπικό µικροκλίµα. Αλλά αυτό θα µπορούσε να γίνει µε τον εξής τρόπο: σ’ένα 

τοπικό αγρόκτηµα που θα  είναι υπό  την ευθύνη του  συνεταιρισµού µε γεωπόνους, 
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εάν όντως αντέχει κ.λ.π. το γενικεύουµε και είναι όντως άλλη µία παραγωγή. Τέτοιο 

αγρόκτηµα έψαχναν οι συνεταιρισµοί και εµείς σαν Δήµος δεν είχαµε τότε χώρο να 

τους δώσουµε κάπου και όταν συνενώθηκαν οι δή µοι το Υπουργείο Γεωργίας 

αποφάσισε να δώσει στον ΑΣΕΠΟΠ ένα αγρόκτηµα που  είναι στις παρυφές των 

Σερβίων, 100 στρέµµατα, τεκµηρίωσαν και την απόφασή τους, τότε ο Σκανδαλίδης 

ήταν υπουργός και είπε ότι αυτό το πράγµα πρέπει να το πάρει ο συνεταιρισµός και 

επειδή ήταν µέσα στη περιοχή - άρα το µικροκλίµα που  υπάρχει απεικονίζεται 

σωστά, µπορεί λοιπόν να γίνονται πειραµατικές καλλιέργειες εκεί και εφόσον αυτές 

αποδεικνύονται προσοδοφόρες και ανθεκτικές για την περιοχή να γενικεύεται η 

καλλιέργειά τους. Όµως, όταν µπήκε το θέµα αυτό, ότ αν πήραν δηλαδή το 

αγρόκτηµα µε απόφαση του υπουργού, ο Δήµος Σερβίων σήκωσε τον τόπο γιατί δεν 

δέχονταν να δοθεί στους βελβεντινούς και όχι µόνο αυτό, αλλά έκαναν και προσφυγή 

στο Συµβούλιο Επικρατείας για να ακυρωθεί η απόφαση. Αυτό είναι και ένα 

παράδειγµα που µπορεί να καταλάβει κανείς ότι ε µείς δεν µπορούµε να 

συµβιώσουµε µε τους Σερβιώτες σε µία κοινή πορεία, όταν δηλαδή ένα εντελώς 

αναπτυξιακό εργαλείο που  δίνει µία δυνατότητα για όλη την περιοχή να δοκιµαστεί 

µία καινούρια καλλιέργεια και να είναι µία αφορµή για να βγάλεις εισόδηµα κι αυτό 

πολεµιέται από  τον ίδιο τον αυτοδοικητικό µηχανισµό που διοικεί την περιοχή. 

Πηγαίνουν στο Συµβούλιο Επικρατείας για να ακυρωθεί αυτή η  παραχώρηση του 

αγροκτήµατος και προτιµούν να το έχουν έτσι χέρσο παρά  να το δώσουν στον 

συνεταιρισµό του Βελβεντού, που είναι πρωτοπόρος πανελλαδικά για να κάνει 

πειραµατικές καλλιέργειες. Είναι ένα πρόβληµα.  

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Το 98% της παραγωγής µας αυτή τη στιγµή είναι ροδάκινα και νεκταρίνια.  Έχουµε 

περίπου 5.500 στρέµµατα µε τάσεις αύξησης και από  εκεί και πέρα έχουµε λίγα 

µήλα, λίγα δαµάσκηνα κατά καιρούς και κάποιες τοµάτες οι οποίες βέβαια είναι σε 

πολύ µικρές ποσότητες. Το 2ο δηλαδη προϊόν µετά είναι τα µήλα κι έρχονται κάποια 

δαµάσκηνα κάποια κυδώνια, κάποια αχλάδια αλλά είναι πολύ  λίγα όµως. Το κύριο 

προϊόν είναι το ροδάκινο και το νεκταρίνι. 

Όταν λέω ότι υπάρχουν τάσεις αύξησης εννοώ στρεµµατικά. Δεν αυξάνονται οι 

παραγωγοί αλλά  αυξάνονται τα στρέµµατα. Ο µέσος όρος ηλικίας πριν µία 7ετία 

περίπου ήταν τα 55 χρόνια, τώρα είναι τα 45, δηλαδή οι άνθρωποι που έχουν µείνει 

έχουν αυξήσει τα στρέµµατα και τα έχουν καλλιεργήσει και αναµένεται να αυξηθούν 

περισσότερο στο µέλλον.  

Κοντά στο 2000 - 2005 ξεκίνησε µία διαδικασία επέκτασης για να καλλιεργήσουµε 

και κάτι ακόµα εµείς. Αυτές είναι οι νέες τάσεις, οι πανευρωπαϊκές και πάντα λένε το 
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εξής: χαρακτηρίζονται περιοχές για το προϊόν που  τους χαρακτηρίζει, δηλαδή 

ξέρουνε ότι από το Βελβεντό θα έρθουν και θα πάρουν ροδάκινα και νεκταρίνια και 

τελείωσε η υπόθεση. Από τη Άρτα για παράδειγµα θα πάνε να πάρουνε πατάτες, δεν 

είναι κακό βέβαια το να επεκταθείς και να κάνεις κάτι ακόµα αλλά δεν είχε 

αποτέλεσµα τελικά αυτό σε εµάς γιατί οι ποσότητες ήταν πο λύ µικρές. Εµείς 

πουλάµε χονδρική δεν πουλάµε λιανική, εντάξει πουλάµε σε κάποιον που θα έρθει να 

πάρει ένα τελάρο ροδάκινα αλλά δεν είµαστε µανάβικο, πουλάµε ποσότητα. Όταν ο 

άλλος θέλει να έρθει να φορτώσει κάτι θέλει ποσότητα. Γι’αυτό και κάναµε και τις 

κινήσεις  µε τα µήλα που  δεν είναι 100 τόνοι είναι 1.000.000 κιλά µε τάσεις να 

ανεβούνε, µε τα καστοριανά. Γιατί εµείς ξαφνικά τα κτήµατα των µήλων που είχαµε: 

ήταν παλιά καταρχήν, πολύ µικρή η  έκταση – 0,5 στρέµµα ο  ένας, 1 στρέµµα ο 

άλλος -, µε 8 ποικιλίες µέσα, παλιές φυτεύσεις 30ετίας, µε αποτέλεσµα όλο αυτό να 

µην τους δίνει κέρδος. Πλέον τα µήλα καλλιεργούνται σε τεράστιες εκτάσεις µε 

συγκεκριµένες – καινούριες ποικιλίες που  κατεβάζουν κιλά κ .λ.π. για να έχεις ένα 

αποτέλεσµα. Κι αυτός ήταν και ο λόγος που κοπήκαν τελικά και τα µήλα από εµάς. 

Είχαµε κι εµείς 1.500.000 και πάνω µήλα τα οποία πλέον δεν καλλιεργούνται γιατί 

δεν τους έδινε αποτέλεσµα. Όταν µέσα σε 0.5 στρέµµα έχεις 4 ποικιλίες για να τα 

ξεδιαλύνεις και να τα µαζέψεις τελικά είναι περισσότερα τα εργατικά από  ότι 

πληρώνεσαι. Ο δικός µας ο  στόχος είναι άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να 

καλλιεργήσουν µήλο για παράδειγµα. Στην δικιά µας της περιοχή είναι τέτοια η 

ορεινότητα που  παράγουµε πάρα  πολύ καλό golden και όχι τόσο κόκκινο µήλο 

δυστυχώς. Έτσι λοιπόν, σε αυτούς που θέλουν να καλλιεργήσουν µήλο προσπαθούµε 

να τους βάλουµε σε αυτό αλλά τουλάχιστον  να βάλουν κάποια στρέµµατα, δηλαδή 

να πεις ότι έχεις 5 στρέµµατα χωράφι για να βάλεις, για να αξίζει το κόπο και να 

πάρεις και λεφτά. Και τελικά έχουν µείνει 4-5 παραγωγοί οι οποίοι κάνουν ακριβώς 

αυτό το πράγµα. Τα λέω αυτά για να εξηγήσω ποιος είναι ο  λόγος που  τελικά δεν 

επεκτεινόµαστε και σε άλλη καλλιέργεια ή πολυκαλλιέργεια. Επίσης, η ροδακινιά 

είναι µία καλλιέργεια η οποία απαιτεί πάρα πολύ χρόνο και κόπο  από  αρχές 

Ιανουαρίου µέχρι τέτοια εποχή, δηλαδή Οκτώβρη, που ξεκινάνε οι άνθρωποι να 

κλαδεύουν, αν το επιτρέψει ο καιρός, από τον Ιανουάριο, ξεκινάµε µε ψεκασµούς και 

φτάνουµε στον Μάιο που πρέπει να αραιώσεις και οι ποικιλίες µας είναι τέτοιες που 

ξεκινούν από τον Ιούνιο και ακόµη µαζεύουµε ροδάκινα. Δηλαδή δεν αφήνει 

περιθώριο για να βάλεις κάτι άλλο. Ίσως θα µπορούσαµε να έχουµε κεράσι και αυτό 

λέµε στον κόσµο: να βάλει κεράσια, τα οποία όµως πέφτουν ακριβώς πάνω στα 

αραιώµατα των ροδακίνων και γι’αυτό δεν βάζει ο κόσµος κεράσια. Είναι 

συγκυριακά κάποια πράγµατα. Για παράδειγµα στην περιοχή του Τυρνάβου, στον 

κάµπο της Λάρισας τα πράγµατα είναι πολύ  διαφορετικά. Εκεί έχουν αχλάδια, 
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ροδάκινα και α µπέλια, αυτό που  συµβαίνει ό µως είναι το εξής: έχουν ροδάκινα 

πρώιµα τα οποία ξεκινάνε τον Μάιο και τελειώνουν το πολύ  σε 20 µέρες και δεν 

µπορούν να κάνουν κάτι άλλο γιατί δεν τους βοηθάει το κλίµα, έχουν πολύ ζέστη. 

Οπότε µετά µπορούν να βάλουν και αχλάδια τα οποία βγαίνουν µέσα στον Αύγουστο 

και µπορούν να έχουν και αµπέλια κ.λ.π. . 

Εµείς εδώ έχουµε 40 ποικιλίες συµπτυγµένες, καλλιεργούµε 68. Οι ποικιλίες που 

υπάρχουν είναι εκατοµµύρια αλλά εµείς κοιτάµε να κάνουµε επιλογές και κυρίως να 

κρατήσουµε τις παλιές ποικιλίες και να µην τις χάσουµε γιατί τελικά θα είµαστε οι 

µόνοι στην Ελλάδα που πιστεύω ότι θα τις έχουµε στο µέλλον. Κοιτάµε να µην τις 

χάσουµε γιατί αξίζουνε κι εκεί είναι που θα χτυπήσουµε κάποια στιγµή και χτυπάµε 

και τώρα. 

Επίσης, κάποια στιγµή κάναµε µία προσπάθεια να φέρουµε εδώ ακτινίδια, ν α τα 

εµπορευτούµε. Όµως αυτό τελικά δεν γίνεται γιατί το ακτινίδιο έχει την ιδιότητα να 

παράγει αιθυλένιο και αυτό που  φοβάται το µήλο είναι το αιθυλένιο. Όσοι έχουν 

ακτινίδια και µήλα τα αποθηκεύουν σε τελείως ξεχωριστούς θαλάµους, αυτό είναι το 

πρόβληµα µας, αλλιώς θα είχαµε φέρει. Βέβαια όλη αυτή η  προσπάθεια γίνεται για 

να βρισκόµαστε µονίµως στην αγορά. Πέρα από το ότι µειώνεται η κοστολόγηση 

γιατί υπάρχουν και κάποιοι µόνιµοι υπάλληλοι στον συνεταιρισµό που πληρώνονται, 

κι επειδή τον χειµώνα δεν έχουµε αντικείµενο όσον αφορά στο προϊόν, προσπαθούµε 

όλο το χρόνο να είµαστε στην αγορά για να µην χάσει από  την αγορά γιατί όσο 

χάνεις σε ξεχνάνε και οι υπόλοιποι. 

Αυτό που πραγµατικά προσπαθούµε να κάνουµε εδώ σε νέες καλλιέργειες είναι το 

µήλο και το κεράσι, όσον αφορά στις δενδροκαλλιέργειες, κάτι άλλο δεν νοµίζω ότι 

θα µπορούσε να αποδόσει. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Το βασικό προϊόν του σ υνεταιρισµού είναι τα ροδάκινα και τα νεκταρίνια σε 

ποσοστό 90 - 95%, έχουµε ένα ποσοστό 5-6% σε µήλα που έχει πέσει η καλλιέργεια 

του - παλιότερα ήταν πιο αυξηµένη αλλά  τελικά διαπιστώθηκε ότι η  στρεµµατική 

απόδοση σαν εισόδηµα στον παραγωγό είναι µεγαλύτερη στο ροδάκινο από ότι  στο 

µήλο κι επίσης δεν είχαµε και κάποια συγκριτικά πλεονεκτήµατα σαν 

µηλοπαραγωγός περιοχή σε σχέση µε κάποια άλλα  πλε ονεκτήµατα που  έχουν 

κάποιες άλλες περιοχές, όπως είναι το δυτικό Βέρµιο, οι Πύργοι, το Μελοχώρι ή  η 

Ζαγορά που έχουν υψόµετρο µεγαλύτερο και έχουν και κάποια πλεονέκτηµατα που 

απαιτεί η  µηλοκαλλιέργεια. Έτσι, ε γκαταλείφθηκε σταδιακά αυτή η καλλιέργεια 

αλλά βέβαια ψάχνονται εναλλακτικές λύσεις γιατί δεν είναι καλό να είµαστε µόνο 

στην µονοκαλλιέργεια του ροδάκινου. Σταδιακά, βλέπουµε ότι κάποιοι παραγωγοί 
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και φυσικά κάτω από τις οδηγίες και παροτρύνσεις του συνεταιρισµού, ξεκινάνε και 

στο κεράσι, µπαίνει δηλαδή και η  καλλιέργεια του κερασιού. Επίσης, αρχίζουν να 

µπαίνουν κάποια καινούρια κτήµατα µήλων µε καινούριες ποικιλίες και µε 

καινούριους τρόπους φύτευσης π.χ µονόκλωνα σε παλµέτα, µε δίχτυα αντιχαλαζιακά 

κ.λ.π. . Αυτά στο µέλλον έχουν µία προοπτική που σαν στόχο έχουν να σπάσουν την 

µονοκαλλιέργεια και να δώσει και στον σ υνεταιρισµό µία µεγαλύτερης διάρκειας 

εµπορική παρουσία στην αγορά. Προσπαθούµε και πιστεύω ότι σιγά σιγά θα το 

πετύχουµε. 

Στις πειραµατικές καλλιέργειες υπάρχουν πάντα κάποιοι πρωτοπόροι που και µε την 

παρότρυνση του σ υνεταιρισµού ξεκινούν πιλοτικά κάποιες καλλιέργειες, βέβαια 

τώρα όχι όπως παλιά αλλά κοιτώντας εδαφολογικές αναλύσεις, έχοντας 

κλιµατολογικά στοιχεία - τα στατιστικά στη διάθεσή µας, βλέποντας τις ποικιλίες και 

υπό την καθοδήγηση εξειδικευµένων  γεωπόνων πλέον σε αυτές τις δυναµικές 

καλλιέργειες ξεκινάµε κάποια πιλοτικά κτήµατα και αργότερα, µετά από µία 5ετία, 

βλέποντας την πορεία µε αυτές τις καλλιέργειες ενθαρρύνεται για να επεκταθεί και 

στους υπόλοιπους. 

Στον Βελβεντό ο κόσµος θέλει να απλωθεί, να επεκταθεί κι άλλο αλλά είναι 

περιορισµένη η  γη και µάλιστα δεν είναι µόνο περιορισµένη αλλά  και 

κατατεµαχισµένη, ο  κλήρος δηλαδή  είναι µικρός αφού ο  µέσος κλήρος είναι γύρω 

στα 17-18 στρέµµατα. Έχει αναπτυχθεί βέβαια τώρα τελευταία γιατί έχει περάσει σε 

λιγότερα άτοµα, νέοι πλέον αγρότες που µπήκαν  µέσα στην καλλιέργεια του 

ροδάκινου και του µήλου αλλά κυρίως του ροδάκινου κι έχουν γίνει πλέον 

επαγγελµατίες γεωργοί. Κατόρθωσαν, παίρνοντας κτήµατα διπλανά κ.α., να κάνουν 

κάποιες βάσεις, για παράδειγµα 40-50 στρέµµατα, αλλά βέβαια αυτοί είναι λίγοι. 

Αυτό βέβαια έχει επίπτωση στο κόστος. Δηλαδή εκεί έχουµε ένα πρόβληµα, ότι δεν 

µπορούµε να ανταγωνιστούµε ανταγωνίστριες χώρες στις αγορές στις οποίες ο µέσος 

κλήρος είναι 200 και 300 στρέµµατα και µάλιστα συγκεντρωµένα σε ένα σηµείο. 

Εκεί το κόστος παραγωγής είναι αρκετά χαµηλότερο. Σε γενικές γραµµές, αυτό είναι 

µεγάλο µειονέκτηµα γιατί όταν έχεις 40 στρέµµατα σε 5 σηµεία και χρειάζεται να 

κάνεις 15 χιλιόµετρα την ηµέρα για να πας στα κτήµατα όπου θα πρέπει να ψεκάσεις, 

να αρδεύσεις, να κλαδέψεις, να αραιώσεις, να λιπάνεις κ.λ.π. όλα αυτά 

πολλαπλασιάζουν το κόστος παραγωγής γιατί έχεις κόστος µετακίνησης, 

ανθρωποώρες χαµένες, φυτοφάρµακα περισσότερα σε ποσότητα κ.λ.π., όλα αυτά 

έχουν ένα οριακό κόστος αυξηµένο σε σχέση µε τους ανταγωνιστές οι οποίοι 

καλλιεργούν το ίδιο προϊόν αλλά  το καλλιεργούν σε µεγαλύτερες και ενιαίες 

εκτάσεις. 
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Ο συνεταιρισµός, όµως, συνεχώς αναπτύσσεται, έχουν µπει πολλά νέα δενδρύλλια 

που αυτό σηµαίνει ότι µετά από 4 χρόνια θα έχουµε σαν σ υνεταιρισµός άλλα 

4.000.000 κιλά. Κι εκεί αρχίζουν κάποια προβλήµατα γιατί πλέον δεν επαρκούν οι 

εγκαταστάσεις – η χωρητικότητα του µηχανολογικού εξοπλισµού. Εποµένως θα 

πρέπει να πά µε σ ε επενδύσεις και το κακό είναι ότι είµαστε σε µία οικονοµική 

συγκυρία όπου τα πράγµατα εξελίσσονται πολύ δυσοίωνα και δεν υπάρχουν 

προγράµµατα από  την Πολιτεία ώστε να καλύπτει κάποιο κο µµάτι της 

χρηµατοδότησης. Αυτή τη στιγµή είµαστε σε µία καµπή που µάλλον θα  έχουµε 

εκτίναξη, µία ανάπτυξη µε µεγάλα ποσοστά τα επόµενα 2-3 χρόνια που θα πρέπει να 

δούµε πώς θα λύσουµε το πρόβληµα και παράλληλα έχουµε σαν στόχο να 

διαχειριστούµε και κάποια άλλα προϊόντα που δεν συµπίπτουν µε το δικό µας προϊόν 

για να αυξήσουµε την ε µπορική µας παρουσία και να µπορέσουµε να 

προχωρήσουµε. 

	  
Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Το κύριο προϊόν είναι το ροδάκινο. Είχαµε και µία περίοδο που δοκιµάσαµε το 

ακτινίδιο για να έχουµε παράλληλα µία δεύτερη καλλιέργεια, αλλά το ’90 έκανε µία 

µεγάλη παγωνιά και τα ακτινίδια πάθανε µεγάλη ζηµιά οπότε και δεν ξαναβάλαµε. 

Επίσης, παράλληλα µε το ροδάκινο είχαµε και µήλο, κυρίως τις 2 προηγούµενες 

δεκαετίες που  είχαµε αρκετό µήλο αλλά τα τελευταία χρόνια επειδή έχουν βάλει 

αρκετές ορεινές περιοχές και βγάζουν πολύ καλά µήλα, το µειώσαµε κι αυτό. Έχει 

πέσει δηλαδή  η  παραγωγή γιατί λόγω κλιµατικών συνθηκών σε άλλες περιοχές η 

ποιότητά τους είναι καλύτερη από την δική µας.  Σε ορεινές περιοχές που είναι πάνω 

από 600 µέτρα γίνεται πιο καλό το µήλο. Κι εµείς εδώ έχουµε τέτοιο υψόµετρο αλλά 

δεν µπορείς να επιβάλλεις στον άλλον που  µπορεί να έχει εκεί κτήµα να βάλει την 

συγκεκριµένη καλλιέργεια. Εάν όµως σε εκείνη την ζώνη του κάµπου βάζαµε µόνο 

µήλα θα ήταν ένα πολύ καλό ποιοτικό προϊόν στην αγορά, αλλά δεν µπορείς να το 

επιβάλλεις στον παραγωγό. Αυτό θα µπορούσε να γίνει εάν είχαµε µία καλή κοινή 

οργάνωση και από  τους 2 συνεταιρισµούς για να µπορέσουµε να το περάσουµε και 

στους παραγωγούς.  

Το κυρίος προϊόν είναι το ροδάκινο, λίγα µήλα και κεράσια που ξεκινήσαµε τα 

τελευταία χρόνια να βάζουµε. Έχουµε λίγα δαµάσκηνα γιατί γενικά το δικό µας το 

υψόµετρο δεν ενδείκνυται για δαµάσκηνο. Επίσης ξεκίνησαν να µπαίνουν και λίγα 

βερίκοκα. Γενικά υπάρχει η προοπτική στο να υπάρξει ανάπτυξη της παραγωγής για 

να µην βγαίνει ο σ υνεταιρισµός στην αγορά µόνο µε ένα προϊόν. Είναι καλό να 
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βγαίνεις στην αγορά µε όσο το δυνατόν περισσότερα προϊόντα γιατί έτσι έχεις άλλη 

βαρύτητα, δηλαδή έχει άλλη βαρύτητα η συνεργασία σου µε τον έµπορα.  

Τώρα κάνουµε κάποιες κινήσεις για να βάλουµε κι άλλα προϊόντα από άλλες 

περιοχές όπως: µήλο, ακτινίδιο, πορτοκάλι κ .α., δηλαδή να τους βάλουµε σαν µέλη 

του σ υνεταιρισµού µε ειδικό καθεστώς και να έχουν βέβαια τις απολαβές και τις 

υποχρεώσεις που έχουν τα σηµερινά µέλη. 

Αυτό π ου θα  ήθελα µελλοντικά για τον σ υνεταιρισµό είναι να έχει ένα καλό και 

ποιοτικό προϊόν και να βγαίνουµε ανταγωνιστικά στην αγορά µε αυτό το προϊόν. 

Όταν έχεις σταθερή ποιότητα σε τέτοια ευαίσθητα προϊόντα ένα είναι το σίγουρο: ότι 

θα έχεις και σταθερή διάθεση, γιατί οι καιροί σφίγγουν και δεν θα κοιτάµε το πόσο 

πουλάµε αλλά να πουλάµε.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Υπάρχουν προοπτικές για περαίτερω ανάπτυξη του συνεταιρισµού όσον αφορά στην 

παραγωγή. Συγκεκριµένα, υπάρχει σχέδιο για το ροδάκινο που  είναι πολύ 

συγκεκριµένο και υλοποιείται ήδη: να φτάσουµε σε µία παραγωγή της τάξεως των 

12-14 εκ.κιλών, όχι πιο πάνω. Ο βασικότερος, όµως, σχεδιασµός µας είναι να µην 

υπάρχουν µεγάλες διακυµάνσεις στην εποχή µεταξύ Μάη µέχρι και τέλος 

Σεπτέµβρη, δηλαδή να υπάρχει µία πιο σταθερή πορεία ποσοτήτων και όχι 

διακυµάνσεις µεγάλες µε εβδοµάδες που θα έχουν υπερπαραγωγή και εβδοµάδες 

χωρίς παραγωγή. Αυτό το καταφέρνουµε µε τις ποικιλίες που προωθούµε στους 

συνέταιρους και πιστεύουµε ότι το έχουµε καταφέρει σε ένα µεγάλο κο µµάτι. 

Επίσης, για άλλα προϊόντα έχουµε κάνει κάποιες κινήσεις τα τελευταία 5-6 χρόνια 

για πρώιµα ροδάκινα που δεν µπορεί να τα βγάλει ο σ υνεταιρισµός – 

συνεργαστήκαµε µε έναν συνεταιρισµό στον Τύρναβο που  φέρνουν στον ΑΣΕΠΟΠ 

µία ποσότητα δική τους και την διαχειριζόµαστε εµείς, το οποίο βοηθάει κι εκείνους 

κι εµάς. Επίσης, φέρνουν και µία ποσότητα αχλαδιών δική τους που εµείς δεν 

µπορούµε να βγάλουµε αχλάδια εδώ. Στη συνέχεια, µε την Καστοριά έχουµε 

ξεκινήσει µία συνεργασία όπου διαχειριζόµαστε 1.000.000 κιλά µήλα, τα οποία 

επίσης δεν µπορούµε να κάνουµε εµείς εδώ. Δηλαδή ο στόχος του σ υνεταιρισµού 

είναι να λειτουργήσει όσο το δυνατόν µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα για να αυξηθεί 

η εµπορική περίοδος µέσω της αύξησης της ποικιλίας των προϊόντων. Θα θέλαµε να 

εµπορευτούµε και ακτινίδιο αλλά δεν µπορούµε να το κάνουµε αυτό εδώ λόγω 

τεχνικών δυσκολιών: δεν µπορούµε να έχουµε µήλα και ακτινίδια στον ίδιο χώρο 

γιατί θα καταστραφούν τα ακτινίδια. Ο µόνος τρόπος για να γίνει αυτό είναι να είναι 

τα φρούτα σε διαφορετικά κτήρια, για παράδειγµα στο απέναντι του συνεταιρισµού 
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ΔΗΜΗΤΡΑ, αυτό είναι ένα από τα οφέλη του να είναι 1 Συνεταιρισµός και όχι 2. 

Κάνουµε επίσης και άλλες παράλληλες ενέργειες µε εσπεριδοειδή, για αξιοποίηση 

και τους χειµωνιάτικους µήνες. Ήδη ξεκινήσαµε να κάνουµε κάποιες ενέργειες, θα 

φανεί σε λίγο καιρό αν θα καρποφορήσουν. 

Στη συνέχεια, θα θέλαµε πολύ να έχουµε ένα κτήµα για να κάνουµε πειραµατικές 

καλλιέργειες. Αρκετά χρόνια πριν ζητούσαµε από το Υπουργείο να µας παραχωρήσει 

ένα κτήµα που είναι στην είσοδο του διπλανού χωριού των Σερβίων. Αυτό το κτήµα 

είναι του Υπουργείου Γεωργίας και ήταν κάποτε δενδροκοµικός σταθµός από το 

1930 και µετά. Εκεί φύτευαν διάφορες ποικιλίες ακό µα και καρύδια. Αυτό είναι 

εγκαταλελειµµένο εδώ και πολλά χρόνια και είναι του Υπουργείου όχι κάποιου 

Δήµου ή Νοµαρχίας. Πριν από ενάµιση χρόνο περίπου ο τότε υπουργός Σκανδαλίδης 

- ήταν ο 4ος που του το καταθέσαµε αυτό σαν πρόταση - το είδε, το αποδέχτηκε, του 

άρεσε, έβαλε και κάποιους δικούς του εκεί για να δουν αν όντως αυτό που  λέµε 

ισχύει. Εµείς στην ουσία ζητήσαµε το εξής: να µας παραχωρήσουν το κτήµα µε 

ενοίκιο για να το κάνουµε πειραµατικό οπωρώνα, δηλαδή να φέρουµε από Ιταλία και 

από Ισπανία τις καινούριες ποικιλίες των ροδακίνων που αυτοί αξιολόγησαν αλλά 

δεν ξέρουµε στην Ελλάδα πως είναι και να φέρουµε αξιολογηµένες ποικιλίες σε 

κάποιες άλλες καλλιέργειες που  θέλουµε να περάσουµε π .χ βερίκοκα όψιµα για την 

περιοχή ή  κεράσι, ούτως ώστε µέσα από  εκεί να βγαίνει κάθε χρόνο τί µπορεί να 

προωθηθεί σε όλη την περιοχή. Είχαµε φτάσει σε σηµείο να κλείσουµε συνεργασίες 

µε ινστιτούτα στην Ισπανία και στη Β.Ιταλία όπου αξιολογούν κάθε χρόνο γύρω στις 

3.000 ποικιλίες και είχαµε συµφωνήσει µαζί τους να µας δίνουν τις ήδη 

αξιολογηµένες σαν σωστές γι’αυτούς ποικιλίες για να τις αξιολογούµε κι εδώ. Η 

αξιολόγηση θα γινόταν από  δικά µας άτοµα, από γεωπόνους του ΕΘΙΑΓΕ και από 

δικούς τους που  θα έρχονταν κατά διαστήµατα. Αυτό, ό µως, σταµάτησε, γιατί 

θεώρησαν τα Σέρβια ότι δεν έπρεπε να πάρει ο  ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού το κτήµα και 

αυτή τη στιγµή έκαναν προσφυγή στο Συµβούλιο Επικρατείας για να ακυρωθεί η 

απόφαση του Σκανδαλίδη. Τα αίτια θεωρώ ότι είναι καθαρά ρατσιστικά – 

τοπικιστικά, δεν θέλουν να πάρουν το κτήµα οι β ελβεντινοί. Όµως, µε αυτόν τον 

τρόπο θα µπορούσε όλη η περιοχή να καλλιεργήσει και άλλα προϊόντα και να κάνει 

διαχείριση αυτών µε καλύτερα αποτελέσµατα, γιατί αυτή τη στιγµή η  πιο δυναµική 

τους καλλιέργεια είναι τα καλαµπόκια. 

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός στα µελλοντικά του σχέδια έχει σαν σκοπό να επεκταθεί ακό µη 

περισσότερο και στην ελληνική αγορά και στο εξωτερικό. Καταρχήν θέλοντας και 

µη είµαστε υποχρεωµένοι γιατί από την φύση του ο συνεταιρισµός διακινεί όλα τα 
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προϊόντα των παραγωγών - µελών του και προσπαθούµε να επιτύχουµε το καλύτερο 

δυνατό οικονοµικό αποτέλεσµα γι’αυτούς, που  αυτό έχει σαν συνέπεια: εάν φέτος 

είµαστε π.χ στους 8.000 τόνους µε τις νέες φυτεύσεις που έγιναν τα τελευταία χρόνια 

στα επόµενα 2-3 χρόνια θα  φτάσουµε στους 12.000-13.000 τόνους, συν όλα τα 

υπόλοιπα προϊόντα θα  είµαστε περίπου στους 15.000 τόνους. Από εκεί και πέρα ο 

στόχος µας είναι να επιµηκύνουµε την εµπορική περίοδο µε επιλεκτικές συνεργασίες 

και µε άλλα  προϊόντα ούτως ώστε να µπορέσουµε να φτάσουµε κάποια στιγµή 

τουλάχιστον στην εσωτερική αγορά να είµαστε παρόντες όλο το χρόνο και στις 

εξαγωγές αν µπορέσουµε κι εκεί όλο το χρόνο θα είναι ό,τι καλύτερο.  

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Στον συνεταιρισµό υπάρχει προοπτική για να εξελιχθεί το ροδάκινο µε την εισαγωγή 

νέων ποικιλιών, για την ακρίβεια αυτό γίνεται συνέχεια. Είναι µία συνεχής 

διαδικασία το να φέρνουµε καινούριες ποικιλίες όπως υπάρχουν και κάποιες που θα 

µείνουν στους αιώνες των αιώνων – αυτές τις ποικιλίες τις βρήκα εδώ, θα τις αφήσω 

και δεν πρέπει να φύγουν αυτές οι ποικιλίες. Είναι ποικιλίες ορόσηµα και παντός 

καιρού. Βέβαια µία ποικιλία για να την αξιολογήσεις στον τόπο σου θέλεις µία 

δεκαετία για να τύχει σε όλες τις συνθήκες και να έχεις µία συνολική εικόνα.  

Όταν ήρθα στον σ υνεταιρισµό το ’84 γινόταν µία ψιλοαπογραφή την οποία 

οργάνωσα καλύτερα, δηλαδή κάθε παραγωγός όταν ερχόταν για να πληρωθεί έπρεπε 

να περάσει πρώτα από το γραφείο του γεωπόνου και να δηλώσει: τί καλλιεργεί, πόση 

έκταση, σε ποια περιοχή, τί ποικιλίες και σε ποια ηλικία βρίσκονται, πόσα δέντρα 

κ.α., οπότε ξέροντας τί καλλιεργεί ο  καθένας γνωρίζαµε και τί υπάρχει στο σύνολο 

και µπορούσαµε να προωθήσουµε και ποικιλίες. Εντωµεταξύ είχαν µεσολαβήσει 

τότε και τα µεσογειακά προγράµµατα που είχαν πέσει πολλά χρήµατα. Στο ’84 κοντά 

βάλαµε την πρώτη ποικιλία και βγάλαµε κι εµείς χρήµατα. Είχαµε δηλαδή σφαιρική 

αντίληψη της πραγµατικότητας και ξέραµε έτσι τί έχουµε να διαχειριστούµε. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Οι σ υνεταιρισµοί έχουν πάρα  πολλές ποικιλίες, έχουν ανοίξει πλέον την γκάµα 

παραγωγής τους σε προϊόντα, δεν είναι περιορισµένες και φυσικά τις εξελίσσουν 

συνεχώς για να γίνουν και πιο ανθεκτικές στις αλλαγές του καιρού, γιατί οι συνθήκες 

έχουν αλλάξει, αλλά και στις οικονοµικές αποδοχές που θα έχουν από αυτό το 

προϊόν. Σε αυτήν την κατεύθυνση παίζουν πολλά ρόλο όπως: καλλιέργεια, φύτεµα, 

ράντισµα, κλάδεµα, αρα ίωση µέχρι και πώς θα πάρουν το τελικό προϊόν και θα το 

διοχετεύσουν στην αγορά. 
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Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο συνεταιρισµός αυτή τη στιγµή είναι αναπτυσσόµενος, δηλαδή έχει πολύ µεγάλες 

προοπτικές. Έχει καλές προοπτικές για τ α µετέπειτα χρόνια. Πιστεύω ό τι για να 

υλοποιηθούν όλα τα πράγµατα και για να πηγαίνει καλά ο  συνεταιρισµός πρέπει να 

γίνει µία ακόµη περαιτέρω υποδοµή γιατί η παραγωγή είναι αυξανόµενη σε τόνους. 

Όµως, δεν είναι ότι αυξάνονται τα µέλη αλλά η παραγωγή των µελών είναι που 

αυξάνεται. Οπότε ο  σ υνεταιρισµός πρέπει να αναζητήσει καινούριες αγορές στο 

εξωτερικό γιατί στην εσωτερική αγορά υπάρχει ένα πλαφόν, δηλαδή η ζήτηση είναι 

µέχρι ενός ορίου και δεν µπορεί να αυξηθεί περισσότερο. Από εκεί και πέρα σαν 

συνεταιρισµός θα πρέπει να υπάρξει υποδοµή και ξεχωρισµός ακόµα περισσότερο σε 

ψυγεία, εγκαταστάσεις ακόµα και σε προσωπικό. Αυτή είναι η προσωπική µου 

εκτίµηση – για να µπορέσουµε να πηγαίνουµε µπροστά και για να είµαστε 

ανταγωνιστικοί, διότι στις αγορές του εξωτερικού έχουµε να ανταγωνιστούµε χώρες 

όπως είναι η Ιταλία, η Γαλλία, η Ισπανία τις οποίες για να τις ανταγωνιστείς πρέπει 

να έχεις υποδοµή και µία Α΄ Ποιότητα στο προϊόν αλλιώς δεν µπορείς να 

ανταγωνιστείς και να χτυπήσεις στις τιµές. Επιπλέον, χρειάζεται και µείωση του 

κόστους παραγωγής για τον παραγωγό, δηλαδή  δεν είναι µόνο να πουλάµε 50 ή  80 

λεπτά το κιλό τα ροδάκινα από την στιγµή που ο παραγωγός έχει ένα αυξηµένο 

κόστος, δηλαδή πρέπει να φροντίζουµε και να εξασφαλίζουµε ένα σταθερό και καλό 

εισόδηµα για τον παραγωγό.  

Με την µέχρι στιγµής λειτουργία του σ υνεταιρισµού είµαι ευχαριστηµένος αλλά 

πρέπει να γίνουν µεγαλύτερα βήµατα για να µπορέσει να συνεχίσει ο συνεταιρισµός. 

Θα πρέπει να λειτουργήσει ιδιωτικο-οικονοµικά, σαν να το είχε ιδιώτης τον 

συνεταιρισµό για να µπορεί να είναι πιο ευέλικτος στις αποφάσεις και στα πάντα. 

Αυτό µπορεί να γίνει σιγά σιγά, πρέπει να µπει στο µυαλό των παραγωγών και των 

διοικούντων ότι ο  συνεταιρισµός πρέπει να λειτουργήσει ιδιωτικά, µε την έννοια να 

µην δυσκολεύεται να πάρει αποφάσεις. Για µία απόφαση όταν θέλουµε να κάνουµε 

µία εκκίνηση ή  µία επένδυση πρέπει να ενηµερωθούν οι παραγωγοί, πρέπει να 

ενηµερωθεί το συµβούλιο – εντάξει πρέπει να ενηµερωθούν αλλά πρέπει να υπάρχει 

και το ιδιωτικό ρίσκο ώστε να µπορείς να επενδύσεις στο µέλλον. Υπάρχει δηλαδή 

µία δυσκολία όσον αφορά στο ρίσκο και είναι λογικό να υπάρχει όταν συµµετέχουν 

πολλά άτοµα αλλά  πρέπει να ξεφύγουµε από  αυτό το πράγµα και να ρισκάρουµε, 

µπορεί να χάσουµε πρόσκαιρα αλλά θα κερδίσουµε µελλοντικά.  

Η σκέψη και η πολιτική των σ υνεταιρισµών είναι η  εξής: 1) επειδή τα βασικά 

προϊόντα είναι το ροδάκινο και το νεκταρίνι θα πρέπει να πάµε σε ποικιλίες αυτών οι 

οποίες θα  είναι ανταγωνιστικές στην αγορά, δηλαδή θα  προσπαθήσουµε να 

περιορίσουµε τους παραγωγούς και να τους κατευθύνουµε στο είδος των ποικιλιών 
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που θα  καλλιεργούν για να κρατήσουµε κάποιες παλιές ποικιλίες αλλά  και να πάµε 

σε κάποιες καινούριες. 2) Σηµαντικό είναι επίσης να πάµε και σε κάποια άλλα 

προϊόντα και ήδη ξεκίνησαν στα κεράσια και σε κάποιες άλλες ποικιλίες µήλων. 

Δηλαδή πρέπει να το περάσουµε αυτό στους παραγωγούς, ότι πρέπει να επεκταθούµε 

και σε άλλα  προϊόντα. Το θέµα µε την επέκταση και σε άλλα  προϊόντα είναι ότι θα 

µπορείς να αυξάνεις τη διάρκεια συντήρησης της επιχείρησης µέσα στην αγορά. 

Όταν για παράδειγµα θα έχουµε κεράσια από τον Απρίλιο τότε θα µπορούµε να 

µπαίνουµε πιο νωρίς στις αγορές και δεν θα σταµατήσουµε τον Οκτώβρη όπως 

κάνουµε τώρα έχοντας µόνο το ροδάκινο.  Έτσι αυξάνεται η εµπορική περίοδος και 

δεν χάνουµε την επαφή µε τους εµπόρους, δηλαδή για 5 µήνες να είµαι νεκρός στην 

αγορά, και θα έχω και καλύτερη συνεργασία µε την αγορά. 

Γι’αυτόν τον λόγο είναι και καλό να έχουµε και κάποιες συνεργασίες και µε άλλες 

περιοχές. Μέχρις στιγµής αυτό δεν το κάναµε αλλά  από  εδώ και πέρα θα  δούµε τι 

µπορεί να γίνει γιατί για να συνεργαστείς και µε άλλες περιοχές και να διαχειριστείς 

τα προϊόντα τους θα πρέπει να καταστρατηγήσουµε ορισµένους όρους τους 

καταστατικού, δεν είναι έτσι απλό . Μπορούµε για παράδειγµα να πάρουµε αυτή τη 

στιγµή προϊόντα από κάποιους άλλους συνεταιρισµούς ή από κάποιες άλλες περιοχές 

όπως είναι οι Πύργοι, η  Καστοριά ή  ακτινίδια από  την Άρτα και να τα δουλέψουµε 

εδώ αλλά µε ορισµένες προϋποθέσεις που είναι βάσει του καταστατικού που έχουµε 

και βάσει του καινούριου νόµου που πρέπει να είναι εγγεγραµµένοι σαν συνδεδεµένα 

µέλη µε τον συνεταιρισµό. Δεν πρέπει να φαίνεται ότι θα αγοράσεις τα ροδάκινα, θα 

κάνεις εµπορία δηλαδή  αλλά  να φαίνεται ότι στα φέρνει σαν παραγωγός. Πάντως, 

σίγουρα ο συνεταιρισµός θα  βγει ωφεληµένος από αυτό γιατί δεν θα υπάρχει νεκρή 

περίοδος και τους νεκρούς µήνες θα συντηρείται ο σ υνεταιρισµός αφού θα  έχει 

δουλειά και θα µπορεί να δουλεύει και περισσότερο προσωπικό ανοίγοντας και 

περισσότερες θέσεις εργασίας. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Προς το παρόν δεν λείπει κάτι από τον συνεταιρισµό αλλά αυτό που θα λείψει στον 

µέλλον είναι οι εγκαταστάσεις, γιατί ανέβηκε πολύ η παραγωγή και τώρα πρέπει να 

στεγαστεί σε ψυγεία. Μόνο αυτό το θέµα υπάρχει γιατί κατά τ’άλλα δεν υπάρχει 

κανένα πρόβληµα. 

Ο σ υνεταιρισµός µπορεί να είναι καλά τώρα αλλά ποτέ δεν πρέπει να µένεις 

στάσιµος, πρέπει να προχωράς και παραπέρα. Επειδή τώρα εµπορευόµαστε µόνο 

ροδάκινα, νεκταρίνια και λίγα µήλα, θα µπορούσαµε να βάλουµε και άλλα προϊόντα 

µέσα όπως: κυδώνια, δαµάσκηνα, φιρίκια και να ξεκινάµε πιο νωρίς. Είναι κάποια 

προϊόντα τα οποία δεν µπορούµε να τα κάνουµε εµείς εδώ, θέλουν υψόµετρο όπως 
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για παράδειγµα το µήλο αλλά θα µπορούσαµε µε κάποιον τρόπο να ξεκινάµε πιο 

νωρίς και να τελειώνουµε πιο αργά γιατί και όλο το προσωπικό που είναι µόνιµο εδώ 

πρέπει από  κάπου  να πληρωθεί κι εγώ δεν είµαι αντίθετος στο να πληρωθούν αλλά 

να υπάρχει και προϊόν για να βγαίνουν τα έξοδα. Υπάρχουν 6 µήνες που δεν 

δουλεύει το ροδάκινο και αυτούς τους µήνες µπορούµε να τους εκµεταλλευτούµε 

βάζοντας και κάτι άλλο γιατί τα ψυγεία κάθονται - και όχι απα ραίτητα εµείς οι 

παραγωγοί του συνεταιρισµού αλλά και άλλοι παραγωγοί από άλλες περιοχές που θα 

µπορούσαν να φέρουν στον συνεταιρισµό τα προϊόντα τους. 

Υπάρχει φυσικά και σαν προοπτική οι παραγωγοί του Δήµητρα να αρχίσουν να 

βάζουν και άλλες καλλιέργειες και είναι κάποιοι που το κάνουν ήδη, δηλαδή βάζουν 

κι άλλες ποικιλίες ροδακίνου. 

Εγώ είµαι ένας µεσαίος παραγωγός - έχω 70 τόνους ροδάκινα και σε 2 χρόνια θα έχω 

90-100. Τα στρέµµατα είναι 50 αλλά στα 15 είναι τα νέα δενδρύλλια που πρέπει να 

ανανεώνονται και να αντικαθιστάς τα παλιά. Πιστεύω ότι είναι καλά να έχεις 50 

στρέµµατα ώστε τα 15 από  αυτά να µπορείς να τα γυρνάς για να ανανεώνεις το 

χωράφι σου γιατί θα το αφήσεις και 1-2 χρονιές - δεν θα βάλεις κατευθείαν νέα 

δενδρύλλια - ώστε να καθαρίζει το χώµα και να γίνονται οι κατάλληλες αναλύσεις σε 

συνεργασία πάντα µε τον γεωπόνο του συνεταιρισµού. 

Φέτος για παράδειγµα έβαλα κεράσια και σε γενικές γραµµές το σκεφτόµαστε για να 

πάµε και σε νέες καλλιέργειες, έχουν γίνει οµιλίες και υπάρχει µία προοπτική. Θα 

δείξει πώς θα πάει, πάντως γίνονται προσπάθειες στην κατεύθυνση εξέλιξης του 

συνεταιρισµού.  

Οι βελβεντινοί είναι εργατικοί, άξιοι και βλέπουν και κάποια χρόνια µπροστά σε 

σχέση µε άλλους, που αυτό είναι καλό. Γι’αυτό και ο  συνεταιρισµός δεν πρέπει µε 

τίποτα να µείνει στάσιµος έστω και αργά βήµατα να γίνονται αλλά τουλάχιστον να 

κάνουµε κινήσεις. Γι’αυτό και κάθε χρόνο εµείς κάτι κάνουµε π .χ θα  αγοράσουµε 

κάποια µηχανήµατα που µας εξυπηρετούν κ.α. .  

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ  Βελβενδού 1 

-‐ Θα έπρεπε ο σ υνεταιρισµός να έχει µεγαλύτερη γκάµα προϊόντων, µεγαλύτερη 

προώθηση στην αγορά και να είναι υπαρκτός περισσότερο χρόνο στην αγορά κατά 

την διάρκεια του χρόνου. Ενώ ροδάκινα διαχειρίζεται πολύ  καλά και σε µεγάλη 

γκάµα, θα µπορούσε να διαχειρίζεται κι άλλα προϊόντα και να δουλεύει 

περισσότερος κόσµος όλο  το χρόνο. Γίνεται µία προσπάθεια σε αυτήν την 

κατεύθυνση κι έχουµε κάποια προϊόντα και τον χειµώνα αλλά  το 90% είναι το 

καλοκαίρι και το 10% τον χειµώνα. Πρέπει να δουλεύει περισσότερο και τον 

χειµώνα για να είναι και αυτή µία βιώσιµη επιχείρηση, για να έχεις συνεχώς επαφή 
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µε εµπόρους και να είσαι συνέχεια στο παιχνίδι. Είναι πολύ σηµαντικό να υπάρχει το 

όνοµα σου συνεχώς στην αγορά άσχετα από  το αν έχεις µεγάλο ή µικρό κέρδος, το 

µεγαλύτερο κέρδος είναι ότι υπάρχεις συνεχώς στην αγορά και βλέπει το όνοµα σου 

και ο έµπορας και ο καταναλωτής και είναι άλλο να βλέπει ροδάκινα Βελβεντού και 

άλλο προϊόντα Βελβεντού. Αυτό µπορεί να γίνει µε τους παραγωγούς του Βελβεντού 

που µπορούν σε κάποια προϊόντα να αυξήσουν περισσότερο το τονάζ αλλά  και σε 

συνεργασία µε άλλες περιοχές. 

Στον σ υνεταιρισµό βρίσκοµαι 13 χρόνια και αυτό που  παρατηρώ είναι ότι έχει 

ανοδική πορεία σε τονάζ αλλά και παράλληλα σε όλα τα υπόλοιπα αντικείµενα. 

Κάθε χρόνο είναι αυξανόµενες οι τάσεις µε µεγάλες κλίµακες, αναλογικά δηλαδή 

από πέρυσι µέχρι φέτος ανέβηκε γύρω στο 30% σε τονάζ και αντίστοιχα σε διάθεση 

του προϊόντος - αν και ήταν µία δύσκολη χρονιά, γιατί γενικά ο  κόσ µος 

δυσκολεύεται να αγοράσει τέτοια προϊόντα, οι πωλήσεις πήγαν αρκετά καλά.  

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού  2  

-‐ Στον συνεταιρισµό κάναµε πολλά λάθη µε τις ποικιλίες του ροδακίνου και αυτό ήταν 

ένα σοβαρό πρόβληµα που είχαµε εδώ γιατί ο καθένας πήγαινε και έβαζε µία 

ποικιλία που  µπορεί να ήταν και αδοκίµαστη, γιατί εµείς εδώ δεν έχουµε φυτώρια, 

και µία ποικιλία για να δείξει θέλει τουλάχιστον µία 5ετία. Τώρα, όµως, ξεκινήσαµε 

µία συνεργασία µε τον γεωπόνο µας για να δούµε ο κάθε παραγωγός τί ποικιλία 

µπορεί να βάλει και να οργανωθεί καλύτερα όλο το σύστηµα. Σε αυτήν την 

κατεύθυνση συνεργαζόµαστε και µε έναν άλλον γεωπόνο από  την Βέροια όπου  ό ,τι 

καινούριο και δοκιµασµένο υπάρχει µας το φέρνει και µας το παρουσιάζει. 

Στα Σέρβια υπάρχει ένα κρατικό φυτώριο όπου ήθελε να το πάρει ο  συνεταιρισµός 

για να βάζουµε δοκιµαστικές ποικιλίες και ύστερα να συµβουλεύουµε τους 

παραγωγούς κατάλληλα. Τώρα έχουµε 65 ποικιλίες και αν µπορέσουµε να τις 

φτάσουµε µέχρι 300 θα είναι πολύ καλά. Επίσης είναι σηµαντικό να κρατήσουµε και 

τις παλιές ποικιλίες που έχει το Βελβεντό γιατί αυτές είναι οι καλύτερες. 

Στη συνέχεια, έχουµε πολλά χωράφια τα οποία είναι εγκαταλελειµµένα και τα οποία 

πρέπει µελλοντικά να αξιοποιηθούν γιατί υπάρχει διαθέσιµη έκταση και είναι κρίµα 

να µένει έτσι. Επίσης, παλιότερα στο Βελβεντό µε την κατασκευή του φράγµατος 

πήραν από  τους παραγωγούς τα χωράφια και σαν αντιστάθµισµα µας έκανε το 

κράτος αντλιοστάσια και δεξαµενές και πραγµατικά εάν δεν υπήρχε και αυτό τότε, 

θα είχαµε φύγει όλοι. Τότε αυτό µας βοήθησε αρκετά αλλά τώρα πια πληρώνουµε 

κανονικά ρεύµα το οποίο είναι πολύ  ακριβό και γι’αυτό είµαστε σε µία διαδικασία 

για να κάνουµε ένα υδροηλεκτρικό ώστε να µειωθεί το κόστος του ρεύµατος στον 
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παραγωγό. Γενικότερα γίνονται πράγµατα και π ροσπαθούµε να πάµε µπροστά τον 

συνεταιρισµό. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Δεν θεωρώ ότι λείπει κάτι από τον σ υνεταιρισµό, έλειπε η  διαφήµιση αλλά τα 

τελευταία χρόνια έγινε και αυτό που είναι ένα µεγάλο προτέρηµα. Αυτή τη στιγµή 

έχει πολύ καλή ανάπτυξη ο  συνεταιρισµός µε βάση αυτά που έχουµε κάνει και που 

κάνουµε. Κάθε χρόνο κάτι που  θα  µπει στην άκρη  την επόµενη χρονιά γίνεται 

ανάπτυξη. Τώρα θα γίνουν καινούρια ψυγεία και επίσης µάλλον θα βάλουµε και 

φωτοβολταϊκά. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάτι που µπορούµε να κάνουµε και δεν το 

κάνουµε. 

Πιστεύω γενικά ότι ο ΑΣΕΠΟΠ και 2-3 ακόµα συνεταιρισµοί στην Ελλάδα είναι από 

τους λίγους εξελίξιµους και αυτό είναι ό,τι καλύτερο. Κάνουµε συνεχώς βήµατα και 

εξελίσσουµε και την υποδοµή µας.  

Πιστεύω ότι θα ήταν καλό ο συνεταιρισµός να είχε παραπάνω προϊόντα για να είναι 

ανοιχτός πιο πολλούς µήνες ώστε να µπαίνουµε πιο νωρίς στην αγορά και να 

βγαίνουµε αργότερα για να µην χάνουµε τους πελάτες µας. Τώρα συνεργαζόµαστε 

µε κάποιες περιοχές που µας φέρνουν και άλλα προϊόντα αλλά µπορούµε να 

επεκταθούµε ακόµη περισσότερο. Κατά καιρούς βέβαια έχουµε βάλει κι εµείς κι 

άλλες καλλιέργειες, από  εδώ πέρασαν τουλάχιστον 15 είδη καλλιεργειών αλλά το 

ροδάκινο είναι αυτό που  έµεινε γιατί έχει περισσότερο κέρδος και καλύτερη 

ποιότητα. Τώρα βάλαµε κεράσια που  είναι καλή παραγωγή αλλά έχει πολύ δουλειά 

και δεν την ξέρουµε καλά  αυτή τη παραγωγή αλλά  όσοι έβαλαν θα  τα κρατήσουν. 

Επίσης, προωθούν τα βερίκοκα και τα φιρίκια. Πιστεύω ότι τώρα θα µπουν 4-5 

καινούριες παραγωγές. Κάτι άλλο  δεν νοµίζω ότι µπορεί να ευδοκιµήσει εδώ. 

Κάποιος ο οποίος είναι πάνω από 100 τόνους µπορεί να βάλει µία νέα καλλιέργεια, 

δεν έχει πρόβληµα. Με τον τρόπο αυτόν θα διευκολυνθεί ο ίδιος ο παραγωγός και θα 

ξεκινάει και από τον Μάιο που τότε δεν έχει ακόµη εργασίες µε το ροδάκινο. Πρώτο 

όµως και πο λύ σηµαντικό είναι να συµπληρώσουµε την παραγωγή του ροδακίνου 

όλη τη σεζόν και αυτό είναι το καλύτερο, δηλαδή είναι προτιµότερο να έχεις όλη τη 

σεζόν ροδάκινα που είναι το κύριο προϊόν και µετά να βάλεις κάτι άλλο παρά να σου 

λείπει το ροδάκινο και να χάνεις τους πελάτες που έχεις µέσα στη σεζόν.  Προτιµάµε 

να συµπληρώνουµε την σεζόν µε ροδάκινα και από εκεί και πέρα να βάζουµε και 

νέες καλλιέργειες, πιθανώς κι εγώ να βάλω κεράσια.  

Επίσης, προσπαθήσαµε να πάρουµε ένα κτήµα για να το κάνουµε πειραµατικό 

οπωρώνα αλλά τώρα τα Σέρβια έχουν κάνει προσφυγή στο Συµβούλιο Επικρατείας 

και µάλλον δεν θα  γίνει, αυτό θα  ήταν πολύ  καλό  αν γινόταν. Μπορούσαµε να 
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κάνουµε πολλά  σε αυτό το αγρόκτηµα όπως να δοκιµάζουµε καινούριες ποικιλίες 

γιατί τώρα τις δοκιµάζουν οι ίδιοι οι παραγωγοί στα χωράφια τους και αν η 

συγκεκριµένη ποικιλία δεν ευδοκιµήσει τότε ζηµιώνεται ο ίδιος ο παραγωγός. Εµείς 

κάνουµε όλα τα πειράµατα σε εµάς. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Οι εποχές είναι πολύ δύσκολες και για τα ελληνικά δεδοµένα ο συνεταιρισµός είναι 

αρκετά ανεπτυγµένος. Έχουµε φτιάξει κάποια πράγµατα και µε βάση  τα έσοδα 

είµαστε καλά. Δεν µπορείς να κάνεις πράγµατα αν δεν έχεις λεφτά και γι’αυτό 

ψαχνόµαστε µε προγράµµατα αλλά έχει στενέψει τώρα λίγο το πράγµα. 

 

Γεωπόνος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Αυτή τη στιγµή στον συνεταιρισµό είναι 140 παραγωγοί περίπου και έχουµε 1.600 

στρέµµατα ροδάκινα, 600 στρέµµατα νεκταρίνια, 50 στρέµµατα µήλα και 10 

στρέµµατα κυδώνια. Ενώ όσον αφορά στις π οικιλίες έχουµε 60 ποικιλίες στο 

ροδάκινο και 60 στο νεκταρίνι. 

Σε γενικές γραµµές είναι δύσκολο να πάµε και σε άλλες νέες καλλιέργειες. Στο µήλο 

δεν µπορούµε να συναγωνιστούµε άλλες περιοχές που έχουν υψόµετρο και βγάζουν 

µήλο που είναι και καλύτερης ποιότητας και µε καλύτερο χρώµα. Για τριανταφυλλιές 

δεν ενδείκνυται καθόλου η περιοχή εδώ, ενώ το κεράσι θέλει πολλά εργατικά χέρια 

και δεν µπορούµε να συναγωνιστούµε άλλες περιοχές στην τιµή - που έχουν πιο 

φθηνά εργατικά χέρια. 

Από την άλλη πλευρά αυτό που θα µπορούσε να γίνει στον συνεταιρισµό µελλοντικά 

και να έχει και κάποιο νόηµα είναι να γίνει µία µονάδα που να παράγει χυµό. Έτσι κι 

αλλιώς υπάρχουν πολλά ροδάκινα τα οποία δεν µπορούν να διοχετευθούν στην 

αγορά και πάνε προς χυµοποίηση, επειδή µπορεί να ε ίναι πιο µαλακά ή να έχουν 

κάποιο χτύπηµα γιατί κατά τ’άλλα είναι πολύ καλής ποιότητας. Υπάρχουν πολύ λίγα 

εργοστάσια στην Ελλάδα που παίρνουν ροδάκινα για χυµό και κάτω από αυτές τις 

συνθήκες θα µπορούσε να δηµιουργηθεί µία µονάδα, το θέµα είναι ότι νοµικά δεν 

υπάρχουν οι προϋποθέσεις για να γίνει αυτή η µονάδα στους συνεταιρισµούς, οπότε 

γίνεται στην ουσία χυµός στα διαλογητήρια κι έπειτα ο συνεταιρισµός τον πουλάει 

σε άλλα εργοστάσια.  

 

Παραγωγός  Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Σε γενικές γραµµές θεωρώ ότι δεν λείπει κάτι από τον συνεταιρισµό αλλά αυτό που 

θα µπορούσε να γίνει µελλοντικά και θα είχε νόηµα είναι να πραγµατοποιηθεί 
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εµπορία καινούριων προϊόντων σε συνεργασία µε άλλες περιοχές για να µπορέσει να 

ανοίξει η  γκάµα των π ροϊόντων του σ υνεταιρισµού και να έχει για µεγαλύτερο 

χρονικό διάστηµα εµπορική παρουσία στην αγορά. Γι’αυτόν τον λόγο υπάρχει και 

µία προοπτική να βάλουν νέες καλλιέργειες και οι ίδιοι οι παραγωγοί του 

συνεταιρισµού.  

 

 

2η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ : Η ΔΟΜΗΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ– 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΠΟΥ ΤΟΥΣ ΔΙΑΜΟΡΦΩΝΟΥΝ ΚΑΙ ΕΞΕΛΙΞΗ ΣΤΗ  ΡΟΗ 

ΤΟΥ ΧΡΟΝΟΥ 
 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο Συνεταιρισµός διοικείται από 9µελές Διοικητικό Συµβούλιο: Πρόεδρος, 

Αντιπρόεδρος, Γραµµατέας, Ταµίας και τα υπόλοιπα µέλη τα οποία εκλέγονται κάθε 

4 χρόνια από την Γενική Συνέλευση του συνεταιρισµού η οποία αποτελείται από τα 

µέλη του σ υνεταιρισµού. Κάθε 4 χρόνια δηλαδή γίνονται εκλογές, εκλέγονται 9 

άτοµα που  διοικούν τον σ υνεταιρισµό για 4 χρόνια µέχρι τις επόµενες εκλογές. 

Επίσης υπάρχει καταστατικό και εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας και 

προσωπικού. Αυτή τη στιγµή, πέρα από  το 9µελές διοικητικό συµβούλιο, υπάρχει ο 

γενικός δ ιευθυντής, ο υπεύθυνος πωλήσεων, το λογιστήριο, το τµήµα διαχείρισης, 

γεωπόνος, υπάρχουν πίσω τα παιδιά στα κλαρκ για φορτώσεις και σ υντήρηση 

ψυγείων και εξοπλισµού και υπάρχει και η αποθήκη γεωργικών φαρµάκων. Υπάρχει 

επίσης και ένα υποκατάστηµα στην κεντρική λαχαναγορά Αθηνών. Αυτές είναι οι 

διαχειρίσεις του σ υνεταιρισµού. Επίσης αυτή τη στιγµή ο σ υνεταιρισµός έχει 400 

µέλη – παραγωγούς που παραδίδουν σε εµάς την παραγωγή τους και είναι όλοι από 

το Βελβεντό, αν εξαιρέσεις κάποιες συνεργασίες που έχουµε και µε άλλες περιοχές 

της Ελλάδας σε κάποια φρούτα. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός έχει µόνιµο προσωπικό 4 άτοµα και τα τµήµατα από  τα οποία 

απαρτίζεται είναι 4. Αρχικά, είναι το γεωτεχνικό τµήµα µε τον γεωπόνο που 

επιβάλλει την παραγωγή µε συµβουλές έχοντας ταυτόχρονα και τον σύµβουλο, όπου 

έχουµε και ένα γραφείο συµβούλου µε γεωτεχνικούς από την Βέροια που µας δίνουν 

και αυτοί συµβουλές σε όλα  τα ζητήµατα σε συνεργασία µε τον δικό µας γεωπόνο. 

Το συγκεκριµένο γραφείο απαρτίζεται από 2-3 συµβούλους που  ο  ένας από  αυτούς 

είναι επιφορτισµένος µε το να δίνει οδηγίες, κατευθύνσεις και συµβουλές πάνω στην 
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παραγωγή και σ τον συνεταιρισµό Δήµητρα αλλά σε συνεργασία πάντα µε τον 

γεωπόνο του γεωτεχνικού τµήµατος του σ υνεταιρισµού. Στη συνέχεια, έχουµε το 

τεχνικό τµήµα όπου έχουµε τον ηλεκτρολόγο µηχανικό, ψυκτικό που επιβλέπει τον 

µηχανολογικό εξοπλισµό, τις κτηριακές εγκαταστάσεις κ.λ.π. , το λογιστήριο που 

είναι το οικονοµικό τµήµα µε µόνιµο λογιστή και το τµήµα της διοίκησης πωλήσεων 

– marketing που ο διευθυντής επιβλέπει και τις πωλήσεις και το marketing αλλά και 

τα υπόλοιπα τ µήµατα. Αυτά είναι τα 4 τ µήµατα από τα ο ποία δο µείται ο 

συνεταιρισµός. Από εκεί και πέρα υπάρχουν οι εγκαταστάσεις σε ιδιόκτητο  

οικόπεδο 15 στρεµµάτων όπου έχουµε γύρω στα 4 στρέµµατα εγκαταστάσεις µε 

πάνελς, αποθήκες για υλικά συσκευασίας, ψυγεία: 7 θαλάµους µε ψυκτικούς χώρους 

και µε αποθήκες, οι 4 από τις οποίες είναι µε ελεγχόµενη ατµόσφαιρα όταν θα 

χρειαστεί για κάποια φρούτα, έχουµε το συσκευαστήριο-διαλογητήριο που  είναι η 

γραµµή διαλογής συσκευασίας όλων των προϊόντων, υπάρχει γραµµή 

µικροσυσκευασίας όπου κάνουµε τις µικροσυσκευασίες του ενός κιλού κ.λπ. για τα  

market, κυρίως του εξωτερικού. Επίσης, υπάρχουν και οι ρά µπες παραλαβής που 

είναι η επέκταση των εγκαταστάσεων αλλά και αυτές όµως επί σκεπής. Αυτά όλα 

µαζί είναι γύρω στα 4 στρέµµατα. Αυτή είναι η υλικοτεχνική υποδοµή, η διοικητική 

οργάνωση και τα τµήµατα του σ υνεταιρισµού. Τώρα, εµείς έχουµε 140 µέλη - 

παραγωγούς και τους µήνες από  Ιούνιο µέχρι και Σεπτέµβρη απασχολούνται εδώ 

πέρα γύρω στα 45 άτοµα, τους άλλους µήνες γύρω στα 5-10 άτοµα περιστασιακά 

όταν θα χρειαστεί να κάνουµε κάποια διαλογή σε άλλο φρούτο, όπως τα µήλα. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχει το Δ.Σ. το οποίο είναι 7µελές. Τώρα µε τις καινούριες εκλογές στις αρχές 

του Νοεµβρίου θα βγει και εποπτικό συµβούλιο το οποίο δεν υπήρχε. Το Συµβούλιο 

θα ασχολείται µε την εποπτεία, δεν ασκεί διοίκηση µόνο εποπτεία και συντάσσει στη 

Γ.Σ. µία έκθεση πεπραγµένων. Το συγκεκριµένο συµβούλιο δεν είναι έµµισθο αλλά 

και κανένας από  τους αιρετούς δεν είναι έµµισθος, µόνο η µερήσιες απο ζηµιώσεις 

µπορούν να παίρνουν. Στη συνέχεια, έχουµε 4 µόνιµους υπαλλήλους: ο διευθυντής ο 

οποίος ασχολείται µε την πώληση σε συνεργασία και µε τον Πρόεδρο, ο λογιστής, ο 

γεωπόνος και ο τεχνικός. Κατά την περίοδο της συγκοµιδής έχουµε το προσωπικό 

στο διαλογητήριο. 
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Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Υπάρχουν 8 µόνιµοι υπάλληλοι εδώ στο Βελβεντό και 2 στην Αθήνα. Έχουµε ένα 

υποκατάστηµα στην λαχαναγορά Αθηνών που µαζί µε τα 2 παιδιά της Αθήνας είναι 

10 οι µόνιµοι υπάλληλοι. Τα τελευταία χρόνια αποχώρησαν µε σύνταξη 7 άτοµα τα 

οποία δεν αντικαταστάθηκαν, δηλαδή ήµασταν 17. Αυτές οι θέσεις είναι καλυµµένες 

γιατί ήταν διπλές θέσεις. Για παράδειγµα: είχαµε 2 γεωπόνους, έφυγε ο ένας και δεν 

αντικαταστάθηκε κ .α. . Με αυτόν τον τρόπο προσπαθήσαµε να µειώσουµε το 

κοστολόγιο, βέβαια τώρα µεγαλώνοντας η  οργάνωση πιθανότατα θα  χρειαστεί να 

ξανακάνουµε κάποιες προσλήψεις αλλά πιο στοχευµένα. Τώρα, θεωρούµε ότι έχουµε 

φτάσει σε ένα επίπεδο µόνιµου προσωπικού που δουλεύει καλά η οργάνωση. Έχουµε 

και εποχικό προσωπικό, που ανάλογα µε την δουλειά και την εποχή µπορεί να φτάσει 

µέχρι και τα 80 άτοµα, κάποιες µέρες µπορεί να είναι 20 και κάποιες άλλες µπορεί να 

είναι 100. Μετά είναι το Δ.Σ. δηλαδή οι αιρετοί που εκλέγονται κάθε 4 χρόνια πλέον 

βάσει της καινούριας νοµοθεσίας από την Γενική Συνέλευση και εκλέγεται το Δ.Σ. . 

Το Δ.Σ. µετά εκλέγει τον Πρόεδρο και τα µέλη: ταµία, γραµµατέα κ.α. . Ο Πρόεδρος 

έχει µε απόφαση της Γ.Σ. πάγια αποζηµίωση, δεν είναι µισθολογική κατάσταση µε 

ασφάλειες κ.λ.π. αλλά είναι σαν αντιµισθία για τον χρόνο που  αφιερώνει στον 

συνεταιρισµό. Επίσης, έχουµε αλλάξει το καταστατικό µας και τα µέλη του Δ.Σ. 

πρέπει υποχρεωτικά να είναι παραγωγοί. Έγινε και άλλη µία τροποποίηση και πλέον 

επανέρχεται και το Εποπτικό Συµβούλιο. Στην ουσία, το Εποπτικό Συµβούλιο 

εποπτεύει την λειτουργία του Δ.Σ. . Παλιότερα που δεν υπήρχε Εποπτικό Συµβούλιο 

γινόταν ο έλεγχος από την Αγροτική Τράπεζα, την δεκαετία του ’80. Την δεκαετία 

του ’90 άλλαξε ο  νόµος και έφυγε ο έλεγχος των συνεταιρισµών από την Αγροτική 

Τράπεζα και πήγε στα Εποπτικά Συµβούλια. Μετά, ο νόµος 2810 του 2000 

κατήργησε το Εποπτικό Συµβούλιο και πέρασε ο  οικονοµικός έλεγχος σε ορκωτούς 

λογιστές και ο νόµος 4015 του 2011 επαναφέρει το Εποπτικό Συµβούλιο παράλληλα 

µε τους ο ρκωτούς λογιστές. Δηλαδή οι ορκωτοί λογιστές από  1 γίνονται 2 

υποχρεωτικά κάθε χρόνο και πρέπει να κάνουν έλεγχο στα βιβλία του 

συνεταιρισµού, ενώ το Εποπτικό Συµβούλιο θα είναι αυτό, που βάσει του καινούριου 

νόµου, θα ελέγχει την νοµιµότητα των πράξεων, δηλαδή κατά πόσο µία απόφαση της 

διοίκησης είναι σύννοµη ή όντως είναι για καλό του συνεταιρισµού. Τελικά, έχουµε 

9µελές Διοικητικό Συµβούλιο και 3µελές Εποπτικό Συµβούλιο. 

 

Πρώην γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Δεν υπάρχει ιδιαίτερη εναλλαγή των προσώπων στο Δ.Σ. . Αλλαγές µπορεί να 

υπάρχουν αλλά είναι στα κατώτερα στελέχη της Διοίκησης. Σίγουρα ο  Πρόεδρος 
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πρέπει να τα έχει καλά  µε όλους, δηλαδή  για όλους είναι ίδιος – είναι ο Πρόεδρος 

του συνεταιρισµού. Στον Βελβεντό δεν υπάρχουν φιλόδοξοι άνθρωποι για καρέκλες. 

Υπάρχουν για τα σκαµνάκια αλλά όχι για τις καρέκλες. Ο βελβεντινός θέλει να είναι 

στο Συµβούλιο αλλά όχι να είναι Πρόεδρος. Πρόεδρος θα είναι κάποιος άλλος γιατί 

αυτός θα είναι πιο εύκολο να είναι από κάτω του. Αυτό το έχω παρατηρήσει γενικά 

και στον σ υνεταιρισµό και στην τοπική αυτοδιοίκηση, ότι δηλαδή δεν υπάρχουν 

φιλόδοξοι άνθρωποι και γι’αυτό δεν υπάρχει και εναλλαγή προσώπων στη διοίκηση. 

Φυσικά εκείνοι που είχαν την φιλοδοξία να κάνουν κάτι τέτοιο κόπιασαν για τον 

συνεταιρισµό, δεν θα βρεις εύκολα ανθρώπους σαν τον Νέστορα και τον Νίκο - τους 

Προέδρους του ΑΣΕΠΟΠ, έχουν πανελλαδικό όνοµα – δηλαδή όσοι ασχολήθηκαν 

µε τα αγροτικά τους γνωρίζουν. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν συµµετοχή και πραγµατικά 

πασχίζουν και ο  λόγος που  συµβαίνει αυτό είναι γιατί δεν είναι επαγγελµατίες 

συνδικαλιστές, είναι παραγωγοί και γιατί και αυτοί τρώνε από τον συνεταιρισµό και 

όχι από  την καρέκλα τους. Τώρα έχουν βάλει και αντιµισθία για τον πρόεδρο και 

κατά την γνώµη µου πρέπει να α µείβεται για να µπορεί κι εκείνος ν α τρέχει για 

διάφορα θέµατα γιατί αλλιώς θα παρατήσει τις δουλειές του. 

	  
 

1η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: Η ΔΙΑΣΠΑΣΗ ΤΟΥ ΑΣΕΠΟΠ ΒΕΛΒΕΝΔΟΥ ΣΕ ΔΥΟ 

ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥΣ: ΑΣΕΠΟΠ ΒΕΛΒΕΝΔΟΥ ΚΑΙ Ο .Π. – Α.Σ. ΒΕΛΒΕΝΔΟΥ «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» ΚΑΙ Η ΠΡΟΟΠΤΙΚΗ ΣΥΝΕΝΩΣΗΣ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός χωρίστηκε τη δεκαετία του ’80 για πολιτικούς λόγους. Τότε ήταν 

τα κοµµατικά πιο έντονα κι έτσι χωριστήκαµε και παραµείναµε από τότε χωρισµένοι. 

Δεν τα ξέρω κι εγώ καλά, τότε ήταν ΠΑΣΟΚ – ΝΔ και υπήρχαν κόντρες. Κάπως έτσι 

ξεκίνησε η ιστορία τότε και απλά παρέµεινε, άσχετα εάν τώρα δεν υφίσταται κάτι 

τέτοιο. Τώρα δηλαδή δεν κοιτάς τα µέλη σου µε πολιτικά κριτήρια, έχουν ξεπεραστεί 

αυτά.  

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Δηµιουργήθηκε λοιπόν ο συνεταιρισµός όπου  κάποια στιγµή το 1986 χώρισαν από 

κοµµατικές αντιπαλότητες, µπήκαν δηλαδή  τότε οι πολιτικοί µέσα. Είχε και 

πραγµατικούς λόγους αλλά  ήταν και λίγο το κλίµα το µεταπολιτευτικό. Μ ε τον 

χωρισµό του σ υνεταιρισµού υπήρχαν και κάποιοι τριγµοί στην κοινωνία, δεν είχε 

ιδιαίτερο αντίκτυπο στην κοινωνία γιατί οι άνθρωποι συνέχισαν να ζουν εδώ, τα 
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χωράφια των συνεταιριστών του ενός συνεταιρισµού και των µελών του άλλου 

συνεταιρισµού ήταν δίπλα - δίπλα, τα ίδια πράγµατα καλλιεργούσαν, τα ίδια 

πράγµατα προωθούσαν στο εµπόριο, τις ίδιες αγωνίες είχαν. Απλά από την ύπαρξη 

των 2 συνεταιρισµών υπήρξε αντίκτυπο οικονοµικό γενικότερο, δηλαδή έρχονταν οι 

έµποροι και µπορούσαν πολύ εύκολα να παίξουν µε τις τιµές και να εκµεταλλευτούν 

στην ουσία τους σ υνεταιρισµούς. Σε αυτό το παιχνίδι του ανταγωνισµού που 

υπήρχαν δύο  σ υνεταιρισµοί µε διαφορετικά συµβούλια κοιτούσαν µυστικά ο 

καθένας πώς θα  πορευθεί για να κρατήσουν πελάτες κι έτσι έπεφταν πολλές φορές 

θύµατα των ίδιων των χονδρεµπόρων που  αυτοί ήταν αστέρια - µαφίες και 

κατάφερνε ο  έµπορας ενώ έµπαινε στο Βελβεντό αντί να αντιµετωπίσει ένα τείχος 

και έναν πωλητή έβρισκε δύο  και τους έκανε παιχνίδι. Αυτό εάν το δεις σε βάθος 

χρόνου 4 µηνών ε µπόριο όπου µπορεί να σκιαµαχεί ο κάθε έ µπορας µε τον έναν 

συνεταιρισµό και τον άλλον και ουσιαστικά οι δύο συνεταιρισµοί µεταξύ τους και µε 

τις σκιές τους, αυτό είναι σοβαρό πρόβληµα. Τελοσπάντων, αυτό νοµίζω ότι το 

κατάλαβαν και οι ίδιοι νωρίς κι έχουν ένα επίπεδο συνεργασίας τώρα. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Τον απέναντι συνεταιρισµό τον ονοµάζουνε Δήµητρα και σύµφωνα µε αυτό υπήρχε 

για ε µένα ένα παράλογο γεγονός. Ευτυχώς, δεν είµαστε σε εκείνη τη γενιά την 

πολιτικοποιηµένη, την τρελά πασοκική και νεοδηµοκρατική. Τότε, λοιπόν, άκουγε ο 

περισσότερος κόσµος και έλεγε ότι απλά  τσακώθηκε το τότε Διοικητικό Συµβούλιο 

µε κάποιους άλλους παραγωγούς και φύγανε αλλά δεν είναι αυτή η αλήθεια. Εκείνη 

την εποχή το 1985 λοιπόν δεν θυµάµαι ακριβώς τον αριθµό αλλά είναι πολύ µεγάλος 

αριθµός, στην Ελλάδα δηµιουργήθηκαν, χωρίς να το λέω µε απόλυτη ακρίβεια, γύρω 

στους 3.000 σ υνεταιρισµούς µε το όνοµα Δήµητρα, άλλες πραγµατικές και άλλες 

συνεταιρισµοί σφραγίδα. Αυτό συνέβη γιατί τότε λόγω κο µµατικών πεποιθήσεων 

κ.λ.π. και λόγω ΠΑΣΟΚ στα Διοικητικά Συµβούλια των σ υνεταιρισµών 

κυριαρχούσαν οι ΠΑΣΟΚτζήδες και τότε λοιπόν υπήρχε και η τρέλα της απόσυρσης: 

αυτό το προϊόν το οποίο πετιόταν, το οποίο ουσιαστικά πρέπει να πετάξεις όταν δεν 

µπορείς να το διαθέσεις, αλλά καλό προϊόν ουσιαστικά. Η έννοια της α πόσυρσης 

ήταν η  εξής: πετάω ό ,τι προϊόν δεν µπορώ να διαθέσω και γι’αυτό η  Ευρωπαϊκή 

Ένωση επιδοτούσε κάποια χρήµατα για να µην χάσει ο παραγωγός τα χρήµατα του 

και παρατήσει την καλλιέργεια και δεν παράγεται πλέον προϊόν. Αυτή την έννοια 

είχε η απόσυρση. Επειδή, λοιπόν, υπήρχε η τρέλα της απόσυρσης όπου παιζόταν 

πάρα πολύ  χρήµα και επειδή στα τότε Δ.Σ., όχι όµως του Βελβεντού - το Βελβεντό 

δεν είχε κάνει τρελά πράγµατα µε την απόσυρση, µιλάµε κυρίως για τον κάµπο και 

για τρελά ποσά. Άρα, επειδή στα ΔΣ των τότε σ υνεταιρισµών υπήρχαν 
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ΠΑΣΟΚτζήδες ως επί των πλείστων, είχαν τρελαθεί οι ΝεοΔηµοκράτες γιατί δεν 

είχαν κουτάλα σε αυτό το µερίδιο της απόσυρσης, δεν έσπασε ο συνεταιρισµός εδώ 

µόνο. Έσπασαν παντού. Είναι µύθος δηλαδή ότι έσπασε µόνο στο Βελβεντό. Και 

δηµιουργήθηκαν γι’ αυτό τον λόγο, για να έχουν κουτάλα στο µύθο της απόσυρσης. 

Αυτός ήταν ο λόγος και κανένας άλλος µέχρι που κάποια στιγµή η Ε.Ε. αποφάσισε 

να κόψει την απόσυρση και πολύ καλά έκανε γιατί είχε δηµιουργήσει παραγωγούς οι 

οποίοι παρήγαγαν µόνο για την απόσυρση και για τίποτα άλλο και αυτό ήταν ένα 

τεράστιο λάθος. Γι’ αυτό δεν µπορούµε να συµµαζέψουµε την Ελλάδα, τουλάχιστον 

σε αυτό το κοµµάτι τ ων νωπών προϊόντων. Τελικά, οι σ υνεταιρισµοί παρέµειναν 

χωρισµένοι γιατί µετά µπλέκονται άλλα συµφέροντα µέσα και σε αυτό το κοµµάτι 

δεν θα ήθελα να εµβαθύνω άλλο. Θα σου πω µόνο ότι έχω παρευρεθεί σε 4 

Συναντήσεις Δ.Σ. µε πρωτοβουλία του δικού µας Προέδρου για συνένωση και δεν 

µπορώ να περιγράψω το τί συνέβη, οπότε πλέον δεν πιστεύω ότι αξίζει κιόλας. Είναι 

δύσκολο πιστεύω να γίνει τώρα συνένωση, δεν ξέρω. Ένα γεγονός που  κωλύει 

σηµαντικά το θέµα της συνένωσης είναι ότι λόγω του διαφορετικού τρόπου 

συγκοµιδής το προϊόν που παράγουν οι 2 συνεταιρισµοί είναι διαφορετικό. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Για να πραγµατοποιηθεί ά µεσα συνένωση των δύο  σ υνεταιρισµών είναι λίγο 

δύσκολο γιατί επικρατούν ακόµη τα κατάλοιπα του διαχωρισµού, γιατί πριν το ‘87 

που έγινε ο  σ υνεταιρισµός Δήµητρα ήταν ένας ο σ υνεταιρισµός και ακό µη 

παλιότερα, πάλι ξεκίνησε ένας συνεταιρισµός και διασπάστηκε σε 3 µετά έγιναν 2 

και µετά ξανάγινε πάλι 1. Παρ’όλα’υτά θα  µπορούσε να υπάρξει ουσιαστικό πεδίο 

δράσης και εφ’όσον δηµιουργηθούν οι κατάλληλες συνθήκες και υπό  προϋποθέσεις  

θα πρέπει να υπάρξει κάποια στιγµή αυτή η συνεργασία, δεν ξέρω αν θα  την πω 

συνένωση αλλά πάντως να είναι µία κοινή δράση. Επειδή όµως η εµπειρία έχει δείξει 

εδώ στο Βελβεντό ότι όταν προχωρήσεις σε συνένωση  υπάρχει ο  κίνδυνος πολλές 

φορές να δηµιουργηθούν ξανά εκείνες οι προϋποθέσεις, τα αίτια και ο ι τάσεις που 

δηµιουργούν τη διάσπαση, θα πρέπει η συνένωση να γίνει µε τις σωστές 

προϋποθέσεις και να κατοχυρώνουν ότι δεν θα  ξαναπροκύψει στο µέλλον κάτι 

παρόµοιο. Υπάρχουν τρόποι και µπορεί να γίνει, το θέµα ό µως είναι να πειστούν 

κάποιοι οι οποίοι είναι στα πράγµατα και παίρνουν τις αποφάσεις και αυτοί οι ίδιοι οι 

παραγωγοί. Πάντως αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα καλό  κλίµα συνεργασίας σε 

διάφορα θέµατα που  αυτό µπορεί σιγά σιγά να είναι το γενεσσιογόνο αίτιο να 

επέλθει και το επιθυµητό αποτέλεσµα, εφ’όσον υπ άρξουν και οι κατάλληλες 

προϋποθέσεις. 
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Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Το 1987 διασπάστηκε ο συνεταιρισµός κι έγιναν 2 συνεταιρισµοί. Δεν τα ξέρω και 

καλά µπορεί να κάνω και λάθος αλλά  φαντάζοµαι ότι αυτή είναι η  κοινή εκτίµηση: 

ότι συνέβη λόγω κο µµατικών επιλογών που  είναι αυτό δυστυχώς που  συµβαίνει 

συνήθως µε τα κόµµατα και το βλέπουµε και σήµερα, κι έτσι διασπάστηκε και έγινε 

ένας άλλος συνεταιρισµός. Ενώ τα πράγµατα έχουν ηρεµήσει όπως γενικότερα στην 

Ελλάδα, δεν παύει να είναι ένα µειονέκτηµα για το Βελβεντό ότι έχει δύο 

συνεταιρισµούς αντί για έναν. 

Εύχοµαι βέβαια να υπάρξει συνένωση. Νοµίζω ότι πολλούς ανθρώπους έχει 

απασχολήσει αυτό το θέµα και πιστεύω ότι πια απασχολεί και τους ίδιους τους 

συνεταιρισµούς, εννοώ τις διοικήσεις και τα µέλη των σ υνεταιρισµών. Κατά την 

γνώµη µου οι συνθήκες είναι πάρα πολύ ώριµες για να γίνει αυτό, δηλαδή ειδικά 

αυτήν την δοκιµασία που εµείς εδώ την περνάµε έντονα, εννοώ τον Καλλικράτη που 

εκτός από την κρίση την εθνική που βιώνουµε σαν Έλληνες πολίτες έχουµε και την 

άλλη κρίση την αυτοδιοικητική. Πιστεύω ότι είναι η  κατάλληλη περίοδος για να 

αναπτυχθούν κάποιες πρωτοβουλίες από  τα µέλη των Διοικήσεων κυρίως, αλλά και 

από άλλους συνέταιρους παραγωγούς προς την κατεύθυνση αυτή. Νοµίζω ότι είναι 

τεχνικά τα ζητήµατα που  έχουν να λύσουν δηλαδή τί θα γίνει µε τις περιουσίες, µε 

τις µερίδες, τα υλικά κ.λ.π. και πώς θα γίνονται κάποια πράγµατα, αλλά νοµίζω ότι 

είναι λεπτοµέρειες τα περιουσιακά στοιχεία. Νοµίζω ότι έχουν αντιληφθεί και οι δύο 

συνεταιρισµοί και το ξέρουν καλά ότι είναι προς το συµφέρον τους αυτό γιατί νοµίζω 

ότι αντιλαµβανόµαστε όλοι τί θα  πει «η ισχύς εν τη ενώση». Λοιπόν, όλοι για έναν 

και ένας για όλους, νοµίζω ότι αυτό το συνεταιριστικό σύνθηµα είναι το βασικότερο 

και πρέπει να ενωθούν. Εγώ προσωπικά θα προσπαθήσω µε ό,τι δυνάµεις έχω αλλά 

και µε άλλους ανθρώπους που  συµφωνούµε να γίνει αυτή η  συνένωση. Νοµίζω ότι 

δεν υπάρχει κάποιος λόγος να υφίσταται καν, ειδικά µετά από αυτήν την κρίση την 

πολύπλευρη και την πολιτική η οποία ήταν αποκαλυπτική για όλους µας, το τί ρόλο 

παίζουν τα κόµµατα. Αυτό θέλω να πω και δεν κρύβοµαι. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συ µβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Κάπου κοντά στο ’85, ενώ ο σ υνεταιρισµός ήταν ένας, χωρίστηκε και έγιναν 2 

συνεταιρισµοί. Μπήκαν µέσα τα κοµµατικά µικρόβια. Ήτανε µία περίεργη δεκαετία 

τότε εκείνη. Οι µεν προσπαθούσαν να εδραιωθούν στην εξουσία τότε µε τον Ανδρέα 

Παπανδρέου, οι άλλοι δεν δέχονταν να χαθεί η εξουσία από αυτούς και υπήρχε µία 

κόντρα. Υπήρχε µία κόντρα τότε γενικά και αυτό το ξέρουµε. Οι πολιτικάντηδες 

τότε, γιατί εγώ δεν θεωρώ ότι έχουµε πολιτικούς στην Ελλάδα, εφάρµοζαν τότε της 
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βασίλισσας Ελισάβετ το “Διαίρει και βασίλευε” και δυστυχώς µε αυτό πορευόµαστε 

µέχρι τώρα στην Ελλάδα και γι’ αυτό έχουµε αυτή τη κατάντια που έχουµε, γιατί ο 

έλληνας, όσο κι αν υπερηφανευόµαστε, δεν έχει µυαλό και είναι επιρρεπής σε τέτοια 

πολιτικά ζητήµατα. Ισχύει το δικό µου το κόµµα και το δικό σου το κόµµα, λες και 

έχουµε µετοχές εµείς σε κάποιο κόµµα. Τα συµφέροντα είναι κοινά για όλους τους 

έλληνες και αν αυτό το δει ο έλληνας και το καταλάβει θα πάµε µπροστά, αν δεν το 

δει τότε δυστυχώς δεν κάνουµε τίποτα.  

Ενώ, λοιπόν, παλιότερα υπήρχαν 2-3 Κοινοπραξίες κάποια στιγµή αυτές ενώθηκαν 

και δηµιούργησαν έναν σ υνεταιρισµό τον ΑΣΕΠΟΠ ο  οποίος κράτησε 7-8 χρόνια 

και µετά υπήρξε η διάσπαση που έγινε ο  ΔΗΜΗΤΡΑ. Ο ΑΣΕΠΟΠ κράτησε πιο 

πολλά µέλη, στην διαίρεση τότε ήταν τετραπλάσιος σε δυναµικό απ ’ότι ο 

ΔΗΜΗΤΡΑ και σιγά σιγά ο ΔΗΜΗΤΡΑ έφτιαξε τις εγκαταστάσεις του, ανεβαίνει 

και µε προοπτική να ισορροπήσουν σε δυναµικό τα επόµενα 2 χρόνια, ίσως ο 

ΔΗΜΗΤΡΑ να έχει και περισσότερα κιλά.  

Η συνένωση είναι µία “απαγορευτική” λέξη. Αυτό δεν το λέω αρνητικά, απλά αυτή 

τη λέξη την χρησιµοποιούν οι πολιτικάντηδες για να αντλήσουν ψήφους. Για εµένα η 

συνένωση αν είναι να γίνει, προσωπικά το επιθυµώ, θα πρέπει να είναι καρπός µιας 

καλής συνεργασίας για να µην έχουµε ξανά τα προηγούµενα αποτελέσµατα, δηλαδή 

να µην έχουµε πάλι διάσπαση διότι όταν δεν έχουν συνεργασία τα µέλη µεταξύ τους 

είναι σίγουρο ότι µε την πρώτη ευκαιρία θα διασπαστούν πάλι. Άρα πρώτα θα πρέπει 

να ζυµωθεί η συνεργασία για να δούµε ότι µπορούµε να συνεργαστούµε, και 

επιβάλλεται κιόλας να συνεργαστούµε, και µετά η συνένωση θα έρθει από µόνη της. 

Ήδη καταβάλλονται προσπάθειες και από τις 2 πλευρές για συνεργασία. 

Η διάσπαση ήταν ένα επίτευγµα κοµµατικό αλλά το καρπώθηκαν οι έµποροι γιατί 

όταν διαιρείς κάτι είναι πιο εύκολο να κάνεις κτήµα και τα δύο κοµµάτια.  Εµείς εδώ 

στο Βελβεντό όχι ότι είµαστε η  κορυφή αλλά βγάζουµε ένα πολύ καλό προϊόν, από 

τα καλύτερα στην Ελλάδα αλλά και πανευρωπαϊκά. Όταν, λοιπόν, βγάζεις ένα 

προϊόν εάν πήγαινες στις αγορές δυναµικά και ενιαία θα είχες καλύτερα 

αποτελέσµατα. Όταν είσαι διαιρεµένος στις αγορές οι έµποροι το εκµεταλλεύονται 

αυτό και σπάνε τις τιµές. Εάν, λοιπόν, ήµασταν ενωµένοι θα είχαµε άλλη βαρύτητα 

στις αγορές. Επίσης, αν ήµασταν ενωµένοι αντί να αγοράζουµε τα είδη συσκευασίας 

θα µπορούσαµε να τα φτιάχνουµε µόνοι µας και µε αυτόν τον τρόπο θα γλιτώναµε 

χρήµατα και θα δίναµε και δουλειά σε κόσµο. Όταν είσαι µεγάλος λειτουργείς 

διαφορετικά. Βέβαια, το γεγονός αυτό εγκυµονεί και κινδύνους γιατί θα πρέπει να 

πετάς στις περιόδους κρίσης της αγοράς, δηλαδή όταν υπάρχει πληθώρα προϊόντων 

στην αγορά θα πρέπει να έχεις και καλή διαχείριση. Η συνεργασία και ο όγκος του 

προϊόντος δεν έχει µόνο θετικά αλλά και αρνητικά.  
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Ο λόγος που διασπάστηκε τότε ο συνεταιρισµός, δηλαδή τα κοµµατικά θέµατα πλέον 

δεν υφίστανται αλλά στο µέλλον δεν ξέρω που  θα µας καταντήσουν. Οι λόγοι που 

κωλύουν αυτή τη στιγµή την συνένωση ίσως να είναι και εγωιστικοί. Μπορεί να 

φαίνεται περίεργο αλλά σε µικρές κοινωνίες το συναντάς αυτό: εσείς κι εµείς.  

Επίσης, τότε µε την διάσπαση των σ υνεταιρισµών υπήρχε και κοινωνικός 

αντίκτυπος. Δηλαδή τότε είχε χωριστεί η  κοινωνία στα 2. Ήµουν µικρός εγώ τότε 

αλλά το έβλεπα: σε άλλα καφενεία οι µεν και σε άλλα οι δε. Τόσο πολύ δηλαδή, 

αλλά ξεπεράστηκε. Αυτός ο διαχωρισµός που είχε τότε το χωριό, εγώ και πάλι ρίχνω 

την ευθύνη στα κόµµατα. Αυτοί ήταν που συντηρούσαν τον διχασµό αυτόν γιατί 

µέσα από αυτόν αντλούσαν ψήφους. Ο ένας ερχόταν στον έναν σ υνεταιρισµό κι 

έλεγε θα σας κάνω “αυτό” και αντλούσε ψήφους και µετά πήγαινε στον άλλον και 

έλεγε θα σας κάνω “εκείνο” και αντλούσε ψήφους κι από εκεί. Συντηρούσαν την 

εικόνα της συνένωσης και καρπώνονταν και από εκεί. Ήταν µία εποχή περίεργη και 

δύσκολη και µακάρι να µην έρθει ποτέ ξανά. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Η διάσπαση του συνεταιρισµού θεωρητικά έγινε για πολιτικούς λόγους. Αυτή είναι η 

εκδοχή που έχω ακούσει κι εγώ και όλοι της ηλικίας µου. Το τί πραγµατικά συνέβη 

κανείς δεν το ξέρει, απλά  ήταν µία δεκαετία που  τα κοµµατικά ήταν αρκετά έντονα 

και έπαιζαν µεγάλο ρόλο  στα πάντα και στην καθηµερινή µας ζωή: µπλε – πράσινα 

καφενεία, µπλε – πράσινοι συνεταιρισµοί, είναι κάτι που  έγινε σε όλη την Ελλάδα. 

Απλά εµείς είµαστε και τυχεροί που µείναµε µε δύο γιατί αλλού έγιναν και 4 και 5 

συνεταιρισµοί, δηλαδή ο καθένας σήκωνε το δικό του λάβαρο κι έκανε συνεταιρισµό 

εκείνη την δεκαετία. Εδώ τουλάχιστον κρατήθηκαν 2.  

Ο διαχωρισµός φυσικά είχε και επιπτώσεις. Καταρχήν αποδυναµώνεται το προϊόν, 

δηλαδή αν υπήρχε ένα µαγαζί στο Β ελβεντό θα ήταν πολύ καλύτερα 

διαπραγµατευτικά. Δεν µιλάµε πλέον για την κοινωνική συνοχή του κόσµου που όλο 

αυτό είχε δηµιουργήσει προβλήµατα και υπάρχουν ακόµη και τώρα, υπάρχει δηλαδή 

κόσµος που  αντιµετωπίζει κάποιους µε καχυποψία και λένε “αυτοί είναι οι άλλοι”. 

Υπάρχει ακόµα αυτό από µεγαλύτερες ηλικίες, αυτές οι ηλικίες δεν ξεχνάνε. Οι 

ηλικίες που  τα έκαναν όλα αυτά και που  τα βίωσαν δεν ξεχνάνε εύκολα. Μπορεί 

βέβαια να έχει περάσει το µίσος που  υπήρχε τότε, η  έντονη αντιπαλότητα και 

διαµάχη αλλά και πάλι υπάρχει. Το σηµαντικότερο πρόβλη µα που  δη µιουργήθηκε 

τότε ήταν ότι δηµιούργησε πρόβληµα µέσα σε µία κοινωνία, δηλαδή χωρίστηκε ένα 

χωριό – “αυτοί” και οι “άλλοι” ήταν µόνιµα. Αυτό ήταν έντονο µέχρι και τα τέλη της 

δεκαετίας του ’90, φυσικά τα πρώτα χρόνια γίνονταν φοβερά πράγµατα, απλά µέσα 
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στη δεκαετία του ’90 άρχισε να χαλαρώνει όλο αυτό. Τα τελευταία χρόνια 

αντιµετωπίζεται σαν κάτι που υπάρχει, δηλαδή  υπάρχουν 2 σ υνεταιρισµοί και 

τελείωσε. 

Όλοι ξέρουµε ότι κάποια στιγµή πρέπει να γίνει ένας και γίνονται προσπάθειες αλλά 

τα πράγµατα είναι δύσκολα γιατί υπάρχουν ακόµα άνθρωποι που δεν θέλουν, είναι 

άνθρωποι που λένε ότι εµείς πήγαµε και κάναµε αυτό και δεν το πουλάµε. Θεωρούν, 

λοιπόν, ότι έχτισαν µία περιουσία που το βλέπουν σαν το σπίτι τους και δεν θέλουν 

να το ξεπουλήσουν. Όµως, φτάσαµε σε κάποια χρόνια που δεν πρέπει να υπάρχουν 2 

συνεταιρισµοί. Η αγορά το επιτάσσει αυτό γιατί δεν µπορεί να έρχεται εδώ 

συνεργάτης και να υπάρχει ανταγωνιστής δίπλα, θα πρέπει να υπάρχει ένας που να 

διαπραγµατεύεται, δηλαδή µία οµάδα να υπάρχει και να είµαστε και οι 2 µαζί.  

Εάν το όλο θέµα το προσεγγίσεις από ψυχολογικής άποψης, υπάρχουν 2 κοµµάτια. 

Καταρχήν, όλα αυτά τα γεγονότα εγώ δεν τα έζησα, τα γνωρίζω από διηγήσεις αλλά 

περνώντας τα χρόνια και κουβεντιάζοντας µε µεγάλους ανθρώπους που τα έζησαν 

όλα αυτά συνειδητοποίησα ότι ίσως δεν ήταν απλά κοµµατικά τα θέµατα. Δεν µπορώ 

αυτή τη στιγµή να πω κάτι µε σιγουριά και να το αποδείξω αλλά µπορεί να ήταν 

ακόµα και προσωπικές κόντρες κάποιων ανθρώπων που  απλά τότε βρήκαν  έδαφος 

εκείνη την εποχή µε τα κοµµατικά. Δεν µπορεί για παράδειγµα να υπάρχουν 

παραγωγοί που  να “µισούν” ο  ένας τον άλλον για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Να 

θεωρεί δηλαδή εχθρό του τον απέναντι ενώ οι ηγεσίες των 2 συνεταιρισµών τότε να 

είναι µαζί και να είναι µαζί κάθε βράδυ έξω.  Αυτό πάει να πει ότι εδώ στο Βελβεντό 

το “Διαίρει και βασίλευε” λειτούργησε πάρα πολύ καλά. Όχι µόνο σ’εµάς βέβαια 

αλλά σε όλη την Ελλάδα. Διαιρέθηκε το µαγαζί και έγιναν 2 και λειτουργούσε σαν 

αντίδωρο ο  ένας για τον άλλον για να επιβιώνουν. Επιβίωσε σε µία εύκολη 

κατάσταση γιατί τότε τα χρόνια ήταν εύκολα, ’80-’90, ήταν δηλαδή χρονιές που δεν 

υπήρχαν δυσκολίες της αγοράς και δεν υπήρξε ο  φόβος για το τί θα  γίνουν τα 

προϊόντα. Φτάνουµε όµως τώρα σε µία κατάσταση που  θα  πρέπει να διαχειριστούν 

τα πάντα όσο γίνεται καλύτερα µε όσο το δυνατόν λιγότερα έξοδα για να µπορέσει ο 

παραγωγός να πάρει περισσότερα λεφτά προκειµένου να επιβιώσει. Γι’αυτό και όλοι 

το σκεφτόµαστε και προβληµατιζόµαστε και λέµε: γιατί να γίνει αυτό τότε;; 

Έχουν γίνει, λοιπόν, προσπάθειες για συνένωση αλλά δεν έχουν καρποφορήσει 

δυστυχώς. Ο λόγος που  δεν έχει γίνει αυτό είναι γιατί υπάρχει φόβος. Υπάρχουν 

βέβαια και κάποια παλιά κατάλοιπα αλλά  αυτά αρχίζουν να χάνονται. Το 

απελπιστικό, και όντως είναι απελπισία αυτό το πράγµα, είναι ότι υπάρχουν νέοι 

άνθρωποι που  τους έχει κυριέψει ο  φόβος. Φοβούνται για το τί θα γίνει µετά και 

µήπως τους πετάξει ο ΑΣΕΠΟΠ έξω, γιατί ό,τι και να γίνει ο ΔΗΜΗΤΡΑ είναι το 

1/3 από τον ΑΣΕΠΟΠ και στην ουσία θα γίνει κάτι σαν απορρόφηση. Δεν µπορεί να 



 
 

	   263	  

γίνει διαφορετικά, επιχειρήσεις είµαστε. Έτσι, µία επιχείρηση σαν την δική µας, που 

δεν χρωστάει τίποτα και είναι υγιής  δεν µπορεί να συγχωνευθεί έτσι απλά µε µία 

επιχείρηση που δεν έχει τόσο καλή πορεία. Στην ουσία γίνεται κάτι σαν απορρόφηση 

και αρχίζουν να φοβούνται. Έχουν φοβικές µεθόδους κι αυτόν τον φόβο δεν τους τον 

βγάζεις εύκολα, ότι διαπίστευση κι αν τους δώσεις. Πάντα υπάρχει στο πίσω µέρος 

τους µυαλού τους αυτό το πράγµα. Επίσης, είναι πιθανό να είναι κάποιοι που δεν τον 

θέλουν γιατί κρατάνε το δικό τους µπαϊράκι, είτε σαν παραγωγοί είτε σαν υπάλληλοι. 

Γιατί εάν το δεις σφαιρικά οποιοσδήποτε υπάλληλος είναι λογικό να φοβάται αφού 

θα αναρωτιέται τί θα γίνει από εκεί και µετά. Φοβούνται το επόµενο βήµα και η 

αλήθεια είναι ότι ο  ΔΗΜΗΤΡΑ είναι γενικά πιο συντηρητικός σε όλα: στην 

καθηµερινότητα και στις κινήσεις του στην αγορά. Κάποτε τα δεδοµένα της αγοράς 

άλλαζαν κάθε 10-15 χρόνια και υπήρχε µία µονοτονία. Τώρα αλλάζουν κάθε χρόνο: 

από τον τρόπο που συσκευάζεις µέχρι και τις κινήσεις προώθησης και εµπορίας που 

θα κάνεις. Έτσι όπως είναι τα πράγµατα εάν παραµείνεις στάσιµος έχεις τελειώσει. 

Έαν κάνεις ένα γκάλοπ στο Νοµό Πέλλας θα δ εις ότι δεν µιλάνε καθόλου για 

συνεταιρισµό γιατί δεν υπάρχει ούτε ένας, που κάποτε ήταν δύναµη µε την 10πλάσια 

ποσότητα από  την δική µας. Στην Ηµαθία ισχύει το ίδιο, όσοι δεν ακολούθησαν τα 

τελευταία 10-15 χρόνια τις αλλαγές τελείωσαν. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Την διάσπαση του σ υνεταιρισµού την έζησα από  µέσα και θα  σου πω και την 

προσωπική µου εκτίµηση. Στην ουσία η κόντρα ήταν προσωπική, κοµµατικό ήταν το 

ένδυµα γιατί έπρεπε κάποιο ένδυµα να βάλουν. Πιστεύω ότι ξεκινούσε από 2-3 

άτοµα, τα οποία τύχαινε να είναι και στον ίδιο κοµµατικό χώρο. Βέβαια τότε ήταν 

έντονα τα µίση και τα κοµµατικά πάθη αλλά  παρότι υπήρχαν µπλε κ αι πράσινα 

καφενεία, µέσα στον σ υνεταιρισµό, που  κι εκεί µπορεί να ήταν ΠΑΣΟΚ και ΝΔ, 

στον στόχο που έβαζαν δεν έβαζαν τον στόχο του κόµµατος ούτε οι µεν ούτε οι δε 

αλλά έβαζαν τον στόχο του σ υνεταιρισµού άσχετα αν ήθελαν να είναι αυτοί 

κουµανταδόροι. Για παράδειγµα µπορεί να ήθελαν να λένε τα επιτεύγµατα του 

ΠΑΣΟΚ σε σχέση µε τους συνεταιρισµούς αλλά ο  στόχος του Συµβουλίου και του 

Προέδρου ήταν το κέρδος του συνεταιρισµού. Αυτοί θα  αξιοποιούσαν το ΠΑΣΟΚ 

για κέρδος του συνεταιρισµού και αντίστοιχα αν κέρδιζε η ΝΔ θα αξιοποιούσε τη ΝΔ 

για κέρδος του συνεταιρισµού. Απλά για να τραβήξεις κόσµο βάζεις το ένδυµα του 

κόµµατος. Τότε το ΠΑΣΟΚ ήταν κυρίαρχη δύναµη και κέρδιζε τους φορείς και τους 

συνεταιρισµούς. Η ΝΔ ίδρυε δεύτερους αγροτικούς συλλόγους. Εδώ δεν είχε λόγο 

ύπαρξης ο αγροτικός σύλλογος, υπήρχε ο αγροτικός σύλλογος αλλά τα κάλυπτε όλα 

ο σ υνεταιρισµός, δηλαδή και τον συνδικαλισµό ερχόταν να τον παίξει ο 
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συνεταιρισµός. Οπότε εκµεταλλεύτηκαν κάποιες καταστάσεις και κάποιοι έβαλαν το 

πολιτικό ένδυµα: είπαν “δεν κερδίσαµε τις εκλογές..θα φύγουµε..να δού µε τί θα 

κάνουν αυτοί που  κερδίζουν τις εκλογές”. Έφυγαν κάποιοι, δεν έφυγαν όλοι οι 

δεξιοί, 80 άτοµα έφυγαν ουσιαστικά τότε και στον ΑΣΕΠΟΠ µέσα δεν ήταν 80 

δεξιοί – ήταν πολύ π ερισσότεροι, κάποιοι δεν ακολούθησαν γιατί είχαν ήδη 

στρωµένο τραπέζι κι έκαναν τόσα χρόνια για να στήσουν αυτόν τον συνεταιρισµό, 

γιατί να έφευγαν για να ξαναρχίσουν από την αρχή; Σε αυτούς που έφυγαν η ιδέα του 

συνεταιρισµού ήταν καρφωµένη αλλά για οποιονδήποτε λόγο και αν έφυγαν  στο 

τέλος ίδρυσαν έναν συνεταιρισµό στα ίδια πρότυπα. 

Αυτά δεν ήταν παλιά θέµατα, για να πεις ότι αυτή η ιδέα µπορεί να δουλευόταν 

καιρό, ήταν θέµατα των τελευταίων ετών. Αν οι άλλοι κέρδιζαν τις εκλογές και 

ξέµεναν αυτοί πίσω..αυτή ήταν η  αφορµή. Τότε υπήρχε και ενιαίο ψηφοδέλτιο που 

µπορούσες να τους πάρεις όλους πακέτο. Ήταν πικρό βέβαια για τον οποιονδήποτε 

να βρεθεί έξω από την διοίκηση του συνεταιρισµού. Τότε αυτοί που έφυγαν έκαναν 

το εξής: έκαναν διάφορες µαζώξεις και συζητούσαν το θέµα των εκλογών, έλεγαν 

π.χ.: “γιατί χάσαµε τις εκλογές; Να γίνουν ξανά εκλογές! Συζητούσαν κι  έλεγαν κι 

έλεγαν..”να κάνουµε σ υνεταιρισµό αν είναι! Γιατί να µας εκµεταλλεύεται πάλι ο 

συνεταιρισµός;” Κατά την γνώµη µου ήταν κουτά αυτά που  έλεγαν, δηλαδή έλεγαν 

ότι θα κάνουν µόνοι τους δικό τους σ υνεταιρισµό και δεν θα  χρειάζονται τίποτα, 

ούτε υπαλλήλους, ούτε εξοπλισµό τίποτα – µόνοι τους θα κουβαλούσαν, µόνοι τους 

θα πουλούσαν, δεν θα είχαν τα έξοδα που έχει ο συνεταιρισµός και θα καρπώνονται 

εκείνοι τα κέρδη. Δεν γίνεται αυτό. Μαζεύτηκαν κάµποσες φορές και για να κάνουν 

καταστατικό έπρεπε να µαζέψουν υπογραφές. Τότε υπέγραψαν οι πάντες, π.χ: η µάνα 

µου, ο πατέρας µου, ο η θεία µου, ο γιος µου που σπούδαζε στην Αθήνα, η κόρη µου 

που ήταν στην Αµερική κ .α. . Τελοσπάντων, µαζεύτηκαν οι υπογραφές για να 

δηµιουργηθεί και ήρθαν µετά κι έκαναν αίτηση διαγραφής από τον ΑΣΕΠΟΠ, γιατί 

αυτοί που  ήταν γραµµένοι στον συνεταιρισµό δεν µπορούσαν να είναι ταυτόχρονα 

µέλη, οπότε έγραψαν τα υπόλοιπα µέλη της οικογένειας και αυτοί έκαναν αίτηση 

διαγραφής διότι οι διαγραφές στον συνεταιρισµό γίνονται στο τέλος του χρόνου. Ο 

συνεταιρισµός ιδρυόταν αρχές καλοκαιριού και δεν µπορούσαν να είναι κι εδώ κι 

εκεί. Κάπως έτσι ήταν τα γεγονότα αλλά εγώ πιστεύω ότι η ουσία ήταν αλλού, 

ξεκίνησε από αλλού. Βέβαια αυτό µπορεί να µην το παραδεχτούν κάποιοι αλλά αυτή 

είναι η δική µου εκτίµηση που και κάποιοι άλλοι την ενστερνίζονται και τα λέω και 

σαν τρίτος γιατί εγώ δεν είχα εµπλοκή σε αυτά. Από τότε που µπήκα στον 

συνεταιρισµό µέχρι και που  έφυγα η  αρχή µου ήταν ότι η  διοίκηση είναι διοίκηση 

και οφείλεις να συνεργαστείς µαζί τους, δεν υπάρχει κανένας λόγος να εµπλακείς σε 

εκλογές κ.λ.π. και αυτό είναι κάτι που δεν αφορά πολιτικές πεποιθήσεις. 
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Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Ήτανε ένας ο σ υνεταιρισµός και ύστερα επήλθε ο  χωρισµός και δηµιουργήθηκε 

άλλος ένας σ υνεταιρισµός: ο  Δήµητρα. Τότε τον ίδιο µήνα έγιναν γύρω στις 50 

Δήµητρες. Τότε ο Μητσοτάκης ήθελε να ελέγξει το σ υνεταιριστικό κίνηµα και 

ίδρυσαν παντού σ υνεταιρισµούς οι οποίοι ήταν κ αθαρά δεξιοί, δηλαδή από  όλους 

του συνεταιρισµούς είχε δοθεί γραµµή από το Κόµµα και έγιναν Δήµητρες. Εάν πάτε 

στα χωριά εδώ γύρω σε όλα υπάρχουν.  

Στην ουσία, τότε έγιναν εκλογές και υπήρχε ενιαίο ψηφοδέλτιο και τότε βγήκαν οι 

περισσότεροι κέντρο και αριστερά. Εντάξει δεν ήταν και αυτός ο λόγος που έγινε η 

διάσπαση, δηλαδή τα στελέχη τη ΝΔ που ήταν µέσα.  

Νοµίζω ότι τώρα έχουν πάψει αυτά τα κοµµατικά, έχουν λιώσει οι κοµµατικοί πάγοι 

γιατί παλιά είχαµε και τα καφενεία αλλά νοµίζω πώς τώρα η νεολαία δεν κινείται σε 

αυτήν την γραµµή. Τώρα δεν νοµίζω ότι υπάρχουν πια κατάλοιπα από την διάσπαση. 

Ο ΑΣΕΠΟΠ αν έβγαζε 3 έδρες για εκπροσώπους έβγαιναν 3 από το ΠΑΣΟΚ ή 2 από 

το ΚΚΕ, οπότε δεν είχαν αντιπροσώπους.  

Αυτό δεν είναι τυχαίο, σε όλη την Ελλάδα έγινε αυτή η  Δήµητρα και εντάξει δεν 

είναι καλό για τον τόπο γιατί όταν διακινείς ένα προϊόν και υπάρχει ανταγωνισµός 

µέσα στον ίδιο χώρο τότε σε µία κακή χρονιά που το ροδάκινο δεν περπατάει ο 

έµπορας θα σε χτυπήσει και αυτό είναι που θέλει να κάνει στην ουσία, ζητάει την 

διάσπαση ενώ όταν είσαι ενωµένος δεν µπορεί να σε χτυπήσει.  

Αυτή η διάσπαση είχε και αντίκτυπο στην κοινωνική συνοχή του Βελβεντού. Για 

παράδειγµα ακούς να λένε: εµείς στον Δήµητρα πήραµε τόσο το κιλό..δηλαδή 

υπήρχε αυτός ο ανταγωνισµός και ακόµα υπάρχει στα σκληρά µέλη που το µόνο που 

σκέφτονται είναι αν πήρε ο ΑΣΕΠΟΠ ή  ο Δήµητρα και το αντίθετο. Αν πήραν 

περισσότερα λεφτά το κιλό, αν έγινε καλύτερη διαχείριση, αν πούλησαν καλύτερα, 

αν είχαν καλύτερο προϊόν. Άρα υπάρχει ανταγωνισµός και αυτός ο ανταγωνισµός δεν 

είναι καλός ανταγωνισµός είναι ο κακός ανταγωνισµός. Τώρα εκεί µέσα υπάρχουν 

και συµφέροντα, για να τα πούµε κι αυτά. Για παράδειγµα ο  άλλος εκεί µέσα είναι 

Πρόεδρος, είναι διευθυντής ή είναι λογιστής δηλαδή υπάρχει ένα µόνιµο προσωπικό 

που πλ ηρώνεται από  τον Δήµητρα ή  τον ΑΣΕΠΟΠ. Υπάρχει δηλαδή και ο 

ατοµισµός, το προσωπικό συµφέρον.  

Εγώ όµως πιστεύω ότι θα γίνει συγχώνευση, πιστεύω δηλαδή ότι τα νέα παιδιά θα το 

επιτύχουν γιατί ασχολούνται πολλά νέα παιδιά µε την αγροτική παραγωγή λόγω της 

κρίσης. Σαν δηµότης Βελβεντού πιστεύω ότι το καλύτερο είναι να γίνει συνένωση 

των 2 συνεταιρισµών, τουλάχιστον να ξεκινήσουν κάποιες συνεργασίες – για 

παράδειγµα να έχουν τα ίδια φάρµακα ή  πιστεύω ότι ακό µη και στις πωλήσεις 
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µπορούν να συνεργαστούν για να αντιµετωπίσουν τους ε µπόρους από κοινού, να 

ορίζουν δηλαδή τις ίδιες αγορές. Έτσι, πιστεύω ότι θα σπάσουν σιγά σιγά τα ατοµικά 

συµφέροντα και πιστεύω ότι οι νέοι θα έχουν καλύτερα αποτελέσµατα, επιβάλλεται 

αυτό. Για παράδειγµα σε µία κακή χρονιά ερχόταν ο έµπορας και πήγαινε στον έναν 

και στον άλλον σ υνεταιρισµό κι έκανε παζάρια και η  ζηµιά αυτή ήταν για την 

κοινωνία του Βελβεντού. Στην ουσία ο  σκοπός των εµπόρων είναι να µη υπάρχουν 

συνεταιρισµοί. 

Ο ΑΣΕΠΟΠ και ο Δήµητρα έχουν συνεργασίες και µε άλλους συνεταιρισµούς που 

είναι υγιείς στην Βέροια κι έχουν κάνει και Κοινοπραξία. Γι’αυτό ελπίζω ότι κι εδώ 

θα συνεργαστούµε και νοµίζω ότι τώρα τα πράγµατα είναι πιο ευνοϊκά. Έχει σπάσει 

πλέον το κοµµατικό και ο κόσµος είδε ότι το ατοµικό συµφέρον δεν βγάζει πουθενά. 

Όλοι µαζί µπορούµε να καταφέρουµε πολλά, ο ένας δεν µπορεί να κάνει τίποτα. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Η διάσπαση του σ υνεταιρισµού ήταν µεγάλο λάθος, τουλάχιστον αυτή είναι η 

προσωπική µου άποψη. Ήταν µεγάλο λάθος που χωρίσανε αλλά αυτό έγινε πριν 25-

30 χρόνια, τώρα από  εδώ και πέρα υπάρχουν 2 επιχειρήσεις οι οποίες λειτουργούν 

σαν ξεχωριστές επιχειρήσεις στην ιδιωτική αγορά. 

Ο λόγος που χώρισαν πιστεύω ότι ήταν τελείως κοµµατικός. Ήταν κοµµατικός κι αν 

προχωρήσεις και λίγο παραπέρα µπορεί να δεις και κάποια προσωπικά συµφέροντα 

κάποιων ατόµων – ορισµένων ατόµων που ήταν τότε µέσα στις διοικήσεις. Αυτό και 

τίποτε άλλο, δηλαδή ο παραγωγός ο οποίος καλλιεργούσε κάποια προϊόντα και 

παρέδιδε στον σ υνεταιρισµό – ο απλός παραγωγός - δεν νο µίζω ότι είχε κανένα 

όφελος ή κέρδος από όλη αυτήν την ιστορία.  

Για κάποια χρόνια ανάµεσα στους 2 συνεταιρισµούς υπήρχε µία ανταγωνιστικότητα 

µέσα στην ίδια κοινωνία του Βελβεντού όπου προσπαθούσαν να επιτύχουν 

καλύτερες τιµές για τον ίδιο τον παραγωγό, δηλαδή να µειώσουν το κόστος για να 

βγάλει έστω και µία δραχµή παραπάνω εκκαθάριση ο  ένας από  τον άλλον. Σαν 

σύνολο, όµως για να µπεις µέσα στις µεγάλες αγορές πιστεύω ότι είχε χάσιµο στο να 

είναι 2 επιχειρήσεις γιατί όταν υπάρχουν 2 επιχειρήσεις µέσα σε µία µικρή κοινωνία 

του Βελβεντού πιστεύω ότι ο κάθε έµπορας είτε του εσωτερικού είτε του εξωτερικού 

µπορεί να το εκµεταλλευτεί. Για παράδειγµα θα πάει στον έναν σ υνεταιρισµό θα 

ρωτήσει πόσο πουλάει, θα πάρει µία τιµή και µετά θα πάει στον άλλον συνεταιρισµό 

και θα  κάνει κι εκεί παζάρια και θα  υπάρχει εκµετάλλευση και ζηµία, ειδικά σε 

περιόδους που  δεν περπατάει ο  συνεταιρισµός. Από εκεί και πέρα όσο µεγαλύτερος 

είσαι τόσο πιο καλά ελίσσεσαι τουλάχιστον στην εξωτερική αγορά. 
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Η διάσπαση του σ υνεταιρισµού επίδρασε και στην συνοχή του Βελβεντού, 

τουλάχιστον µέχρι κάποια χρόνια. Σιγά σιγά βέβαια αυτό ξεπεράστηκε και τώρα 

στον Δήµητρα βλέπω παραγωγούς που ήρθαν από τον ΑΣΕΠΟΠ πριν 2 χρόνια σε 

εµάς. Έχει ξεπεραστεί δηλαδή, αλλά τα πρώτα 10 χρόνια υπήρχε µεγάλη κόντρα το 

οποίο δεν ωφέλησε πουθενά, περισσότερο ζηµιά έκανε παρά ο,τιδήποτε άλλο. 

Για να γίνει µία συνένωση αυτή τη στιγµή µε την υποδοµή που έχουν οι 2 

συνεταιρισµοί πρέπει να ξεπεραστούν πολλοί παράγοντες. Δεν είναι κάτι απλό, 

δηλαδή πρέπει να δεις ο κάθε συνεταιρισµός τί υποχρεώσεις έχει και τί υποδοµή έχει, 

που αυτό δεν το ξέρουµε. Για τον Δήµητρα γνωρίζω αλλά  για τον ΑΣΕΠΟΠ δεν 

ξέρω τί υποχρεώσεις έχει, για παράδειγµα σε δάνεια κ.λ.π. αλλά και τί υποδοµή 

υπάρχει. Είναι πάρα  πολλά τα πράγµατα που  πρ έπει να ξεπεραστούν. Πάντως το 

καλό είναι ότι υπάρχει ένας είδος συνεργασίας αυτή τη στιγµή τουλάχιστον στην 

εµπορία και αυτό είναι ένα καλό πρώτο βήµα. Πρέπει, όµως, να ελεγχθούν πολλοί 

παράγοντες προς αυτήν τη κατεύθυνση και έχει πολύ  δρόµο ακόµα, δεν είναι µόνο 

θέµα των µελών για να πουν  οτι συµφωνούν, είναι πολλά θέµατα που  πρέπει να 

ελεγχθούν. Και δεν πιστεύω ότι υπάρχει ακόµα διάθεση προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Δεν υπάρχει από τους διοικούντες και από πολλά πράγµατα. Και από τα µέλη δεν 

υπάρχει απ’όλα, αφού υπάρχουν ακόµα µέσα κάποια µέλη που  δεν θέλουν, δεν έχει 

ωριµάσει ακόµα το κλίµα όπως πρέπει να ωριµάσει για να γίνει µία τέτοια κίνηση 

και δεν ξέρω αν θα ωφελήσει ή αν θα είναι χειρότερα απ’ότι είναι τώρα.   

Ίσως να υπάρχει και κάποιος φόβος γιατί και οι 2 σ υνεταιρισµοί πλέον είναι 2 

επιχειρήσεις οι οποίες λειτουργούν µε την δικιά τους υποδοµή σε δικές τους αγορές, 

δηλαδή αυτή τη στιγµή ο  καθένας έχει πιάσει το πόστο του. Οι αγορές που  έχουµε 

είναι ίδιες, δηλαδή αν µιλάµε για αγορές της Ρωσίας που κατεβάζει εκεί τα προϊόντα 

ο ΑΣΕΠΟΠ και ο  Δήµητρα, εκεί κατεβάζουν και άλλοι 10 σ υνεταιρισµοί της 

Βέροιας απλώς ο καθένας έχει το brandname του και έχει και το πελατολόγιο του και 

αυτό προσπαθεί να το εκµεταλλευτεί στο έπακρον. Τώρα το πώς θα ωφελήσει εάν 

συνενωθούν, πιστεύω ότι θα ωφελήσει σε κάποια πράγµατα και σε κάποια άλλα θα 

υπάρξει µειονέκτηµα. Θα δούµε. Είναι πράγµατα τα οποία δεν µπορείς να τα πεις µε 

βεβαιότητα ότι αν γίνουν θα έχουν και το αναµενόµενο αποτέλεσµα.  

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1  

-‐ Στον συνεταιρισµό Δήµητρα ο πατέρας µου ήταν από τα ιδρυτικά µέλη. Αρχικά ήταν 

ένας σ υνεταιρισµός και µετά για διάφορους κοµµατικούς λόγους διασπάστηκε και 

δηµιουργήθηκε η Δήµητρα. Το γεγονός αυτό έχει θετικά και αρνητικά στοιχεία.  Ο 

διαχωρισµός έγινε το ’85 που ήµουν µικρός τότε, ξέρω όµως τί έγινε. Πιο πολύ έγινε 

για κοµµατικούς λόγους αλλά µπορεί να ήταν και κάποιοι προσωπικοί λόγοι, ήταν 
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και κάποιοι που κοιτούσαν το συµφέρον τους αλλά θεωρώ ότι οι λόγοι ήταν πιο πολύ 

κοµµατικοί. Επειδή η κοινωνία του Βελβεντού είναι και κλειστή κοινωνία κοιτούσαν 

και το συµφέρον τους. Αρχικά ο  Δήµητρα ήταν σε άλλες εγκαταστάσεις κι ύστερα 

έγινε ο διαχωρισµός. Είναι τώρα 26 χρόνια που παραµένουν έτσι. Στην αρχή, είχαµε 

αρκετές οικονοµικές δυσκολίες γιατί ξεκινήσαµε από  το µηδέν, µετά αυξήθηκε η 

παραγωγή, ήρθαν και άλλα  µέλη και προς το παρόν είµαστε καλά . Βέβαια δεν 

έχουµε την δύναµη που έχει ο ΑΣΕΠΟΠ γιατί είµαστε το 1/3 από τον ΑΣΕΠΟΠ.  

Τώρα πια το φαινόµενο πολιτικοποίησης έχει αρχίσει και εξαφανίζεται, δ ηλαδή η 

επιλογή των µελών δεν γίνεται πλέον µε βάση τα πολιτικά κριτήρια, όποιος θέλει και 

πληροί τους κανόνες του καταστατικού µπορεί να έρθει.  

Παλιότερα, µέχρι και πριν µία δεκαετία υπήρχε µία αντιπαράθεση µεταξύ των 

συνεταιρισµών. Τώρα, έ χει αλλάξει αυτό και µέσα στον ΑΣΕΠΟΠ υπάρχει πολύ 

καλό Δ.Σ. µε νέους ανθρώπους κάτι που  είναι πολύ  θετικό γιατί οι νέοι είναι άλλα 

µυαλά, άλλαξαν οι καταστάσεις, άλλαξε η εµπορία, άλλαξαν τα πράγµατα.  

Πιστεύω ότι αν ήταν ένας ο συνεταιρισµός δεν θα υπήρχε αυτή η ανταγωνιστικότητα 

που υπάρχει: στην ποιότητα παραγωγής αλλά  και στο γεγονός το “να θελήσουµε 

εµείς να πάµε καλύτερα από τον ΑΣΕΠΟΠ ή να θελήσει ο ΑΣΕΠΟΠ να πάει 

καλύτερα από τον Δήµητρα”. 

Διχασµός στην κοινωνία γενικά δεν υπάρχει, εµένα ο κολλητός µου είναι στο 

συµβούλιο στον ΑΣΕΠΟΠ, δεν έχει καµία σχέση αυτό, ποτέ δεν αναφέραµε κάτι 

µόνο κάποιες συζητήσεις έχουµε κάνει. Μπορεί να έβλεπες παλιότερα ο δικός µου ο 

πατέρας να ερχόταν σε αντιπαράθεση µε τον δικό σου αλλά  τώρα δεν υπάρχουν 

αυτά. Προς το παρόν δεν έχουµε κανένα τέτοιου είδους πρόβληµα γιατί και οι 

Πρόεδροι τυχαίνει να βγαίνουν µαζί στο εξωτερικό µαζί µε κάποια άλλα άτοµα των 

Συµβουλίων, δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Ένα άλλο µειονέκτηµα είναι ότι αν ήµασταν 

σε µία κτηριακή εγκατάσταση θα είχαµε µεγάλο πρόβληµα αφενός στην υποδοµή και 

αφετέρου στην καθυστέρηση για παραλαβή. 

Πιστεύω ότι µία συνένωση είναι καλή εν µέρη γιατί για να γίνει µία συνένωση 

σ’εµάς εδώ υπάρχουν κάποια θέµατα λόγω του ότι έχουµε εντελώς διαφορετικό 

τρόπο συγκοµιδής. Παρ’όλα’υτα πιστεύω ότι θα µπορούσε να γίνει συνένωση και αν 

όχι συνένωση τότε καλύτερη συνεργασία. Για παράδειγµα θα  µπορούσαµε να 

αγοράζουµε µαζί τελάρα από  τον ίδιο προµηθευτή, θα µπορούσαµε να αγοράζουµε 

κούτες από τον ίδιο µαζί και αν προχωρούσε το θέµα της συνένωσης θα µπορούσε να 

είναι το ένα κτήριο για τελάρο και το άλλο για κλούβα, δηλαδή να έχουµε ένα 

συµβούλιο. Πιστεύω ότι µία συνένωση θα ήταν καλή γιατί θα µπορείς να παίζεις 

αλλιώς µε τους εµπόρους ενώ όταν είσαι 2 σε παίζει αλλιώς ο  έµπορας. Έρχεται ο 

έµπορας παζαρεύει, πέφτουν οι τιµές και από αυτό ζηµιώνονται όλοι οι παραγωγοί.  
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Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Από τον χωρισµό του συνεταιρισµού υπάρχουν  και υπέρ και κατά. Καλό θα ήταν να 

υπήρχε µία επιχείρηση και να ανοίγεται στις αγορές βγάζοντας ένα προϊόν. Για 

κάποιους λόγους διαφώνησαν τότε και χώρισαν. Σίγουρα ο  διαµελισµός µίας 

επιχείρησης δεν είναι ό ,τι καλύτερο, χάνεις σε δύναµη, σε αξία και σε ο,τιδήποτε 

άλλο - αλλά για κάποιους λόγους οι παλιότεροι έκριναν ότι πρέπει να χωρίσουν και 

κυρίως ήταν πολιτικοί οι λόγοι. Τώρα, από εκεί και πέρα υπάρχουν 2 επιχειρήσεις οι 

οποίες δουλεύουν ανεξάρτητα για το ίδιο προϊόν πάντα. Φυσικά ο χωρισµός του 

συνεταιρισµού δίχασε κατ’επέκταση και την κοινωνία για πολλά χρόνια αλλά δεν 

νοµίζω ότι ισχύει πια αυτό. Τώρα το να µιλάς για ένα προϊόν δηλαδή περισσότερο 

τονάζ, σίγουρα µιλάς µε περισσότερη δύναµη στην αγορά και αυτό είναι καλό. Απλά 

για να φτάσεις στο σηµείο της συνένωσης πρέπει να συγκλίνουν και οι 2 

επιχειρήσεις, δηλαδή δεν πρέπει να υπάρχουν εγωισµοί για να γίνει µία συνένωση. 

Θα πρέπει να ξεπεραστούν κάποια πράγµατα που τους διαχωρίζουν και µετά να γίνει, 

αν δεν ξεπεραστούν αυτά δεν υπάρχει κανένας λόγος να γίνει κάτι τέτοιο.  

Αυτή τη στιγµή είναι 2 ανεξάρτητες επιχειρήσεις οι οποίες δουλεύουν χωριστά. 

Τώρα αν µπορέσουν να τα βρουν για να κάνουν κάτι καλύτερο, για να φέρουν κάτι 

περισσότερο στον τόπο µας ας το κάνουν. Αν είναι να πάµε µπροστά και αυτό είναι 

το κλειδί, να το κάνουµε αλλά αν είναι να το κάνουµε για να λέµε ότι είµαστε µαζί 

και από  πίσω είµαστε χώρια τότε καλά  είµαστε κι έτσι, δεν υπάρχει κανένας λόγος. 

Να το κάνουµε µόνο για το θεαθήναι και από πίσω να υπάρχουν περισσότερα 

µαχαιρώµατα ή οτιδήποτε άλλο τότε ας µείνουµε όπως είµαστε. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2 

-‐ Το 1986 έγινε η  διάσπαση του ΑΣΕΠΟΠ όπου  τότε έφυγαν κάποιοι κι έκαναν τον 

συνεταιρισµό Δήµητρα. Αρχικά είχαν πάει σε έναν άλλον συνέταιρο ο  οποίος ήταν 

µεγάλος παραγωγός και είχε και δικό του ψυγείο, οπότε έκατσαν εκεί 1-2 χρόνια και 

µετά πήγαν κι έκαναν τις εγκαταστάσεις του Δήµητρα. Για εµένα ήταν µεγάλο λάθος 

και το λάθος ήταν που οι τότε κυβερνήσεις έδωσαν χρήµατα για να γίνει ο Δήµητρα, 

έδωσαν δάνεια, ακόµη και σε πρόγραµµα µπήκαν για να κάνουν τον συνεταιρισµό, 

τους βοήθησαν πολύ. Έπρεπε να τους πουν ότι δεν σαν δίνουµε τίποτα, να καθίσετε 

όπως είστε γιατί ο  συνεταιρισµός που  έχετε αρκεί.  Έγινε αυτή η  διάσπαση και από 

την µία πλευρά µπορώ να πω ότι υπήρχε µία διαφάνεια δηλαδή εκείνοι πήραν τόσα 

κι εµείς τόσα αλλά από την άλλη πλευρά χάσαµε πολλά χρήµατα από την Ε.Ε. . Όταν 

κόπηκαν οι αποσύρσεις, µετά το γύρισαν σε σχέδια δράσης µε έργα όπου  εάν είχες 

τζίρο 1.000.000 τότε έπαιρνες πίσω ένα ποσοστό της τάξη του 3-4%, δηλαδή 
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ανάλογα µε τον τζίρο που είχες έπαιρνες και το ανάλογο ποσοστό. Και οι δύο χάσαµε 

πολλά χρήµατα, ο ΑΣΕΠΟΠ έπαιρνε αλλά εκείνοι δεν πιστεύω να έπαιρναν γιατί 

είχαν πολύ χαµηλότερο τζίρο. Επίσης, αν είναι ένας συνεταιρισµός αλλιώς χτυπάς 

την γροθιά στο τραπέζι και αλλιώς όταν είναι 2.  

Είµαι υπέρ της συνένωσης και πολλές φορές σε συναντήσεις που έχουµε κάνει το 

είπα αλλά είναι µερικοί ακόµα και νέα παιδιά και νέοι σύµβουλοι που δεν πιστεύουν 

ή δεν θέλουν να γίνει κάτι τέτοιο. Εντωµεταξύ τώρα έχει ξεκινήσει και ένα άλλο 

αλαλούµ που  παρεξηγούνται κάποιοι από  εδώ και πάνε στον Δήµητρα και το 

αντίθετο. Εγώ αυτό που θέλω είναι να καθίσουµε κάτω, να τα συζητήσουµε και να τα 

βρούµε. Βγαίνουµε µαζί στο καφενείο, τρώµε, πίνουµε, τα χρήµατα όλα  στο 

Βελβεντό έρχονται, όλοι βελβεντινοί είµαστε, οι οικογένειες όλες εδώ είναι και όσα 

περισσότερα χρήµατα µπορούν να έρθουν για τον κόσµο του Βελβεντού είναι και το 

καλύτερο. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Όταν έγινε η διάσπαση του συνεταιρισµού ήµουν αρκετά µικρός αλλά γνωρίζω όλη 

την ιστορία και µπορώ να πω ότι ήταν ένα µεγάλο λάθος, τουλάχιστον ε µείς που 

είµαστε νεότεροι αυτό πιστεύουµε. Πιστεύουµε ότι θα ήταν καλύτερα αν ήταν ένας 

συνεταιρισµός ή  ακό µα καλύτερα να γινόταν ένας τώρα αλλά αυτό είναι λίγο 

δύσκολο γιατί έχουν αλλάξει κάποια πράγµατα. Γενικά είµαι υπέρ της συνένωσης 

αλλά οι 2 συνεταιρισµοί είναι διαφορετικοί τώρα γιατί αλλιώς πουλάει ο  ένας και 

αλλιώς ο  άλλος και λόγω του διαφορετικού τρόπου συγκοµιδής έχει αλλάξει η 

ποιότητα στο προϊόν, δηλαδή πουλάµε το ίδιο προϊόν µε διαφορετική ποιότητα. Εάν 

ήταν το ίδιο πράγµα νοµίζω ότι θα ήταν πολύ καλύτερα, θα ήµασταν ένα. Βέβαια 

ακόµη και τώρα υπάρχει πολύ έχθρα από  τους παλιότερους που  φανατίζουν και 

κάποιους νέους που για εµένα είναι λάθος αλλά αν έχεις λίγο ανοιχτό µυαλό µπορείς 

να δεις τα πράγµατα και λίγο διαφορετικά και πιστεύω ότι οι νέοι εδώ το έχουν αυτό. 

Υπάρχουν ακόµη πολλά κατάλοιπα από εκείνη την εποχή, σκέψου σε µία οικογένεια 

να είναι ο πατέρας που το έ ζησε όλο αυτό κι έφυγε από τον συνεταιρισµό και να 

είναι το παιδί στην ίδια επιχείρηση και ο ένας να προσπαθεί να πείσει τον άλλον: ο 

πατέρας να λέει ότι καλά κάναµε και φύγαµε και ο γιος να λέει ότι πρέπει να γίνουµε 

ένα. Σκέψου µόνο τί χάσµα µπορεί να υπάρχει εκεί µέσα. Σαν προοπτική βέβαια για 

το µέλλον το βλέπω να γίνεται, στην πορεία είτε το θέλουµε είτε όχι θα ενωθούµε 

αλλά τώρα πώς θα βρεθεί το καταστατικό και πώς θα το δουλέψουµε δεν ξέρω.  

Εάν υπάρξουν κατά σε κάτι τέτοιο θα είναι η εσωτερική φαγωµάρα αλλιώς δεν 

υπάρχει κάποιο άλλο µειονέκτηµα από την συνένωση γιατί τώρα έχουµε ένα προϊόν 

και στην ουσία έχουµε 2 τιµές. Ο ένας χαλάει στον άλλον την πιάτσα και όταν ο ένας 
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πουλάει καλύτερη ποιότητα στην πιάτσα την χαλάει ο  άλλος στην τιµή. Υπάρχει 

ανταγωνισµός αυτή τη στιγµή ανάµεσα στους 2 συνεταιρισµούς ενώ δεν θα  έπρεπε 

να υπάρχει. Πιστεύω ότι θα έπρεπε να έρχεται εδώ ο έµπορας και να έχουµε µία τιµή, 

να την κανονίζουµε εµείς και να πουλάµε. Τώρα πηγαίνει στον έναν συνεταιρισµό 

λέει µία τιµή, έρχεται στον άλλον λέει µία άλλη τιµή και τελικά γίνονται τέτοιου 

είδους παζάρια και η τιµή πέφτει. Άρα, λοιπόν, ένα είναι το θέµα της τιµής και στην 

συνέχεια είναι το θέµα των πωλήσεων που βέβαια αυτό έχει να κάνει κυρίως µε το 

Συµβούλιο και τους διευθυντές αλλά πιστεύω ότι σαν πωλήσεις θα είναι πολύ 

καλύτερα αν είναι ένας ο  συνεταιρισµός. Τώρα, πιστεύω ότι µία σχετική φαγωµάρα 

θα υπάρχει γιατί δεν τα βρίσκουν εύκολα για να ενωθούν αλλά πιστεύω ότι τα νέα 

παιδιά θα  µπορέσουν να τους κάνουν στην άκρη . Θα είναι ένα µεγάλο υπέρ εάν 

µπορέσει να γίνει σωστά γιατί αν γίνει λάθος θα είναι ένα µεγάλο κατά, δηλαδή θα 

γίνει ένας συνεταιρισµός και θα ξαναχωριστεί που είναι ό,τι χειρότερο υπάρχει.  

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Πιστεύω ότι θα µπορούσε να γίνει µία συνένωση και να ξεκινήσουµε από την αρχή 

αλλά επειδή έχουν περάσει πολλά χρόνια και ο καθένας τώρα κάνει την δουλειά του, 

είναι και µεγάλο το χάσµα. Ο ι δύο σ υνεταιρισµοί έχουν διαφορετική πολιτική και 

στον τρόπο συγκοµιδής και σε όλα. Λόγω του ότι υπάρχει διαφορά στον τρόπο 

συγκοµιδής είναι και πολύ διαφορετική η  ποιότητα στον προϊόν τελικά. Αυτά τα 

κολλήµατα ξεπερνιούνται, τα κολλήµατα είναι στα µυαλά τους, ο κάθε 

συνεταιρισµός έχει χαράξει την δική του πολιτική. Στην ουσία αυτό που  συµβαίνει 

είναι το εξής: στον Δήµητρα υπάρχουν 15 παραγωγοί που από τότε που έκαναν αυτό 

το σύστηµα µε το να περνάνε το προϊόν από το διαλογητήριο µέσα σε µία 15ετία από 

50-60 τόνους έφτασαν στους 150-160 τόνους. Αυτά τα 15 άτοµα αν κάνουν το 

σύστηµα το δικό µας και θελήσουν να ενωθούµε δεν θα µπορέσουν να µαζέψουν 

αυτά τα ροδάκινα. 

Το δύσκολο στην συνένωση είναι ότι έχουµε 2 ξεχωριστές επιχειρήσεις µε ξεχωριστή 

διαχείριση η κάθε µία και ακολουθεί η κάθε µία τον δρόµο της. Στην ουσία θα ήταν 

καλύτερα αν υπήρχε ένας σ υνεταιρισµός σαν Βελβεντό αλλά το θέµα είναι ότι 

είµαστε εντελώς διαφορετικοί τώρα και στα πλάνα εµπορίας και σε όλα. Δεν είναι 

µόνο να έχουµε  εµείς από εδώ καλή θέληση αλλά και από τον Δήµητρα. Αυτό το 

θέµα πρέπει να δουλευτεί, να τριφτεί.  

Η κατάσταση ούτε ώριµη είναι για να γίνει κάτι τέτοιο και ούτε το επιδιώκουν 

κιόλας, µπορεί και από  τον Δήµητρα να µην το επιδιώκουν κάποιοι. Ο ΑΣΕΠΟΠ 

παλιότερα το επιδίωξε, τώρα πια όχι. Το είχαµε επιδιώξει και τους είχαµε πει και 
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εγγράφως να γίνει συνένωση µε κάποιους όρους που θα βρίσκαµε µαζί αλλά δεν 

θέλησαν. Τώρα όµως ήρθαν λίγο δύσκολα τα πράγµατα για εκείνους στις πωλήσεις 

και µερικοί θέλουν αλλά µε δικούς τους όρους που και αυτό πάλι δεν γίνεται γιατί µε 

αυτόν τον τρόπο θα κατεβάσουµε εµείς την ποιότητα µας. Μπορεί κάποιοι από  εκεί 

να γκρινιάζουν αλλά κατά βάθος νοµίζω ότι δεν έχουν κανένα πρόβληµα και ίσως 

δεν βλέπουν και κανέναν λόγο για συνένωση. 

Παλιότερα µε τον διαχωρισµό ίσως να γίνονταν κάποια επεισόδια και να είχε και 

αντίκτυπο στην κοινωνία, εµείς όµως οι νεότεροι δεν έχουµε κανένα πρόβληµα και 

δεν έχει καµία σηµασία αν κάποιος είναι στον ΑΣΕΠΟΠ ή στον Δήµητρα. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Τον χωρισµό τον θυµάµαι γιατί τότε δούλευα στο διαλογητήριο του συνεταιρισµού. 

Υπήρχε πολύ µεγάλη ένταση µέσα στον σ υνεταιρισµό αλλά και στο σπίτι που 

θυµάµαι ότι ο  πατέρας µου είχε στεναχωρηθεί πάρα πολύ  και πρ οσπαθούσε να 

καταλάβει γιατί έγιναν όλα  αυτά. Δεν ξέρω τελικά αν µπήκε το πολιτικό παιχνίδι 

µέσα ή και κάποια άλλα συµφέροντα, δεν ξέρω πώς ακριβώς το είδαν και δεν 

συµφωνούσαν µε τους Προέδρους. Ήταν όµως πολύ µεγάλο πλήγµα ο χωρισµός 

γιατί αλλιώς είναι να είναι ένας συνεταιρισµός στον τόπο και αλλιώς δύο. Στην αρχή, 

φυσικά υπήρχε και διαχωρισµός στην κοινωνία. Όταν το ξεκίνησαν θυµάµαι ότι 

είχαν γράψει τους πάντες γιατί όσο περισσότερα άτοµα έχει ένας συνεταιρισµός τόσο 

περισσότερο φαινόταν στο Υπουργείο. Γράψανε δηλαδή όσους περισσότερους 

µπορούσαν για να έχει περισσότερη ισχύ. Υπήρχε διχασµός στην κοινωνία και ήταν 

και το θέµα το µεγάλο τότε και νοµίζω ότι µπήκαν µέσα και ξένα πρόσωπα, δηλαδή 

διάφοροι πολιτικοί και η αλήθεια είναι ότι πότε δεν µπόρεσα να  το καταλάβω. Ο  

Δήµητρα θεωρούταν δεξιός συνεταιρισµός αλλά υπήρχαν και άτοµα στον ΑΣΕΠΟΠ 

που ήταν δεξιοί και δεν έφυγαν γιατί δεν θεωρούσαν ότι έπρεπε να χωρίσουν, 

προβλήµατα µπορεί να υπάρχουν παντού αλλά δεν ξέρω γιατί έπρεπε να το φτάσουν 

τόσο πολύ στα άκρα και να χωρίσουν. Θα ήταν πολύ καλό πιστεύω να ενωθούν πάλι 

αλλά νοµίζω ότι είναι πολύ δύσκολο για να γίνει, υπάρχουν ακόµη κάποια κατάλοιπα 

και έχουν κι έναν εντελώς διαφορετικό τρόπο συγκοµιδής που αυτό αποτελεί µεγάλη 

διαφορά. Για τον λόγο αυτόν πο λλοί έφυγαν από τον ΑΣΕΠΟΠ και πήγαν στην 

Δήµητρα γιατί έτσι θα γλίτωναν µεροκάµατα και χρόνο. 

 

 Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Ήτανε µεγάλο λάθος που χώρισε ο συνεταιρισµός. Στην ουσία µπήκαν µέσα στον 

συνεταιρισµό τα προσωπικά συµφέροντα που οδήγησαν στον χωρισµό και τα οποία 

συνέχισαν να υπάρχουν και µετά. Τα συµφέροντα αυτά ήταν από κάποια λίγα άτοµα 
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αλλά κατάφερε εδώ στο Βελβεντό να λειτουργήσει πολύ καλά το «Διαίρει και 

Βασίλευε». Κατά την γνώµη µου δεν έπρεπε να χωρίσουν γιατί ο χωρισµός αυτός 

αποτέλεσε την χαρά των εµπόρων και ζηµιωµένοι βγαίνουν οι παραγωγοί του 

Βελβεντού.  

Θεωρώ ότι θα ήταν καλό να γίνει µία συνένωση γιατί πέρα από το γεγονός ό τι 

χώρισε ένας συνεταιρισµός και έγιναν δύο, χώρισε και µία κλειστή κοινωνία στα δύο 

όπου ε πειδή τα πράγµατα τότε ήταν πολύ  έντονα, είχανε φτάσει οι άνθρωποι στο 

σηµείο να µην µιλάει ο ένας στον άλλον. Σταδιακά όµως φεύγει αυτός ο διχασµός. Ο 

κόσµος, ό µως, δεν είναι ακόµη έτοιµος για µία τέτοια συνένωση γιατί ακόµη ο 

καθένας σκέφτεται µε τον δικό του τρόπο, στο µέλλον ίσως και να µπορέσει να γίνει. 

Ανάµεσα στους δύο συνεταιρισµούς δεν υπάρχει καµία διαφορά και όποιος λέει κάτι 

τέτοιο τότε σηµαίνει ότι έχει µέσα του το µικρόβιο. Έχουν ακριβώς την ίδια 

συµπεριφορά και την ίδια πολιτική, η µόνη διαφορά τους είναι ότι έχουν διαφορετικό 

τρόπο συγκοµιδής που όµως αυτό δεν κωλύει το θέµα της συνένωσης, αυτό είναι 

κάτι που  µπορεί να ξεπεραστεί. Ουσιαστικές διαφορές που  να κωλύουν την 

συνένωση δεν υπάρχουν, απλά δεν είναι ακόµα έτοιµη η κοινωνία. 

 

 

3η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ : ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΣ: Η ΥΠΑΡΞΗ ΤΟΥ 

ΣΥΛΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑΛΟΥ-ΟΦΕΛΟΥΣ ΠΟΥ  ΝΑ  ΔΙΑΧΕΕΤΑΙ ΣΕ ΟΛΑ  ΤΑ 

ΜΕΛΗ ΤΟΥ ΕΧΟΝΤΑΣ ΩΣ ΒΑΣΙΚΟ ΑΝΤΙΚΡΥΣΜΑ ΤΗΝ  ΙΔΙΑ ΤΗΝ 

ΚΟΙΝΩΝΙΑ ΜΕΣΑ ΣΤΗΝ ΟΠΟΙΑ ΔΡΑ 
 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Αν σκεφτείς ότι από τους 3.500 κατοίκους του Βελβεντού οι 2.500 και παραπάνω 

ασχολούνται µε την αγροτική παραγωγή σίγουρα βοηθάει στην ανάπτυξη. Σχεδόν 

όλοι ασχολούνται µε το ροδάκινο. Και στην ουσία ο συνεταιρισµός είναι περιουσία 

των µελών, σε αυτούς ανήκει. Στα 400 ή 420-450 που  µπορεί να είναι τα επόµενα 

χρόνια σε αυτούς ανήκει, αυτοί πληρώνουν το δικαίωµα της εγγραφής, την µερίδα 

για να γίνουν µέλος. Δεν ανήκει σε κανέναν από ε µάς, είναι των µελών – των 

παραγωγών. Πιστεύω ότι ο συνεταιρισµός εξασφαλίζει ένα ικανοποιητικό εισόδηµα, 

αξιοπρεπές για τα µέλη του, οπότε και συνθήκες διαβίωσης. Σε σχέση µε άλλες 

περιοχές της Ελλάδας επιτυγχάνουµε υψηλότερη τιµή αλλά ανικανοποίητοι πάντα θα 

υπάρχουν, το θέµα είναι να είµαστε και λίγο προσγειωµένοι στην πραγµατικότητα 

ειδικά αυτά τα χρόνια µε την κρίση. Πιστεύω, όµως ότι είµαστε καλά. Έτσι, πέρα 

από το οικονοµικό κο µµάτι βοηθάει και στο πολιτισµικό και κοινωνικό γιατί η 
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έντονη δραστηριότητα του συνεταιρισµού µε τα ροδάκινα µπορεί να οδηγήσει στο να 

γίνονται κάποιες εκδηλώσεις όπως η γιορτή ροδάκινου που γίνεται κάθε καλοκαίρι 

τα τελευταία 8 χρόνια: έχει χορευτικά, µουσικά συγκροτήµατα, γευσιγνωσία, 

ξεναγήσεις..δηλαδή µπορείς να πεις ότι βοηθάει και κοινωνικά και πολιτισµικά. 

Επίσης ενισχύουµε  όσο πιο πολύ µπορούµε οικονοµικά την κοινωνία και φυσικά 

όταν µας ζητηθεί από διάφορους συλλόγους όπως π.χ. µε τον Αθλητικό Σύλλογο που 

βοηθάµε µε χορηγίες και αν όχι µε κάποιος χρηµατικό ποσό τότε µε κάποια χορηγία. 

Πάντα βοηθάµε, πάντα και κάθε χρόνο. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Μέσα λοιπόν από το συλλογικό πνεύµα δηµιουργήθηκε και το συνεταιριστικό 

κίνηµα το οποίο αποτελεί και την ραχοκοκαλιά της τοπικής οικονοµίας. Δηλαδή 

είναι ένα µεγάλο ποσοστό οικογενειών που είναι αγρότες καθαρά και υπάρχουν και 

αγρότες που  είναι και µία 2η δραστηριότητα που  πιθανόν να είναι βιοµηχανικοί 

εργάτες στην ΔΕΗ στην Πτολεµαΐδα ή εδώ στο Πολύφυτο ή  σε διάφορες άλλες 

υπηρεσίες όπως στην Νοµαρχία, δάσκαλοι, καθηγητές κ.α. . Όλοι αυτοί είναι µέλη 

του συνεταιρισµού. Αν δεν ήταν οι συνεταιρισµοί για να αφήνουν αυτό το βασικό 

εισόδηµα στο χωριό το οποίο επιµερίζεται στις οικογένειες είτε είναι κύριο 

επάγγελµα τους είτε είναι βοηθητικό θα ήµασταν πολύ πιο φτωχοί και σε τελείως 

διαφορετική κλίµακα θα κινούνταν οι πάντες. Το Βελβεντό δεν θα µπορούσα σήµερα 

να σου πω ότι είναι ένα πλούσιο χωριό αλλά εύπορο µπορώ να το πω, µε την έννοια 

ότι δεν είναι φτωχοί αφού έχουν τα χωράφια τους, έχουν µία δυνατότητα, έχουν τους 

µπαχτσέδες τους. Με την οργάνωση των σ υνεταιρισµών το γεγονός ότι δεν 

αναλαµβάνει ρίσκο πώλησης κανένας αλλά το αναλαµβάνει το συµβούλιο είναι και 

αυτό µία καλή ιστορία. Είναι πολύ δύσκολο να έχεις το χωράφι, να παράγεις 

ροδάκινα, να τα συσκευάζεις, να πρέπει να τα πουλήσεις και µετά να έχεις να 

µαζέψεις κι άλλα. Ενώ έτσι ξεµπερδεύουν, τα πηγαίνουν στον συνεταιρισµό κι έτσι ο 

συνεταιρισµός µε τους διοικητικούς υπαλλήλους και τους εκλεγµένους φροντίζει να 

τα πουλήσει, είσαι απερίσπαστος και ασχολείσαι µόνο µε τη συλλογή και την 

συσκευασία των ροδακίνων.  

Στη συνέχεια µέσα α πό την συλλογικότητα προήλθε ο  σ υνεταιρισµός αλλά και ο 

ίδιος ο σ υνεταιρισµός προάγει την συλλογικότητα κι έτσι πραγµατοποιείται µία 

δηµιουργική ανακύκλωση από το ένα επίπεδο να πάµε στο άλλο και όταν φτάσουµε 

στην κορυφή γυρνάει πάλι κάτω για να σε ξαναφέρει επάνω. Είσαι συνεταιριστής 

άρα µιλάς για συλλογική δραστηριότητα, ξαναστηρίζεις τις συλλογικές δράσεις όλης 

της κοινωνίας είτε είναι πολιτιστικές, αθλητικές είτε κοινωνικοπολιτικές ακόµα και 
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αυτοδιοικητικές και ξαναγίνεσαι πάλι καλός συνεταιριστής και ούτω καθ’εξής. Είναι 

ένας µηχανισµός που εξ’αυτού επιβιώνει το Βελβεντό και θα συνεχίσει να επιβιώνει 

για πολλά χρόνια και από την άλλη µεριά το Βελβεντό θα τον τροφοδοτεί αυτόν τον 

κύκλο της συλλογικότητας γιατί ακριβώς επιβιώνει από αυτό.  

Θα µιλήσω για την αρχή της επικουρικότητας, µία από τις βασικές αρχές στις οποίες 

στηρίχθηκε ο Συνασπισµός των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων παλιά, της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης σήµερα. Η αρχή της επικουρικότητας είναι ότι ο ένας χώρος θα πρέπει να 

βοηθάει τον άλλον και οι  δύο µαζί να πορεύονται µπροστά, από το επικουρώ που 

σηµαίνει βοηθώ. Για παράδειγµα όσο ήµασταν στον δήµο δεν ασχολούµασταν µόνο 

µε τα καθαρά καθήκοντα του δ ήµου που  είναι: νερό, άρδευση, καθαριότητα, ο 

φωτισµός και τα νεκροταφεία. Αυτά είναι που προβλέπει το Σύνταγµα, οι 

αυτοδιοικητικοί νόµοι. Από εκεί και πέρα αναλαµβάνονταν κάποιες πρωτοβουλίες 

που ήταν π .χ. για τον πολιτισµό, για τα σχολεία κ. λ.π. . Εγώ τώρα θέλω λίγο να  

µιλήσω για την επικουρικότητα όπως την αντιλαµβάνοµαι από το Δηµοτικό 

Συµβούλιο και των ηµερών µου και παλιότερα. Όταν λοιπόν ο  Σ υνεταιρισµός 

Γυναικών από ένα ενοικιαζόµενο κατάστηµα, που έκανε µαρµελάδα, ήθελε ένα χώρο 

δικό του, ο  δ ήµος προσέφερε δηµοτικό ακίνητο για να στήσουν τον σ υνεταιρισµό 

τους σε ένα καινούριο κτήριο και βοήθησε στο να στηθεί όλη η επένδυση. Όταν οι 2 

συνεταιρισµοί χρειάζονταν για να µεταφέρουν τα ροδάκινα από  τα χωράφια 

καλύτερους δρό µους, να µην είναι δηλαδή  ο  αγροτικός δρό µος µε χαλίκια και 

κοσκινίζονται τα ροδάκ ινα στο τρακτέρ φτάνοντας στον σ υνεταιρισµό σε άσχηµη 

κατάσταση χτυπηµένα κ .λ.π., ο  δ ήµος ανέλαβε πρωτοβουλία κι έκανε 

ασφαλτοστρωµένους δρόµους. Κάναµε δηλαδή ένα δίκτυο 63 χλµ αγροτικών δρόµων 

µε άσφαλτο µέσα από το Αλέξανδρος Μπλτατζής και την παλιότερη ονοµασία που 

ήταν το ΟΠΑΑΧ. Ουσιαστικά, δεν ήταν στις στενές µας αρµοδιότητες να φτιάξουµε 

τους αγροτικούς δρόµους µε άσφαλτο, απλά εµείς έπρεπε να τους συντηρούµε σαν 

δηµοτικό δίκτυο, αλλά ό µως αφού είδαµε ένα πρόγραµµα, το πήραµε, το 

αξιοποιήσαµε και κάναµε 63 χλµ. δρόµο. Και µας έµεναν άλλα 30 τώρα εδώ, βέβαια 

αν κάναµε και άλλα 30 χλµ δρόµο, όλο το Βελβεντό όλος ο κάµπος θα είχε άσφαλτο 

που σηµαίνει ότι όλη  η  παραγωγή από το χωράφι µέχρι και τον σ υνεταιρισµό θα 

κυκλοφορούσε σε άσφαλτο, δεν πειράζονται καθόλου τα προϊόντα δεν κοσκινίζονται 

πάνω στις κα ρότσες των αυτοκινήτων ή  των τρακτέρ, φτάνουν άθικτα στον 

συνεταιρισµό και έχουν µία καλύτερη παραγωγή, αλλιώς θα πετούσαν µία ποσότητα 

αναγκαστικά, ό,τι πληγώνεται δηλαδή στη µεταφορά πετιέται. Αυτή είναι µια µορφή 

βοήθειας του Δήµου προς τους αγρότες, µε βάση την αρχή της επικουρικότητας. 

Άλλη µορφή: ανακαλύψαµε ένα πρόγραµµα για την διαχείριση των ορεινών υδάτων 

και τον περιορισµό της κατασπατάλησης του νερού, αυτό σήµαινε ότι δεν έπρεπε να 
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ποτίζουν οι παραγωγοί µε όσες ώρες ήθελαν µε κατάκλιση κ.λ.π. στα χωράφια αλλά 

µε ειδικές ηλεκτροβάνες, έτσι τις λέγαµε, για ηλεκτρονική υδροληψία. Δηλαδή έτσι 

όπως έχεις τώρα εσύ την πιστωτική κάρτα και πας να κάνεις µία αγορά το ίδιο 

κάνουν κι αυτοί, πάνε στον οργανισµό και αγοράζουν κυβικά νερό. Για παράδειγµα, 

θέλουν 5.000 κυβικά νερό τα οποία τα πληρώνουν εκείνη την ώρα και µε αυτά τα 

5.000 κυβικά πάει ο  αγρότης στο χωράφι βάζει την κάρτα και λέει από  τα 5.000 

κυβικά θέλω σήµερα να πέσουν στο χωράφι µόνο τα 800. Αυτό περιορίζει πάρα πολύ 

το νερό από το αν είχες ένα ανοιχτό αυλάκι και έπρεπε µόνος σου  να υπολογίσεις 

πότε το χωράφι αυτό χορταίνει νερό ενώ τώρα µε τους γεωπόνους ξέρεις ότι ένα 

στρέµµα θέλει 40 κυβικά νερό, εποµένως βάζεις την κάρτα εκεί και παίρνεις τόσο 

νερό όσο σου χρειάζεται για να ποτίσεις το χωράφι. Το σηµαντικό είναι το εξής: 

αυτό το πρόγραµµα για εγκατάσταση µηχανισµών ηλεκτρονικής υδροληψίας ήτανε 

από τ ο Αλέξανδρος Μπαλτατζής αλλά ο  σ υνεταιρισµός δεν µπορούσε να µπει, 

αγρότες µεµονωµένα δεν µπορούσαν να µπουν, έπρεπε να µπει ο δήµος. Δεν µπήκαν 

και πολλοί Δήµοι, σε πληροφορώ ότι σε όλη  την Ελλάδα πρέπει να ή µασταν 3. 

Μπήκαµε, λοιπόν, και εγκαταστήσαµε 950 ηλεκτρονικές υδροληψίες στα χωράφια. 

Αυτή είναι άλλη µία µορφή βοήθειας του Δήµου στους αγρότες, στην αρχή της 

επικουρικότητας πάντα. Μετά άλλη µία καλή πρωτοβουλία ήταν ότι επειδή αυτοί 

αντλούν νερό από την λίµνη για να ποτίσουν αλλά τα αντλιοστάσια θέλουν πάρα 

πολύ ρεύµα, τα έξοδα που  δη µιουργούνται για να πληρώσουν το ρεύµα στους 

αγρότες στη ΔΕΗ είναι πάρα  πολλά, είναι 50 ευρώ το στρέµµα, δηλαδή πρέπει να 

δίνουν 50 ευρώ ανά στρέµµα για να ξεπληρώσουν το ηλεκτρικό ρεύµα που 

δαπανιούνταν από το αντλιοστάσιο. Στην ουσία, παίρνει το νερό από  τη λίµνη το 

ανεβάζει στο βουνό και µετά κατεβαίνει µε τις διώρυγες στα χωράφια. Ο ένας τρόπος 

που περιορίστηκε η  κατανάλωση ήταν µε τις ηλεκτρονικές κάρτες που  είχαν 

λιγότερη κατανάλωση άρα λιγότερη άντληση άρα λιγότερο ρεύµα από την ΔΕΗ. Μία 

άλλη παράµετρος ήταν ότι έπρεπε να βρούµε έναν τρόπο ή να παράγουµε ρεύµα ή να 

έχουµε έσοδα από την ΔΕΗ. Κάναµε λοιπόν µία κοινή προσπάθεια µαζί µε τον άλλον 

οργανισµό τον ΤΟΕΒ, που έχει το δίκτυο ύδρευσης, για ένα έργο ώστε να παράγουµε 

ρεύµα από  κάποιους καταρράκτες νερού που έχουµε εδώ πάνω. Γι’ αυτό ο  δ ήµος 

πέρα από τις προσπάθειες τις γραφειοκρατικές που έπρεπε να προσπεράσουν, τυπικές 

αγκυλώσεις από τα Υπουργεία κ .λ.π. και µε άδεια περιβαλλοντικών όρων τους 

αφήσαµε και από  τα λεφτά που  δίνουν 500.000 ευρώ όταν φύγαµε 31/12 γιατί δεν 

µπορούσαν να το κάνουν ακόµα. Τους αφήσαµε, λοιπόν, 500.000 στο ταµείο σε 

συγκεκριµένο χ ρηµατοδοτικό πρόγραµµα για να χρηµατοδοτήσουν αυτό το 

υδροηλεκτρικό που  θα  ξεκινήσει τώρα. Είναι και αυτό στην αρχή της 

επικουρικότητας, δηλαδή ο ένας φορέας βοηθάει τον άλλον και αφού ο δ ήµος 
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βοηθάει τον συνεταιρισµό, ο  σ υνεταιρισµός παράγει, πουλάει, φέρνει εισοδήµατα 

άρα έχουµε µία ανάπτυξη η  οποία βοηθιέται και από  εδώ και από  εκεί. Τώρα αν 

θυµάµαι, αυτό το εργοστάσιο θα παράγει ρεύµα 1.9 MWt για όλους του χειµερινούς 

µήνες, δηλαδή από τον Οκτώβριο µέχρι και τον Μάιο περίπου, και από τους 

υπολογισµούς τ ους σηµερινούς πρέπει να τους δίνει ένα εισόδηµα σαν ΤΟΕΒ 

300.000 ευρώ τον χρόνο. Τα έξοδα τους τα αναλυτικά µπορεί να είναι 200.000 ευρώ. 

Θα πληρώνουν δηλαδή στη ΔΕΗ τα 200 χιλιάρικα αυτόµατα λόγω του ότι παράγουν 

ρεύµα και το πωλούν στη ΔΕΗ, θα  γίνεται έ νας συµψηφισµός και θα έχουν και 

κέρδος 100.000 ευρώ για τις δικές τους ανάγκες όπως στο να κάνουν συντήρηση των 

αντλιοστασίων, να κάνουν και άλλες διώρυγες, να επεκτείνουν το δίκτυο το 

αρδευτικό και σε άλλα χωράφια πιο µακριά από  το χωριό κ .α. . Αυτό, λοιπόν, είναι 

µία άλλη δραστηριότητα στα πλαίσια της επικουρικότητας. Από ’κει και µετά, στην 

απλή καθηµερινότητα ο  δήµος πληρώνει τις συντηρήσεις της αγροτικής οδοποιίας, 

δηλαδή να περάσουν τα grader να καθαρίσουν τους δρόµους όπου δεν ήταν 

άσφαλτος. Επίσης, ο δ ήµος έβαζε µηχανήµατα για να καθαρίσει την περιττή 

βλάστηση στα χωράφια. Ουσιαστικά, αυτό έπρεπε να το κάνουν οι αγρότες, οι ίδιοι 

οι ιδιοκτήτες χωραφιών αλλά µε τις δουλειές που  είχαν αυτοί και το τρέξιµο το 

καθηµερινό δεν προλάβαιναν να το κάνουν κι έτσι το φρόντιζε ο δήµος ώστε να µην 

υπάρχει πρόβληµα µε την ορατότητα στους δρόµους. Όλο αυτό το έξοδο γινόταν για 

να έχουµε µία ασφάλεια στη διακίνηση των προϊόντων, να µην έχουµε ατυχήµατα 

από τρακτέρ σε κάποιες στροφές κ.λ.π. . Κι αυτό είναι στα πλαίσια της 

επικουρικότητας. Η γιορτή ροδάκινου επίσης: αποφασίσαµε να κάνουµε τη γιορτή 

ροδάκινου και είναι φέτος νοµίζω ο 9ος χρόνος, ήταν ένα έξοδο που µέχρι το 2010 το 

αναλάµβανε αποκλειστικά ο δήµος, γύρω στις 20.000 ευρώ να το οργανώσουν για 3 

µέρες όπου χ ρειάζονταν αφίσες, έντυπα, ορχήστρες, προβολή και δώρα για τους 

επισκέπτες. Ό,τι υπήρχε και δεν υπήρχε το πλήρωνε ο δήµος εκτός από  τα ίδια τα 

προϊόντα που  τα έβαζαν οι συνεταιρισµοί, τα ροδάκινα δηλαδή τα έφερναν οι ίδιοι. 

Τώρα που δεν έχουµε τον δήµο και  έχουµε την εταιρεία, πέρσι για παράδειγµα το 

κάναµε όλο µε χορηγίες. Φέτος ένα µεγάλο µέρος των χορηγιών το έβαλαν οι ίδιοι οι 

συνεταιρισµοί και κάποιοι συνεργαζόµενοι, κάποιες εταιρείες φαρµάκων ή 

λιπασµάτων κ .λ.π.. Όµως η προβολή του προϊόντος αυτή καθ’αυτή δεν ήταν 

αποκλειστική δουλειά του δήµου, όµως λέγαµε ότι θα βοηθήσουµε κι εµείς, κι αυτό 

στα πλαίσια της επικουρικότητας, γιατί λέγαµε ότι από αυτό ζει ο κόσµος. Αυτό είναι 

ο στυλοβάτης της τοπικής οικονοµίας άρα το στηρίζουµε καθολικά. Το περνούσαµε 

λοιπόν µε πολιτική πλέον α πόφαση στο Δηµοτικό Συµβούλιο, ό τι τη γιορτή 

ροδάκινου δεν την οργανώνουν οι συνεταιρισµοί αλλά ο δήµος και οι συνεταιρισµοί 

και ο  Εµπορικός Σύλλογος βέβαια από  την άλλη  πλευρά γιατί είναι κι αυτός 
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συµµέτοχος σε αυτή τη γιορτή. Στη συνέχεια, κάναµε κι άλλες εκδηλώσεις από 

κοινού όπως για παράδειγµα κάποιες ηµερίδες για φωτοβολταϊκά, κάποιες ηµερίδες 

για καινούριες µορφές καλλιεργειών, κάποιες άλλες που αφορούσαν αξιοποίηση 

ενεργειακών πόρων κ.α. . Δηλαδή συνεργαζόµασταν µε τους συνεταιρισµούς έτσι κι 

αλλιώς αλλά ας πούµε ότι βάζαµε και κάποια έξοδα, δεν ήµασταν υποχρεωµένοι να 

το κάνουµε. Όµως, λειτουργώντας από κοινού και µε βάση την αρχή της 

επικουρικότητας έπρεπε και νοµίζω ότι σωστά κάναµε και ασχολούµασταν µε αυτό 

το κοµµάτι. 

Όπως προανέφερα, ο  δ ήµος β οηθούσε τον συνεταιρισµό, ο  σ υνεταιρισµός την 

κοινωνία, η  κοινωνία τον δ ήµο και αντίστροφα. Είναι µία ανατροφοδοτούµενη 

διαδικασία ανάπτυξης τοπικά από τον έναν στον άλλον και αντίστροφα και όλοι µαζί 

µε τα µάτια στραµµένα στο µέλλον. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού   

-‐ Δεν θα υπήρχε Βελβεντός εάν δεν υπήρχε συνεταιρισµός. Τέλος. Στον συνεταιρισµό 

παλιότερα ήµασταν 700 µέλη, σχεδόν τότε τα 600 ήταν ενεργά. Με αυτό εννοώ ότι 

υπάρχει µία µικρή µερίδα ανθρώπων στο Βελβεντό ο ι οποίοι είναι δηµόσιοι 

υπάλληλοι - ΔΕΗτζήδες, επειδή υπάρχει ΔΕΗ εδώ, δάσκαλοι κ.λ.π. . Από αυτούς 

κάποιοι καλλιεργούσαν κάποια κτηµατάκια που είχανε για να έχουν και ένα δεύτερο 

εισόδηµα αλλά οι περισσότεροι από αυτούς επειδή µπήκαµε πλέον σε ένα πλαίσιο 

επαγγελµατισµού πλέον δεν τα καλλιεργούν γιατί δεν συµφέρει να καλλιεργείς λίγα 

στρέµµατα. Εάν, όµως, δεν υπήρχε αυ τή η οικονοµική ανάπτυξη των 2 

συνεταιρισµών όλοι αυτοί οι οποίοι είχαν ένα 2ο εισόδηµα από τα µικρά κτήµατα που 

είχαν θα τα παρατούσαν τε λείως και θα έφευγαν από το Βελβεντό για να µείνουν 

Κοζάνη ή και αλλού. Κι εγώ ο ίδιος θα έφευγα. Τώρα αυτή είναι η υπάρχουσα 

κατάσταση και αυτό είναι που τζιράρει το χρήµα στο Βελβεντό. Δεν υπάρχει κάποια 

άλλη βασική δραστηριότητα στον Βελβεντό που  να µπορεί να φέρει οικονοµική 

ανάπτυξη αφού συµβάλλει στην οικονοµική ανάπτυξη, δεν υπάρχει µετανάστευση, 

κρατάµε εδώ νέο κόσµο και το Βελβεντό σφύζει από ζωή. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Μόνο ο Δήµητρα έχει 140 παραγωγούς που είναι περίπου 100 ο ικογένειες στο 

Βελβεντό εξασφαλίζοντας σε ένα σεβαστό πληθυσµό ένα ικανοποιητικό εισόδηµα, 

από εκεί και πέρα ο  συνεταιρισµός επιτελεί και κοινωνικό έργο µε την στήριξη και 

την βοήθεια κάποιων κοινωνικών φορέων, συλλόγων κ.λ.π. Κατά καιρούς οι φορείς 

µπορεί να ζητάνε κάποιες επιχορηγήσεις και τους βοηθάµε. Συνεισφέρει δηλαδή και 

στην πολιτιστική ανάπτυξη του τόπου αφού βοηθάµε τον πολιτιστικό σύλλογο, τον 
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Μορφωτικό Όµιλο, τον Αθλητικό Σύλλογο κ.λ.π. . Κάθε χρόνο συντάσσεται κάποιος 

προϋπολογισµός από την διοίκηση και το Δ.Σ. του συνεταιρισµού ο οποίος εγγράφει 

κονδύλια και αυτά τα πράγµατα: δωρεές, επιχορηγήσεις, οικονοµικές ενισχύσεις κ.α. 

. Στη συνέχεια καταπολεµά την ανεργία για 4 µήνες µε την πρόσληψη εποχικού 

προσωπικού δίνοντας περίπου 200.000 ευρώ ενώ συµβάλλουµε πιστεύω µε τον 

καλύτερο δυνατό τρόπο στο γεγονός ότι ο  Βελβεντός εξακολουθεί να έχει 3.800 

κατοίκους ενώ τα άλλα  χωριά από  γύρω έχουν απαξιωθεί. Ασυζητητί συµβάλλει 

στην τοπική ανάπτυξη. Επίσης επειδή λειτουργούµε και σαν εξαγωγική επιχείρηση 

φέρνουµε και συνάλλαγµα, δηλαδή έχουµε µία οικονοµική µεγέθυνση η οποία είναι 

µε εξωστρέφεια. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού  και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Εάν δεν υπήρχε ο συνεταιρισµός τότε το Βελβεντό θα ήταν ένα εντελώς διαφορετικό 

χωριό. Μπορεί να ήµασταν ένα χωριό 200 κατοίκων µε 7.000 µετανάστες και τώρα 

είµαστε ένα χωριό µε 3.500 κατοίκους µε 5.000 έξω που πήγαν σε άλλα µέρη της 

Ελλάδας αλλά 3.500 δεν έφυγαν ποτέ από εδώ.  

 

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού  

- Ένας λόγος που το Βελβεντό πήγε µπροστά είναι λόγω της συνεργασίας, λόγω των 

συνεταιρισµών γιατί εάν δεν υπήρχαν οι συνεταιρισµοί δεν θα  υπήρχε το Βελβεντό 

αυτό που  ξέρουµε εµείς σήµερα, δεν θα ήταν γνωστό ούτε οι κάτοικοι - οι αγρότες 

θα ευηµερούσαν. Δεν θα υπήρχε αυτή η τεχνογνωσία που  έχουν αποκτήσει αλλά 

ούτε και η ευηµερία γιατί όλα τα χρόνια και ειδικά την δεκαετία του 2.000 οι αγρότες 

δούλεψαν και πήραν λεφτά και µε κοινοτικά προγράµµατα αλλά και οι ίδιοι 

δούλεψαν. Υπήρχε µία ανάπτυξη στο ροδάκινο, πήγαινε καλά και υπήρχε µία 

εξαγωγική µεγάλη πορεία ειδικά την τελευταία δεκαετία µέχρι την κρίση. Αλλά αν 

δεν υπήρχαν οι συνεταιρισµοί και το συνεταιριστικό πνεύµα - η συλλογικότητα σε 

όποιον βαθ µό υπάρχει για να µην είµαστε και υπερβολικοί, δεν θα  πρόκοβε το 

Βελβεντό.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Προσπαθεί ο συνεταιρισµός να δώσει στον παραγωγό τα πάντα: τα λειτουργικά του 

εφόδια µε µηδενικό ποσοστό κέρδους - δεν βάζουµε ποσοστό κέρδους στα µέλη µας, 

ποσοστό κέρδους µπαίνει µόνο σε µη µέλη -, στη συνέχεια ο συνεταιρισµός δίνει στα 

µέλη του τη δυνατότητα πίστωσης που µπορεί να ψωνίζει όλο τον χρόνο τα εφόδια 
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του από τον σ υνεταιρισµό και να τ α αποπληρώσει στο τέλος του χρόνου µε την 

εκκαθάριση. Ο σ υνεταιρισµός παρέχει στον παραγωγό ο ,τιδήποτε χρειαστεί σαν 

εφόδια, δηλαδή στην αποθήκη µας µπορεί να βρει κάποιος ο,τιδήποτε χρειαστεί για 

την καλλιέργεια του, δεν είναι αναγκασµένος να φύγει από εδώ και να πάει κάπου 

αλλού. Ο σ υνεταιρισµός παρέχει στον παραγωγό ακό µη και δάνειο, δηλαδή σε 

οποιαδήποτε οικονοµική αδυναµία κάποιου ανθρώπου µέλους µας για κάτι στην ζωή 

του µπορεί να απευθυνθεί στον συνεταιρισµό και να πάρει δάνειο. Ο συνεταιρισµός 

δεν έχει κέρδος από αυτό, γίνεται µόνο για να βοηθάει τα µέλη του. Ο συνεταιρισµός 

έχει µεγάλο ανοιχτό κεφάλαιο κίνησης το οποί ο δεν το χρησιµοποιεί ή  το 

χρησιµοποιεί µόνο σε περιόδους που είναι για αποπληρωµή προϊόντων και ένα 

κοµµάτι αυτών των χρηµάτων το χρησιµοποιεί και για την δανειοδότηση προς τα 

µέλη που την χρειάζονται, δηλαδή µε ότι επιτόκιο θα  δανείσει η  τράπεζα στον 

συνεταιρισµό, το κεφάλαιο κίνησης πάει κατευθείαν στον παραγωγό απλά τον 

γλιτώνει από την διαδικασία του να βάζει υποθήκες και χίλια δυο πράγµατα. Έχουµε 

µόνιµα γύρω στα 500.000 σε δανειοδότηση. Οι πάντες έχουν πάρει δάνειο από εδώ 

είτε για να αγοράσουν ένα κτήµα είτε για να αγοράσουν µηχάνηµα είτε για να 

αγοράσει ένα σπίτι στο παιδί του κάποιος κάποια στιγµή, είναι καθαρά διευκόλυνση 

στον παραγωγό. 

Εάν δεν υπήρχαν οι συνεταιρισµοί το Βελβεντό δεν θα  είχε ούτε χίλιους κατοίκους 

αυτή τη στιγµή. Δεν µπορεί να σου  παρέχει ο  Βελβεντός πλέον τίποτα άλλο γιατί 

παραδοσιακά οι βελβεντινοί ήταν αγρότες και δεν µπορεί να επιβιώσει αυτή η 

κοινωνία χωρίς τους αγρότες. 

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Η λειτουργία του σ υνεταιρισµού παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο σε τοπικό επίπεδο, 

περιφερειακό ακό µη και εθνικό ή  και ευρύτερο. Σε τοπικό επίπεδο, ειδικά όπως 

έχουν γίνει τα πράγµατα τα τελευταία χρόνια, είµαστε ο  πνεύµονας της π εριοχής, 

δηλαδή αν πάει καλά ο συνεταιρισµός πάνε καλά και οι παραγωγοί και πάει καλά και 

η περιοχή µας. Εάν δεν πάει καλά ο συνεταιρισµός δεν πάει καλά  τίποτα. Ο στόχος 

του σ υνεταιρισµού και οι προσπάθειες όλων µας είναι να συνεχίσουµε να 

πηγαίνουµε καλά  και ακό µα καλύτερα αν γίνεται για να συνεχίσουµε να 

εξασφαλίζουµε ένα ικανοποιητικό εισόδηµα και ένα αξιοπρεπές βιοτικό επίπεδο 

στον κόσµο. 

Ο σ υνεταιρισµός ήτανε και είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την τοπική κοινωνία. 

Μπορεί να µην ήτανε όσο είναι τώρα σε τόσο µεγάλο βαθµό, όµως έπαιζε κάποιο 

ρόλο και παλιότερα. Τώρα παίζει και ένα σηµαντικό ρόλο σε ευρύτερο περιφερειακό 

επίπεδο και µας έχουν σαν παράδειγµα στην ευρύτερη περιφέρεια στο θέµα 
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οργάνωσης και λειτουργίας του συνεταιριστικού µοντέλου και από την άλλη πλευρά 

παίζουµε σηµαντικό ρόλο και στο οικονοµικό κοµµάτι γιατί τα χρήµατα δεν µένουν 

όλα µέσα στο Βελβεντό αλλά ξοδεύονται και ευρύτερα κι έτσι κινείται η αγορά. Για 

παράδειγµα όλα  τα χρόνια όταν έφταναν τα Χριστούγεννα ήταν σηµαντικό για του 

Κοζανίτες να έχει πάει καλά ο συνεταιρισµός που  σηµαίνει ότι πήγαν καλά οι 

παραγωγοί που σηµαίνει ότι οι Βελβεντινοί θα ανέβουν να ψωνίσουν. 

Και σε εθνικό επίπεδο έχουµε κάποιον σηµαντικό ρόλο γιατί το 60% της παραγωγής 

περίπου είναι εξαγωγές και όσο αυξάνεται ο όγκος της παραγωγής αυξάνεται και η 

ποσότητα των εξαγώµενων προϊόντων άρα έρχεται και περισσότερο συνάλλαγµα. 

Γενικότερα, ο συνεταιρισµός δίνει δουλειά σε άλλες βιοτεχνίες και βιοµηχανίες στην 

Ελλάδα που µας προµηθεύουν υλικά. 

Πιστεύω ότι ο αγροτικός τοµέας τα επόµενα χρόνια θα είναι ο κινητήριος µοχλός και 

έπρεπε να έχει δοθεί πολύ περισσότερη προσοχή. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Εγώ έλεγα το εξής: στο Βελβεντό οι κάτοικοι του Βελβεντού εκτός από τους 

φυσικούς τους γονείς είχαν και άλλους δύο και αυτοί είναι ο συνεταιρισµός και ο 

δήµος. Αυτό το ένιωθα, το ζούσα, έβλεπα δηλαδή ότι ο ,τιδήποτε συνέβαινε στους 

ανθρώπους ή  για κάτι που  µάθαιναν και τους ήταν άγνωστο µέχρι τότε πήγαιναν ή 

στον δήµο ή  στον συνεταιρισµό – ανάλογα µε την φύση του θέµατος. Μπορεί για 

παράδειγµα να άκουγαν κάτι στην τηλεόραση για τα αγροτικά κι έρχονταν 

κατευθείαν στο σ υνεταιρισµό για να ζητήσουν πληροφορίες. Στη συνέχεια, η 

ενηµέρωση των παραγωγών στο Βελβεντό είναι άµεση, δηλαδή πέρα από  το τί 

γίνεται µέσα στον συνεταιρισµό, όταν επρόκειτο για κάποια έκτακτα γεγονότα που 

θα έπρεπε να ενηµερωθούν γινόταν ανακοίνωση από τα µεγάφωνα που  έχουµε στο 

Βελβεντό. Το µεγάφωνο, δηλαδή, είναι η φωνή του Βελβεντού και η ενηµέρωση 

στους παραγωγούς είναι άµεση και ανά πάσα στιγµή για ο,τιδήποτε απασχολεί τους 

παραγωγούς θα  έρχονταν στον συνεταιρισµό -  ακόµη και για οικογενειακά θέµατα 

έρχονταν γιατί πάντα θα έβρισκαν έναν άνθρωπο για να συζητήσουν. Εδώ είναι που 

κουρνιάζουν..και για τους παλιότερους βέβαια είναι ακό µη µεγαλύτερο το 

συναισθηµατικό δέσιµο και είναι αδιανόητο γ ι’αυτούς να µην είναι µέλη του 

συνεταιρισµού. 

Ο σ υνεταιρισµός, επίσης, βοηθάει όλες τις συλλογικότητες γιατί τα µέλη του 

συνεταιρισµού είναι ταυτόχρονα και µέλη αυτής της κοινωνίας. Παραδοσιακά 

βοηθάει τον Μορφωτικό Όµιλο και τον Αθλητικό Σύλλογο. Στον Αθλητικό Σύλλογο 

µπορεί να µη πάει ο ίδιος ο παραγωγός να αθληθεί αλλά θα πάει η οικογένεια του και 

υπάρχει πραγµατικά οργασµός στο Αθλητικό Κέντρο. Ο Μορφωτικός Όµιλος κάνει 
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συνεχώς εκδηλώσεις µε τα τµήµατα που έχει και σε πολλές από αυτές µπορεί να 

συµµετείχαν και οι ίδιοι οι παραγωγοί. Το άλλο στο οποίο συµβάλλει ο 

συνεταιρισµός είναι ότι δίνει δουλειά, αφού στο Βελβεντό είναι περίπου 1.000 

οικογένειες και οι 600-700 είναι αγροτικές οικογένειες.  

Ο σ υνεταιρισµός σε σχέση µε τους παραγωγούς συµβάλλει στα πάντα από  την 

εκπαίδευση του σε διάφορα θέµατα και την διάθεση του εξοπλισµού του µέχρι και 

την ψυχαγωγία του.  

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο στην τοπική κοινωνία, δεν θα υπήρχε 

αλλιώς Βελβεντός. Εµείς τώρα δεν θα ήµασταν στον Βελβεντό. Χάρη σε αυτά τα 

χωράφια έµεινε ο κόσµος εδώ και ειδικά τώρα που γυρίζουν και πολλά νέα παιδιά 

για να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή. 

Ο συνεταιρισµός συνεισφέρει στην οικονοµική ανάπτυξη της περιοχής που είναι και 

το πιο βασικό κοµµάτι γιατί από εκεί ξεκινάνε όλα. Χωρίς οικονοµική ανάπτυξη δεν 

γίνεται τίποτα αφού εάν ο άλλος δεν έχει δουλειά θα φύγει και θα µείνουν εδώ µόνο 

οι παππούδες που είναι 60 και 70 χρονών. Προσφέρει ένα ικανοποιητικό εισόδηµα 

στον παραγωγό αλλά είναι και άλλες κοινωνικές οµάδες που ζουν από αυτό όπως 

µαγαζιά κ.λ.π. αλλιώς ρηµάζεις. Εδώ κινείται ο κόσµος και δεν περιµένει από το 

κράτος, ψάχνεται συνεχώς για καινούριες ποικιλίες, στα θέµατα του νερού κ.α. και 

γι’αυτό και επιβραβεύονται. Διαφορετικά, ειδικά µέσα στην κρίση εάν περιµέναµε 

από το κράτος θα ήµασταν τελειωµένοι. 

Επίσης, ο συνεταιρισµός κάνει διάφορα έργα όπως φωτοβολταϊκά που θέλει να κάνει 

στις στέγες για να έχουν αυτονοµία στο ρεύµα, στην µεταποίηση θέλουν να κάνουν 

κάποια πράγµατα κ .α. . Το πιο βασικό όµως είναι ότι ο συνεταιρισµός σε κάποιες 

δύσκολες καταστάσεις µπορεί να µπει εγγυητής γιατί διακινούν πολλά ποσά κι έχουν 

καλές σχέσεις µε τις τράπεζες. Μπορεί να µπει σαν εγγυητής, είναι εγγύηση. Όταν 

µπαίνει ο ΑΣΕΠΟΠ σαν εγγυητής για κάποια έργα σε χρηµατοδοτήσεις τότε σε 

βλέπουν µε άλλο µάτι. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχει µεγάλη διαφορά του µεµονωµένου παραγωγού απ ’ότι να είναι σε 

συνεταιρισµό. Καταρχήν ο συνεταιριζόµενος έχει πάρα πολλά πλεονεκτήµατα και 

αυτά είναι τα εξής: πρώτα απ ’όλα νιώθει την σιγουριά εξασφάλισης ενός 

εισοδήµατος, δηλαδή ο συνεταιρισµός έχει µία υποδοµή η  οποία θα  διοχετεύσει τα 

προϊόντα του στην αγορά και θα κερδίσει καλύτερες τιµές για τον παραγωγό ενώ ο 

παραγωγός ο  οποίος θα  διοχετεύσει τα προϊόντα του µόνος του στην αγορά ενέχει 
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πολλούς κινδύνους, τουλάχιστον από  την πλευρά εξασφάλισης εισοδήµατος και 

ειδικά στα σηµερινά χρόνια. Μπορεί να πάρει κάποια επιταγή από έν αν έµπορα – 

µπορεί ο έµπορας να την εκµεταλλευτεί – µπορεί η επιταγή να µείνει ακάλυπτη, 

µπορεί να συµβούν χίλια δυο πράγµατα. Μετά, ο συνεταιρισµός έχει πολύ 

διαφορετικές αγορές απ’ότι έχει ένας παραγωγός. Ο σ υνεταιρισµός θα  κάνει τα 

προϊόντα του εξαγωγή γιατί έχει τις αγορές του εξωτερικού που διοχετεύει ένα 

µεγάλο ποσοστό προϊόντων ενώ ο µεµονωµένος παραγωγός δεν µπορεί να 

διοχετεύσει τα προϊόντα του στην εξωτερική αγορά, είναι λίγη η ποσότητα οπότε εκ 

των πραγµάτων δεν µπορεί να τα διοχετεύσει έξω. Ύστερα ο  συνεταιρισµός όλα τα 

προϊόντα β’ κατηγορίας αλλά και αυτά που πάνε προς χυµοποίηση θα τα διοχετεύσει 

σε µία τιµή έστω 5-10 λεπτά το κιλό, δεν θα  πάνε χαµένα. Ο µεµονωµένος 

παραγωγός δεν µπορεί να τα δώσει σε βιοµηχανίες οι οποίες είναι 2 - 3 στην Ελλάδα: 

1-2 στην Βέρροια, 1 στον Βόλο και 1 στη Θεσσαλονίκη. Επίσης, είναι οι 

εγκαταστάσεις, δηλαδή ένας µεµονωµένος παραγωγός για να κάνει ψυγείο θέλει 

100.000 ευρώ και από  την άλλη πλευρά δεν µπορεί να συντηρήσει µόνος του τα 

προϊόντα του όπως µπορεί να τα σ υντηρήσει ο  σ υνεταιρισµός: σε µία περίπτωση 

όπου η  αγορά είναι καθισµένη πρέπει να έχει τ ην δυνατότητα συντήρησης και ο 

συνεταιρισµός έχει τις εγκαταστάσεις και την εµπειρία να τα συντηρήσει ώστε στο 

επόµενο δεκαήµερο να µπορεί να τα διοχετεύσει στην αγορά. Ο µεµονωµένος 

παραγωγός δεν θα  έχει τέτοια δυνατότητα ώστε να έχει τέτοια υποδο µή: ψυγεία, 

µηχανήµατα, ηλεκτρικά κλαρκ κ.α. ώστε να µπορέσει να τα µετακινήσει, να τα 

συντηρήσει και τελικά να τα διοχετεύσει στην αγορά κι έτσι µε την µείωση της 

ποιότητας του απευθείας θα χάσει. 

Αυτή τη στγµή πιστεύω πως ένας µέσος παραγωγός εξασφαλίζει ένα ικανοποιητικό 

εισόδηµα µέσω του συνεταιρισµού αλλά δεν πιστεύω πώς αυτό είναι το αναµενόµενο 

αποτέλεσµα, δηλαδή µπορεί να εξασφαλίζει 10.000 ή 15.000 ευρώ το χρόνο ανάλογα 

µε τον τονάζ που έχει, όµως πιστεύω ότι µπορεί να εξασφαλίσει πολύ µεγαλύτερο 

εισόδηµα. 

Με την µέχρι στιγµής λειτουργία του σ υνεταιρισµού είµαι ευχαριστηµένος αλλά 

πιστεύω ότι χρειάζονται µεγαλύτερα βήµατα και πιστεύω ότι ο  συνεταιρισµός αλλά 

και ο κάθε συνεταιρισµός προκειµένου να πετύχει πρέπει να λειτουργήσει µε εντελώς 

ιδιωτικά κριτήρια από εδώ και πέρα. Γνωρίζουµε ότι το Συνεταιριστικό Κίνηµα είναι 

πολύ δύσκολο να κινηθεί στην Ελλάδα, κακώς µεν αλλά  πρέπει να γίνει πιο 

ευκίνητο. Γι’ αυτό πρέπει να λειτουργήσει ιδιωτικοοικονοµικά, σαν να τ ο είχε 

δηλαδή ένας ιδιώτης τον σ υνεταιρισµό που  να µπορεί να είναι ευέλικτος στις 

αποφάσεις και στα πάντα. 
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Είναι πολύ ση µαντικός ο  ρόλος του σ υνεταιρισµού στην τοπική κοινωνία. Χωρίς 

συνεταιρισµό δεν θα  υπήρχε Βελβεντό, απλ ό. Σίγουρα δεν θα  υπήρχε. Οι 2 

συνεταιρισµοί και ο ΤΟΕΒ είναι η οικονοµική ζωή της κοινωνίας του Βελβεντού. 

Δεν θα υπήρχε αλλιώς Βελβεντό. Όλα αυτά είναι αλυσίδα, ο ΤΟΕΒ δίνει ζωή στους 

παραγωγούς για να καλλιεργήσουν τα ροδάκινα τους και οι συνεταιρισµοί 

εξασφαλίζουν το εισόδηµα τους και µάλιστα σε ένα µεγάλο ποσοστό οι 

συνεταιρισµοί εισάγουν συνάλλαγµα, γύρω στο 60-70%, εισάγουν χρήµα. Δεν 

παίρνουν χρήµα για να ανακυκλώσουν από  την εσωτερική κοινωνία αλλά φέρνουν 

χρήµα µέσα. Ίσως γι’αυτό να µην έχει επηρεάσει τόσο πολύ η κρίση το Βελβεντό, 

αλλά χωρίς αυτά τα πράγµατα δεν θα υπήρχε Βελβεντό. Στη συνέχεια, γύρω από 

αυτά χτίζεται η κοινωνική ζωή και τα πολιτιστικά δρώµενα.   

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Το 90% της οικονοµίας του Βελβεντού είναι από  τον σ υνεταιρισµό, 5% είναι 

δηµόσιοι υπάλληλοι και 5% κτηνοτρόφοι κ.α. . 

Υπάρχει διαφορά του µεµονωµένου παραγωγού από τον συνεταιριζόµενο. Ο 

µεµονωµένος παραγωγός µπορεί να πάει πολύ καλύτερα από εµάς αλλά µπορεί να 

πάει και πολύ χειρότερα. Αν όµως πάει πολύ χειρότερα τότε βούλιαξε το καράβι. Στο 

Βελβεντό υπάρχουν κάποια άτοµα που δεν είναι µέλη, 2-3 άτοµα, και τώρα είναι 

πολύ δύσκολα τα πράγµατα. Τώρα, όταν είσαι µεµονωµένος παραγωγός ό ,τι έξοδα 

έχεις, ό,τι λάθη και να κάνεις τα χρεώνεσαι εσύ ενώ στον σ υνεταιρισµό έχεις κι 

άλλους δίπλα σου , είναι ένας κύκλος – είναι µία αλυσίδα και τουλάχιστον έχεις µία 

ασφάλεια. Δηλαδή ο  σ υνεταιρισµός µόνο προτερήµατα έχει και καθόλου 

µειονεκτήµατα, εγώ δεν θα σκεφτόµουν ποτέ να µείνω µόνος για να δώσω σε 

κάποιους έξω και να µου τα πουλάνε. Ποτέ! Επίσης, άλλη έγκριση έχουµε εµείς και 

ο ΑΣΕΠΟΠ και άλλη έγκριση κάποιος που τα πουλάει µόνος του. Όταν είσαι µόνος 

σου είσαι εντελώς µόνος σου είναι διαφορετικό να έχεις δίπλα σου το Συµβούλιο, 

του διευθυντές, έχεις µία ασφάλεια. Επίσης, δεν είσαι µόνος σου µε την έννοια ότι 

απολαµβάνεις το γεγονός ότι είσαι µέλος µίας ο µάδας. Υπάρχουν βέβαια και οι 

οικονοµικές απολαβές αλλά δεν είναι µόνο θέµα απολαβής, δηλαδή στον 

συνεταιρισµό όλα γίνονται κάτω από κάποιον έλεγχο όπου για παράδειγµα υπάρχει ο 

γεωπόνος και όλοι οι παραγωγοί τον συµβουλεύονται για τις καλλιέργειες τους αλλά 

και ο  ίδιος ο  γεωπόνος ανά τακτά χρονικά διαστήµατα πραγµατοποιεί ενηµερώσεις 

για τους παραγωγούς. Όταν είσαι µεµονωµένος παραγωγός όποιον κι αν έχεις να σε 

ενηµερώσει δεν θα ενηµερωθείς όπως ενηµερώνεται κάποιος που  είναι στον 

συνεταιρισµό αφού όταν εµείς ενηµερωνόµαστε είµαστε 100 άτοµα κι έτσι το 

συζητάς εντελώς διαφορετικά. Εδώ σε εµάς για παράδειγµα µπαίνουν καινούρια 
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δενδρύλλια και µας στέλνουν µήνυµα απευθείας µέσω internet. Τα πράγµατα δεν 

είναι τόσο απλά όσο φαίνονται, δηλαδή µέσα στον συνεταιρισµό υπάρχει καλύτερη 

οργάνωση - κατευθείαν για οποιοδήποτε γεγονός ενηµερώνεσαι, σε παίρνουν τηλ. 

στο κινητό κι αν δεν σε βρουν κατευθείαν τηλ. στο σπίτι. 

Το αν ο συνεταιρισµός εξασφαλίζει ένα ικανοποιητικό ποσό για τον παραγωγό αυτό 

εξαρτάται από αρκετούς παράγοντες όπως το τονάζ που έχει και αν βάζει 

µεροκάµατα ή όχι. Για παράδειγµα ένας µεσαίος παραγωγός που µπορεί  και 

δουλεύει τα χωράφια του µόνος του ή οικογενειακά εξασφαλίζει ένα µεροκάµατο, αν 

βάζει µεροκάµατα είναι δύσκολα τα πράγµατα γιατί τα κοστολόγια είναι πολύ 

ακριβά: φάρµακα, πετρέλαια κ.α. , ένας ο οποίος του πήγαν καλά κάποιες χρονιές θα 

είναι και καλά στο µέλλον αλλά θα πρέπει να δουλεύει αρκετά µόνος του. 

Ο σ υνεταιρισµός είναι το Α και το Ω για την τοπική κοινωνία. Αν πάρουν οι 

παραγωγοί χρήµατα κινούνται και τα µαγαζιά εδώ. Οι βελβεντινοί όλα  τα 

αγοράζουµε από εδώ και ότι δεν βρίσκουµε εδώ πάµε στην Κοζάνη κι αν πάρω εγώ 

λεφτά θα δουλεύουν και τα µαγαζιά, αν δεν πάρω δεν θα δουλέψει κανένας. Μέχρι 

και στην τράπεζα αν δεν καταθέσουν οι συνεταιρισµοί  αυτά που  πρέπει ούτε και 

αυτή  µπορεί να κρατηθεί, η τράπεζα εδώ κρατιέται από τους συνεταιρισµούς. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Ένας µεµονωµένος παραγωγός που δεν είναι µέλος συνεταιρισµού δεν µπορεί να έχει 

κάποια προνόµια που  έχει ένας σ υνεταιρισµός. Για παράδειγµα δεν µπορεί να 

αγοράσει κάποια πράγµατα µόνος του, δηλαδή να κάνει εγκαταστάσεις ψυγείων ή 

φορτηγά ή διαλογητήρια, δεν µπορεί να ανταπεξέλθει οικονοµικά και είναι λογικό 

αυτό γιατί δεν µπορεί ο  κάθε παραγωγός να έχει όλες αυτές τις εγκαταστάσεις ενώ 

στον συνεταιρισµό ένα διαλογητήριο ή  ένα ψυγείο το διαχειρίζονται 200-300 µέλη. 

Όταν είσαι σε συνεταιρισµό τα προϊόντα έχουν µικρότερο λειτουργικό κόστος γιατί 

τις εγκαταστάσεις τις εκµεταλλεύονται πολλοί παραγωγοί και από την άλλη πλευρά 

τα προϊόντα τους διοχετεύονται καλύτερα στην αγορά γιατί είναι σε µεγαλύτερες 

ποσότητες και µπορείς να έχεις και πιο πολλούς πελάτες, πιο µεγάλες αλυσίδες super 

market ή ο,τιδήποτε άλλο. Είναι λογικό όταν είναι κάτι σε µεγαλύτερη ποσότητα να 

έχει και καλύτερη διάθεση αφού µπορεί να καλύψει µεγάλη γκάµα της αγοράς ενώ ο 

µεµονωµένος παραγωγός αυτό που µπορεί να κάνει είναι να βγάλει τα προϊόντα του 

στην λαϊκή αγορά, δεν µπορεί να κάνει κάτι άλλο. 

Οπότε η έννοια του σ υνεταιρισµού έχει λειτουργήσει εδώ και 50 χρόνια µε πάρα 

πολλά οφέλη για τον τόπο. Τα οφέλη είναι καταρχήν οικονοµικά, δηλαδή  βλέπεις 

περιοχές που οι παραγωγοί δεν είναι σε σ υνεταιρισµούς όπου πηγαίνει ο κάθε 

έµπορας και µιλάει κατευθείαν µε τον παραγωγό ενώ όταν παρεµβάλλεται ένας 
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πωλητής ο  οποίος ξέρει τις τιµές και ξέρει και πώς θα  µιλήσει γίνεται καλύτερη 

διάθεση του προϊόντος, γιατί και η δουλειά του παραγωγού είναι να παράγει και όχι 

να πουλάει. Εάν έναν παραγωγό τον κάνεις και πωλητή τότε θα χαθεί το παιχνίδι, 

σίγουρα κάπου θα υστερήσει και λογικά θα είναι στην παραγωγή του. Ένα άλλο 

σηµαντικό όφελος είναι ότι δίνονται πολλά µεροκάµατα στον τόπο, δηλαδή στον 

ΑΣΕΠΟΠ δουλεύουν καθη µερινά 40-60 άτοµα για 3-4 µήνες που  είναι πολύ 

σηµαντικό γιατί βοηθιέται το εισόδηµα ενώ αν τα προϊόντα έφευγαν κατευθείαν σε 

κάποιον έµπορα και τα συσκεύαζε σε ένα άλλο  σηµείο αυτά τα µεροκάµατα θα  τα 

έπαιρναν κάποιοι άλλοι. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Το να είσαι µεµονωµένος παραγωγός, κατά την γνώµη µου είσαι χαµένος. Καταρχήν 

αν όλοι οι παραγωγοί που  έχει η  Ελλάδα ήταν µεµονωµένοι και µαλωµένοι µεταξύ 

τους θα χτυπιόµασταν ο ένας µε τον άλλον. Δεύτερον, δεν είναι εύκολο να έχει 

κάποιος πάνω του και την παραγωγή και το εµπόριο, τα άτοµα τότε πρέπει να είναι 

διπλά. Στον συνεταιρισµό ο παραγωγός παράγει, παραδίδει εκεί τα προϊόντα του και 

από εκεί κι έπειτα αναλαµβάνει ο σ υνεταιρισµός την εµπορία. Μόνο ένα καλό 

υπάρχει στον µεµονωµένο παραγωγό και αυτό είναι το γεγονός ότι φεύγει ο 

µεσάζοντας και ο καταναλωτής τρώει πιο φθηνά αλλά δεν µπορεί να γίνει αυτό το 

πράγµα γιατί είναι καλύτερα να είναι οι συνεταιρισµοί όπως είναι υγιείς και από την 

άλλη πλευρά θα µπορούσε να υπάρχει και το κράτος για να ελέγχει τους µεσάζοντες. 

Στην συνέχεια, ειδικά όταν µιλάµε για ευαίσθητα προϊόντα που πρέπει να τα 

διαθέσεις άµεσα στην αγορά πρέπει να έχεις τις κατάλληλες εγκαταστάσεις για να τα 

συντηρήσεις που ο µεµονωµένος παραγωγός δεν µπορεί να το κάνει αυτό ενώ ο 

συνεταιρισµός έχει αυτή τη δυνατότητα. Εµείς εδώ πάντα λέγαµε: 

«Συνεταιριστείτε!». Οι υγιείς συνεταιρισµοί στην Ελλάδα είναι πολύ λίγοι, πρέπει να 

είναι γύρω στους 50. 

Εάν δεν ήταν οι σ υνεταιρισµοί η  πλειοψηφία θα  έφευγε από  το Βελβεντό και  θα 

έµεναν µόνο οι µεγάλοι. Οι συνεταιρισµοί είναι αυτοί που κρατάνε τους νέους. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Σε γενικές γραµµές ένας παραγωγός µπορεί να εξασφαλίσει ένα ικανοποιητικό 

εισόδηµα. Αυτή τη στιγµή εγώ είµαι κατά µέσο όρο γύρω στα 50 λεπτά το κιλό τα 

ροδάκινα που  είναι περίπου τα µισά καθαρά  λεφτά, δηλαδή αν κάποιος έχει 50 

τόνους ροδάκινα έχει 25.000 εισόδηµα καθαρά, µπορεί και παραπάνω και πιστεύω 

ότι αυτό είναι ένα καλό εισόδηµα. Εάν έχεις και την οικογένεια σου να βοηθάει στο 

κτήµα τότε είναι πολύ καλύτερα γιατί δεν έχεις και έξοδα σε εργατικά.  



 
 

	   287	  

Γενικά, είµαι πολύ ευχαριστηµένος από  τον συνεταιρισµό. Αν δεν υπήρχε ο 

συνεταιρισµός δεν θα  υπήρχαµε κι εµείς σε αυτή τη δουλειά. Δεν νοµίζω ότι χωρίς 

αυτόν τον συνεταιρισµό θα  επιβίωναν τουλάχιστον 500 παραγωγοί που είναι στον 

ΑΣΕΠΟΠ και άλλοι 200 παραγωγοί που είναι στον Δήµητρα. Ο συνεταιρισµός είναι 

πολύ εξελίξιµος και πάµε πολύ καλά και στον εξωτερικό. 

Υπάρχει µεγάλη διαφορά του µεµονωµένου παραγωγού από το να είναι 

συνεταιριζόµενος. Πριν 2 χρόνια είχαµε στον ΑΣΕΠΟΠ 2 παραγωγούς οι οποίοι δεν 

ήταν ευχαριστηµένοι από  τον συνεταιρισµό και αναγκάστηκαν να φύγουν, νόµιζαν 

ότι µόνοι τους θα  είναι καλύτερα και θα  πετύχαιναν και καλύτερες τιµές. Ειδικά ο 

ένας κατάφερε µέσα σε αυτά τα 2 χρόνια να χρωστάει πάρα πολλά λεφτά και αυτό 

συνέβη εξαιτίας της εκµετάλλευσης από τους έ µπορες. Όταν είσαι στον 

συνεταιρισµό δεν έχεις τέτοια προβλήµατα γιατί έχουµε την ασφάλεια του εµπορίου. 

Επίσης, ο συνεταιρισµός έχει και αναγνωρισιµότητα αφού έχουµε φτάσει να δίνουµε 

µέχρι και Σιβηρία. Στη συνέχεια, ο συνεταιρισµός έχει την δυνατότητα να πετυχαίνει 

και πολύ  καλές τιµές. Ένα άλλο  µεγάλο πλεονέκτηµα είναι οι γεωπόνοι µας όπου 

µπορείς πάντα να τους συµβουλεύεσαι. Οι γεωπόνοι σου προσφέρουν γνώση και 

καθοδήγηση, ν ιώθουµε έτσι µία ασφάλεια, µία προστασία. Στη συνέχεια είναι 

σηµαντικό το γεγονός ότι εµείς πληρωνόµαστε 2 φορές τον χρόνο και ότι ώρα και να 

χρειαστείς λεφτά, είτε έχει πουλήσει ο συνεταιρισµός είτε όχι, µπορείς να έρθεις και 

να πάρεις λεφτά, δηλαδή αν χρειαστείς κάποια χρήµατα και δεν τα έχεις τότε έρχεσαι 

στον ταµία και είτε έχει πουληθεί το εµπόρευµα είτε όχι υπάρχει µία παρακαταθήκη 

που µπορεί να σου δώσει ένα ποσό όταν έχεις ανάγκη. Αυτό είναι ένα πολύ  µεγάλο 

πλεονέκτηµα γιατί από το καλοκαίρι µέχρι και τα Χριστούγεννα που πληρωνόµαστε 

είναι ένα νεκρό σηµείο και µπορεί να χρειαστείς χρήµατα. Σε έναν έ µπορα αν 

πήγαινες να ζητήσεις χρήµατα είναι σχεδόν βέβαιο ότι δεν θα σου έδινε. Είναι επίσης 

σηµαντικό ότι παίρνουµε µαζικές αγορές σε λιπάσµατα και φυτοφάρµακα και έτσι 

βγαίνει πιο φθηνά στον παραγωγό ενώ εάν πάς µεµονωµένα να αγοράσεις απ’έξω θα 

είναι διπλάσια η τιµή και δεν ξέρεις και σίγουρα αν θα βρεις αυτά που θέλεις. 

Σηµαντικό είναι και το ISO που έχουµε σαν συνεταιρισµός που  µας βοηθάει πολύ 

ενώ αν είσαι µόνος σου είναι λίγο δύσκολο να πάρεις τέτοιου είδους πιστοποιήσεις. 

Σήµαντικό είναι και το γεγονός ότι βρίσκεσαι σε µία οµάδα, αυτό µόνο προτέρηµα 

µπορεί να είναι από την στιγµή που µπορείς και συνεννοείσαι µε τον διπλανό σου. Ο 

συνεταιρισµός γενικά βοηθάει πάρα  πολύ , δηλαδή  ένα παιδί που  θα  ξεκινήσει τώρα 

µπορεί να έρθει στον σ υνεταιρισµό και οι άνθρωποι εδώ να τον καθοδηγήσουν 

κατάλληλα, θα  του εξηγήσουν και θα  τον βοηθήσουν να ξεκινήσει ενώ αν είσαι 

µόνος σου πρέπει να ξεκινήσεις και µόνος σου, πράγµα πολύ δύσκολο.  
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Εάν δεν ήταν ο συνεταιρισµός τότε το Βελβεντό δεν θα ήταν αυτό που είναι τώρα, θα 

ήταν κάτι άλλο. Συνεισφέρει πάρα  πολύ στην τοπική ανάπτυξη και µόνο το ότι 

υπάρχει τραβάει και κόσµο από την άποψη  ότι ακόµα και σαν όνοµα διαφηµίζεται, 

δηλαδή υπάρχει κόσµος που έρχεται στο Βελβεντό λόγω του συνεταιρισµού. Επίσης, 

τα τελευταία χρόνια γίνεται και η γιορτή ροδακίνου που για εκείνες τις ηµέρες το 

Βελβεντό γεµίζει κόσµο και ευνοούνται όλοι από αυτό, από τα µαγαζιά µέχρι και τον 

τελευταίο έµπορα. Από την άλλη πλευρά, όλοι οι Βελβεντινοί θα πληρωθούν από τον 

συνεταιρισµό γιατί όλοι ασχολούνται µε τα ροδάκινα κι έστω και 5 τόνους να έχει ο 

άλλος θα πάρει χρήµατα από τον συνεταιρισµό. Ένα άλλο σηµαντικό θέµα είναι ότι ο 

συνεταιρισµός κρατάει εδώ και κόσµο γιατί κάποιος ο  οποίος µπορεί να έχει λίγα 

ροδάκινα και να ασχολείται έχοντας την γεωργική παραγωγή ως δευτερεύον 

επάγγελµα και µόνο το γεγονός ότι µπορεί να παραδώσει στον συνεταιρισµό µένει 

στο Βελβεντό αντί να πάει να µείνει στην Κοζάνη που εκεί µπορεί να είναι και το 

κύριο επάγγελµά του. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Η συνεισφορά του συνεταιρισµού στην κοινωνία του Βελβεντού είναι µεγάλη, είναι 

η κινητήριος οικονοµική µηχανή. Η διαχείριση που κάνει ο  σ υνεταιρισµός είναι 

πάντα προς όφελος των µελών του, δηλαδή έχουµε πολύ καλή γεωτεχνική υπηρεσία 

µε γεωπόνο που βοηθάει τους παραγωγούς στο χωράφι, όλα τα εφόδια ο παραγωγός 

τα βρίσκει µέσα στον σ υνεταιρισµό πράγµα που  γίνεται καθαρά  για κέρδος των 

παραγωγών κ.α. .  

Υπάρχει διαφορά του µεµονωµένου παραγωγού µε τον συνεταιριζόµενο: καταρχήν 

όταν είσαι στον συνεταιρισµό δεν είσαι στο έλεος του κάθε εµπόρου που θα σου πει 

στην αρχή µία τιµή και όταν πας να πληρωθείς θα πάρεις τα µισά. Επίσης, ο 

παραγωγός δεν έχει το άγχος της εµπορίας αυτό το αναλαµβάνει ο συνεταιρισµός και 

γι’αυτό υπάρχει και ο διευθυντής πωλήσεων. Επίσης είσαι καλυµµένος σε πολλά 

πράγµατα όπως είναι τα εφόδια που  ο  παραγωγός τα παίρνει από  τον συνεταιρισµό 

και είναι πολύ  πιο φθηνά. Υπάρχουν οι γεωτεχνικές υπηρεσίες που  αντί να τρέχεις 

στον κάθε γεωπόνο έξω, έχεις µόνιµα έναν γεωπόνο που συνεργάζεσαι και είναι και 

πιο οργανωµένο έτσι το σύστηµα. Στην συνέχεια, έχουµε τα σήµατα ποιότητας όπου 

γίνεται ολοκληρωµένη διαχείριση και τα προϊόντα µας µε αυτόν τον τρόπο δεν έχουν 

καθόλου υπολείµµατα. 
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Διευθύντρια λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Θεωρώ ότι η ύπαρξη του σ υνεταιρισµού παίζει καθοριστικό ρόλο στην τοπική 

κοινωνία. Καταρχήν ο  ρόλος του είναι οικονοµικός και επίσης είναι και κοινωνικός 

µε την έννοια ότι είναι µία αναφορά στην συνοχή της κοινωνίας, δηλαδή είναι ένας 

κρίκος που ενώνει τους ανθρώπους, τους ενώνει σε οικονοµικό επίπεδο κ.α. . Βέβαια 

ο σ υνεταιρισµός δεν έχει πολιτιστική δραστηριότητα και  είναι κάτι που ίσως θα 

µπορούσε να κάνει σταδιακά αλλά είναι και κάτι που δεν ξέρω κατά πόσο θα 

µπορούσε να το κάνει µέσα σε αυτές τις οικονοµικές συνθήκες. Είναι όµως θετικοί 

στο να συµµετάσχουν στην πολιτιστική δραστηριότητα του τόπου και ένας λόγος 

που δεν κάνει ο  ίδιος είναι γιατί αυτόν τον ρόλο  στην κοινωνία τον παίζει ο 

Μορφωτικός Όµιλος.  

Είναι πάρα πολύ σηµαντικός ο ρόλος τω 2 συνεταιρισµών και εύχοµαι να µπορέσουν 

να τα βρουν και να συνεργαστούν και οι δύο µαζί, να συνενωθούν. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός έχει συνεισφέρει πάρα  πολύ στην τοπική κοινωνία από  πολλές 

απόψεις. Καταρχήν όλοι οι παραγωγοί έπαιρναν τα φάρµακα µέσα από  τον 

συνεταιρισµό, δηλαδή εδώ υπήρχε µαγαζί µε φάρµακα αλλά δεν µπόρεσε να 

επιβιώσει γιατί όλα τα φάρµακα οι  παραγωγοί τα έπαιρναν από  τον συνεταιρισµό. 

Θυµάµαι τα πρώτα τελάρα τα έφτιαχναν οι ίδιοι, τα πρώτα κτήρια τα έκαναν µόνοι 

τους, µε προσωπική εργασία. Αλλά το πιο ση µαντικό είναι ότι ο  σ υνεταιρισµός 

µάζευε τον κόσµο. Είναι σηµαντικό το γεγονός ότι ο κόσµος πήγαινε τα προϊόντα 

στον σ υνεταιρισµό και µετά ξένοιαζαν, δεν είχαν το άγχος και της εµπορίας που 

θεωρώ ότι στον αγρότη αυτό είναι και το πιο σηµαντικό. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, 

είναι µοναδικό θεωρώ, οι άνθρωποι µετά είχαν άλλον αέρα. 

Το Βελβεντό είναι ο συνεταιρισµός και ο συνεταιρισµός είναι το Βελβεντό, δηλαδή 

θεωρώ ότι είναι ο πιο σηµαντικός παράγοντας και δεν µπορώ να φανταστώ µε τίποτα 

το Βελβεντό χωρίς τον συνεταιρισµό. Ο συνεταιρισµός βρίσκεται παντού, δηλαδή σε 

συλλόγους, σε εκδηλώσεις κ .α. . Δεν γίνεται αλλιώς γιατί όλοι σχεδόν οι κάτοικοι 

έχουν ένα µέλος στην οικογένεια τους που είναι είτε στον ΑΣΕΠΟΠ είτε στον 

Δήµητρα. Ο συνεταιρισµός αποτελεί την κύρια κινητήριο οικονοµική δύναµη και δεν 

πιστεύω ότι θα υπήρχε αυτή η ανάπτυξη εάν δεν υπήρχε ο συνεταιρισµός. Όλα είναι 

αλληλένδετα, δηλαδή αν δεν πάει καλά ο σ υνεταιρισµός δεν θα  δουλέψει ούτε το 

οινοποιείο ούτε τα µαγαζιά και γενικά κανένας γιατί ο συνεταιρισµός είναι αυτός που 

θα φέρει τα λεφτά µέσα στην κοινωνία. 
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Ο συνεταιρισµός παλιότερα είχε και super market όπου µέσα δούλευαν και άτοµα 

από το Βελβεντό. Αυτή η προσπάθεια ξεκίνησε µε τις πατάτες και το λάδι που είδαν 

ότι το Βελβεντό δεν είχε λάδι οπότε έφερνε ο  συνεταιρισµός και αγόραζαν τα µέλη 

του πιο φθηνά, σταδιακά άρχισε ν α φέρνει και άλλα προϊόντα και είχε γίνει ένα 

µικρό πρατήριο. Είναι περίπου όπως αυτό που γίνεται τώρα το «χωρίς µεσάζοντες». 

Ήταν σαν αποθήκη στην αρχή, όπως είναι τώρα φαντάζοµαι τα κοινωνικά 

παντοπωλεία και µετά έγινε µαγαζί, δηλαδή  έφερνε πρ οϊόντα ο  σ υνεταιρισµός σε 

µεγάλες ποσότητες που ήταν πιο φθηνά για να µπορέσει να εξυπηρετήσει τα µέλη 

του. Στην πορεία έγινε κανονικό super market, δεν ήταν πιο φθηνά και νοµίζω ότι ο 

λόγος που έκλεισε ήταν επειδή δεν µπορούσε να ανταγωνιστεί τις άλλες µεγάλες 

αλυσίδες των super market. Μάλιστα θυµάµαι τότε ότι είχαν διαµαρτυρηθεί οι 

παντοπώλες του Βελβεντού ότι δεν θα έχουν δουλειά και ήταν κάποιος που είχε 

µαγαζί και είπε το εξής που το θυµάµαι πολύ καλά: “ο συνεταιρισµός µας ταΐζει και 

εµάς και αν δουλεύει ο συνεταιρισµός τότε θα δουλεύουµε όλοι, για όλους φέγγει ο 

ήλιος!” 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός έχει συνεισφέρει πάρα πολλά στην κοινωνία. Ο σ υνεταιρισµός 

ιδρύθηκε κατευθείαν µετά τον πόλεµο και στην ουσία η κοινωνία αναπτύχθηκε µέσα 

από τον συνεταιρισµό. Στο Βελβεντό ο  συνεταιρισµός είναι ο  πρώτος παραγωγικός 

φορέας µέσα από τον οποίο επιτυγχάνεται οικονοµική ανάπτυξη και στην συνέχεια 

µέσα από την οικονοµική ανάπτυξη αναπτύσσονται και όλες οι υπόλοιπες πτυχές της 

κοινωνίας. Επίσης, µέσα από  τον σ υνεταιρισµό και µέσα από  το ροδάκινο καθώς 

έρχεται περισσότερο χρήµα στο χωριό έχουν την δυνατότητα οι Βελβεντινοί να 

έχουν και ένα επίπεδο στην ποιότητα ζωής τους. 

Υπάρχει µεγάλη διαφορά ανάµεσα σε έναν µεµονωµένο παραγωγό και σε έναν 

συνεταιριζόµενο. Η κύρια διαφορά είναι ότι όταν είσαι σε συνεταιρισµό νιώθεις µία 

σιγουριά και το σίγουρο είναι ότι ακόµα κι αν είσαι µέσα σε πολλούς δεν πρόκειται 

να χαθείς τελείως, κάτι που δεν είναι καθόλου σίγουρο για έναν µεµονωµένο 

παραγωγό. Σηµαντικό είναι επίσης το γεγονός ότι βρίσκεσαι σε µία ο µάδα και 

µοιράζεσαι και τα αρνητικά και τα θετικά συναισθήµατα: είσαι συνέταιρος και στο 

κέρδος και στο χάσιµο. 
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4Η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ: ΟΙ ΑΡΧΕΣ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ 
 

1η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΚΑΤΑΝΟΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟ – ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΟΧΩΝ 

 

1Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΓΕΝΙΚΕΣ ΑΡΧΕΣ ΠΟΥ ΔΙΕΠΟΥΝ ΤΗΝ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ 

ΣΥΝΕΤΑΡΙΣΜΩΝ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός λειτουργεί βάσει του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας και του 

καταστατικού. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Είναι και κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό για τον συνεταιρισµό: εάν πας σε ένα χωράφι 

και πεις θέλω ροδάκινα θα σου πούνε πάρ’τα τσάµπα και όσα θες. Εάν πεις όµως ότι 

θες να αγοράσεις, ο  παραγωγός δεν υπάρχει περίπτωση να σου πουλήσει, θα πρέπει 

να πας να τα πάρεις από τον συνεταιρισµό. Όλα τα προϊόντα φεύγουν τιµολογηµένα 

κανονικά και µέσα από  τον σ υνεταιρισµό. Όλοι ο ι παραγωγοί εδώ είναι µέλη του 

συνεταιρισµού και όποιος θελήσει να ιδιωτεύσει πρέπει να φύγει από  µέλος και 

τέτοιες περιπτώσεις είναι ζήτηµα εάν έχουµε 3-4. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Για να γίνει κάποιος µέλος του σ υνεταιρισµού θα  πρέπει να πληροί κάποιες 

προϋποθέσεις και να πληρώσει και κάποιο χρηµατικό ποσό εγγραφής και µερίδας. Το 

βασικότερο όµως είναι ότι πρέπει να δηλώσει ότι ασπάζεται ανεπιφύλαχτα όλες τις 

αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του Διοικητικού Συµβουλίου καθώς και το 

καταστατικό του συνεταιρισµού και τον κανονισµό λειτουργίας της Commission για 

τις οµάδες παραγωγών. Εάν µελετήσει κανείς τα παραπάνω θα διαπιστώσει ότι οι 

νοµοθέτες έχουν κάνει κάποιες τροποποιήσεις στην ροή του χρόνου µε πολύ σοφία 

γιατί πραγµατικά το συνεταιρίζεσθαι και ο σ υνεταιρισµός είναι µία από  τις 

αποδείξεις της πεµπτουσίας της δηµοκρατίας στην πράξη. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο Συνεταιρισµός µας είναι υποχρεωτικός – αναγκαστικός, δηλαδή ο παραγωγός δεν 

µπορεί να πουλήσει έξω ούτε κιλό. Αυτό είναι ένα καλό πράγµα γιατί είναι άλλοι 
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Συνεταιρισµοί που έχουν για παράδειγµα το 20% να µπορεί να το πουλήσει ο 

παραγωγός έξω κι εκεί χάνουν την µπάλα. Δηλαδή δεν µπορείς να ξέρεις σίγουρα το 

σύνολο της παραγωγής για να καθορίσεις και το 20%.  Μπορεί ο παραγωγός να σου 

δηλώσει πλασµατικά αναµενόµενη παραγωγή και αντί για 20% όταν βρίσκει 

καλύτερες τιµές στο ελεύθερο εµπόριο να σου βγάζει το 50-60% κι ο Συνεταιρισµός 

να χάνει γιατί θα πάει εκεί την υποβαθµισµένη ποιότητα. Ευτυχώς που αυτό το 

σκέφτηκαν οι προηγούµενες γενιές και για τους δύο Συνεταιρισµούς. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός είναι υποχρεωτικός. Αν πας και πεις στον παραγωγό ότι θέλεις να 

αγοράσεις 5 τελάρα ροδάκινα θα σου πει πήγαινε στον συνεταιρισµό. Δεν το κάνουν 

έτσι κι αλλιώς, πέρα από το ότι απαγορεύεται. Εν έτη  1950 και κάτι το είχε βάλει ο 

συνεταιρισµός σαν ρήτρα στο καταστατικό. Αν θέλεις να φας θα  σου δώσω µία 

σακούλα δωρεάν, αν θέλεις να αγοράσεις θα πας στον συνεταιρισµό. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Εµπειρικά δούλεψα, δηλαδή παλιά ασχολούταν  ο πατέρας µου και µετά συνέχισα κι 

εγώ αυτό το επάγγελµα, απλώς επειδή στο Βελβεντό η ιδέα του σ υνεταιριστικού 

κινήµατος είναι τόσο ανεπτυγµένη σε όλους του παραγωγούς όλοι είναι µέσα στον 

συνεταιρισµό. Δεν υπάρχει στο Βελβεντό παραγωγός – εκτός από ένα µικρό ποσοστό 

-  οι οποίοι να διοχετεύουν τα προϊόντα τους από µόνοι τους στην αγορά. Αυτοί που 

είναι τώρα µόνοι τους ήταν στον σ υνεταιρισµό αλλά για διάφορους λόγους έχουν 

φύγει. Β ασικά διαγράφηκαν από  τον σ υνεταιρισµό για διάφορους λόγους, στην 

ουσία παραβίασαν το καταστατικό και διαγράφηκαν. Αυτοί τώρα διοχετεύουν µόνοι 

τους τα προϊόντα τους στην αγορά και εκεί είναι δύσκολα τα πράγµατα.  

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Όποιος δεν συνεργάζεται µε τον συνεταιρισµό τιµωρείται. Όποιος δεν συνεργάζεται 

σε θέµατα ποιότητας παραγωγής τιµωρείται. Επίσης ο  σ υνεταιρισµός είναι 

αναγκαστικός, δηλαδή δηλώνει ο  παραγωγός την παραγωγή του και δεν µπορεί να 

πουλήσει τίποτα έξω, αυτό είναι σίγουρο. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Στον ΑΣΕΠΟΠ δεν φεύγει ούτε κιλό έξω, κ ανένας δεν πουλάει έξω από  τον 

συνεταιρισµό και δεν υπάρχει περίπτωση να το κάνουµε αυτό. Ακόµη κι αν έρθει 

κάποιος στο χωράφι και µας πει ότι µας δίνει την διπλάσια τιµή θα του πούµε να πάει 

στο συνεταιρισµό και στην ουσία αυτό είναι που µας κρατάει κιόλας. Για παράδειγµα 
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έχουµε τον Τύρναβο όπου είχε σ υνεταιρισµούς αλλά σταδιακά οι έµποροι τους 

χάλασαν γιατί έκαναν ότι ήθελαν αυτοί και σχεδόν το 60% από αυτούς φέρνει τα 

ροδάκινα σε εµάς όπου τα επεξεργαζόµαστε και τα στέλνουµε στους συνεργάτες που 

έχουµε. Αυτά τα χρόνια αυτά τα παιδιά είδαν κάποια χρήµατα γιατί µε τους 

εµπόρους που είχαν εκεί δεν του έ µενε τίποτα, ενώ ε µείς τους αντιµετωπίζουµε 

ακριβώς όπως αντιµετωπίζω εγώ τον εαυτό µου τον ίδιο. 

Εάν πηγαίναµε στο σύστηµα του µη συνεταιρίζεσθαι και πουλούσαµε ο καθένας έξω 

τότε θα ήταν πολύ διαφορετικά τα πράγµατα. Εµείς εδώ έχουµε 2-3 που έφυγαν από 

τον συνεταιρισµό και µάλιστα ο ένας είχε δώσει σε κάποιον έµπορα κάποια προϊόντα 

και τον πιάσαµε, του βάλαµε µεγάλο πρόστιµο και τον διώξαµε από  τον 

συνεταιρισµό. Αυτός τώρα θέλει να ξαναγυρίσει πίσω αλλά από  την στιγµή που 

πουλούσε έξω δεν µπορεί να ξαναγυρίσει. Τόσο αυστηρό νόµο έχουµε εδώ.  

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Ο συνεταιρισµός έχει δώσει πάρα πολλά στον τόπο και ισχύει ότι δίνουµε όλα τα 

προϊόντα στον συνεταιρισµό, τίποτα δεν βγαίνει έξω και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

	  
2Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΤΟ ΚΥΡΙΟ ΠΡΟΪΟΝ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ ΚΑΙ Ο  ΤΡΟΠΟΣ 

ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΤΟΥ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ένα από τα κύρια χαρακτηριστικά του συνεταιρισµού είναι ότι γίνεται η  συγκοµιδή 

στο κτήµα, δηλαδή το ροδάκινο έρχεται κατευθείαν στο τελάρο µε µηδενική 

ταλαιπωρία. Ένα χέρι το πιάνει από το τελάρο και το βάζει στο κτήµα άρα δεν 

περνάει από  µηχανήµατα, βούρτσες, νερά για να πλυθεί και να σκουπιστεί και σε 

γενικές γραµµές να ταλαιπωρηθεί. Το ότι συγκοµίζεται στο κτήµα πρώτα απ’όλα το 

κάνει περισσότερο ανθεκτικό, ζει περισσότερες µέρες γιατί το ροδάκινο έτσι κι 

αλλιώς είναι πολύ ευαίσθητο φρούτο, δεν µπορεί να συντηρηθεί µήνες. Τώρα εάν το 

έχεις ταλαιπωρήσει κι εσύ επιπλέον το έχεις κάνει ακόµη πιο ευαίσθητο... και πέρα 

από αυτό επειδή ακριβώς ωριµάζει στο δέντρο και κόβεται για να µπει στο τελάρο 

έχει και πιο καλά γευστικά χαρακτηριστικά, είναι πιο νόστιµο. Αυτό είναι και ένα 

πλεονέκτηµα που  αναγνωρίζεται. Δηλαδή για τους παραγωγούς µπορεί να είναι 

µεγαλύτερος ο κόπος στο χωράφι αλλά αυτό αναγνωρίζεται, δηλαδή πληρώνεται 

περισσότερο και αναγνωρίζεται και από  τους πελάτες, ειδικά από αυτούς που είναι 

στο εξωτερικό. Δηλαδή σε µακρινούς προορισµούς που τα ροδάκινα θα πρέπει να 

κάνουν κάποιες µέρες για να φτάσουν όσο λιγότερες απώλειες έχει αυτός τόσο πιο 

ευχαριστηµένος είναι κι έτσι το προτιµάει. Έχουµε αυτό το πλεονέκτηµα της 
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συσκευασίας τροφίµων. Αυτό είναι σηµαντικό και αναγνωρίζεται. Τώρα όλα τα 

υπόλοιπα που  είναι πιστοποιητικά, iso κ.λ.π. υπάρχουν. Επίσης  υπάρχουν 

συστήµατα ιχνηλασιµότητας για να ξέρουµε ανά πάσα στιγµή κάθε τελάρο που 

πηγαίνει, σε ποιον προορισµό και που  ανήκει ώστε να µπορούµε να ανατρέξουµε 

πίσω και να βρού µε εάν υπάρχει κάποιο πρόβλη µα δηλαδή  να µπορέσουµε να 

διασταυρώσουµε αν όντως αυτά που  λέει ο  πελάτης είναι αληθή. Σου ανέφερα ότι 

έχουµε και αποθήκη γεωργικών φαρµάκων, δηλαδή τα φάρµακα τα δίνουµε στους 

παραγωγούς εµείς οι ίδιοι και έτσι ξέρουµε ανά πάσα στιγµή τί έχει πάρει ο καθένας 

και πότε. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Ο τρόπος συγκοµιδής είναι διαφορετικός στους 2 σ υνεταιρισµούς. Δηλαδή πολλοί 

παραγωγοί για να µην κουράζονται προτιµούν να πάνε τα ροδάκινα χύµα στον 

συνεταιρισµό και να τα συσκευάσει το διαλογητήριο τους. Αυτό, όµως, έχει κάποιο 

κόστος ενώ στον άλλον συνεταιρισµό, στον ΑΣΕΠΟΠ, τα πάνε συσκευασµένα κι 

εκεί το κόστος που αφορά στην συκευασία όπου µία οικογένεια είναι στηµένη στο 

χωράφι και πρέπει να κάνει αυτήν την ταξινόµηση και τοποθέτηση στα τελάρα δεν 

το δραχµοποιεί κανένας γιατί είναι δουλειά της οικογένειας. Έχει έναν καλύτερο 

αντίκτυπο στην τιµή που  παίρνει αυτός ενώ οι άλλοι στην Δήµητρα έχουν µία 

µείωση στις τιµές διότι επιβαρύνονται και µε αυτό το κόστος. Όµως εκεί είναι πιο 

ξεκούραστοι, µπορούν να έχουν περισσότερους τόνους δηλαδή κάποιος να βγάζει 

περισσότερα ροδάκινα. Και µε αυτόν τον τρόπο µεταπήδησαν πολλοί και από  τον 

έναν σ υνεταιρισµό στον άλλον: κάποιοι που  προφανώς κουράζονταν µε την 

ταξινόµηση και την συσκευασία στον ΑΣΕΠΟΠ πήγαν για ευκολία στην Δήµητρα 

και κάποιοι που  ήθελαν καλύτερες τιµές πήγαν στον ΑΣΕΠΟΠ, γιατί σου λέει ο 

άλλος ότι από την στιγµή που είµαι αγρότης µπορώ να κάτσω λίγο περισσότερο στο 

κτήµα και να πετύχω καλύτερες τιµές. Και οι 2 συνεταιρισµοί στοχεύουν πολύ στην 

ποιότητα και υπάρχει και οργανισµός πιστοποίησης για την ποιότητα και αυτοί έχουν 

και δύο πρωτόκολλα agrocert και agro1 και 2, τα οποία τηρούνται µε ευλάβεια, δεν 

µπορεί δηλαδή να πουληθεί προϊόν και να έχει το παραµικρό ακόµα και δευτερεύον 

ή τριτεύον κίνδυνο για τον καταναλωτή, ούτε γι’αστείο. Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι 

κάτω από την ίδια οµπρέλα και µε τους ίδιους όρους δουλεύουν οι πάντες είτε είναι 

κύρια απασχόληση είτε είναι δευτερεύουσα. 
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Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Εδώ η διαδικασία του τρόπου συγκοµιδής είναι ιδιαίτερη. Εµείς  αυτό που θέλουµε 

είναι να κρατήσουµε τις παλιές καλές ποικιλίες οι οποίες βέβαια, έτσι όπως 

δουλεύουν οι υπ όλοιποι άνθρωποι που  είναι 1-2 σ υνεταιρισµοί στην Ελλάδα και 

στην Ευρώπη κανείς, δεν µπορούν να περάσουν το διαλογητήριο που περνάνε όλοι οι 

υπόλοιποι. Σε εµάς, δηλαδή, η  ιδιαιτερότητα µας και το µεγάλο µας πλεονέκτηµα 

είναι ότι συγκοµίζουµε και συσκευάζουµε στο κτήµα, τα ροδάκινα δηλαδή δεν 

περνάνε από διαλογητήριο.  Εδώ οι άνθρωποι παίρνουν τελαράκια στο χωράφι τους, 

τα συγκοµίζουν, τα κατηγοριοποιούν και τα συσκευάζουν µόνοι τους και τα φέρνουν 

εδώ έτοιµα συσκευασµένα. Αυτό έχει τεράστια πλεονεκτήµατα: 1) για το στάδιο της 

συγκοµιδής είναι ο καλύτερος τρόπος για να συγκοµίσεις έτσι ώστε να µπορέσει 

µετά ο καταναλωτής να φάει ένα ροδάκινο και να του αρέσει, γιατί αν είναι να το 

περάσεις διαλογητήριο το ροδάκινο το οποίο έχει διάµετρο 80 χιλ. το µισό θα το 

χάσεις από τα χτυπήµατα του κι ε µείς δεν το χάνουµε. Οπότε θα πρέπει να 

συγκοµίζεις ένα πιο άγουρο ροδάκινο το οποίο έχει άλλα τεράστια µειονεκτήµατα 

ενώ εµείς θέλουµε να συγκοµίσουµε ένα προϊόν το οποίο να το φαει ο καταναλωτής 

στα καταλληλότερα του ζάχαρα. Το προϊόν έτσι έχει ποιότητα και θα το ξαναγοράσει 

ο καταναλωτής. Σε γενικές γραµµές τα ροδάκινα είναι γλυκά, εάν το µαζέψεις 

άγουρο τότε θα είναι ξινό και θα σε πειράξει στο στοµάχι. 2) Ένα δεύτερο 

πλεονέκτηµα του συγκεκριµένου τρόπου συγκοµιδής είναι ότι δεν χάνουµε προϊόν. 

Όταν συγκοµίζεις ένα προϊόν το οποίο το βάζεις στην κλούβα και περνάει από πάρα 

πολλά χέρια τότε θα  έχεις τεράστιες φύρες και ροδάκινα τα οποία είναι καλά  θα  τα 

χάσεις. Η διαδικασία, λοιπόν, είναι η εξής: όλα γίνονται στο κτήµα πλην βέβαια 

κάποιων µικρόκαρπων ροδακίνων τα οποία θα πρέπει εµείς να τα κάνουµε κουπάκια 

του ενός κιλού που αυτά δεν µπορεί να τα κάνεις ο καθένας γιατί πρέπει εµείς να τα 

περάσουµε διαλογητήριο, να τα κατηγοριοποιήσουµε για να τα βγάλουµε στο κιλό. 

Αυτό δεν µπορεί να το κάνει ένας άνθρωπος στο κτήµα του µε τίποτα. Αυτά όµως 

γίνονται στα πολύ  µικρόκαρπα ροδάκινα. Ό,τι µπορούµε να το συσκευάσουµε στο 

κτήµα το συσκευάζουµε στο κτήµα και αυτό είναι το 90% εώς 95% των ροδακίνων. 

Αυτός ο τρόπος µπορεί να έχει µεγαλύτερο κόπο για τον παραγωγό αλλά έχει 

καλύτερο ποιοτικό και οικονοµικό αποτέλεσµα στο τέλος. Άρα, υπάρχει ένα 

τελαράκι µε µία θήκη µέσα η οποία για παράδειγµα παίρνει 16 ροδάκινα, οπότε οι 

παραγωγοί πάνε βάσει αυτής της θήκης που  είναι και η  διάµετρος του κάθε 

ροδακίνου οπότ ε και κατηγοριοποιούνε. Όταν ο σ υνεταιρισµός παραλαµβάνει τα 

ροδάκινα, τα παραλαµβάνει ανά ποιοτική κατηγορία ώστε να πληροί αυτές τις 

προϋποθέσεις. Η µία παράµετρος παραλαβής είναι αυτή και η  δεύτερη είναι το να 

είναι πλήρως απαλλαγµένο από ασθένειες.  
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Για τον συγκεκριµένο τρόπο συγκοµιδής δεν έχει γίνει κάποια εκπαίδευση γιατί 

πάντα έτσι γινότανε στο Βελβεντό, από τότε που υπάρχει ο συνεταιρισµός - και δεν 

το έχουν αλλάξει. Για παράδειγµα οι Ισπανοί έχουν ξεκινήσει καµπάνια διαφήµισης 

για να προσπαθήσουν τουλάχιστον να βάλουν κάποια ποσότητα της παραγωγής τους 

να τη συσκευάσουν νωρίς, δεν γίνεται βέβαια γιατί αν πας στα ισπανικά και στα 

ιταλικά συσκευαστήρια τα διαλογητήρια τους δεν παίρνουν κλούβες, τα 

διαλογητήρια τους παίρνουν κάτι µπιζ, έτσι τα λέµε εµείς, που παίρνουν 300 κιλά 

µέσα το καθένα κι επειδή έχουν δει ότι έχουν χάσει πάρα πολύ από αυτό προσπαθούν 

τουλάχιστον µία µερίδα ροδάκινα και το δ ιαφηµιζούν αυτό, να είναι κοµµένα και 

συσκευασµένα από το δέντρο. Θέλουν µε τον τρόπο αυτόν να µπορέσουν 

τουλάχιστον σε κάποια ποσότητα τους να πάρουν κάποια υπεραξία. Τώρα πώς θα το 

καταφέρουν αυτό δεν ξέρω γιατί είναι δύσκολο από τη στιγµή που µιλάµε για άλλες 

εκτάσεις και για άλλου είδους καλλιέργεια, δηλαδή εκεί ένας άνθρωπος µπορεί να 

έχει 600 στρέµµατα ροδάκινα που είναι τελείως διαφορετικό από αυτό που κάνουµε 

εµείς εδώ. Γι’ αυτό και σε εµάς βοηθάει το γεγονός ότι έχουµε µικρό κλήρο αφού 

εµείς δεν πάµε για υπερτονάζ αλλά για να βγάλουµε ποιοτικό προϊόν και να πάρει 

αξία από την ποιότητα του. Ο άλλος σ υνεταιρισµός για παράδειγµα περνάει το 

προϊόν από το διαλογητήριο. 

Αυτό που πιστεύω ότι ξεχωρίζει τον συνεταιρισµό είναι η ποιότητα του που µέσα σε 

αυτήν την λέξη βέβαια περικλείονται τα πάντα: από  µία σειρά µοχθηρών εργασιών 

µέχρι και την δοµή του σ υνεταιρισµού. Αυτό δεν γίνεται από  την µία µέρα στην 

άλλη. Έχουµε κοπιάσει πολύ για να φτάσουµε σε αυτό το σηµείο και να καταλάβουν 

οι άνθρωποι ότι το προϊόν το οποίο παράγουν πρέπει να είναι ποιοτικό, σε σηµ είο 

που να πάνε στο super market  και να µπορούν να το αγοράσουν και οι ίδιοι σαν 

καταναλωτές. Προσωπικά, αυτό πρ οσπάθησα να κάνω όλα αυτά τα χρόνια και 

φυσικά πριν από εµένα υπήρχε µία δοµή σε αυτή τη βάση όπου και οι προηγούµενοι 

γεωπόνοι το ίδιο προσπάθησαν να κάνουν. Αυτή η δοµή υπάρχει και δουλεύει και θα 

συνεχίσει να δουλεύει, δεν σταµατάµε. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Είµαστε αναγνωρισµένη οµάδα παραγωγών από το 2001, είµαστε πιστοποιηµένοι 

κατά agro 1.2 , 1.2.2 κατά global gap και είµαστε και πιστοποιηµένοι κατά το iso 

22.000 και κατά το 9.001. Επίσης, έχουµε εγκαταστήσει και ένα κεντρικό σύστηµα 

erp αποκλειστικά σχεδιασµένο και µε αλγόριθµο ειδικά φτιαγµένο για τον 

συνεταιρισµό µέσα από  το οποίο ξεκινάµε και επιβλέπουµε, κρατάµε στατιστικά 

στοιχεία και παρατηρούµε από τη στιγµή που θα θελήσει να φυτέψει ο παραγωγός, -

τί και πότε και πόσο και πού-  και φτάνουµε µέχρι και την τελική εκκαθάριση του 
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προϊόντος στον παραγωγό στο τέλος της εµπορικής διαδικασίας. Δηλαδή, ο 

παραγωγός εδώ είναι υποχρεωµένος σε συνεργασία µε τον σ υνεταιρισµό όταν θα 

προχωρήσει σε φύτεψη ενός αγροκτήµατος να δού µε ποιες ποικιλίες είναι οι 

προτεινόµενες, να δούµε σε ποιους φυτοριούχους - γιατί το πολλαπλασιαστικό υλικό 

στην Ελλάδα είναι µία µεγάλη γάγγραινα αφού οι φυτοριούχοι που διακινούν τα 

πολλαπλασιαστικά υλικά δεν είναι του επιπέδου που  θα  έπρεπε να είναι αφού δεν 

λειτουργούν σωστά µε επιστηµονικά κριτήρια και µε έρευνα σωστή όπως είναι στις 

περισσότερες περιοχές της Ισπανίας για παράδειγµα και κυρίως της Γαλλίας και της 

Ιταλίας, όπου ξεκινούν καινούριες ποικιλίες στις δυναµικές καλλιέργειες και ειδικά 

στο ροδάκινο και στο νεκταρίνι που  µας ενδιαφέρει. Οπότε εµείς ελέγχουµε και 

προσπαθούµε να κατευθύνουµε τον παραγωγό στις σωστές ποικιλίες, αυτές που 

εµπορικά  δείχνουν ότι θα κ ινηθούν στις επόµενες δεκαετίες γιατί το ροδάκινο ας 

πούµε είναι µία καλλιέργεια η οποία όταν θα ασχοληθεί κάποιος µαζί της δεσµεύεται 

τουλάχιστον για µία δεκαπενταετία, δεν είναι σαν την φράουλα, τον καπνό κ.α. . Εδώ 

ξεκινάς και για 15 χρόνια δεσµεύεσαι να ακολουθείς την καλλιέργεια του ροδάκινου, 

οπότε θα  πρέπει να είµαστε πολύ προσεχτικοί στο τί και πώς και πότε και πόσο θα 

φυτευτεί. Αυτά λοιπόν όλα µέσα από µια καθοδήγηση, καταγράφονται ηλεκτρονικά 

και µετά υπάρχει ένα σύστηµα που  το επιβάλλουν και τα agro και τα iso και τα 

global gap, όπου παρακολουθείται κάθε δενδρύλλιο σε κάθε τµήµα και κάθε 

παραγωγός µέχρι που  να το παραλάβει ο  καταναλωτής. Υπάρχει δηλαδή  πλήρης 

ιχνηλασιµότητα, δηλώνεται η αναµενόµενη παραγωγή µετά τα αραιώµατα που 

γίνονται τέλος Μαϊου µε αρχές Ιουνίου και µε βάση το κτήµα, την ποικιλία και αυτά 

που περιµένει κατά τµήµα και κατά ποικιλία να πάρει ο  παραγωγός µέσω erp, στο 

τέλος αφού παραδίδει την συγκοµισθείσα και γίνεται ο έλεγχος για να µπορέσουµε 

να ελέγξουµε ότι είναι δικά µας πρά γµατα και δεν είναι από κάπου αλλού. Άρα 

λοιπόν όσον αφορά τον συνεταιρισµό Δήµητρα κάθε φορά είµαστε σίγουροι κι εµείς 

και κυρίως πρέπει να είναι και ο  καταναλωτής ότι αυτά που τρώει είναι σίγουρα 

Βελβεντού και ότι έχουν παραχθεί σίγουρα µέσα από ένα σύστηµα το οποίο σε κάθε 

στάδιο του είναι αυστηρά ελεγχόµενο και επιτηρούµενο.  

Στη συνέχεια, η λειτουργία του συνεταιρισµού είναι η  εξής: φέρνουν οι παραγωγοί 

τα προϊόντα τους στον σ υνεταιρισµό από  τα κτήµατα απευθείας σε κλούβες, σε 

παρτίδες κωδικοποιηµένες που δεν τις ξέρει κανένας άλλος εκτός από τον παραγωγό 

και το σύστηµα. Στη συνέχεια, πάει το προϊόν στο διαλογητήριο και στο 

συσκευαστήριο. Η συγκεκριµένη διαδικασία συγκοµιδής έχει το πλεονέκτηµα ότι τα 

προϊόντα είναι κωδικοποιηµένα κι έτσι αποφεύγεται να γίνεται κάποια επιλογή ως 

προς αυτά µε βάση κάποια συµφέροντα, αφού στη διαλογή µπορεί να εργάζονται και 
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συγγενείς παραγωγών. Διατηρούµε µία ουδετερότητα σε αυτό το θέµα, εποµένως 

γίνεται η διαλογή, γίνεται η συσκευασία και διατίθενται στο εµπόριο.  

 

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Στο ροδάκινο εφαρµόζεται η ολοκληρωµένη διαχείριση που ξεκίνησε από το 2003 η 

πλήρης εφαρµογή. Η απόλυτη εφαρµογή του που  σηµαίνει ότι όλοι οι αγρότες του 

Βελβεντού που καλλιεργούν ροδάκινα και µιλάω για τον ΑΣΕΠΟΠ συγκεκριµένα 

που γνωρίζω, αυτό ισχύει και στη ΔΗΜΗΤΡΑ, αλλα για να µη πω πράγµατα που δεν 

ξέρω, εφαρµόζεται ολοκληρωµένη διαχείριση η οποία, για όποιον το ακούει 

ενδεχοµένως -  και δεν το έχει δει όχι µόνο στην πράξη αλλά  και δεν έχει δει την 

φιλοσοφία και τους κανόνες που διέπουν αυτήν την πρακτική, αυτόν τον τρόπο 

δηλαδή παραγωγής - ίσως να µην λέει τίποτα. Αν το δεις όµως στην πλήρη έκταση 

είναι εκπληκτικό το πώς έχει στηθεί αυτός ο τρόπος καλλιέργειας και παραγωγής του 

ροδάκινου. Έχει εκατοντάδες οδηγίες, δηλαδή για να πούµε ένα παράδειγµα από  το 

πόσο λιγότερο πετρέλαιο πρέπει να καταναλώνει ένας αγρότης στο χωράφι και πώς 

να γίνεται η εξοικονόµηση καυσίµων µέχρι το βασικότερο που είναι το φρούτο να 

πάει στον καταναλωτή χωρίς χηµικά κατάλοιπα.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο ΔΗΜΗΤΡΑ µαζεύει τα ροδάκινα στο κτήµα και η  συσκευασία γίνεται στον 

συνεταιρισµό. Με αυτόν τον τρόπο προσπαθούµε να ανεβάσουµε την ποιότητα γιατί 

η συσκευασία εδώ δεν συγχωρεί λάθη. Δηλαδή δεν υπάρχει περίπτωση να γίνει 

λάθος γιατί ξέρεις ότι όταν είναι δικό σου κάτι το συγχωρείς ενώ εδώ οι γυναίκες που 

δουλεύουν παίρνουν σταθερές εντολές και δεν γνωρίζουν κιόλας ποιανού είναι τα 

ροδάκινα. Είναι εντελώς απρόσωπο και λειτουργούν σαν ροµποτάκια. Με αυτόν τον 

τρόπο ανεβαίνει η ποιότητα. Όµως, υπάρχει και ένα κόστος διαχείρισης µεγαλύτερο. 

Βέβαια αν το αντισταθµίσεις µε το γεγονός ότι σε άλλη περίπτωση θα έπρεπε να 

είχες και άλλα χέρια στο χωράφι τότε είσαι στα ίδια στην ουσία. Αυτό άλλους τους 

συµφέρει και άλλους όχι. Με αυτόν τον τρόπο ο παραγωγός µπορεί να παράγει 

µεγαλύτερο τονάζ προϊόντος από κάποιον που κάνει την συσκευασία στο κτήµα. Για 

παράδειγµα έχει έρθει παραγωγός στον ΔΗΜΗΤΡΑ που  µάζεψε 8 τόνους σε µία 

µέρα. Αν αυτός ο παραγωγός έκανε την συσκευασία στο κτήµα δεν θα µπορούσε να 

φέρει πάνω από 2-3 τόνους την ηµέρα.  
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Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Το κύριο προϊόν είναι τα ροδάκινα και τα νεκταρίνια. Το τρίτο κατά σειρά προϊόν 

είναι τα µήλα και µετά σε κάποιες µικροποσότητες είναι διάφορα άλλα  όπω ς 

δαµάσκηνα, κυδώνια µέχρι και τοµάτες. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Το πρώτο βήµα, που ξεκινάµε την χειµερινή περίοδο, είναι ο ψεκασµός µέσα στον 

Νοέµβριο – Δεκέµβριο που είναι απαραίτητος και βασικός ψεκασµός µε χαλκό. Από 

εκεί και πέρα ξεκινάει το κλάδεµα των δέντρων. Κατά τον Μάρτιο ξεκινάει ο 

δεύτερος ψεκασµός και από εκεί και πέρα θα µπούµε σε επαναληπτικούς ψεκασµούς 

ανά 15ήµερο µετά τον Μάρτιο. Όταν φτάνουµε στον Μάϊο θα υπάρξει το αραίωµα 

των καρπών στη ροδακινιά και από εκεί και πέρα υπάρχει και η άρδευση που µπαίνει 

τον Μάϊο και ύστερα µπαίνουµε στο καλοκαίρι όπου αρχίζει η σ υγκοµιδή των 

ποικιλιών – από τέλος Μαϊου  όπου  κάθε ποι κιλία ωριµάζει στον χρόνο της. Οι 

ποικιλίες που  καλλιεργούνται στο Βελβεντό ξεκινάνει από  αρχές Ιουνίου και 

τελειώνουν τέλη Σεπτεµβρίου. Το ροδάκινο, σε γενικές γραµµές, δεν είναι αγροτικό 

προϊόν όπως είναι ο  καπνός, είναι µία καλλιέργεια που χρειάζεται ερ γασία όλο το 

χρόνο αφού για την επόµενη καλλιεργητική περίοδο θέλει µεγάλη προετοιµασία.  

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Ο Δήµητρα δουλεύει διαφορετικά από τον ΑΣΕΠΟΠ στο θέµα της συγκοµιδής, ο 

ΑΣΕΠΟΠ τελαρώνει στα κτήµατα ενώ εµείς τελαρώνουµε στον συνεταιρισµό κι εγώ 

αυτό το σύστηµα δεν το αλλάζω µε τίποτα. Εδώ φαίνεται ο καλός παραγωγός και ο 

κακός παραγωγός γιατί το µηχάνηµα δεν κάνει διάκριση σε κανέναν. Οι γυναίκες 

που δουλεύουν εδώ πέρα δεν ξέρουν τον κωδικό του καθενός και δεν υπάρχουν 

διακρίσεις και ακόµη και το µηχάνηµα το δουλεύει υπεύθυνο άτοµο που  δεν έχει 

προσωπικά µε κανέναν. 

Το γεγονός ότι υπάρχει κατακερµατισµός της γης είναι ένα µείον αλλά οι πιο πολλοί 

προσπαθούν να µαζεύουν τα κτήµατα σε ένα σηµείο. Στην ουσία κάνουµε αλλαγές 

µεταξύ µας, συνεργάζονται έτσι οι συνεταιρισµοί και οι παραγωγοί που να µπορούν 

να γίνονται αλλαγές δηλαδή έχεις εσύ ένα κτήµα που µου ταιριάζει µου το δίνεις και 

σου δίνω εγώ κάπου αλλού. Εάν εγώ σου δώσω 3 στρέµµατα και το δικό σου είναι 

1.5 θα µου πληρώσεις την διαφορά αλλά εάν είναι το ίδιο θα κάνουµε συµβόλαιο και 

θα αλλάξουµε τα χαρτιά κανονικά. Είναι πολύ  πιο παραγωγικό να έχεις την έκταση 

σου σ’ένα σηµείο. Πολλές φορές οι γείτονες µπορεί να είναι και τσακωµένοι και να 

µην δίνουν αλλά σε αυτήν την περίπτωση γίνεται το εξής: πηγαίνω εγώ σε κάποιον 
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και του λέω πήγαινε να πάρεις εσύ το κτήµα από  τον γείτονα µου για λογαριασµό 

µου και µετά θα σου δώσω κανονικά εσένα τα λεφτά και θα πάρω εγώ το κτήµα. 

Συµβαίνει και αυτό. Με αυτόν τον τρόπο γενικά κατεβάζεις το κοστολόγιο. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού  1 

-‐ Από την στιγµή που έρχεται ο παραγωγός και παραδίδει το προϊόν µέχρι και να φύγει 

αυτό το προϊόν στην αγορά, ακολουθείται µία συγκεκριµένη διαδικασία η οποία είναι 

η εξής: γίνεται µία πρώτη παραλαβή, µία πρώτη διαλογή στη ράµπα παραλαβής όπου 

εκεί καταµετρούνται τα προϊόντα και γίνεται κι ένας πρώτος ποιοτικός έλεγχος. 

Γίνεται ποσοτική παραλαβή όπου παραλαµβάνουµε τα προϊόντα από την στιγµή που 

είναι καλά ή αν τα έχουµε δουλέψει. Από εκεί και πέρα γίνεται πρόψυξη, παραµένει 

το προϊόν σε θάλαµο όπου ο θάλαµος αυτός είναι υποδοχής και µένει σε αυτή τη 

θερµοκρασία - στους 15-20 βαθµούς - σε αναµονή µέχρι να τυποποιηθούν. Από εκεί 

και πέρα τυποποιούνται τα προϊόντα µε βάση την ποικιλία γιατί χωρίζονται σε 

ποικιλίες – οµαδοποίηση π .χ κόκκινα ροδάκινα, λευκά ροδάκινα, κ .λ.π. και τα 

νεκταρίνια αντίστοιχα και δουλεύονται στα διαλογητήρια ανά οµάδα προϊόντος όχι 

ανά παραγωγό. Από εκεί και πέρα έρχονται στο διαλογητήριο και από  την στιγµή 

που έρχονται στο διαλογητήριο, έρχονται σαν παρτίδα είναι δηλαδή µοναδικού 

παραγωγού, µοναδικό προϊόν και µοναδική παρτίδα µε έναν αριθµό που δεν υπάρχει 

άλλος. Μπαίνουν στο διαλογητήριο, γίνεται προδιαλογή, καθαρίζονται τα πολύ 

σκάρτα τα οποία πάνε για χυµό είτε επειδή είναι µαλακά είτε επειδή είναι χτυπηµένα 

και γίνεται µία δεύτερη διαλογή για τα προϊόντα αυτά που είναι µεν για αγορά αλλά 

είναι δεύτερης ποιότητας - υποβαθµισµένα – µε µικρά σηµάδια, οπτικά λάθη, µπορεί 

να είναι λερωµένο το φρούτο ή πολύ λίγο µαλακό που ναι µεν είναι καλό και θα πάει 

στην αγορά αλλά δεν είναι πρώτη διαλογή, πρώτη ποιότητα. Και από εκεί και πέρα η 

συνέχεια είναι να κάνουµε διαλογή στο διαλογητήριο όσον αφορά µέγεθος δηλαδή 

διάµετρο, βάρος και χρώµα. Αυτό το επιλέγουµε εµείς αν θέλουµε να δουλέψουµε µε 

χρώµα, βάρος ή διάµετρο, βάζουµε πρόγραµµα και αντίστοιχα λέµε στο 

διαλογητήριο τί να κάνει και σε ποια έξοδο να στείλει τα προϊόντα που θέλουµε. Από 

εκεί και πέρα γίνεται η τυποποίηση από τις γυναίκες – κάθε γραµµή διαλογής έχει 

ένα συγκεκριµένο φρούτο, µέγεθος ή διάµετρο ή βάρος αναλόγως πώς το επιλέγουµε 

εµείς, τυποποιεί η γυναίκα, µπαίνει σε τελάρο, κλούβα ή κλουβάκι ανάλογα µε το 

υλικό συσκευασίας που  θέλουµε να δουλέψουµε και από  εκεί πάει σε παλέτα, 

δένεται και πάει για κανονική ψύξη όπου µένει στα ψυγεία µέχρι να πάει για διάθεση 

στην αγορά. Από εκεί και πέρα είναι η φόρτωση κι εκεί σταµατάει ο ρόλος µας. 
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Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Υπάρχουν και κάποια σχέδια δράσης όπου  βάζει ο  σ υνεταιρισµός ένα ποσό, 

παίρνουµε και από το κράτος ένα βοήθηµα και κάνουµε κάποια έργα. Για 

παράδειγµα οι παραγωγοί παίρνουν µία ενίσχυση για όποιον θέλει να βάλει 

καινούρια δέντρα γιατί όποιος το κάνει αυτό έχει πολλά  έξοδα, για 10 στρέµµατα 

είναι περίπου 10.000 ευρώ τα έξοδα αφού µόνο να αγοράσεις τα δενδρύλλια είναι 

3.000 ευρώ. Για να το ξεκινήσει όµως ο παραγωγός, παίρνει µία ενίσχυση που είναι 

περίπου τα µισά χρήµατα αλλά  µε την συµφωνία ότι ο  παραγωγός αν φύγει σε 4 

χρόνια θα έχανε τα χρήµατα του. Οπότε υπογραφόταν µία υπεύθυνη δήλωση γι’αυτό, 

γιατί έχει τύχει να έδινε ο ΑΣΕΠΟΠ ενίσχυση και µετά ο παραγωγός έφευγε και 

πήγαινε στον συνεταιρισµό Δήµητρα, έχει συµβεί και αυτό. Παρ’ολα’υτά, αυτό είναι 

καλό που γίνεται και είναι ένα σηµαντικό βοήθηµα. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Ένας παραγωγός πριν από 5 χρόνια µάζευε γύρω στον 1-1.5 τόνο ροδάκινα µεσαίας 

ποιότητας ενώ τώρα µε τα συστήµατα αυτά που κάνουµε ξεκινάς από τα 2-3 χρόνια 

και παίρνεις παραγωγή, παίρνεις πιο χοντρό ροδάκινο κι έτσι ανεβάζεις τονάζ, 

δηλαδή ήδη µε 50 στρέµατα αν µάζευες 100 τόνους, τώρα µαζεύεις 115-120 τόνους - 

µε τα ίδια χωράφια. Ένας τρόπος αύξησης της παραγωγής είναι αυτός.  Ένας άλλος 

τρόπος είναι η γνώση, δηλαδή κάποτε στα ίδια χωράφια πηγαίναµε και ρίχναµε ένα 

τσουβάλι λίπασµα συνέχεια κάθε χρόνο ενώ τώ ρα υπάρχει το χηµείο του κράτους 

που γίνονται αναλύσεις και σου λένε τί λίπασµα χρειάζεται το έδαφος κι έτσι 

µεγαλώνει η παραγωγή και κάνεις και καλό στο δέντρο γιατί κρατάει περισσότερα 

χρόνια παίρνοντας µε αυτόν τον τρόπο και περισσότερα χρόνια παραγωγή.  

Επίσης, στον ΑΣΕΠΟΠ χειριζόµαστε το ροδάκινο µε πολύ διαφορετικό τρόπο σε 

σχέση µε τον Δήµητρα, δηλαδή εµείς πουλάµε ένα φρέσκο προϊόν γιατί η συγκοµιδή 

γίνεται στο χωράφι ενώ στον Δήµητρα τα βάζουνε σε κλούβα και περνάνε κάποιες 

µέρες εκεί µέχρι να τα συσκευάσουν. Είναι δύο εντελώς διαφορετικά πράγµατα γιατί 

τελικά το προϊόν έχει άλλη ποιότητα.  

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Υπάρχει και το επιχειρησιακό ταµείο που είναι ένα πρόγραµµα της Ε.Ε. που επιδοτεί 

σε κάποιες περιπτώσεις ένα έργο που θέλει να κάνει κάποιος - ανάλογα µε τον τζίρο 

που κάνει παίρνει και το ανάλογο ποσό. Στους παραγωγούς βοηθάει στα δέντρα: για 

παράδειγµα αν πάρεις 1.000 ευρώ δέντρα τα 400 τα πληρώνει ο  παραγωγός και  τα 

600 τα πληρώνει αυτόµατα ο συνεταιρισµός µε αυτό το πρόγραµµα.  
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Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Στον ΑΣΕΠΟΠ η συσκευασία γίνεται στο χωράφι που και στην Δήµητρα έτσι 

γινόταν παλιότερα, τα τελευταία χρόνια όµως το έχουν αλλάξει. Αυτός ο τρόπος 

συγκοµιδής αποτελεί παράδοση στο Βελβεντό, δηλαδή  ακόµη και την φράουλα που 

είχαν µε αυτόν τον τρόπο την συσκεύαζαν και αυτό είναι πολύ σηµαντικό για το 

προϊόν γιατί είναι καλύτερης ποιότητας όταν συσκευάζεται στο χωράφι, µαζεύεται το 

προϊόν πιο πολύ στην ώρα του και πραγµατικά αν δεις µόνο τα τελάρα του ενός και 

του άλλου σ υνεταιρισµού θα  διαπιστώσεις την διαφορά. Επειδή η  Δήµητρα 

αναγκαστικά τα περνάει από  διαλογητήριο, θα τα µαζέψει αναγκαστικά πιο άγουρα 

και φυσικά οι παραγωγοί χάνουν σε µέγεθος, βάρος αλλά  και ποι ότητα. Αυτός ο 

τρόπος συγκοµιδής στο χωράφι είναι πολύ σηµαντικός για το Βελβεντό γιατί µπαίνει 

όλη η  οικογένεια στο χωράφι και δουλεύουν ακό µη και τα µικρά παιδιά. Όλοι 

βρίσκονται στα χωράφια, δηλαδή  το καλοκαίρι αν πας στην πλατεία στο Βελβεντό 

δεν θα δεις κανέναν γιατί όλοι βρίσκονται στο κτήµα. Αυτό υπάρχει στην κουλτούρα 

µας και το περνάµε και στις νέες γενιές δηλαδή µαθαίνουν από µικρά παιδιά να είναι 

εργατικά και µπαίνουν στην διαδικασία της αγροτικής παραγωγής. Πέρα από το 

γεγονός ότι η συγκοµιδή στο χωράφι δίνει καλύτερα αποτελέσµατα στην ποιότητα 

του προϊόντος, ο τρόπος αυτός είναι και ένα στοιχείο της κουλτούρας µας. 

Υπάρχει και ένα µείον εδώ στο Βελβεντό και αυτό είναι ότι ο κλήρος είναι πολύ 

µικρός, αλλά αυτός είναι ο τόπος και κάπως πρέπει να το διαχειριστούµε όλο αυτό. 

Για να µαζέψουµε εµείς αυτά τα στρέµµατα για το οινοποιείο σε µία µεριά που τα 

θέλαµε, τα αγοράζαµε στρέµµα στρέµµα. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Το κυρίος προϊόν είναι ροδάκινα και νεκταρίνια ενώ τα τελευταία 3 χρόνια έχουµε 

αλλάξει τον τρόπο συγκοµιδής και αντί να συγκοµίζουµε στο κτήµα περνάµε τα 

φρούτα από το διαλογητήριο. Γενικά θεωρώ ότι είναι πολύ καλύτερος αυτός ο 

τρόπος. 

 

 

3Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΤΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΑΝΑΔΙΑΝΟΜΗΣ  ΤΩΝ ΚΕΡΔΩΝ ΤΩΝ 

ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Αρχικά οι παραγωγοί φέρνουν τα προϊόντα τους. Ξεκινάνε για παράδειγµα τα 

ροδάκινα από  τον Ιούνιο και συνεχώς φέρνουν µέχρι να τελειώσει η  συγκοµιδή τον 
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Σεπτέµβρη. Το προϊόν τους δεν το πουλάνε γιατί δεν υπάρχει κάποια τιµή, α πλά 

φέρνουν τα προϊόντα τ ους και µετά τα παραλαµβάνει ο  σ υνεταιρισµός και τα 

πουλάει. Όταν κάποια στιγµή τελειώσει η παραγωγή και όταν πουληθούν όλα από το 

ψυγείο, τότε καθόµαστε και λέµε: Πόσα ροδάκινα ήρθαν; Τόσα. Πόσα πουλήθηκαν; 

Τόσα. Αφαιρούµε όλα τα έξοδα του σ υνεταιρισµού και όταν λέω έξοδα εννοώ τα 

εξής: αµοιβές προσωπικού, ρεύµατα, τηλέφωνα, υλικά συσκευασίας που αγοράσαµε, 

τελάρα, θήκες κ.α. και αφού λοιπόν τα αφαιρέσουµε από το συνολικό πόσο αυτό που 

αποµένει το µοιράζουµε στους παραγωγούς. Το µοίρασµα στους παραγωγούς γίνεται 

ανάλογα µε το τί έφερε ο  καθένας δηλαδή τί ποικιλία, τί µεγέθη κ .λ.π. διότι 

υπάρχουν κατηγορίες. Δηλαδή δεν υπάρχει κάποια συγκεκριµένη ή  συµφωνηµένη 

τιµή εξ’αρχής είναι όπως πάει η χρονιά. Αφαιρούµε όλα τα έξοδα και ότι αποµένει το 

µοιράζουµε στους παραγωγούς, δεν κρατάµε κάποιο κέρδος απλώς γίνεται 

διαχείριση. Πιστεύω ότι το σύστηµα αυτό είναι σχετικά απλό και δίκαιο. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Αρχικά οι παραγωγοί φέρνουν εδώ τα προϊόντα τους. Αφού περαστούν από  το 

διαλογητήριο – συσκευαστήριο τα προϊόντα διατίθενται στο εµπόριο. Στο τέλος 

αφαιρούνται τα λειτουργικά έξοδα - το τί ακριβώς λειτουργικά έξοδα έχει η όλη αυτή 

διαδικασία στον συνεταιρισµό κατά έτος, καταµερίζονται κατά κιλό – επιβαρύνεται ο 

παραγωγός και τα χρήµατα που θα περισσέψουν από τη µέση τιµή πώλησης κάθε 

ποικιλίας επιστρέφονται στον παρ αγωγό. Κάπως έτσι λειτουργεί ο  σ υνεταιρισµός 

δηλαδή πουλάµε, αφαιρούµε όλα τα λειτουργικά έξοδα, κάνουµε και µία 

παρακράτηση για ένα αποθεµατικό γ ια να µπορεί να λειτουργήσει ο  συνεταιρισµός 

µέχρι την επόµενη πώληση και τα υπόλοιπα αποδίδονται στους παραγωγούς, είναι 

δικά τους. Γιατί και ο συνεταιρισµός είναι των παραγωγών. Δεν έχουµε δηλαδή κάτι 

άλλο είναι καθαρά δική τους η επιχείρηση, κρατάνε τα λειτουργικά έξοδα της 

επιχείρησης και τίποτα περισσότερο, απλά µόνο ένα µικρό αποθεµατικό για να 

µπορέσει να λειτουργήσει ο συνεταιρισµός.  

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Εδώ και χρόνια υπάρχει στο Βελβεντό ένας άτυπος νόµος. Θα παραδώσεις τα 

προϊόντα στον σ υνεταιρισµό και από  την στιγµή που  τα παραδίδεις κοντά στο 

15αύγουστο κάθε συνεταιρισµός θα δώσει µία προκαταβολή. Μετά τον Οκτώβριο θα 

δώσουν µία 2η προκαταβολή και στις 20 - 22 Δεκεµβρίου θα  γίνει εκκαθάριση των 

τελικών προϊόντων. Αυτό είναι ένα σύστηµα που ακολουθείται στο Βελβεντό, 

κάποιες φορές µπορεί και να µην ακολουθηθεί όταν µπορεί να υπάρξουν 

προβλήµατα π.χ. µπορεί να έχουµε πει ότι εµείς θα ξοφλήσουµε τους παραγωγούς 22 
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Δεκέµβρη αλλά για ορισµένους λόγους να µην είναι εφικτό αυτό να γίνει γιατί για 

παράδειγµα µπορεί να µην έχει µαζέψει τα χρήµατα και να πάει τελικά 22 

Ιανουαρίου. Δεν είναι και de facto αυτό, γι’αυτό λέµε ότι είναι ένας άτυπος νόµος. 

Συνήθως όµως έτσι γίνεται και προσπαθούµε να τηρούµε το χρονοδιάγραµµα και να 

µην ξεφεύγουµε από αυτό. 

  

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Είναι σηµαντικό το γεγονός ότι εµείς πληρωνόµαστε 2 φορές τον χρόνο και ότι ώρα 

και να χρειαστείς λεφτά, είτε έχει πουλήσει ο σ υνεταιρισµός είτε όχι, µπορείς να 

έρθεις και να πάρεις λεφτά, δηλαδή αν χρειαστείς κάποια χρήµατα και δεν τα έχεις 

τότε έρχεσαι στον ταµία και είτε έχει πουληθεί το εµπόρευµα είτε όχι υπάρχει µία 

παρακαταθήκη που µπορεί να σου δώσει ένα ποσό όταν έχεις ανάγκη. Αυτό είναι ένα 

πολύ µεγάλο πλεονέκτηµα γιατί από  το κα λοκαίρι µέχρι και τα χριστούγεννα που 

πληρωνόµαστε είναι ένα νεκρό σηµείο και µπορεί να χρειαστείς χρήµατα. 

 

4Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΕΙΔΟΣ ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗΣ ΣΤΟΥΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥΣ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός απασχολεί συνολικά 10 άτοµα που είναι µόνιµοι υπάλληλοι. Όλο 

το υπόλοιπο προσωπικό είναι εποχικό που δουλεύει κυρίως το καλοκαίρι όταν 

έχουµε την περισσότερη δουλειά και µπορεί να είναι 50-60-80 άτοµα, ανάλογα τις 

ανάγκες. Και τα µέλη του συνεταιρισµού τα οποία είναι περίπου 400. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Το παιδί που είχε την προσδοκία να δουλέψει σε ένα αντικείµενο εφάµιλλο του 

πτυχίου του και δεν έβρισκε δουλειά, δούλεψε στα χωράφια του πατέρα του σαν 

οικογενειακή καλλιέργεια. Υπάρχουν εδώ κανονικοί επιστήµονες µε µεταπτυχιακά 

και ντοκτορά οι οποίοι δουλεύουν κι έχουν ροδάκινα. Όµως επειδή το κράτος ποτέ 

δεν φρόντισε να θεωρήσει ότι το αγροτικό επάγγελµα είναι αξιοπρεπές και µπορεί να 

είναι επιλογή ενός ανθρώπου νέου κι επειδή οι γονείς µας είχαν ταλαιπωρηθεί από 

την αγροτική ζωή, δεν είχαν και καλά λεφτά, υπάρχει και η αστάθεια των καιρικών 

συνθηκών πάντα µας έδιναν το ερέθισµα και µας εξωθούσαν στο να σπουδάσουµε 

και να φύγουµε από  τα χωράφια. Έτσι, λοιπόν, δ ιαµορφώθηκε µία καινούρια 

συνείδηση η  οποία ήταν η  εξής: αυτός που σπουδάζει πρέπει να βρει δουλειά 

εφάµιλλή του αντικειµένου του. Δεν γίνεται αυτό. Κάποια στιγµή όταν και ο ίδιος 

καταλαβαίνει ότι δεν µπορεί να το κάνει αυτό µεταπίπτει από λανθάνον αγρότης και 
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υποαπασχολούµενος στα χωράφια της οικογένειας στον κανονικό αγρότη και είναι 

πάρα πολλά  τα νέα παιδιά τώρα εδώ στο Βελβεντό και στον συνεταιρισµό που  το 

επίπεδο τους είναι ΑΕΙ και ΤΕΙ. Η λειτουργία δηλαδή του συνεταιρισµού βοηθάει 

και στη καταπολέµηση της ανεργίας αφού είναι η ραχοκοκαλιά της τοπικής 

οικονοµίας. Επίσης, στους σ υνεταιρισµούς εργάζονται και αρκετά άτοµα σαν 

εποχικό προσωπικό, δουλεύουν δηλαδή µέχρι και 50 γυναίκες από το Βελβεντό στη 

συσκευασία προϊόντων και πέρα από το οικογενειακό τους εισόδηµα βγάζουν και 

κάποια µεροκάµατα. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο συνεταιρισµός έχει 140 µέλη αλλά δίνει και περίπου 200.000 ευρώ εργατικά στην 

περίοδο που  λειτουργούν τα διαλογητήρια σε 40 άτοµα που  εργάζονται εδώ 

καταπολεµώντας την ανεργία για 4 µήνες. Στον Βελβεντό υπήρχαν αρκετές 

οικογένειες οι οποίες ασχολούνταν µε την οικοδοµή και που  τώρα λόγω της 

οικονοµικής κρίσης έχει επηρεαστεί πάρα  πολύ αυτός ο  κλάδος. Όµως οι ίδιες 

οικογένειες παράλληλα µε την οικοδοµή είχαν και αγροτική παραγωγή και τώρα που 

έκοψε η οικοδοµή έχουν αυξήσει την παραγωγή του προσπαθώντας να 

αντισταθµίσουν το απολισθέν εισόδηµα. Εποµένως ο  συνεταιρισµός αποτελεί µία 

διέξοδος και βοηθάει ουσιαστικά στην καταπολέµηση της ανεργίας. Αν δεν είχαµε 

τους συνεταιρισµούς για να υπάρχει αυτή η  συγκέντρωση, η  διαχείριση και αυτή η 

εµπορία ειδικά αυτή τη δύσκολη εποχή, τα πράγµατα θα ήταν πολύ χειρότερα για την 

κοινωνία του Βελβεντού. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού  και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Υπάρχει στο Βελβεντό θέµα ανεργίας αλλά το σηµαντικό είναι ότι υπάρχουν 

διέξοδοι για ένα συµπληρωµατικό εισόδηµα, δηλαδή µπορεί κάποιος όλο το χειµώνα 

να είναι πραγµατικά άνεργος αλλά το καλοκαίρι βρίσκει µία δο υλειά στον 

συνεταιρισµό για 3-4 µήνες που  τον βοηθάει και για τον χειµώνα συν το εισόδηµα 

που έχει και η  οικογένεια του. Αυτό είναι αρκετά βοηθητικό αυτήν την περίοδο. Ο 

συνεταιρισµός βοηθάει πολύ στην καταπολέµηση της ανεργίας ειδικά τα καλοκαίρια 

που δουλεύουν πολλά παιδιά και γυναίκες. 

	  
Πρόεδρος Διοικητικού συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός είχε 450 µέλη. Κάναµε ό µως ένα ξεκαθάρισµα και τώρα είναι 

περίπου 165 – 170, τα ενεργά µέλη. Δηλαδή είναι αυτοί που τώρα παραδίδουν στον 
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συνεταιρισµό γιατί πριν µε τα 450 ήταν άτοµα τα οποία δεν παρέδιδαν αλλά είχαν 

δικαίωµα ψήφου. Έτσι, εκµεταλλευτήκαµε τον νό µο 4015 και κάναµε ένα 

ξεκαθάρισµα των µελών. Τους δώσαµε περιθώριο για να σκεφτούν εάν θέλουν να 

διατηρήσουν την µερίδα τους να έρθουν και να το δηλώσουν αλλιώς διαγράφονται 

και ήρθαν πολλοί που δήλωσαν ξανά καλλιέργεια και την κράτησαν.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Πέρα από το µόνιµο προσωπικό που είναι 10 άτοµα και καθώς µεγαλώνει η 

επιχείρηση υπάρχει περίπτωση να κάνουµε κι άλλες προσλήψεις, έχουµε και εποχικό 

προσωπικό. Από τα τέλη Μάη µέχρι και τέλος Σεπτέµβρη το προσωπικό που 

κυµαίνεται καθηµερινά είναι από 40 εώς 100 άτοµα. Από τον Οκτώβρη µέχρι και τον 

Μάρτιο µέρα παρά µέρα αν το βάλεις σαν µέσο όρο δουλεύουν γύρω στα 30 άτοµα. 

Στην ουσία δουλεύουν σχεδόν όλο το χρόνο, το λέµε εποχικό γιατί δεν έχει αυτή τη 

σταθερότητα του µόνιµου προσωπικού, δηλαδή τα περισσότερα παιδιά και οι 

γυναίκες δουλεύουν πάνω από 6 µήνες απλά από τον Οκτώβρη και µετά είναι πιο 

λίγη η δουλειά γιατί ο δικό µας όγκος είναι στα καλοκαιρινά ροδάκινα. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός δίνει και δουλειά στους Βελβεντινούς, δηλαδή πόσα παιδιά και 

πόσες γυναίκες δουλεύουν ε δώ και όλα αυτά είναι αλισβερίσι. Από τις 1000 

οικογένειες που  είναι στο Βελβεντό οι 600-700 είναι αγροτικές οικογένειες, 

ασχολούνται µε την παραγωγή ροδακίνου. 

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Ο ΤΟΕΒ απασχολεί κάποιο προσωπικό εποχικά, δηλαδή κάποιους ηλεκτρολόγους, 

τεχνολόγους κ.α. και αυτό γίνεται µε ανάθεση έργου. 

Επίσης, ο  συνεταιρισµός βοηθάει πολύ και στην καταπολέµηση της ανεργίας. Όταν 

ξεκινάει η συγκοµιδή των προϊόντων  καθηµερινά µπορεί να δουλεύουν στον κάθε 

συνεταιρισµό µέχρι και 60 άτοµα. Δουλεύουν πάρα πολλά παιδιά εκεί και είναι ένα 

εισόδηµα αυτό. Τώρα το χειµώνα µπορεί να δουλέψουν κάποιες γυναίκες κάποιο 

φασόν, µπορεί να κάνει µεταποίηση – το συζητάνε αυτό, για να γίνει δηλαδή 

µεταποιητική µονάδα και 10 µεροκάµατα ακόµα είναι σηµαντική υπόθεση. Ο 

Δήµητρα συσκευάζει στον συνεταιρισµό κι εκεί απασχολούν περισσότερες γυναίκες, 

µε 2 βάρδιες δούλευαν φέτος. Σίγουρα συµβάλλει ο  σ υνεταιρισµός στην 

καταπολέµηση της ανεργίας στον Βελβεντό.  
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Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός βο ηθάει πάρα  πολύ στην καταπολέµηση της ανεργίας στο 

Βελβεντό. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός συνεισφέρει και στην καταπολέµηση της ανεργίας αφού εδώ 

δουλεύει και αρκετό εποχικό προσωπικό, όλοι αυτοί αυτούς τους µήνες έχουν 

ένσηµα και µετά µπαίνουν στο ταµείο ανεργίας. Πρέπει να είναι γύρω στα 40 άτοµα 

εκ των οποίων 20 πρέπει να είναι γυναίκες.  

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Ο ΑΣΕΠΟΠ βοηθάει πολύ στο τοπικό εισόδηµα αφού για 3-4 µήνες δουλεύει 

εποχικό προσωπικό καθηµερινά 40-60 άτοµα. 

Παλιότερα ήταν πολύ λίγοι αυτοί που ήταν καθαρά παραγωγοί, τώρα και όσο 

περνάνε τα χρόνια είναι πιο επαγγελµατίες θα λέγαµε, πιο καθαροί αγρότες και τώρα 

µε την οικονοµική κρίση δεν υπάρχει και κάπου αλλού δουλειά και γι’αυτό ο 

συνεταιρισµός αποτελεί µία διέξοδο. 

Ο σ υνεταιρισµός δίνει δουλειά σε πολύ κόσµο και µάλιστα προσπαθεί να δώσει 

δουλειά σε άτοµα που το έχουν περισσότερο ανάγκη και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, 

δηλαδή κάποιος που  έχει ανάγκη το µεροκάµατο πραγµατικά, τον βοηθάει ο 

συνεταιρισµός γιατί έχει την δυνατότητα να το κάνει και το κάνει. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού  3 

-‐ Συνεισφέρει αρκετά και στην καταπολέµηση της ανεργίας γιατί στον συνεταιρισµό 

δουλεύουν αρκετά παιδιά από το Βελβεντό για 4 µήνες, ενώ τώρα µε τα τρίτα 

προϊόντα που  φέρνουµε έχουµε και κάποιους µήνες τον χειµώνα που  προσφέρεται 

εργασία και τελικά φτάνεις σε ένα σηµείο να παίρνεις 7 µήνες δουλειά. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΔΗΜΗΤΡΑ Βελβενδού 2 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός µέσα από  την απασχόληση που  αφορά στα µέλη του και την 

εποχική απασχόληση που προσφέρει για αρκετούς µήνες τον χρόνο σε κατοίκους του 

Βελβεντού βοηθάει πάρα πολύ στη καταπολέµηση της ανεργίας και της κοινωνικής 

ανισότητας. 

 

 

 



 
 

	   308	  

5Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΖΩΗΣ ΣΤΟ ΒΕΛΒΕΝΔΟ – ΤΟ ΘΕΜΑ ΤΗΣ 

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ  

  

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Από την στιγµή που ο συνεταιρισµός εξασφαλίζει ένα πολύ ικανοποιητικό εισόδηµα, 

αξιοπρεπές για τα µέλη του, τότε είναι καλές και οι συνθήκες διαβίωσης. Δηλαδή 

είναι όλα µία αλυσίδα, όσο πιο πολλά έχεις τόσο πιο πολλά ξοδεύεις οπότε κινείται 

και η  αγορά. Πιστεύω ότι ειδικά σε αυτήν την περίοδο που  είµαστε τώρα είµαστε 

καλά. Υπάρχει κέντρο υγείας εδώ πέρα και υπάρχουν και σχολεία. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Τώρα σε αυτό εδώ το υπόµνηµα έχουµε τις µελέτες που δώσαµε που είχαν 

εκτελεστεί τουλάχιστον στην δική µου οχταετία γιατί είχαµε όλα τα στοιχεία και 

ήταν 28.231.000 από ευρωπαϊκά προγράµµατα κυρίως, δηλαδή  δύσκολα 

προγράµµατα - και το άλλο  κο µµάτι είναι ότι 31/12/2010 τελειώνοντας δηλαδή, 

παραδώσαµε και αυτές εδώ τις 17 µελέτες στον Δήµο, έτοιµες για να τις εντάξουν 

στο ΕΣΠΑ ή  σε κάποιο άλλο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα, από  αυτές εκτελούνται 

µερικές (3 Αλέξανδρος Μπαλτατζής, Leader, από το ΕΣΠΑ για τις σχολικές 

υποδοµές για ένα παλιό κτήριο, το οποίο θα  ανακαινιστεί και θα  γίνει κι ένα 

βιοκλιµατικό κτήριο δίπλα, έχουµε τον βιολογικό καθαρισµό που  γίνεται και τρεις 

παρεµβάσεις στα χωριά για αναπλάσεις των πλατειών και του κέντρου). Όλα αυτά 

είχανε ετοιµαστεί από εµάς και τα δώσαµε έτοιµα, κάποια τα είχαµε δηµοπρατήσει 

κιόλας αλλά  µετά ο  Καλλικράτης µας παρέδωσε εκεί οπότε συνεχίζουν αυτοί, 

ουσιαστικά δηλαδή σε αυτόν τον µεγάλο δήµο τα µόνα έργα τα οποία εκτελούνται 

αυτήν την περίοδο είναι αυτά που έδωσε το Βελβεντό έτοιµα και µε ώριµες µελέτες. 

Στη συνέχεια, όταν οι µελέτες ήταν µικρές µέχρι 7.000 τις κάναµε απ’ ευθείας 

ανάθεση σε µικρά γραφεία που είναι εδώ της περιοχής και που µπορούσανε. Βέβαια 

όταν επρόκειτο για µεγάλο ποσό δεν µπορούσαµε εµείς σαν δ ήµος να κάνουµε 

ανάθεση από µόνοι µας, χρειαζόταν να συµπράξει η Νοµαρχία και µερικές φορές µια 

εταιρεία όπως είναι η ΑΝΚΟ(Αναπτυξιακή Κοζάνης) ή όπως είναι η ΔΕΜΚΟ, 

(δηµοτική επιχείρηση µελετών κατασκευών Κοζάνης) σαν τρίτος συµβαλλόµενος, 

δηλαδή για να µπορεί να γίνει µία προγραµµατική σύµβαση ώστε αυτοί να κάνουν 

τις διαδικασίες της έρευνας αγοράς και να επιλεχθεί ο καλύτερος µειοδότης κι εµείς 

απλά να πληρώσουµε. Όλα αυτά όµως ήταν κι ένα τρικ  για να αποφύγουµε τα πολλά 

λεφτά γιατί στα δηµόσια έργα τα χρήµατα που ζητούν για µία µελέτη είναι τεράστια, 

δεν µπορούσαµε να τα δώσουµε εµείς ως δήµος και µας συνέφερε να τα κάνουµε 
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παρ’ότι δεν ήταν στην αρµοδιότητα µας, δηλαδή ένα παράδειγµα είναι: ο δρόµος από 

το Βελβεντό για το Καταφύγι είναι αρµοδιότητα της Νοµαρχίας για να στρωθεί, της 

τότε Νοµαρχίας για να γίνει άσφαλτος αλλά και η σύνδεση µε την Πιερία. Αφού 

είδαµε και αποείδαµε δηλαδή, το είχα δει σαν σύµβουλος 8 χρόνια και σαν Δήµαρχος 

1 µε 1-1,5 χρόνο, λέω παιδιά τώρα δεν γίνεται να περιµένουµε την Ν οµαρχία να 

κάνει την µελέτη, δεν θα  την κάνει ποτέ. Οπότε την κάναµε εµείς, ενώ ήταν εκτός 

των αρµοδιοτήτων µας, ήµασταν δηλαδή στα όρια της νοµιµότητας αλλά λέγαµε ότι 

θα κάνουµε το δηµοτικό δίκτυο τουλάχιστον µέχρι το Καταφύγιο να 

ασφαλτοστρωθεί. Ζητήσαµε λοιπόν προσφορές και πήραµε για µία µελέτη 22 χλµ. 

Την µελέτη λοιπόν, την κάναµε µε πολλά παζάρια µε ένα γραφείο της Θεσσαλονίκης 

µε 110.000 ευρώ αλλά µε ενδιάµεσο φορέα την ΔΕΜΚΟ Κοζάνης. Ήταν απαραίτητο 

να γλιτώσουµε πάρα πολλά λεφτά και πήραµε και την κάναµε, την οποία όµως δεν 

µπορούσαµε να υλοποιήσουµε εµείς έτσι κι αλλιώς γιατί µιλούσαµε για ένα δίκτυο 

το οποίο ήταν και διανοµαρχιακό. Την παραδώσαµε λοιπόν, στη Νοµαρχία Κοζάνης 

και έκαναν αυτοί την δη µοπρασία και την ασφαλτόστρωση του δρόµου. Τέτοιου 

είδους µελέτες έγιναν και τα έργα κατά µία έννοια τα πιστωνόµαστε εµείς αφού ήταν 

πρωτοβουλία της δηµοτικής αρχής και αφού πληρώναµε τις µελέτες. Είµαστε λοιπόν, 

µία διαφορετική κοινωνία, δουλεύαµε συλλογικά αυτά τα χρόνια και µε εντελώς 

διακριτό τρόπο σ υνέχειας στην πορεία µας, µε µία σχεδιασµένη µέσα από  ένα 

αναπτυξιακό συνέδριο ανάπτυξη, τα βήµατα που κάναµε δηλαδή δεν ήταν ότι µας 

κατέβαινε στο µυαλό. Κάναµε λοιπόν ένα συνέδριο στο οποίο είχαµε καταλήξει σε 

κάποια συµπεράσµατα το ’93 και λέγαµε ότι εδώ πέρα πρέπει να κάνουµε ορισµένα 

θέµατα όσον αφορά στους σ υνεταιρισµούς αλλά και ορισµένα άλλα όπως στο να 

πάρουµε άλλες πρωτοβουλίες για τον πολιτισµό, να κάνουµε υποδοµές, να κάνουµε 

µουσείο, να κάνουµε πνευµατικό κέντρο κ.α. Όλα αυτά λοιπόν αποτελούσαν κι 

Ευαγγέλιο για όλους τους Δηµάρχους που πέρασαν από τότε, τρεις ουσιαστικά από 

το Συνέδριο εκείνο: εκείνος ήταν ένας Δήµαρχος, ο προκάτοχός µου κι εγώ 

ουσιαστικά. Πάνω σε αυτό στηριχθήκαµε και έχει την έννοια της ανάπτυξης και 

µάλιστα µε απλές λέξεις: ανάδειξη και ανάπτυξη της περιοχής ως πολιτισµικού και 

τουριστικού πόλου. Όµως αυτό το πράγµα δεν συνέβαινε στα Σέρβια και ούτε 

πρόκειται να συµβεί ποτέ εκεί, ούτε καν στη Κοζάνη που  είναι και µεγάλος Δήµος 

αλλά είναι σκόρπιος. Στη συνέχεια, εδώ τα παιδιά έ χουν και µία συµπληρωµατική 

εκπαίδευση όπου το ένα είναι η παιδική βιβλιοθήκη καθώς και ο Μορφωτικός 

Όµιλος που είναι για ενδιαφέροντα και για καλλιέργεια αλλά και ανάδειξη των 

δυνατοτήτων και δεξιοτήτων που  µπορεί να έχει ένα άτοµο. Επίσης ο  Αθλητικός 

Σύλλογος που είναι µία άλλη διάσταση βέβαια αλλά λειτουργεί συµπληρωµατικά κι 

αυτός. Αυτά τα παιδιά, λοιπόν, περνούν από αυτά τα σχολεία που είναι κατ’αρχήν το 
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κύριο σχολείο, το δηµόσιο, αλλά και τα συµπληρωµατικά που είναι η βιβλιοθήκη, ο 

Μορφωτικός Όµιλος και ο  Αθλητικός Σύλλογος. Κάποια στιγµή γίνονται φοιτητές, 

γυρίζουν στο Βελβεντό και είναι αυτά τα παιδιά που µπήκαν στους συνεταιρισµούς ή 

όσοι από εµάς γυρίσαµε και ασχοληθήκαµε µε τα κοινά, µε την αυτοδιοίκηση ή και 

κάπως παραπέρα γιατί υπάρχουν άτοµα από εδώ που  πήγαν και σε άλλους βαθµούς 

διοικητικής οργάνωσης του κράτους όπως είναι η Νοµαρχία, βουλευτές κ.α. 

Εποµένως, όλη η ιστορία εδώ πέρα είναι δοµηµένη από πολλές πλευρές έτσι ώστε ο 

κάθε άνθρωπος να βελτιώνεται ατοµικά και σαν µέλος, δηλαδή  να αντιλαµβάνεται 

ότι είναι µέλος της κοινωνίας που λειτουργεί συλλογικά. Αυτό πιστεύω ότι είναι και 

το ξεχωριστό στο Βελβεντό. Δηλαδή αν µε ρωτούσαν κάποιοι για την ανάπτυξη να 

τους δώσω ένα στίγµα είναι ότι είναι µία κοινωνία σε δράση. Κοινωνία σε δράση και 

ισόρροπη δράση και δεν θα δεις µεγάλες εισοδηµατικές διαφορές εδώ. Δεν θα έλεγα 

ότι υπάρχει κοινωνική ανισότητα εδώ, πολύ λίγο. Για παράδειγµα ανοίξαµε από τον 

δήµο εθελοντισµό για να κάνουµε συσσίτια για κάποιους ανθρώπους όχι άπορους 

αλλά ανήµπορους που είναι µεγάλης ηλικίας και που δεν έχουν παιδιά ή δεν είναι τα 

παιδιά τους εδώ. Έτσι είπαµε να κάνουµε συσσίτια µε εθελοντές, είναι 28 γυναίκες 

εθελόντριες που πάνε και µαγειρεύουν ανά 2 άτοµα κάθε µέρα κάπου εδώ µε 

τρόφιµα που τους δίνουµε εµείς, δίνει ο ένας δώρο, δίνει ο  άλλος π .χ. λεφτά κ .λ.π. 

οπότε οι οικογένειες που  δήλωσαν ανήµποροι - όχι άποροι - είναι περίπου 15. Οι 

άποροι είναι ζήτηµα αν είναι άλλα 20-30 άτοµα εκτός πια αν µε το καινούριο 

οικονοµικό πλαίσιο διαµορφώνεται ήδη  µία µορφή απορίας για όλους, φτωχαίνει  

κόσµος αλλά δεν είναι αυτοί ας πούµε που θα χρειαστούν συσσίτιο. Επίσης, ακόµη κι 

εδώ υπάρχει πρόβληµα ανεργίας και θα σου πω γι’αυτό. Εδώ όλα τα παιδιά 

σπουδάζουν, δεν υπάρχει παιδί που να µην έχει πάει Πανεπιστήµιο, οι πάντες. Όταν, 

λοιπόν, φτάσεις στα 18 και µπεις στο Πανεπιστήµιο και στα 22-23-24 π.χ. τελειώσεις 

σου δηµιουργείται η  προσδοκία από το κράτος και από τις δοµές του ότι θα 

δουλέψεις κάπου στο δηµόσιο. Αυτή η προσδοκία υπήρχε, τώρα αρχίζουν και 

αλλάζουν τα πράγµατα γιατί αρχίσαµε να το παίρνουµε απόφαση. Αυτή η προσδοκία 

έκανε την νεολαία πανελλαδικά, και σε εµάς εδώ, να πέσει σε µία αδράνεια όσον 

αφορά στις πρωτοβουλίες απασχόλησης άλλης µορφής, περίµενε δηλαδή ο  άλλος 

που ήταν 25 χρονών πήγαινε και στο στρατό και µετά γυρνούσε έπαιρνε µέρος σε 

κάποιον διαγωνισµό και προσπαθούσε να µπει κάπου . Παράλληλα ό µως δούλευε, 

δηλαδή δεν είναι η ανεργία των πόλεων που  είσαι ανάµεσα σε 4 τοίχους που  δεν 

έχεις τίποτα άλλο να κάνεις και που οι γονείς σου δεν έχουν καµία άλλη δυνατότητα. 

Υπάρχει υποαπασχόληση εδώ µέσω του συνεταιρισµού και ο συνεταιρισµός βοηθάει 

πολύ στην τοπική ανάπτυξη αφού είναι από  τις βασικές συνιστώσες της τοπικής 

ανάπτυξης, βασικότατη. Είναι δηλαδή το 70% του τοπικού εισοδήµατος, ότι 
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εισέρχεται στο Βελβεντό είναι από  τους συνεταιρισµούς κ αι ένα 70% του 

εισοδήµατος των σ υνεταιρισµών, των πωλήσεων τους δηλαδή, είναι από  το 

εξωτερικό άρα είναι και συνάλλαγµα, κάνουµε δηλαδή και πάρα µα πάρα πολύ καλό 

και στην εθνική οικονοµία. Δεν αλλάζεται το χρήµα µόνο µεταξύ ελληνικών χεριών 

πλέον στις ντόπιες αγορές, έχουν και ένα τεράστιο σοβαρό κοµµάτι στις εξαγωγές 

όπως είναι Ρωσία, Πολωνία, Ιαπωνία έφτασαν κάποτε, µε Σαουδική Αραβία είχαν 

πολλά χρόνια συνεργασία αλλά  τώρα µε τους πολέµους εδώ στη Μέση Ανατολή 

κ.λ.π κανά δυο  χρόνια έσπασε αυτή η  πώληση προς τα εκεί και µετά είχαν από’δω 

Αγγλία, Γερµανία, δηλαδή σε πολλές αγορές της ευρώπης. 

Στο Βελβεντό όλοι έχουν και ροδάκινα. Εντάξει τώρα µπορεί να υπάρχει και καµιά 

εξαίρεση αλλά είναι λίγοι αυτοί, δηλαδή στα 1000 περίπου νοικοκυριά που είναι εδώ 

αν εξαιρέσεις έναν αριθµό υπαλλήλων που δεν µπορούν, δεν πιστεύω να είναι πάνω 

από 150 συνολικά. Όλοι οι υπόλοιποι έχουν και ροδάκινα γιατί εντάξει κρατάς και 

µία καλή σχέση µε τη γη, είναι και ένας εµπεδωµένος τρόπος ζωής, είµαστε αγρότες, 

αγροτικό χωριό - δεν θα γίνουµε ξαφνικά µία βιοµηχανική πόλη και ούτε πρόκειται 

να γίνουµε. 

Ο τουρισµός µας αγγίζει αλλά µε σταθερά ανερχόµενα βήµατα όµως ως µικρή 

παράµετρος του τοπικού εισοδήµατος, δηλαδή έρχεται πολύς κόσµος και στις γιορτές 

και στις εκδηλώσεις αλλά και κάθε µέρα για να δουν το φαράγγι µε τους 

καταρράκτες, να δουν την εκκλησία, το λαογραφικό µουσείο, µαθητόκοσµος από το 

ΚΠΕ, εκκλησιαστικός τουρισµός αρκετός, ορειβάτες έρχονται πάρα πολλοί όλο το 

χρόνο. Αυτές είναι ήπιες µορφές τουριστικής α νάπτυξης. Επίσης, υπήρχε κι ένα 

σχέδιο για ένα χιονοδροµικό κέντρο αλλά αποδείχθηκε ότι ήταν ανεδαφικό και δεν 

το πραγµατοποιήσαµε τελικά. Τελοσπάντων, έχουµε µία τουριστική ανάπτυξη και 

λόγω της προβολής που κάναµε όλα αυτά τα χρόνια και είναι µία σταθερή 

παράµετρος εισόδηµατος αλλά βελτιώνεται. Τώρα βέβαια περνάει κι αυτή την κρίση 

της. Ωστόσο έχουµε εξέλιξη, δηλαδή αυξάνεται η επισκεψιµότητα στο Βελβεντό για 

διάφορους λόγους και αιτίες ευτυχώς καλούς: λόγω της θέσης και λόγω της φυσικής 

οµορφιάς και των εκδηλώσεων που γίνονται: γιορτές ροδάκινου, γιορτή τσίπουρου 

και κρασιού θα έχουµε τώρα σε λίγο, τα καζάνια που δουλεύουν συστηµατικά γύρω 

στους 2 µήνες, αποκριάτικες εκδηλώσεις γίνονται, καλοκαιρινές εκδηλώσεις 

γίνονται, διαδροµές όπως σου είπα µε τους ορειβάτες έχουµε. Όλα αυτά δηλαδή 

στους µικρούς ορεινούς οικισµούς τραβούν κόσµο. Επίσης, στο αθλητικό κέντρο που  

είναι από τα πιο σύγχρονα έρχονται και κάνουν εδώ προετοιµασία µεγάλες οµάδες 

όπως είναι Άρης, Παναθηναϊκός, ΠΑΟΚ κ .α. Τώρα πριν από  1 εβδοµάδα ήταν οι 

σχολές Μαντουλίδη, µία τεράστια ιδιωτική επιχείρηση εκπαίδευσης στη 

Θεσσαλονίκη όλο αριστοκρατία και αφρόκρεµα και ήταν εδώ, δηλαδή  έχουµε και 
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αθλητικό τουρισµό σηµαντικό. Μετά, έχουµε και θρησκευτικό τουρισµό, βάλαµε την 

εκκλησία σ ‘ένα ευρωπαϊκό πρόγραµµα γύρω στις 700.000 ευρώ περίπου για να 

ξανασυντηρηθεί µ’ένα αρµονικότατο όπως το λέω, σύνολο τοιχογραφιών, 

ξυλόγλυπτων, φορητών εικόνων,  οροφής κ.λ.π. και δόµησης του 19ου αιώνα, του 

1804. Αυτό λοιπόν έχει αποκατασταθεί και είναι σαν να είσαι την ηµέρα που το 

έκαναν τον 19ο  αιώνα. Βγάλαµε ένα βιβλίο, το Κ.Π.Ε. έφερε κόσ µο και το 

λαογραφικό µουσείο επίσης. Οπότε  έχουµε και από τον τουρισµό ένα κοµµάτι 

εισοδήµατος, αγροτική παραγωγή, επαγγελµατίες από την ε µποροεπαγγελµατική 

δραστηριότητα, επίσης υπάρχει κάποιο εισόδηµα από  τις οικοδοµικές 

δραστηριότητες που  βέβαια έχει πέσει αρκετά τώρα αλλά ελπίζω να φύγουµε από 

την κρίση και να συνεχίσουν αυτά τα επαγγέλµατα και από τον τουρισµό. 

Από υποδοµές υγείας είναι το αγροτικό ιατρείο, µονάδα κοινωνικής µέριµνας που 

συστήσαµε από το Δήµο όπως είναι το βοήθεια στο σπίτι που έχουν αυτοκίνητο, 

έχουν κοινωνικο λειτουργό, νοσοκόµα και µία γυναίκα που πάει στο σπίτι και 

φροντίζει ψώνια, καθαριότητες κ.λ.π. . Τώρα άλλη υποδοµή υγείας είναι το κέντρο 

υγείας Σερβίων και το νοσοκοµείο Κοζάνης. Και από τον δ ήµο στηρίζαµε όλα τα 

χρόνια που ήµουν εκεί την παρουσία απογευµατινού γιατρού µε δικά µας όµως 

λεφτά από τον δ ήµο γιατί το αγροτικό ιατρείο δουλεύει µέχρι το µεσηµέρι. Αυτά 

είναι τα βασικά. Τα παιδιά από την κοινωνική µέριµνα µαζί µε τον γιατρό 

ανεβαίνουν και στα ορεινά χωριά, τα οποία είναι κυρίως καλοκαιρινά θέρετρα, για 

παράδειγµα το Καταφύγιο έχει 1.000 κατοίκους το καλοκαίρι και καθόλου τον 

χειµώνα, µένουν µόνο 2 οικογένειες και η Αγία Κυριακή έχει µία έξαρση το 

καλοκαίρι αλλά  έχει και το χειµώνα και γι’αυτό πάει µονάδα κοινωνικής µέριµνας 

για να παράσχει τις πρώτες βοήθειες αν χρειαστεί. Επίσης, οι οµογενείς στο αγροτικό 

ιατρείο µας έκαναν δώρο έναν απινιδωτή, έναν υπολογιστή και σύνδεση internet για 

να έχουν µία σχέση µε το νοσοκοµείο Σωτηρία στη Αθήνα ώστε να µπορούν για ένα 

βαρύ περιστατικό να επικοινωνούν και να έχουν µία απευθείας διάγνωση.  

Σε υποδοµές παιδείας έχουµε έναν παιδικό σταθµό, 2 νηπιαγωγεία, δηµοτικό 

σχολείο, γυµνάσιο και λύκειο. Σε αυτά προσθέτουµε και το Κ.Π.Ε. και ως 

συµπληρωµατική παιδεία την παιδική βιβλιοθήκη, τις 2 βιβλιοθήκες του γυµνασίου 

και του λυκείου και του Μορφωτικού Οµίλου αλλά  και τον ίδιο τον Μορφωτικό 

Όµιλο που έχει ευρεία γκάµα δραστηριοτήτων. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Στον Βελβεντό θα µπορούσαν να γίνουν κάποιες κινήσεις για ανάπτυξη του ορεινού 

όγκου. Για πολλά χρόνια έλεγαν ότι θα  φτιάξουν χιονοδροµικό κέντρο, πράγµα το 

οποίο τελικά δεν έγινε ποτέ και ούτε νοµίζω ότι θα γίνει. Από εκεί και πέρα δεν έχει 
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σχεδόν καθόλου τουρισµό ενώ θα µπορούσε να υπάρχει µία περαιτέρω ανάπτυξη µε 

βάση την ανάπτυξη του αγροτουρισµού. Μπορεί να ακούγεται εγωιστικό αλλά 

πιστεύω ότι έχουµε ωραίο τόπο, µε πολύ  όµορφο περιβάλλον. Δεν υπάρχουν άλλες 

εναλλακτικές λύσεις για να δώσουν κάποιο άλλο εισόδηµα οπότε γι’αυτό είµαι 

κατηγορηµατικός και 100% σίγουρος ότι δεν θα υπήρχε Βελβεντός εάν δεν υπήρχε ο 

συνεταιρισµός. Θα ήταν ίσως ένα µικρό χωριουδάκι µε λίγους κατοίκους. 

Σίγουρα χωρίς τον σ υνεταιρισµό θα  ήταν και άλλη η  ποιότητα ζωής. Βέβαια την 

ποιότητα ζωής ο  καθένας την δηµιουργεί και την φτιάχνει όπως θέλει µε γνώµονα 

την οικονοµική του επιφάνεια. Νοµίζω, όµως ότι σε γενικές γραµµές οι βελβεντινοί 

έχουν καλή ποιότητα ζωής. Τυγχάνει το εξής: µέχρι και το 2004 που ξεκινήσαµε τις 

συνεργασίες, είχα στο µυαλό µου τον δικό µας τρόπο λειτουργίας του συνεταιρισµού 

και όταν πήγα στον Τύρναβο, ενώ οι άνθρωποι έχουν κι εκεί λεφτά αντίκρυσα µία 

εντελώς διαφορετική εικόνα. Στην Καστοριά αντίκρυσα επίσης ένα χαοτικό πράγµα. 

Εδώ οι Βελβεντινοί µοχθούν για να βγάλουν το ψωµί τους, είναι πολύ εργατικοί και 

αυτό τους έχει φέρει ένα οικονοµικό αποτέλεσµα µε µία οικονοµική επιφάνεια. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Ο Μορφωτικός Ό µιλος είναι ένας από τους πιο σηµαντικούς Συλλόγους στο 

Βελβεντό. Αποτελεί τον φορέα εκείνον που προάγει την πολιτιστική δραστηριότητα 

στο Βελβεντό και αγκαλιάζεται και από τους παλιούς και από τους νέους. Έχει 

περίπου 1000 µέλη αλλά αυτοί που συµµετέχουν ενεργά στις Συνελεύσεις είναι 

περίπου 200-250. Τα τµήµατα από  τα οποία αποτελείται ενδεικτικά είναι: τµήµα 

ζωγραφικής σε έναν εξαιρετικό εικαστικό χώρο που τον έχουν διαµορφώσει οι 

άνθρωποι σε ένα κτήριο ξεχωριστά  από  τα γραφεία του Οµίλου, µουσική σχολή, 

χορευτικό τµήµα, κινηµατογράφος όπου προβάλλει ταινίες και φέτος έκανε και 

θερινό στο κτήριο της ζωγραφικής, φωτογραφία, µηνιαία εφηµερίδα που  εκδίδεται 

από τον Μορφωτικό Όµιλο από το 1966 όπου ο καθένας µπορεί να εκφραστεί µέσα 

από αυτήν, απλά ισχύει  κάποιος εσωτερικός κανονισµός για το ύφος και δεν πρέπει 

να είναι πολιτικό κείµενο. Στη συνέχεια, έχει βιβλιοθήκη µε 10.000 τόµους και 

αρκετό αρχείο, όπου  υπάρχει αναγνωστήριο και λειτουργεί και ως δανειστική 

βιβλιοθήκη. Υπάρχει χ ορωδία µε πάρα  πολλά µέλη που  συνεχώς πραγµατοποιούν 

εµφανίσεις και τέλος υπάρχει και αρχαιολογική συλλογή. Όσον αφορά στην 

αρχαιολογική συλλογή, τα αρχαιολογικά ευρήµατα που βρίσκονταν κατά καιρούς 

στο Βελβεντό τα συνέλλεγε ο Μορφωτικός Όµιλος. Κυρίως από την δεκαετία του 

’80 κι έπειτα που άρχισε η έντονη αγροτική δραστηριότητα µε τµήµατα να σκάβουνε 

τα τρακτέρ και να βγάζουν συνεχώς αντικείµενα, ξεκίνησε µία προσπάθεια αυτά να 
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περισυλλέγοντα κατά κάποιο τρόπο και αυτήν την προσπάθεια την ανέλαβαν 

άνθρωποι του Μορφωτικού Οµίλου. Τότε οι αγρότες ότι έβρισκαν πραγµατικά το 

έφερναν στον Μορφωτικό Όµιλο και σε συνεργασία µε ανθρώπους του Μορφωτικού 

Οµίλου όπου τα µάζευαν και τα φύλαγαν. Φυσικά δεν µπορούσε να τα συντηρήσει 

αλλά τουλάχιστον τα φυλούσε. Οπότε δηµιουργήθηκε µία αρκετά µεγάλη και 

σηµαντική αρχαιολογική συλλογή κι ενώ είχαµε και κάποιες δικαστικές περιπέτειες 

τελικά δικαιωθήκαµε γιατί δεν κάναµε αρχαιοκαπηλία, απλά τα φυλούσαµε. Αυτή η 

συλλογή τώρα βρίσκεται στο µουσείο της Αιανής για συντήρηση. Έχει ήδη 

αγοραστεί από τον Δήµο ένα κτήριο µε σκοπό να γίνει µουσείο για να µεταφερθούν 

όλα τα ευρήµατα εκεί. 

Σε γενικές γραµµές υπάρχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον από τις οικογένειες στο να 

προωθούν τα παιδιά τους να ασχοληθούν µε κάποια δραστηριότητα του Μορφωτικού 

Οµίλου. Εκατοντάδες παιδιά συµµετέχουν στα τµήµατα του. Ο Μορφωτικός Όµιλος 

ανέκαθεν υπήρξε µία εξαιρετικής συ µπληρωµατική παιδεία για τα παιδιά στο 

Βελβεντό. 

Η ποιότητα ζωής στο Βελβεντό είναι εξαιρετική, για έναν άνθρωπο που ζητάει αυτό 

το πράγµα, δηλαδή ένα ωραίο φυσικό περιβάλλον σε ένα µικρό µέρος στην επαρχία, 

ήσυχο αλλά και έντονο πολλές φορές. Υπάρχουν εξαιρετικές υποδοµές παιδείας και 

ένα αθλητικό κέντρο µε απίστευτες υποδοµές όπου πολλές µεγάλες οµάδες έρχονται 

εδώ για προετοιµασία. Στις υποδοµές υγείας δεν υπάρχει κάτι το ιδιαίτερο, όπως 

συµβαίνει στην επαρχία γενικότερα. Σε αυτό το κοµµάτι η  κατάσταση είναι κάπως 

δύσκολη αλλά δεν θυµάµαι να δηµιουργήθηκε ποτέ και κάποιο έντονο πρόβληµα για 

περιστατικά που θα µπορούσαν να αποφευχθούν και δεν έγινε. 

Θεωρώ ότι ένας τόπος σαν τον Βελβεντό έχει όλα όσα χρειάζεται, δεν µπορώ να έχω 

µεγάλες απαιτήσεις. Θα µπορούσε για παράδειγµα να έχει περισσότερους χώρους 

εναλλακτικής διασκέδασης. Στην συνέχεια, θα µπορούσε να αναπτυχθεί λίγο 

περισσότερο ο  τουρισµός αλλά να είναι ήπιας µορφής, δεν θα ήταν καλή µία 

τουριστική ανάπτυξη µε άναρχο τρόπο και να διαλύσει τα πάντα στο Βελβεντό. Σε 

αυτήν την κατεύθυνση γίνονται κάποιες προσπάθειες µε την δηµιουργία ξενοδοχείων 

και την σηµαντική ανάπλαση χώρων όπως είναι το Σκεπασµένο µε τους 

καταρράκτες. Επίσης, έχουµε κάνει προσπάθειες για διαφήµιση του Βελβεντού τα 

τελευταία χρόνια κι έτσι υπάρχει κίνηση όλο τον χρόνο. Προσπαθούµε να φέρουµε 

κόσµο, δεν κλεινόµαστε σαν κοινωνία σε αυτό το κοµµάτι ενώ αρκετοί µας θεωρούν 

κλειστή κοινωνία, χωρίς να καταλαβαίνω τον λόγο. 
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Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Το Κ.Π.Ε. Βελβεντού είναι ένα από τα 50 περίπου κέντρα περιβαλλοντικής 

εκπαίδευσης που λειτουργούν σε όλη την χώρα µέχρι το ξέσπασµα της κρίσης 2010-

2011 που  ήταν 65 περίπου αλλά αρκετά συγχωνεύτηκαν. Όσα κέντρα σε όσους 

Νοµούς υπήρχαν περισσότερα από ένα, δηλαδή στον Νοµό µας για παράδειγµα 

υπήρχε το κέντρο Βελβεντού και της Σιάτιστας. Της Σιάτιστας έκλεισε και 

συγχωνεύθηκε µε του Βελβεντού, λειτουργούµε δηλαδή σαν Κ.Π.Ε. Βελβεντού-

Σιάτιστας και οι στόχοι είναι 3 ουσιαστικά: ο 1ος είναι η ευαισθητοποίηση των 

µαθητών των εκπαιδευτικών της τοπικής και ευρύτερης κοινωνίας πάνω σε 

περιβαλλοντικά ζητήµατα – προβλήµατα ή  προκλήσεις καλύτερα αλλά και 

καταγραφή κάποιων προτάσεων για να δοθούν κάποιες λύσεις πάνω σε αυτά γιατί 

νοµίζω ότι πια είναι αστείο αλλά αυτονόητο ότι όλοι γνωρίζουµε ποια είναι τα 

προβλήµατα που  µας απασχολούν στο περιβάλλον. Άρα το θέµα δεν είναι πια να 

εντοπίσουµε προβλήµατα, τα έχουµε εντοπίσει εδώ και πάρα πολλά χρόνια, ούτε καν 

να εξετάσουµε τί να κάνουµε αλλά να κάνουµε πια δηλαδή να πράξουµε. Μπορούµε 

να κάνουµε πράγµατα για να αλλάξουµε συνήθειες, νοοτροπίες κ.λ.π. . Ο 2ος στόχος 

είναι η παραγωγή εκπαιδευτικού υλικού  έντυπου και ηλεκτρονικού ως 

υποστηρικτικό των προγραµµάτων µας και έχουµε προβεί σε κάποιες εκδόσεις. 

Τέλος, ο 3ος στόχος είναι η  ανάδειξη των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών της τοπικής 

περιοχής του Βελβεντού και ευρύτερα, βέβαια το χαρακτηριστικό είναι όσον αφορά 

στο περιβάλλον. Αυτοί είναι οι 3 βασικοί στόχοι. Τώρα αυτοί πετυχαίνονται µε  

δραστηριότητες – η δράση που  κάνουµε για να τους πετύχουµε που  είναι και το 

ζητούµενο το ουσιαστικό κοµµάτι. Προσπαθούµε για τις µαθητικές οµάδες οι οποίες 

επισκέπτονται το κέντρο  καθ’όλη τη διάρκεια του χρόνου που είµαστε ανοιχτά για 

να επισκεφθούν, προσπαθούµε όσο µπορούµε στο λίγο χρονικό διάστηµα που θα 

έρθουν στο κέντρο τόσο µε θεωρητικό µέρος το οποίο το δουλεύουµε στο κέντρο 

όταν έρχεται η  ο µάδα όσο και το βιωµατικό όταν πά µε στο πεδίο µε διάφορες 

δραστηριότητες δηλαδή έξω στη φύση, αναλόγως το ποιο πρόγραµµα διαλέγει κάθε 

οµάδα κι έχουµε διάφορα προγράµµατα που  µπορούν οι µαθητικές ο µάδες να 

διαλέξουν. Γενικώς αυτή είναι η σπουδαιότερη δράση του κέντρου: η 

ευαισθητοποίηση, ο  προβληµατισµός, οι οµάδες - πέρα φυσικά από  τις γνώσεις που 

δίνουµε εδώ στο σύντοµο χρονικό διάστηµα των λίγων ωρών αν είναι για µία µέρα ή 

το περισσότερο αν είναι ηµερών: πώς δηλαδή να αγαπήσουν το φυσικό περιβάλλον ή 

και το δοµηµένο περιβάλλον και αν µη τί άλλο  αν αγαπάµε κάτι το προστατεύουµε 

και νοιαζόµαστε γι’αυτό. Η δεύτερη δραστηριότητα που είναι βασική και αυτή είναι 

ότι κάνουµε σεµινάρια για εκπαιδευτικούς: το 2004 τον Νοέµβριο υπογράφτηκε η 

σύµβαση µε το Υπουργείο παιδείας µε την τότε υπουργό παιδείας κυρία Γιαννάκου 
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και τέλη 2005-2006 ξεκίνησε  την λειτουργία. Στην αρχή, λοιπόν, το σχολικό έτος 

2006-2007 ξεκινήσαµε µε 6 σεµινάρια για εκπαιδευτικούς - 3ηµερα σεµινάρια. 

Πέρυσι κάναµε 3 και φέτος εκεί προσανατολιζόµαστε γιατί δεν έχουµε χρήµατα. Τα 

σεµινάρια αυτά είναι µε ότι θέµα µπορείτε να φανταστείτε, δηλαδή που να έχει 

σχέση µε το περιβάλλον - από λίµνες, και βουνά, από τοπική ιστορία και µνηµεία  - 

πολιτισµό – παράδοση µέχρι και ορειβατικά µονοπάτια, ενέργεια, απορρίµµατα, 

ανακύκλωση, Α.Π.Ε. . Όλα τα αντικείµενα σχεδόν τα έχουµε πιάσει που αφορούν το 

περιβάλλον και πέρυσι µάλιστα πήγαµε και σε έναν άλλον τοµέα µε πολλούς 

εκπαιδευτικούς που ήταν οι νέες κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες - το νέο τοπίο µετά 

την κρίση µε τις κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες που  επικρατούν και ποιος τρόπος 

ανάπτυξης υπάρχει σε µία έτσι επαρχιακή πόλη, ανάπτυξη δηλαδή κάποιας ορεινή - 

ηµιορεινής περιοχής. 

Στη συνέχεια, η  ύπαρξη και λειτουργία των συνεταιρισµών παίζει σηµαντικό ρόλο 

στην τοπική ανάπτυξη και στην ποιότητα ζωής των Βελβεντινών από  πολλές 

απόψεις. Κατ’αρχήν θα πω ένα παράδειγµα: το 1984 εγκαινιάστηκε µία από  τις 

ελάχιστες τότε και σήµερα παιδικές αγροτικές και εφηβικές βιβλιοθήκες. Τα έξοδα 

της βιβλιοθήκης αυτής τα ανέλαβε τότε ο συνεταιρισµός και νοµίζω ότι είναι εύκολο 

κάποιος να κάνει του συνειρµούς  και να συµπεράνει τί σηµαίνει βιβλιοθήκη σε ένα 

χωριό, σε µία κωµόπολη 3.500 κατοίκων. Ήταν 25 περίπου σε όλη την Ελλάδα, σε 

αγροτικές περιοχές πάντα, από µία υπέροχη φιλέλληνα γαλλίδα αλλά η σύµβαση και 

τα έξοδα ήταν αποκλειστικά από  τους συνεταιρισµούς. Έτσι ξεκίνησε τότε και στη 

συνέχεια βέβαια οι συνεταιρισµοί έβαζαν λιγότερα χρήµατα γιατί υπήρχε ένα ίδρυµα, 

µία επιχορήγηση από την ελληνική πολιτεία.  Είναι ένα παράδειγµα για τους 

συνεταιρισµούς και πό σο σηµ αντική είναι η  προσφορά τους γιατί δεν θα γινόταν 

ποτέ αγροτική βιβλιοθήκη µε έξοδα των αγροτών µεµονωµένα. Σαν συνεταιρισµός, 

όµως, συµφωνούν γιατί µιλάµε για τα παιδιά µας, την ουσιαστική παιδεία και αυτό 

δεν είναι απλά εκπαίδευση αλλά παιδεία και πολιτισµός. Επίσης, οι συνεταιρισµοί 

διαχρονικά στηρίζουν την λειτουργία όλων των φορέων δηλαδή ενισχύουν το 

Πνευµατικό κέντρο, τον Μορφωτικό Όµιλο, τον Αθλητικό Σύλλογο κ.α. µε κάποια 

χρήµατα τα οποία είναι σηµαντικά για την λειτουργία τους. Ένα άλλο παράδειγµα 

είναι η γιορτή ροδάκινου που µπορεί βασικός διοργανωτής να ήταν ο δήµος αλλά δεν 

θα γινόταν χωρίς τους συνεταιρισµούς και τα αποτελέσµατα της γιορτής ροδάκινου 

δεν είναι τόσο σηµαντικά για τους σ υνεταιρισµούς όσο είναι για το Βελβεντό, 

δηλαδή η γιορτή ροδάκινου κυρίως προωθεί και διαφηµίζει το Βελβεντό γιατί τα 

ροδάκινα πλέον είναι γνωστά νοµίζω, πιο πολύ διαφηµίζεται το Βελβεντό. Επίσης, οι 

συνεταιρισµοί βελτίωσαν το εισόδηµα των αγροτών και δεν υπήρχε περίπτωση να 

υπάρχει αυτή η ευηµερία, η πρόοδος δηλαδή του Βελβεντού και των Βελβεντινών αν 
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δεν υπήρχαν οι σ υνεταιρισµοί, το βιοτικό επίπεδο των κατοίκων θα  ήταν 

χαµηλότερο. Άρα θα ήταν λιγότερες οι δυνατότητες εκπαίδευσης, παιδείας, 

πολιτισµού, µεταπτυχιακών, διδακτορικών και γενικότερα εξέλιξης και π ροόδου. 

Μετά, αλλιώς αντιµετωπίζεται ένα θέµα συλλογικά, για παράδειγµα η άρδευση του 

κάµπου, και αλλιώς ατοµικά: δηλαδή το πώς ποτίζουµε, το τί καλλιέργειες βάζουµε, 

ποιες ποικιλίες προτιµάµε από  αυτή την καλλιέργεια που  βάζουµε κ .α. . Το γεγονός 

ότι υπάρ χουν γεωπόνοι στους σ υνεταιρισµούς µας και αυτό είναι κάτι που  µας 

ξεχωρίζει γιατί δεν συµβαίνει αυτό δυστυχώς. Στην πορεία, εί ναι οι ίδιες 

εγκαταστάσεις των συνεταιρισµών που δ εν υπήρχε περίπτωση χωρίς τους 

συνεταιρισµούς να έχουµε τέτοιες εγκαταστάσεις στο Βελβεντό και εννοώ τα κτίρια, 

τα διαλογητήρια, τις αποθήκες, το κατάστηµα στην Αθήνα κ .α. . Ο συνεταιρισµός, 

επίσης είχε και δικό του super market που σηµαίνει ότι υπήρχε και πολιτική 

συγκεκριµένη να βοηθάει τους αγρότες, δηλαδή παλιότερα όλοι οι αγρότες αντί να 

παίρνουν ένα µέρος χρηµάτων σαν µέτοχοι στον συνεταιρισµό, τους δίδονταν κάποια 

χιλιάδες δραχµές και πήγαιναν και ψώνιζαν δωρεάν. Μετά ο συνεταιρισµός σηµαίνει 

θέσεις εργασίας, που είναι πολύ σηµαντικό για την ανεργία στο Βελβεντό. Επίσης, οι 

συνεταιρισµοί πετυχαίνουν καλύτερες τιµές όχι µόνο για τα προϊόντα τους αλλά 

µειώνονται και τα έξοδα των παραγωγών δηλαδή αλλιώς θα εµπορευθούν µία 

τεράστια ποσότητα λιπασµάτων ή µία τεράστια ποσότητα φυτοφαρµάκων ή 

τελάρων, κλουβών, υλικών συσκευασίας κ.α. και αλλιώς ο καθένας µεµονωµένος.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός συνεταιρισµού Ο.Π. – Α.Σ. 

Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχει στον Βελβεντό µία σχετική οικονοµική ευηµερία σε σχέση µε άλλες 

περιοχές, όχι όµως το ιδανικό γιατί για την ροδακινιά πρέπει να αφιερώσεις πολλές 

εργατοώρες και έχει και πολλές καλλιεργητικές φροντίδες. Όποιος τα κάνει όλα αυτά 

µόνος του βγαίνει κερδισµένος πολύ περισσότερο από κάποιον που πληρώνει 

µεροκάµατο.  

Η ποιότητα ζωής στο Βελβεντό είναι πολύ καλή. Είναι µία µικρή πόλη αλλά  έχει 

όλες τις δυνατότητες για τους νέους που δεν τις έχει ούτε µία µεγάλη πόλη δηλαδή: 

νυχτερινή ζωή, φροντιστήρια, σχολεία, αθλητισµό, πνευµατικό κέντρο, Μορφωτικός 

Όµιλος µε ένα σωρό δραστηριότητες όπως είναι: τµήµα ζωγραφικής, µουσική, 

χορωδίες, χορευτικά τµήµατα κ.α. .  Δηλαδή ό,τι θέλει ένα παιδί και ένας ενήλικας 

για να αξιοποιήσει τον ελεύθερο χρόνο του υπάρχει.  

Για το Βελβεντό θέλουµε απλά αυτό που του ανήκει. Είναι ένας χαρισµατικός τόπος 

από γεωγραφικής άποψης και άποψη περιβάλλοντος, ο ι άνθρωποι είναι 

εργασιοµανείς, είναι κοινωνικοί. Θέλουµε απλά αυτό µας ανήκει, τον Δήµο µας. Ο 
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κόσµος να έχει δουλειά και να πηγαίνει µπροστά. Ο τουρισµός µέχρι σήµερα είναι 

ένα συµπληρωµατικό κοµµάτι για το Βελβεντό, έχει όµως δυνατότητες µεγάλες. 

Θέλαµε για παράδειγµα να κάνουµε ένα χιονοδροµικό κέντρο στα Πιέρια αλλά οι 

αγκυλώσεις του κράτους δεν το επέτρεψαν, ελπίζουµε να το κάνουµε στο µέλλον. 

Όµως σήµερα ο κόσµος δεν έχει λεφτά για να αφήσει, ούτε να επενδύσει µπορεί διότι 

µε µαθηµατική ακρίβεια δεν πρόκειται να κάνει απόσβεση του κεφαλαίου του. Οι 

καιροί είναι δύσκολοι οπότε και οι στόχοι µας θα πρέπει να είναι προσγειωµένοι. Θα 

ήθελα να µπορέσουµε να κρατήσουµε τον κόσµο εδώ και να µην έχουµε µείωση του 

πληθυσµού να υπάρχει ένα καλό  εισόδηµα για να µπορούν οι οκογένειες να τα 

βγάζουν πέρα και άµα αλλάξουν οι καταστάσεις σε αξιοποίηση του ορεινού όγκου 

µπορεί να πάµε και σε θερµοκηπιακές εκµεταλλεύσεις. Για παράδειγµα στην Ιταλία 

έχουν θερµοκήπια ροδακινιάς, µπορείς να κάνεις κι εδώ αλλά αυτά θέλουν λεφτά. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Στον Βελβεντό υπήρχε µία ανάπτυξη κι έχουµε κάνει διάφορες συζητήσεις πάνω σε 

αυτό το θέµα, δηλαδή στα πολιτιστικά είχε µία ανάπτυξη – υπήρχε µία κουλτούρα, 

στην τοπική αυτοδιοίκηση, στους συνεταιρισµούς κ.λ.π. , και αναλύαµε που  µπορεί 

να οφείλεται αυτό: καταρχήν το πρώτο και βασικό είναι ότι ο πληθυσµός είναι 

οµοιογενής, όλοι είναι βελβεντινοί, για παράδειγµα µπορεί κάποιος να παντρεύτηκε 

µία γυναίκα από µία άλλη περιοχή και παρότι αυτή η γυναίκα µπορεί να ζει 50 

χρόνια στο Βελβεντό θεωρείται ξένη. Γενικά ο Βελβεντός δεν είχε συναλλαγές µε 

άλλα στοιχεία, άρα  είχαν όλοι την ίδια κουλτούρα. Καλλιεργούσαν όλοι τα ίδια 

πράγµατα, δηλαδή  µέχρι και η  απασχόληση τους ήταν ίδια: η  γεωργία και µάλιστα 

θα καλλιεργούσαν όλοι το ίδιο προϊόν π.χ. φασόλια, καπνά, φράουλα, ροδάκινα. Ένα 

ακόµη στοιχείο είναι ότι ήταν γεωγραφικά απο µονωµένοι, δεν ήταν πέρασµα το 

Βελβεντό άρα µόνο µε αυτά θα ασχολούνταν και για να γίνει κάτι έπρεπε οι ίδιοι να 

το κάνουν και όταν κάνεις κάτι το πονάς και προσπαθείς να το κάνεις ακόµη 

καλύτερο. 

Το πρώτο αρδευτικό στο Βελβεντό για παράδειγµα έγινε µε εθελοντική συµµετοχή. 

Γύρω στο ΄58 που είχε πολύ χαλάζι και δεν έµεινε τίποτα όρθιο από την παραγωγή 

τους είχαν έρθει από την Νοµαρχία για να κουβεντιάσουν τί θα γίνει µε τους 

παραγωγούς. Αυτό που  έλεγαν τότε από  την Νοµαρχία ήταν να τους δώσουνε 

διάφορα προϊόντα όπως ρύζι, ζάχαρη κ .α. και µαζεύτηκαν οι παραγωγοί και είπαν : 

“το να µας δώσετε ρύζι κ.α. δεν θα είχε κάποιο νόηµα γιατί µε το φαγητό µπορούµε 

να τα βολέψουµε, εµείς θέλουµε να δουλεύουµε και τα επόµενα χρόνια και αυτό που 

θέλουµε είναι τα λεφτά που θα δίνατε σε προϊόντα να τα βάλουµε για να 

κατεβάζουµε νερό από  το βουνό για να ποτίζουµε τα χωράφια µας. Με το φαγητό 
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εµείς θα βολευτούµε.”.  Έτσι έβαλαν τα λεφτά κι έγινε το πρώτο κανάλι που 

κατέβασαν νερό από το Σκεπασµένο. Βέβαια µετά έγινε η λίµνη αλλά αυτό είναι µία 

άλλη ιστορία.   

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Ο ΤΟΕΒ είναι οργανισµός κοινής ωφέλειας, ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα 

και είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Είναι οργανισµοί µη κερδοσκοπικού 

χαρακτήρα και ασκούν πράξη δηµόσιας διοίκησης, για παράδειγµα παραχωρεί το 

κράτος σε εµάς τα αντλιοστάσια όπου εµείς αντλούµε νερό από την λίµνη και έχουµε 

και τα νερά που  κατεβαίνουν από  το βουνό που τα αξιοποιούµε και αυτά και µε 

αυτόν τον τρόπο κάνουµε την άρδευση. Για τα νερά που κατεβαίνουν από το βουνό 

έχουµε κάνει µία δεξαµενή πάνω στο Σκεπασµένο και στην ουσία αξιοποιούµε τα 

νερά του ορεινού όγκου τα οποία αποταµιεύουµε εκεί και από εκεί ποτίζουµε γύρω 

στα 2.000 στρέµµατα. Τα άλλα τα στρέµµατα τα ποτίζουµε µε αντλίες από την λίµνη. 

Αυτός είναι ο τρόπος που ποτίζουµε τον κάµπο.  

Ο ΤΟΕΒ απαρτίζεται από το Διοικητικό Συµβούλιο που είναι 7µελές και υπάρχουν 

41 αντιπρόσωποι οι οποίοι εκλέγονται από τα µέλη. Μέλη µας είναι ο ιδιοκτήτες 

χωραφιών. Οι εκλογές γίνονται κάθε 4 χρόνια και εκλέγονται 41 αντιπρόσωποι και 

αυτοί οι 41 εκλέγουν το Δ.Σ. το οποίο είναι 7µελές. Οι απολογιστικές συνελεύσεις 

που γίνονται είναι από τους 41 και όχι από όλα τα µέλη. Τα µέλη είναι περίπου 1.500 

δηλαδή όλοι οι αγρότες, είναι όλοι οι ιδιοκτήτες αλλά κάποιοι ιδιοκτήτες δεν 

καλλιεργούν γιατί µπορεί να λείπουν ή  για οποιονδήποτε άλλον λόγο και αυτά τα 

χωράφια τα νοικιάζουν σε κάποιους άλλους και τα καλλιεργούν. 

Πρόσφατα εκσυγχρονίσαµε το µισό δίκτυο άρδευσης βάζοντας ηλεκτροβάνες µε το 

πρόγραµµα Μπαλτατζής – ευρωπαϊκό πρόγραµµα – και τώρα εκκρεµεί µία 

δηµοπρασία για το υπόλοιπο που  είναι άλλες 300 ηλεκτροβάνες. Αυτό το σύστηµα 

κάνει το εξής: πάει ο  αγρότης και βάζει µία κάρτα παίρνοντας µονάδες από το 

computer, λέει πόσες µονάδες θέλει – για παράδειγµα ας πούµε ότι το στρέµµα θέλει 

40 κυβικά νερό περίπου γιατί αυτά είναι υπολογισµένα – χτυπάει ένα κουµπί που 

λέει 40 κι εκείνος µετά φεύγει γιατί µόλις τελειώσουν οι µονάδες αυτό σταµατάει 

από µόνο του. Αυτό έγινε πέρυσι πρώτη φορά και τώρα εκκρεµεί µία δηµοπρασία για 

να γίνει και το υπόλοιπο. Για την ποσότητα του νερού παίζουν ρόλο διάφοροι 

παράγοντες όπως είναι: το έδαφος, η  καλλιέργεια κ .α. και φυσικά οι παραγωγοί 

συνεννοούνται και µε τους γεωπόνους του συνεταιρισµού και ξέρουν ακριβώς πόσο 

πρέπει να ποτίσουν το στρέµµα. Στη συνέχεια, µπορώ να πω ότι αυτό το σύστηµα 

λειτουργεί καλά αλλά φυσικά είµαστε ακόµη στη φάση της εγγύησης και κάποια 

προβληµατάκια υπάρχουν αλλά  κ ι εµείς τα εντοπίζουµε για να µπορέσουν να 
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βελτιωθούν. Αυτό είναι φυσικό επόµενο γιατί µιλάµε για ηλεκτρονικούς εγκεφάλους 

αλλά το βασικό είναι ότι µειώσαµε την σπατάλη. Αυτό το σύστηµα εφαρµόζεται και 

στο Νευροκόπι που είναι η  πρώτη περιοχή που το υιοθέτησε, το έχει 5-6 χρόνια. 

Τώρα έχουν δείξει ενδιαφέρον και άλλες περιοχές δηλαδή ρώτησαν εµάς αν ξέρουµε 

κάτι για να τους δώσουµε στοιχεία και γενικά βλέπουµε πολύ ενδιαφέρον. Γενικά το 

σύστηµα αυτό έχει θετικά αλλά έχει και αρνητικά, το σηµαντικό είναι ότι τα θετικά 

είναι περισσότερα και γι’αυτό υπάρχει και ενδιαφέρον από αρκετές περιοχές. 

Καταρχήν µειώσαµε την σπατάλη που ήταν µεγάλο πλήγµα και για να το πούµε έτσι 

απλά: δεν έχουµε την κύρια συνείδηση, αφού πάει ο  άλλος και αφήνει το νερό να 

τρέχει όλο το βράδυ. Αυτό όµως κόβει από µόνο του και µε αυτόν τον τρόπο κερδίζει 

ο παραγωγός και εργατοώρες. Από την άλλη µειώθηκε και το ρεύµα που  ήταν 

πραγµατικά απάλευτο. Στα τιµολόγια η ΔΕΗ τα τελευταία χρόνια ανεβαίνει συνέχεια 

και δεν έχει κάποιο δη µοκρατικό τιµολόγιο που  να είναι π .χ. αγροτικό ρεύµα, 

βιοµηχανικό ρεύµα κ.λ.π. , οπότε επιβαρύνονται πολύ οι αγρότες. 

Όσον αφορά στο ρεύµα για να µπορέσει να µειωθεί, αυτό που κοιτάζαµε να κάνουµε 

είναι ένα υδροηλεκτρικό. Στην ουσία, για τα νερά του ορεινού όγκου έχουµε κάνει 

έναν αγωγό: είναι ένας πολυλειτουργικός αγωγός, ο οποίος θα χρησιµοποιείται για 

την άρδευση. Από εκεί κατεβάζουµε κάτω στο αντλιοστάσιο που είναι κοντά στη 

λίµνη για να έχει µία πολύ µεγάλη κλίση, θα χρησιµοποιήσουµε το νερό του βουνού 

και θα  δουλέψουµε µε αντλιοστρόβλιλο ο  οποίος βάσει µελέτης θα  µας παρέχει 1.9 

Mwt, είναι µεγάλη υπόθεση. Είναι µια µικρή παραγωγική µονάδα όπου εµείς θα 

πουλάµε στη ΔΕΗ και µε αυτά τα χρήµατα θα καλύψουµε το ρεύµα και πιστεύουµε 

και περισσότερο εάν έχουµε καλές χρονιές µε νερό. Οπότε θα µειώσουµε το κόστος 

των αγροτών και γενικά δηλαδή στον πρωτογενή τοµέα γιατί αυτή τη στιγµή έχουµε 

υψηλό κόστος. Η χρηµατόδοτηση είναι από  τον Πόρο – τοπικό πρόγραµµα 

ανάπτυξης που  παίρνουν ο ι Δήµοι και είχε εκταµιεύσει ο δ ήµος Βελβεντού, όταν 

ήταν ακόµα δήµος πριν 2 χρόνια, 500.000 ευρώ. Έχουµε κι εµείς ιδίων πόρων άλλα 

110.000 ευρώ που  τα έχουµε σαν αποθεµατικά γι’αυτό το έργο και θα  πάρουµε κι 

ένα δάνειο που θα το πληρώσουµε µε δόσεις µε την ΔΕΗ πάλι. Τώρα είµαστε εδώ 

και έτοιµοι να ξεκινήσουµε µετά από  πολλές διαδικασίες και πολύ  γραφειοκρατία. 

Συνολικά θα βγει γύρω στα 1.200.000 ευρώ. 

Ο ΤΟΕΒ το παλεύει πολύ και πραγµατικά προσπαθούµε για όφελος των αγροτών, 

ό,τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε το κάνουµε. Από την άλλη πλευρά ο ΤΟΕΒ δεν 

µπορεί να αναλάβει έργα, δηλαδή  σαν οργανισµός δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι 

τέτοιο, ε µείς απλώς τα χρήµατα τα χρησιµοποιούµε για να συντηρούµε τα 

αντλιοστάσια. Αυτά γίνονται µε τα χρήµατα των µελών που  πληρώνουν. Το κράτος 

δεν συνεισφέρει καθόλου οικονοµικά, είναι καθαρά χρήµατα των αγροτών αυτά και 
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κάνουµε κάθε φορά προϋπολογισµό για βιοπορισµό, είναι δηλαδή  τα τέλη που 

πληρώνει ο  κόσµος για να ανταπεξέλθει ο  οργανισµός οικονοµικά, για την 

λειτουργία του. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Το σχολείο έχει συ νεργαστεί πολλές φορές µε τους σ υνεταιρισµούς και µάλιστα 

έχουν πραγµατοποιηθεί και πολλές εργασίες. Η µία από αυτές αφορούσε την 

συνεργασία του Γυναικείου Συνεταιρισµού µε τον ΑΣΕΠΟΠ για προώθηση πρώτης 

ύλης στον Γυναικείο Συνεταιρισµό και οικονοµική στήριξη αυτού. Αυτή η ιδέα ήταν 

πολύ καλή και έδωσε και το πρώτο βραβείο στα παιδιά. Ήτανε µία οµάδα παιδιών η 

οποία διακρίθηκε στον διαγωνισµό όπου  συµµετείχαν σχολεία απ ’όλη την Ελλάδα. 

Το πρόγραµµα αυτό το είχε οργανώσει το Υπουργείο παιδείας, Υπουργείο 

Ανάπτυξης, ήταν η Microsoft, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο – Ευρωπαϊκή Ένωση και 

ένα οικονοµικό πανεπιστήµιο όπου  όλοι αυτοί οι χορηγοί δώσανε κάποια βραβεία 

και ιδίως τα πρώτα βραβεία ήταν πολύ καλά, γιατί υπήρχαν διαβαθµίσεις. Τα παιδιά 

αυτά που  διακρίθηκαν – 5 κοπέλες -  θα µπορούσαν να φοιτήσουν δωρεάν για όσο 

διαρκέσουν οι σπουδές τους χωρίς έξοδα και µε υποτροφία µε την προϋπόθεση ότι 

θα ακολουθούσαν οικονοµικές επιστήµες. Κάποια άλλα παιδιά που δεν ακολούθησαν 

πήραν υπολογιστές, πήγαν ταξίδι σ την Ε.Ε. και τους έδωσε η Microsoft 2 

προγράµµατα εγκατάστασης στον υπολογιστή. Φυσικά, µέσα σε όλα  αυτά υπήρχε 

και µία «διαφήµιση» ας πούµε στο σχολείο και στην περιοχή γιατί έρχονταν κανάλια 

κ.λ.π. για να πάρουν συνέντευξη από  το σχολείο, εφηµερίδες κ .α. και µε αυτόν τον 

τρόπο αναδείχθηκαν και οι ικανότητες των γυναικών. Φυσικά δόθηκε έµφαση στην 

ιδέα ότι 2 συνεταιρισµοί µπορούν να φέρουν καλύτερα αποτελέσµατα από το αν µία 

οµάδα κάνει έναν συνεταιρισµό και δεν µπορεί να προωθήσει ίσως επειδή υπάρχουν 

οικονοµικά προβλήµατα. Ο ΑΣΕΠΟΠ είναι πολύ εύρωστος συνεταιρισµός, από τους 

καλύτερους στην Ελλάδα, για να µην πω από τους πρώτους. 

Επίσης συνεργαστήκαµε και µε τον σ υνεταιρισµό Δήµητρα όπου  µας µίλησε για 

επιχειρηµατικότητα και για προώθηση προϊόντων – τα ανοίγµατα που  έχει κάνει 

στην αγορά. Εκεί στην ουσία ασχοληθήκαµε µε το εµπόριο φρούτων και την 

καλλιέργεια. Αυτές ήταν οι 2 παράλληλες εργασίες που υλοποιήθηκαν, η µία 

διακρίθηκε και η άλλη όχι. 

Επίσης, πριν λίγα χρόνια, µε πρόταση ενός οµογενή βελβεντινού από την Αµερική, 

Κώστα Αντωνιάδη, είχε πει να δώσει κάποια χρήµατα σε σχολεία εφόσον αυτά 

ασχολούνταν µε περιβαλλοντικά θέµατα – µε ζητήµατα της τοπικής κοινωνίας και 

τότε είχαµε βάλει το θέµα που είχε να κάνει µε την αξιοποίηση της λίµνης, κατά 

πόσο αυτή µολύνεται, εάν επιβαρύνεται ο υδροφόρος ορίζοντας κ.α. και τότε είχαµε 
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επισκεφθεί τους 2 συνεταιρισµούς γιατί µας ενδιέφερε πολύ να δούµε αν ακολουθούν 

κάποιες οδηγίες της Ε.Ε. που  υπάρχουν για την µόλυνση του περιβάλλοντος σε 

σχέση µε την γεωργία. 

Το Βελβεντό είναι έρωτας και τα παιδιά έχουν πολύ καλή σχέση µε τον τόπο τους. 

Σαν τρόπος ζωής τρελαίνονται, τους αρέσει πολύ. Ο καθένας εδώ έχει τον κήπο του 

µε τα λουλούδια του, τον λαχανόκηπο του που έχεις τα βασικά πράγµατα ενώ στην 

πόλη πρέπει να τα αγοράσεις. Εδώ ο ένας νοιάζεται για τον άλλον, ο ένας δίνει 

προϊόντα στον άλλον, έχει πάρα  πολλές πολιτιστικές εκδηλώσεις. Ένα παιδί στο 

Βελβεντό δεν στερείται τίποτα σε σχέση µε ένα παιδί της πόλης. Το µόνο πρόβληµα 

είναι η ανεργία και αυτό είναι πολύ βασικό. 

Σε γενικές γραµµές τα παιδιά στο Βελβεντό έχουν την δυνατότητα να αναπτύξουν τις 

ικανότητες τους και σε άλλες κατευθύνσεις καθώς ασχολούνται πολύ µε εξωσχολικές 

δραστηριότητες. Υπάρχει ο Μορφωτικός Όµιλος που έχει πληθώρα τµηµάτων κι εκεί 

τα παιδιά µπορούν να ασχοληθούν µε οτιδήποτε θέλουν. Ακόµη και το σχολείο δίνει 

διεξόδους µε θέατρο και λογοτεχνία. Επίσης υπάρχουν βιβλιοθήκες όπου µπορούν να 

βρουν πληροφορίες τα παιδιά και δεν στερούνται σε σχέση µε µία πόλη . Έχουν 

πολλά φροντιστήρια για ξένες γλώσσες αν θέλουν να κάνουν. Υπάρχει το Αθλητικό 

Κέντρο που έχει πολλές οµάδες όπου γίνονται προπονήσεις και παίζουν µέχρι και 

τέννις.  

Πριν γίνει ο Καλλικράτης δεν µπορώ να πω ότι µας έλειπε κάτι σαν Δήµος, τώρα µας 

λείπουν πολλά. Τότε το µόνο που µπορώ να πω ότι έλειπε είναι ένα κολυµβητήριο 

και το οποίο ήταν έτοιµο να υλοποιηθεί µε την οικονοµική ενίσχυση µίας 

βελβεντινής από  την Θεσσαλονίκη που  έδωσε 500.000 ευρώ νοµίζω, πάντως πολλά 

λεφτά. Τότε ήταν όλα έτοιµα για να υλοποιηθεί και τώρα µε τον Καλλικράτη 

σταµάτησε. Τα λεφτά βέβαια είναι δεσµευµένα για να γίνει κολυµβητήριο στο 

Βελβεντό, νοµικά είναι δεσµευµένα για εκεί ώστε να µην τα πάρει κάποιος άλλος ή 

να µην γίνει κάτι άλλο.  Αυτό ήταν το µόνο που έλειπε αλλά τώρα µε τον 

Καλλικράτη θα λείψουν πολλά. 

Εδώ έχουµε το βουνό που µπορείς να χαρείς την ορεινή φύση, την λίµνη δίπλα, 

δηλαδή είναι όµορφο το µέρος – µπορεί να είναι αποµονωµένο αλλά έχει όµορφη 

τοποθεσία, έχεις τους φίλους σου, τους συγγενείς σου, την δουλειά σου – αν έχεις 

δουλειά, έχει πολλά πολιτιστικά δρ ώµενα δηλαδή έρχονται θέατρα, γίνονται 

µουσικές εκδηλώσεις γιατί υπάρχει και µουσική παράδοση στο Βελβεντό. Υπάρχουν 

πολλά πράγµατα που  γίνονται και ο  καθένας µπορεί να βρει κάτι που  να του 

ταιριάζει. Αυτό που έλειπε είναι µόνο το κολυµβητήριο αλλά µέσα από την 

υπερβολή θέλω να πω ότι  είναι ένας τόπος που καλύπτονται οι κάτοικοι. Δηλαδή σε 

θέµατα υγείας, ασφάλειας και οικονοµίας το Βελβεντό έχει ένα επίπεδο. Όπως 
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µιλάµε ιστορικά για κοινωνίες όπου λειτουργούσε η ανταλλαγή που ήταν κοινωνίες 

αυτάρκειας και ο καθένας παρήγαγε κάτι και έδινε στον άλλον, αυτό το στοιχείο 

υπάρχει στο Βελβεντό. Ξαναγίνεται έτσι κι αλλιώς τώρα µε τα δίκτυα αλληλεγγύης 

που αναπτύσσονται αλλά εδώ υπάρχει ήδη. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Το πρώτο θέµα για εµάς είναι να µας κάνουν ανεξάρτητο δήµο, αυτό είναι το πρώτο 

που µας καίει. Από εκεί κ αι πέρα αν γίνουµε ανεξάρτητος δ ήµος υπάρχουν 

δυνατότητες για ανάπτυξη αλλά αυτή τη στιγµή όπως είµαστε δεν το βλέπω. Για 

παράδειγµα, το Βελβεντό θα  µπορούσε να α ναπτυχθεί παρά πολύ στον τουριστικό 

τοµέα γιατί η γεωγραφική του θέση είναι πιστεύω από τις λίγες στην Ελλάδα: έχει 

φυσικό πλούτο και αξιοθέατα που µπορεί να έρθει ο επισκέπτης να δει, τα γύρω 

χωριά και τα Πιέρια επίσης. Το Βελβεντό µε τον τουρισµό θα µπορούσε να φέρει ένα 

σηµαντικό εισόδηµα µέσα στην οικονοµία του και σε χρήµα αλλά και σαν 

brandname σε όλη την Ελλάδα.  

 

Πρώην Λογίστρια Γυναικείου Αγροτικού και Βιοτεχνικού Συνεταιρισµού Βελβενδού 

-‐ Η ποιότητα ζωής στο Βελβεντό είναι πολύ καλή, τα παιδιά που µεγαλώνουν εδώ δεν 

στερούνται τίποτα σε σχέση µε τα παιδιά που µεγαλώνουν σε µία πόλη. Υπάρχουν οι 

κατάλληλες υποδοµές υγείας και παιδείας, δηλαδή  υπάρχει ο  Μορφωτικός Όµιλος 

που έχει πάρα  πολλά  τµήµατα και τα παιδιά εκεί µπορούν να αναπτύξουν τις 

δεξιότητες τους. Μετά υπάρχει και ο Αθλητικός Σύλλογος που έχει πολλές 

δραστηριότητες. Το µόνο που  µπορείς να πεις ότι λείπει από το Βελβεντό είναι ένα 

κολυµβητήριο. Επίσης, το θετικό είναι ότι και η  Κοζάνη είναι κοντά που  αν ήθελες 

κάτι παραπάνω µπορούσες να πας κι εκεί. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ»1 

-‐ Πιστεύω ότι στο Βελβεντό δεν λείπει τίποτα απλά δεν πρέπει να πάρουν τις 

υπηρεσίες από εδώ και δεν έπρεπε να πάρουν και τον δήµο. Τώρα αυτό που θέλουµε 

είναι να γίνει το υδροηλεκτρικό για να ποτίζουµε τα χωράφια µας πιο φθηνά γιατί η 

ΔΕΗ είναι πολύ ακριβή. Όµως δεν νοµίζω ότι του λείπει κάτι αν εξαιρέσεις το θέµα 

µε τον Καλλικράτη. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Θα µπορούσε το Βελβεντό να έχει και βιοτεχνία που τα προϊόντα που θα παράγουµε 

να τα στέλνουµε για µεταποίηση. Κάνουµε µαρµελάδες αλλά θα µπορούσαµε να 

κάνουµε και χυµό ή και κάτι άλλο όπως για παράδειγµα αποξηραµένα φρούτα γιατί η 
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γη που έχουµε εδώ µπορεί να παράγει πολλά: το υψόµετρο και το µικροκλίµα που 

υπάρχει βοηθάει προς αυτήν την κ ατεύθυνση. Κάποιος νέος θα µπορούσε να 

ασχοληθεί µε αρωµατικά φυτά γιατί έχει ο  τόπος, οπότε θα µπορούσε να κάνει µία 

µικρή βιοτεχνία. 

Εστιάζω κυρίως στην γεωργία σε συνδυασµό µε την βιοτεχνία, φυσικά δεν µιλάµε 

για να έρθει κάποιος και να ανοίξει εργοστάσιο εδώ, εξάλλου δεν µπορεί και να το 

κάνει γιατί είναι µακριά από  τα αστικά κέντρα, θα  είναι υψηλά τα κοστολόγια , δεν 

θα µπορεί να ανταγωνιστεί κ.λ.π. αλλά θα µπορούσε να γίνει µεταποίηση προϊόντων. 

Το σηµαντικό είναι να υπάρχει εξέλιξη και όπως είναι εδώ ο κόσµος που  δουλεύει 

στον συνεταιρισµό έτσι θα  µπορούσε να είναι σε µία µικρή βιοτεχνία ή  µεγάλη και 

να παράγει προϊόντα. Δεν έχει την δυνατότητα ο τόπος να σηκώσει και άλλα 

πράγµατα, υπάρχει γη ανεκµετάλλευτη που µπορεί να σηκώσει κάτι όπως είναι µία 

βιοτεχνία µε αρωµατικά φυτά και να µπει στην αγορά. Αλλά αυτό θέλει κεφάλαια, 

θέλει προγράµµατα, θέλει θάρρος! Δεν ξέρω αν µπορεί να το κάνει κάποιος τώρα 

αυτό. 

Για το Βελβεντό, η γενικότερη µατιά είναι καταρχήν ότι είναι ένας τόπος 

καταπράσινος, µε τα βουνά του, την λίµνη του και έχει και κοντά αστικά κέντρα. 

Μπορείς εδώ να ζήσεις σε µία κωµόπολη που έχει την δυνατότητα να σου προσφέρει 

τα πάντα αλλά και ανά πάσα στιγµή να πας σε ένα αστικό κέντρο. Έχει υποδοµές 

παιδείας και ότι άλλο  χρειάζεται για να ζήσει καλά µία οικογένεια. Αυτό για να το 

καταλάβεις όµως θα πρέπει να έχεις ζήσει και αλλού αλλά η γνώµη µου είναι ότι έχει 

πολύ καλή ποιότητα ζωής. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Στο Βελβεντό γίνονται βήµατα για ανάπτυξη όπως είναι για παράδειγµα το 

υδροηλεκτρικό, τα φωτοβολταϊκά που θέλουν να βάλουν οι σ υνεταιρισµοί κ .α. , 

όµως πρέπει να κάνουµε και κάτι για να έρθει κόσµος στο Βελβεντό και για να 

µπορεί να κρατήσει το Βελβεντό τον κόσµο του γιατί είναι πολλοί αυτοί που έχουν 

φύγει.  

Το κτήµα που θέλουµε να πάρουµε στα Σέρβια για να γίνει πειραµατικός οπωρώνας 

είναι και αυτό πολύ σηµαντικό. Επίσης, θα µπορούσε να αναπτυχθεί λίγο 

περισσότερο τουριστικά γιατί είναι ένας τόπος µε πολύ καλό κλίµα, ο κόσµος είναι 

φιλόξενος και υπάρχει ήδη και ένα ξενοδοχείο. Το θέµα είναι ότι το Βελβεντό είναι 

ακριτική περιοχή και δεν είναι πέρασµα εποµένως δεν είναι εύκολο να περάσει 

κάποιος από  εδώ, θα  πρέπει να το ξέρει το µέρος αλλά  εάν έρθει κάποιος εδώ θα 

περάσει πολύ ευχάριστα την µέρα του. Θέλουµε ανάπτυξη αλλά θέλουµε και κόσµο 

και υπάρχει και το θέµα ότι από  την µία πλευρά είναι µικρός ο  κλήρος και από  την 
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άλλη πλευρά υπάρχουν κτήµατα αναξιοποίητα τα οποία δε ξέρουµε ποιανού είναι. 

Γι’αυτό θέλουµε κτηµατολόγιο. Πώς είναι δυνατόν να µην έχουµε κτηµατολόγιο, 

ελάχιστες χώρες στον κόσµο δεν έχουν και η Ελλάδα είναι µία από αυτές. Δεν ξέρω 

τί γίνεται τόσα χρόνια µε αυτό το θέµα. Στην συνέχεια, καλό είναι να γίνει και µία 

αναδιάρθρωση των καλλιεργειών για να έχουµε όλοι τα κτήµατα µας σε µία περιοχή. 

Αυτό θα µπορούσε να γίνει όταν είχαµε κάνει τα ξεριζώµατα εµείς εδώ γιατί ήταν 

ευκαιρία τότε αλλά δεν το κάναµε. Δεν είναι εύκολο να γίνει αυτό και θα πάρει 

χρόνια αλλά µπορεί να ξεκινήσει και δεν είναι αργά για να γίνει. Επίσης θα 

µπορούσαµε να κάνουµε και κάποια αξιοποίηση της λίµνης όπως είναι στην λίµνη 

Πλαστήρα, εάν ενισχύσει και το κράτος θα είναι κι αυτό µία βοήθεια για την 

περιοχή. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Είχαµε πολύ καλή ανάπτυξη εδώ αλλά µε το θέµα του Καλλικράτη πηγαίνουµε πίσω. 

Η περιοχή εδώ είναι πολύ ανεπτυγµένη µε συνεταιρισµούς, µε ΤΟΕΒ, ο δ ήµος ο 

οποίος δεν χρωστούσε τίποτα και είχαµε βγει και 3ος καλύτερος δήµος στην Ελλάδα. 

Το υδροηλεκτρικό που αναµένεται να γίνει είναι µία πολύ σοβαρή επένδυση που θα 

µπορεί ο κόσµος να ποτίζει και δεν θα πληρώνουµε ρεύµα στην ΔΕΗ. Το ρεύµα 

έρχεται 60.000 ευρώ το δίµηνο περίπου και θα πέσει αρκετά µε αυτόν τον τρόπο, 

δηλαδή ένας παραγωγός που  ποτίζει και θέλει 2.500-3.000 ευρώ θα  πληρώνει 500 

ευρώ που αυτό είναι πολύ θετικό. Πιστεύω ότι αυτό θα  γίνει πολύ σύντοµα γιατί 

είναι όλα δροµολογηµένα. Θα µπορούσαµε επίσης να έχουµε λίγο καλύτερους 

δρόµους στο βουνό  γιατί αυτό το βουνό  συνδέεται µε την Κατερίνη στο µισάωρο. 

Αυτό το έργο το έχουµε 20 χρόνια – για να ενωθεί το Βελβεντό µε την Κατερίνη 

µέσω του βουνού αντί να πηγαίνεις από Κοζάνη. 

 

Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού  

-‐ Εδώ όλα τα παιδιά τελειώνουν το σχολείο, προσωπικά όλα αυτά τα χρόνια που είµαι 

εδώ µόνο ένα παιδί ξέρ ω που σταµάτησε και αυτή η οικογένεια είναι 

δακτυλοδεικτούµενη. Οι βελβεντινοί είναι πολύ  προκο µένοι άνθρωποι, καλοί 

άνθρωποι και πάντα αναζητούν κανούρια πράγµατα. 

Στο Βελβεντό υπάρχει και ο Μορφωτικός Όµιλος ο οποίος είναι πλούσιος σε 

δραστηριότητες και έχουν διάθεση και οι γονείς αλλά και τα παιδιά να ασχολούνται 

και φυσικά όσο µπορούν το ενισχύουν, εδώ οι άνθρωποι θέλουν να κάνουν πράγµατα 

για τα παιδιά τους. Αυτό είναι πολύ καλό για µία τόσο κλειστή κοινωνία όπως το 
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Βελβεντό και αν είχαν µειώσει και το αντίπαλο δέος µε τα Σέρβια, δηλαδή αν είχαν 

βάλει σε άλλη  θέση τις σχέσεις τους οι οποίες τροφοδοτούνται και από  την άλλη 

µεριά – δεν παραγνωρίζω τις ευθύνες της άλλης πλευράς – νοµίζω ότι θα είχαν 

καταφέρει και πολύ περισσότερα πράγµατα. Θα µπορούσαν να κάνουν περισσότερα 

πράγµατα – νοµίζω δηλαδή ότι έχουν εγκλωβιστεί σε αυτό και κατά περιόδους 

θεωρώ ότι τους στερεί πράγµατα και που  τα αξίζουν και που  θα ήθελαν να γίνουν. 

Θα σου πω ένα παράδειγµα: πέρυσι γινόταν ένα πρόγραµµα από το Υπουργείο 

Πολιτισµού και Υγείας που  έχει να κάνει µε την ανάδειξη τοπικών πραγµάτων που 

είναι πολιτιστικά ενδιαφέροντα και µε την συµµετοχή των σχολείων σε αυτά. Αυτό 

θα γινόταν σε συνεργασία µε τον Μορφωτικό Όµιλο των Σερβίων κι εγώ είχα 

φροντίσει και είχα πάρει την πρόσκληση από τον Μορφωτικό Όµιλο Σερβίων, το 

συζήτησα και µε τους συναδέλφους κι έτσι είπαµε να το κάνουµε, δηλαδή να πάνε τα 

παιδιά της Α’Λυκείου. Για να γίνει ό µως αυτό τυπικά πρέπει να δώσουν την 

συναίνεση οι γονείς και οι γονείς των παιδιών δεν συναινούσαν και κατά την γνώµη 

µου δεν την είχα επειδή ήταν τα Σέρβια. Αυτό το λέω ευθαρσώς και δεν έχω κανένα 

πρόβληµα µε αυτό. Αυτό εξάλλου το είπα και στους ίδιους ότι όταν ανοίγει ένα 

παράθυρο εµείς πρέπει να το κάνουµε πόρτα. Αυτό για εµένα είναι ένας περιορισµός 

στην καθηµερινότητα των παιδιών γιατί είναι διαφορετικό να µεγαλώνει ένα παιδί 

στην Ελασσόνα, διαφορετικό στην Αθήνα και διαφορετικό στο Βελβεντό. Στο 

Βελβεντό ένα παιδί από το νηπιαγωγείο µέχρι και να φύγει είναι συνεχώς µε τους 

ίδιους ανθρώπους και εννοώ µε τους ίδιους φίλους, δεν έρχεται σε επαφή µε κάτι 

διαφορετικό, δηλαδή δεν υπάρχει αυτός ο πλούτος του να γνωρίζει κάποιον που είναι 

από διαφορετικό µέρος κ .λ.π. . Αυτές είναι οι δικές µου ανησυχίες, κάποιος άλλος 

άνθρωπος µπορεί να σκέφτεται αλλιώς, εγώ δεν έχω κανένα παράπονο από τους 

ανθρώπους και σαν ξένη που  ήρθα εδώ πριν από  23 χρόνια δεν είχα κανένα 

πρόβληµα και ούτε µε ανάγκασε κανένας να συµπεριφέροµαι µε κάποιον τρόπο που 

δεν µε εκφράζει.   

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Πώς δηµιουργήθηκε λοιπόν η  ιδέα για να κάνουµε το οινοποιείο: καταρχήν κι εγώ 

και ο άντρας µου είχαµε αµπελουργική κληρονοµιά. Βέβαια όλοι στο Βελβεντό είχαν 

και από  ένα α µπέλι. Εµείς είχαµε άδεια για καζάνι από  το 1914, οπότε υπήρχε η 

µαγιά. Ύστερα υπήρχε µία περίοδος που το ροδάκινο είχε µία κάµψη, δεν 

πληρώνονταν τότε καλά  οι παραγωγοί και είχαν ξεριζωθεί και πά ρα πολλοί 

οπωρώνες, κοντά στο 2000 ήταν που έγινε αυτό. Είχε παγωνιά και υπήρχε µία κάµψη 

στις τιµές. Έτσι ο κόσµος άρχισε να ξηλώνει, είχε σταµατήσει και η απόσυρση που 

ήταν κίνητρο γι’αυτούς και µέσα σε όλο αυτό το κλίµα αποφασίσαµε κι εµείς να 



 
 

	   327	  

φτιάξουµε το οινοποιείο. Είχαµε εδώ τον χώρο µε τα αµπέλια. Παιδευτήκαµε αρκετά 

γιατί µπήκαµε στο ΟΠΑΑΧ, ένα πρόγραµµα για την ανάπτυξη των ορεινών 

περιοχών το οποίο είναι πάρα πολύ δύσκολο, δηλαδή ότι έχει να κάνει µε 

προγράµµατα από το Υπουργείο είναι δύσκολο ενώ ότι έχει να κάνει µε leader είναι 

πιο εύκολο. Το 2003 κάναµε την αίτηση και το 2005 ξεκινήσαµε, µας καθυστέρησαν 

2 χρόνια και αν ή µασταν 2 χρόνια µπροστά µε την κρίση που έχουµε, τώρα θα 

ήµασταν καλύτερα. Τώρα κλείσαµε 5 χρόνια.  

Το οινοποιείο µέχρι στιγµής πάει καλά, εξελίσσεται. Βέβαια, τώρα δεν κάνουµε και 

πολλά πράγµατα λόγω οικονοµικής κρίσης αλλά απ’ότι µας λένε και από τον ΕΟΤ το 

ιδανικό θα ήταν να κάνουµε και ένα τουριστικό κατάλυµα γιατί αυτό θα  είναι 

ακριβώς ότι σκέφτονται για τον αγροτουρισµό αυτοί που  το φαντάστηκαν, δηλαδή 

θα µπορούσαµε να κάνουµε ένα αγροτουριστικό κατάλυµα εδώ και να συµµετέχει 

και ο κόσµος µέσα στην παραγωγή.  

Στο οινοποιείο κάνουµε και διάφορες εκδηλώσεις. Πέρυσι κάναµε για πρώτη φορά 

την γιορτή τσίπουρου µαζί µε την κοινωνία των πολιτών. Επίσης, σκεφτόµαστε και 

για τον οινοτουρισµό σε συνεργασία µε το Κ.Π.Ε. . Στην Ελλάδα υπάρχουν οι 

δρόµοι του κρασιού αλλά εµείς δεν είµαστε σε αυτό το δίκτυο. Στην ουσία θέλουµε 

να δείξουµε ότι το Βελβεντό είναι ένας προορισµός που έχει να κάνει µε το κρασί, µε 

την τοπική κουζίνα κ.α., δηλαδή ο επισκέπτης εδώ έχει τα οινοποιεία τα οποία είναι 3 

και είναι επισκέψιµα και αυτό µπορεί να συνδυαστεί µε την τοπική κουζίνα και 

γενικά µε τον τοπικό πολιτισµό. Βέβαια σε αυτό θα πρέπει να συµµετάσχουν και οι 

εστιάτορες, πρέπει να µάθουν και αυτοί στον κόσµο να πίνει κρασί που είναι πολύ 

βασικό.  

Το Βελβεντό θεωρώ ότι είναι µία κοινωνία ολοκληρωµένη εννοώντας ότι έχουµε 

σχολεία, φροντιστήρια, αθλητικές εγκαταστάσεις κ.α., δηλαδή δεν χρειάζεται να 

βγούµε έξω για να βρούµε κάτι και τα παιδιά µας µεγαλώνουν µε κάποια ποιότητα 

ζωής.  

Στο οινοποιείο έχουµε παραγωγή µόνο από δικά µας αµπέλια όπου έχουµε διάφορες 

ποικιλίες και έχουµε και µία ντόπια ποικιλία που προσπαθούµε να την διασώσουµε, 

δεν είναι ευρέως διαδεδοµένη και φυσικά δεν το δηλώνουµε αυτό στη διεύθυνση 

γεωργίας γιατί σε κάθε νοµό και κάθε περιφέρεια επιτρέπονται συγκεκριµένες 

ποικιλίες και αυτές εδώ δ εν είναι µέσα στον κατάλογο. Η νοµοθεσία στην 

αµπελουργία είναι πολύ αυστηρή: υπάρχουν προτεινόµενες ποικιλίες και 

επιτρεπόµενες, δεν µπορείς να βάλεις ότι θέλεις. Αυτή τη στιγµή έχουµε γύρω στα 80 

στρέµµατα και κάνουµε γύρω στους 15 τόνους λευκό κρασί και  άλλους τόσους 

κόκκινο κρασί. Επίσης κάνουµε και τσίπουρο. Η προώθηση γίνεται στην τοπική 

αγορά δηλαδή στο Βελβεντό, στην Κοζάνη, στην Θεσσαλονίκη και τώρα ξεκινήσαµε 
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δειλά δειλά να κάνουµε και εξαγωγή και θα δού µε πώς θα πάει. Στείλαµε µία 

ποσότητα στην Κίνα αλλά θέλει πολύ χρόνο για να πάνε εκεί τα κρασιά, πήγαν µετά 

από 5 µήνες. Επίσης οι κινέζοι είναι λίγο ιδιαίτεροι ως προς την αγορά και πρέπει και 

εµείς να προσαρµοζόµαστε σε αυτό, και στείλαµε και Γερµανία. Πήγαµε σε κάποιες 

εκθέσεις στον Καναδά και στην Αµερική και σιγά σιγά πιστεύω ότι θα εξαπλωθούµε 

περισσότερο. Έχουµε την εξής φιλοσοφία: όπως είναι η  πέτρα που  πέφτει στο νερό 

και ανοίγει σιγά σιγά ο  κύκλος, έτσι κι εµείς. Δεν βιαζόµαστε, σιγά σιγά θα  τα 

καταφέρουµε. Πολύ σηµαντικό για εµάς είναι η επισκεψιµότητα κι ευτυχώς έχουµε 

πάρα πολύ  και ο  κόσµος τώρα τελευταία το ψάχνει και πιο πολύ , δηλαδή  θέλει να 

γνωρίσει πώς γίνεται το κρασί και να δει την διαδικασία παραγωγής. Έρχονται 

επίσης και πολλά σχολεία αλλά κι εµείς κάνουµε πολλές εκδηλώσεις, για παράδειγµα 

κάνουµε γιορτή τρύγου κάθε χρόνο και πέρυσι κάναµε και οινογνωσία σε µία 

συνεργασία µε το Κ.Π.Ε. . 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ»2 

-‐ Από την στιγµή που υπάρχει ο σ υνεταιρισµός και εξασφαλίζει ένα ικανοποιητικό 

εισόδηµα στον παραγωγό τότε έχει και την δυνατότητα ο βελβεντινός να έχει µία 

καλή ποιότητα ζωής. Όµως, ως συµπληρωµατικό της ανάπτυξης θεωρώ ότι θα 

µπορούσε να επενδύσει λίγο περισσότερο ο Βελβεντός στην κατεύθυνση της 

τουριστικής ανάπτυξης, γιατί έχει όλα τα εχέγγυα για να το κάνει. 

	  
6Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΑΛΛΑΓΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ ΜΕΤΑ ΤΗΝ 

ΕΙΣΟΔΟ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ ΣΤΗΝ ΕΥΕΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Από την στιγµή που ξέρω ότι έγινε το ευρώ σταµάτησαν οι εξαγωγές προς κάποιες 

χώρες κυρίως αραβικές γιατί άλλαξε η ισοτιµία δολαρίου ευρώ και υπήρχε πρόβληµα 

τότε και λόγω τιµής και κάποια πράγµατα σταµάτησαν. Στους κύριους προορισµούς 

µας όµως που είναι η Ρωσία και η Ουκρανία δεν άλλαξε τίποτα γιατί εκεί φεύγει 

µεγάλη ποσότητα.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Με την είσοδο στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν άλλαξε η πολιτική, οι καταστάσεις 

άλλαξαν όµως. Η Ε.Ε δεν ξέρω τελικά αν σε παραγωγικές χώρες έκανε καλό ή κακό, 

µάλλον αν ζυγίζουµε τα αρνητικά µε τα θετικά ίσως τα αρνητικά να είναι 

περισσότερα. Για παράδειγµα: δεν µπορεί να κάνει ένα κράτος - µέλος διακρατική 
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συµφωνία µόνο του αυτή τη στιγµή µε µία Τρίτη χώρα, δηλαδή η  Ρωσία για εµάς, 

για τα προϊόντα της Ελλάδας είναι µία διέξοδος τεράστια και πολύ καλή, δηλαδή 

µπορείς να καταφέρεις υπεραξία. Όµως, δεν µπορεί να κάνει η Ελλάδα µία 

διακρατική συµφωνία µε την Ρωσία, είναι υποχρεωµένη να την κάνει η Ε.Ε., που 

κάποια στιγµή µπορεί και να µην δέχεται η  Ρωσία. Είχαµε τέτοια ζητήµατα πάρα 

πολλά: µε υπολλειµµατικότητες φυτοφαρµάκων και µε χίλια δυο. Η Ε.Ε. 

προσπαθούσε να περάσει τα δικά της µηνύµατα και επειδή ο  νότος στην ουσία που 

έχει όλα αυτά τα προϊόντα ποτέ δεν είχε δύναµη στην Ε.Ε., πάντα οι βόρειοι 

περνούσαν αυτό που  ήθελαν. Επίσης, έχει ψηφιστεί νόµος στην Ε.Ε. που 

αποδεσµεύει τελείως από τα κράτη της Μεσογείου: Μαρόκο, Αίγυπτος, Ισραήλ κ.α., 

τα προϊόντα τους από δασµούς και ποσοστώσεις που πάει να πει ότι αυτή τη στιγµή 

από το Μαρόκο µπορεί να έρθει σε οποιοδήποτε κράτος της Ε.Ε. οποιοδήποτε προϊόν 

χωρίς δασµό – µηδενική ποσόστωση, που σηµαίνει ότι δεν προστατεύει τα δικά µας 

προϊόντα. Αυτό θα  καταστρέψει καλλιέργειες και χώρες. Για παράδειγµα, τα 

πορτοκάλια της Ελλάδας δεν µπορούν να ανταγωνιστούν πορτοκάλια του Μαρόκου 

ή της Αιγύπτου, οι ντοµάτες του Μαρόκου καταστρέφουν τις ντοµάτες της Ιταλίας, 

της Ισπανίας, της Ελλάδος και τα ροδάκινα τα πρώιµα του Μαρόκου καταστρέφουν 

τα ροδάκινα όλων των υπολοίπων γιατί τα κοστολόγια είναι στο 1/10. Είναι µία 

τεράστια κουβέντα όσον αφορά στην Ε.Ε. : µπορεί να έχει δώσει κάποια χρήµατα ως 

κονδύλια αλλά άµα κάτσουµε να κάνουµε απολογισµό δεν ξέρω τελικά πόσα  από 

αυτά τα χρήµατα φτάσαν σε αγρότες ή  σε επενδύσεις. Το ότι δεν δόθηκαν τα 

χρήµατα του πακέτου χ στα σχέδια βελτίωσης στο χρονικό διάστηµα που έπρεπε από 

πίσω έχει πρόστιµο ισόποσης αξίας που  πάει να πει ότι τελικά δεν ήταν λεφτά, 

χρηµατοοικονοµικά αλλάζαµε χρήµατα και όλο αυτό δηµιουργούσε ένα χρέος που 

συµβάλλει σε αυτό που γίνεται τώρα.  

Πρίν την είσοδο της Ελλάδας στην Ε.Ε. προωθούσαµε προϊόντα σε κάποιες περιοχές 

που µετά σ ταµάτησε η συνεργασία αλλά εκεί ήταν διπλός ο λόγος διακοπής. Η 

Ελλάδα κάποτε ήταν κύρια προµηθεύτρια χώρα σε ροδάκινα στην Μέση Ανατολή. 

Στην ουσία, ξεκίνησε µε τον πόλεµο τότε που σταµάτησαν οι εξαγωγές προς τα εκεί 

αλλά συνεχίστηκε και µετά µε την διαφορά δολαρίου – ευρώ. Υπήρχε µία διακοπή 

από την δεκαετία του ’90 µέχρι τώρα και οι µόνες προσπάθειες που έδωσαν καρπούς 

ήταν τα τελευταία χρόνια µε τα µήλα, κυρίως προς την Αίγυπτο. Επίσης, 

προσπαθούµε πάλι µε τα ροδάκινα αλλά δεν ξέρω κατά πόσο θα το επιτύχουµε αυτό. 
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7Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ ΣΕ 

ΕΘΝΙΚΟ ΚΑΙ ΥΠΕΡΕΘΝΙΚΟ ΕΠΙΠΕΔΟ   

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Τα τελευταία χρόνια οι πωλήσεις είναι περίπου 50% εσωτερική αγορά και 50% 

εξαγωγές. Στην Ελλάδα αυτή τη σ τιγµή προµηθεύουµε όλες τις µεγάλες αλυσίδες 

market δηλαδή όποιο όνοµα και να πεις από µεγάλες αλυσίδες το προµηθεύουµε, συν 

λαχαναγορές, συν εµπόρους σε διάφορες πόλεις. Δηλαδή έχουµε δίκτυο διανοµής σε 

όλη την Ελλάδα και τα προϊόντα µας φτάνουν παντού. Ε ξαγωγές κάνουµε κυρίως 

στην κεντρική και ανατολική ευρώπη όπως Ρωσία που είναι η  κύρια αγορά, 

Ουκρανία, Ρουµανία, Πολωνία και Τσεχία. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Κύριο µέληµα του σ υνεταιρισµού είναι πάντα να ανοίγεται όσο το δυνατό 

περισσότερο. Βέβαια ζούµε και σε χρόνια τα οποία είναι δύσκολα παρ’ολα’υτά δεν 

σταµατάει ο σ υνεταιρισµός ποτέ στο να βρίσκει νέες αγορές. Γ ια παράδειγµα ο 

διευθυντής του συνεταιρισµού µας πέρυσι πήγε 2 φορές στο Ντουµπάι και µακάρι να 

ανοίξει και µία συνεργασία προς τα εκεί, θα  είναι µεγάλη και πολύ καλή διέξοδος. 

Αυτό στο αναφέρω σαν παράδειγµα γιατί δεν σταµατάµε ποτέ να βρίσκουµε νέες 

αγορές και αυτό  το αποδεικνύει το ποσοστό των εξαγωγών που  έχουµε που  είναι 

60%. Έτσι κι αλλιώς η  Ελλάδα δεν µπορεί να απορροφήσει την ποσότητα του 

ροδάκινου που παράγεται. Αν παραµέναµε µόνο στην Ελλάδα θα είχαµε κλείσει όλοι 

µας. Εµείς έχουµε 60% εξαγωγές και κάθε χρόνο αυτό παίζει: µία χρονιά θα έχουµε 

60–40,  άλλη χρονιά θα είναι 50-50, την άλλη χρονιά µπορεί να είναι 60 Ελλάδα και 

40 στο εξωτερικό, αναλόγως και µε την ζήτηση. Το ευχάριστο όµως της υπόθεση 

είναι ότι έχουµε δηµιουργήσει µία κατάσταση τέτοια, όπου πάντα υπήρχε αλλά τα 

τελευταία χρόνια το έχουµε απογειώσει αυτό και είναι πολύ ευχάριστο, ότι έρχεται 

συνέχεια καινούριος κόσµος και ζητάει συνεργασία µόνος του. Από εκεί και πέρα 

είναι θέµα αξιολόγησης αν θα δώσεις. Ζήτηση υπάρχει κυρίως από ε µπόρους και 

µεγάλες αλυσίδες εξωτερικού για απ’ ευθείας συνεργασία. Θεωρώ ότι πλέον έχουµε 

εδραιωθεί στο χώρο γιατί έχουµε ποιοτικό προϊόν. Το marketing µπορεί να είναι ένα 

καλό τρικ αλλά εάν δεν έχει ποιότητα δεν µπορείς να προχωρήσεις. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Γενικά στην πώληση παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο το οριακό κόστος. Το οριακό 

κόστος επηρεάζεται από το µέγεθος της επιχείρησης, διαφορετικό οριακό κόστος έχει 

ένας παραγωγός όταν έχει 200 τόνους ροδάκινα και διαφορετικό κάποιος που έχει 30 
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τόνους κι εκεί δυστυχώς εµείς έχουµε το µειονέκτηµα στην αγορά σε σχέση µε τους 

ανταγωνιστές. Όταν για παράδειγµα οι Ισπανοί ή  οι Ιταλοί έχουν µία µέση 

στρεµµατική καλλιέργεια σε αγροκτήµατα των 200 στρεµµάτων και µπορούν να 

κάνουν µία επιθετική πολιτική  και να πάνε σε ένα market ή σε µία αλυσίδα market 

και να προσφέρουν τιµές 10 λεπτά κάτω από εµάς, εµείς δεν µπορούµε να µπούµε σε 

αυτήν την αγορά γιατί ο  παραγωγός ο  δικός µας αν θα µπει αντί για 30 - 40 λεπτά 

πάει πλέον οριακά γιατί αυτός που  έχει 30 τόνους δεν θα  µπορέσει να βγάλει την 

οικογένεια πέρα από  2 µήνες το χρόνο. Ενώ ο  Ιταλός ή  κυρίως ο  Ισπανός ο  οποίος 

από τα 200 στρέµµατα τουλάχιτον θα  βγάλει 700-600 τόνους και 10 λεπτά να του 

µείνουν είναι 60.000 ευρώ ενώ στον δικό µας παραγωγό 10 λεπτά να του µείνουν 

από τους 30 τόνους είναι 3.000 ευρώ. Οι εκτάσεις και οι καλλιέργειες 

επαγγελµατικού µεγέθους µπορούν να επηρεάσουν πολλά πράγµατα. 3.500.000 – 

4.000.000 κιλά που  διαχειριζόµαστε εµείς τον χρόνο από  140 παραγωγούς, στην 

Ισπανία η αντίστοιχη επιχείρηση θα αποτελούταν από 5-6 παραγωγούς. Γι’ αυτό κι 

εµείς στηριζόµαστε ακόµα στην ποιότητα και στους παραδοσιακούς µας πελάτες που 

µας ξέρουνε και προτιµούν το προϊόν, τη γεύση και την αντοχή τη δικιά µας. Αυτό 

όµως δεν µπορεί να συνεχιστεί για πάντα γιατί και οι ανταγωνιστές µας τουλάχιστον 

ποιοτικά ως προς την εµφάνιση ή  την συσκευασία είναι σαν εµάς και πολλές φορές 

υπερτερούν και δεν µπορούµε να τους πιάσουµε. Στην γεύση όµως δεν µπορούν να 

µας πιάσουν εκείνοι. Αν ο καταναλωτής λειτουργήσει µε αυτό το κριτήριο είµαστε 

ασυναγώνιστοι όµως δυστυχώς το 80% των καταναλωτών και σ’εµάς εδώ αλλά και 

στο εξωτερικό κυρίως λειτουργούν µε το µάτι. 

Στη συνέχεια, στο εξωτερικό µεγάλες ποσότητες πάνε στην αγορά της Ρωσίας. 

Γενικότερα από το ελληνικό επιτραπέζιο ροδάκινο το 57% της εξαγωγής του 

ελληνικού όχι µόνο της Δήµητρας πάει στη Ρωσία. Έτσι  και σ’εµάς το µεγαλύτερο 

ποσοστό είναι Ρ ωσία, Ουκρανία, Πολωνία, Τσεχία, Ρουµανία. Στα ροδάκινα 

δεύτερης ποιότητας κ .λ.π. πάµε Ιράκ, Βουλγαρία, Αλβανία, Κύπρο και πριν από 

µερικά χρόνια ήµασταν και ξαναπροσπαθούµε τώρα να ξαναµπούµε πάλι, δηλαδή 

έχουµε µία στόχευση προς την Σαουδική Αραβία, Ντουµπάι, Ηνωµένα Αραβικά 

Εµιράτα κ.λ.π. , σε αυτές τις αγορές είναι το 60%. Στην εσωτερική αγορά 

δουλεύουµε µε κάποια σούπερ µάρκετ, 4-5 σούπερ µάρκετ και µε κάποιους 

χονδρεµπόρους, προµηθεύουµε επίσης στις κεντρικές λαχαναγορές των µεγάλων 

πόλεων κυρίως Αθήνα – στην αγορά του Ρέντη, Λάρισα, Γιάννενα, Άρτα, Τρίκαλα 

και στην Πάτρα έχουµε κάποιους χονδρεµπόρους που διακινούµε στο ροδάκινο. 
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Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Αυτή τη στιγµή το κυρίος προϊόν είναι το ροδάκινο αλλά στο µέλλον δεν γνωρίζω τι 

θα γίνει γιατί και αυτό περνάει την κρίση του. Δηλαδή, η Ισπανία έχει υπερπληθώρα, 

η Γαλλία και η  Ιταλία το ίδιο και η  Ελλάδα - δεν έχει βέβαια τις ποσότητες αυτών 

των χωρών αλλά έχει ροδάκινα. Στην Αλβανία ξεκίνησαν να βάζουν, στα Σκόπια 

ξεκίνησαν κι εκεί, η Τουρκία έχει πολλά, στις χώρες του Καυκάσου κι εκεί 

ξεκίνησαν να βάζουν που σηµαίνει ότι οι αγορές που έχουµε τώρα εµείς: Ρωσία και 

Ουκρανία – ένα µεγάλο µέρος αυτών θα καλυφθεί από τις χώρες του Καυκάσου 

οπότε το µέλλον θα είναι πιο δύσκολο απ’ότι είναι τώρα. Βέβαια ποτέ δεν ξέρεις, τα 

πράγµατα µπορεί και να αλλάξουν. Πάντως εάν τα δού µε αυτή τη στιγµή λίγο 

σφαιρικά τα πράγµατα κάπως έτσι έχουν και χρόνο µε τον χρόνο φαίνεται ότι θα 

δυσκολεύουν όλο και περισσότερο. 

Στην εσωτερική αγορά προωθούµε ένα µεγάλο ποσοστό περίπου στο 40% αλλά αυτό 

κυµαίνεται από χρονιά σε χρονιά. Το υπόλοιπο 60% είναι εξαγωγίσιµο και οι χώρες 

είναι οι εξής: Βουλγαρία και Αλβανία αλλά παίρνουν υποβαθµισµένη ποιότητα, 

Ρουµανία, Πολωνία και ο  κύριος όγκος είναι Ρωσία και Ουκρανία. Οι κύριοι 

ανταγωνιστές µας στην Ελλάδα είναι οι έλληνες ενώ στις χώρες: Πολωνία, Ουκρανία 

και Ρωσία είναι κατά κύριο λόγο οι Ισπανοί και µετά οι Ιταλοί οι οποίοι κατά ένα 

περίεργο τρόπο βγαίνουν µε πολύ  χαµηλές τιµές. Δεν είµαι σίγουρος για το τί 

συµβαίνει αλλά πραγµατικά βγαίνουν µε πολύ χαµηλές τιµές και γι’αυτό πιστεύω ότι 

βάζει το δαχτυλάκι του και το κράτος.  Πέρυσι δηλαδή είχε ακουστεί, και το πιστεύω 

αυτό, ότι τους επιδοτεί το κράτος τα ναύλα. Σ’εµάς δυστυχώς αυτό δεν συµβαίνει 

γιατί έχουµε ανεπάρκεια κράτους. Ένα παράδειγµα είναι το εξής: πρόσφατα ήµασταν 

σε µία έκθεση οπωροκηπευτικών στη Μόσχα και µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση 

αλλά και µε πλήγωσε βαθύτατα σαν έλληνα το γεγονός ότι δεν υπήρχε ένα περίπτερο 

που ν α συγκεντρώνει όλους του εκθέτες από  την Ελλάδα µε µία ση µαία την 

ελληνική, παρά υπήρχαν µόνο σε ξεχωριστά περίπτερα και σκόρπιοι. Όλες οι 

υπόλοιπες χώρες ήταν οργανωµένες και όλοι µαζί συνασπισµένοι σε ένα περίπτερο. 

Η Ελλάδα ήταν σκόρπια και δεν υπήρχε πουθενά ελληνική σηµαία. Αυτό το πράγµα 

όµως δεν µπορεί να το κάνει το κράτος γιατί έχει έξοδα. Αλλά εµείς δεν ζητάµε να 

µας τα πληρώσει, να µας οργανώσει ζητάµε, να έρθει ένας έµπορας και να µπορέσει 

να περάσει µέσα από την Ελλάδα.  

Εγώ αυτό που βλέπω είναι ότι σαν συνεταιρισµοί, σαν εξαγωγικές µονάδες είµαστε 

ακρίτες, όπως είχαν παλιά τους ακρίτες και φύλαγαν θερµοπύλες έτσι είµαστε κι 

εµείς τώρα. Και αυτό όχι µόνο εκτός συνόρων αλλά και στην παραγωγή την δική 
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µας, αφού εµείς οι ίδιοι τεστάρουµε τις ποικιλίες µας. Επίσης, είναι σηµαντικό το 

γεγονός ότι εµείς φέρνουµε και συνάλλαγµα. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Η προώθηση των προϊόντων είναι 50-50 περίπου εσωτερική αγορά µε εξαγωγές, 

ανάλογα βέβαια και το προ ϊόν. Στο κύριο προϊόν που είναι τα ροδάκινα και 

νεκταρίνια, για παράδειγµα φέτος πέρασε το 50% η εξαγωγή. Όσον αφορά στην 

εσωτερική αγορά το µεγαλύτερο ποσοστό πηγαίνει σε αλυσίδες super market 

κατ’ευθείαν, στο µαγαζί µας στην λαχαναγορά και σε κάποιους χονδρεµπόρους 

επιλεκτικά στην επαρχία.  Στο εξωτερικό κάνουµε συνεργασίες τα τελευταία χρόνια 

κυρίως µε Ρωσία και Ουκρανία που πηγαίνει και η µεγαλύτερη ποσότητα και µετά µε 

Πολωνία, Τσεχία, Σλοβακία, Ουγγαρία, Λιθουανία, ανάλογα µε την χρονιά. Κυρίως 

πηγαίνουµε κεντρικά και ανατολικά. 

Γενικά σαν χώρα δεν είχαµε και δεν πιστεύω ότι θα έχουµε ποτέ στρατηγική όσον 

αφορά στην γεωργία: τί θα καλλιεργήσει κάποιος, τί έχουµε τώρα, ποιος είναι ο 

στόχος µας. Για παράδειγµα: έχουµε ελιές που το λάδι είναι το εθνικό µας προϊόν. 

Αυτή τη στιγµή όµως καταστρέφεται και δεν θα φανεί παράξενο σε κανέναν εάν σε 

10 χρόνια δεν υπάρχει λάδι στην Ελλάδα γιατί δεν το προστατεύει κανένας. Το 

ελληνικό λάδι µέχρι και πριν 2 χρόνια πουλιόταν στους Ιταλούς και στους Ισπανούς 

και αυτοί µε την δική µας ποιότητα κατέκτησαν αγορές στην Γερµανία, στην Αγγλία, 

στην Ρωσία µε τιµή 5.5 ευρώ/250 ml. Έπαιρναν δηλαδή άρωµα σε µπουκαλάκι και οι 

δικοί µας παραγωγοί καταστρέφονται αυτή τη στιγµή, θα εγκαταλείψουν την 

καλλιέργεια. Το ίδιο έγινε µε τα εσπεριδοειδή, το ίδιο θα  γίνει µε τις ελιές και δεν 

ξέρω τί άλλο θα ακολουθήσει. Αυτό µπορεί να είναι αποκαρδιωτικό αλλά είναι ένας 

µόνιµος αγώνας. Δυστυχώς δεν υπάρχει κράτος και αυτή τη στιγµή κάποιοι υγιείς 

συνεταιρισµοί αναγκάζονται να κάνουν τη δουλειά του κράτους και αυτό είναι 

λάθος.  

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Φέτος θα είµαστε πιο εξωστρεφείς γιατί µε την οικονοµική κρίση που υπάρχει τα 

τελευταία χρόνια στην Ελλάδα, αναγκαστικά στρεφόµαστε προς αυτήν την 

κατεύθυνση, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι αφήνουµε την εσωτερική αγορά. Στην 

εσωτερική αγορά πάντα ήµασταν παρόντες και είµαστε, αλλά είναι τέτοιες οι 

οικονοµικές συγκυρίες που προσπαθούµε να διασφαλιστούµε κι εµείς οικονοµικά. 

Τώρα, όσον αφορά στους κύριους ανταγωνιστές µας: στην Ελλάδα είναι όλοι. Στον 

δικό µας συνεταιρισµό έχουµε µία ιδιαιτερότητα που αφορά στον τρόπο συγκοµιδής 
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και λίγες περιοχές το έχουν αυτό όπως η Νάουσα. Άρα θεωρώ ότι οι πιο κοντινοί µας 

είναι οι Ναουσαίοι. Τα άλλα είναι εντελώς διαφορετικά και ειδικά µε άλλους 

συνεταιρισµούς οι οποίοι περνάνε τα φρούτα τους από  γραµµές διαλογής και µε 

αυτόν τον τρόπο δεν έχει σχέση το ένα φρούτο µε το άλλο γιατί µπορεί να είναι και 

τα δύο ροδάκινα αλλά στην ουσία δεν έχουν καµία σχέση. 

Στο εξωτερικό οι κύριοι ανταγωνιστές µας είναι οι Ισπανοί και οι Ιταλοί. Γενικά όχι 

µόνο ο ΑΣΕΠΟΠ αλλά στο σύνολό του το ελληνικό ροδάκινο παίζει κάποιον ρόλο 

στα πλαίσια της παγκόσµιας αγοράς γιατί έχουµε ένα σηµαντικό κοµµάτι αγορών της 

κεντρικής και ανατολικής ευρώπης και δυτικά φυσικά. Όλα είναι θέµα δικής µας 

οργάνωσης και λειτουργίας ελλήνων. Υπάρχει πεδίο για να πάµε πολύ καλύτερα και 

να µπορέσουµε να εκµεταλλευτούµε τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα κι έχουµε 

πάρα πολλά : κλίµα, γεωγραφική θέση, τα κοστολόγια είναι φθηνότερα σε σχέση µε 

τους ανταγωνιστές µας και το προϊόν µας είναι ποιοτικό. Αλλά όλα αυτά θέλουν 

προγραµµατισµό και οργάνωση γιατί οι αγορές δεν σε περιµένουν. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχει µία ευελιξία στον συνεταιρισµό λόγω των εξαγωγών που κάνει και ιδιαίτερα 

στο ανατολικό µπλοκ γιατί για να βγάλεις προϊόντα στην Γερµανία, στη Γαλλία κ.α. , 

εκεί δεν µπορείς να ανταγωνιστείς µε τίποτα. Μιλάµε κυρίως για Ρωσία, Ουκρανία, 

Πολωνία όπου είµαστε ανταγωνιστικοί απέναντι στις τιµές των Ιταλών και των 

Ισπανών γιατί στην Γερµανία δεν µπορούµε να ανταγωνιστούµε. 

 

 

8Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΗ ΣΥΝΕΙΔΗΣΗ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ 

ΚΑΙ ΤΗΣ ΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΤΟΥ ΒΕΛΒΕΝΔΟΥ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Γενικά χρησιµοποιούµε φάρµακα για να αντιµετωπίσουµε τις ασθένειες. Όλα αυτά 

που λένε ότι το φρούτο είναι ραντισµένο κ .λ.π., όλα  τα φρούτα  είναι ραντισµένα 

αφού δεν πρόκειται να σου  βγάλει κανένα δέντρο σωστή παραγωγή εάν δεν ρίξεις 

κάτι για να σκοτώσεις τα έντοµα. Απλά το κάθε φάρµακο έχει κάποια 

υπολλειµµατικότητα, κάποια δράση η  οποία µετά από  κάποιες µέρες φεύγει δηλαδή 

το ίδιο το φρούτο την αποβάλλει και είναι καθαρό. Τώρα, όµως εάν εσύ το κόψεις 

πιο νωρίς από  όταν πρέπει τότε θα  έχει υπολείµµατα. Άλλωστε κάνουµε και 

αναλύσεις υπολειµµάτων στους παραγωγούς και ξέρουµε. Η Ρωσία είναι µία χώρα 

που το ζητάει, κάθε φορτίο που  φεύγει από  εδώ πέρα θα πρέπει να συνοδεύεται και 

από ανάλυση υπολειµµάτων για να φανεί ότι εάν το φρούτο δεν είναι στα µηδενικά 
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είναι τουλάχιστον µέσα στα επιτρεπόµενα όρια. Επίσης δίνουµε και στα σούπερ 

µάρκετ που κι εκεί κάνουν αναλύσεις στα φρούτα που στέλνουµε χωρίς να µας 

ειδοποιούν, µας ειδοποιούν αργότερα. Δηλαδή γίνονται αναλύσεις και ελεγχόµαστε 

αλλά ποτέ δεν είχαµε πρόβληµα. Επίσης, σχετικά µε τα εντοµοκτόνα που  λέγαµε, 

εδώ και 2 χρόνια εφαρµόζουµε ένα νέο σύστηµα το οποίο λέγεται comfuzio και είναι 

ένα σύστηµα σύγχυσης. Κρεµάµε σε κάθε δέντρο ένα ταµπελάκι το οποίο έχει 

άρωµα και συγχύζει τα έντοµα ώστε να µην ζευγαρώνουν. Δηλαδή το έντοµο 

συγχύζεται, µπερδεύεται, αποπροσανατολίζεται και δεν ζευγαρώνει. Αυτό σε πλάνο 

τετραετίας θα το έχουµε εφαρµόσει ολοκληρωτικά γιατί τώρα είναι σε πειραµατικό 

στάδιο, κι έτσι θα εξαλείψουµε εντελώς τα εντοµοκτόνα, δεν θα ρίχνουµε καθόλου 

πια. Αυτό είναι καλό  και για το περιβάλλον και για τον παραγωγό και εντάξει 

είµαστε κι ένας συνεταιρισµός που έχουµε συνείδηση, δεν κάνουµε τέτοια πράγµατα 

και δεν µπορείς να παίζεις και µε αυτά τα πράγµατα γιατί ανά πάσα στιγµή µία 

ανάλυση υπολειµµάτων σε ένα super market πέρα από  το ότι θα  σταµατήσει η 

συνεργασία µε το συγκεκριµένο super market αυτόµατα µπορεί να σε καταστρέψει 

κιόλας ή  για σκέψου να βρεθούν υπολείµµατα στην Ρωσία - είναι πολύ σοβαρό το 

θέµα για να παίζεις µαζί του. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Τα προϊόντα των συνεταιρισµών ελέγχονται πριν βγουν στην αγορά για το αν έχουν 

υπολείµµατα. Εάν υπάρξει το παραµικρό ψεγάδι ή βρεθεί υπόλειµµα, το φορτηγό θα 

γυρίσει πίσω κι ευτυχώς δεν είχαν τέτοιες περιπτώσεις, νοµίζω µία σε όλα τα χρόνια 

– κάποιος δηλαδή  που  δεν άκουσε τις γενικές οδηγίες που του έδωσαν γιατί ο 

συνεταιρισµός δίνει οδηγίες για το πώς να ραντίσουν, τα φάρµακα αυτά είναι 

ελεγχόµενα όσο αφορά στην τοξικότητα τους και ελέγχονται και τα υπολείµµατα. Το 

γεγονός, λοιπόν, ότι σήµερα οι παραγωγοί καλλιεργούν µε οικολογικό τρόπο κι 

ελέγχουν τα φάρµακα που πέφτουν από τα λιπάσµατα και πιστοποιούν την 

καθαρότητα του προϊόντος πριν φτάσει στον καταναλωτή, αυτό αυτόµατα σηµαίνει 

προστασία του περιβάλλοντος. Στη συνέχεια, υπάρχει και µία δεύτερη παράµετρος 

που είναι η  διαχείριση των ορεινών υδάτων γ ια να µην κατασπαταλούνται τα νερά 

που έχει άµεσο αντίκτυπο στο όφελος για το περιβάλλον. Άρα από  την στιγµή που 

δεν γίνεται κατασπατάληση του νερού προστατεύουµε και το περιβάλλον για να µην 

έχουµε κάποιο θέµα µελλοντικά.  

Από εκεί κι έπειτα το Βελβεντό είναι ένα εξαιρετικά καθαρό χωριό και από  την 

στιγµή που δεν έχουµε τώρα τον δήµο, την καθαριότητα την έχουν αναλάβει οι ίδιοι 

οι Βελβεντινοί µε εθελοντική εργασία. Για παράδειγµα, εγώ είµαι χρεωµένος µαζί µε 
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ένα άλλο παιδί να πηγαίνω µία φορά τον µήνα και να καθαρίζουµε το νεκροταφείο. 

Αυτά πιο πριν τα έκανε ο δήµος, τώρα επειδή δεν θέλουµε ούτε να τους βλέπουµε 

τους καινούριους και δεν υπάρχει ο δικός µας δήµος είπαµε ότι θα βγούµε εθελοντές, 

γιατί και ο  δήµος είναι η  συλλογική έκφραση της κοινωνίας. Έχουµε κάνει για το 

περιβάλλον αρκετά όπως είναι οι ηλεκτροβάνες, το εργοστάσιο παραγωγής ρεύµατος 

αλλά το σπουδαιότερο είναι ότι φέραµε εδώ το Κ.Π.Ε που το επισκέπτονται σχολεία 

από όλη την Ελλάδα. Έτσι, εκπαιδεύονται τα παιδιά σε θέµατα περιβάλλοντος, όχι 

µόνο του φυσικού αλλά και του ανθρωπογενούς δηλαδή  όσον αφορά στην 

συµπεριφορά του ανθρώπου απέναντι στο περιβάλλον και στα έργα των ανθρώπων. 

Το Κ.Π.Ε. είναι µία βασική υποδοµή που στοχεύει στις νέες ηλικίες, στους 

µελλοντικούς πολίτες δηλαδή. 

Τώρα για το περιβάλλον, θα ήθελα να πω τί άλλο κάναµε από τον δήµο. Το γράφω 

εδώ ολοκληρωµένη διαχείριση παραγωγής 16.000.000 κιλών φρούτων. Κάναµε έναν 

πολυλειτουργικό αγωγό για παραγωγή ενέργειας από νερό, δηλαδή την πρώτη φάση 

αυτού του έργου την κάναµε. Με 1.500.000 ευρώ µπήκε ο αγωγός που θα φέρνει το 

νερό από το βουνό µέχρι κάτω την λίµνη για να µπουν οι αντλίες που θα παράγουν 

το ρεύµα. Τώρα είµαστε µε τις 500.000 που είπα και κάτι λεφτά που θα πάρουν σαν 

δάνειο για να κάνουν την τουρµπίνα. Ελεγχόµενη άρδευση µε ηλεκτρονική 

υδροληψία για οικονοµία νερού το είπαµε κι αυτό. Επίσης,  έχουµε τον βιολογικό 

καθαρισµό( δεν έχουµε βιολογικό καθαρισµό όλα  τα λύµατα όλης της παραλίµνιας 

ζώνης πέφτουν στη λίµνη, αυτό το νερό το πίνει η Θεσσαλονίκη) αλλά παρ’όλα’υτα 

ενώ έπρεπε να γίνει από την Νοµαρχία, εµείς ως Δήµος ασχοληθήκαµε, αγοράσαµε 

τα χωράφια που έπρεπε να εγκατασταθεί βιολογικός καθαρισµός, συστήσαµε µία 

ειδική οµάδα να βοηθήσει στις µελέτες για το πώς θα γίνουν οι αγωγοί κ.λ.π για τον 

σταθµό βιολογικού καθαρισµού και τώρα αυτό έχει δηµοπρατηθεί και θα αρχίσει να 

επισκευάζεται µε λεφτά τις Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όχι µόνο για ε µάς όµως, ένας 

σταθµός θα είναι σ’εµάς, δύο θα είναι στα Σέρβια, από απέναντι από την Αιανή και 

από τα χωριά της Κοζάνης, δηλαδή που  ακουµπούν στη λίµνη ώστε να τελειώσει 

αυτή η  ιστορία µε το να πέφτουν λύµατα στη λίµνη. Ο λόγος που καθυστερήσαµε 

στο να πραγµατοποιηθεί αυτό το έργο, έπρεπε το 2007 να το κάνουµε, ήταν γιατί δεν 

µπορούσαµε να πάρουµε λεφτά από το ταµείο συνοχής γιατί έπρεπε να πληρούµε 2 

προϋποθέσεις και δεν τις πληρούσαµε: ή να είµαστε πάνω από 10.000 σαν δήµος που 

δεν ήµασταν ή το έργο να είναι 10.000.000 ευρώ τουλάχιστον που  δεν ήτανε. 

Δηλαδή έπρεπε να είναι πραγµατική η µελέτη και ήταν γύρω στα 3.000.000 ευρώ. 

Έπρεπε λοιπόν να συνασπιστούµε και µε άλλους δή µους, τελοσπάντων τώρα έχει 

δροµολογηθεί και θα γίνει. Στη συνέχεια, υπάρχει ΧΥΤΑ σε επίπεδο Περιφέρειας 

Δυτικής Μακεδονίας, δηλαδή τα σκουπίδια όλων των δ ήµων, τα οικιακά µας 
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απορρίµµατα, συλλέγονται και µεταφέρονται σ ’ένα σταθµό µεταφόρτωσης στην 

είσοδο του Βελβεντού και από εκεί φεύγουν για τα λιγνιτικά πεδία της Πτολεµαΐδας 

όπου γίνεται ήδη ένας διαχωρισµός και θάβονται τα υπόλοιπα σε ΧΥΤΑ. Αυτό είναι 

οργανωµένο σε επίπεδο Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και είναι συµβεβληµένοι 

όλοι οι δ ήµοι, δηλαδή µεταφέρουµε τα σκουπίδια µας και πληρώνουµε τέλη κάθε 

δήµος. Μέχρι το 2010 ή µασταν απολύτως τακτοποιηµένοι ως δ ήµος, δεν 

χρωστούσαµε δεκάρα  γιατί µας ενδιέφερε αυτό το πράγµα, δηλαδή δεν θέλαµε να 

φεύγουν σκουπίδια από εδώ και από εκεί, έπρεπε να πάνε εκεί. Τώρα και αυτό 

µπορεί να σου φανεί επαναλαµβανόµενη υπερβολή αλλά είναι αλήθεια, απ’ότι µου 

είπε ο πρόεδρος της ΔΙΑΔΙΜΑ, ο δήµος Σερβίων - Βελβεντού χρωστάει  γύρω στις 

400.000 ευρώ από  δύ ο χρόνια. Ούτε καν τα δικά µας δεν πληρώνει, που  εµείς τα 

πληρώνουµε ως τέλη, δηλαδή το ρεύµα που  πληρώνουµε της ΔΕΗ είναι τα τέλη 

φωτισµού και καθαριότητας και µέσα εκεί περιλαµβάνεται και αυτή η δαπάνη, δεν τ 

’αποδίδουν. Εν πάσει περιπτώση  όταν λοιπόν ξεκίνησε η ιστορία  µε το να 

µεταφέρουµε τα σκουπίδια έπρεπε να καλύψουµε τις παλιές χωµατερές. Μπήκαµε 

πρώτοι, απ’όλη τη Δυτική Μακεδονία, σε αυτό το πρόγραµµα αποκατάστασης 

χωµατερών και µία χωµατερή που είχαµε πέρα αποκαταστάθηκε πλήρως από 

πρόγραµµα αποκατάστασης. Εννοείται ότι έχουµε ανακύκλωση χαρτιού κ .λ.π. που 

κάνουµε από το 1993 και έχουµε βάλει και κάδους για ηλεκτρικές και ηλεκτρονικές 

συσκευές. Όλα αυτά τα παίρνουν κάποιες εταιρείες, έρχονται και τα παίρνουν ως 

σίδερα ή  ως πρωτογενή υλικά αλλά αυτό για να µην µπλέξουµε εµείς ως δήµοι το 

αναθέσαµε στη ΔΙΑΔΙΜΑ. Επίσης θέλαµε να κάνουµε και κοµποστοποίηση αλλά να 

το περάσουµε από το Κ.Π.Ε. σαν εκπαιδευτική διαδικασία σε τµήµατα 50άδες. 

Είχαµε συµφωνήσει δηλαδή από το Κ.Π.Ε. να φτιάξουµε τµήµατα ανά 50 ατόµων 

και να γίνονται σεµινάρια ώστε διεξοδικά να περάσει ένα µεγάλο µέρος του ενεργού 

πληθυσµού εδώ και να µάθουν τί είναι η  κοµποστοποίηση και πώς θα  µπορούσε ο 

καθένας να το εφαρµόσει στο σπίτι του. 

Στις περιβαλλοντικές όµως πρωτοβουλίες είναι κι άλλα πράγµατα. Το φαράγγι για να 

είναι επισκέψιµο έπεσε πολύ δουλειά και αξιοποιήσαµε και ένα ευρωπαϊκό 

πρόγραµµα επίσης, το χαρακτηρίσαµε ως θέση απείρου κάλλους και µε βάση αυτό 

πήραµε κάποια χρήµατα γύρω στα 500.000 ευρώ νοµίζω για να γίνουν τα µονοπάτια, 

τα κάγκελα, οι διαµορφώσεις, τα κιόσκια, τα παρατηρητήρια κ.λ.π. . Αυτό θα 

µπορούσες να πεις ότι είναι µία συµβολή στο πως µπορεί να βλέπει κάποιος το 

περιβάλλον, πώς δηλαδή µία θέση που έχει µία ιδιαίτερη αξία την προσεγγίζουµε όχι 

χύµα αλλά µε ένα τρόπο ιδιαίτερο µε πέτρα και ξύλο. Άλλη µία πρωτοβουλία µας 

ήταν η ανάδειξη περιβαλλοντικών µονοπατιών. Υπάρχουν 3 µονοπάτια που οδηγούν 

στη κορυφή και συναντούν το Α4, ένα διεθνές µονοπάτι που ξεκινάει από την 
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Ισπανία και φτάνει στα Ιµαλάια. Λοιπόν αυτό το Α4 το συναντούµε µε 3 µονοπάτια 

που ξεκινούν από το Βελβεντό αλλά αν δεις τα έχουµε κάνει σηµατοδότηση αυτά τα 

µονοπάτια δηλαδή ανά 150 µ. – 200 µ. έχουν στύλο που γράφει το υψόµετρο, τις 

γεωγραφικές συντεταγµένες, κάποιες ιδιαίτερες συνθήκες που έχει µε ειδική 

πινακίδα και παράλληλα  µε αυτό το πρόγραµµα ανάδειξης περιβαλλοντικών 

ορειβατικών µονοπατιών κάναµε και ορισµένα κιόσκια πανοραµικής θέας. Κι αυτό 

ήταν ένα θέµα προσέγγισης της περιβαλλοντικής προστασίας και τελευταίο ό µως 

που είναι και πολύ βασικό είναι ότι είναι ο κόσµος πάρα πολύ καθαρός  δηλαδή δεν 

υπάρχουν σκουπίδια, τα φροντίζουµε µόνοι µας. Θα δεις καθαρές αυλές, θα δεις 

καθαρούς δρόµους, εδώ βγαίνουν οι γυναίκες και σκουπίζουν από το πρωί, πλένουν 

και καθαρίζουν τον δρόµο. Είναι το ανθρωπογενές ως ένα βαθµό περιβάλλον που 

συνδυάζεται και µε το φυσικό περιβάλλον της γειτονιάς, του δρόµου, της αυλής όπου 

φαίνεται καθαρά αν θες η περιβαλλοντική ιδέα, γιατί η περιβαλλοντική ιδέα υπάρχει 

καλά ριζωµένη στο µυαλό των ανθρώπων και σε αυτό βέβαια συνέβαλλαν πολλοί: τα 

σχολεία, ο Μορφωτικός Όµιλος, η Παιδική Βιβλιοθήκη και όποιος άλλος φορέας θα 

µπορούσε. 

Ακόµα και οι ίδιοι οι συνεταιρισµοί, που είναι και το βασικότερο, παράγουν δηλαδή 

προϊόντα στα οποία δεν ρίχνουν τοξικά φάρµακα, που  σηµαίνει καταστροφή. Αυτά 

περνούσαν κάτω από  το χώµα και στη συνέχεια στον υδροφόρο ορίζοντα και πάει 

λέγοντας. Πριν 10 χρόνια περίπου είχαν γίνει κάποιες µετρήσεις στα πηγάδια, στις 

πηγές και στα βρυσούλια που  υπάρχουν διάσπαρτα στον κάµπο, όπου παντού είχαν 

ανακαλύψει πάρα  πολλά νιτρικά στοιχεία κι αυτό ήταν ένα τέτοιο πρόβληµα. Από 

εκεί δηµιουργήθηκε η  ανάγκη να δού µε ξανά - οι συνεταιρισµοί, ο  δ ήµος και η 

κοινωνία - τί θα κάνουµε γιατί στο τέλος θα δηλητηριαστούµε. Αυτή η ιστορία µε τα 

τοξικά λιπάσµατα όµως τελείωσε και αυτό φαίνεται από το ίδιο το προϊόν, από το 

γεγονός ότι δεν έχει υπολείµµατα. 

Όσον αφορά στις επιπτώσεις των φαρµάκων στους παραγωγούς για καρκινοπάθειες 

κ.λ.π. είναι κάτι που  κανείς δεν µπορεί να το πει µε σιγουριά. Έχουµε κι εδώ 

καρκίνους αλλά  δεν µπορεί να στο πει κανείς µε σιγουριά ότι φταίνε τα γεωργικά 

φάρµακα. Γνώµη µου είναι, που είµαι από µία παλιότερη γενιά, θεωρώ πώς ήµασταν 

και θύµατα του Τσέρνοµπιλ. Είχαν πει τότε ότι τα πρώτα κρούσµατα θα φανούν µετά 

από 20-25 χρόνια, δηλαδή τώρα - κι έχουµε αρκετούς θανάτους. Ίσως έφταιξε το 

Τσέρνοµπιλ, ίσως τα τοξικά φάρµακα. Έχουµε επίσης και κάποια µόλυνση από την 

Πτολεµαΐδα. Όταν έχουµε φαινόµενα θερµοκρασιακής αναστροφής και έχουµε 

ρεύµατα ας πούµε ή νοτιάδες κ.λ.π. κανένας δεν το αποκλείει ότι µπορεί να έρθει ένα 

κοµµάτι τέφρας και των αιωρούµενων σωµατιδίων που  είναι και ραδιενεργά πολλά 

από αυτά, ότι δεν καταλήγουν και στο Βελβεντό. Πιστεύω στον ελάχιστο βαθµό γιατί 
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είχαµε από το κέντρο περιβάλλοντος, όχι το ΚΠΕ, το κέντρο περιβάλλοντος της 

Νοµαρχίας, σταθµούς µέτρησης της ραδιενέργειας και του νέφους µέσα στη πόλη 

της Κοζάνης και είχαν βάλει κι εδώ περιφερειακά ένα σταθµό στον σ υνεταιρισµό 

κάτω. Τον κράτησαν περίπου δύο χρόνια αλλά µετά µε όλη αυτή τη προστασία που 

εφαρµόζονταν και στα φάρµακα και στα ραντίσµατα, είδαν ότι δεν είχε κάτι 

αξιοσηµείωτο και σταµάτησαν να τον λειτουργούν γιατί δεν έβλεπαν κάποια 

επιβάρυνση. Αυτό όµως σηµαίνει ότι ήταν κάτω από τα όρια τα ανεκτά και πολύ 

χαµηλά κι έτσι µόνοι τους το σήκωσαν για να το πάνε σε άλλες πιο επικίνδυνες 

ζώνες όπως Κοζάνη ή Πτολεµαΐδα. Υπήρχε όµως µία µικρή επιβάρυνση κ αι δεν 

ξέρω αν υπάρχει και τώρα ως ένα βαθµό µικρό, όµως όλα συµβάλλουν. Εγώ έχω µία 

αίσθηση, νοµίζω ότι είχαµε µεγάλη επιβάρυνση από  το Τσέρνοµπιλ, τα 

αποτελέσµατα βγαίνουν τώρα και πιθανότατα από  την Βουλγαρία που  δεν µάθαµε 

έγκαιρα τί έγινε και είχαµε κι αυτό το νέφος κάµποσο καιρό πάνω από τα κεφάλια 

µας. Τώρα σηµαίνονται θάνατοι εντελώς ανεξήγητοι και αιφνίδιοι. Για παράδειγµα 

φέτος είχαµε 3-4-5 παιδιά 40 χρονών από  καρδιά, ανεύρυσµα κοιλιακής αορτής, 

ανεξήγητος καρκίνος, όγκος στον εγκέφαλο, ο άλλος τώρα πριν κανα 2 µέρες πέθανε 

και ήταν συνοµήλικος µου, λίγο πιο µικρός 49 χρονών νοµίζω, ξαφνικά τον έπιασε 

ένα βαρύτατο εγκεφαλικό ανεύρυσµα εγκεφαλικής αορτής. Αυτά δεν είναι 

εξηγήσιµα για τον τρόπο που ζούµε εµείς εδώ αφού δεν υπάρχει ένταση. Άρα 

υπάρχουν και παθογενείς λόγοι που  οφείλονται σε κάτι που έχει σχέση µε το 

περιβάλλον. Υπάρχει µία µελέτη του Χάρη Γκουντούλα, είναι ένας διάσηµος 

καρδιολόγος Βελβεντινός, πανεπιστηµιακός. Αυτός είναι οµότιµος καθηγητής, είναι 

70 και κάτι χρονών, στην Αµερική έκανε καριέρα, είναι αυτός που ανακάλυψε τους 

αναστολείς β,  την βάση των αντιβιοτικών για ό λη την ανθρωπότητα πριν  από 40 

χρόνια περίπου. Είναι κλινικός καρδιολόγος και κάποια στιγµή τα πρώτα χρόνια που 

ήµουν Δήµαρχος µου ζήτησε στοιχεία για τους θανάτους. Πήραµε λοιπόν όλες τις 

ληξιαρχικές πράξεις θανάτου από το 1949 και µετά που είχε καεί η κοινότητα και 

τότε δηµιουργήθηκαν τα καινούρια αρχεία. Λοιπόν όλοι οι θάνατοι είναι 

καταγεγραµµένοι και οι αιτίες τους ιατρικά πιστοποιηµένες και έκανε µία έρευνα και 

για το προσδόκιµο ζ ωής και αποδείχθηκε ότι στο Βελβεντό είµαστε κατά έτη 

ψηλότεροι από ότι στη υπόλοιπη Ελλάδα και δίνει και κάποιες εξηγήσεις	   γι’αυτό. 

Εντελώς επιστηµονική εργασία δηµοσιευµένη σε περιοδικά επιστηµονικά κ.λ.π..  

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Αυτή τη στιγµή εµείς έχουµε κάθε χρόνο ένα στάνταρ σήµα ποιότητας Απλά εγώ 

είµαι αυτός που περνάω τον έλεγχο, περνάµε αν όχι 2, σίγουρα εώς 3 ελέγχους από 

τα super market που έχουν την δική τους πολιτική πλέον όσον αφορά στους 
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καταναλωτές ώστε να παρουσιάζουµε ποιοτικά προϊόντα. Βάσει αυτού του σήµατος 

λοιπόν, εµένα έρχεται κάθε χρόνο ο Βασιλόπουλος, ο Σκλαβενίτης, το carrefour και 

µου κάνουν έλεγχο πάνω στα συστήµατα ποιότητας που έχουµε. Εγώ γι’αυτό που 

έχω να υπερηφανεύοµαι είναι ότι έχουµε κάνει πάνω από 100 αναλύσεις 

φυτοπροστασίας φέτος, από δείγµατα ανθρώπων που τα έχω πάρει από την ράµπα 

χωρίς να τους προειδοποιήσω, και δεν έχω βρει ίχνος υπολειµµάτων. Έχουν βρεθεί 

κάποια υπολείµµατα τα οποία είναι στα ανεκτά όρια πάντα, υπάρχουν ανεκτά όρια 

που είναι πάρα  πολύ  χαµηλά. Πριν ψεκάσει κάποιος βγάζω οδηγία φυτοπροστασίας 

σαν γεωπόνος, περνάνε όλοι από εδώ, τους γράφω τα φάρµακα και πάνε και τα 

παίρνουν και από εκεί και µετά στο αν συγκοµίσουνε θα πρέπει να περάσουν πρώτα 

πάλι από  εδώ για ν α τους βάλω η µεροµηνία συγκοµιδής. Αν δεν τους βάλω 

ηµεροµηνία συγκοµιδής δεν συγκοµίζουνε. Είναι το σύστηµα τέτοιο που κατ’ αρχήν 

όταν πάνε να παραδώσουν δεν τους παίρνει. Οπότε αυτό δη µιουργεί το εξής 

πλεονέκτηµα: 1) ότι εγώ έχω τον έλεγχο των πάντων όσον αφορά στα προϊόντα 

φυτοπροστασίας, γιατί τα φάρµακα τα οποία είναι απαγορευµένα είναι πάρα πολλά. 

Απαγορεύονται κάθε χρόνο τόσα φάρµακα που  πλέον έχουν µείνει πάρα  πολύ  λίγα, 

οπότε αποφεύγω αυτό το θέµα να πάει σε έναν άλλον άνθρωπο που  µπορεί να του 

δώσει ο,τιδήποτε να ρίξει και 2) ότι θα περάσουν όλοι από εµένα εφόσον υπάρχει 

κάποιο ιδιαίτερο θέµα για να ψεκάσουν. Αυτοί που δεν θα ψεκάσουν όταν θα έχουν 

κάποιο πρόβληµα θα  έχω να τους απαντήσω και αυτό είναι πολύ  σηµαντικό. Ένα 

άλλο πλεονέκτηµα είναι ότι οι παραγωγοί παίρνουν τα φάρµακα από  τον ίδιο τον 

συνεταιρισµό γιατί συνεργαζόµαστε µε όλες τις µεγάλες πολυεθνικές φυτοφαρµάκων 

και µε αυτόν τον τρόπο έρχεται πιο φθηνά στον παραγωγό που είναι πολύ σηµαντικό 

για το οικονοµικό τους αποτέλεσµα. Το πιο σηµαντικό όµως είναι αυτό που ανέφερα 

στην αρχή, ότι υπάρχει έλεγχος των πάντων δηλαδή  µπορείς να ελέγχεις ανά πάσα 

στιγµή το τί έχει κάνει ο παραγωγός και αν έχει κάνει κάτι παράνοµο, που τέτοιο 

θέµα σε εµάς δεν υπάρχει - δεν υπάρχει παράνοµο φάρµακο µέσα στην αποθήκη 

αυτή τη στιγµή, ποτέ δεν υπήρχε. Οπότε είµαστε άνετοι στο να περνάµε ελέγχους 

γιατί οι απαιτήσεις της αγοράς είναι τεράστιες. 

Όταν γίνεται χρήση φυτοφαρµάκων αυτό που προτείνουµε στους παραγωγούς και 

αυτό που  γίνεται κιόλας στο 95% των ανθρώπων, εξαιρώ ένα 5% γιατί κάποιοι δεν 

το εφαρµόζουν, είναι να φοράνε τον κατάλληλο εξοπλισµό όπως είναι ειδικές 

µάσκες, γάντια κ.λ.π. . Δεν µπορώ να πω µε σιγουριά εάν υπάρχουν επιπτώσεις 

στους παραγωγούς µε την χρήση των φυτοφαρµάκων όπως καρκινοπάθειες κ.α. γιατί 

έχουµε κοντά µας την Πτολεµαΐδα που έχει µεγάλο ποσοστό καρκινοπαθειών λόγω 

µόλυνσης του περιβάλλοντος από τα εργοστάσια. Δεν γνωρίζω εάν τα φάρµακα 

δηµιουργούν τέτοιο θέµα σε εµάς στο Βελβεντό. Ήδη έχουν κο πεί πάρα  πολλά 
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φάρµακα από τον συνεταιρισµό, όταν ήρθα  στον σ υνεταιρισµό πριν 12 χρόνια 

εντοµοκτόνα για παράδειγµα είχαµε πάρα πολλά και τώρα µας έχουν µείνει 4-5 που 

είναι φιλικά προς το περιβάλλον. Αυτά τα φάρµακα είναι νέας τεχνολογίας και πιο 

φιλικά προς το περιβάλλον και στον άνθρωπο, όσο φιλικά µπορεί να είναι. Δεν ξέρω 

όµως αν οι καρκινοπάθειες που έχουµε στο Βελβεντό οφείλονται στα φυτοφάρµακα 

ή φταίει η  όλη κατάσταση µε την ρύπανση του περιβάλλοντος γιατί ο  Νοµός 

Κοζάνης έχει το µεγαλύτερο ποσοστό καρκινοπαθειών σε όλη την Ελλάδα, πιο πολύ 

φταίει το τσιγάρο που  ρίχνει κάθε µέρα. Κι ευτυχώς στο Βελβεντό δεν έχουµε 

µεγάλο ποσοστό καρκινοπαθειών. 

Όσον αφορά στο περιβάλλον δεν νοµίζω ότι υπάρχει ρύπανση και ο λόγος πιστεύω 

ότι είναι ο  εξής: στην Ελλάδα έχουµε ένα πολύ σηµαντικό πλεονέκτηµα και αυτ ό 

είναι ο ήλιος που διασπά πολύ γρήγορα το φάρµακο που µπορείς να φας το φρούτο 

χωρίς ίχνος υπολείµµατος. Δεν µολύνεται δηλαδή το περιβάλλον από τα 

φυτοφάρµακα. Αυτό βέβαια οφείλεται και στον τρόπο που ψεκάζουν οι παραγωγοί. 

Έχει βγει Οδηγία από το 2011 αλλά και πιο πίσω ακόµη που το φάρµακο θα πρέπει 

να το πηγαίνεις σε ειδικά κατασκευασµένους χώρους όπου θα το ρίξεις µέσα. Στην 

Ελλάδα δεν έχει έρθει ακόµα, είναι µόνο στα χαρτιά. Παλιότερα έλεγαν ότι πρέπει να 

το ρίξεις κυκλικά, να το αραιώσεις πάρα πολύ και να το ρίξεις στο χώµα σε ένα 

χωράφι σου. Απλά το αραιώνεις και το ξαναπερνάς στο χωράφι σου, αυτό γίνεται αν 

µείνει φάρµακο στο βυτίο που ψεκάζεις και αυτό κάνουµε κι εµείς σαν 

συνεταιρισµός τώρα. Βέβαια συνήθως δεν µένει φάρµακο γιατί ο συνεταιρισµός δίνει 

οδηγίες για την ποσότητα του φαρµάκου που  θα  πρέπει να χρησιµοποιήσει ο 

παραγωγός. 

Στη συνέχεια, εδώ στον συνεταιρισµό εφαρµόζουµε και το comfusio. Ήρθε πριν από 

2 χρόνια ενώ στην Ιταλία έχει 25, τώρα για ποιο λόγο δεν έχει έρθει στην Ελλάδα 

όλα αυτά τα χρόνια είναι ενός άλλου παπά ευαγγέλιο και έχει να κάνει µε τις 

εγκρίσεις στο Υπουργείο. Τώρα το τί παίζεται εκεί... . Έχει έρθει όµως και βρίσκεται 

σε πειραµατικό στάδιο καταρχήν για τον εξής λόγο: 1) γιατί για να βγάλουµε 

συµπέρασµα για την περιοχή µας θα πρέπει να περάσει µία 5ετία και αυτό το έχουµε 

συζητήσει και µε τους προέδρους. Έχει και αυτό κάποια προβλήµατα και για να δεις 

που χωλαίνει και να βγάλεις συµπεράσµατα θα  πρέπει να περάσει µία 5ετία. Όµως, 

είναι ένα πάρα πολύ καλό όπλο τουλάχιστον για να µην ρίχνουµε εντοµοκτόνα. Δεν 

γίνεται να µην ψεκάζουµε καθόλου αλλά δεν ρίχνουµε εντοµοκτόνα γιατί ουσιαστικά 

το comfusio στοχεύει στα έντοµα, µυκητοκτόνα δεν γίνεται να µην ρίξεις. 

Εντοµοκτόνα δεν ρίχνουµε, χρησιµοποιούµε µόνο ένα βιολογικό σκέπασµα το οποίο 

µπορείς να ψεκάσεις και την άλλη µέρα να φας ή την ίδια ώρα να φας χωρίς 

πρόβληµα όπου χρειαστεί και αν χρειαστεί και νοµίζω ότι αυτό θα είναι η λύση του 
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µέλλοντος γιατί έτσι όπως έχουν κοπεί και τα περισσότερα των φαρµάκων, δεν 

έχουµε όπλα πλέον και αυτό θα  είναι πολύ  καλή  λύση. Ο βασικός µας στόχος είναι 

να το πάµε σε όλον τον κάµπο του Βελβεντού. Τώρα το θέµα είναι ότι δεν είχε 

έγκριση και ακόµα εξακολουθεί να µην έχει έγκριση. Η έγκριση που υπάρχει είναι 

120 η µερών από  το Υπουργείο. Δεν έχει έ γκριση ουσιαστικά, απλά πήρε 

κατ’εξαίρεσην έγκριση 120 η µερών και τα 2 χρόνια και αυτό µε παρέµβαση του 

Προέδρου µας για να χρησιµοποιηθεί και να δούνε κι εκείνοι κάποια στιγµή τα 

αποτελέσµατα του. Τελοσπάντων, είναι απογοητευτικό αλλά έτσι είναι τα πράγµατα. 

Το comfusio στην Ιταλία και στην Ισπανία χρησιµοποιείται πάρα πολύ και οι Ιταλοί 

το χρησιµοποιούν εδώ και πάρα πολλά χρόνια, 25 χρόνια σίγουρα.  Την πρώτη 

χρονιά που ήρθε στην Ελλάδα πειραµατικά πάλι είχε γίνει στο Βελβεντό αλλά σε 

comfusio µηλιάς. Στην ουσία, το comfusio είναι προσελκυστής δηλαδή δηµιουργεί 

στο χωράφι ένα περιβάλλον, όπου επειδή τα έντοµα δεν βλέπουνε αφού µε την 

µυρωδιά συνευρίσκονται τα αρσενικά µε τα θηλυκά,  που τοποθετώντας µέσα στο 

comfusio φεροµόνη θηλυκιάς µυρίζει µόνο θηλυκό και το αρσενικό είναι µονίµως 

ευτυχισµένο γιατί δεν µπορεί να βρει θηλυκό. Οι Ιάπωνες είναι αυτοί που το 

εφηύραν και αποµόνωσαν την φεροµόνη. Είναι απλό και έξυπνο. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Διατηρούµε αποθήκη φυτοφαρµάκων και γεωργικών εφοδίων µέσα στην οµάδα 

παραγωγών και στον συνεταιρισµό όπου  οι παραγωγοί προµηθεύονται από  εδώ τα 

φάρµακα τα οποία καταγράφονται ηλεκτρονικά: πότε το προµηθεύτηκαν και τί 

φάρµακο προµηθεύτηκαν και πάντα αυτό γίνεται κάτω από την  οδηγία του 

Γεωτεχνικού τµήµατος γιατί υπάρχει σύστηµα παρακολούθησης των εντόµων, των 

βλαβερών εντόµων µε εντοµοπαγίδες, των καιρικών συνθηκών µε µετεωρολογικούς 

σταθµούς ηλεκτρονικούς και παρακολουθούµε τις υγρασίες, τί µήκυτες για 

παράδειγµα ξεκινάνε και γενικά όλα  αυτά παρακολο υθούνται. Στη συνέχεια, σε 

συνδυασµό µε οδηγίες για το πότε και πώς πρέπει να ψεκάσει ο παραγωγός, 

καταγράφονται και λειτουργούν όλα . Οπότε θέλουµε να είµαστε περήφανοι ότι 

ξέρουµε τί παράγουµε και είµαστε σίγουροι για την παραγωγή µας, γίνονται και οι 

έλεγχοι µέσα από τα συστήµατα γιατί θα πρέπει να κάνουµε τουλάχιστον γύρω στους 

15 εώς 20 ελέγχους σε υπολείµµατα σε παρτίδες τυχαίες των παραγωγών ώστε να 

έχουµε υπολείµµατα των φυτοφαρµάκων σε αναγνωρισµένα εργαστήρια, 

εξειδικευµένα – διαπιστευµένα εργαστήρια για να είµαστε σίγουροι για την ποιότητα 

του προϊόντος. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό γιατί κάνουµε και µεγάλες εξαγωγές. 

Γίνονται έλεγχοι και από εµάς και από τους πελάτες µας, ειδικά στην Ρωσία γίνεται 

έλεγχος υπολειµµάτων των φυτοφαρµάκων σε κάθε φορτίο γιατί το απαιτεί η ρωσική 
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νοµοθεσία. Τα super market µε τα οποία συνεργαζόµαστε µε βάση τα συµφωνητικά 

κάνουν ανά τακτά χρονικά διαστήµατα ελέγχους στα προϊόντα που  τους 

προµηθεύουµε. Από τη µία µεριά, λοιπόν, είναι έτσι η  δική µας συνείδηση και 

νοοτροπία στο να προστατεύουµε τον παραγωγό, τον καταναλωτή και το 

περιβάλλον, αυτό συνειδησιακά για εµένα είναι ο  σηµαντικότερος παράγοντας. Δεν 

πρέπει να κάνεις κάτι επειδή απλά στο επιβάλλει µία νοµοθεσία αλλά πρέπει να σου 

γίνει βίωµα για τις επιπτώσεις που θα έχει αυτό στον καταναλωτή και στην υγεία των 

συνανθρώπων σου, στην υγεία του παραγωγού που εφαρµόζει την συγκεκριµένη 

καταπολέµηση και στο περιβάλλον. Αν αυτό, λοιπόν, σου γίνει συνείδηση δεν 

χρειάζεται να έρθει κανένας νόµος και κανένα σύστηµα για να στο επιβάλλει. Εµείς 

τα τελευταία χρόνια τουλάχιστον κατορθώσαµε να έχει γίνει συνείδηση αυτό στον 

παραγωγό του Δήµητρα, να είναι βίωµα και τρόπος ζωής και γι’αυτό είµαστε 

σίγουροι. 

Ο Βελβεντός είναι µία καθαρά αγροτική περιοχή όπου χρησιµοποιούνται 

φυτοφάρµακα εδώ και αρκετές δεκαετίες οπότε για το εάν έχουν υπάρξει επιπτώσεις 

στην υγεία των παραγωγών ή και στο περιβάλλον µπορώ να κάνω µόνο εκτιµήσεις ή 

υποθέσεις γιατί δεν υπάρχει κάποια εµπεριστατωµένη, συγκεκριµένη έρευνα από 

κάποιον επιστηµονικό φορέα που να το έχει αποδείξει και τεκµηριώσει. Εκτιµώ όµως 

ότι επειδή η περιοχή είναι εντατικής και δυναµικής καλλιέργειας και οι εντατικές-

δυναµικές καλλιέργειες απαιτούν φυτοπροστατευτικές φροντίδες αυξηµένες, εκτιµώ 

ότι υπάρχει επίπτωση και έχω και ενδείξεις ότι η περιοχή µας έχει αρκετά «θύµατα» 

αυτής της εκτεταµένης φυτοπροστατευτικής φροντίδας. Αυτό θα έλεγα ότι οφείλεται 

κυρίως στις παλιότερες δεκαετίες κυρίως από την δεκαετία του 65-70 και µετά, όπου 

οι δραστικές ουσίες των φαρµάκων ήταν πραγµατικά ισχυρές και δυνατές και κυρίως 

το γεγονός ότι τότε οι παραγωγοί δεν έπαιρναν τα κατάλληλα προστατευτικά µέτρα 

που σήµερα απαιτούν όλα τα πιστοποιητικά και τα συστήµατα που εφαρµόζονται. Οι 

θάνατοι από καρκίνους στο Βελβεντό είναι αυξηµένοι, τα παλιά τα φάρµακα ήταν 

πραγµατικά πολύ  ισχυρά. Βέβαια οι καινούριες οι δραστικές ουσίες είναι πολύ 

περιορισµένες εξ’αιτίας της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και της παγκόσµιας νοµοθεσίας 

και πολλές φορές αυτό το πληρωνούµε και σε απώλειες προϊόντος. Δηλαδή βλέπουµε 

ότι δεν είναι τόσο αποτελεσµατικές στην καταπολέµηση  κάπ οιων ασθενειών ή 

κάποιων εντόµων τα οποία επιφέρουν φοβερές καταστροφές στην παραγωγή όπως 

επέφεραν παλιές δραστικές ουσίες. Βέβαια το ότι πλέον επιστηµονικά και µε αρκετή 

εµπειρία και επιστηµονική καθοδήγηση γίνονται οι συγκεκριµένες παρεµβάσεις έχει 

αποτέλεσµα: είναι το αντιστάθµισµα στο ότι οι δραστικές ουσίες δεν είναι τόσο 

δυνατές γιατί παλιότερα ήταν δυνατές αλλά η κατάλληλη χρονική στιγµή που έπρεπε 

να ψεκάσεις ή να εφαρµόσεις την συγκεκριµένη φροντίδα δεν ήταν πάντα η 
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ενδεικνυόµενη, διότι δεν υπήρχαν αυτές οι παρακολουθήσεις µε αυτά τα 

επιστηµονικά εργαλεία και µε όλο τον ηλεκτρονικό εξοπλισµό ή µε τις  

εντοµοπαγίδες ή µε τις φεροµόνες που έχουµε τώρα. Οπότε µπορεί να είναι λιγότερο 

ισχυρά τα φυτοφάρµακα αλλά όµως σε συνδυασµό µε το ότι εφαρµόζονται την 

κατάλληλη χρονική στιγµή που πρέπει να εφαρµοστούν είναι πιο αποτελεσµατικά.  

Στο περιβάλλον σίγουρα αυτά τα φυτοφάρµακα που εφαρµόζονται σήµερα 

επιφέρουν τη χαµηλότερη δυνατή επιβάρυνση απ’ότι επέφεραν τα παλιότερα 

φυτοφάρµακα. Επίσης, έχουνε εφαρµοστεί τεχνικές όπου, για παράδειγµα: στις 

τουρµπίνες ψεκασµού πλέον χρησιµοποιούνται µπεκάκια ειδικής τεχνολογίας όπου 

αραιοποιούν πάρα  πολύ σε µικροµόρια το υγρό ψεκασµού που  δεν διαχέεται στον 

περιβάλλοντα χώρο ή  σε παράπλευρες καλλιέργειες ή  σε θά µνους κ .λ.π. Στοχεύει 

συγκεκριµένα µόνο στα δέντρα που ψεκάζεις µέσα στον οπωρόνα και γίνεται και 

πολύ λιγότερη χρήση, δηλαδή  εκεί που  παλιότερα µε ένα τόνο εικαστικού υγρού 

βγάζαµε 4-5 στρέµµατα τώρα µε ένα τόνο ψεκαστικού υγρού και µε τα κατάλληλα 

αυτά µπεκάκια βγάζουµε 10 και 12 στρέµµατα. Δηλαδή έχει αυξηθεί σχεδόν στο 

100% όπου  εάν θα  πέφταν στο Βελβεντό 100 τόνοι για παράδειγµα σε µία µέρα 

ψεκασµού τώρα θα πέσουν 50 και θα πέσουν και µε ένα ειδικής τεχνολογίας µπεκάκι 

και µε συγκεκριµένες πλέον τουρµπίνες οι οποίες δεν κατευθύνουν το φάρµακο 

ανεξέλεγκτα αλλά το κατευθύνουν µόνο στο συγκεκριµένο µέρος που πρέπει να 

κατευθυνθεί και τηρούνται πάρα  πολύ  αυστηρά οι µέρες υπολλειµµατικότητας του 

φαρµάκου. Ανάλογα ο παραγωγός για το πότε θέλει να κάνει την επέµβαση και πότε 

θέλει να διαθέσει στην αγορά το φρούτο κάνει και την επέµβαση πάντα υπό  τις 

οδηγίες του γεωτεχνικού του δικού µας και πάντα µε καταγεγραµµένη τη διαδικασία. 

Αυτό γίνεται µε την εξής διαδικασία: όταν έρχεται εδώ και ψωνίζει η  απόδειξη που 

κόβεται για το παραστατικό που παίρνει ότι πήρε το συγκεκριµένο δραστικό το οποίο 

δηλώνει ότι θα το ρίξει, κρατώντας ηµερολόγιο αγρού κάθε µέρα τί έκανε στο κτήµα 

του, το σκεύασµα καταγράφεται κατευθείαν µέσα στο erp: ποιος πήρε το σκεύασµα, 

ποια η µεροµηνία και σε ποιο αγρό θα  το εφαρµόσει. Αυτό το πρόγραµµα είναι 

δοµηµένο έτσι που  ξέρουµε ότι το σκεύασµα έχει π .χ 10 µέρες υπολλειµµατικότητα 

και όταν ο  παραγωγός φέρει από  το συγκεκριµένο αγρό  να παραδώσει προϊόν στο 

συνεταιρισµό κατευθείαν όταν το πληκτρολογήσεις στο σύστηµα βλέπει όλες τις 

σχετικές πληροφορίες για την δραστική ουσία και το προϊόν  και αυτόµατα το 

σύστηµα δίνει έγκριση για να περάσει ή  όχι. Επίσης έχουµε και παραλήπτες - 

ελεγκτές οι οποίοι  επιτηρούν την ποιότητα, την ποσότητα κ .λ.π. όλων των 

προϊόντων που  έρχονται στον συνεταιρισµό. Πριν από  αυτό όµως ελέγχει το ίδιο το 

σύστηµα για την έγκριση της παραλαβής, αφού υπάρχουν όλα τα στοιχεία του 

παραγωγού µέσα στο σύστηµα. Αν δεν πληρείται αυτός ο  όρος βγαίνει ένα κόκκινο 
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ηχητικό το οποίο λέει ότι αυτός εδώ είναι µπλοκαρισµένος οπότε πρέπει ο 

παραγωγός να τα πάρει και να φύγει ή  να τα αποσύρει. Τέτοια περιστατικά είχαµε 

στην αρχή της εφαρµογής του συστήµατος αλλά πάρα πολύ  λίγα και επειδή σαν 

συνεταιρισµός εφαρµόζουµε τις αποφάσεις όλες, έχουν συµµορφωθεί και οι 

παραγωγοί. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Για την επίδραση των φυτοφαρµάκων στο περιβάλλον έχουν γίνει κάποιες σχετικές 

µελέτες και δεν έχουν δείξει κάτι το ιδιαίτερο. Όσο για τις επιπτώσεις που µπορεί να 

έχουν τα φυτοφάρµακα στους παραγωγούς, πλέον όλοι παίρνουν τις κατάλληλες 

προφυλάξεις όταν ψεκάζουν οπότε δεν νοµίζω ότι υπάρχει πρόβληµα. Από εκεί και 

πέρα δεν έχει βγει κάποια µελέτη εµπεριστατωµένη που να αποδεικνύει κάτι γι’αυτό 

το θέµα, αλλά η προσωπική εκτίµηση είναι ότι η θνησιµότητα είναι φυσιολογική και 

δεν επηρεάζεται από τη χρήση των φυτοφαρµάκων.  

 
Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Η πρώτη εικόνα που θα αντικρίσει ένας επισκέπτης είναι ένα καθαρό Βελβεντό. 

Αυτό από µόνο του κατευθείαν δηµιουργεί κάποιους συνειρµούς στην σκέψη του 

καθενός, δηλαδή δίνει µία εικόνα σε ποιο τόπο έχει έρθει άρα και ποιοι κάτοικοι 

ζουν εδώ, στο θέµα της καθαριότητας όχι του περιβάλλοντος γενικότερα. Το θέµα 

της  καθαριότητας είναι αδιαπραγµάτευτο δηλαδή  δεν υπάρχει Βελβεντινός κατά 

99,9% που  να µην προσέχει όχι µόνο την καθαριότητα του σπιτιού του, του 

ιδιωτικού του χώρου αλλά και του δηµόσιου χώρου. Αυτή είναι η  βασική διαφορά 

που µας ξεχωρίζει όχι µόνο εµάς και άλλα  µέρη στην Ελλάδα. Δίνουµε πολύ 

σηµασία και στον δηµόσιο χώρο και αυτή είναι µία πρώτη εικόνα. Μία δεύτερη 

εικόνα είναι ο κάµπος δηλαδή η εικόνα του αγροτικού περιβάλλοντος. Θεωρώ ότι 

φαίνεται µια αισθητική των Βελβεντινών δηλαδή στο πώς έχουν το χωράφι τους. 

Βέβαια και το πώς έχουν το χωράφι είναι κάτι που ορίζεται µέσα από το σύστηµα της 

ολοκληρωµένης διαχείρισης που  εφαρµόζουν. Γενικώς δεν προβαίνουν οι 

βελβεντινοί σε αυθαιρεσίες, υπάρχουν βέβαια και αυτά τα φαινόµενα και θα  έλεγα 

ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα που  εντοπίζουµε διαχρονικά στο Βελβεντό είναι η 

απόθεση µπαζών, πέτρες, ξύλα κ .α. σε διάφορα ση µεία που  δεν θα έπρεπε όπως 

κοντά στα  ρέµµατα ή  και σε κάποιους χώρους που  ενώ στην αρχή επιτρέπονταν η 

ρίψη µπαζών - όχι σκουπιδιών, κάποια στιγµή όµως αυτό φτάνει σε έναν κορεσµό 

οπότε συνεχίζουν να ρίχνουν εκεί και ίσως σε αυτό το σηµείο  να υπάρχει και ένα 

έλλειµµα ενηµέρωσης, αλλά γενικά το ση µείο αυτ ό είναι που  δεν το έχουµε 
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καταφέρει σε έναν µεγάλο βαθ µό. Επίσης, παράνοµη υλοτοµία δεν υπάρχει όσον 

αφορά το περιβάλλον, δεν υπήρχε τουλάχιστον µέχρι τώρα γιατί µε την κρίση δεν 

ξέρουµε τί θα  προκύψει. Γενικώς οι β ελβεντινοί φρόντιζαν και φροντίζουν το 

περιβάλλον. Αυτή η σχέση αλληλεγγύης που υπήρχε από τους β ελβεντινούς 

συνεχίζει να υπάρχει. Υπάρχει µία ευαισθητοποίηση και ένα παράδειγµα είναι το 

εξής – το οποίο έχει 2 αναγνώσεις: ήρθε κάποια στιγµή ένας ιδιώτης να κάνει µία 

πρόταση στον δ ήµο γύρω στο 2.000 για να κάνει ένα µικρό υδροηλεκτρικό 

εργοστάσιο. Δυστυχώς περιλάµβανε και καταστροφή κάποιων παλιών µονοπατιών 

ορειβατικών αλλά και πολιτιστικών στοιχείων γιατί παλιά οι άνθρωποι 

µετακινούνταν µεταξύ των χωριών µε τα µονοπάτια, δηλαδή ήταν στοιχείο της 

ιστορίας, της παράδοσης και οι ορειβάτες συνεχίζουν να χρησιµοποιούν κάποια 

µονοπάτια σήµερα. Ήταν ένα στοιχείο σηµαντικό που αντέδρασε η κοινωνία 

παρ’όλο που θα υπήρχαν οφέλη έστω και µικρά. Θα υπήρχαν ένας ή δύο εργαζόµενοι 

που ο  ιδιώτης υπόσχονταν ότι θα  ήταν από  το Βελβεντό και θα  υπήρχαν κάποια, 

βάσει νόµου, χρήµατα της επένδυσης του τζίρου της εταιρείας που θα πήγαιναν στον 

δήµο. Παρ’όλα’υτά υπήρξε έντονη αντίδραση λόγω καταστροφής του περιβάλλοντος 

γιατί θα κόβονταν πολλά δέντρα και τελικά αυτό δεν έγινε ποτέ. Βέβαια αυτό έχει 

και µια άλλη  ανάγνωση: ήτανε µία εναλλακτική πηγή ενέργειας Α.Π.Ε. αλλά  αυτό 

ήτανε ένα µεγάλο ζήτηµα. Επίσης, υπήρχε και µία αντίρρηση κατά πόσο είναι ηθικό 

και σωστό το νερό που  είναι δηµόσιο αγαθό να το εκµεταλλεύεται κάποιος ιδιώτης 

για ιδιωτική χρήση. Δεν είναι ο αέρας για να βάλουµε µία ανεµογεννήτρια κάπου, το 

νερό είναι νερό και ξέρουµε πολύ καλά ότι παίζει ένα τεράστιο ρόλο σήµερα και θα 

παίξει και πολύ  µεγαλύτερο αργότερα, ειδικά µε την γεωργία αυτό συνδέεται 

απόλυτα και στο Βελβεντό αλλά και ευρύτερα και µπορεί για παράδειγµα να δέσµευε 

κάποιες ποσότητες µε κάποιο φράγµα. Επειδή το νερό, λοιπόν, είναι δηµόσιο αγαθό 

υπήρχε και µία σοβαρή αντίρρηση γι’αυτό και υπήρχε και µία τρίτη σοβαρή 

αντίρρηση γιατί ακριβώς το ίδιο υδροηλεκτρικό εργοστάσιο είχε πάρει έγκριση να το 

κάνει ο  ΤΟΕΒ Βελβεντού, ο οργανισµός που είναι υπεύθυνος για το νερό - για την 

διαχείριση του αρδευτικού νερού, ο  οποίος µε το υδροηλεκτρικό που  θα  έκανε θα 

µείωνε ή και θα µηδένιζε τα έξοδα που πληρώνουν οι αγρότες για το ρεύµα γιατί 

υπάρχουν αρκετά µεγάλα έξοδα που πληρώνει ο αγρότης. Άρα µε το υδροηλεκτρικό 

αυτό το οποίο προχωράει ήδη  και ο  δήµος Βελβεντού, τότε είχε δεσµεύσει όλο το 

τοπικό φόρο ανάπτυξης για να πάει στον ΤΟΕΒ και να ενισχυθεί το έργο αυτό, 

υπήρχε τελικά και µία σύγκρουση συµφερόντων. Κι εδώ βλέπουµε πώς µετράει η 

συλλογικότητα αφού προτιµήθηκε  να γίνει από  τον ΤΟΕΒ και µάλιστα ασυζητητί 

γιατί τα οφέλη ήταν πολλαπλάσια του ενός έργου που ήταν δηµόσιο έργο των 
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αγροτών από  ένα δηµόσιο φορέα όπως ήταν ο  ΤΟΕΒ και ο οποίος θα το 

κατασκευάσει σε πολύ χαµηλότερο επίπεδο χωρίς να καταστρέψει τίποτα στο δάσος.  

Στη συνέχεια, όσον  αφορά στον αγροτικό τοµέα και σε σχέση µε το περιβάλλον 

είναι η ίδια η ολοκληρωµένη διαχείριση που θεωρείται η χρυσή τοµή µεταξύ της 

συµβατικής γεωργίας και της βιολογικής γεωργίας. Η βιολογική γεωργία θεωρείται 

το τέλειο, αυτό που πραγµατικά θα ήταν το ιδανικό αλλά δυστυχώς για να λέµε τα 

πράγµατα όπως είναι δεν µπορεί να εφαρµοστεί σε όλες τις καλλιέργειες γιατί 

υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα κ αι γιατί και στο Βελβεντό έγινε προσπάθεια να 

καλλιεργηθούν βιολογικά αλλά  η  ροδακινιά έχει πάρα  πολλούς εχθρούς και τα 

υπάρχοντα φυτοπροστατευτικά προϊόντα δεν ήταν κατάλληλα για να 

καταπολεµήσουν τους εχθρούς κι έτσι εγκαταλείφθηκε η  βιολογική καλλιέργεια. Η 

ολοκληρωµένη διαχείριση θεωρείται, λοιπόν, ότι είναι ένας φιλοπεριβαλλοντικός 

τρόπος διαχείρισης, δηλαδή προσπαθεί να ελαχιστοποιήσει όσο είναι δυνατόν τις 

εισροές χηµικών στη καλλιέργεια τόσο λιπασµάτων όσο και φυτοπροστατευτικών. 

Αυτό έχει άµεση σχέση  µε το περιβάλλον γι’αυτό και στο Βελβεντό κάποιος 

παρατηρητής θα δει µία αναπάντεχη επιστροφή πτηνών που δεν υπήρχαν κιόλας ποτέ 

στο Βελβεντό. Ενώ, δηλαδή, υπήρχε µία µείωση του πληθυσµού των πουλιών πολύ 

σηµαντική τώρα έχει ξεκινήσει να επανέρχεται. Αυτό δείχνει και στην πράξη ότι η 

ολοκληρωµένη διαχείριση σαν τρόπος καλλιέργειας είναι φιλοπεριβαλλοντικός και 

αυτό είναι ένα δείγµα του πόσο  εύκολα οι παραγωγοί του Βελβεντού συµφώνησαν 

να εγκαταλείψουν την συµβατική γεωργία και να αρχίσουν να κρατούν βιβλία: να 

καταγράφουν δηλαδή τις ενέργειες που κάνουν σε ηµερολόγιο. 

Στη συνέχεια, κάποια έργα που έκανε ο δήµος προσπαθούσε να τα κάνει µε κάποιο 

σεβασµό στο περιβάλλον, δηλαδή δεν υπήρχε η άναρχη και αλόγιστη ανάπτυξη που 

υπήρχε σε άλλες περιοχές. Όσες επεµβάσεις έγιναν προσπάθησε να γίνουν µε τις 

λιγότερο δυνατές επιπτώσεις στο περιβάλλον τόσο από αισθητικής πλευράς όσο και 

από περιβαλλοντικής πλευράς. Η ίδια ίδρυση του Κ.Π.Ε. δείχνει ότι αν µία κοινωνία 

δεν ήταν ευαισθητοποιηµένη σε θέµατα περιβαλλοντικά δεν θα σκεφτόταν καθόλου 

για την ίδρυση του, όπως δεν σκέφτηκαν εκατοντάδες δήµοι να κάνουν αίτηση στο 

Υπουργείο για να διεκδικήσουν το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. Εξάλλου 

όταν δηµιουργείς ένα Κ.Π.Ε. γνωρίζεις εκ των προτέρων ότι κάποια στιγµή µπορεί 

και να συγκρουστείς.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Όσον αφορά στο περιβάλλον εµείς κάνουµε ολοκληρωµένη διαχείριση που σηµαίνει 

ότι σκεφτόµαστε το περιβάλλον. Γίνονται πολλές ενηµερώσεις για το πώς πρέπει να 
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συµπεριφέρεται ο παραγωγός στο χωράφι του, δηλαδή: να καταστρέφει τα άχρηστα 

δοχεία ψεκασµού, να µην πετάει σκουπίδια και το προϊόν που  βγάζουµε είναι 

πιστοποιηµένο και καθαρό  από  φυτοφάρµακα. Το προϊόν που  θα  πάρεις από  τον 

ΑΣΕΠΟΠ και τον ΔΗΜΗΤΡΑ µπορείς απλά  να το πλύνεις και να το φας και αυτό 

γιατί κάνουµε ολοκληρωµένη διαχείριση. Οπότε προστατεύουµε τον άνθρωπο και το 

περιβάλλον. Είχαµε κάνει και µία κίνηση για να βάλουµε φωτοβολταϊκά στη στέγη 

του συνεταιρισµού αλλά δεν είµαστε και πολύ ζεστοί ως προς αυτό το θέµα γιατί 

βλέπουµε ότι οι τιµές πέφτουν κάθετα και δεν είµαστε σίγουροι αν θα  γίνει 

απόσβεση. 

Όλα τα φυτοφάρµακα οι παραγωγοί τα προµηθεύονται από τον συνεταιρισµό, έχουµε 

πρατήριο. Εδώ ο  γεωπόνος βγάζει οδηγίες για το πότε πρέπει να γίνουν τα 

ραντίσµατα για την κάθε ασθένεια και οι παραγωγοί είναι υποχρεωµένοι να 

ακολουθήσουν τις συγκεκριµένες οδηγίες. Επίσης, µέσω της ολοκληρωµένης 

διαχείρισης κάνουµε στην ουσία ενέργειες για να µειωθούν οι επιπτώσεις τόσο στο 

περιβάλλον όσο στον καταναλωτή και στον παραγωγό. Αυτό το πετυχαίνουµε. Για 

παράδειγµα, έχουµε εντοµοπαγίδες, συνεργαζόµαστε µε το ΕΘΙΑΓΕ και παίρνουµε 

και από  εκεί οδηγίες, δίνουµε στοιχεία από  εδώ και µας λένε για το πότε πρέπει να 

ραντίσουµε, πότε δηλαδή να κάνουµε τις παρεµβάσεις. Με αυτόν τον τρόπο 

περιορίζουµε τις επεµβάσεις στα φάρµακα, οπότε βγάζουµε καθαρότερο υλικό και µε 

χαµηλότερο κόστος. Αυτή είναι και η δουλειά των 2 γεωπόνων που έχουµε σε 

συνεργασία βέβαια µε το ΕΘΙΑΓΕ. Στις εξαγωγές που κάνουµε π.χ. στη Ρωσία 

γίνονται έλεγχοι συνέχεια και αν βρουν υπολείµµατα γυρίζουν το αυτοκίνητο πίσω. 

Οπότε δεν µπορούµε να το ρισκάρουµε αυτό, πρέπει να είµαστε καθαροί. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Στον ΑΣΕΠΟΠ δεν γίνονται προληπτικοί ψ εκασµοί, τα πάντα είναι θέµα 

παρακολούθησης όσον αφορά στα έντοµα, δηλαδή  για τα φάρµακα που  είναι 

δηλητήρια. Δεν υπάρχει περίπτωση κάποιος παραγωγός να ραντίσει κάτι αν δεν έχει 

ξεκινήσει ήδη να έχει πρόβληµα που σηµαίνει ότι δεν θα ρίξει επιπλέον 

φυτοφάρµακα στο κτήµα του. Έχουµε ένα σύστηµα παρακολούθησης των κτηµάτων 

µε παγίδες, µε µετεωρολογικούς κλοβούς όπου παρακολουθούµε τις πτήσεις των 

εντόµων, τις γενιές και βάσει αυτών βγαίνουν οδηγίες ψεκασµών, δηλαδή οι 

παραγωγοί µας ψεκάζουν µόνο όταν δώσει ο συνεταιρισµός εντολή για ψεκασµό και 

µόνο µε ότι δώσει ο σ υνεταιρισµός, γιατί διαχειριζόµαστε όλο το κο µµάτι της 

φυτοπροστασίας. Θα έρθει ο κάθε παραγωγός θα πάει στον γεωπόνο, θα του γράψει 

την συνταγή του σε ένα χαρτάκι, θα πάει στον άλλον γεωπόνο στην α ποθήκη 
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φυτοφαρµάκων, θα πάρει τα φάρµακα του και θα ψεκάσει. Τα πάντα βέβαια 

καταγράφονται σε ένα ηµερολόγιο αγρού κι έτσι ξέρουµε ανά πάσα στιγµή τί έχει 

ψεκάσει ο καθένας και µε τί, υπάρχει πλήρης καταγραφή για το τί έχει κάνει ο 

παραγωγός.  

Στο θέµα των υπολειµµάτων δεν έχουµε κανένα πρόβληµα, από την στιγµή που  οι 

µεγάλες εξαγωγές µας είναι ανατολικά, δηλαδή Ρωσία και Ουκρανία – η νοµοθεσία η 

δικιά τους είναι πολλάκις αυστηρότερη από της Ε.Ε. .  

Τα τελευταία χρόνια πειραµατιζόµαστε και σε ένα άλλο κοµµάτι, στην εισαγωγή του 

comfusio, αλλά αυτό στην Ελλάδα θεωρείται παράνοµο γιατί χτυπάει συµφέροντα 

µεγάλων φαρµακοβιοµηχανιών, δηλαδή είναι έ νας πλήρης βιολογικός τρόπος 

καταπολέµησης και είναι παράνοµο. Εµείς εδώ τα εισάγουµε κάθε χρόνο από Ιταλία 

και µε χ ίλια ζόρια παίρνουµε έγκριση 110 ηµερών για την χρήση τους. Τους το 

είπαµε βέβαια και στο Υπουργείο ότι και να µη µας δώσουν εµείς θα το κάνουµε και 

ας µας κλείσουν φυλακή. Ας µας βγάλουν στα κανάλια για να τους πούµε τί κάνουµε 

τελικά, δηλαδή θέλουν να σε αναγκάσουν να πάρεις φυτοφάρµακα. Έτσι είναι. 

Φοβερό! Στην Ιταλία και στην Ισπανία εφαρµόζεται εδώ και 15 χρόνια επίσηµα. 

Δεν νοµίζω να υπάρχουν επιπτώσεις από τα φυτοφάρµακα στο περιβάλλον. Στα δικά 

µας τα κτήµατα υπάρχει πολύ πανίδα, ακόµη και λαγούς θα δεις που σηµαίνει ότι δεν 

υπάρχει πρόβληµα. Παλιότερα που  ήταν άλλα τα φυτοφάρµακα, δεν υπήρχε 

ενηµέρωση και δεν προστατεύονταν και κατάλληλα οι παραγωγοί, ίσως να υπήρχε 

κάποιο θέµα. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Το σύστηµα της ολοκληρωµένης διαχείρισης τ ο εφαρµόζαµε ήδη  εµείς εδώ σαν 

συνεταιρισµός πολύ πριν βγει µε την διαφορά ότι δεν είχαµε καταγραφές, δηλαδή 

δεν κατέγραφε ο  κάθε παραγωγός. Όταν ήρθε η εποχή που  άρχισε να διαδίδεται 

ήµασταν έτοιµοι σαν κουλτούρα να την εφαρµόσουµε. Αυτό που θα έπρεπε εµείς να 

κάνουµε ήταν να εκπαιδεύσουµε τους παραγωγούς να καταγράφουν που δεν είναι κι 

εύκολο να βάλεις ανθρώπους 60 και 70 χρονών αγράµµατους να γράφουν. Βέβαια 

ήταν µεγάλη η βοήθεια του συνεταιρισµού και τελικά το έµαθαν, έµαθαν να κρατάνε 

ηµερολόγιο αγρού και κατάλαβαν και την αξία αυτού.  

Στην ουσία η ολοκληρωµένη διαχείριση είναι το να οργανώσω έτσι την παραγωγή 

µου ώστε το προϊόν που θα παράγω να είναι ασφαλές αλλά και όλη η διαδικασία να 

είναι ασφαλής για το περιβάλλον, για τον άνθρωπο καταναλωτή, για τον άνθρωπο 

παραγωγό, για τον αέρα, για το έδαφος και για το νερό. Με αυτόν τον τρόπο θα κάνω 

την επιλογή του ποια ποικιλία θα βάλω και που και ποιες ποικιλίες πρέπει να 

παράγω. Η ολοκληρωµένη διαχείριση λέει το εξής: το φάρµακο και ο ψεκασµός είναι 
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το τελευταίο µου όπλο, τα προηγούµενα όπλα µου είναι: πώς θα φυτέψω, πώς θα 

κλαδέψω, πώς θα οργώσω και πώς δεν θα οργώσω, πώς θα λιπάνω. Όλα αυτά εάν τα 

κάνω σωστά θα  έχω το λιγότερο ράντισµα µετά γιατί θα  επέµβω µόνο όταν 

χρειάζεται. Υπάρχουν 2 ειδών φάρµακα: τα εντοµοκτόνα και τα µυκητοκτόνα. Για 

τους µύκητες πάω συνήθως προληπτικά όταν βλέπω ότι θα τα ευνοήσει ο καιρός, στα 

έντοµα παρακολουθώ, υπάρχουν µοντέλα και δεδοµένα πλέον, τις καιρικές συνθήκες 

και τις πτήσεις των εντόµων και επεµβαίνω όταν χρειάζεται, όταν δεν χρειάζεται δεν 

επεµβαίνω. Παλιότερα υπήρχε η αντίληψη ότι πάω και ραντίζω κάθε 15 µέρες γιατί 

είναι 15 ηµερών το φάρµακο, ώστε να µην έχω κανένα πρόβληµα ενώ τώρα λες: την 

τάδε περίοδο δεν έχω πρόβληµα, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα µε τα ροδάκινα άρα 

δεν θα επέµβω. Από εκεί και πέρα βλέπω ότι είναι ευαίσθητο τότε ή τώρα  - το 

βλέπω άρα  πρέπει να δεις τί θα  κάνεις: για παράδειγµα ξέρω ότι θα  υπάρχει 

φυλλοδέτης άρα τώρα είναι η κατάλληλη περίοδος για να χτυπήσω την προνύµφη 

του. Αυτό το ακολουθούν οι παραγωγοί. Και βέβαια πρέπει να καλλιεργήσω µε όσο 

το δυνατόν λιγότερη διαταραχή του εδάφους. Δεν έχουµε µπει ακόµα στην 

διαδικασία ώστε να καταλάβει ο  παραγωγός τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα 

κ.λ.π. και ένας φορέας διοξείδιου του άνθρακα είναι η  γεωργία που  όσο οξυγόνο κι 

αν δίνει, δίνει και πολύ διοξείδιο του άνθρακα και ιδιαίτερα µε την αναµόχλευση και 

καλλιέργεια του εδάφους. 

Επίσης έχουν γίνει και πολλά εκπαιδευτικά προγράµµατα που αφορούν στην 

προστασία των παραγωγών στην διαδικασία ψεκασµού, δηλαδή στην ασφάλεια τους: 

δεν µπορείς να είσαι παραγωγός και να µην παίρνεις µέτρα προστασίας για τον εαυτό 

σου. Δεν πρέπει να προστατεύεις µόνο τον καταναλωτή αλλά και την ίδια σου την 

ζωή, γιατί τί νόηµα θα έχει να πάρεις 100 ευρώ το κιλό όταν την επόµενη µέρα θα 

πεθάνεις. Αυτό ό µως έχει περάσει και όλοι πλέον παίρνουν τα κατάλληλα µέτρα 

ασφαλείας. Βέβαια όταν ήρθα στον σ υνεταιρισµό δεν υπήρχε αυτό, όχι απλά την 

βίωσα την αλλαγή αλλά  την επέβαλλα στο τέλος ή  τελοσπάντων καλλιέργησα έτσι 

τον κόσµο ώστε να το κάνει τελικά αυτό. Κάναµε και σεµινάρια επίσης πάνω σε 

αυτό όπου λέγαµε ποια είναι τα κατάλληλα µέτρα ασφαλείας που πρέπει να πάρουν, 

µοιράσαµε φυλλάδια, φέραµε µάσκες στον σ υνεταιρισµό  όπου  ο  παραγωγός τις 

αγόραζε από εδώ κ.α. . 

Όλα αυτά τα χρόνια, για το εάν υπάρχουν επιπτώσεις στο περιβάλλον από  τα 

φυτοφάρµακα δεν µπορώ να πω αλλά για τους παραγωγούς έχω δει και µάλιστα 

συγκεκριµένες περιπτώσεις. Είµαστε και δίπλα στα εργοστάσια της Πτολεµαΐδας 

αλλά και η  δικιά µας περιοχή έχει τις επιπτώσεις των εργοστασίων,  δεν ξέρω πόσο 

αλλά και µετρήσεις να κάνουν δεν νοµίζω να αποκαλυφθούν τα αποτελέσµατα. 

Φέτος για παράδειγµα είχαµε 4-5 θανάτους από  καρδιοπάθειες – τώρα σε αυτό 
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µπορεί να ήταν ο τρόπος ζωής, η κρίση , τα φάρµακα – τίποτα δεν είναι σίγουρο. 

Αλλά σίγουρα υπάρχει επίπτωση από τα εργοστάσια της Πτολεµαΐδας. 

Δεν θα έλεγα ότι υπάρχει ι διαίτερα σχέση αλληλεγγύης των β ελβεντινών µε το 

περιβάλλον. Υπάρχει µία σχέση όσον αφορά στο θέµα της καθαριότητας που αυτό το 

έχουν πάρα πολύ και είναι και θέµα κουλτούρας βέβαια, θέλουν να έχουν καθαρό το 

χωριό αλλά µπορεί να πετάξει και τα µπάζα από την πίσω µεριά εφόσον δεν τα 

βλέπει αυτός. Δεν θα  έλεγα ότι η κοινωνία είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη ως προς το 

περιβάλλον. Μπορεί να είναι σκληρό αυτό που  λέω αλλά  έτσι είναι, αυτή είναι η 

εκτίµηση µου. Βέβαια γίνονται κάποια πράγµατα δηλαδή υπάρχουν κάδοι 

ανακύκλωσης, υπάρχουν οµάδες ευαισθησίας κ.λ.π. . Γίνονται ενέργειες σε σχέση µε 

το περιβάλλον και κυρίως από µεγαλύτερους ανθρώπους που έχει να κάνει µε την 

εκπαίδευση και τους έχει γίνει συνήθεια πια. Την νέα γενιά δεν την βλέπω και 

ιδιαίτερα ευαίσθητη όσον αφορά στο περιβάλλον ενώ κάνουν περιβαλλοντικά 

προγράµµατα και συµµετέχουν τα παιδιά. 

Επίσης, τα υπολείµµατα των καλλιεργειών τους οι παραγωγοί δεν τα καίνε, δεν τα 

πετάνε. Τα περνάνε από  καταστροφέα, τα σπάζουν και µένουν µέσα στο χωράφι 

αυτά κι έτσι δηµιουργείται λίπασµα αφού αφήνεις οργανική ουσία και αυτός είναι 

ένας τρόπος κοµποστοποίησης που γίνεται εδώ και χρόνια. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Πριν κάποια χρόνια, είχε πραγµατοποιηθεί ένας διαγωνισµός για τα σχολεία της 

περιοχής µε θέµα την ενασχόληση µε περιβαλλοντικά ζητήµατα έχοντας ένα 

χρηµατικό έπαθλο µε χορηγό έναν βελβεντινό οµογενή από την Αµερική. Σε αυτόν 

τον διαγωνισµό είχε πάρει µέρος και το σχολείο του Βελβεντού και τότε είχαµε έρθει 

και σε επαφή µε τους σ υνεταιρισµούς. Το θέµα της εργασίας ήταν για την 

αξιοποίηση της λίµνης και εάν υπάρχει επιβάρυνση σε αυτήν εξαιτίας της γεωργικής 

εκµετάλλευσης. Στην ουσία, είχαµε έρθει σε επαφή και µε τους 2 συνεταιρισµούς 

γιατί µας ενδιέφερε να δούµε εάν ακολουθούν κάποιες οδηγίες της Ε.Ε. που 

υπάρχουν για την µόλυνση του περιβάλλοντος, την µόλυνση µε το ράντισµα στην 

ατµόσφαιρα είτε επίσης µε το ράντισµα και την βροχή που  περνάει όλο αυτό το 

δηλητήριο στο έδαφος, υπέδαφος, σε πηγές και φτάνει στην λίµνη οπότε 

σκοτώνονται τα ψάρια και φυσικά το νερό της λίµνης διοχετεύεται στην 

Θεσσαλονίκη και θεωρείται πόσιµο. Αυτό που θέλαµε βασικά να δούµε είναι πόσο 

επιβαρύνεται η λίµνη από την περιοχή. 

Άλλο ένα θέµα που είχαµε θίξει τότε είναι εάν κάνουν ορθολογική χρήση του νερού 

διότι έχουν αντλιοστάσιο που το διαχειρίζεται ο ΤΟΕΒ όπου παίρνουν νερό από την 

λίµνη για να ποτίζουν τα κτήµατα τους οι παραγωγοί.  Παλιότερα είχαν και 



 
 

	   352	  

πρόβληµα ξηρασίας γιατί δεν υπήρχε η λίµνη και στην ουσία αξιοποιούσαν τα νερά 

από το βουνό που  τα διοχέτευαν σε δεξαµενές. Τώρα προσπαθούν να βάλουν και 

ηλεκτροβάνες για να το ελέγχουν καλύτερα ώστε να µη πηγαίνει ο κάθε παραγωγός 

αυθαίρετα να ανοίγει µε τις ώρες το νερό όπου όχι µόνο ξοδεύει το νερό αλλά χαλάει 

και το προϊόν του. Αυτό το θέµα το συζητήσαµε µε τους συνεταιρισµούς και αυτό 

που καταλάβαµε είναι ότι τα προηγούµενα χρόνια γινόταν κατάχρηση αλλά  τα 

τελευταία χρόνια έχουν αρχίσει να µπαίνουν σε έναν δρόµο οι συνεταιρισµοί και 

µέσα από αυτούς και τα µέλη τους. Αυτό το πρόγραµµα λοιπόν ήταν για την λίµνη 

Πολυφύτου – κατά πόσο επιβαρύνεται ή όχι, αν γίνεται ορθολογική χρήση του νερού 

και αν επιβαρύνονται τα νερά από τυχόν ραντίσµατα και φυτοφάρµακα των αγροτών.  

Πέρυσι είχαµε κάνει µία εργασία για τις πηγές γενικά όπου είχαµε βρει παλιούς 

παραγωγούς και µας έλεγαν πώς ζούσαν πριν ακόµα γίνει η  λίµνη. Επισκεφθήκαµε 

το Σκεπασµένο, µάθαµε πώς έπαιρναν το νερό, πώς το συντηρούσαν, πώς το 

κρατούσαν στις δεξαµενές, πώς πότιζε ο  κάθε αγρότης, πώς µαζεύονταν στο αλώνι 

και µοίραζαν το νερό ορθολογικά, πώς προτιµούσαν κάποιες πιο ανθεκτικές 

καλλιέργειες στην ξηρασία και όχι τόσο καλλιέργεις που χρειάζονταν πολύ νερό. 

Όσον αφορά στην σχέση των παιδιών µε το περιβάλλον, βλέπεις ένα άσχηµο πράγµα 

γιατί ενώ κάνουµε στο σχολείο ένα σωρό περιβαλλοντικά προγράµµατα δεν το 

προσέχουν τόσο το περιβάλλον. Τώρα πια που  δε ν έχουµε την δυνατότητα µε τον 

δήµο να κρατάµε καθαρό τον τόπο µας είναι στην εθελοντική εργασία του καθενός 

για να µπορέσει να διατηρηθεί περισσότερο αλλά βλέπω ότι δεν το προσέχουν. 

Όσον αφορά στους αγρότες ξέρω ότι κάνουν υγιεινή ταφή από τα κουτιά µε τα 

ραντίσµατα κ.λ.π. δηλαδή έχουν συνεργασία µε κάποιον φορέα που τα µεταφέρει και 

τα θάβει µε τέτοιον τρόπο που δεν ε πιβαρύνει το περιβάλλον ούτε την υγεία των 

ανθρώπων και αυτό που  κάνουν οι αγρότες είναι πολιτισµός, βέ βαια όλο  αυτό 

ξεκίνησε από τον συνεταιρισµό. 

Τα τελευταία χρόνια δυστυχώς δε το φροντίζουµε όπως πρέπει το περιβάλλον όχι 

ατοµικά ο  καθένας αλλά σαν οργανωµένη πολιτεία µε αποτέλεσµα και στη παιδεία 

ότι προσπαθείς να χτίσεις σιγά σιγά να το γκρεµίζεις ο ίδιος. Βλέπω ότι τα παιδιά δεν 

είναι όπως ήταν παλιά και αντί να το προσέχουν κάνουν το αντίθετο και το 

καταστρέφουν. Παρ’ολα’υτά γίνονται πάρα  πολλά περιβαλλοντικά προγράµµατα 

στον σχολείο και εκτός από αυτό υπάρχουν άτοµα που απασχολούνται στην εταιρεία 

“Κοινωνία των Πολιτών” από πρόγραµµα της Ε.Ε. και είναι για την καθαριότητα του 

τόπου. 
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Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Οι συνεταιρισµοί πάντοτε αλλά και ειδικότερα τα τελευταία χρόνια λειτουργούν µε 

φιλικούς όρους προς το περιβάλλον, τουλάχιστον στον τοµέα της φυτοπροστασίας. 

Υπάρχει το σύστηµα της ολοκληρωµένης διαχείρισης στο οποίο όλοι οι παραγωγοί, 

τουλάχιστον οι συνεταιριζόµενοι ακολουθούν ένα πρόγραµµα που τους επιβάλλει ο 

γεωπόνος του κάθε συνεταιρισµού, µε ουσίες δραστικές οι οποίες όµως είναι φιλικές 

προς το περιβάλλον, διότι για να πουλήσουµε και τα προϊόντα µας ειδικά στο 

εξωτερικό υπάρχουν οι αναλύσεις των υπολειµµάτων που γίνονται σε τακτά χρονικά 

διαστήµατα οι οποίες αναλύσεις γίνονται ιδιαίτερα στην αγορά της Ρωσίας όπου  τα 

προϊόντα δεν περνάνε έτσι απλά  αφού πρέπει η  υπολειµµατικότητα των προϊόντων 

να είναι κάτω από ένα όριο και µιλάµε για µηδαµινό ποσοστό υπολειµµάτων. Οπότε 

πιστεύω ότι όλο  αυτό το σύστηµα της ολοκληρωµένης διαχείρισης είναι πάρα  πολύ 

φιλικό προς το περιβάλλον και ιδιαίτερα τα φάρµακα που χρησιµοποιούµε τα 

τελευταία 5-6 χρόνια. 

Φυσικά οι παραγωγοί όταν χρησιµοποιούν τα φυτοφάρµακα παίρνουν την 

κατάλληλη προστασία, δηλαδή θα είναι πλήρως ντυµένοι και εξοπλισµένοι, συνεπώς 

και προστατευµένοι.  

Με την αλλαγή των φαρµάκων τα τελευταία χρόνια που ακολουθούµε ένα 

πρόγραµµα δεν γίνεται αλόγιστη χρήση ή  εφαρµογή των φαρµάκων, όπως γινόταν 

παλιότερα. Ο κάθε παραγωγός ακολουθεί ένα πρόγραµµα και για παράδειγµα θα µπει 

και θα ψεκάσει την στιγµή που χρειάζεται µε τις ποσότητες που χρειάζεται και µε τις 

δραστικές ουσίες που  χρειάζονται. Οπότε από εκεί και πέρα δεν νοµίζω ότι θα έχει 

επίπτωση στο περιβάλλον και αυτό το βλέπουµε τώρα γιατί παλιότερα είχαµε 

επιπτώσεις σε χλωρίδα και πανίδα αλλά και σε ανθρώπους. Ενώ τώρα είναι οι 

δραστικές ουσίες τέτοιες και τόσες οι ποσότητες οι οποίες δεν επηρεάζουν.  

Πριν 15-20 χρόνια υπήρχαν επιπτώσεις στο περιβάλλον δηλαδή υπήρχαν κρούσµατα 

σε ζώα που φαινόταν ότι ήταν από την αλόγιστη χρήση των φυτοφαρµάκων. Τώρα 

µε την εφαρµογή του νέου προγράµµατος έχουµε παρατηρήσει διαφορά στο 

περιβάλλον, για παράδειγµα αυτή τη στιγµή υπάρχουν πάρα  πολλά  άγρια ζώα µέσα 

στον κάµπο εκεί που υπάρχουν τα ροδάκινα και πριν κάποια χρόνια είχαν 

εξαφανιστεί, ενώ τώρα τα βλέπουµε µε τα µάτια µας. Πλέον, µε το νέο σύστηµα µου 

εφαρµόζουµε παρατηρούµε µεγάλη διαφορά στο οικοσύστηµα.  

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Από την χρήση των φαρµάκων όλα αυτά τα χρόνια στο φυτικό περιβάλλον δεν έχω 

παρατηρήσει κάποια αλλαγή, στο ζωικό υπάρχουν κάποιες αλλαγές. Παλιότερα 

ψοφούσαν πουλιά και άλλα ζώα αλλά τώρα επειδή είµαστε στην ολοκληρωµένη 
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διαχείριση εδώ και κάποια χρόνια τα φάρµακα είναι πάρα πολύ  ε λαφριά και όσον 

αφορά στους παραγωγούς παίρνουµε όλοι τις κατάλληλες προφυλάξεις, για 

παράδειγµα: δεν υπάρχει περίπτωση να πάω για ραντίσµατα εάν δεν βάλω στολή κι 

έτσι δεν είµαι καθόλου εκτεθειµένος. Είναι βέβαια και κάποιοι που δεν το τηρούν 

αυτό και φυσικά γίνονται παρατηρήσεις αλλά θέλει περίπου 3.000 ευρώ για τον 

εξοπλισµό και κάποιοι δεν έχουν την δυνατότητα να τον αγοράσουν κι έτσι αυτό 

είναι κάτι που δεν µπορείς να τους το επιβάλλεις. 

Επίσης, έχουµε ειδικά µέρη που γεµίζουµε, αδειάζουµε και ξεπλένουµε. Δεν νοµίζω 

ότι έχουµε τέτοιο πρόβληµα, το περιβάλλον µας είναι καθαρό. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Από υπολείµµατα δεν έχουµε κανένα πρόβληµα, ακολουθούµε όλοι τις οδηγίες του 

γεωπόνου. Τα υπολείµµατα είναι πολύ δύσκολο να µείνουν γιατί τώρα τα φάρµακα 

είναι πολύ ελαφριά και δεν έχουµε ούτε ε µείς ούτε ο ΑΣΕΠΟΠ, οι πιο πολλοί 

παραγωγοί είναι συνεπείς και δεν έχουµε τέτοια θέµατα, βραβεία µας στέλνουν 

δηλαδή, ακόµα και η Ρωσία µας έστειλε βραβείο για την ποιότητα. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Όσον αφορά στα φυτοφάρµακα, εµείς πάντα ακολουθούσαµε τα προγράµµατα της 

Ε.Ε. , µπήκαµε στην ολοκληρωµένη διαχείριση, έχουµε ISO και πραγµατικά στα 

δικά µας προϊόντα δεν υπάρχουν καθόλου υπολείµµατα. Έχει ο καθένας το 

ηµερολόγιο του, το πρόγραµµα του και πάντα συµβουλευόµαστε τον γεωπόνο του 

συνεταιρισµού για το κάθε βήµα που  θα  κάνουµε. Όπως τα δικά µου τα παιδιά δεν 

θέλω να τρώνε φυτοφάρµακα έτσι δεν θέλω και των υπολοίπων. 

Στον σ υνεταιρισµό έχουµε δικιά µας αποθήκη φαρµάκων και όλοι ο ι σ υνέταιροι 

ψωνίζουµε από εκεί σύµφωνα πάντα µε τις οδηγίες του γεωπόνου. Αντίστοιχα µόλις 

ο παραγωγός κάνει οποιαδήποτε ενέργεια στο κτήµα του θα το σηµειώσει στο 

ηµερολόγιο αγρού και σύµφωνα µε αυτό γνωρίζει και ο γεωπόνος πότε πρέπει να 

γίνει η συγκοµιδή κι έτσι το προϊόν είναι καθαρό. Εγώ τουλάχιστον έχω αυτή τη 

συνείδηση πια και θέλω να πιστεύω ότι και οι υπόλοιποι την έχουν για να µπορούµε 

να τηρούµε το πρόγραµµα µας και να παράγουµε καθαρά προϊόντα.  

Θεωρώ ότι υπάρχει σχέση αλληλεγγύης µε το περιβάλλον και µακάρι να πρόσεχαν 

όλοι το περιβάλλον όπως το προσέχουµε εµείς. Στα χωράφια οι παραγωγοί και στο 

χωριό µέσα οι γυναίκες περιποιούµαστε πολύ και το φυσικό και το ανθρωπογενές 

περιβάλλον. Στο Βελβεντό είµαστε όλοι νοικοκυραίοι και ακό µη και στο χωράφι 

είµαστε πολύ οργανωµένοι, συµπεριφερόµαστε σαν να είµαστε σπίτι µας. 
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Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Υπάρχει σε πολύ έντονο βαθµό η περιβαλλοντική συνείδηση στην κουλτούρα των 

βελβεντινών. Ακόµη και τώρα που δεν έχουµε τον δήµο και η καθαριότητα δεν είναι 

όπως ήτανε µαζευόµαστε οι πολίτες και µε εθελοντική εργασία φροντίζουµε µόνοι 

µας τον τόπο µας. 

 

Γεωπόνος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Όσον αφορά στην φυτοπροστασία συνεργαζόµαστε και µε έναν γεωπόνο στην 

Βέροια. Άρχικα, όταν ξεκινήσαµε αναπτύξαµε µία συνεργασία µε κάποιους 

ανθρώπους από  την Λάρισα αλλά τελικά καταλήξαµε στην Βέροια γιατί εκεί είναι 

πιο εξειδικευµένοι. Στο θέµα της φυτοπροστασίας είµαστε πολύ  οργανωµένοι και 

κάνουµε ό ,τι καλύτερο µπορούµε για να προστατεύουµε το περιβάλλον, τον 

καταναλωτή και τον παραγωγό. Υπάρχουν συγκεκριµένες οδηγίες για τον ψεκασµό, 

γίνεται παρακολούθηση των παγίδων, εφαρµόζουµε την ολοκληρωµένη διαχείριση κι 

έχουµε και πιστοποιήσεις ποιότητας. Βάσει του συστήµατος της ολοκληρωµένης 

διαχείρισης όλοι οι παραγωγοί έχουν τον φάκελό τους και ξέρουµε ακριβώς τι έχουν 

κάνει στο κτήµα τους, εποµένως γνωρίζουµε και πώς να τους καθοδηγήσουµε στους 

ψεκασµούς έτσι ώστε όταν συγκοµίσει ο παραγωγός να είµαστε σίγουροι ότι δεν θα 

υπάρχουν υπολείµµατα στο φρούτο. 

 

 

9Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑ / ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ ΜΕ 

ΑΛΛΕΣ ΤΟΠΙΚΕΣ ΣΥΛΛΟΓΙΚΟΤΗΤΕΣ 

 

Διευθυντής  Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Εµείς κάθε καλοκαίρι που χρειαζόµαστε αρκετό εποχικό προσωπικό βγάζουµε µία 

ανακοίνωση για να έρθει ο κόσµος να κάνει αιτήσεις για δουλειά. Προτιµάµε βέβαια 

αυτούς που  είναι από  την περιοχή, πάντα από  την περιοχή και αργότερα εάν δεν 

καλύψουµε τις ανάγκες που  έχουµε θα  ζητήσουµε προσωπικό και από  πιο µακρινές 

περιοχές αλλά  πρώτη προτεραιότητα είναι όσοι είναι απ΄την περιοχή ή όσοι είναι 

µέλη ή συγγενείς µελών. Προτεραιότητα έχουν τα µέλη.  

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Οι συνεταιρισµοί ενισχύουν πάρα πολλές φορές την πολιτιστική δραστηριότητα στο 

Βελβεντό, παλιότερα αλλά και σήµερα ειδικά που δεν έχουµε τα κονδύλια του δήµου 

υπήρξαν χορηγοί σε πάρα  πολλές εκδηλώσεις, που  γίνονται και σε κάποιες δο µές 
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δηλαδή το ότι λειτουργεί για παράδειγµα ο  Μορφωτικός Όµιλος στο πνευµατικό 

κέντρο έχει δύο  µορφές εισροών από τον αγροτικό κόσ µο: µία απ ευθείας 

χρηµατοδότηση από τους συνεταιρισµούς για κάποιες εκδηλώσεις ως χορηγός και η 

δεύτερη είναι ότι είναι τα ίδια τα µέλη των σ υνεταιρισµών που  είναι και γονείς 

παιδιών και στέλνουν τα παιδιά τους ως µαθητές και πληρώνουν εκεί στο ωδείο, στη 

µπάντα, στη ζωγραφική, σε άλλα τµήµατα κ.λ.π. . Είναι δηλαδή και µέλη των 

Τοπικών Συλλόγων όπως είναι οι πολιτιστικοί, αθλητικοί, ορειβατικοί κ.λ.π. και όλοι 

έχουν και την συνδροµή τους, όλοι πληρώνουν δίδακτρα. 

Ο συνεταιρισµός συνεργάζεται και µε το Κ.Π.Ε. . Έχουν συνεργαστεί πάρα πολλές 

φορές µε διάφορα σεµινάρια που έγιναν από κοινού για τα προϊόντα τους, για τις 

µεθόδους καλλιεργειών, τις µεθόδους ραντίσµατος ακόµη και για την προβολή των 

προϊόντων τους. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο συνεταιρισµός επιτελεί και κοινωνικό έργο µε την στήριξη και βοήθεια κάποιων 

κοινωνικών φορέων και Συλλόγων. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Ο Μορφωτικός Ό µιλος αγκαλιάζεται από την κοινωνία και είναι γεγονός ότι οι 

περισσότερες οικογένειες του Βελβεντού συµµετέχουν τουλάχιστον σε κάποιο από 

τα τµήµατα του. Από εκεί και πέρα πραγµατοποιούνται και εξαιρετικές παραστάσεις 

από τα παιδιά και π αλιότερα γίνονταν και ηχογραφήσεις. Ο Μορφωτικός Όµιλος 

συνεργάζεται και µε άλλες συλλογικότητες του Βελβεντού όπως είναι τα σχολεία 

δηλαδή µε το δηµοτικό, το νηπιαγωγείο, το γυµνάσιο και το Λύκειο. Όλοι 

συνεργαζόµαστε µεταξύ µας. Συγκεκριµένα µε τους σ υνεταιρισµούς, υπάρχει µία 

άµεση σχέση αλλά και µία έµµεση. Η άµεση σχέση ε ίναι η οικονοµική δηλαδή οι 

συνεταιρισµοί πάντα συνδράµουν στις δραστηριότητες του Μορφωτικού Οµίλου είτε 

ως χορηγοί είτε οτιδήποτε άλλο π.χ. µε την προσφορά υλικών κ.α. και είναι 

σηµαντικοί οικονοµικοί αρωγοί του Μορφωτικού Οµίλου. Αυτό συµβαίνει είτε µε 

δική µας πρωτοβουλία είτε µε πρωτοβουλία των συνεταιρισµών, συνήθως είναι από 

τον Μορφωτικό Όµιλο γιατί κι εκείνοι δεν µπορούν να ξέρουν τί ανάγκες µπορεί να 

έχει ο Μορφωτικός Όµιλος. Θα αναφέρω ένα σηµαντικό παράδειγµα: ο ΑΣΕΠΟΠ σε 

µία από τις τελευταίες του Γενικές Συνελεύσεις έκανε τροποποίηση του 

καταστατικού, λόγω και της κατανόησης µε το θέµα του Καλλικράτη,  ώστε στην 

απίθανη περίπτωση που  µπορεί να πάει κάτι στραβά µε τον συνεταιρισµό η 

περιουσία του να πάει αυτόµατα στον Μορφωτικό Όµιλο, ενώ προη γουµένως 
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πήγαινε αυτόµατα στον δήµο. Αυτή είναι η  σχέση του Μορφωτικού Οµίλου µε την 

κοινωνία του Βελβεντού αφού θεωρούταν µετά τον δήµο ο  σηµαντικότερος φορέας 

του Βελβεντού. Στη συνέχεια, όλη η οικονοµική δραστηριότητα µέσα στον 

συνεταιρισµό µεταφέρεται µετά στην κοινωνία, δηλαδή τα χρήµατα που κερδίζουν οι 

αγρότες τα επιστρέφουν στην ίδια την κοινωνία και αυτό µεταφράζεται σε 

συµµετοχή στα τµήµατα του Μορφωτικού Οµίλου, σε συνδροµές στ ην εφηµερίδα 

κ.α. Ίσως και ο κόσµος εδώ λόγω της παραγωγής του έχει κάποιο χρήµα να κινήσει 

και το κινεί µέσα στην κοινωνία του Βελβεντού, µέρος της οποίας είναι και ο 

Μορφωτικός Όµιλος, αυτή είναι η έµµεση σχέση του σ υνεταιρισµού µε τον 

Μορφωτικό Όµιλο. Γ ενικά, όµως, όλες οι συλλογικότητες του Βελβεντού 

συνεργάζονται µεταξύ τους και συγκεκριµένα για τον Μορφωτικό Όµιλο, 

συνεργάζεται και µάλιστα όχι απλή συνεργασία αλλά κανονική σύµπραξη. Έχει 

συνεργαστεί για παράδειγµα µε το Κ.Π.Ε. για εκδηλώσεις του Μορφωτικού Οµίλου, 

µε την Κοινωνία των Πολιτών για εκδηλώσεις και δράσεις. Όταν υπάρχει ανάγκη να 

συνεργαστούν δύο φορείς τότε αυτό γίνεται αυτόµατα. 

-‐  

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Το Κ.Π.Ε. έχει συνεργαστεί πολλές φο ρές µε τους σ υνεταιρισµούς. Σαν Κ.Π.Ε. 

Βελβεντού από την πρώτη µέρα που ξεκίνησε η λειτουργία του βάσει της συµφωνίας 

µε το Υπουργείο Παιδείας οφείλαµε να έχουµε δύο επιτροπές: µία οργανωτική 

επιτροπή και µία επιστηµονική επιτροπή – συµβουλευτική επιτροπή. Σ ε αυτές τις 

επιτροπές επιδιώξαµε και ανταποκρίθηκαν πράγµατι και οι σ υνεταιρισµοί µαζί µε 

άλλους φορείς να είναι εκεί οι εκπρόσωποι τους δηλαδή προσπαθήσαµε να 

εκπροσωπούνται σε αυτές τις επιτροπές οι µεγαλύτεροι τουλάχιστον και οι 

σηµαντικότεροι φορείς του Βελβεντού και όντως αυτές οι επιτροπές λειτούργησαν 

στην αρχή µε κάποια καλά αποτελέσµατα. Στην συνέχεια βέβαια, τώρα πια δεν 

λειτουργούν όπως λειτουργούσαν όπως συµβαίνει σχεδόν σε κάθε περιβαλλοντικό 

κέντρο δηλαδή, και κακώς γιατί θα µπορούσε να συνεχίσει η λειτουργία τους. Αλλά 

πέρα από αυτό η συνεργασία τους ήτανε πάρα πολύ στενή και είναι θα µπορούσαµε 

να πούµε, αλλά κυρίως ήτανε στην αρχή όταν στήσαµε το πρόγραµµα «Ροδάκινο το 

Μυρωδάτο - Ολοκληρωµένη Διαχείριση και Προστασία της Βιοποικιλότητας», όπου 

εκεί έχουµε πάρα πολλά στοιχεία, τα περισσότερα σχετικά µε την ολοκληρωµένη 

διαχείριση που τα πήραµε από τον συνεταιρισµό ΑΣΕΠΟΠ. Με τους µαθητές ειδικά 

όταν έρχονται για πολυήµερα προγράµµατα ή  τριήµερα και επιλέγει το πρόγραµµα 

αυτό µε το ροδάκινο, πάντα ένα µέρος του χρόνου των µαθητών θα τον αφιερώσουµε 

σε έναν συνεταιρισµό. Αλλά και στα ηµερήσια προγράµµατα επισκεπτόµαστε έναν 

συνεταιρισµό αφού και τα σχολεία τα ίδια ζητάνε να δούνε από  κοντά έναν 
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συνεταιρισµό. Εκεί πάντα µας εξηγούν ο ι υπεύθυνοι την λειτουργία του 

συνεταιρισµού, ξεναγούν τους µαθητές στους χώρους και λένε κάποια στοιχεία 

σχετικά µε την δραστηριότητά τους. Επίσης, κάθε χρόνο στην γιορτή ροδάκινου που 

γινόταν Ιούλιο και τώρα τελευταία γίνεται αρχές Αυγούστου, την ηµερίδα που άνοιγε 

την γιορτή ροδάκινου την αναλαµβάνει το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης σε 

συνεργασία µε τους συνεταιρισµούς. Επίσης, σαν Κ.Π.Ε. πάµε µε τους µαθητές και 

στα κτήµατα στον κάµπο ακολουθώντας ένα συγκεκριµένο µονοπάτι που 

συγκεντρώνει κάποια χαρακτηριστικά που µας ενδιαφέρουν.  

Τώρα έχουµε βγει και λίγο πιο έξω από το κέντρο και συνεργαζόµαστε όχι µόνο µε 

τα σχολεία του Βελβεντού γιατί είµαστε και βασικοί διοργανωτές κάποιων 

διαγωνισµών που έχουν γίνει τα τελευταία 3 χρόνια µε χορηγία από τον Σύλλογο των 

Βελβεντινών Αµερικής και Φιλαδέλφειας µε χρηµατικά βραβεία σε σχολεία της 

περιοχής που  συµµετείχαν. Κάνουµε διάφορες η µερίδες και ε νηµερώσεις, 

συνεργαζόµαστε και µε άλλους φορείς, φτάσαµε µέχρι και τον στρατό όπου κάναµε 

ενηµερωτικές οµιλίες σε νεοσύλλεκτους φαντάρους στο Μαυροδένδρι πέρυσι. 

Επίσης µε την Σιάτιστα συνεργαζόµαστε πάρα πολύ και πηγαίνουµε κι εκεί και 

πραγµατοποιούµε δρα στηριότητες. Θέλουµε να κάνουµε πολλά πράγµατα αλλά 

δυστυχώς δεν υπάρχει µεγάλη ανταπόκριση από τον κόσµο, από όλες τις κοινωνικές 

οµάδες. 

Πραγµατοποιείται ενηµέρωση στην τοπική κοινωνία και όχι µόνο αλλά και στην 

ευρύτερη περιοχή του Νοµού. Δυστυχώς, όµως, αυτό που επικρατεί και σε εµάς τους 

ανθρώπους, και είναι ένα από τα αρνητικά µας,  είναι ο εγωισµός µας. Σε όλους µας 

υπάρχει δυστυχώς και σε φορείς δεν υπάρχει αυτή η εξωστρέφεια που θα έπρεπε να 

υπήρχε. Για παράδειγµα: κάνει η  Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας µία εκδήλωση 

που έχει σχέση µε το περιβάλλον, στην Περιφέρεια σου έχεις 4 κέντρα καλεσέ τα - 

για το τί µπορεί να γίνει για το περιβάλλον συνολικά, δηλαδή να γίνει µία σύνθεση 

όλων αυτών που έχουν σχέση µε το περιβάλλον στο τί µπορούµε να κάνουµε. Αυτό 

δεν υπάρχει. Ο καθένας σκέφτεται µόνος του και πράττει µόνος του. Δεν υπάρχει 

δηλαδή µία συνεργασία και αυτό µας λείπει. Γενικά ισχύει όµως στην Ελλάδα αυτό.  

Έχουµε συνεργαστεί πολλές φορές και µε άλλες συλλογικότητες του Βελβεντού 

όπως είναι ο ορειβατικός σύλλογος που πραγµατοποιούνται από κοινού δράσεις. Στη 

συνέχεια, κάνουµε ηµ ερίδες µε συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, στην γιορτή 

ροδαµιού πάντα συνεργαζόµαστε µε τους συνεταιρισµούς, µε τον δήµο είχαµε πάντα 

άριστη σχέση. Γενικά, µε όποιον φορέα που  αγγίζει έστω και λίγο κάποιο 

αντικείµενο µε το οποίο ασχολούµαστε επιδιώκουµε συνεργασία. 

Οι σ υνεταιρισµοί διαχρονικά στηρίζουν την λειτουργία όλων των φορέων δηλαδή 

ενισχύουν το Πνευµατικό κέντρο, τον Μορφωτικό Όµιλο, τον Αθλητικό Σύλλογο 
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κ.α. µε κάποια χρήµατα τα οποία είναι σηµαντικά για την λειτουργία τους. Άλλο ένα 

παράδειγµα είναι το εξής: το 1984 εγκαινιάστηκε µία από  τις ελάχιστες τότε και 

σήµερα παιδικές αγροτικές και εφηβικές βιβλιοθήκες. Τα έξοδα της βιβλιοθήκης 

αυτής τα ανέλαβε τότε ο  σ υνεταιρισµός και νοµίζω ότι είναι εύκολο κάποιος να 

κάνει του συνειρµούς  και να συµπεράνει τί σηµαίνει βιβλιοθήκη σε ένα χωριό, σε 

µία κωµόπολη 3.500 κατοίκων. Ήταν 25 περίπου σε όλη την Ελλάδα, σε αγροτικές 

περιοχές πάντα από µία υπέροχη φιλέλληνα γαλλίδα αλλά η σύµβαση και τα έξοδα 

ήταν αποκλειστικά από  τους συνεταιρισµούς. Έτσι ξεκίνησε τότε και στη συνέχεια 

βέβαια οι συνεταιρισµοί έβαζαν λιγότερα γιατί υπήρχε ένα ίδρυµα, µία επιχορήγηση 

από την ελληνική πολιτεία.  Είναι ένα παράδειγµα για τους συνεταιρισµούς και πόσο 

σηµαντική είναι η προσφορά τους γιατί δεν θα γινόταν ποτέ αγροτική βιβλιοθήκη µε 

έξοδα των αγροτών µεµονωµένα. Σαν συνεταιρισµός, όµως, συµφωνούν γιατί µιλάµε 

για τα παιδιά µας, την ουσιαστική παιδεία και αυτό δεν είναι απλά εκπαίδευση αλλά 

παιδεία και πολιτισµός. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Στον βαθµό που µπορούµε, ενισχύουµε και δραστηριότητες του Βελβεντού που 

έχουν να κάνουν µε κοινωνικούς σκοπούς, για παράδειγµα µε τους Συλλόγους που 

δραστηριοποιούνται στο Βελβεντό είτε άµεσα είτε έµµεσα γιατί µπορείς να δώσεις 

λεφτά σε έναν Σύλλογο αλλά µπορείς να δώσεις και προϊόν. Είτε µε χρήµα είτε µε 

υλικό προσπαθούµε πάντα να βοηθάµε. Παλιότερα που  ήταν ο  δ ήµος εδώ οι 

Σύλλογοι δε είχαν κανένα πρόβληµα, τους στήριζε ο δήµος και λειτουργούσαν όλα 

άψογα. Τα τελευταία χρόνια ό µως άρχισαν να κλονίζονται κι έχουν στραφεί προς 

τους σ υνεταιρισµούς κι εµείς στο µέτρο που  µπορούµε τους βοηθά µε. 

Συνεργαζόµαστε και µε το Κ.Π.Ε., ότι χρειάζονται τα παιδιά τους βοηθάµε. Έχουµε 

πολύ καλή συνεργασία.   

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Σαν σ υνεταιρισµός προσπαθούµε πάντα να συνεισφέρουµε στην κοινωνία του 

Βελβεντού. Για παράδειγµα: η γιορτή ροδακίνου που είναι κοινωνικό φαινόµενο 

πλέον και συνεισφέρουµε και οικονοµικά σε συλλόγους και φορείς σαν 

επιχορηγήσεις και σαν βοήθειες π.χ. στον Μορφωτικό Όµιλο, στον Αθλητικό 

Σύλλογο κ.α. . Ειδικά τώρα τα τελευταία χρόνια µετά την αλλαγή του Καλλικρατικού 

δήµου που δεν υπάρχει και δήµος για να βοηθήσει αναγκαστικά η βοήθεια προς τους 
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φορείς από τους σ υνεταιρισµούς είναι µεγαλύτερη. Επίσης, µε πολλούς από  τους 

φορείς συνεργαζόµαστε σε εκδηλώσεις και σε δράσεις που κάνουµε από κοινού. 

 

Πρώην γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού  

-‐ Ο σ υνεταιρισµός επειδή είχε την οικονοµική δυνατότητα, ενίσχυε πάντοτε δύο 

φορείς: τον φορέα του πολιτισµού δηλαδή τον Μορφωτικό Όµιλο και τον φορέα του 

αθλητισµού δηλαδή τον Αθλητικό Σύλλογο και έδιναν καλά λεφτά µπορεί και 

300.000 δρχ τότε αν θυµάµαι καλά. Και τώρα ενισχύει σίγουρα αλλά δεν ξέρω σε τί 

επίπεδα βρίσκονται γιατί για παράδειγµα µπορεί να µη πήγαιναν οι ίδιοι οι 

παραγωγοί να αθληθούν αλλά θα πήγαιναν τα παιδιά τους και ήθελαν να ενισχύσουν 

τους φορείς. 

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Έχουµε πολύ καλή συνεργασία µε τους συνεταιρισµούς δηλαδή µε τους Προέδρους, 

από την στιγµή που  έχουµε έντονο πρωτογενή τοµέα οι συνεταιρισµοί και ο ΤΟΕΒ 

είµαστε η καρδιά. Η συνεργασία που έχουµε µε τους συνεταιρισµούς είναι µία άτυπη 

σχέση, για παράδειγµα τώρα µιλάµε για το έργο αυτό που πρόκειται να γίνει δηλαδή 

το υδροηλεκτρικό, τα µέλη µας είναι και µέλη του συνεταιρισµού. Εάν µπορέσει να 

µειωθεί το στρέµµα από 50 λεπτά που το πληρώνει στα 25 είναι πολύ µεγάλη 

υπόθεση γιατί το ροδάκινο θα  µπορέσει να γίνει πιο ανταγωνιστικό και θα  τ ου 

µένουν και του παραγωγού. Είναι αλυσίδα αυτά τα πράγµατα και νοµίζω ότι πρέπει 

να έχουµε συνεργασία και µε τον δήµο και µε τους συνεταιρισµούς, ειδικά µε τους 

συνεταιρισµούς αυτό δεν το συζητάω. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Το σχολείο έχει συνεργαστεί µε τους συνεταιρισµούς - και µε τον ΑΣΕΠΟΠ και µε 

τον Δήµητρα - για την υλοποίηση κάποιων εργασιών, οι οποίες µάλιστα πήραν µέρος 

και σε διαγωνισµούς όπου η µία εκ των οποίων διακρίθηκε και βραβεύτηκε. 

Επίσης, στα πολιτιστικά δρώµενα µπαίνουν ως χορηγοί οι συνεταιρισµοί και είναι 

σηµαντική η  βοήθεια τους. Πριν λίγα χρόνια είχαµε την γιορτή της φράουλας και 

είπανε να αναβιώσουνε αυτό το έθιµο και καθιέρωσαν την γιορτή ροδακίνου που 

τώρα ήταν η 8η χρονιά που πραγµατοποιήθηκε. Είπαν να το α ναβιώσουν γιατί θα 

αναβίωναν ένα παλιό έθιµο και είναι ένας τρόπος για να τονωθεί το τοπικό προϊόν  

γιατί έρχεται και πολύς κόσµος από την Περιφέρεια και έπαιρνε δηµοσιότητα το 

συγκεκριµένο γεγονός. Όλα αυτά για να γίνουν συνεισέφερε πάρα πολύ ο 

συνεταιρισµός και στην ουσία όλοι συµµετείχαν για να µπορέσει να αναδειχθεί το 

τοπικό προϊόν γιατί ο σ υνεταιρισµός και οι αγρότες δεν είναι ξέχωροι από  την 
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συνεργασία του κάθε βελβεντινού, από τον πολιτισµό κ.λ.π. . Ήταν διασκέδαση, 

ήταν δουλειά, ήταν ανάδειξη πολιτισµού, καθηµερινά βιώµατα, τα πάντα έχουν να 

κάνουν µε το χωράφι και οποιαδήποτε δουλειά κι αν κάνει κάποιος την αγροτική ζωή 

την γνωρίζει και τα πάντα είναι συνδεδεµένα µε τον πολιτισµό, δεν ήταν ξέχωρα για 

εµάς η αγροτική ζωή από την τοπική κοινωνία του Βελβεντού – ήταν πολιτισµός 

γιατί µέσα από τα χωράφια έβγαινε ο πολιτισµός και όλα αυτά πάντα στο πνεύµα της 

συνεργατικότητας. 

Το σχολείο έχει συνεργαστεί και πολλές φορές µε το Κ.Π.Ε. , όπου υπάρχει πολύ 

καλή συνεργασία, δεν υπήρχε ποτέ πρόβλη µα. Συνεργαζόµαστε σε θέµατα 

περιβάλλοντος που  έχουµε αναλάβει κατά καιρούς σε εργασίες ή  σε αναλύσεις που 

έχουµε κάνει, σε πληροφορίες που χρειαζόµασταν, ενηµερώσεις που έχουν γίνει, 

παρουσιάσεις κ.λ.π. . Στο Κ.Π.Ε. πηγαίνουν και πολλά σχολεία από άλλες περιοχές, 

εµείς δυστυχώς παρότι το έχουµε δίπλα µας δεν µπορούµε να πηγαίνουµε συχνά 

γιατί δεν επαρκούν οι ώρες. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο σ υνεταιρισµός συνεισφέρει και σε άλλους τοπικούς συλλόγους όπως για 

παράδειγµα στον Αθλητικό Σύλλογο, στην Μορφωτικό Όµιλο κ .α. . Όταν µας 

ζητηθεί σε όλους τους φορείς θα συνεισφέρει. Επίσης συνεισφέρουν πάρα πολύ και 

στη γιορτή ροδακίνου που διοργανώνουν τα τελευταία χρόνια και γίνεται προβολή 

του προϊόντος και έρχεται πολύς κόσµος. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Στην γιορτή ροδακίνου που γίνεται συνεργάζονται και οι 2 σ υνεταιρισµοί και 

υπάρχουν και άλλες εκδηλώσεις που συνεργάζονται και οι 2. Γενικά ενδιαφερόµαστε 

αρκετά για την κοινότητα µας και αν µας ζητηθεί κάτι θα το προσφέρουν και στον 

Μορφωτικό Όµιλο και στον Αθλητικό Σύλλογο και γενικά. Το κάνουµε αυτό για τον 

τόπο µας.  

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Υπάρχει άµεση επαφή του συνεταιρισµού µε τις άλλες τοπικές συλλογικότητες. Ό,τι 

δραστηριότητα και να γίνεται καλούν τα µέλη, τους παραγωγούς και το συµβούλιο 

και στα κοινά θα είναι πάντα κάποιος από το Δ.Σ. του συνεταιρισµού. Δηλαδή σε ό,τι 

και να γίνεται θα είναι αντιπρόσωποι από τους 2 συνεταιρισµούς, από τον ΤΟΕΒ και 

γενικότερα υπάρχει µία συλλογικότητα σε όλα τα επίπεδα. 

Ο σ υνεταιρισµός έχει και κοινωνικό χαρακτήρα δηλαδή βοηθάνε πολύ σε 

εκδηλώσεις και σε ότι άλλο χρειαστεί, όπου µπορούµε να προσφέρουµε το κάνουµε 



 
 

	   362	  

είτε µε προϊόντα ή µε τεχνικά θέµατα ή µε γνώσεις που έχουν να κάνουν γύρω από το 

αντικείµενο, το κάνουµε αυτό σαν συνεταιρισµός και µάλιστα σε έντονο βαθµό, και 

το ζητάνε πολλές φορές αλλά και ο συνεταιρισµός το κάνει απλόχερα. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Ο ΑΣΕΠΟΠ είναι πανταχού παρών. Όταν ήταν ο  δ ήµος εδώ υπήρχε µία 5µελής 

επιτροπή: ΑΣΕΠΟΠ – ΔΗΜΗΤΡΑ – δήµος – ΤΟΕΒ – Αγροτικοί Σύλλογοι και για 

οποιοδήποτε έργο και αν γινόταν πάντα υπήρχε ένας δικός µας αντιπρόσωπος, 

καταγράφονταν όλα  και βάζαµε πρόγραµµα για να τα υλοποιήσουµε και όντως 

κάποια πράγµατα καταφέραµε να τα κάνουµε, όπως για π αράδειγµα να 

ασφαλτοστρώσουµε τον αγροτικό δρόµο. Γι’αυτό κρατάνε και οι συνεταιρισµοί γιατί 

υπάρχει µία καλή συνεργασία µεταξύ παραγωγών – Διοίκησης – κοινωνίας. Είµαστε 

µία µπάλα ενωµένη και κανένας δεν κάνει του κεφαλιού του. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Σ υµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Ο σ υνεταιρισµός βοηθάει και άλλες τοπικές συλλογικότητες όπως είναι ο 

Μορφωτικός Όµιλος και ο Αθλητικός Σύλλογος µε κάποιες χορηγίες, δηλαδή µε 

λεφτά στην ουσία. Ότι χρειαστούν εµείς είµαστε εδώ. Ακόµη και στην γιορτή 

ροδακίνου που  γίνεται η  βασική χρηµατοδότηση γίνεται από τον συνεταιρισµό και 

αυτή είναι πολύ βασική βοήθεια ενώ κέρδος έχουν πάρα πολλοί.  

 

Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Σαν σχολείο δεν έχουµε κάποια σχέση µε τους συνεταιρισµούς και αυτό είναι κάτι 

που το σκεφτόµουν, νοµίζω ότι κάτι πρέπει να γίνει αλλά δεν ξέρω ακόµα τί παρά το 

γεγονός ότι τα περισσότερα παιδιά έχουν σχέση µε τ ον σ υνεταιρισµό µέσω των 

γονιών τους. 

Μία σκέψη για συνεργασία µε τον συνεταιρισµό ήταν από  µία φίλη στο γυµνάσιο 

που σκέφτονται να κάνουν µια αποθήκη  σπόρων και να συνεργαστούν µε τους 

συνεταιρισµούς. Το Λύκειο δεν έχει πολλά περιθώρια να κάνει τέτοια πράγµατα 

γιατί έχει πανελλήνιες εξετάσεις δυστυχώς.  

Μία άλλη δράση που  σκεφτόµουν είναι στην εξής κατεύθυνση: επειδή τα παιδιά 

ζήτησαν κάποια στιγµή να τους ενηµερώσουµε για κάποια επαγγέλµατα, ίσως θα 

µπορούσε να έρθει και κάποιος από τον κάθε συνεταιρισµό για να ενηµερώσει τα 

παιδιά για το πώς δουλεύει ο  κάθε σ υνεταιρισµός. Αυτό θα µπορούσα να το 

κουβεντιάσω µα τους συνεταιρισµούς και ίσως έτσι προκύψουν κι άλλα θέµατα.  Θα 
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είναι πολύ θετικό για τα παιδιά στο µέλλον να έχουν σπουδάσει κάτι σε σχέση µε την 

γεωπονία που θα τους βοηθήσει να γίνουν ακόµη καλύτεροι στις καλλιέργειες τους ή 

να βάλουν κι άλλες καλλιέργειες. Από την άλλη πλευρά, υπάρχει και ο Γυναικείος 

Συνεταιρισµός που έχει προοπτικές και θα µπορούσε κι εκεί να γίνει κάτι ώστε να 

απασχοληθούν παιδιά. 

Την πολιτιστική δραστηριότητα την έχει αναλάβει ο Μορφωτικός Όµιλος και γι’αυτό 

ίσως δεν κάνει τέτοιου είδους δραστηριότητες ο συνεταιρισµός. Είναι όµως θετικοί 

στο να συµµετάσχουν στην πολιτιστική δραστηριότητα και όποτε ο Μορφωτικός 

Όµιλος τους ζητάει µία οικονοµική ενίσχυση πάντα µας δίνουν. Δηλαδή θα 

στηρίξουν οικονοµικά µία εκδήλωση κ .α. . Κάτι που  δεν έχουµε κάνει στον 

Μορφωτικό Όµιλο είναι να γίνει µία δουλειά για την ιστορία του συνεταιριστικού 

κινήµατος στο Βελβεντό και αυτό είναι κάτι που πρέπει να γίνει. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Το οινοποιείο συνεργάζεται πολύ µε τους συνεταιρισµούς, κυρίως µε τον ΑΣΕΠΟΠ, 

µε τον Δήµητρα λιγότερο. Δηλαδή ό ,τι εφόδια χρειαζόµαστε από φυτοφάρµακα 

κ.λ.π. για τα αµπέλια τα παίρνουµε από  τον ΑΣΕΠΟΠ. Επίσης συνεργαζόµαστε και 

µε έναν γεωπόνο από την Κοζάνη και κάνουµε φυλλοδιαγνωστική, ανάλυση 

εδάφους, παγίδες, κ.λ.π. και όλα αυτά τα κάνουµε µέσω σ υνεταιρισµού. Επίσης, 

συνεργαζόµαστε και µε το Κ.Π.Ε. αρκετά σε διάφορες εκδηλώσεις που µπορεί να 

κάνουµε ή  σε προγράµµατα και ο µιλίες. Γενικά συνεργαζόµαστε µε ό λους τους 

φορείς του Βελβεντού, έχουµε συνεργαστεί και µε τον Μορφωτικό Όµιλο: είχαµε 

κάνει στο οινοποιείο µία βραδιά µε την χορωδία και τα χορευτικά και πρόπερσυ 

είχαµε κάνει µία έκθεση ζωγραφικής µε θέµα το σταφύλι που την φιλοξενήσαµε εδώ 

όλο τον χρόνο. Με τον αθλητικό σύλλογο κάναµε επίσης µία εκδήλωση αλλά και ο 

συνεταιρισµός φέρνει στο οινοποιείο συχνά συνεργάτες για να το επισκεφτούν. Όταν 

υπήρχε ο  δήµος είχαµε συνεργαστεί µαζί πολλές φορές: η  τελευταία εκδήλωση που 

κάναµε µε τον δ ήµο ήταν µε ένα πρό γραµµα της Νέας Γενιάς που είχε γίνει 

ανταλλαγή νέων και είχαν έρθει στο Βελβεντό νέοι από  βαλκανικές περιοχές και 

οργανώσαµε στο οινοποιείο µία βραδιά µε τα παιδιά. Πέρα από αυτό όµως, αυτό που 

έχουµε κι ε µείς οι βελβεντινοί εδώ είναι που κάθε µεσηµέρι µαζευόµαστε για 

τσίπουρα στο οινοποιείο ή τουλάχιστον µέρα παρά µέρα, µαζεύονται και κάνουν 

ψυχοθεραπεία – έτσι το λένε. 
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Γεωπόνος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Συνεργαζόµαστε µε διάφορους τοπικούς φορείς, για παράδειγµα έχουµε συνεργαστεί 

µε τ ο Κ.Π.Ε. όπου έχουν φέρει στον σ υνεταιρισµό διάφορα σχολεία και έχουµε 

πραγµατοποιήσει ξεναγήσεις. 

	  
	  
2Η ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΚΑΤΑΝΟΗΣΗ ΤΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΩΝ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ 

ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ 

 

1Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΕΛΕΓΧΟΣ ΑΠΟ ΤΑ ΜΕΛΗ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ ΜΕΣΩ 

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΩΝ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Κάθε µέλος έχει µία ψήφο ανεξαρτήτως της θέσης που µπορεί να έχει δηλαδή όλα τα 

µέλη είναι ίσα, ανεξαρτήτου παραγωγής. Είτε καλλιεργείς 1 στρέµµα είτε 

καλλιεργείς 50 στρέµµατα είσαι το ίδιο πράγµα. Τα µέλη είναι ισότιµα. Το µόνιµο 

προσωπικό δεν είναι µέλος και αυτό ισχύει βάσει καταστατικού δηλαδή κάποιος που 

είναι µέλος του συνεταιρισµού δεν µπορεί να έχει κάποιο συγγενικό πρόσωπο στο 

µόνιµο προσωπικό του συνεταιρισµού. Δηλαδή αν είσαι παραγωγός και παραδίδεις 

τα προϊόντα σου δεν µπορεί ο  πατέρας σου ή  ο  αδερφός σου να είναι εδώ µόνιµος 

υπάλληλος, για ευνόητους λόγους. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Υπάρχει πάρα πολύς κόσµος που είναι µέλη του συνεταιρισµού, εφ’όσον παραδίδουν 

ποσότητα θεωρούνται µέλη, και µάλιστα ο  καθένας είτε έχει πολλά  είτε έχει λίγα 

κιλά έχει δικαίωµα ψήφου. Δηλαδή αν εγώ έχω 5 κιλά κι εσύ έχεις 100 κιλά έχουµε 

το ίδιο δικαίωµα ψήφου. Κάθε µέλος έχει µία ψήφο κι έτσι διοικούνται οι 

συνεταιρισµοί. Είναι µία από τις αρχές των συνεταιρισµών και των νόµων. Βέβαια 

όταν κάνεις εµπόριο αυτός που παράγει 150 τόνους και εναποθέτει την πώληση του, 

εκ νόµου ισχύει αυτό, στο Διοικητικό Συµβούλιο του συνεταιρισµού µε κάποιον που 

παράγει 10 τόνους, το ρίσκο που  παίρνει αυτός που  έχει τους 150 τόνους µε αυτόν 

αυτόν που  έχει 10 τόνους, που  κι αυτός το Συµβούλιο εµπιστεύθηκε, είναι εντελώς 

διαφορετικό. Κι εδώ µιλάµε καθαρά για το εµπορικό κοµµάτι. Ο µικρός παραγωγός 

και να µην πάει καλά δεν έχει µεγάλες απώλειες ενώ ο µεγάλος παραγωγός έχει άλλο 

ρίσκο. Σε αυτό το σηµείο ίσως να µπορούσε να παιχθεί µία διαφορετική ψήφος σε 

θέµατα οικονοµικά, δηλαδή να πάει η αναλογία του προϊόντος και του ρίσκου και σε 
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µορφή ψήφου για να ληφθούν ορισµένες οικονοµικές αποφάσεις. Από εκείνο το 

σηµείο, όµως, και µετά αρχίζει η  µπλόφα, δηλαδή µπορεί να οργανωθούν 10 

µεγαλοπαραγωγοί κι επειδή ελέγχουν ένα πάρα πολύ µεγάλο κοµµάτι της παραγωγής 

σε τόνους να παίρνονται αποφάσεις µονόπατες και µόνο ότι βολεύει αυτούς και οι 

απλοί παραγωγοί των 10 τόνων να µην έχουν λόγο. Γι’αυτό και ο νόµος προέβλεψε 

µία ψήφο σε κάθε µέλος κι αυτό νοµίζω ότι είναι πάλι µέσα από συλλογικές 

διαδικασίες, αποµακρύνει κινδύνους και ρίσκα. Αυτό φυσικά δεν ίσχυε πάντα. Για 

παράδειγµα στην δική µου οικογένεια που ήµασταν  µία µεσαία παραγωγική δύναµη 

σαν οικογένεια είχαµε 30 τόνους ροδάκινα και θαρρώ πώς είχαµε 3 ψήφους. Άλλοι 

είχαν 1 και άλλοι είχαν 7. Όµως εκεί υπάρχει µπλόφα και ο κίνδυνος και νοµίζω ότι ο 

νοµοθέτης το προέβλεψε αυτό. Δεν µπορείς να πεις ότι είναι απολύτως δίκαιο γιατί 

τα ρίσκα είναι άλλα για κάποιον που παράγει 200 τόνους, αυτόν τον καίει σηµαντικά, 

τον καίει να έχει ένα καλό συµβούλιο και να παίρνει σωστές αποφάσεις γιατί και 2 

λεπτά κατά κιλό να χάσεις είναι πρόβληµα, είναι σ ηµαντικό ποσόν. Οπότε θα 

µπορούσε να έχει µεγαλύτερη δύναµη ο λόγος του και ισχύ στις αποφάσεις στο πώς 

εκλέγουν τα όργανα κ.λ.π. . Γίνονται βέβαια και συνελεύσεις και συζητήσεις και όχι 

µόνο όσα προβλέπει ο νόµος που είναι για µία φορά τον χρόνο, αυτοί κάνουν κάθε 

τόσο. Συζητούν δηλαδή τις καινούριες ανάγκες, τα προϊόντα, πώς πήγε η αγορά, τί 

πρέπει να κάνουνε την επόµενη µέρα και πάει λέγοντας δηλαδή για το παρόν και το 

µέλλον. Επίσης, συζητιώνται και σοβαρότερα θέµατα όπως είναι τα επενδυτικά, πώς 

θα ανοιχτούν σε µία καινούρια δραστηριότητα κ.α. .  

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Μέσα στον σ υνεταιρισµό υπάρχουν ίσοι κανόνες απέναντι σε όλους. Δεν γίνεται 

τίποτα χωρίς δηµοκρατία. Εάν οι κανόνες σου δεν είναι ίσοι απέναντι σε όλους τότε 

θα χαθείς. Για παράδειγµα στη παραλαβή του προϊόντος που είναι ένα πολύ 

σηµαντικό κοµµάτι, θα παραλάβουµε µε ίσους όρους και δεν κάνουµε καµία 

εξαίρεση. Κι εδώ παίζει και πολύ σηµαντικό ρόλο το Διοικητικό Συµβούλιο που σε 

αυτό το κοµµάτι δεν επεµβαίνει καθόλου, αφού καµιά φορά για πολιτικούς λόγους 

µπορεί και να γίνει, και σε αυτό το σηµείο είναι που έχουν χαθεί και πολλοί 

συνεταιρισµοί. Παρ’ότι πολλοί µπορεί να είναι φίλοι και γνωστοί δεν κάνουµε καµία 

εξαίρεση, κάνουµε σωστά την δουλειά µας αντιµετωπίζοντας τους πάντες επί ίσοις 

όροις και το Δ.Σ. αυτό το κατανοεί και δεν επεµβαίνει καθόλου. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο δικός µας ο συνεταιρισµός όταν παίρνει µία απόφαση την τηρεί. Εκεί είναι όλο το 

µυστικό, πράγµα το οποίο δεν τηρείται σε όλους του συνεταιρισµούς και αυτό είναι 
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µία από τις γάγγραινες του συνεταιριστικού κινήµατος στην Ελλάδα, δηλαδή η 

εφαρµογή των αποφάσεων. Αυτό βέβαια είναι ένα γενικότερο ζήτηµα στην Ελλάδα. 

Αυτό εµείς εδώ το τηρούµε ως κόρη οφθαλµού ή προσπαθούµε τουλάχιστον όσο το 

δυνατόν περισσότερο γιατί στο θέµα της παραλαβής των προϊόντων µπλέκονται µέσα 

και προσωπικά, Διοικητικά Συµβούλια, φιλίες και συγγένειες. Αλλά εµείς σε αυτό 

είµαστε αδιάλλακτοι και όταν ένα προϊόν δεν είναι καλό το επιστρέφουµε παρά τις 

αντιδράσεις που µπορεί να υπάρξουν. Σε κα µία περίπτωση δεν µπορεί να γίνει 

εξαίρεση γιατί εάν το κάνεις κάποιος αυτό, την επόµενη µέρα κάποιος άλλος θα τον 

βγάλει στην Γενική Συνέλευση µπροστά σε όλους. Αυτά τα πράγµατα έχουν 

ψηφιστεί στη Γενική Συνέλευση σαν κανόνες λειτουργίας, σαν καταστατικό και σαν 

αποφάσεις Διοικητικού Συµβουλίου. Εποµένως οι αποφάσεις εφαρµόζονται το ίδιο 

για όλους και αν δεν το κάνουµε αυτό τότε αρχίζει σιγά σιγά και ξεφτίζει όλο το 

σύστηµα. 

Στη συνέχεια όλα τα µέλη του σ υνεταιρισµού είναι ίσα ανεξαρτήτως παραγωγής, 

δηλαδή ισχύει το ότι κάθε µέλος έχει δικαίωµα µίας ψήφου. Βέβαια κάποιες 

τροποποιήσεις που έγιναν αργότερα δίνουν  το δικαίωµα να έχει ένας παραγωγός από 

1 µέχρι και 3 ψήφους ανάλογα µε την µερίδα που έχει ο καθένας, εφ’όσον οι Γενικές 

Συνελεύσεις των ίδιων των σ υνεταιριστικών οργανώσεων θελήσουν να το 

εφαρµόσουν. Σύµφωνα µε αυτήν την διάταξη ο νοµοθέτης αφήνει στην ευχέρεια της 

Γενικής Συνέλευσης η οποία είναι το κυρίαρχο όργανο του σ υνεταιρισµού να 

αποφασίσει αν θα το εκµεταλλευτεί αυτό ή  όχι. Αυτό ίσχυε και παλιότερα, για την 

ακρίβεια ίσχυε από τον Νόµο 1845 από το 1985 αλλά µετά ήρθε ο 2169. Αυτοί είναι 

οι Νόµοι που  αφορούσαν τους σ υνεταιρισµούς και βάσει αυτών των Νόµων 

στήνονταν τα καταστατικά των πρωτοβάθµιων συνεταιρισµών. Ύστερα ήρθε ο 2810 

και τώρα ο Νόµος 4015 όπου εµείς έχουµε το καταστατικό µας προσαρµοσµένο στον 

4015, είµαστε συνεταιρισµός που  πληρούµε τα κριτήρια και είµαστε εγγεγραµµένοι 

στο ηλεκτρονικό µητρώο που συστήθηκε µε τον Νόµο 4015. Μπορεί ο νοµοθέτης να 

αφήνει ανοιχτό αυτό το παραθυράκι ώστε να αποφασίσουν οι συνεταιρισµοί αν θα το 

αξιοποιήσουν ή όχι, ωστόσο εµείς δεν το εφαρµόζουµε. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Στον συνεταιρισµό ισχύει ότι κάθε µέλος έχει µία ψήφο, ανεξαρτήτως συµµετοχής 

στον σ υνεταιρισµό. Πολύ παλιότερα δεν ίσχυε. Τότε ήτανε µερίδες και µπορούσε 

κάποιος να έχει µερίδες αλλά δεν µπορούσε να έχει ανεξέλεγκτα όσες ήθελε εκείνος. 

Εγώ, όµως, απ’ όσο θυµάµαι τους συνεταιρισµούς ισχύει: 1 µέλος = 1 ψήφος.  
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Επίσης, όταν πρόκειται να γίνει κάποια επένδυση στον σ υνεταιρισµό, το θέµα 

πάντοτε περνάει από  την Γενική Συνέλευση όπου  συζητιέται  και προσπαθείς να 

πείσεις το µέλος ότι αυτό είναι προς όφελος του συνεταιρισµού και ότι οι θυσίες οι 

οποίες θα κάνει θα έχουν αποτέλεσµα, αλλιώς δεν θα ψηφιστεί. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Στον συνεταιρισµό ισχύει ότι 1 µέλος=1 ψήφος, ανεξαρτήτως ποσότητας, αν και ο 

νόµος σου δίνει και άλλο δικαίωµα περί σ υνεταιρισµών, δηλαδή µπορείς βάσει 

απόφασης της Γενικής Συνέλευσης, να ενεργοποιήσεις ένα άρθρο του νόµου που λέει 

ότι µπορεί το κάθε µέλος ανάλογα µε τον τζίρο που έχει να βγάζει µερίδες και εώς 5 

µερίδες έχει 3 ψήφους. Εντάξει και τα δύο συστήµατα είναι δηµοκρατικά. Εµείς δεν 

το κάνουµε αυτό γιατί δεν κουβεντιάστηκε και έντονα από τον κόσµο. Κάποια 

στιγµή που άνοιξε η  κουβέντα µε τα µέλη όλοι πρότειναν να το αφήσουµε και να 

δούµε στην πορεία πώς θα εξελιχθεί η κατάσταση, µπορεί να χρειαστεί να το 

κάνουµε κιόλας κάποια στιγµή. Πάντως, το σύστηµα αυτό έχει τα υπέρ του αλλά έχει 

και τα κατά του (1 µέλος=1 ψήφος). Επειδή εµείς είµαστε ακόµα ένας συνεταιρισµός 

µε αρκετά µέλη µε µικρή παραγωγή – οικογενειακής µορφής - ήταν όντως αυτό που 

θέλαµε, δηλαδή να µην αισθανθεί κάποια στιγµή κάποιος παραγωγός ότι αδικείται ή 

ότι τον καπελώνουν οι µεγαλοπαραγωγοί. Μέχρι στιγµής το καταφέρνουµε και δεν 

υπάρχει τέτοιο ζήτηµα, δηλαδή λειτουργεί η άµεση δηµοκρατία σε εµάς. Πριν από 4 

χρόνια, αλλάξαµε το καταστατικό – χωρίς να προβλέπεται βέβαια από  τον νόµο – 

αλλά από  την στιγµή που  το δέχτηκε η  Γενική Συνέλευση είναι νόµιµο, και είπαµε 

ότι για να είναι κάποιος υποψήφιος στο Δ.Σ. θα πρέπει να είναι κατά κύριο 

επάγγελµα αγρότης, όχι απλά αγρότης αλλά να είναι το κύριο επάγγελµα του αυτό. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Εάν υπάρχει κάποιο θέµα που  να αφορά στον σ υνεταιρισµό απευθυνόµαστε στο 

Δ.Σ., κάνει µία Συνέλευση και ακούν και οι υπόλοιποι παραγωγοί και παίρνονται οι 

αποφάσεις οµόφωνα. Αν µερικοί δεν θέλουν οµόφωνα γίνεται µυστική ψηφοφορία, 

δηλαδή αν κάποιος δεν θέλει να αποφασίσει µπροστά σε όλους τότε µπαίνει κάλπη 

και ψηφίζει ο καθένας µυστικά, όµως σε γενικές γραµµές γίνεται οµόφωνα. 

Στον σ υνεταιρισµό υπάρχει ισότητα ανάµεσα στα µέλη και λειτουργεί µε 

δηµοκρατικούς µηχανισµούς δηλαδή δεν έχει σηµασία αν εσύ έχεις 500 στρέµµατα 

κι εγώ 50, έχουµε την ίδια µερίδα. Δεν έχει σηµασία αν εσύ είσαι πιο µεγάλος 

παραγωγός από εµένα, αυτό πήγαινε παλιότερα κατά καιρούς να περάσει αλλά τώρα 

έχει ξεφύγει. Ο καθένας από την στιγµή που είναι συνεταιριστής µπορεί να έρθει µε 
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ότι θέλει: δηλώνει στην αρχή την παραγωγή του και δεν µπορεί να πουλήσει τίποτα 

έξω, αυτό είναι σίγουρο. Εµείς σαν συνεταιρισµός λειτουργούµε µε δηµοκρατικούς 

µηχανισµούς, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Υπάρχει αυστηρός έλεγχος στον σ υνεταιρισµό, Γενικές Συνελεύσεις που  γίνονται 

πολλές φορές και όταν γίνεται απολογιστική συνέλευση πάντα πάει µε κρυφό ψήφο.  

Εδώ υπάρχει ισότητα ανάµεσα στα µέλη, δηλαδή όλα τα µέλη αντιµετωπίζουν τους 

συνεταίρους ως ισότιµους. Είναι βέβαια και κάποιοι παραγωγοί που δεν το βλέπουν 

έτσι και νοµίζουν ότι δεν τους αντιµετωπίζουµε ισότιµα. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Υπάρχει ισότητα στον σ υνεταιρισµό 100% και µεταξύ των µελών και µε τα 

διοικητικά στελέχη και µπορώ να πω ότι υπάρχει και ένας σεβασµός προς το 

Συµβούλιο από όλους. Μπορεί κάποιες φορές να γίνονται κάποια επεισόδια αλλά 

πάντα στο τέλος η απόφαση που θα πάρει το Συµβούλιο, η πλειοψηφία την σέβεται. 

Είναι όλοι ισότιµοι και πιστεύω ότι ποτέ δεν αδικήθηκε κανένας χωρίς να φταίει και 

από την άλλη πλευρά αν φταίει κάποιος πρέπει να παρατηρηθεί γιατί είµαστε όλοι 

ίσοι, δηλαδή αν έχει κάποιος κέρδος άσκοπα τότε έχουµε χάσει και οι υπόλοιποι, 

αυτό το καλό έχει ο συνεταιρισµός.  

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Σε γενικές γραµµές είµαι πολύ ευχαριστηµένος από  τον σ υνεταιρισµό. Μπορεί να 

µην µου αρέσει κάτι που γίνεται αλλά είµαι υποχρεωµένος να σ εβαστώ την 

πλειοψηφία, γιατί ο  σ υνεταιρισµός λειτουργεί µε δη µοκρατικούς µηχανισµούς και 

υπάρχει ισότητα ανάµεσα στα µέλη. 

	  
	  
2Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ – ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ – ΠΑΙΔΕΙΑ ΤΩΝ ΜΕΛΩΝ ΤΩΝ 

ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Υπάρχει συνέχεια εκπαίδευση και ενηµέρωση, τουλάχιστον όσον αφορά στις νέες 

ποικιλίες δηλα δή τί µπορεί να φυτευτεί, πότε µπορεί να φυτευτεί, πότε χρειάζεται 

προϊόν ο  συνεταιρισµός. Τα ροδάκινα όπως ξέρεις έχουν ποικιλίες κι έτσι ξεκινάνε 

και µετά από µερικές µέρες τελειώνουν. Εάν ο κάθε παραγωγός φυτεύει την ποικιλία 

που του αρέσει και φυτέψουν όλοι ροδάκινα την ίδια χρονική περίοδο θα φτάσεις για 
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10-15 µέρες να έχεις υπερπαραγωγή και τις επόµενες 15 µέρες να µην έχεις καθόλου 

µε αποτέλεσµα να µην µπορείς να τροφοδοτήσεις και την αγορά. Γίνεται 

εκπαίδευση, λοιπόν, για τις ποικιλίες, τα χαρακτηριστικά τους και πώς µπορεί να 

γίνει κατά κάποιον τρόπο καταµερισµός σε όλο το καλοκαίρι έτσι ώστε να έχουµε 

ροδάκινα όλη την season. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Αυτή τη στιγµή δεν έχουµε επαφές µε άλλα εκπαιδευτικά ιδρύµατα δυστυχώς, πέρα 

από το Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης. Αυτό που  κάνουµε ό µως εµείς είναι το 

εξής: πάµε πάρα  πολύ  συχνά στο εξωτερικό και κυρίως στην Ιταλία, οπότε 

παίρνουµε πράγµατα από  εκεί και αναλόγως τα προσαρµόζουµε σε εµάς. Εκεί η 

οργάνωση είναι εντελώς διαφορετική αφού ινστιτούτα, άνθρωποι οι οποίοι τρέχουνε 

- πληρώνονται γι’ αυτό- αλλά ό µως γίνεται δουλειά όσον αφορά στο φυτοριακό 

υλικό, όσον αφορά νέου τύπου καλλιέργειες, διαµόρφωση σχήµατος κ .λ.π. Έχουν 

τεχνογνωσία αυτοί οι άνθρωποι. Εµείς βασικά πάµε εκεί κλέβουµε τις ιδέες κι 

ερχόµαστε. Δεν  έχουµε δυστυχώς κάτι πιο πάνω από ε µάς. Κι εγώ εφαρµοστής 

είµαι, δεν είµαι πανεπιστηµιακός, δεν είµαι στο κοµµάτι της έρευνας, απλά 

εφαρµόζω. Κανονικά θα έπρεπε κάποιος να µας ενηµερώνει και αυτό δεν υπάρχει, 

οπότε ενηµερωνόµαστε µόνοι µας. Βέβαια θα  ήταν πολύ πιο εποικοδοµητικό να 

υπήρχε ένα ερευνητικό τµήµα στα πλαίσια του συνεταιρισµού και το έχουµε κάνει 

πολλές φορές θέµα µε επικεφαλής τον Πρόεδρο µας αλλά δεν µπορούµε να 

συντονιστούµε και εννοώ σε άµεση συνεργασία µε Πανεπιστήµια που θα µπορούσαν 

να κάνουν πειράµατα. Οπότε εγώ έχω καταλήξει σε αυτό: κάνουµε εκπαιδευτικά 

ταξίδια στο εξωτερικό σε χώρες που µας ενδιαφέρουν, φέρνουµε πράγµατα και τα 

µεταφέρουµε στους ανθρώπους µας. 

Κάνουµε συνεχώς ενηµερώσεις στους παραγωγούς, δηλαδή γίνονται πάρα πολλές. 

Πραγµατοποιούνται συγκεντρώσεις µελών παραγωγών όσον αφορά το γεωπονικό 

κοµµάτι αλλά αυτό είναι συνήθως από τον Ιανουάριο µέχρι τον Μάη και αφορά στις 

καλλιεργητικές φροντίδες, λιπάνσεις κ .λ.π. Όταν βγαίνει κάποια Οδηγία για 

φυτοπροστασία τους την δίνω για να την διαβάσουνε και να την κάνουνε, βέβαια 

κάποιοι την διαβάζουν και κάποιοι όχι.  

 

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Για τις Οδηγίες και τα συναφή που περιλαµβάνονται στην ολοκληρωµένη διαχείριση 

απ’όσο γνωρίζω δεν έχουν πραγµατοποιηθεί εκπαιδευτικά σεµινάρια στους 

παραγωγούς, πέρα από  κά ποιες συναντήσεις, Συνελεύσεις σ υνεταιρισµών στο 

Πνευµατικό Κέντρο που γίνονται ενηµερωτικές συνελεύσεις δηλαδή, δεν νοµίζω ότι 
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έχει γίνει κάτι συστηµατικό πάνω σε αυτήν την κατεύθυνση σαν σεµινάριο ή 

ηµερίδα. Είναι κάτι που  θα έπρεπε να γίνει γιατί τουλάχιστον θεωρητικά  και το 

πρώην Υπουργείο Γεωργίας και τώρα Αγροτικής Ανάπτυξης είχε µηχανισµούς και 

φορείς που θα µπορούσαν να το κάνουν αυτό το πράγµα και θα µπορούσαν να το 

κάνουν και διαχρονικά αυτό που  ονοµάζουµε διά βίου µάθηση και να µην 

εφαρµόζεται µόνο αυτό που λέµε εκπαίδευση µε την στενή του έννοια, δηλαδή το 

Υπουργείο Παιδείας κ.λ.π. στους εκπαιδευτικούς κυρίως αλλά και σε άλλους 

κλάδους που  δεν φανταζόµαστε καν όπως είναι οι αγρότες, θα  µπορούσε κάλλιστα 

εκεί να εφαρµοστεί πλήρως η διά βίου µάθηση γιατί πραγµατικά ακόµα και σε αυτόν 

τον τοµέα πολλά πράγµατα αλλάζουν, βελτιώνονται, τροποποιούνται. Γενικά τίποτα 

δεν µένει σταθερό, «τα πάντα ρει». 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Προσπαθούµε να κάνουµε εκπαιδευτικά ταξίδια και να ερχόµαστε σε επαφή και µε 

άλλους σ υνεταιρισµούς. Για παράδειγµα τον προηγούµενο Φλεβάρη είχαµε πάει 

στην Ιταλία και ήρθαµε σε επαφή µε διάφορα ινστιτούτα. Με αυτόν τον τρόπο 

ανοίγει το µάτι των παραγωγών. Τα έξοδα γι’αυτές τις εκδροµές προσπαθούµε να τα 

βάζουµε σε κάποιο πρόγραµµα και µετά ότι περισσέψει τα βάζει ο συνεταιρισµός. 

Τώρα σκεφτόµαστε να πάµε και Ισπανία. Ό,τι βλέπεις κερδίζεις αρκεί να έχεις τα 

µάτια ανοιχτά.  

Γενικά, πραγµατοποιούµε ε κπαιδευτικές η µερίδες και στον σ υνεταιρισµό και στο 

Πνευµατικό Κέντρο. Στην περίοδο της συγκοµιδής όµως περιοριζόµαστε µόνο σε 

ενηµερώσεις που αφορούν στον τρόπο συγκοµιδής. Σε όλα αυτά έχει ο κόσµος 

συµµετοχή και µαθαίνει. Επίσης, ερχόµαστε σε επαφή µε µεγάλες εταιρείες σχετικές 

µε το αντικείµενο. Μετά, έχουµε έναν εξωτερικό συνεργάτη γεωπόνο ο  οποίος δεν 

είναι εγκλωβισµένος µόνο σε έναν συνεταιρισµό κι έχει πιο σφαιρική άποψη για την 

παραγωγή µας. Προσπαθούµε µε πολλούς τρόπους.   

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Έχουµε µία ετήσια απολογιστική Γενική Συνέλευση, δηλαδή µετά τον έλεγχο που 

κάνουν οι ορκωτοί λογιστές γίνεται η  τακτική απολογιστική όπου  ανακοινώνονται 

όλα τα στοιχεία της προηγούµενης χρονιάς – οικονοµικός και διαχειριστικός 

απολογισµός στην ουσία και εκεί εγκρίνεται ή όχι ο ισολογισµός. Γίνεται ενηµέρωση 

από τους ορκωτούς προς τα µέλη  - από την διοίκηση προς τα µέλη και πέρα από 

αυτή γίνονται κατά τη διάρκεια του έτους διάφορες άλλες ενηµερωτικές 



 
 

	   371	  

συγκεντρώσεις είτε για το πώς πηγαίνει γενικά η  χρονιά ή αν χρειαστεί να 

επισηµάνουµε κάτι στα µέλη ή απλά για καλλιεργητικές φροντίδες. Στις ενηµερώσεις 

για καλλιεργητικές φροντίδες περιλαµβάνονται τα εξής θέµατα: λιπάσµατα, κλάδεµα, 

αραίωµα, παρουσίαση καινούριων ποικιλιών, αξιολόγηση κάποιων πραγµάτων που 

δίνουµε προς τον κόσµο και ό ,τι άλλο προκύψει µετά. Πέρα από αυτά κάνουµε και 

συγκεντρώσεις ανά οµάδες στον σ υνεταιρισµό, δηλαδή προωθήσαµε τα τελευταία 

χρόνια καινούριους τρόπους κλαδέµατος και σχήµατος όπου γι’αυτά γινόταν εδώ επί 

ένα µήνα µία φορά την βδοµάδα ανα group 20 ατόµων – υπήρχε το θεωρητικό 

κοµµάτι και µετά πηγαίναµε όλοι µαζί στα κτήµατα. Αυτό γίνεται κάθε χρόνο και 

υπάρχουν και “εκπαιδευτικές εκδροµές” δηλαδή έχουµε πάει µε τα µέλη Ισπανία, 

Ιταλία κ.α. . Εκεί πηγαίνουµε σε Ινστιτούτα για να τους παρουσιάσουµε τις 

καινούριες φυτεύσεις, τα καινούρια σχήµατα και τις καινούριες ποικιλίες και 

πηγαίνουµε και σε άλλους συνεταιρισµούς. 

Όταν προκύπτουν άλλα θέµατα όπως για παράδειγµα τοποθέτηση φωτοβολταϊκών 

στη στέγη του σ υνεταιρισµού τότε για να καταθέσουµε φάκελο ενηµερώνουµε 

πρώτα την Γενική Συνέλευση για το τί πρόκειται να κάνουµε. Εάν έρθει η  έγκριση 

τότε είµαστε υποχρεωµένοι να κάνουµε Γενική Συνέλευση για να παρουσιαστεί στα 

µέλη από το τί χρηµατοδότηση θα πάρουµε µέχρι την απόσβεση και τις αποδοχές 

που θα  έχουµε. Ύστερα θα  πρέπει να γίνει ψηφοφορία, αλλιώς δεν µπορεί να 

προχωρήσει. Η άµεση δηµοκρατία σε εµάς ευτυχώς λειτουργεί ακόµα. 

 

Πρώην γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Υπάρχει πάρα πολύ το εκπαιδευτικό κο µµάτι στον σ υνεταιρισµό, δηλαδή πολλοί 

άνθρωποι εκπαιδεύτηκαν µέσα στον σ υνεταιρισµό σε θέµατα φυτοπροστασίας, 

συσκευασίας αλλά και άλλα που  αφορούν στις ανάγκες της αγοράς και που κάθε 

φορά προσαρµοζόµαστε. Τις Οδηγίες εδώ οι παραγωγοί πάντα τις ακολουθούσαν και 

τις ακολουθούν. Επίσης έγιναν και πολλά εκπαιδευτικά προγράµµατα για την 

ασφάλεια τους όσον αφορά τους ψεκασµούς γιατί δεν πρέπει να προστατεύουν τον 

καταναλωτή αλλά και τον ίδιο τους τον εαυτό. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Για τους παραγωγούς γίνονται εκπαιδευτικά προγράµµατα. Και οι 2 συνεταιρισµοί, 

δηλαδή και ο  ΑΣΕΠΟΠ συνεργάζεται πέρα από τον γεωπόνο που  έχει µέσα και µε 

άλλους γεωπόνους οι οποίοι κάνουν σεµινάρια σχετικά µε το επάγγελµα, δηλαδή για 

κλάδεµα, συντήρηση της ροδακινιάς κ.λ.π. . Από εκεί και πέρα ο συνεταιρισµός έχει 

εκµεταλλευτεί πάρα πολλά προγράµµατα, για παράδειγµα µε εκδροµές σε διάφορες 

εκθέσεις των παραγωγών. Πέρυσι πήγαµε στην Ιταλία, φέτος έχουµε ένα πρόγραµµα 
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για την Ισπανία όπου πάµε εκεί, βλέπουµε αντίστοιχες καλλιέργειες, την υποδοµή 

που έχουν, τους σ υνεταιρισµούς και παίρνουµε και κάποιες ιδέες και σε αυτά τα 

προγράµµατα συµµετέχουν αρκετοί παραγωγοί. Σε αυτήν την κατεύθυνση πρέπει και 

η Πολιτεία να ρίξει ένα ε ιδικό βάρος γιατί δεν µπορεί ο συνεταιρισµός να 

επιβαρύνεται όλα αυτά τα έξοδα αφού µία εκδροµή 30-40 ατόµων στην Ισπανία θα 

κοστίσει γύρω στα 120.000 ευρώ µε όλα  τα έξοδα για 10 µέρες. Εκεί θα  έπρεπε η 

Πολιτεία να έχει δώσει ένα βάρος για να βάζει τουλάχιστον µία συµµετοχή ώστε να 

µπορεί ο συνεταιρισµός να υλοποιεί κ άποια προγράµµατα για να πηγαίνουν οι 

παραγωγοί να βλέπουν και να παίρνουν ιδέες για το πώς είναι η  αγορά και για να 

ξέρουν πως θα κινηθούν. Με αυτόν τον τρόπο ανοίγει το µυαλό των παραγωγών και 

είναι σηµαντικό. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Στον σ υνεταιρισµό γίνονται εκπαιδευτικά προγράµµατα και ενηµερώσεις σε όλα 

µέχρι και στα κλαδέµατα και στα αραιώµατα. Έχουµε και κάποιον άλλον γεωπόνο 

που έρχεται εδώ, συζητάει µε τον δικό µας και µας συµβουλεύει και ενηµερώνει 

όλους τους παραγωγούς. Πιστεύω ότι ο γεωπόνος του συνεταιρισµού είναι το Α και 

το Ω, σε συµβουλές, σε ελέγχους και σε όλα. Έαν δεν πάει καλά η παραγωγή που 

αφορά και τον γεωπόνο τότε τί να τον κάνω τον συνεταιρισµό όσο καλός κι αν είναι. 

Όλα ξεκινούν από τον γεωπόνο αλλά και όλο το προσωπικό πρέπει να είναι καλό.  

Δεν θα ήθελα παραπάνω ενηµερώσεις πιστεύω ότι είναι µια χαρά τώρα και ότι 

απορία έχω πηγαίνω και συζητάω µαζί τους. 

Στις εκπαιδευτικές δραστηριότητες που κάνουµε πηγαίνουµε και σε άλλα κτήµατα, 

πήγαµε στην Ρωσία, στην Ιταλία κ .α. γιατί µε αυτόν το τρόπο βλέπεις και άλλα 

πράγµατα και παίρνουµε ιδέες.  

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Υπάρχει µία συνεργασία και ο κόσµος έρχεται σε συγκεντρώσεις και οµιλίες, 

υπάρχει δηλαδή πολύ διάθεση από τον κόσµο για ενηµέρωση και εκπαίδευση. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Μπήκα στον συνεταιρισµό και ξεκίνησα από το µηδέν, δεν ήξερα τίποτα και όλα τα 

έµαθα µέσα στον σ υνεταιρισµό. Ξεκίνησα και ήταν για εµένα σαν σχολείο: 

σεµινάρια, ενηµερώσεις κ.λ.π. . Έχουµε ένα γεωπόνο µε πρόγραµµα που έρχεται από 

την Βέροια και κάνει στους παραγωγούς κάποια σεµινάρια. Για παράδειγµα εάν πάει 

στον εξωτερικό όπως Ιταλία, Ισπανία κ.α. και δει κάτι καινούριο έρχεται απ’ευθείας 

στον συνεταιρισµό, καλεί όλους τους παραγωγούς και τους ενηµερώνει γιατί εκεί 
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είναι πολύ πιο εξελιγµένοι από εµάς και όλο αυτό µας βοήθησε πάρα πολύ και στα 

έσοδα και στην δουλειά.  

 

Γεωπόνος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Για τους παραγωγούς γίνονται πολλές ενηµερώσεις καθώς και εκπαιδευτικά 

προγράµµατα που  αφ ορούν στις καλλιεργητικές φροντίδες, εξάλλου είναι και κάτι 

που το απαιτεί και η ολοκληρωµένη διαχείριση. 

	  
3Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΜΕ ΒΑΣΗ ΤΗΝ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Τα χωράφια, τα κτήµατα είναι ιδιοκτησία του κάθε παραγωγού, άλλος έχει 1, άλλος 

έχει 5 και άλλος έχει 15. Αυτό δεν έχει σχέση µε τον συνεταιρισµό. Στην ουσία ο 

συνεταιρισµός είναι στα µέλη, είναι περιουσία των µελών, σε αυτούς ανήκει. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Για να γίνει κάποιος αγρότης θα πρέπει να έχει αγροτική εκµετάλλευση στα προϊόντα 

που εµπορεύεται ο συνεταιρισµός. Η ιδιοκτησία δεν µας πειράζει καθόλου, µπορεί να 

µην έχει και καθόλου και να είναι ενοικιαζόµενο κάποιου άλλου. Απλά πρέπει να 

έρθει και να δηλώσει καλλιέργεια, όχι χωράφια αλλά καλλιέργεια. Έτσι, από ένα 

στρέµµα και πάνω, δεν έχουµε περιορισµό στο ανώτατο όριο. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Για να γίνει κάποιος µέλος στον σ υνεταιρισµό δεν θα  πρέπει να είναι µέλος 

καταρχήν κάποιου αλλού και θα πρέπει να έρθει στον συνεταιρισµό και να δηλώσει 

αγροτεµάχια και ότι προτίθεται να καλλιεργήσει συγκεκριµένες καλλιέργειες που 

έχει και ο συνεταιρισµός. Υπάρχει ένα ελάχιστο που  είναι τα 7 στρέµµατα και δεν 

υπάρχει κάποιο θέµα µε την ιδιοκτησία, µπορεί να µην έχει ιδιοκτησία αλλά να έχει 

καλλιέργεια. Μπορεί να είναι νοικιασµένα αλλά εµάς µας ενδιαφέρει η καλλιέργεια. 

Φυσικά, εάν έχει ενοικιαζόµενα κτήµατα θα πρέπει να φέρει στον συνεταιρισµό το 

ενοικιαστήριο και ότι θα τα έχει αυτός.  

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

- Τα άτοµα εκείνα τα οποία δεν είναι ιδιοκτήτες κτηµάτων µπορούν να είναι µέλη στον 

ΤΟΕΒ αλλά δεν έχουν δικαίωµα εκλέγειν και εκλέγεσθαι. Αυτό είναι βάσει καταστατικού. 
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4Η ΥΠΟΚΑΤΗΓΟΡΙΑ: ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ ΜΕΤΑΞΥ ΤΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ 

ΦΟΡΕΩΝ 

 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Σε κάποια επίπεδα συνεργαζόµαστε µε τον άλλον σ υνεταιρισµό όπως στο να 

κάνουµε µία κοινή διοργάνωση, στο να συνεργαστούµε στα προϊόντα σε περίπτωση 

που κάποιος έχει έλλειψη για να βοηθήσει ο ένας τον άλλον. Αν και µε τον άλλον 

συνεταιρισµό αυτό που  ίσως αποτρέπει περαιτέρω συνεργασία είναι ο  διαφορετικός 

τρόπος που δουλεύουµε στο θέµα συσκευασίας. Επίσης συνεργαζόµαστε µε τον 

ΑΣΕΠΟΠ Τυρνάβου και µε την Καστοριά. Ο  ΑΣΕΠΟΠ Τυρνάβου µας φέρνει 

ροδάκινα και νεκταρίνια, έρχονται σε ψυγεία και δουλεύονται εδώ πέρα. Απλά αυτοί 

έχουν προϊόν πριν από εµάς και η διαχείριση που κάνουµε είναι σαν να ήταν δικά 

µας. Δηλαδή πριν ξεκινήσουν τα δικά µας, δουλεύουµε τα δικά τους σαν να ήταν 

δικά µας. Τέλος, έχουµε επικοινωνία και µε χώρες του εξωτερικού. Επικοινωνία 

υπάρχει γιατί καλό είναι να ξέρουµε ο ένας τί κάνει ο άλλος, δηλαδή να έχουµε µία 

κοινή γραµµή απέναντι στις αγορές. Εντάξει έτσι κι αλλιώς ανταγωνιστές είµαστε 

αφού είναι οι χώρες τ ης Νότιας Ευρώπης που  παράγουν ροδάκινα δηλαδή Ιταλία, 

Γαλλία, Ισπανία και κυρίως η Ιταλία και η Ισπανία. Είναι ανταγωνιστές µας ειδικά 

στη Ρωσία. Έτσι τα 2-3 τελευταία χρόνια το καλοκαίρι µία φορά την εβδοµάδα 

γίνεται µία τηλεδιάσκεψη µεταξύ Ελλάδας, Ιταλίας, Γαλλίας και Ισπανίας και οι 4 

ταυτόχρονα όπου από Ελλάδα µιλάµε εµείς για τα ροδάκινα και συζητάµε για το που 

κυµαίνονται οι τιµές αυτήν την εβδοµάδα, τί παραγωγή αναµένουµε την επόµενη 

βδοµάδα, τί αποθέµατα υπάρχουν στα ψυγεία κ .λ.π. για να ξέρουµε π ερίπου που 

κινούµαστε. Δηλαδή οι 4 χώρες µία φορά την εβδοµάδα συνεννοούνται. Αυτό είναι 

πολύ ενδιαφέρον γιατί ξέρεις περίπου τί κάνει και ο  άλλος άρα  ξέρεις κι εσύ το 

επόµενο βήµα σου. Δηλαδή ο ανταγωνισµός µπορεί κάποια στιγµή να µας 

καταστρέψει όλους, ο έντονος ανταγωνισµός. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Ως ένα βαθµό υπάρχει συνεργασία µεταξύ των 2 συνεταιρισµών. Τα παιδιά που είναι 

στα Συµβούλια και στον µεν και στον δε είναι νέα παιδιά, ειδικά ο  ΑΣΕΠΟΠ έχει 

πολλά νέα µέλη, δηλαδή ο µέσος όρος ηλικίας είναι 40 χρονών και αυτό είναι πάρα 

πολύ θετικό γιατί εάν το δεις σε πανελλαδικό επίπεδο αυτό δεν ισχύει. Πανελλαδικά 

οι οργανωµένοι αγρότες και συνεταιριστές είναι πολύ µεγάλης ηλικίας. Το γεγονός 

όµως ότι υπάρχει διαφορετικός τρόπος συγκοµιδής ανάµεσα στους δύο 
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συνεταιρισµούς δεν είναι και λόγος παρεµπόδισης συνένωσης, αυτό δεν έχει να κάνει 

µε την συλλογικότητα και τις αποφάσεις αλλά µε το εµπόρευµα. Επίσης, υπάρχει και 

συνεργασία και µε άλλες περιοχές µε προϊόντα που φέρνουν όπου τα επεξεργάζονται 

και τα συσκευάζουν εδώ και από αυτά τους µένει ένα κέρδος γιατί τα µεταπωλούν οι 

ίδιοι, πληρώνονται δηλαδή. Με την συνεργασία που έχουν αναπτύξει οι 

συνεταιρισµοί µε άλλες περιοχές τουλάχιστον για τον ΑΣΕΠΟΠ που ξέρω, για τον 

Δήµητρα δεν έχω ενηµέρωση τώρα τελευταία και δεν ξέρω τί κάνει, δουλεύουν 

περίπου 100 µέρες τον χρόνο στην συσκευασία και αυτή είναι µία δραστηριότητα 

που τους αφήνει ένα κέρδος σηµαντικό και δίνει και δουλειά σε κόσµο και ειδικά 

τώρα που τα πράγµατα είναι δύσκολα µε την οικονοµική κρίση. 

 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Συνεργαζόµαστε και µε άλλους σ υνεταιρισµούς από  άλλες περιοχές που  είναι: ο 

Τύρναβος, η Καστοριά και η Σκάλα Λακωνίας που είχαν ξεκινήσει εκεί µία κίνηση 

από µία οµάδα ανθρώπων για να φύγουν από  την µηλιά και να πάνε στο ροδάκινο, 

πράγµα που  µπορεί να φαίνεται περίεργο αλλά  υπάρχει µικροκλίµα στον Ταϋγετο 

που ευνοεί το ροδάκινο. Στη συνέχεια, µε κάποια βερίκοκα από  την Χαλκιδική που 

συνεργαστήκαµε φέτος αλλά δεν ξέρω αν θα συνεχίσουµε. Βέβαια αυτό είναι το 

εµπορικό κοµµάτι, εγώ ε µπλέκοµαι µόνο στην φυτοπροστασία. Τις προάλλες είχα 

πάει στην Καστοριά για να δω τα µήλα που  θα  εµπορευτούµε φέτος. Έχουµε µία 

συνεργασία µε µία οµάδα παραγωγών οι οποίοι καλλιεργούν περίπου 1.000.000 

µήλα. Εκεί εγώ σαν γεωπόνος κάνω φυτοπροστασία. Από πέρυσι που ξεκινήσαµε 

την συνεργασία µας. Ενώ, µε τον Τύρναβο που συνεργαζόµαστε δεν κάνω 

φυτοπροστασία, έχω σχέση µόνο µε το προϊόν για να ξεκαθαρίσω εάν είναι καλό ή 

όχι, εκεί κάνουµε απλά ε µπορική διαχείριση. Στον Τύρναβο τα παιδιά εκεί έχουν 

συνεταιρισµό και γεωπόνους κ .λ.π. ενώ στην Καστοριά δεν έχουν πλην της ΓΕΟΚ 

που ξανάνοιξε φέτος.  

Με τον άλλον συνεταιρισµό, Δήµητρα, συνεργαζόµαστε σε κάποια θέµατα αλλά όχι 

τίποτα ο ιδιαίτερο. Ο καθένας ακολουθεί την δική του τακτική, αν χρειαστεί να 

συµβουλευτούµε ή να πούµε κάτι για την περιοχή τότε συνεργαζόµαστε αλλά κι εγώ 

για παράδειγµα σε σχέση µε τον άλλον γεωπόνο θα ακολουθήσω το δικό µου 

πρόγραµµα.  

Γενικά η γεωπονία και ειδικά όταν κάνεις φυτοπροστασία δεν έχει όρια κι έτσι 

συνεργάζοµαι µε την γεωπονική του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και παίρνω 

συµβουλές από τους συναδέρφους εκεί, όπως κι αυτοί από εµένα.  Αυτή τη στιγµή µε 

την γεωπονική της Θεσσαλονίκης κάνουµε ένα πείραµα για να δούµε την 

διαφορετικότητα των δικών µας ηµιορεινών ροδακίνων όσον αφορά ζάχαρα, χρώµα 
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και πίεση σε σχέση µε του κά µπου. Ήδη το έχουµε τελειώσει, περιµένω τα 

αποτελέσµατα για να βγει. Ήδη είµαστε κλάσεις ανώτεροι, µου το έχουν πει, µε τον 

Βασιλακάκη ας πούµε που είναι επικεφαλής  και ήδη προφορικά µου το έχει πει ότι 

και από  την Νάουσα που  είµαστε σχετικά στο ίδιο υψόµετρο είµαστε κλάσεις 

ανώτεροι σε χρώµα και σε γεύση και αυτό είναι θετικό. Το ξέρω προφορικά, δεν έχει 

συνταχθεί έκθεση ακόµα. Το συγκεκριµένο πείραµα υποστηρίζεται από ένα 

χρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα από το εξωτερικό όπου οι συγκεκριµένοι άνθρωποι 

από το Πανεπιστήµιο επέλεξαν το Βελβεντό, ένα συνεταιρισµό της Νάουσας και 4 

συνεταιρισµούς από τον κάµπο της Βέροιας. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Λυπάµαι που θα το πω αλλά στην Ελλάδα επικρατεί ένας αδυσώπητος 

ελληνοελληνικός πόλεµος ο οποίος µόνο κακό φέρνει.  Εάν δηλαδή ήµασταν πιο 

συντονισµένοι και κυρίως πιο συνεργάσιµοι και συνεννοηµένοι θα µπορούσαµε να 

είχαµε επιτύχει εις όφελος πάντα του παραγωγού πολύ µεγαλύτερα πράγµατα. Αλλά 

και εδώ επικρατεί το ιδίον της φυλής  - αυτό που  λέµε να ψοφήσει η  κατσίκα του 

γείτονα. Επικρατεί ένας ελληνοελληνικός πόλεµος µεταξύ των σ υνεταιρισµών και 

των συσκευαστών και αυτό οφείλεται και σε ένα άλλο γεγονός: στο ότι δεν υπάρχουν 

συνεταιρισµένοι παραγωγοί, δηλαδή σε άλλες χώρες όπως είναι η Γαλλία, η Δανία, η 

Ολλανδία κ.α. σε ποσοστό 95% διακινούνται τα προϊόντα µέσα από συνεταιρισµένες 

οµάδες παραγωγών σύγχρονες και ανεπτυγµένες. Στην Ελλάδα ούτε το 13% δεν 

αποτελούν οι σ υνεταιρισµοί, τα περισσότερα προϊόντα είναι από  µεµονωµένους 

παραγωγούς οι οποίοι δικαιολογηµένα δεν έ χουν και καµία ε µπιστοσύνη στο 

συνεταιριστικό κίνηµα. Καθένας είναι «διαίρει και βασίλευε» και πλέον φοβάται και 

δεν έχει εµπιστοσύνη στον συνεταιρισµό. 

Αυτή τη στιγµή συνεργαζόµαστε µε κάποιους σ υνεταιρισµούς στην Νάουσα και 

συνεννοούµαστε ως προς τις ποσότητες, τί ακριβώς υπάρχει στην αγορά, σε σχέση 

µε τις τιµές αλλά και πάλι όταν έρθει η δύσκολη ώρα στην αγορά που µπορεί να µην 

απορροφώνται τα προϊόντα επικρατεί το «ο σώζων εαυτώ σωθήτω». Επικρατεί 

γενικά ένας αδυσώπητος ανταγωνισµός και µάλιστα κάτω από συνθήκες πανικού που 

είναι ό,τι χειρότερο. 

Με τον ΑΣΕΠΟΠ συνεργαζόµαστε σε κάποια θέµατα όπως είναι κοινές δράσεις, στη 

γιορτή ροδακίνου, στο κοινό αρδευτικό, σε κάποια συστήµατα τεχνητής οµίχλης που 

είχαµε βάλει κ.λ.π. Συνεργαζόµαστε δηλαδή σε ζητήµατα που αφορούν γενικότερα 

τους παραγωγούς του Βελβεντού. Σε θέµατα ε µπορίας όµως και πιο ουσιαστικά 

θέµατα δεν συνεργαζόµαστε. 
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Συνεργαζόµαστε και µε άλλες περιοχές και υπάρχει αυτή η προοπτική για να 

µπορέσουµε να επιµηκύνουµε κι εµείς την εµπορική περίοδο για την αξιοποίηση των 

εγκαταστάσεων του συνεταιρισµού τους 7-8 µήνες που  ενώ υπάρχει ο  εξοπλισµός 

δεν χρησιµοποιείται. Θα µπορούσαµε να εµπορευτούµε ακτινίδια που είναι ένα 

προϊόν που  έχει ακό µα 4-5 µήνες δράση αφού σταµατήσει το ροδάκινο. Αυτή τη 

στιγµή οι εγκαταστάσεις µας ήδη δεν επαρκούν στο να διαχειριστούµε το δικό µας 

προϊόν. Όταν ό µως τελειώσουµε µε το ροδάκινο πο υ τελειώνουµε µπορούµε να 

ασχοληθούµε και µε άλλα προϊόντα για να επεκτείνουµε την εµπορική µας παρουσία, 

να επεκτείνουµε και την αξιοποίηση των εγκαταστάσεων, να µειώσουµε και το 

λειτουργικό µας κόστος κρατώντας µία παρακράτηση για την διαχείριση αυτού του 

προϊόντος και τώρα είµαστε σε συνεργασία - είµαστε µε κάποιους παραγωγούς που 

είναι από την Άρτα, την Καβάλα, την Κατερίνη, την Καστοριά. 

	  
Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Προσπαθούµε µε τον ΑΣΕΠΟΠ σε πολλούς τοµείς να συνεργαστούµε αλλά δεν 

µπορείς πάντα να τα καταφέρεις γιατί όταν έχεις το ίδιο προϊόν βγαίνεις στην αγορά 

σαν ανταγωνιστής. Στην αγορά υπάρχει ανταγωνισµός που κανονικά δεν θα έπρεπε 

να υπάρχει αλλά όταν υπάρχουν προβλήµατα στη διάθεση του προϊόντος 

υποχρεωτικά θα  λειτουργήσεις ανταγωνιστικά. Υπάρχουν ό µως, περιθώρια και 

τοµείς συνεργασίας πέρα των µικρών διαστηµάτων που η αγορά σου επιβάλλει να 

λειτουργήσεις ανταγωνιστικά. Μπορούµε για παράδειγµα να συνεργαστούµε στη 

διαφήµιση, στην προ µήθεια υ λικών αλλά και σε άλλους τοµείς. Αυτή τη στιγµή 

συµµετέχουµε σε κάποιες κοινές κοινοπραξίες όπως είναι η GOUPON και 

προσπαθούµε όσο το δυνατόν περισσότερο αυτήν την συνεργασία να την 

επεκτείνουµε. 

Συνεργαζόµαστε και µε κάποιους άλλους σ υνεταιρισµούς στο ρο δάκινο και στο 

νεκταρίνι που όταν έχουµε κάποια προβλήµατα και δεν µπορούµε να καλύψουµε 

τους ε µπόρους συνεργαζόµαστε µαζί τους και παίρνουµε ε µείς από αυτούς ή µας 

δίνουν εκείνοι, ανάλογα. Αυτό, όµως γίνεται σε περίοδο αιχµής, όχι σε καθηµερινή 

βάση. 
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Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Σε κάποια θέµατα συνεργαζόµαστε µε τον άλλον συνεταιρισµό: σε διεκδικήσεις από 

κρατικούς µηχανισµούς κ .α. αλλά  στις πωλήσεις δεν καταφέραµε µέχρι στιγµής να 

έχουµε αλλά ούτε και στο θέµα της τιµής. Ενώ σε αυτό το θέµα συνεργαζόµαστε µε 

άλλους συνεταιρισµούς στην Ελλάδα ακόµη και µε το εξωτερικό, µε τους απέναντι 

µας δεν καταφέραµε να συνεργαστούµε. Επίσης, όλη την καλοκαιρινή σεζόν υπάρχει 

επικοινωνία µία φορά την εβδοµάδα µεταξύ Ελλάδας, Ισπανίας, Γαλλίας, Ιταλίας και 

της RF( ένωση περιφερειών της νοτίου ζώνης που έχουν οπωροκηπευτικά) και 

συζητούν για το τί αποθέµατα υπάρχουν σε κάθε χώρα και µία όσο το δυνατόν κοντά 

στην πραγµατικότητα εικόνα της τιµής. Αυτό το ανταλλάσσουν όλοι για την 

εβδοµάδα που πέρασε και δίνουν πιθανή πρόβλεψη για την επόµενη εβδοµάδα σε 

θέµα παραγωγής και τιµής. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, δηλαδή να έχεις µία εικόνα 

για το τί κάνει όλη η ευρωπαϊκή παραγωγή του ροδακίνου. Έτσι ξέρουµε κι εµείς 

πώς θα  κινηθούµε, δυστυχώς ανταγωνιστές είµαστε αλλά στις ίδιες αγορές 

πηγαίνουµε κι επειδή όλα  αυτά τα προϊόντα είναι στο χρηµατιστήριο, οι 

διακυµάνσεις των τιµών µπορεί να είναι τεράστιες µέσα σε 2-3 µέρες. 

Επίσης, το 2008 µαζευτήκαµε κάποιοι άνθρωποι τότε, 2-3 το ξεκινήσαµε, και 

προσπαθήσαµε να κάνουµε µία Κοινοπραξία ροδακινοσυνεταιρισµών. Στην ουσία 

οµάδων παραγωγών (µε ροδάκινα) µε κυρίαρχο σκοπό την διεκδίκηση πραγµάτων, 

δηλαδή όλα τα χρόνια η εικόνα που είχαν και οι πολιτικοί αλλά και κόσµος ο απλός 

για τους αγρότες είναι ότι είναι αγρότες του στυλ Λάρισας που κλείνουν τον δρόµο 

και ζητούν το κάτι επιπλεόν - µία επιδότηση. Το ροδάκινο που δεν επιδοτείται, θα 

πρέπει να το διαχειριστείς σωστά για να πουληθεί και να πληρωθεί ο  παραγωγός. 

Οπότε κάναµε αυτήν την Κοινοπραξία, πιο πολύ ως µοχλό πίεσης για κάποια 

πράγµατα. Είχαµε προβλήµατα µε τις εξαγωγές όλοι µας και σκεφτήκαµε το εξής: 

αντί να κατεβαίνει ο βελβεντός στην Αθήνα να προσπαθεί να πιέσει να αλλάξει κάτι, 

την άλλη µέρα να κατεβαίνει η Νάουσα, την άλλη µέρα η Επισκοπή κάναµε έναν 

φορέα συλλογικό για να έχει πιο δυνατή διαπραγµατευτική ισχύ. Στην πορεία 

υλοποιήσαµε και έ να πρόγραµµα προώθησης του ελληνικού ροδάκινου για τρίτες 

χώρες. Σε αυτό το σχήµα µπήκαν 10 σ υνεταιρισµοί: οι 2 της Νάουσας, οι 2 του 

Βελβεντού, οι 2 της Επισκοπής και οι 3 της ΑΓΜΕ της Βέροιας και η VENUS που 

έχουν το εργοστάσιο µε τις κοµπόστες (όλοι από 2 είναι). Απλά µε τον καινούριο 

νόµο είναι υποχρεωµένη η Κοινοπραξία να αλλάξει µορφή και να γίνει Α.Ε. γιατί 

καταργούνται οι κοινοπραξίες και δεν αναγνωρίζονται πλέον. Αυτό, όµως, θα µας 

δηµιουργήσει άλλα προβλήµατα και άλλα κόστη που δεν το θέλουµε και την δουλειά 
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που ήδη κάνουµε µπορούµε να την κάνουµε χωρίς να είναι κάτι επίσηµα στα χαρτιά. 

Η συνεργασία, όµως, υπάρχει και από εκεί και πέρα είναι θέµα ανθρώπων.  

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Υπάρχουν προϊόντα που παράγουµε εµείς εδώ στο Βελβεντό αλλά πέρα από αυτά τα 

προϊόντα που  είναι αποκλειστικά δικά µας, πάµε και και σε άλλα προϊόντα άλλων 

περιοχών της Ελλάδας µε επιλεκτικές συνεργασίες όπως έχουµε για παράδειγµα µε 

τον σ υνεταιρισµό Τυρνάβου, από  πέρυσι µε µία ο µάδα παραγωγών από  την 

Καστοριά, υπάρχει το κοµµάτι του ακτινίδιου και υπάρχουν και τα χειµερινά 

εσπεριδοειδή που αν καταφέρουµε και µπούµε και σε αυτά τα 2 κοµµάτια, δηλαδή 

ακτινίδιο και εσπεριδοειδή νοµίζω ότι θ α είναι πολύ καλά για εµάς σαν 

συνεταιρισµός αλλά και γενικότερα: οι παραγωγοί θα  έχουν πολλαπλάσια οφέλη, 

αφού θα µειωθούν τα λειτουργικά τους κόστη και ότι κέρδος υπάρχει θα είναι πάλι 

προς όφελος των ίδιων των συνεταίρων. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο ΑΣΕΠΟΠ και η Δήµητρα έχουν ένα είδος συνεργασίας αυτή τη στιγµή. 

Συνεργάζονται στο εµπορικό κοµµάτι αλλά και σε άλλους τοµείς όπως είναι σε 

θέµατα της τοπικής κοινωνίας του Βελβεντού, για παράδειγµα αν ο  ΤΟΕΒ ζητήσει 

κάτι θα  τον στηρίξουν και οι 2 συνεταιρισµοί. Στη συνέχεια, οι γεωπόνοι µας 

προσπαθούν να κάνουν ένα κοινό πρόγραµµα φυτοπροστασίας οπότε συνεργάζονται 

και φυσικά και οι παραγωγοί µεταξύ τους, δηλαδή υπάρχει αλληλοβοήθεια και αυτό 

υπάρχει από παλιά στο Βελβεντό. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Οι παραγωγοί συνεργαζόµαστε µεταξύ µας κατά καιρούς σε κλαδέµατα, αραιώµατα 

και γενικά όποτε υπάρχει ανάγκη. Για παράδειγµα, µε κάποια άτοµα που  είναι 

κολλητοί µου φίλοι όταν τελειώνω τα δικά µου πάω στα δικά τους και το αντίθετο.  

Με τον ΑΣΕΠΟΠ συνεργαζόµαστε πολλές φορές, ακόµη και σε πωλήσεις αν κάτι 

έχουµε εµείς, αν κάτι δεν έχουν αυτοί. Γενικά πιστεύω ότι µία συνεργασία είναι πολύ 

καλό να υπάρχει. Στο θέµα της τιµής συνεργαζόµαστε κατά καιρούς, όταν υπάρχει 

µία δυσκολία για να φύγει το εµπόρευµα – ανάλογα βέβαια και τον καιρό. Συνήθως 

συνεργαζόµαστε. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Οι παραγωγοί συνεργαζόµαστε πάρα πολύ µεταξύ µας και όταν ξεκινάει η 

συγκοµιδή ο ένας βοηθάει τον άλλον στα κτήµατα του. Επίσης, ανταλλάσσουµε 
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απόψεις, συζητάµε για την δουλειά µας και παίρνουµε ο  ένας από  τον άλλον σε 

θέµατα εµπειρίας. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Ο σ υνεταιρισµός συνεργάζεται µε τον Γυναικείο Συνεταιρισµό που  κάνει 

µεταποίηση αλλά την πώληση την έχει αναλάβει ο ΑΣΕΠΟΠ. Επίσης, έ χουµε 

συνεργασία και µε άλλους συνεταιρισµούς που µας φέρνουν τα προϊόντα τους και τα 

εµπορευόµαστε ε µείς, όπως για παράδειγµα η Καστοριά που  φέρνει στον 

συνεταιρισµό τα µήλα.  

Από εκεί κι έπειτα, οι 2 συνεταιρισµοί συνεργάζονται στην γιορτή ροδακίνου και οι 

παραγωγοί συνεργάζονται µεταξύ τους, βοηθάει ο ένας τον άλλον και δεν έχει 

σηµασία αν είναι από τον Δήµητρα ή τον ΑΣΕΠΟΠ.  

 

Γεωπόνος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Με τον ΑΣΕΠΟΠ δεν µπορούµε να συνεργαστούµε γιατί τα ίδια τα Διοικητικά 

Συµβούλια δεν θέλουν, διότι η κάθε επιχείρηση έχει την δική της πολιτική. Επίσης, 

υπάρχει και µια µεγάλη διαφορά όσον αφορά στον τρόπο συγκοµιδής των 2 

συνεταιρισµών. Βέβαια, την τελευταία 5ετία υπάρχει ένα είδος συνεργασίας σε 

κάποια επίπεδα, πιο πριν δεν υπήρχε καθόλου για την ακρίβεια θα έλεγα ότι υπήρχε 

ένα είδος «αντιπάθειας».  

Με άλλες περιοχές υπάρχει κάποια συνεργασία στο εµπορικό κοµµάτι, επίσης έχει 

δηµιουργηθεί και µία Κοινοπραξία όπου  είµαστε µέσα και ο  Δήµητρα και ο 

ΑΣΕΠΟΠ και Πρόεδρος της είναι ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠΟΠ. Δηµιουργήθηκε µε την 

προοπτική να ενωθούν κάποιοι σ υνεταιρισµοί επιτραπέζιων φρούτων – οι 2 του 

Βελβεντού και κάποιοι από  την Βέροια - ώστε να µπορούµε από κοινού να 

διεκδικούµε κάποια πράγµατα, αλλά αυτή τη στιγµή δεν προχωράει. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Κατά καιρούς υπάρχει µία συνεργασία µεταξύ των 2 σ υνεταιρισµών, κυρίως τα 

τελευταία χρόνια. Γενικά συνεργάζονται οι παραγωγοί µεταξύ τους σε θέµατα που 

έχουν να κάνουν µε την καλλιέργεια, στο κοµµάτι που δεν µπορούν σίγουρα να 

συνεργαστούν είναι αυτό της συγκοµιδής γιατί είναι εντελώς διαφορετικό. 
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5η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ : ΕΠΙΔΡΑΣΗ ΑΠΟ ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ 

ΚΡΙΣΗ 

 
Διευθυντής  Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Η κρίση όλους µας έχει επηρεάσει. Απλά ε µείς σαν σ υνεταιρισµός έχουµε την 

ευελιξία να µπορούµε να κινούµαστε και στο εξωτερικό. Οπότε εάν δούµε ότι η 

εσωτερική αγορά δεν πάει τόσο καλά δηλαδή δεν έχει τόση ζήτηση και η τιµή δεν 

είναι τόσο καλή µπορούµε να αυξάνουµε τις εξαγωγές και να δίνουµε περισσότερα 

πράγµατα στο εξωτερικό. Μπορεί να συµβαίνει και το αντίθετο δηλαδή  εάν δούµε 

ότι  και η  εξαγωγή κάποια χρονιά δεν πάει καλά για χίλιους λόγους µπορούµε να 

κινηθούµε διαφορετικά στην εσωτερική αγορά και στους προορισµούς που θα 

δώσουµε τα πράγµατα. Έχουµε αυτή τη δυνατότητα, δηλαδή έχουµε αναπτύξει ένα 

τέτοιο ε µπορικό δίκτυο που µας δίνει τη δυνατότητα ευελιξίας έτσι ώστε σε µία 

περίοδο κρίσης να έχουµε τις λιγότερο δυνατές απώλειες. 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Ο Βελβεντός έχει επηρεαστεί από την κρίση γιατί είναι πάρα πολλά τα χαράτσια. 

Δηλαδή ο κόσµος φτώχεινε ξαφνικά, από εκεί που είχε ένα πρόσωπο και µία 

δυνατότητα οικονοµική να κάνει δύο  πράγµατα όπως π .χ. να αλλάξει αυτοκίνητο ή 

να αλλάξει εξοπλισµό, να πάρει ένα καινούριο τρακτέρ ή σαν µία απλή ανθρώπινη 

φιλοδοξία να κάνω µία επένδυση στο σπίτι µου, τώρα µε λιγότερο εισόδηµα και µε 

τόσα χαράτσια δεν µπορεί ο βελβεντινός να αποταµιεύσει καθόλου λεφτά και όταν 

δεν αποταµιεύει ο  άλλος σταµατάει και η δραστηριότητα, είναι αυτό που  λέµε 

ύφεση. Κανένας δεν θέλει να ανοιχτεί συν του ότι υπάρχει ο  φόβος για το τί µας 

περιµένει αύριο - µεθαύριο. Οπότε και λίγα λεφτά να έχει ο  άλλος στην άκρη  όπως 

40.000 – 50.000 ευρώ σαν οικογενειακό εισόδηµα, δεν τα επενδύει γιατί φοβάται. Κι 

εγώ δεν έχω σκοπό να αλλάξω τίποτα, ότι έχω στην άκρη τα αφήνω για να τα 

επενδύσω στα παιδιά µου, µας έχουν κόψει πάρα πολλά και από  την δουλειά δεν 

µένει τίποτα πλέον αφού ότι βγάζουµε εδώ και µας περισσεύει πάει στους φόρους. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Από την µία πλευρά αναµένουµε να διπλασιαστεί η παραγωγή µας τα επόµενα 4 

χρόνια και από την άλλη πλευρά το γεγονός αυτό δηµιουργεί κάποια προβλήµατα. 

Το πρόβληµα είναι ότι δεν επαρκούν οι εγκαταστάσεις και ο µηχανολογικός 

εξοπλισµός και αναγκαστικά θα  πρέπει να πάµε σε επέκταση κάνοντας επενδύσεις. 
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Όµως, βρισκόµαστε σε µία οικονοµική συγκυρία όπου τα πράγµατα εξελίσσονται 

πολύ δυσοίωνα και δεν υπάρχουν προγράµµατα – χρήµατα από την Πολιτεία. Θα 

µπορούσε να συµµετέχει η Πολιτεία σε κάποια προγράµµατα, να µπορεί να καλύπτει 

το δικό της µερίδιο επιχορήγησης για να µπορέσει να έρθει και το µερίδιο της 

Commission, γιατί όταν υλοποιούµε ένα πρόγραµµα που είναι π.χ. 60% επιδότηση, 

από αυτό το ποσοστό το 80% είναι από  την Ε.Ε. και το 20% από  εθνικούς πόρους. 

Όµως τώρα δεν υπάρχει αυτό το 20% και δεν µπορούµε να πάρουµε επιχορήγηση. 

Έτσι πάνε όλα τα πράγµατα πίσω, ακόµη και να µπεις σε κάποιο πρόγραµµα επειδή η 

τραπεζική ρευστότητα είναι πολύ περιορισµένη είναι δύσκολη η υλοποίηση στους 

χρόνους που πρέπει του προγράµµατος κι επιπλέον οι εργολάβοι που αναλαµβάνουν 

την υλοποίηση των προγραµµάτων είναι πολύ φειδωλοί και ζητούν υπέρµετρες 

εγγυήσεις στο ότι θα πάρουν στο τέλος τα λεφτά τους. Γι’ αυτό και υπάρχει γενικά 

µία απραξία στην Ελλάδα από τα µεγάλα δηµόσια έργα µέχρι και τις τελευταίες 

δράσεις των επιχειρήσεων. Γιατί τώρα εµείς άµα θα µπούµε σε µια διαδικασία στο να 

επεκταθούµε και να αυξήσουµε για παράδειγµα τους ψυκτικούς θαλάµους και τον 

µηχανολογικό εξοπλισµό - όλα αυτά είναι χρήµα και αν καλέσουµε τον παραγωγό σε 

αυτή την δύσκολη οικονοµική συγκυρία µε ση µειωµένες τιµές πώλησης και τα 

µεγάλα έξοδα που έχει, όπως: λιπάσµατα, καύσιµα, φυτοφάρµακα, µηχανολογικός 

εξοπλισµός δικός του, τρακτέρ, εργαλεία που χρειάζεται, κλαδευτικά, ραντιστικά 

κ.α., η  οικογένεια του τα βγάζει πολύ  δύσκολα πέρα Δεν του µένει διαθέσιµο 

εισόδηµα για να µπορεί να συµβάλλει και µε άλλα 5-10 λεπτά ανά κιλό  στο να 

καλύψουµε εµείς ιδία συ µµετοχή για να πά µε σε επένδυση, έχει πρόβληµα 

επιβίωσης. Άρα λοιπόν έχουµε ένα οξύµωρο σχήµα γιατί η παραγωγή αυξάνεται και 

πρέπει να πάµε σε αύξηση των εγκαταστάσεων και νέες επενδύσεις µηχανολογικού 

εξοπλισµού κ.λ.π. για να ανταπεξέλθουµε σε αυτήν την αύξηση  και να µπορέσουµε 

να διατηρήσουµε και την ποιότητα και να αυξήσουµε και τις αγορές και να κάνουµε 

και την διακίνηση και από  την άλλη  πλευρά δεν µπορούµε να πά µε σε αυτές τις 

επενδύσεις γιατί το εισόδηµα του παραγωγού που είναι αυτή τη στιγµή διαθέσιµο εάν 

το παρακρατήσω για να κάνω και τις επενδύσεις τότε ο παραγωγός θα 

επαναστατήσει, άρα είµαστε λίγο σε µία δύσκολη συγκυρία. Ευελπιστώ να ανοίξουν 

κάποια προγράµµατα από  αυτά που  όλο  λένε ότι θα  ανοίξουν και όλο λένε ότι θα 

προχωρήσουν µε γενναίες επιδοτήσεις, τουλάχιστον στον αγροτικό χώρο και 

τουλάχιστον σε τ έτοιους πρωτογενείς αγροτικούς σ υνεταιρισµούς που  είναι υγιείς 

και οι οποίοι αποδεδειγµένα συµβάλλουν και στην τοπική και στην περιφερειακή 

αλλά και στη εθνική οικονοµία, για να µπορέσουµε να αναπτυχθούµε ακό µα 

περισσότερο. 
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Η κρίση, λοιπόν, ασφαλώς και µας έχει επηρεάσει γιατί λειτουργούµε κατά ένα 

µεγάλο ποσοστό, περίπου στο 40%, και µέσα στην Ελλάδα. Όταν περιορίζεται το 

διαθέσιµο εισόδηµα του καταναλωτή για την αγορά σίγουρα περιορίζεται και για την 

αγορά φρούτων. Άρα επηρεάζονται και οι τιµές που θα πέσουν κι εποµένως έχει µία 

επίπτωση και σε εµάς. Επιπλέον,  τα υλικά και τα είδη συσκευασίας – η πρώτη ύλη 

που χρησιµοποιεί ο  σ υνεταιρισµός - που κατά κύριο λόγο είναι εισαγόµενα: 

πλαστικά, χάρτινα είδη, κόντρα πλακέ ισπανικό για τα κιβώτια κ .α., φυτοφάρµακα, 

λιπάσµατα κ.λ.π. έχουν πάρει την ανηφόρα ως προς την τιµή γιατί στο εξωτερικό δεν 

ισχύει το ίδιο που ισχύει στην Ελλάδα. Από την άλλη πλευρά ό λες οι εταιρείες 

ζητούν - όταν πλέον συναλλάσσονται µε την Ελλάδα θέλουν ή µε προέµβασµα να 

τους στείλεις τα λεφτά και µετά να σου στείλουν τα υλικά ή τουλάχιστον µετρητοίς. 

Είµαστε πολύ στρυµωγµένοι, άρα µας έχει επηρεάσει στα µέγιστα.  

Θα έλεγα ότι ακόµα την κοινωνία του Βελβεντού δεν την έχει αγγίξει τόσο πολύ η 

οικονοµική κρίση. Ίσως επειδή είναι µία αγροτική κοινωνία όπου  ο  καθένας 

παράλληλα µε την ενασχόληση του επαγγελµατικά σαν αγρότης ή  µε οποιαδήποτε 

άλλο κλάδο υπηρεσιών έχει ακόµα και ένα κτηµατάκι ή ένα µπαχτσε ή δυο κοτούλες 

και παράγει κάτι. Έχει µία δουλειά και έχει και ένα συµπληρωµατικό εισόδηµα – 

καλλιεργεί και παραδίδει και στον συνεταιρισµό µία ποσότητα εξασφαλίζοντας ένα 

δεύτερο εισόδηµα. Βέβαια έχουν περιοριστεί αλλά βλέπω ότι γενικά την κοινωνία 

του Βελβεντού δεν την έχει αγγίξει ακόµη η κρίση στο βαθµό που έχει αγγίξει άλλες 

περιοχές γιατί λόγω των αγορών πάµε σε όλη την Ελλάδα και παρατηρώ ειδικά στις 

µεγάλες πόλεις ότι οι άνθρωποι είναι πραγµατικά δυστυχισµένοι, κάτι που δεν ισχύει 

εδώ. Εδώ υπάρχει αυτός ο περιορισµός, υπάρχει το άγχος και το τεχνητό υπέρµετρο 

πολλές φορές άγχος που  έχουν δη µιουργήσει τα Μ.Μ.Ε. . Περισσότερο εδώ ο 

κόσµος έχει στριµωχτεί και κυρίως εκείνοι που  δεν ήταν αγρότες και που 

ασχολούνταν σε άλλους κλάδους, όπως είναι η οικοδοµή που έχει επηρεαστεί πολύ 

στο Βελβεντό και ασχολούνταν αρκετές οικογένειες µε αυτό. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Ο Βελβεντός έχει επηρεαστεί από  την οικονοµική κρίση απλά όχι σε µεγάλο βαθµό 

λόγω της παραγωγικής διάρθρωσης που υπάρχει στη κοινωνία µέσω των 

συνεταιρισµών. Υπάρχει ακόµη χρήµα που έρχεται και κινείται. Στην ουσία δεν έχει 

αλλάξει κάτι στο εισόδηµα των παραγωγών αλλά έχει αλλάξει στα έξοδα που έχουν 

αυξηθεί και δεν µένουν πλέον χρήµατα. Έτσι δεν µπορεί να δηµιουργήσει πλούτο, 

παράγει πλούτο αλλά  δεν µπορεί να το διοχετεύσει σε κάποια επένδυση ή  και να 

ξοδέψει λίγο περισσότερα στα εµπορικά καταστήµατα.  
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Μπορεί να µην µένουν πλέον χρήµατα και οι άνθρωποι να είναι πιο συγκρατηµένοι 

αλλά η πολιτιστική δραστηριότητα δεν µειώνεται. Έχει µειωθεί ελάχιστα λόγω αυτής 

της οικονοµικής κρίσης αλλά οι οικογένειες το στηρίζουν στέλνοντας τα παιδιά τους 

σε διάφορα τµήµατα και από την άλλη πλευρά και ο Μορφωτικός Όµιλος προσπαθεί 

να προσαρµοστεί στις ανάγκες της εποχής βοηθώντας παιδιά τα οποία δεν µπορούν 

να ανταποκριθούν. 

  

Εργαζόµενος – δάσκαλος στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Πριν την κρίση µάλιστα µε βάση την οικονοµική χρηµατοδότηση που  µας δίνονταν 

και την διαχειριζόµασταν ως κέντρο είχαν τα σχολεία τη δυνατότητα να 

φιλοξενηθούν χωρίς να πληρώσουν τίποτα, δηλαδή καλύπταµε όλες τις δαπάνες 

µέσω του Τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης. Τα τελευταία 2 χρόνια δυστυχώς 

ούτε αυτή η ζήτηση υπάρχει γενικά στα κέντρα και σε εµάς φυσικά αλλά αυτό ισχύει 

παντού, λιγότερες ο µάδες επισκέπτονται τα κέντρα κυρίως για πολυή µερα 

προγράµµατα γιατί πια δεν µπορούµε να καλύψουµε όλα αυτά που καλύπταµε πριν, 

δηλαδή πια έχουµε περιοριστεί µόνο σε διανυκτέρευση και καθόλου γεύµατα και τα 

ηµερήσια ό µως τείνουν να µειωθούν και κατά την γνώµη µου την εντελώς 

προσωπική δεν είναι µόνο το οικονοµικό στοιχείο που  πια οι γονείς δυσκολεύονται 

και είναι ευνόητο να δώσουν χρήµατα για να έρθουν τα παιδιά µε το λεωφορείο εδώ 

αλλά πιστεύω ότι η  κρίση έχει επιδράσει τροµερά στην ψυχολογία µας. Και νοµίζω 

ότι δεν υπάρχει διάθεση, δεν υπάρχει αυτή η  διάθεση που  υπήρχε παλιότερα και 

στους εκπαιδευτικούς και στις 2 βαθµίδες να κάνουν κι άλλα πράγµατα. Γιατί 

υπήρχαν πολλοί δάσκαλοι - καθηγητές που  έκαναν πολλά  πράγµατα από  µεράκι - 

ζήλο, αυτό έχει µειωθεί γιατί η κρίση έχει επιδράσει και σε άλλους τοµείς, πιστεύω 

ότι δεν είναι µόνο το οικονοµικό κοµµάτι. 

Ακόµη και στην περίοδο της κρίσης, οι συνεταιρισµοί συνεχίζουν να βοηθούν µε τον 

τρόπο που βοηθούσαν γιατί είναι δύο  σ υνεταιρισµοί οι οποίοι είναι καθαρά 

εξαγωγικοί. Όταν, λοιπόν, το 60-70% της παραγωγής του ροδάκινου κατευθύνεται 

στο εξωτερικό όσο και η  κρίση να έχει επηρεάσει το εσωτερικό, το προσωπικό που 

απασχολούσε εξακολουθεί να το απασχολεί, δεν υπάρχει τουλάχιστον µείωση του 

εποχικού προσωπικού. Ενδεχοµένως να υπάρχει και αύξηση του προσωπικού λόγω 

της αύξησης των κιλών των ε µπορεύσιµων αγαθών του ροδάκινου κ.λ.π. . Οι 

συνεταιρισµοί του Βελβεντού στην περίοδο της κρίσης δεν νοµίζω ότι έχουν σοβαρό 

πρόβληµα γιατί έχουν στήσει µία πολύ  καλή  οργάνωση τα τελευταία χρόνια και 

κυρίως µε το εξωτερικό. Και αυτό στην κρίση είναι πάρα  πολύ  σηµαντικό. Δεν 

στηρίζεται πια στον έλληνα καταναλωτή ο οποίος έχει χτυπηθεί πάρα πολύ άσχηµα 
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αλλά ψάχνει στις έξω αγορές σε χώρες οι οποίες δεν έχουν δεχτεί τουλάχιστον ακόµα 

σε τέτοιο βαθµό την κρίση όπως εµείς.  

 

Πρόεδρος Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Έχουµε επηρεαστεί σαν συνεταιρισµός από  την οικονοµική κρίση. Καταρχήν έχουν 

αυξηθεί όλα τα αγαθά που παίρνουµε. Έπειτα έχει αυξηθεί το κόστος παραγωγής του 

ροδακίνου: αν σκεφτείς το πετρέλαιο που πρέπει να κάψει το µηχάνηµα για να κάνει 

τις αγροτικές εργασίες, τα είδη συσκευασίας που έχουν αυξηθεί, το ρεύµα έχει 

αυξηθεί επίσης. Γενικά έχει αυξηθεί το κόστος παραγωγής σε αντίθεση µε το κόστος 

πώλησης που  έχει µείνει το ίδιο και προς τα κάτω. Την διαφορά αυτής της ψαλίδας 

την καρπώνεται ο παραγωγός, αρνητικά. Και σε άλλα µέρη ήταν πιο έντονη η 

οικονοµική κρίση. 

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Λόγω της οικονοµικής κρίσης στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια, γινόµαστε πιο 

εξωστρεφείς και κυνηγάµε πολύ περισσότερο το κοµµάτι του εξωτερικού. Είµαστε 

φυσικά παρόντες στην Ελλάδα, δεν το αφήνουµε αυτό, αλλά κοιτάµε κι εµείς να 

εξασφαλιστούµε οικονοµικά. Στην Ελλάδα υπάρχει πρόβληµα και το γνωρίζουµε 

όλοι αυτό. 

Η οικονοµική κρίση φυσικά και µας έχει επηρεάσει. Καταρχήν το πρώτο θέµα είναι 

η κατανάλωση: τα προϊόντα µας είναι άκρως ποιοτικά οπότε έχουν και µία τιµή, 

δηλαδή βγαίνουν µε µία τιµή ακριβότερη στην αγορά σε σχέση µε άλλα οµοειδή, 

οπότε η  οικονοµική κρίση θέλοντας και µη επηρεάζει ένα κοµµάτι. Από την άλλη 

πλευρά, όσον αφορά στο θέµα των συνεργασιών µε χονδρεµπόρους κ .λ.π. η 

φερεγγυότητα τους δεν είναι σίγουρη, ακόµα και υγιείς επιχειρήσεις δυσκολεύονται 

να ανταποκριθούν λόγω του ότι έχουν στερέψει οι στρόφιγγες χρηµατοδοτήσεων από 

τράπεζες κ.λ.π. , υπάρχει µεγάλο πρόβληµα. Το ίδιο συµβαίνει και στα super market 

που το βλέπουµε  αυτό: κάποια έχουν πρόβλη µα και κάποια δεν έχουν και 

εκµεταλλεύονται την κατάσταση για να πάνε πίσω τον χρόνο πληρωµής ή να 

πιέσουν, είναι δύσκολα τα πράγµατα.  

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Γενικά το κράτος δεν συνεισφέρει καθόλου στον ΤΟΕΒ, τα µέλη πληρώνουν για να 

µπορέσει να ανταπεξέλθει ο οργανισµός οικονοµικά. Ακόµη και τα παιδιά που 

δουλεύουν εδώ από εκεί πληρώνονται, δεν πληρώνει το κράτος τους υπαλλήλους. 

Έχουν σύµβαση ΔΕΚΟ όµως και οι περικοπές που γίνονται και όλα αυτά τους 
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πιάνουν κανονικά αλλά  δεν παίρνουν δραχµή από  το κράτος. Μας έπαιξαν ό µως 

στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και τώρα µας πιάνουν κι εµάς τα πάντα. 

Ο ΤΟΕΒ του Βελβεντού σαν οργανισµός είναι απολύτως υγιής, δεν χρωστάει τίποτα 

γιατί οι περισσότεροι ΤΟΕΒ στην Ελλάδα είναι χρεωµένοι και δεν πληρώνουν. Αυτή 

τη στιγµή όµως ο κόσµος αντιµετωπίζει προβλήµατα, µπορεί στο Βελβεντό να µην 

µας έχει επηρεάσει τόσο πολύ η κρίση αλλά µας έχει αγγίξει, δηλαδή βλέπεις 

παραγωγούς που  δεν µπορούν να πληρώσουν το νερό. Μας έχει επηρεάσει και θα 

γίνει ακόµη χειρότερο αν συνεχίσει έτσι η κατάσταση. Τώρα για παράδειγµα στον 

ΤΟΕΒ Σερβίων δεν είχαν να πληρώσουν το ρεύµα, εµείς προσπαθούµε τουλάχιστον 

και µέχρι στιγµής δεν είχαµε τέτοια προβλή µατα. Τελοσπάντων θα  το παλέψουµε 

όσο µπορούµε αρκεί να είναι οι κοινωνίες ενωµένες και τα Δ.Σ. και να τους στηρίζει 

η κοινωνία. 

 

Καθηγήρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Σε γενικές γραµµές υπάρχει πολύ διάθεση από τους νέους να ασχολούνται µε 

εξωσχολικές δραστηριότητες ώστε να αναπτύξουν τις δεξιότητες τους αλλά 

δυστυχώς λόγω της οικονοµικής κρίσης όλοι αρχίσαµε να κάνουµε τα απαραίτητα, 

δηλαδή διαλέγεις τί θα κάνει το παιδί – 1-2 δραστηριότητες και όχι παραπάνω όπως 

γινόταν παλιότερα που µπορεί το παιδί να πήγαινε και σε 4-5 τµήµατα του 

Μορφωτικού Οµίλου. Αυτό το βλέπουµε έντονα στον Μορφωτικό Όµιλο, ότι δηλαδή 

πάρα πολλά παιδιά ξεγράφτηκαν από κάποια τµήµατα και κάνουν ένα πράγµα.  

Όµως τώρα µε τον Καλλικράτη αντιµετωπίζουν οι οργανισµοί και οι διάφοροι 

σύλλογοι αρκετά οικονοµικά προβλήµατα, δηλαδή το ΚΑΠΗ από τον δήµο είχε µία 

δυνατότητα χρηµατοδότησης 40.000 ευρώ τον χρόνο όταν το ΚΑΠΗ Σερβίων 

έπαιρνε µόνο 5.000 ευρώ και ξαφνικά είναι ζήτηµα αν θα πάρει και 1.000 ευρώ. Το 

ίδιο συµβαίνει και µε τον Μορφωτικό Όµιλο. Αν δεν έχεις το χρήµα δεν µπορείς να 

τα κινήσεις όλα αυτά.  

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Η οικονοµική κρίση έχει επηρεάσει τον σ υνεταιρισµό, τον έχει επηρεάσει 

τουλάχιστον στο εσωτερικό της χώρας. Αν στηρίζονται και δουλεύουν αυτή τη 

στιγµή οι παραγωγοί είναι γιατί υπάρχει η  εξαγωγή, στο εσωτερικό βλέπουµε ότι 

υπάρχει µία µειωµένη ζήτηση. Δεν είναι θέµα τιµών πλέον, το θέµα είναι ότι 

υπάρχουν πελάτες µε τους οποίους συνεργαζόµασταν 10-20 χρόνια και αυτή τη 

στιγµή ξέρουµε ότι αυτός ο πελάτης ενώ είχε την δυνατότητα να δώσει 50 παλέτες 

ροδάκινα την εβδοµάδα τώρα δίνει 10, διότι έχει πέσει η κατανάλωση. Τα πράγµατα 
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είναι απλά και γι’αυτό κι ε µείς επιβιώνουµε αυτή τη στιγµή και υπάρχει κάποια 

κίνηση λόγω των εξαγωγών που κάνουµε. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Η οικονοµική κρίση φυσικά και µας έχει επηρεάσει. Καταρχήν το πετρέλαιο που 

χρειαζόµαστε για να κινούµε τα µηχανήµατα έχει φτάσει 1.60 που το πετρέλαιο πριν 

2 χρόνια είχε 80 λεπτά – είµαστε 150% πάνω. Ακόµη και τον ίδιο τον συνεταιρισµό 

έχει επηρεάσει για τον ίδιο λόγο γιατί όλα τα µηχανήµατα δουλεύουν µε πετρέλαιο, 

τα φορτηγά για να κάνουν µεταφορές επίσης, οι µεταφορικές που φέρνουν τα 

φάρµακα το ίδιο και όλα αυτά τα καρπώνεται ο παραγωγός. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Η κοινωνία του Βελβεντού έχει επηρεαστεί από την οικονοµική κρίση και το κλειδί 

για εµάς είναι το ροδάκινο. Αν πάει καλά το ροδάκινο πάει καλά και η κοινωνία. Οι 

βελβεντινοί είναι εργατικοί, φιλότιµοι, δουλεύουν και δεν βάζουν πολλά µεροκάµατα 

αν δεν πάει καλά η  παραγωγή, γεγονός που  θα τους δυσκολέψει περισσότερο. Ένα 

απλό παράδειγµα είναι η οικοδοµή που το Βελβεντό έχει πολλούς οικοδόµους και αν 

δεν πάει καλά θα στραφούν στο ροδάκινο. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Παλιότερα από τα χρήµατα που έβγαζες έµεναν και κάποια για να βάλεις στην άκρη 

τώρα αυτό δεν γίνεται και δεν ξέρω γιατί γίνεται αυτό, είναι πάρα πολλά τα έξοδα. 

Φτιάξαµε το σπίτι, κουβαλήσαµε πέτρες από το ρέµα µε τα ζώα και τώρα µας βάζουν 

και χαράτσι να πληρώσουµε, δηλαδή  τα κλεψιµαίικα από  τους άλλους να τα 

πληρώσει ο φτωχός λαός, ο γνήσιος λαός. Εµείς εδώ σαν συνεταιρισµός, τα προϊόντα 

έρχονται όλα µέσα στον συνεταιρισµό, δεν βγαίνει τίποτα έξω κι έτσι τιµολογούνται 

τα πάντα και πληρώνουµε εξ’ολοκλήρου το κράτος, αν µας έδιναν το Φ.Π.Α. και δεν 

µας το κρατούσαν δεν θα θέλαµε τίποτα άλλο. Ευτυχώς βέβαια γίνεται επιστροφή 

φόρου, 11% που είναι και αυτό µία ενίσχυση αλλά τώρα είπαν ότι θα το κατεβάσουν. 

Όχι ότι δεν µένει ένα καλό εισόδηµα, µένει από την άποψη ότι αν ένας υπάλληλος 

πάρει 15.000 ευρώ τόσα θα  πάρω κι εγώ αλλά  ωράριο δεν υπάρχει, ούτε αργίες, 

γιορτές και καθηµερινές, αυτή η δουλειά δεν αµείβεται µε τίποτα.  

Τώρα όχι µόνο στην πόλη αλλά και στην επαρχία φτάσαµε να έχουµε και τα 2 χέρια 

στις τσέπες και να µην βάζουµε τίποτα µέσα. Ο λόγος που συµβαίνει αυτό είναι ότι 

όταν πουλάς 1 ευρώ το ροδάκινο, δυστυχώς δεν είναι από το χωράφι στο ράφι γιατί 

υπάρχει ο  µεσάζων ο  οποίος δεν πρόκειται να φύγει ποτέ. Εάν λοιπόν ο  έµπορας 

πάρει 1 ευρώ το κιλό τα ροδάκινα, 50 λεπτά µένουν για τους παραγωγούς. Αν 
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µαζέψεις 100 τόνους ροδάκινα θα πάρεις 50.000 ευρώ και από αυτά θα πρέπει να 

πληρώσεις εργατικά γύρω στα 4 άτοµα που  είναι γύρω στις 3.000 ευρώ, 10.000 – 

12.000 που είναι τα φυτοφάρµακα, ο  ΤΟΕΒ που ποτίζουµε είναι γύρω στις 3.000 

ευρώ συν κάποια άλλα που αν µαζευτούν όλα µαζί βγαίνουν τα έξοδα γύρω στις 

30.000 ευρώ κα ι τότε θα µείνουν στον παραγωγό γύρω στις 15.000 ευρώ, µε την 

προϋπόθεση όµως ότι θα  είναι καλός παραγωγός και θα  βγάζει καλό  τονάζ. Αυτά 

ίσχυαν και παλιότερα αλλά πιο παλιά το χρήµα είχε και µία αξία, το θέµα είναι ότι η 

τιµή του ροδακίνου εδώ και µία 20ετία είναι ίδια, µπορεί για τον καταναλωτή να 

είναι πιο ακριβό αλλά ο παραγωγός τα ίδια χρήµατα παίρνει και από την άλλη έχουν 

ανεβεί τα έξοδα. Στην ουσία η  διαφορά είναι αυτή: έχουν µείνει ίδια τα έσοδα και 

έχουν αυξηθεί κατά πολύ τα έξοδα. 

 

Αντιπρόεδρος τ ου Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Η κρίση µας έχει επηρεάσει και εµάς και κυρίως στην τιµή. Όταν ο κόσµος είναι 

µαγκωµένος και υπάρχει θέµα στο να καταναλώσει, τότε υπάρχει πρόβληµα. Το 

φρούτο δεν είναι βασικό προϊόν κ αι στην ουσία περιορίζεται η  ζήτηση, δηλαδή ο 

άλλος θα πάει να πάρει ψωµί και το φαγητό του για να βγάλει την µέρα όµως αν δεν 

έχει την οικονοµική δυνατότητα δεν θα πάει να πάρει φρούτο. Εµείς κρατιόµαστε 

ακόµα γιατί κάνουµε εξαγωγές και κυρίως µας κρατάει η Ρωσία που εκεί έχουµε και 

καλούς εµπόρους και αξιόπιστους και αυτό µας βοηθάει πολύ . Αλλά στην Ελλάδα 

κόβονται συνεχώς κονδύλια, σε άλλες εποχές θα  µπορούσαµε να έχουµε κάνει 

περισσότερα αλλά  ευτυχώς έχουµε πολύ  καλό και δραστήριο Πρόεδρο και γενικά 

πολύ καλό Δ.Σ. κι έτσι γίνονται κάποια πράγµατα.  

 

Διευθύντρια Λυκείου και Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Τώρα είναι για να πάνε τα παιδιά της Γ’ Λυκείου εκδροµή όπου πραγµατικά σε αυτό 

συµµετέχει όλη η  κοινωνία σε χορούς ή  στο τί κάνουν τα παιδιά, όλοι οι άνθρωποι 

για παράδειγµα παίρνουν ηµερολόγιο, στο πώς συγκεντρώνονται τα χρήµατα και 

αυτό διευκολύνει και τα φτωχά παιδιά δηλαδή και τα έχοντα και τα µη έχοντα. Όµως 

– και αυτό το λέω σαν στάση ζωής – επιλέγουν προορισµούς οι οποίοι είναι πολύ 

ακριβοί κατά την άποψή µου, δηλαδή δεν µπορεί το 2012 να επιλέγω να πάω στην 

Βαρκελώνη, αυτό σηµαίνει ότι δεν έχω κανέναν προβληµατισµό του τί κάνω και τί 

προσφέρω σε ένα παιδί που είναι 17 χρονών. Αυτό που κάνω είναι ότι του προσφέρω 

την Βαρκελώνη, δηλαδή δίνω 2.000 ευρώ στην Ισπανία ενώ τα έχει ανάγκη η χώρα 

µου. Τελικά νοιάζοµαι για την χώρα µου ή νοιάζοµαι µόνο για την κλειστή µου 
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κοινωνία; Και για να το προεκτείνουµε λίγο περισσότερο, που  αυτό δεν είναι 

κατηγόρια για τους ανθρώπους, αλλά  είναι το πώς η  κάθε κοινωνία και αυτή η 

κοινωνία κατά την γνώµη µου βιώνει την οικονοµική κρίση και πώς αναπτύσσει 

µηχανισµούς άµυνας, δηλαδή βλέπουµε σκηνές κάθε µέρα στην τηλεόραση να 

ψάχνουν οι άνθρωποι στα σκουπίδια για να φάνε. Αυτό δεν το θεωρώ ούτε 

κατηγόρια ούτε ότι οι άνθρωποι του Βελβεντού πρέπει να ψάχνουν στα σκουπίδια 

γιατί σε τελική ανάλυση αυτό που σώζει τις µικρές κοινωνίες είναι η αγάπη του ενός 

για τον άλλον ή τον νοιάξιµο τους ενός προς τον άλλον και αυτό ευτυχώς το 

διατηρούν οι άνθρωποι εδώ.  

Προς το παρόν οι βελβεντινοί δεν έχουν βιώσει την οικονοµική κρίση. Βέβαια δειλά 

δειλά αυτό γίνεται και σε άλλες περιφέρειες αλλά κι εδώ αρχίζει να έρχεται γιατί 

υπάρχουν άτοµα που  δουλεύουν στην ΔΕΗ και άρα  τα έσοδα τους µειώνονται. 

Υπάρχουν δηµόσιοι υ πάλληλοι στο Βελβεντό που  βλέπουν τα έσοδα τους να 

µειώνονται και υπάρχουν και οι αγρότες φυσικά οι οποίοι προς το παρόν, επειδή 

κάνουν και εξαγωγή δεν έχουν βιώσει ά µεσα αυτή τη κατάσταση, µόνο στους 

φόρους, και γιατί οι άνθρωποι είναι νοικοκύρηδες δηλαδή έχουν µία οργάνωση στα 

πάντα στη ζωή τους κι έχουν κανονίσει να έχουν κάτι και στην άκρη . Αυτό που 

ακούγεται από  κάποιους ότι η  Τρόικα, το ΔΝΤ και η  κυβέρνηση ξέρουν πολύ καλά 

ότι ο καθένας µας έχει αποταµιεύσει κάτι για τις δύσκολες ώρες και θα µας το φάνε 

και αυτό, εδώ οι άνθρωποι το έχουν κάνει, είναι νοικοκύρηδες και κάνουν τον 

λογαριασµό τους.  

Η σηµερινή οικονοµική κρίση µε οδηγεί στον τόπο µου αλλά µε διαφορετικό τρόπο 

δυστυχώς, γιατί έτσι είναι δο µηµένα τα πράγµατα στην Ελλάδα. Δεν µπορεί να 

γυρίσει κάποιος στο χωριό του και να προσδοκά ότι θα ανοίξει µία νέα 

δραστηριότητα, µπορεί να γυρίσει όπως ονειρευόταν η δικιά µου γενιά και όχι η δική 

σου, δηλαδή θα πάµε στο χωριό που θα κάνουµε έναν νέο συνεταιρισµό, οµαδικές 

καλλιέργειες κ .λ.π. . Αυτό είναι βεβαίως µία προοπτική και ευτυχώς που  υπάρχει 

αυτή η οικονοµική κατάσταση που µπορεί να µας δώσει και αυτήν την προοπτική. 

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Την οικονοµική κρίση εδώ στο Βελβεντό δεν την βιώνουµε τόσο έντονα όσο ακούω 

ότι γίνεται έξω, δεν νοµίζω δηλαδή ότι είναι σε τόσο µεγάλο βαθµό. Κι εδώ οι 

άνθρωποι δουλεύουν µε την γη που  αυτό είναι ένα πλεονέκτηµα στην ση µερινή 

οικονοµική κατάσταση και όταν  το ροδάκινο είχε χρήµα και υπήρχαν και 

επιδοτήσεις οι βελβεντινοί δούλεψαν και δούλεψαν και καλά χρόνια, οπότε νοµίζω 

ότι έχουν και αποθέµατα. Όµως, αυτή τη χρονιά θα φανεί πώς θα πάει. Βέβαια είναι 

και µαζεµένοι όλοι, θέλοντας και µη µαζεύεσαι αλλά  θεωρώ ότι αν ήταν εδώ ο 
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Δήµος δεν θα ήταν έτσι τα πράγµατα. Βλέπω, για παράδειγµα ότι ακόµα και τα 

σχολεία µας θα δυσκολευτούν πολύ. 

 

 

6Η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ: ΤΟ ΘΕΜΑ ΤΗΣ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ 
 

Διευθυντής Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Κάνουµε αγώνες για την αυτοδιοίκηση, οι αγώνες συνεχίζονται και θα δούµε. Ο πιο 

βασικός λόγος που  δεν θέλουµε να ενωθούµε µε τα Σέρβια είναι ότι ο δ ήµος 

Βελβεντού ήταν από τους λίγους στην Ελλάδα που δεν ήταν χρεωµένος και 

συγχωνεύτηκε µε κάποιον που ήταν χρεωµένος µε πολλά εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό 

και µόνο φτάνει. Έχουνε δη µιουργηθεί κινήσεις πολιτών που  δρούνε για την 

αυτονοµία και πιστεύω ότι κάποια στιγµή θα τα καταφέρουµε. Ελπίζω σύντοµα. Όλα 

αυτά τα χρόνια εδώ είχαµε µία σειρά και τώρα όλη αυτή η  ιστορία µε τον 

Καλλικράτη µας έχει µπερδέψει, µας ανακάτεψε. Είχαµε µία σωστή σειρά και 

πηγαίνανε τα πράγµατα καλά. Τώρα υπάρχει µία σχέση έντασης και µε την Δηµοτική 

Αρχή και µε τα Σέρβια. Ελπίζω πάντως να λυθεί αυτή η ένταση γιατί δεν έχουµε 

τίποτα να χωρίσουµε..ή µήπως τελικά έχουµε;; Όταν όµως µπερδεύεται η πολιτική 

µπερδεύονται και τα πράγµατα. Εδώ το θέµα πήρε λίγο µεγαλύτερες διαστάσεις γιατί 

στο αρχικό σχέδιο ο Βελβεντός προβλεπόταν αυτόνοµος και ξαφνικά γύρισε τούµπα 

σε χρόνο µηδέν. πώς τελικά µπερδεύτηκαν τα πράγµατα..και δεν έγινε..;  

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Στις τελευταίες εκλογές δεν συµµετείχαµε καθόλου λόγω του Καλλικράτη γιατί µας 

έκαναν ανεξάρτητο δήµο στην αρχή. Όταν ανακοίνωσε το Υπουργικό Συµβούλιο και 

ο Ραγκούσης από  την τηλεόραση ότι 5ος δήµος στο Νοµό είναι το Βελβεντό, όµως 

µέσα σ ε ένα µήνα που ψηφιζόταν ο νόµος οριστικά του Καλλικράτη µας 

συγχώνευσαν µε τον διπλανό δήµο Σερβίων. Αυτό δεν το αποδέχτηκε εδώ η  τοπική 

κοινωνία, κάναµε ένα δηµοψήφισµα αργότερα 4 Ιουλίου 2010 και στο δηµοψήφισµα 

καλούσαµε τον κόσµο να αποφασίσει εάν δέχεται την συνένωση - αν θα κατεβούµε 

στις δηµοτικές εκλογές συµµετέχοντας ως κοινωνία ή  όχι και το 98.5% αποφάσισε 

ότι δεν δέχεται καµία συνένωση και ότι δεν θα  έχουµε υποψηφίους στις δηµοτικές 

και περιφερειακές εκλογές από  το Βελβεντό και όντως αυτό έγινε και τελοσπάντων 

δεν κατεβήκαµε στις εκλογές οπότε από τότε και µετά δεν έχουµε καµία σχέση µε 

τον δήµο, που µας έβαλαν αυτόν τον µεγάλο και αχανή δήµο Σερβίων - Βελβεντού. 
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Συστήσαµε όµως µία εταιρεία Μη Κυβερνητική Οργάνωση και Αστική Μη 

Κερδοσκοπική Εταιρεία µε 2.300 µέλη που  είναι όλοι οι ενήλικες πολίτες του 

Βελβεντού από τα 18 και πάνω µέχρι µια ηλικία. Σύµφωνα µε την τελευταία 

απογραφή νοµίζω ότι είµαστε 4.111 άτοµα, ο µόνιµος πληθυσµός, από αυτούς όµως 

αυτοί που  είναι ενεργοί στους εκλογικούς καταλόγους, που  ψηφίζουν τελοσπάντων 

και συµµετέχουν αν εξαιρέσουµε µεγάλες ηλικίες που  δεν µπορούν τώρα να 

κινηθούν και να ασχοληθούν από  τα 18 και πάνω είναι όλοι εκτός από  ένα µικρό 

ποσοστό γύρω στο 1 µε 1,5% που  δεν συµφώνησε από  την αρχή για όλη  αυτή τη 

κίνηση που κάναµε όσον αφορά τον Καλλικράτη, την αποχή δηλαδή, και µετά αυτοί 

έβαλαν και υποψηφιότητα στις εκλογές και πήραν µόνο 22 σταυρούς εδώ στο 

Βελβεντό, ήταν ουσιαστικά µία κίνηση του ΚΚΕ την οποία όµως δεν ακολούθησαν 

οι πολίτες που είναι στο ΚΚΕ εδώ στο Βελβεντό, ελάχιστοι. Δηλαδή µιλάµε τώρα ότι 

το ΚΚΕ έχει τώρα εδώ 280 ψήφους συνήθως και σε αυτές τις εκλογές είχε πάρει µαζί 

µε τους οικισµούς συνολικά 59, δηλαδή ο συνδυασµός αυτός που κατέβηκε. Ήταν 

µερικοί που για προσωπικούς λόγους ή ακόµη και για λόγους διαφορετικούς που δεν 

τους ξέρουµε δεν ήθελαν να ακολουθήσουν αυτήν την µορφή πάλης και αντίστασης 

που κάναµε εµείς όσον αφορά στον Καλλικράτη και ο στόχος για την αποχή, για να 

µην είµαστε δηλαδή στον δ ήµο, ήταν κυρίως για να πείσουµε την κυβέρνηση κ αι 

εκείνη που ήταν κι αυτή που είναι τώρα και τις ενδιάµεσες µε τον Παπαδήµο, να 

τους πείσουµε λοιπόν ότι ε µείς δεν συµφωνούµε µε αυτήν την µορφή που µας 

έβαλαν στο αυτοδιοικητικό και θα συνεχίσουµε την αντίσταση µέχρι να γίνουµε 

αυτόνοµος δήµος. Τώρα φαίνεται µία ελπίδα µε αυτήν την κυβέρνηση που είναι 

τώρα, συζητιέται λίγο να ανοίξει ο Καλλικράτης κυρίως στα νησιά και σε ορισµένες 

ορεινές περιοχές. Έχω µία ελπίδα ότι θα δουν και το θέµα του Βελβεντού, βέβαια δεν 

σταµατήσαµε να έχουµε επαφές µε όλους του πολιτικούς χώρους και κατεβαίνουµε 

Αθήνα συνέχεια και στη Βουλή και στα κόµµατα και παντού για να ψιθυρίζουµε το 

θέµα µας. Τέλος, προσωπικά ήµουν 8 χρόνια στο δ ήµο Βελβεντού και τώρα 

προεδρεύω σε αυτήν εδώ την εταιρεία που έχει ένα 13µελές συµβούλιο, έχει αρκετές 

επιτροπές που ασχολούνται µε διάφορα θέµατα αυτοδιοίκησης, καθηµερινότητα, 

εξυπηρέτηση, καθαριότητες, προβολή, εκδηλώσεις και γιορτές. Σε γενικές γραµµές, 

ότι έκανε ο  δ ήµος για να µην λείψουν αυτά από  το Βελβεντό, γιατί αυτοί που 

διαχειρίζονται τον δήµο δεν είχαν κα µιά φροντίδα και σκοτούρα για το Βελβεντό 

ούτε τους ενδιέφερε. Εποµένως και να µην λείψουν αυτά τα πράγµατα από το 

Βελβεντό αλλά και κυρίως να συνεχίσουµε και τον αγώνα. Αυτή τη στιγµή αυτό που 

έχουµε συστήσει δεν είναι ακριβώς αυτοδιαχείριση, είναι ως ένα βαθµό γιατί δεν 

είναι εύκολο και το πείραµα της αυτοδιαχείρισης. Η αυτοδιαχείριση γίνεται µε την 

συµµετοχή των µέσων παραγωγής άρα δεν ισχύει αυτό, δηλαδή δεν είµαστε σε µία 
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µορφή όπως παλιά ήταν οι βάσκες στο Mondragon πάνω εκεί στη βόρε ια Ισπανία 

που είχαν µία πραγµατική αυτοδιαχείριση. Τα µέσα παραγωγής δηλαδή  δεν είναι 

στρατευµένα σε αυτόν τον στόχο, όµως σαν δραστηριότητα και σαν κοινωνία 

προσπαθούµε να οργανωθούµε έτσι ώστε να µην έχουµε ανάγκη τον δ ήµο και 

κυρίως να µην υφιστάµεθα και την έκπτωση όσον αφορά την εξυπηρέτηση και την 

λειτουργία της καθηµερινότητας. Τώρα οι λόγοι που δεν θέλουµε να ενωθούµε µε τα 

Σέρβια είναι πάρα πολλοί. Κατ’αρχήν δεν είναι µόνο τα Σέρβια, είναι και ο  δήµος 

Καµβουνίων, ο δήµος Σερβίων ο παλιός και η κοινότητα Λειβαδερού. Οι λόγοι ήταν 

πάρα πολλοί αλλά  δύο - τρεις βασικοί είναι: το ένα είναι ότι είναι το γεωγραφικό 

ανάγλυφο τέτοιο που δεν µπορεί να διοικηθεί ένας τόσο µεγάλος και αχανής δήµος. 

Ξεκινάει από το Σαραντάπορο και µέχρι εδώ είναι περίπου 40 χλµ. Και συνεχίζουµε 

και καµιά 30αριά προς τα κάτω φτάνουµε στα ριζώµατα Ηµαθίας και από την άλλη 

πλευρά είµαστε στα όρια νοµού Κατερίνης, ψηλά κορυφογραµµή δηλαδή και από’δω 

φτάνουµε στα όρια στο Πολύµνιο. Θεωρούσαµε λοιπόν ότι ο Καλλικράτης στην 

ύπαιθρο είναι άδικος και σαλαµοποιεί πολλά πράγµατα και αυτό σε µια προσπάθεια 

να συµµαζευτεί υποτίθεται η αυτοδιοίκηση αλλά δεν ήταν έτσι. Αυτός ήταν ένας 

όρος µνηµονιακός και ήθελαν να κάνουν κάποιες οικονοµίες, ο Ραγκούσης και η 

παρέα του και όλοι αυτοί οι νεοφωστήρες που  έχει βάλει το ΠΑΣΟΚ παρότι παλιό 

αστικό κό µµα, λοιπόν νόµιζαν ότι θα κάνουν οικονοµίες, δεν ήταν ό µως έτσι. 

Λοιπόν, αυτό αποδείχθηκε σ’έναν χρόνο γιατί στην αρχή πιθανόν να µην µας 

πίστευαν κιόλας τώρα ό µως έχει αποδειχθεί, δεν µπορεί να διοικηθεί όσο καλές 

προθέσεις κι αν έχει η  δηµοτική αρχή, δεν µπορεί να διοικηθεί αυτό το πράγµα - 

είναι τεράστιο. Ο ένας λόγος λοιπόν ήταν αυτός γιατί τον προβλέπαµε και φάνηκε 

και επιβεβαιωνόµαστε, ο  άλλος ήταν ότι είχαµε µία τελείως διαφορετική οργάνωση 

και σαν δήµος και σαν χώρος, εµείς για παράδειγµα δεν χρωστούσαµε χρήµατα 

καθόλου. Επίσης υπήρχαν διάφορες δο µές, ένας τρόπος λειτουργίας διαφορετικός, 

υπήρχε άλλο υπόβαθρο οικονοµικό όσον αφορά στην απασχόληση και τον τρόπο που 

αντιµετωπίζονταν αυτοί, δηλαδή είµαστε µια καθαρά αγροτική κοινωνία ενώ ο 

διπλανός δήµος είναι καθαρά µία µεταπρακτική κοινωνία που  ασχολούνται µόνο µε 

το ε µπόριο και τίποτε άλλο. Όπως έρχεσαι τώρα από εκεί, µπορείς να δεις την 

διαφορά εύκολα, από εκεί που αρχίζει το πολύ πράσινο, που είναι δέντρα, οπωρώνες, 

ροδάκινα, µήλα κ .λ.π. είναι το Βελβεντό από  εκεί και µετά  είναι ένα πράγµα 

ατελείωτο µε θερισµένα σιτάρια. Δεν ασχολήθηκαν δηλαδή συστηµατικά µε την 

γεωργία αλλά µε ελαφριές καλλιέργειες, µόνο σιτάρι. Παρότι έχουν ένα από τα 

καλύτερα αρδευτικά δίκτυα και θα µπορούσαν να είναι παραγωγικά και αν βλέπεις 

κάποιους θύλακες σε αυτόν τον χώρο προς τα πέρα, θύλακες πράσινου είναι γιατί 

ακριβώς πήγαν εκεί άνθρωποι από το Βελβεντό για να αγοράσουν µεγάλες εκτάσεις 
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και να έχουν όλα τα ροδάκινα, ουσιαστικά είχαν διαφορετικό οικονοµικό υπόβαθρο. 

Απο’κει και µετά βλέποντας λίγο την εξέλιξη και την οικονοµική κρίση, όπως την 

είχε αναγγείλει ο Παπανδρέου κιόλας τότε αλλά και φαινόταν και από λίγο νωρίτερα 

καταλαβαίναµε ότι τα αυτοδιοικητικά σχήµατα που  θα λειτουργούσαν στο εξής δεν 

θα  ήταν βιώσιµα έτσι κι αλλιώς ενώ εµείς µπορούσαµε να είµαστε βιώσιµοι σαν 

Βελβεντό και όπως είπα δεν χρωστούσαµε και πουθενά. Ο δ ήµος λοιπόν που  µας 

πήγαν χρωστούσε, µόνο ο κεντρικός δήµος 7.000.000 ευρώ σε διάφορους 

προµηθευτές που  είναι πολλά λεφτά για έναν επαρχιακό δήµο τα 7.000.000 ευρώ. 

Μπορεί να ακούγεται γελοίο µπροστά στα δις του Μεϊµαράκη και του 

Τσοχατζόπουλου αλλά όµως για την επαρχία µε µικρές προµήθειες κ.λ.π. µιλάµε ότι 

είναι ατελείωτοι κατάλογοι προµηθευτών που δεν έχουν πληρωθεί. Λοιπόν, εµείς 

από την πλευρά µας τους δώσαµε ένα σωρό, αναγκαστικά δηλαδή 31/12/2010 όταν 

έγινε η συνένωση των δ ήµων, η απογραφή της περιουσίας του Βελβεντού ήταν 

µεγαλύτερη και δεν είχαµε υποχρεώσεις και αυτά που χρωστούσαµε ήταν ελάχιστα 

και αυτά δεν τα χρωστούσαµε εµείς σαν πρωτογενές χρέος αλλά  σαν έργα που  µας 

είχε δώσει το κράτος να τα εκτελέσουµε. Εκτελέστηκαν από εργολάβους κι έπρεπε 

να έρθουν τα λεφτά από τα προγράµµατα, δηλαδή από τον Θησέα ή από το Ετερπς 

που ήταν το πράσινο ταµείο, παλιά λεγόταν Ετερπς. Είχαµε δηλαδή ορισµένα έργα κι 

έπρεπε αυτά να πληρωθούν, αυτά δεν µπορούσαν να πληρωθούν ή δεν πληρώθηκαν 

µέχρι 31/12 που ουσιαστικά αυτό ήταν το κοµµάτι, γύρω στις 800.000 απλήρωτων 

έργων των οποίων όµως οι χρηµατοδοτήσεις έτρεξαν µετά, δηλαδή τώρα που µιλάµε 

έχουν αποπληρωθεί γιατί ήρθαν αυτά τα χρήµατα από την κεντρική διοίκηση, όπως 

όφειλαν τα υπουργεία. 

Στη συνέχεια, οι σ υνεταιρισµοί έψαχναν αγρόκτηµα για να κάνουν πειραµατικές 

καλλιέργειες και εµείς σαν δήµος δεν είχαµε τότε χώρο να τους δώσουµε κάπου και 

όταν συνενώθηκαν οι δή µοι το Υπουργείο Γεωργίας αποφάσισε να δώσει στον 

ΑΣΕΠΟΠ ένα αγρόκτηµα που είναι στις παρυφές των Σερβίων, 100 στρέµµατα όπου 

ο τότε Υπουργός ενέκρινε αυτήν την απόφαση. Όµως όταν µπήκε το θέµα αυτό, όταν 

πήραν δηλαδή  το αγρόκτηµα µε απόφαση του υπουργού ο  δ ήµος Σερβίων δεν το 

δέχτηκε κι έκαναν και προσφυγή στο Συµβούλιο Επικρατείας για να ακυρωθεί η 

απόφαση. Καταλαβαίνεις τ ώρα ένας από τους λόγους που έλεγα πριν για το πώς 

µπορούµε να συµβιώσουµε µε αυτούς σε µία κοινή πορεία, όταν δηλαδή ένα εντελώς 

αναπτυξιακό εργαλείο που  σου δίνει µία δυνατότητα για όλη την περιοχή να 

δοκιµάσεις µία καινούρια καλλιέργεια και να είναι µία αφορµή για να  βγάλεις 

εισόδηµα, πολεµιέται από  τον ίδιο τον αυτοδιοικητικό µηχανισµό που  διοικεί την 

περιοχή, πάει στο συµβούλιο επικρατείας για να ακυρώσει αυτήν την παραχώρηση 

αυτού του αγροκτήµατος και προτιµούν να το έχουν έτσι χέρσο όπως το έχουν πάρα 
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πολλά χρόνια παρά  να το δώσουν στο σ υνεταιρισµό του Βελβεντού που  είναι 

πρωτοπόρος πανελλαδικά για να κάνει πειραµατικές καλλιέργειες. Ε ίναι ένα 

πρόβληµα.  

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου  της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Ο Μορφωτικός Όµιλος πάντα έχει την διάθεση να επεκτείνεται σε νέα πράγµατα κι 

αυτό έχει διαπιστωθεί στη ροή του χρόνου, απλά τώρα είναι η οικονοµική δυσκολία 

που αντιµετωπίζουµε και σε ό,τι κάνουµε προσπαθούµε τουλάχιστον να βγαίνουν τα 

έξοδα. Είναι πολύ σηµαντικό να µην βγάλει ο Μορφωτικός Όµιλος από τα ταµεία 

του, το κάνει µεν αλλά µε µεγαλύτερη φειδώ τα τελευταία χρόνια λόγω της 

οικονοµικής κατάστασης η οποία είναι ζήτηµα πλέον δηµοτικό. Μέχρι πριν 2 χρόνια 

ο Μορφωτικός Όµιλος επιχορηγούταν αδρά από τον δ ήµο µας. Τώρα δεν παίρνει 

τίποτα και ένα χρόνο τώρα συντηρείται µε µεγάλη δυσκολία. Είχε κάποια 

αποθεµατικά µέχρι το 2010 και µε εθελοντική προσφορά από τα µέλη του, από τους 

φίλους του, από διάφορες δραστηριότητες που κάνει όπως χοροεσπερίδες κ.α. µπορεί 

και συντηρείται. Μέχρι πριν από 2 χρόνια επιχορηγούνταν µε 20.000 ευρώ το χρόνο 

συν τις όποιες άλλες δραστηριότητες έκανε και σχετίζονταν µε τον δήµο ή σε 

συνεργασία µε τον δήµο ή απευθείας. 

Η αυτοδιοίκηση στο Βελβεντό είναι θέµα κουλτούρας από παλιά. Δεν νοούταν 

δηλαδή το Βελβεντό ακόµη και υπό Τουρκοκρατίας να µην έχει αυτοδιοίκηση, όπως 

την εννοούµε την αυτοδιοίκηση και όπως το λέει η λέξη. Αυτοδιοικούµαι και 

αυτοδιοίκηση δεν ση µαίνει µε τίποτα Καλλικράτης. Από την στιγµή λοιπόν που 

άρχισε να δηµιουργείται αυτό το θέµα: ότι υπάρχει περίπτωση να γίνει µεγάλη 

αναδιάρθρωση στους δ ήµους όλης της χώρας κινήθηκε ο δ ήµος από  τότε για να 

µπορέσει να κρατήσει την αυτονοµία του όπως υπήρχε στον Καποδίστρια. Είχε όλες 

τις δυνατότητες για να το κάνει αυτό από πολλές απόψεις: από την παραγωγική 

δραστηριότητα, από την φύση του περιβάλλοντος του και από την διαχείριση που 

έκανε σαν δ ήµος γιατί ήταν και καλά οργανωµένος. Στην πρώτη ανακοίνωση που 

έκανε ο τότε Υπουργός Ραγκούσης στο Υπουργικό Συµβούλιο ο  δήµος Βελβεντού 

υπήρχε µέσα στον χάρτη ως αυτόνοµος και µέσα σε 10 µέρες µε διάφορα παιχνίδια 

που παίχτηκαν πολιτικά ή  µικροκοµµατικά ή  µικροτοπικά εξαφανίστηκε και 

εντάχθηκε στον δήµο της περιοχής: στον δήµο Σερβίων - Βελβεντού. Αυτό, λοιπόν, 

δεν µπορούσαµε να το δεχτούµε µε τίποτα και για το θέµα του εµπαιγµού που έγινε 

αλλά και για το ουσιαστικό κο µµάτι που  είναι ότι δεν θέλαµε να χάσουµε την 

αυτοδιοίκηση µας και δεν θέλαµε να µπούµε σε έναν δήµο ο οποίος θα µας πήγαινε 

πίσω από πολλές απόψεις: είχαµε µία καλά οργανωµένη καθηµερινότητα και είχαµε 
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µπει σε µία αναπτυξιακή πορεία µε ό,τι υποδοµές είχαµε από τον δ ήµο είτε αυτό 

ήταν υλικοτεχνική υποδοµή είτε αυτό ήταν άριστα οικονοµικά ή ήταν µελέτες που θα 

µπορούσαν να ενταχθούν στα ευρωπαϊκά προγράµµατα. Ο λόγος πάντως δεν είναι 

επειδή έχουµε κάποια αντίθεση µε το δ ιπλανό χωριό. Μπορεί να υπάρχει µία 

διαφορετική νοοτροπία αλλά αυτή η νοοτροπία βγαίνει στη διαχείριση. Δεν θα 

µπορούσαµε να βάλουµε κοινωνικά κριτήρια σε µία τέτοια ιστορία απλά η 

διαφορετική νοοτροπία καθρεφτίζεται στη διαχείριση που  γινόταν από τον δ ήµο. 

Εµείς αυτό θέλαµε να διαφυλάξουµε και πιστεύουµε ότι είχαµε όλα τα εχέγγυα για 

να το κάνουµε. Από την στιγµή, λοιπόν, που έγινε αυτή η ιστορία και µας έβγαλαν 

από τον χάρτη δεν το δεχτήκαµε και αποφασίσαµε να αντιδράσουµε µε τον δικό µας 

τρόπο που είναι και πάλι η  συλλογικότητα. Κάναµε δη µοψήφισµα ότι δεν 

συµµετέχουµε στις εκλογές και από τότε κάναµε την Μ.Κ.Ο.  για να 

αντιµετωπίσουµε την ανυπαρξία προσώπων από  το Βελβεντό και να 

αντιµετωπίσουµε κάποια καθηµερινότητα η οποία ξέραµε ότι είτε συµµετείχαµε είτε 

δεν συµµετείχαµε για το Βελβεντό θα έπεφτε κατακόρυφα, έτσι όπως την είχαµε 

συνηθίσει όλα τα προηγούµενα χρόνια. Φυσικά και ένας άλλος λόγος είναι για να 

συνεχίσουµε τον αγώνα της διεκδίκησης, ο οποίος βέβαια συντονίζεται µέσα από την 

συντονιστική επιτροπή αγώνα, η  οποία είναι κάτι διαφορετικό. Η Συντονιστική 

Επιτροπή Αγώνα δηµιουργήθηκε τον Φλεβάρη του 2010 µέσα από µία Λαϊκή 

Συνέλευση µε σκοπό την διεκδίκηση της διατήρησης του δήµου. Συµµετέχει όλο το 

Δ.Σ, πριν συµµετείχε όλο το Δηµοτικό Συµβούλιο τώρα συµµετέχει όλο το Δ.Σ της 

εταιρείας και συµµετέχουν εκπρόσωποι όλων των φορέων του Βελβεντού 

παραγωγικών και κοινωνικών φορέων αλλά  και απλοί πολίτες που  θέλουν να 

συµµετέχουν. Γύρω στα 50 άτοµα είναι αυτό το όργανο το οποίο συνεδριάζει 

τακτικά για να παίρνει αποφάσεις, για να ενηµερώνονται τα υπόλοιπα µέλη για τις 

κινήσεις που  εξουσιοδοτούν κάποιους ανθρώπους της επιτροπής να κάνουν είτε 

αυτές είναι επαφές µε πολιτικούς είτε κάποια άλλη δράση και πάντα µε στόχο να 

καταφέρουµε να επανασυστήσουµε τον δ ήµο. Σε αυτήν την κατεύθυνση, κατά 

καιρούς έχουµε συναντήσει τους πάντες: υπουργούς, υφυπουργούς, πολιτικούς κ .α. 

γιατί εξ ’αρχής είχαµε αποφασίσει να ζητήσουµε πολιτική λύση και να µην γίνει µε 

κάποιον άλλον τρόπο. Κατά καιρούς έχουν ακουστεί διάφορα για το άν οιγµα του 

χωροταξικού και τον επαναπροσδιορισµό του Καλλικράτη και µέσα σε όλες αυτές 

τις σκέψεις ε µείς προσπαθούµε να πείσουµε για την επανασύσταση του, έχουµε 

ελπίδες και είµαστε αισιόδοξοι. Η ίδια η εταιρεία κατά µία έννοια έχει 

αντικαταστήσει τον δήµο, βέβαια αυτό δεν γίνεται γιατί δεν έχουµε νοµική κάλυψη 

και ούτε υλικοτεχνική υποδοµή που έχει ένας δήµος αλλά µε ότι µπορούµε και µε ότι 

µέσα διαθέτουµε προσπαθούµε τουλάχιστον σε εκδηλώσεις, σε εθελοντισµό, σε 
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καθαριότητες και σε δυναµικές επεµβάσεις προς τον δήµο για πράγµατα τα οποία δεν 

γίνονται. Ο λόγος που δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα είναι επειδή δεν υπάρχει 

οικονοµική δυνατότητα από τον δήµο και αυτό που εννοώ είναι ότι όταν ένας δήµος 

ήταν υπερχρεωµένος δεν µπορεί να καλύψει τις ανάγκες ενός Βελβεντού που δεν 

χρωστούσε τίποτα πουθενά και οι ανάγκες του και οι επιθυµίες του και αυτά που 

ζητούσε είτε αυτό λέγεται Βελβεντό είτε αυτό λέγεται Καταφύγι είτε λέγεται Αγία 

Κυριακή είτε Παλαιογράτσανο είτε Πιέρια ήταν άλλες από  αυτές που  ζητούσε η 

υπόλοιπη περιοχή. Υπάρχουν χωριά που  δεν είχαν νερό να πιούνε, που  δεν είχαν 

δρόµους ενώ εδώ έχουµε αγροτική οδοποιία µε άσφαλτο 60 χλµ. Από την στιγµή που 

ένας δήµος θα ζητούσε πρώτα να καλύψει τα προηγούµενα χρέη του θα ζητούσε να 

καλύψει τις δικές του διαχειριστικές ανάγκες, και είναι πολύ πιο βασικές άλλων 

χωριών. Έτσι δεν υπάρχει περίπτωση να γίνει κάτι στο Βελβεντό όταν είναι ήδη 

αρκετά ανεπτυγµένο. Παρ’όλα’υτά,  και οι Σύλλογοι αλλά και η  Κοινωνία τ ων 

Πολιτών διεκδικούµε από τον δήµο αυτά που µας ανήκουν. 

Πάντως οι κοινωνίες µεταξύ τους δεν έχουν κάποιο θέµα (Σέρβια και Βελβεντό), 

δίπλα είµαστε, συναναστρεφόµαστε, οικογένειες έχουµε ανταλλάξει, έχουν 

παντρευτεί εκεί, έχουν παντρευτεί εδώ και δεν έχουµε κανένα ιδιαίτερο θέµα. Με τον 

Καλλικράτη δηµιουργήθηκε µία ένταση αλλά όλα αυτά πορεύονται κυρίως από τους 

ανθρώπους που  διαχειρίζονται την Δηµοτική Αρχή οι οποίοι για τα δικά τους 

συµφέροντα θέλουν να στρέφουν το παιχνίδι εκεί: ότι και καλά µπορεί να έχουµε 

κόντρα οι κοινωνίες. Εµείς ποτέ δεν το είδαµε έτσι, εµάς άλλος είναι ο σκοπός µας, 

άλλη η  αφετηρία µας και αλλού θέλουµε να καταλήξουµε και όχι να κάνουµε τον 

δήµο για να πικάρουµε τους Σερβιώτες. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός συνεταιρισµού Ο.Π. – Α.Σ. 

Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ»  

-‐ Ο Καλλικράτης είναι η ταφόπλακα της Ελλάδας. Θα πρέπει να ξεσηκωθούν όλες οι 

κοινωνίες και να τινάξουν αυτό το σύστηµα ώστε να εξαφανιστεί και ούτε καν να 

αναφέρεται στις επόµενες γενιές αυτή η  λέξη “Καλλικράτης”, αλλιώς η  Ελλάδα θα 

πεθάνει. Δεν θα  µείνει κανένας σε κανένα χωριό. Χωριά τα οποία δεν έχουν 

αυτοδιοίκηση, τον παπά και τον δάσκαλο, δεν µένει µέσα στο χωριό ούτε ένα άτοµο. 

Πρέπει κάτι να αλλάξει, επιβάλλεται να αλλάξει. Οι κοινωνίες σφυρηλατήθηκαν σε 

βάθος αιώνων ή  καλύτερα χιλιετιών κι εδώ το Βελβεντό έχει µία ιστορία χιλιάδων 

χρόνων, δεν έχει το δικαίωµα της αυτοδιοίκησης; Και ποιος θα είναι αυτός που θα 

του το πάρει; Ποιος είναι αυτός που θα πάρει αυτό το δικαίωµα από αυτήν την 

κοινωνία; Για παράδειγµα, κάποιος από  την Αθήνα; Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. 

Έχει το δικαίωµα η κοινωνία αυτή και η κάθε κοινωνία να αυτοδιοικείται και έχει 



 
 

	   397	  

υποχρέωση το κράτος να στηρίζει αυτή τη κοινωνία που  φυλάει θερµοπύλες. Είχα 

πει παλιά σ’έναν Υπουργό, που  ήταν Υπουργός Μακεδονίας – Θράκης, πριν γίνει 

ακόµα ο Καλλικράτης, : “έχουµε τα Σκόπια δίπλα που ζητάνε να µας πάρουν εδάφη, 

έχουµε την Αλβανία το ίδιο, την Τουρκία το ίδιο, άρα γιατί να µην µας µαζέψουν 

όλους στην Πελοπόννησο να την περιφράξουµε µε 5 οχυρωµατικά το ένα µετά το 

άλλο και να ζουν και τα τρισέγγονα µας τζάµπα; Δηλαδή αν π ουλήσουµε την 

Ήπειρο, την Μακεδονία, την Θράκη θα ζουν για χίλια χρόνια οι απόγονοι µας.” Μου 

είπε ότι αυτό δεν γίνεται κι εγώ του απάντησα: “Γιατί; Αφού τώρα τους την δίνουµε 

τζάµπα!”. Έχουνε πάει όλοι αυτοί σε κανένα χωριό της Ηπείρου ή της Μακεδονίας 

να δούνε αν υπάρχει ζωή; Γι’αυτά τα εδάφη όµως πολέµησε ο έλληνας και οι 

σύγχρονοι πολιτικοί τους τα παραχωρούν τζάµπα. Δυστυχώς έτσι είναι τα πράγµατα 

και αυτή η  κατάσταση θέλει έναν ηγέτη αλλά δυστυχώς δεν υπάρχουν ηγέτες στην 

Ελλάδα, όλοι είναι φερέφωνα ξένων συµφερόντων. 

Με τον καινούριο δήµο τώρα, όλοι οι σύλλογοι εδώ στο Βελβεντό έχουν οικονοµικό 

πρόβληµα. Προηγουµένως, ο  δήµος Βελβεντού ήταν από  τους λίγους υγιείς δήµους 

που δεν χρωστούσε τίποτα και βοηθούσε πολύ  τους συλλόγους. Για παράδειγµα, 

είχαµε κάτι κληροδοτήµατα από  παλιούς ευεργέτες όπως για παράδειγµα ο 

Παπαναστασίου που είχε αφήσει ένα µεγάλο κληροδότηµα στην Πλατεία Κάνιγγος 

και τα έσοδα από αυτό τα διαχειρίζονταν τα σχολεία. Τώρα µε τον καινούριο δήµο τα 

λεφτά αυτά πάνε σε αυτόν τον δήµο µε αποτέλεσµα τα δικά µας τα παιδιά εδώ να 

λιµοκτονούν. Ενώ ο ευεργέτης τα άφησε για το Βελβεντό. 

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Με τον Καλλικράτη σαν εποπτεύουσα αρχή του ΤΟΕΒ Βελβεντού έγινε ο δ ήµος 

Βελβεντού – Σερβίων ενώ πρώτα ήταν οι τεχνικές υπηρεσίες Κοζάνης οι οποίες ήταν 

στην Νοµαρχία και αυτές καταργήθηκαν. Υπάρχει ΤΟΕΒ Σερβίων, Ηµέρων και 

Βελβεντού και η διοίκηση είναι ξεχωριστή δηλαδή δεν έχουν συγχωνευθεί απλώς τα 

οικονοµικά κ.λ.π. σαν εποπτεύουσα αρχή µας ελέγχει ο δήµος. Το θέµα είναι ότι για 

τα απλά πράγµατα, τα καθηµερινά θα πρέπει να πηγαίνουµε στα Σέρβια κι έτσι 

χάνουµε πολύ χρόνο. 

Από εδώ έχουν περάσει όλοι οι πρωθυπουργοί και λένε ότι είµαστε πρότυπο. Σαν 

πρότυπο, όµως, µας τιµώρησαν και µας πήραν τον δήµο γιατί στην Ελλάδα καθώς 

φαίνεται δεν θέλουν να υπάρχουν πρότυπα, θέλουν σκοτάδι µαύρο κι εµείς λέµε εδώ 

στο χωριό: “ο λύκος στην αντάρα φαίνεται”. Γι’αυτούς που προσπαθούν αυτές είναι 

οι επιβραβεύσεις. Δυστυχώς. 

Τώρα µε τον Καλλικράτη δεν έχουµε υπηρεσίες, ήταν οι φορείς στα Σέρβια και τώρα 

ο Βελβεντός πρέπει να πάει στην Κοζάνη, δηλαδή πήραν την εφορία, τώρα παίρνουν 
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το ΙΚΑ, αυτό δεν είναι αποκέντρωση είναι το αντίθετο. Αποκέντρωση είναι να 

δώσεις εξουσίες στις τοπικές κοινότητες και όταν ήµασταν Κοινότητα Βελβεντού 

είχαµε µέχρι και και δικαστήριο, αστυνοµία, τράπεζες ενώ τώρα φεύγουν ακόµη και 

οι τράπεζες. Το αγροτικό ιατρείο που έχουµε το κρατούσε ο δ ήµος µας, η 

καθαριότητα που είχαµε εδώ και πάλι  δήµος. Αυτήν την στιγµή είναι τόσο µεγάλος 

ο δήµος που δεν έχει που να πρωτοπάει και είναι και χρεωµένος και δεν παίρνει και 

χρήµατα από το κράτος. Δεν µπορεί να ανταπεξέλθει αυτός ο  δ ήµος. Αυτά είναι 

σηµαντικά θέµατα της καθηµερινότητας και η  καθηµερινότητα για τον πολίτη είναι 

πολύ σηµαντική, είναι δύσκολα τα πράγµατα.   

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Πιστεύω ότι αν γυρίσουµε 2 χρόνια πίσω, δηλαδή έτσι όπως ήµασταν πριν τον 

Καλλικράτη, δεν θα έλεγα ότι λείπει κάτι από το Βελβεντό. Αλλά αυτό που µας 

κάνουν είναι τιµωρία γιατί τιµωρία είναι να µας τσουβαλιάσουν σ’έναν αχανέστατο 

δήµο ο  οποίος είναι και χρεωµένος. Προηγουµένως ήµασταν σε ένα άριστο επίπεδο 

ανάπτυξης αφού είχε βραβευθεί ως ένας από τους 3 καλύτερα βιώσιµους δ ήµους 

στην Ελλάδα. 

Τώρα κάθε µέρα που µετράµε πάµε και πίσω και αρχίζουν να λείπουν πράγµατα από 

το Βελβεντό. Δεν υπάρχει η δυνατότητα για να τον φροντίσεις αυτόν τον τόπο, γιατί 

ο δή µος είναι πάρα πολύ  µεγάλος, αναγκαστικά θα  πάει πίσω. τις αυλές, τους 

δρόµους κ .α. όλα αυτά τα κάνουµε οι κάτοικοι του Βελβεντού µε εθελοντισµό και 

δίνουµε λεφτά για να συντηρήσουµε το Βελβεντό, 10 ευρώ συµµετοχή τον χρόνο 

στην Μ.Κ.Ο. .  

Ακόµη και οι νέοι πλέον δραστηριοποιούνται πάρα πολύ, ασχολούνται µε τα κοινά 

και κάνουν προσπάθειες γ ια να επανέλθει ο δ ήµος. Επίσης έχει δηµιουργηθεί και 

κίνηση γυναικών που  ασχολείται και πάλι µε το θέµα του Καλλικράτη όπου 

παίρνουν πρωτοβουλίες και φέρνουν διάφορους ανθρώπους των γραµµάτων για να 

κάνουν ο µιλίες. Ο καθένας προσπαθεί µε τον δικό του τρόπο. Για παράδειγµα η 

νεολαία έφερε τον Γλέζο και µίλησε για το θέµα της αυτοδιοίκησης. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Αυτό που έγινε µε τον Καλλικράτη οι βελβεντινοί δεν το χώνεψαν ποτέ και γι’αυτό 

και κάνουµε όλον αυτόν τον αγώνα. Έχουν πάρει όλες τις υπηρεσίες από  εδώ: 

αστυνοµία, ΟΤΕ, µπορεί να πάρουν το ταχυδροµείο. Δεν είναι καλό να φεύγουν οι 

υπηρεσίες από  εδώ αλλά ούτε και στα Σέρβια τις κρατάνε και θέλουν να µας πάνε 

όλους στα Σέρβια, να γίνει ένας δ ήµος και αυτό είναι µεγάλο µείον κι έτσι ο 

Καλλικράτης δεν θα προχωρήσει γιατί η κατάσταση είναι ένα µπάχαλο.  
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Σαν κοινωνία δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε τα Σέρβια απλά θέλουµε τον δήµο 

µας πίσω, όπως ήτανε γιατί στην αρχή µας είχαν για ανεξάρτητους και µετά µας 

πούλησαν και µας έβαλαν στον µεγάλο ενιαίο δ ήµο κι εµείς το πολεµάµε όσο 

µπορούµε γιατί ήµασταν και ένας δήµος που  δεν χρωστούσε τίποτα και µας έβαλαν 

µε ένα χρεωµένο δήµο και αυτό δεν έτυχε µόνο σε εµάς αλλά ήταν άλλοι 304 δήµοι 

στην Ελλάδα που ήταν υγιείς και τους έβαλαν µε χρεωµένους δήµους. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Γενικά τα βλέπω λίγο δύσκολα τα πράγµατα γιατί έγινε και αυτό µε τον Καλλικράτη 

τώρα που αντί για αποκέντρωση κάνουν το εντελώς αντίθετο, που ήταν το 

µεγαλύτερο λάθος. Εδώ και 2 χρόνια στην περιοχή δεν γίνεται τίποτα, έχουν διαλυθεί 

τα πάντα. Έγινα τόσα πράγµατα εδώ µε εθελοντική εργασία και τώρα δεν γίνεται 

τίποτα. Μας πήραν τα πάντα από υπηρεσίες και θέλουν να µιλάνε για αποκέντρωση. 

Ήµασταν µία κωµόπολη και γίναµε κι εµείς το τελευταίο χωριό. Όχι µόνο εµείς αλλά 

και πολλά  άλλα  µέρη στην Ελλάδα, εγώ προσωπικά είµαι πολύ  στεναχωρηµένος µε 

αυτό. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Σαν συνεταιρισµός κάναµε κάποιες κινήσεις για να πάρουµε ένα κτήµα στα Σέρβια 

ώστε να το κάνουµε πειραµατικό οπωρώνα κι ενώ µας το παραχώρησαν, τώρα τα 

Σέρβια έχουν πάει στο Συµβούλιο Επικρατείας κι έκαναν προσφυγή και µάλλον δεν 

θα γίνει. Ο λόγος που το έκαναν αυτό είναι γιατί ήθελαν τα δικαιώµατα εκείνοι, να το 

δουλεύει ο  συνεταιρισµός αλλά ο  σ υνεταιρισµός να µην φαίνεται πουθενά. Στην 

ουσία είναι τοπικό το θέµα. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Πριν τον Καλλικράτη ήταν όλα πολύ καλά, άριστα. Τώρα έχουµε φτάσει εν έτη 2012 

να έχουµε προβλήµατα µε την καθαριότητα που δεν είχαµε ποτέ. Δηλαδή τώρα τα 

προβλήµατα είναι πολλαπλά και θέλουµε να είµαστε αυτόνοµος δήµος. Τώρα έχουµε 

ακόµη και οικονοµικό πρόβληµα: για παράδειγµα είναι να έρθουν 800.000 ευρώ κι 

έρχονται 150.000 ευρώ, τα Σέρβια είναι χρεωµένα, έχουν πάρει και τα µηχανήµατα 

µας και δεν µπορούµε έστω να δουλέψουµε εθελοντικά. Έχουµε εθελοντισµό και δεν 

έχουµε µηχανήµατα. Εδώ µαζεύονται 50 άτοµα εθελοντές και κάνουν διάφορες 

δουλειές και αυτό είναι πολύ  δύσκολο για να µαζευτούν τόσα άτοµα και µας έχουν 

πάρει όλα  τα µηχανήµατα και δεν µπορούµε να δουλέψουµε έστω και εθελοντικά, 

ενώ το θέλουµε. 
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Διευθύντρια Λυκείου και µέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Τα τελευταία χρόνια η κοινωνία του Βελβεντού έχει αρχίσει να κλείνεται επικίνδυνα. 

Εγώ δεν συµφωνώ µε τον Καλλικράτη όχι λόγω Βελβεντού ή λόγω του χωριού µου 

στα Χανιά αλλά επειδή η  άποψη µου είναι ότι οι τοπικές κοινωνίες πρέπει να 

ρυθµίζουν τα θέµατα τους, το διαχωριστικό από  την Αθήνα που  χωρίζω τον χάρτη 

της Ελλάδας και τον κάνω καλλικρατικούς δήµους δεν µου λέει τίποτα. Αυτό δηλαδή 

δεν είναι αυτοδιοίκηση, είναι µία διοικητική µεταρρύθµιση η ο ποία έχει µόνο 

διοικητικό χαρακτήρα και τίποτα άλλο. Από εκεί κι έπειτα οι άνθρωποι επέλεξαν 

αυτόν τον τρόπο για να αγωνιστούν και να διεκδικήσουν µία άλλη ρύθµιση του 

νόµου αλλά αυτό δεν συνδέθηκε µε το γεγονός η άλλη ρύθµιση να είναι στο πλαίσιο 

της αυτοδιοίκησης αλλά συνδέθηκε µε ένα σοβινιστικό πνεύµα του τόπου που  λέει 

ότι “ εµείς είµαστε εµείς και αφού είµαστε καλοί και έχουµε ρυθµίσει τα του οίκου 

µας – και έτσι είναι πράγµατι- θέλουµε να παραµείνουµε κι έτσι”. Πράγµατι είχαν 

πολύ καλή οργάνωση δηλαδή οι συνεταιρισµοί δεν χρωστούν τίποτα κι έχουν και µία 

καλή συνεργατικότητα, διψούν για να βάλουν νέες καλλιέργειες και να κάνουν 

καινούρια πράγµατα, τα παιδιά τους τα στέλνουν στο σχολείο και φροντίζουν να 

έχουν φροντιστηριακή στήριξη, να κάνουν ξένες γλώσσες κ.λ.π. και όλα αυτά είναι 

από τα πάρα πολύ θετικά της κοινωνίας, ότι δηλαδή θέλουν να πάνε µπροστά. Όµως, 

από την άλλη πλευρά πρέπει λίγο να θεωρήσουν ότι ο  οποιοσδήποτε έξω από  το 

Βελβεντό δεν είναι εχθρός. Τώρα κατά την γνώµη µου η κοινωνία βρίσκεται σε ένα 

µεταίχµιο στο να ορίσει τους εχθρούς και τους µη εχθρούς και τελοσπάντων δεν 

µπορεί να ορίζει την αυτοδιοίκηση στο πλαίσιο τους ποιος είναι εχθρός µου και ποιος 

είναι φίλος µου. Αυτοδιοίκηση σηµαίνει: θέλω και µπορώ να κανονίζω τα του οίκου 

µου και θέλω να µε αφήνεις ήσυχο να το κανονίζω. Τώρα στην Ελλάδα υπάρχει ένα 

γενικότερο θέµα µε τον συγκεντρωτισµό και τον τρόπο διοίκησης και του µοντέλου 

που επιλέγεται κάθε φορά είτε είµαστε σε οικονοµική κρίση είτε δεν είµαστε.  

Θεωρώ ότι οι άνθρωποι έχουν να δώσουν στους γειτόνους τους και θα πω ένα 

αντίστοιχο παράδειγµα µε τον Καποδίστρια στην Κρήτη. Τότε στην περιοχή του 

ορεινού Μυλοποτάµου υπήρξε η  εξής διεκδίκηση: τα Ζωνιανά να µην πάνε µε τα 

Λειβάδια, τα Ζωνιανά να µην πάνε µε τα Ανώγεια και τα Ανώγεια να µην πάνε µε τα 

Λειβάδια. Μέσα σε όλα αυτά υπήρχε και ένα καηµένο χωριό η Αξός η οποία 

τελοσπάντων δεν έλεγε τίποτα για το τί θα γίνει. Η κατάληξη όλου αυτού του 

πράγµατος ήταν τότε ένας άνθρωπος που  ήταν χρόνια δή µαρχος στα Ανώγεια, 

Γεώργιος Κλάδος, που είχε υποστηρίξει την εξής άποψη: ότι πρέπει τα Ανώγεια να 

πάνε µε τα Ζωνιανά παρά  το γεγονός ότι έχουν µεγάλα µίση τα δύο  χωριά γιατί 
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σήµερα η χρηµατοδότηση µέσω επιδοτήσεων της κτηνοτροφίας µπορεί να έχει δώσει 

µία ευρωστία στα Ζωνιανά, ανεξάρτητα τώρα από το παράνοµο εµπόριο όπλων και 

ναρκωτικών, όµως αυτό πρέπει µε κάποιον τρόπο να ανοίξει στο µικρό χωριό που 

λέγεται Ζωνιανά και να ανοίξει και στο µεγαλύτερο χωριό που λέγεται Ανώγεια – οι 

µεν να κατεβάσουν τον εγωισµό τους δηλαδή οι Ανωγιανοί και οι δε να πάρουν κι 

άλλα πολιτισµικά χαρακτηριστικά από  το διπλανό χωριό. Τότε βέβαια τον 

κυνήγησαν και µόνο που  δεν τον πετροβόλησαν τον άνθρωπο. Εκ των υστέρων 

νοµίζω ότι είχε δίκιο γιατί όταν συγχνωτίζονται οι άνθρωποι παίρνουν ο ένας από τον 

άλλον. Όµως τώρα ο  Καλλικράτης δεν είναι Καποδίστριας, είναι µία άλλη 

κατάσταση – µία αλητεία, δηλαδή πήρε ο κ. Ραγκούσης έναν χάρτη της Ελλάδας και 

χώρισε τις περιοχές χωρίς να δει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, πληθυσµιακά 

χαρακτηριστικά κ.λ.π. . Αυτό, λοιπόν, είχε σαν αποτέλεσµα να δηµιουργηθούν 

προβλήµατα όπως εδώ και σε άλλα µέρη της Ελλάδας. Νοµίζω όµως και το ξαναλέω, 

ότι µε έναν διαφορετικό τρόπο µπορούν να έχουν κέρδη οι άνθρωποι στην 

καθηµερινότητα τους, σαν άνθρωποι και σαν συλλογικότητες. Κατανοώ ότι δεν  

συµφωνούν µε τον Καλλικράτη και ούτε κι εγώ συµφωνώ, όµως βγαίνουν και 

φωνάζουν για το αν είναι καλοί οι Σερβιώτες ή όχι. Αυτό δεν συνδέεται το ένα µε το 

άλλο, συνδέεται µε το αν θέλω αυτοδιοίκηση ή δεν θέλω αυτοδιοίκηση. Εγώ λοιπόν, 

θέλω αυτοδιοίκηση αλλά συνεργάζοµαι µε το Λύκειο των Σερβίων και συνεργάζοµαι 

γιατί µε παίρνει τηλέφωνο η διευθύντρια και µου στέλνει βιβλία και της στέλνω κι 

εγώ και γιατί θέλω να πάω τα δικά µου παιδιά εκεί και να έρθουν και τα δικά της εδώ 

για να συγχνωτιστούν και µε άλλα παιδιά, όπως θέλω να πάνε και στην Κοζάνη. 

Μπορεί να είµαι λίγο αιθεροβάµων αλλά αυτή είναι η άποψη µου: εύχοµαι να 

αλλάξει ο Καλλικράτης για όλη την Ελλάδα και βέβαια εύχοµαι να συνυπάρχουν οι 

άνθρωποι καλά, αυτός είναι ο  στόχος µου όχι µόνο για το Βελβεντό αλλά για 

οπουδήποτε. Θεωρώ πλούτο να διατηρείς την ταυτότητα σου και να µπορείς να 

συνεργάζεσαι και να ανταλλάσσεις πράγµατα µε άλλους ανθρώπους και να ξέρεις 

βέβαια κι εσύ τί σε χωρίζει και τί σε ενώνει.  

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Το θέµα της αυτοδιοίκησης µας απασχολεί πάρα πολύ σαν κοινωνία τα τελευταία 2 

χρόνια γιατί ήµασταν µαθηµένοι αλλιώς. Εδώ οι αυτοδιοικητικοί υπηρετούσανε τον 

θεσµό, δεν ήταν άρχοντες ήταν υπηρέτες κάτι που είναι εντελώς άγνωστο σε αυτούς 

τώρα.  
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7η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ : ΓΥΝΑΙΚΕΙΟΣ ΑΓΡΟΤΙΚΟΣ ΚΑΙ 

ΒΙΟΤΕΧΝΙΚΟΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΣ ΒΕΛΒΕΝΔΟΥ 

 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Η εµπορική δραστηριότητα του Γυναικείου Συνεταιρισµού ανήκει στον ΑΣΕΠΟΠ 

δηλαδή τις µαρµελάδες και τα γλυκά που κάνει ο Γυναικείος Συνεταιρισµός ανέλαβε 

ο άλλος Συνεταιρισµός ο  ΑΣΕΠΟΠ να τις προωθεί µέσω πωλήσεων µ’έναν 

συνεργαζόµενο έµπορο, χονδρέµπορο µάλλον που έχει το µέλι Αττικής, γιατί ο 

συνεταιρισµός είχε στην ιδιοκτησία του κι ένα super market, το οποίο το πούλησε 

βέβαια τώρα τελευταία, το έδωσε σε έναν ιδιώτη αλλά  προ µηθεύονταν οι ίδιοι 

πράγµατα για τον κόσµο κι έκαναν εµπόριο. Τελοσπάντων, είχανε µία συνεργασία µε 

τον Πίτα που έχει το µέλι Αττικής και προώθησαν τις µαρµελάδες και τα γλυκά του 

Γυναικείου Συνεταιρισµού, εµπορικά δηλαδή. Αυτός λοιπόν το προώθησε σε όλη την 

Ελλάδα αλλά τελικά διάφορα διαρθρωτικά προβλήµατα δεν τους αφήνουν να έχουν 

µεγάλη παραγωγή, δουλεύει µεν ο Συνεταιρισµός αλλά πιο χαλαρά, δεν είναι στους 

στόχους που θα ήθελε. 

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο Γυναικείος Συνεταιρισµός ιδρύθηκε το 1984 -1985. Ξεκίνησε σαν Γυναικείος 

Συνεταιρισµός για να ασχοληθούν οι γυναίκες του Βελβεντού, να κάνουν ορισµένα 

πράγµατα κυρίως στην µεταποίηση και αν θυµάµαι καλά τότε είχαν και ένα κοµµάτι 

υφαντά. Ήτανε από  τους πρώτους που  είχαν ιδρυθεί στην Ελλάδα. Αρχικά τα µέλη 

ήταν αρκετά, τώρα δεν πρέπει να είναι πολλά, γύρω στα 60 άτοµα πρέπει να είναι. 

Σιγά σιγά µπήκαν σε διάφορα προγράµµατα λαϊκής επιµόρφωσης και διάφορα άλλα 

επιδοτούµενα, οπότε δούλευαν οι γυναίκες κι έκαναν κυρίως γλυκά του κουταλιού, 

µαρµελάδες και υφαντά αλλά σταδιακά το κοµµάτι των υφαντών ατόνησε και 

σταµάτησε. Έπειτα, ασχολούνταν µόνο µε την µεταποίηση δηλαδή µαρµελάδες και 

γλυκά του κουταλιού, µε παραδοσιακές συνταγές.  

Μέχρι τότε τα εµπορεύονταν οι γυναίκες αλλά υπήρχαν δυσκολίες σε αυτό το 

κοµµάτι και από  την άλλη  πλευρά τον ΑΣΕΠΟΠ τον ενδιέφερε αυτό το κο µµάτι 

γιατί βλέπαµε ότι πιθανώς να υπήρχε και µία διέξοδος στα δικά µας νωπά προϊόντα – 

να τα πηγαίνουµε για µεταποίηση και ήταν ένα κοµµάτι αυτό που θέλαµε να 

κρατηθεί. Τότε, οι γυναίκες εµπορεύονταν κυρίως σε super market που είχαν εκεί 

αντιπροσώπους αλλά και µέσω δικτύων διανοµής έκαναν τοποθετήσεις σε µικρότερα 

µαγαζιά αλλά µόνο στην Ελλάδα.  
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Από το 2005 κι έπειτα ήρθε ο ΑΣΕΠΟΠ σε µία µορφή συνεργασίας µε τον Γυναικείο 

Συνεταιρισµό. Στην ουσία ο Γυναικείος Συνεταιρισµός συνέχισε να υφίσταται σαν 

οντότητα και να είναι αυτόνοµος αλλά δούλευε φασόν στον ΑΣΕΠΟΠ: είχε δηλαδή 

την τεχνογνωσία και την παραδοσιακή συνταγή που έκαναν κι εµείς είχαµε όλο το 

υπόλοιπο εµπορικό κοµµάτι. Ο ΑΣΕΠΟΠ από  την πλευρά του είχε υπογράψει µία 

συµφωνία για πανελλήνιο διακινητή το µέλι Αττικής, την εταιρεία Πίττας. Στην αρχή 

ξεκίνησε καλά, είχε αποδοχή σαν προϊόν αλλά µε την πάροδο των ετών ατόνησε. 

Ένας από τους λόγους ήταν ότι το προϊόν δεν έβγαινε φθηνά και ήταν ένα ζήτηµα 

αυτό. 

Το κυρίος προϊόν ήταν µαρµελάδες, γλυκά του κουταλιού και λίγες κοµπόστες στο 

χέρι. Οι κοµπόστες στην πορεία σταµάτησαν αλλά συνέχισαν τα γλυκά του 

κουταλιού και οι µαρµελάδες. Για την παραγωγή αυτών των προϊόντων, είχαµε 

φτάσει κάποια στιγµή να έχουµε και 18 κωδικούς: ροδάκινο, δαµάσκηνο, µήλο, 

πορτοκάλι, βερίκοκο, κεράσι, φράουλα, σύκο, κυδώνι, καρότο και µέλι συν 5 

κωδικούς που ήταν βιολογικά. Σχεδόν όλα τα φρούτα ήταν από το Βελβεντό, µόνο το 

πορτοκάλι δεν ήταν από δώ.  

Τα τελευταία χρόνια όµως υπάρχουν κάποια προβλήµατα γιατί το προϊόν βγαίνει 

ακριβά στο ράφι. Μέχρι ένα σηµείο περπατούσε αλλά όταν ξεκίνησε η  οικονοµική 

κρίση µειώθηκε η κατανάλωση. Μπορεί να ήταν καλό και ποιοτικό σαν προϊόν αλλά 

ήταν ακριβό και τώρα µπορώ να πω ότι δεν είναι σε ικανοποιητικά επίπεδα.  

Δεν έχουµε πλέον συνεργασία µε το Μέλι Αττικής, σταµατήσαµε πριν ένα µήνα γιατί 

κι εκείνοι από την πλευρά τους το έβλεπαν καθαρά εµπορικά και από την στιγµή που 

δεν περπατούσε δεν είχαν κέρδος σαν εταιρεία αλλά και ο ΑΣΕΠΟΠ από την πλευρά 

του δεν είχε νόηµα να συνεχίσει αυτή την συνεργασία έτσι όπως ήταν αλλά δεν 

µπορούσε να κάνει και κάτι άλλο, δηλαδή οικονοµικά δεν είχαµε την δυνατότητα να 

κάνουµε κάτι παραπάνω για να υποστηρίξουµε το προϊόν όπως διαφήµιση κ .α. . 

Αυτή τη στιγµή είµαστε σε αναζήτηση καινούριου δικτύου, καινούριων συνεργατών. 

Εντωµεταξύ έγιναν και ορισµένες εξαγωγές κυρίως προς Ρωσία αλλά εκεί βγαίνει 

πολύ πιο ακριβά. Τώρα είµαστε σε αυτή τη φάση της αναζήτησης καινούριου 

δικτύου συνεργασίας για να δούµε τί µπορεί να γίνει. Το προϊόν έβγαινε στο ράφι 

100% επάνω ίσως και περισσότερο από  την τιµή που  έφευγε από  εµάς και πλέον 

όπως είναι τα πράγµατα ούτε κι εκείνοι το υποστηρίζουν τόσο όσο θα  έπρεπε αλλά 

και µία µεγάλη µερίδα του κόσµου αδυνατούσε να το αγοράσει και στράφηκε σε 

πολύ πι ο φθηνές λύσεις, δηλαδή σε µαρµελάδες που  στην ουσία δεν είναι 

µαρµελάδες αλλά είναι πολύ πιο φθηνές. 

Οι εξαγωγές που κάνουµε είναι στη Ρωσία και µετά µέσω κάποιων προγραµµάτων 

στην Νορβηγία. Όµως, για τις βόρειες χώρες, που πιθανόν να έχει µία αποδοχή εκεί, 



 
 

	   404	  

πρέπει να γίνει διαφοροποίηση της συνταγής, δηλαδή  το θέµα της ζάχαρης είναι 

πρόβληµα διατροφής και θα πρέπει να βρούµε υποκατάστατο αλλά για να γίνει αυτό 

θα πρέπει να πάµε σε άλλης µορφής παραγωγή και µε άλλες εγκαταστάσεις. 

Στην ουσία, βρισκόµαστε σε µία φάση αναδιάρθρωσης για να δούµε σε αυτό το 

λεπτό σηµείο τί θα κάνουµε, αν στην ουσία θα κάνουµε το άλµα. Τώρα επειδή 

ήµασταν απορροφηµένοι µε την διακίνηση των νωπών δεν έχουµε ξεκινήσει να το 

συζητάµε αλλά τώρα που τελειώσαµε θα κοιτάξουµε αυτό το κοµµάτι για να δούµε τί 

µπορούµε να κάνουµε: ή θα κάνουµε αναδιάρθρωση και θα συνεχίσουµε που αυτό 

προϋποθέτει καινούριο παρασκευαστήριο άρα είναι και ένα οικονοµικό θέµα αυτό ή 

δεν ξέρω τί άλλο. Από την άλλη πλευρά και ο  Γυναικείος Συνεταιρισµός έχει 

πρόβληµα, δηλαδή εάν διακινήσουµε εµείς θα έχει πρόβληµα µετά ο ίδιος ο 

Συνεταιρισµός, δεν θα έχουν δουλειά οι γυναίκες και όλα τα επακόλουθα. 

Ο Γυναικείος Συνεταιρισµός αυτή τη στιγµή έχει δικές του εγκαταστάσεις και εκεί 

είναι που παρασκευάζει κιόλας. Όλα τα υ λικά τα προµηθεύουµε εµείς κι έχουµε 

συµφωνήσει µία τιµή ανά βάζο που είναι η  δικιά τους αµ οιβή. Στην ουσία, είναι 

φασόν και όχι µόνο. 

Στον Συνεταιρισµό µέσα δεν υπάρχουν γυναίκες που να είναι αυτή η κύρια 

απασχόληση τους. Είναι ένα δευτερεύον επάγγελµα για να συµπληρώσουν εισόδηµα, 

οι περισσότερες έχουν και κάποιες άλλες ασχολίες – εκτός σπιτιού -  και 

συµπληρωµατικά πηγαίνουν κι εκεί. Είναι και κάποιες άλλες οι οποίες είναι στο 

σπίτι, βοηθάνε και στα κτήµατα και όταν έχει δουλειά ο Συνεταιρισµός πάνε και 

δουλεύουν για να έχουν κι ένα συµπληρωµατικό εισόδηµα. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού  

-‐ Το σχολείο Βελβεντού έχει κάνει πολλές εργασίες σε σχέση µε τους Συνεταιρισµούς. 

Μία από τις εργασίες αφορούσε τον Γυναικείο Συνεταιρισµό και τον ΑΣΕΠΟΠ. Ο 

Γυναικείος Συνεταιρισµός ενώ είχε ξεκινήσει µόνος του για να στηθεί µε 

προγράµµατα από την Ε.Ε., στην πορεία υπήρξαν πολλά οικονοµικά ζητήµατα και οι 

γυναίκες δεν έβγαιναν οικονοµικά. Εποµένως έπρεπε να βρεθεί ένας τρόπος για να 

γίνουν βιώσιµη επιχείρηση, δηλαδή κάθε χρόνο έκλειναν µε έλλειµµα. Οι αποδοχές 

των γυναικών ήταν λίγες αλλά το προϊον τους ήταν φρέσκο γιατί δεν είχε ούτε 

χηµικά ούτε πρόσθετα συντηρητικά, ήταν ποιοτικό. Παρ’όλα’υτά στην τιµή που το 

διέθεταν και στον περιορισµένο χώρο της αγοράς δεν µπορούσε να τους δώσει µία 

βιώσιµη λύση σαν Συνεταιρισµός και βρέθηκε τότε η  λύση όταν έκανε το σχολείο 

µία εργασία για την ανταγωνιστικότητα. Η λύση ήταν η εξής: ο Γυναικείος 

Συνεταιρισµός να συνεργαστεί µε τον ΑΣΕΠΟΠ απ’ όπου  θα προ µηθεύονταν την 

πρώτη ύλη: ροδάκινο, φράουλα κάποια άλλα φρούτα από  την Δυτική Μακεδονία, 
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έφερναν κολοκύθες που κάνανε γλυκά του κουταλιού µε κολοκύθα, σύκο, καρότο 

κ.α. , δηλαδή  υπήρχε πρωτοτυπία στις συνταγές και δεν ήταν µόνο ότι δεν είχαν 

συντηρητικά αλλά γίνονταν και µε καλό τρόπο και είχαν και καλή ποιότητα. 

Συνεργάστηκαν, λοιπόν, µε τον ΑΣΕΠΟΠ για να µπει ως εγγυητής για να τους δίνει 

την πρώτη ύλη και ο ΑΣΕΠΟΠ να µεσολαβεί για να διοχετεύεται αυτό το προϊόν σε 

διάφορες αγορές. Αυτή, λοιπόν, ήταν µία πολύ  καλή λύση τότε. Αυτό εφαρµόζεται 

εδώ και 5-6 χρόνια αλλά τελικά δεν απέδωσε αυτή η λύση, δεν πήγε τόσο καλά όσο 

θα µπορούσε να πάει γιατί υπάρχει ο  ανταγωνισµός και σε περιόδους ακρίβειας ο 

καταναλωτής δεν κοιτάει τόσο την ποιότητα αλλά  την τιµή. Για παράδειγµα, στα 

µεγάλα super market όπως είναι ο  Βασιλόπουλος κ .α. έχουν µαρµελάδες οι οποίες 

χρησιµοποιούν κατεψυγµένη πρώτη ύλη και βάζουν πολλά συντηρητικά µέσα για να 

τις κρατήσουν µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα. Οι µαρµελάδες όµως του Βελβεντού 

είναι φρέσκιες και πρέπει να ξοδευτούν σε 6 µήνες το πολύ 1 χρόνο µε αποτέλεσµα 

να κοστίζει παραπάνω. Όλα αυτά είχαν σαν αποτέλεσµα να µην πάνε καλά οι αγορές 

του συγκεκριµένου προϊόντος και κάπου να έχει συρρικνωθεί αυτό σαν ιδέα: η 

συνεργασία µε τον Γυναίκειο Συνεταιρισµό. Δεν ξέρω σε τί επίπεδο βρίσκεται τώρα 

η συνεργασία: αν τελικά θα συνεχίσει ή θα κλείσουν τον Συνεταιρισµό. 

Τότε που είχαµε κάνει όµως εµείς την εργασία είχε προταθεί αυτό σαν λύση και ήταν 

στην υλοποίηση αυτή η  λύση: συνεργασία µε τον ΑΣΕΠΟΠ για προώθηση 

προϊόντων για φθηνή πρώτη ύλη και οικονοµική στήριξη του Συνεταιρισµού. Ήταν 

καλή σαν ιδέα και έδωσε και το πρώτο βραβείο στα παιδιά. 

Όταν έγινε αυτή η εργασία, η πρόταση ήταν ήδη στα σκαριά για να γίνει, να 

πραγµατοποιηθεί αυτή η  συνεργασία που  ίσως να είχε καλ ύτερα οικονοµικά 

αποτελέσµατα για τον Γυναικείο Συνεταιρισµό γιατί για τον ΑΣΕΠΟΠ ήταν ένα 

ρίσκο από  την στιγµή που  είχε µία καλή οικονοµική επιφάνεια. Δεν είχε κανένα 

πρόβληµα για να ρισκάρει κάτι γιατί αυτό ήταν ένα άνοιγµα και σε έναν άλλον 

τοµέα. Το έκανε αυτό και ήταν µία καλή λύση για τον Γυναικείο Συνεταιρισµό γιατί 

αλλιώς θα έπρεπε να βουλιάξει και αυτό ήταν πολύ κρίµα, δεν θα επιβίωνε µε τίποτα. 

Σαν πρόταση ήταν πολύ βιώσιµη αλλά στην πορεία δεν ξέρω κατά πόσο απέδωσε 

γιατί εξακολουθούν να αντιµετωπίζουν οικονοµικά προβλή µατα και έχουν και 

προβλήµατα στην συνεργασία, δηλαδή  αλλιώς τα έβλεπε κάποια θέµατα ο 

Γυναικείος Συνεταιρισµός και αλλιώς ο ΑΣΕΠΟΠ. 

Στην εργασία µέσα, είχαµε φυσικά και κάποιες ιδέες για τα κόστη και για το πώς θα 

µπορούσε όλη αυτή η ιδέα να δεθεί δηλαδή α µοιβαίες υποχωρήσεις που  θα 

µπορούσαν να γίνουν γιατί όταν ο άλλος βάζει χρήµατα βάζει και κάποιους όρους 

για το πως θα λειτουργήσει αυτή η ιδέα.  Είναι φυσικά πολύ σηµαντικό το γεγονός 

ότι η πρώτη ύλη είναι από τον τόπο σου γιατί έτσι δεν έχεις τα κόστη µεταφοράς κι 
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έτσι η πρώτη ύλη ήταν κάτω του κόστους, τους έδινε πιο φθηνά προϊόντα και είχαν 

και µεγαλύτερη δυνατότητα κέρδους σαν Γυναικείος Συνεταιρισµός 

 

Πρώην Λογίστρια Γυναικείου Αγροτικού και Βιοτεχνικού Συνεταιρισµού Βελβενδού 

-‐ Ο Γυναικείος Συνεταιρισµός Βελβεντού ήταν από τους πρώτους που ιδρύθηκαν στην 

Ελλάδα. Ήταν τότε κάποια προγράµµατα από το Υπουργείο Νέας Γενιάς και κάποια 

άλλα ευρωπαϊκά προγράµµατα και ήρθαν στον Βελβεντό κάποιοι φορείς από  την 

Κοζάνη αλλά και από εδώ κάποιοι άλλοι τοπικοί φορείς όπου  µάζεψαν τις γυναίκες 

και τις ενηµέρωσαν για τα προγράµµατα που  τρέχουν και ότι θα  µπορούσαν να 

κάνουν κάτι.  Υπήρχε τότε µεγάλη ανταπόκριση γιατί µαζεύτηκαν 110 γυναίκες στην 

αρχή που έγιναν µέλη του Συνεταιρισµού και ήταν δηλαδή ο µεγαλύτερος Γυναικείος 

Συνεταιρισµός στην Ελλάδα.  

Στην πορεία βέβαια τα µέλη µειώθηκαν γιατί κάποιες µεγάλωσαν, κάποιες 

παντρεύτηκαν κι έφυγαν και κάποιες βρήκαν αλλού δουλειά. Σήµερα τα ενεργά µέλη 

είναι περίπου 30-35.  

Εδώ το Βελβεντό είχε παράδοση πάντα µε τα φρούτα και ασχολούνταν και οι 

γυναίκες µε αυτά κάνοντας γλυκά και µαρµελάδες, που ήξεραν να το κάνουν αυτό 

πολύ καλά . Στην αρχή λοιπόν, έκαναν µαρµελάδες και γλυκά του κουταλιού και 

έκαναν και υφαντά αλλά τα υφαντά δεν µπορούσαν να τα πουλήσουν εδώ. Αυτά τα 

κάνουν σε µέρη που  είναι κυρίως τουριστικά που  περνάει κόσµος και που  µπορούν 

να τα διαθέσουν στον τόπο τους. Επειδή εδώ οι γυναίκες δεν µπορούσαν να τα 

προωθήσουν στον τόπο τους τα σταµάτησαν. Οπότε το κύριο προϊόν τους ήταν οι 

µαρµελάδες και τα γλυκά του κουταλιού.  

Στην αρχή οι εγκαταστάσεις ήταν υποτυπώδεις, δεν υπήρχαν µηχανήµατα και 

έφερναν ότι σύνεργα είχαν από το σπίτι. Νοίκιασαν µία αποθήκη και έφεραν 

καραβάνες, κουτάλες και πολλά  άλλα  από  το σπίτι τους. Στην ουσία οι γυναίκες 

ξεκίνησαν χωρίς κεφάλαιο, έβαλαν την προσωπική τους εργασία για να στήσουν τον 

Συνεταιρισµό. Τότε επιδοτήσεις υπήρχαν µόνο για τα κτήρια και αργότερα µε το 

Leader έκαναν τα κτήρια. Τα προϊόντα τα διέθεταν στην τοπική αγορά και στον 

Νοµό Κοζάνης που είχαν αντιπρόσωπο και που προωθούσε τα προϊόντα στη Δ. 

Μακεδονία, παραπέρα δεν µπορούσαν να εξαπλωθούν, δεν έφτανε και η ποσότητα. 

Στη συνέχεια, µε τα προγράµµατα Leader αποφάσισαν να κάνουν εγκαταστάσεις, 

τους παραχώρησε ο Δήµος ένα οικόπεδο κι έκαναν ένα κτήριο 1.100 τ.µ. . Αγόρασαν 

και µηχανολογικό εξοπλισµό µε µεγάλες δυνατότητες τότε αλλά  αυτό ήταν κι ένα 

µείον γιατί για να το δουλέψουν ήθελε να έχεις θετικές γνώσεις και επίσης ήταν και 

για µεγάλες παραγωγές δηλαδή περισσότερο για βιοµηχανικό προϊόν και δεν 

µπορούσαν να το δουλέψουν. Έπρεπε τότε να πάρουν κάτι πιο απλό κι ας ήταν και 
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ηµιαυτόµατο αλλά να µπορούν να το δουλέψουν και να τις εξυπηρετεί. Αυτό το 

µεγάλο κοµµάτι της παραγωγής δεν το δούλεψαν αλλά τα καζάνια και τα υπόλοιπα 

µηχανήµατα τα δούλεψαν απλά δεν µπόρεσαν να δουλέψουν το κοµµάτι που ήτανε 

µε την αυτόµατη συσκευασία, τις ετικέτες κ.λ.π. , οπότε αυτά τα έκανα µε το χέρι. 

Για όλα αυτά έγιναν φυσικά και σεµινάρια, δεν ξεκίνησαν έτσι. Ήρθε κάποιος 

χηµικός και από τον ΟΑΕΔ έγιναν κάποια σεµινάρια και από την ΕΛΕ επίσης 

αρκετές ώρες. Τα πρώτα χρόνια έκαναν αρκετά σεµινάρια: ένα στην αρχή - στην 

ίδρυση του Συνεταιρισµού και κάποια άλλα όταν έκαναν αυτές τις εγκαταστάσεις. Το 

θέµα των σεµιναρίων ήταν η παρασκευή της µαρµελάδας αλλά και κάποια άλλα 

στοιχεία για το πώς µπορούσαν να χρησιµοποιήσουν την τεχνολογία µαζί µε την 

παράδοση γιατί οι γυναίκες δεν ξέφυγαν από  τον παραδοσιακό τρόπο παρασκευής 

της µαρµελάδας απλά απέκτησαν και κάποιου είδους τεχνογνωσίας, δηλαδή 

µετρούσαν θερµοκρασία, ph, τα ζάχαρα που είναι και το πιο βασικό κ.α. . Τώρα κατά 

καιρούς γίνονται κάποια σεµινάρια, διάφοροι φορείς κάνουν κάποια σεµινάρια που 

θα πάνε κάποιοι αντιπρόσωποι από τον κάθε Συνεταιρισµό, ενώ εκείνα τα σεµινάρια 

που έγιναν τότε ήταν αποκλειστικά για τον Συνεταιρισµό Γυναικών του Βελβεντού. 

Τα µέλη τα οποία είναι 30-35 εκλέγουν το Δ.Σ. το οποίο αποτελείται από 5 µέλη. 

Στην συνέχεια, αυτοί µεταξύ τους βγάζουν Πρόεδρο, αντιπρόεδρο, γραµµατέα, µέλη 

κ.λ.π. και όλες τις αποφάσεις τις παίρνει το Δ.Σ. . Είναι βέβαια αποφάσεις που πρέπει 

να τις πάρει η Γενική Συνέλευση και αφορούν θέµατα σχετικά µε την διαχείριση και 

φυσικά υπάρχει και το καταστατικό που είναι σύµφωνο µε τον νόµο που ισχύει για 

όλους τους Συνεταιρισµούς. Μόνιµο προσωπικό υπήρχε και ήταν 1 άτοµο, δηλαδή 

εγώ που τώρα πια δεν είµαι. Είχα όλο το διοικητικό κοµµάτι: λογιστικά, διαχείριση, 

ταµίας και πωλητής δηλαδή τα πάντα. Στη συνέχεια ήταν και οι γυναίκες οι οποίες 

δούλευαν στην παραγωγή αλλά και αυτές οι οποίες ήταν στο εποχικό προσωπικό ή 

έρχονταν κάποιες εποχές µόνο όταν είχαµε παραγγελίες. 

Με αυτόν τον τρόπο λειτούργησε ο Συνεταιρισµός από το 1985 και υπάρχει ακόµα 

απλά έχει κάποια προβλήµατα. Στην αρχή και µέχρι το 2004 ο  Συνεταιρισµός 

λειτούργησε αυτόνοµα. Είχε φτάσει το προϊόν σε όλη την Ελλάδα και είχε µπει και 

σε µεγάλες αλυσίδες όπως είναι ο Βασιλόπουλος, Σκλαβενίτης κ.α.   

Στην ουσία, ο Συνεταιρισµός δουλεύει από τον Απρίλη µέχρι και τον Οκτώβρη και 

µετά 2 βδοµάδες περίπου για το πορτοκάλι, µετά σταµατάει ένα διάστηµα, 

ξαναδουλεύει γύρω στις 2 εβδοµάδες για το µήλο και κάπως έτσι γίνεται για τα 

φρούτα που είναι χειµωνιάτικα.  

Φυσικά συνεργαζόµαστε και µε άλλες περιοχές: πορτοκάλι φέρνουµε από την 

Πελοπόννησο, κεράσια από την Πέλλα, σύκα από τα Μεσόγεια αλλά τα περισσότερα 

φρούτα τα παίρνουµε από το Βελβεντό, ό,τι µπορούσαµε να πάρουµε από  εδώ το 
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παίρνουµε από τον τόπο µας. Επίσης συνεργαζόµαστε και µε παραγωγούς και µε την 

λαχαναγορά στην Αθήνα, δηλαδή ο ,τιδήποτε θέλαµε να βρούµε από φρούτα 

επικοινωνούσαµε µε τα παιδιά που έχουν το µαγαζί στην λαχαναγορά και είναι του 

ΑΣΕΠΟΠ και το παίρναµε από εκεί. Με την πρώτη ύλη γενικά δεν είχαµε πρόβληµα  

πάντα βρίσκαµε.  Τα φρούτα που  παίρνουµε από  το Βελβεντό είναι: ροδάκινο, 

βερίκοκο, δαµάσκηνο, µήλο, κυδώνι, κεράσια, αχλάδια, αχλαδόµηλο. Φράουλα από 

την Κατερίνη και κάποια βιολογικά που  µπορεί να χρειαζόµασταν όπως κυδώνια, 

πορτοκάλι και µανταρίνι τα παίρναµε από την Πελοπόννησο.  

Όταν δηµιουργήθηκε ο Συνεταιρισµός ήταν πολύ µεγάλη διέξοδος για τις γυναίκες. 

Εκτός από το οικονοµικό που δεν ήταν και κάτι σταθερό ή ένα ποσό που  θα 

µπορούσαν να ξέρουν ότι θα πάρουν κάθε µήνα ήταν και µία άλλου είδους διέξοδος. 

Το ’85 που δηµιουργήθηκε ο Συνεταιρισµός µπήκαν µέσα γυναίκες οι οποίες δεν 

είχαν φύγει ποτέ από το Βελβεντό και που δεν είχαν και εφόδια για να βρουν κάπου 

αλλού δουλειά. Δεν είχαν τις γνώσεις και ήταν στο σπίτι κλεισµένες οπότε ήταν µία 

πολύ µεγάλη διέξοδος για να νιώσουν αυτοεκτίµηση γιατί τελικά κατάφεραν το 

προϊόν τους να θεωρείται το καλύτερο της Ελλάδας. Έγιναν και κάποιες αναλύσεις 

από το ΤΕΙ Τροφίµων και τα αποτελέσµατα έδειξαν ότι η καλύτερη µαρµελάδα που 

κυκλοφορεί είναι του Βελβεντού. 

Το γεγονός ότι το προϊόν δεν έχει συντηρητικά είναι βασικό αλλά η διαφορά στην 

διαδικασία είναι ότι εδώ δουλεύουν νωπό φρούτο, ωριµασµένο στο δέντρο. Από εδώ 

παίρνουµε τα περισσότερα φρούτα αλλά είναι φρούτα που έχουν µαλακώσει και δεν 

µπορούν να πάνε παραπέρα στην αγορά κι έτσι µε το που το έκοβαν έρχονταν στον 

Γυναικείο Συνεταιρισµό για να γίνει κατευθείαν η παρασκευή της µαρµελάδας. 

Σηµαντικό ρόλο παίζουν τα µυστικά στη συνταγή και η εµπειρία αλλά είναι εξίσου 

σηµαντικό ότι εδώ δούλευαν προϊόντα της περιοχής και µάλιστα νωπό φρούτο, αυτό 

ήταν ένα από  τα µυστικά και φυσικά όταν το φρούτο είναι ωριµασµένο στο δέντρο 

και είναι και νόστιµο, γιατί η  περιοχή φηµίζεται για τα φρούτα της, όλο αυτό το 

άρωµα και η γεύση µεταφέρεται στην µαρµελάδα. 

Οι γυναίκες µέσα από τον Συνεταιρισµό βρήκαν και µία οικονοµική διέξοδο γιατί 

όποιες άλλες απολαβές κι αν έχεις αν δεν υπάρχει και το οικονοµικό δεν µπορείς να 

συνεχίσεις. Ειδικά στην αρχή, όταν ξεκίνησαν δούλευαν χωρίς µεροκάµατα αφού δεν 

είχαν κεφάλαιο, το κεφάλαιο που έβαλαν στην ουσία ήταν η ίδια η προσωπική τους 

εργασία. Στην συνέχεια, όταν υπήρχαν κάποιες δυσκολίες για να γίνει καινούρια 

παραγωγή µπορεί να καθυστέρησαν και 2-3 χρόνια για να πληρωθούν. Για να 

πληρωθούν τα µεροκάµατα τους, έβλεπαν µέχρι που  τους παίρνει: έβλεπαν τί 

παραγωγή έγινε, τί λεφτά έχουν εισπράξει και αφού έβγαζαν τα έξοδα πληρώνονταν. 

Βέβαια αυτό το καθόριζαν σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά και ήταν κάτι το 
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σταθερό, ήξεραν δηλαδή ότι δουλεύοντας θα πάρουν συγκεκριµένα χρήµατα. Ο 

τρόπος που πληρώνονταν ήταν µε τις ώρες και κάθε µήνα. 

Έτσι δούλεψε ο Γυναικείος Συνεταιρισµός από το 1985-2004 και ήταν η  φάση που 

είχε γίνει πολύ γνωστό το προϊόν, είχε φτάσει µέχρι την Κρήτη και ήταν µέσα σε 

όλες τις γνωστές αλυσίδες super market. Είχε προχωρήσει πολύ και είχε πολύ ζήτηση 

αλλά το θέµα ήταν ότι δεν υπήρχε κεφάλαιο κίνησης και δεν µπορούσαν οι γυναίκες 

να βγάλουν µία παραγωγή, δηλαδή η φράουλα είναι Μάιο – Ιούνη και δεν µπορείς να 

κάνεις µετά τον Φεβρουάριο οπότε πρέπει να έχεις κεφάλαιο για να δηµιουργήσεις 

ένα στοκ για να µπορέσεις να κινείσαι, δηλαδή έφταναν τον Ιανουάριο να ζητάνε οι 

πελάτες φράουλα και επειδή δεν είχαµε να δώσουµε χάνονταν οι πελάτες. Από την 

άλλη πλευρά, για τα µηχανήµατα και τα κτήρια µπορεί να πήραν µία επιδότηση αλλά 

το κεφάλαιο που έπρεπε να βάλουν σαν ιδία συµµετοχή πήραν δάνειο από την 

τράπεζα. Γι’ αυτήν την κίνηση που έκαναν οι γυναίκες, για να ιδρύσουν δικό τους 

Συνεταιρισµό, υπήρχε και µία αµφισβήτηση από το σπίτι και κανείς δεν ρίσκαρε να 

βάλει χρήµατα. Όταν το ξεκίνησαν αυτό οι γυναίκες, οι άντρες τους ήταν 

επιφυλακτικοί - ότι θα  µπορέσουν να καταφέρουν κάτι, οπότε δεν είχαν την 

δυνατότητα να βάλουν κεφάλαιο και δεν τολµούσαν κιόλας να ζητήσουν από  τους 

άντρες τους. Άρα δεν είχαν καθόλου κεφάλαιο κίνησης όταν ξεκινούσαν και πήραν 

δάνειο από την τράπεζα το οποίο δεν µπορούσαν να ξεπληρώσουν. Ακόµη και όλοι 

αυτοί οι φορείς που αρχικά ήρθαν εδώ και παρακίνησαν τις γυναίκες να ξεκινήσουν 

µετά δεν βοήθησαν καθόλου. Αυτό δεν συνέβη µόνο εδώ αλλά πολλοί Συνεταιρισµοί 

είχαν πρόβληµα, που τα µέλη τους όταν ξεκίνησαν δεν είχαν ιδιαίτερες γνώσεις και 

ενώ ξεκίνησαν µετά δεν ήξεραν κατά πού να βαδίσουν. Οπότε πήραν το δάνειο, 

άρχισε να τρέχει, δεν είχαν παραγωγή να βγάλουν για να µπορέσουν να πληρώσουν 

οπότε δεν µπορούσαν να πάρουν κεφάλαιο κίνησης γιατί ήταν υποθηκευµένο το 

κτήριο στο δάνειο και προσπαθούσαν να βρουν τρόπο γιατί το προϊόν είχε γίνει ήδη 

γνωστό και το ζητούσαν. Από την άλλη µεριά ο ΑΣΕΠΟΠ ή θελε να προχωρήσει 

στην µεταποίηση αλλά µπήκαν στη µέση διάφοροι τοπικοί φορείς γιατί ήταν άσχηµο 

µέσα στην ίδια κοινωνία του Βελβεντού να γίνουν 2 Συνεταιρισµοί που στην ουσία 

έχουν τα ίδια µέλη: οι γυναίκες που είναι στον Γυναικείο Συνεταιρισµό και οι άντρες 

τους που είναι στον ΑΣΕΠΟΠ, δηλαδή θα ήταν άσχηµο να κάνει ο ΑΣΕΠΟΠ 

µεταποίηση από την στιγµή που υπήρχε µία µονάδα και γι’αυτό πρότειναν να 

συνεργαστούν. 

Όταν ο ΑΣΕΠΟΠ συζητούσε για να κάνει µεταποιητική µονάδα παρενέβη ο δήµος, η 

Νοµαρχία και άλλοι σχετικοί φορείς που έλεγαν ότι στην ουσία το καλύτερο θα ήταν 

να συγχωνευθούν ή να συνεργαστούν και να µην γίνουν 2 µονάδες µεταποίησης 

µέσα στο Βελβεντό. Δεν συγχωνεύτηκαν γιατί δεν τα βρήκαν γιατί είχε γίνει και µία 
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προσπάθεια πιο παλιά, πριν το 2000 που  πήγα εγώ και δεν καρποφόρησαν οι 

προσπάθειες για συγχώνευση τότε γιατί δεν τα βρήκαν κι έµεινε έτσι αλλά  το 2004 

ξεκίνησε η συνεργασία. Τότε είχαν γίνει πολλές συζητήσεις, υπήρχε δηλαδή αυτό, 

απλά έπρεπε ο  ΑΣΕΠΟΠ να πάρει την απόφαση γιατί οι γυναίκες δεν είχαν 

πρόβληµα αφού αυτό που  τις ενδιέφερε πια ήταν το µεροκάµατο και είχαν 

προσπαθήσει τόσο πολύ  για να στήσουν τον Συνεταιρισµό που  δεν ήθελαν και να 

χαθεί, δηλαδή δεν ήθελαν να χάσουν το µεροκάµατο και φυσικά το προϊόν που µε 

τόσο κόπο κατάφερε να φτάσει σε όλη την Ελλάδα. Έτσι, λοιπόν, έβαλε τα κεφάλαια 

ο ΑΣΕΠΟΠ και ανέλαβε την προώθηση αλλά εκεί έγιναν κάποια λάθη από  τον 

ΑΣΕΠΟΠ. 

Για εµένα είναι πολύ κρίµα να χαθεί το προϊόν και πιστεύω ότι πρέπει να γίνει µία 

προσπάθεια. Θα µπορούσαν να µπουν και νέα κορίτσια γιατί αυτή τη στιγµή η 

µικρότερη που είναι µέσα είναι 55-60 ετών κι εκεί µπορούν να δη µιουργηθούν 

πολλές νέες θέσεις εργασίας για πολλά νέα παιδιά. Δεν υπάρχει συµµετοχή από νέες 

κοπέλες γιατί αν δεν φανεί ότι πάει µπροστά ο Συνεταιρισµός και ότι κάτι γίνεται δεν 

µπορούν να ενδιαφερθούν και νέα άτοµα αλλά σίγουρα αν δουν ότι υπάρχει δουλειά 

θα ενδιαφερθούν. Ωστόσο, υπάρχει διάθεση από νέα κορίτσια για να δουλέψουν, 

δηλαδή αρκετά καλοκαίρια που  είχαµε πολύ  δουλειά και ζητούσαµε κόσµο να 

εργαστεί υπήρχε πολύ έντονο ενδιαφέρον από  τα νέα κορίτσια για να εργαστούν. 

Πιστεύω ότι σε αυτήν την κατεύθυνση θα πρέπει να ασχοληθούν και ο ΑΣΕΠΟΠ και 

οι άλλοι φορείς αλλά θα πρέπει να ενδιαφερθούν ώστε να µην χαθεί το προϊόν γιατί 

άρχισε να εξαφανίζεται από την α γορά και είναι κρίµα, έστω να µεταφέρουν οι 

γυναίκες την δική τους τεχνογνωσία στα νέα παιδιά και να ξεκινήσει κάτι. Βλέπω, 

για παράδειγµα άλλους που λένε ότι το µέλλον είναι σε αυτά τα είδη και ψάχνονται 

σε αυτά ενώ εµείς το έχουµε και δεν µπορούµε να το προχωρήσουµε. Από την άλλη 

πλευρά και εξαγωγές θα  µπορούσαν να γίνονται αλλά  πρέπει κάποιος να ασχοληθεί 

µε αυτό. 

Αυτό που θα µπορούσε να γίνει τώρα είναι να βρεθούν κάποια νέα κορίτσια και να 

το ξεκινήσουν, δηλαδή να µεταφέρουν οι παλιές τις γνώσεις τους στις νέες και αυτές 

να δίνουν ένα ενοίκιο στις γυναίκες που είναι τώρα στον Συνεταιρισµό. 

Γενικά όταν δηµιουργήθηκε ο Συνεταιρισµός µπορεί να υπήρχε ένας δισταγµός από 

το σπίτι αλλά σε γενικές γραµµές αγκαλιάστηκε από την κοινωνία. Θεωρείται επίσης 

και ιστορικός Συνεταιρισµός και αυτό που τον ξεχωρίζει είναι το εξής: πέρα από το 

γεγονός ότι είναι ο µεγαλύτερος και από τους πρώτους που ιδρύθηκαν είναι ότι είναι 

ο µόνος που ξέφυγε από την τοπική αγορά και κατάφερε να µπει σε αλυσίδες και να 

φτάσει σε όλη την Ελλάδα. Κανένας άλλος δεν τα είχε καταφέρει γιατί οι 

περισσότεροι ήταν πιο µικροί και σε τουριστικά µέρη που µπορούσαν να διαθέσουν 
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το προϊόν τους, συνήθως δεν ήταν ένα προϊόν αλλά πολλά για να αρπάξουν απ’ όπου 

µπορούν, τοπικά κι έτσι έβγαζαν και καλύτερο µεροκάµατο γιατί έφευγε το προϊόν 

αλλά µειωνόταν και το κόστος γιατί δεν είχαν µεταφορικά κ.λ.π. . Εδώ όµως µιλάµε 

για µία προσπάθεια που οι γυναίκες επικεντρώθηκαν σε ένα προϊόν αφήνοντας όλα 

τα υπόλοιπα απ’έξω και επειδή το µέρος είναι αποµονωµένο αναγκαστικά 

στράφηκαν στην χονδρική πώληση και προσπάθησαν να επεκταθούν κι έτσι ήταν ο 

µόνος Συνεταιρισµός που τα κατάφερε.  

Το προϊόν ήταν τόσο καλό που έφευγε από µόνο του, µε το που το δοκίµαζε κάποιος 

το ζητούσε. Φυσικά κι εµείς πηγαίναµε σε διάφορες εκθέσεις για να το προωθήσουµε 

αλλά οι γυναίκες δεν είχαν ποτέ την δυνατότητα παραγωγής γιατί δεν είχαν 

κεφάλαια. Τώρα είναι κρίµα να χαθεί και µακάρι να το σκεφτούν τα νέα παιδιά. 

 

Διευθύντρια Λυκείου και Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου  Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Ο Γυναικείος Συνεταιρισµός στήθηκε την περίοδο που το ΠΑΣΟΚ είχε επιλέξει να 

στήνει Γυναικείους Συνεταιρισµούς. Στηρίχθηκε από τον δήµο και από  την τοπική 

κοινωνία αλλά  καθώς φαίνεται δεν µπόρεσε πολύ  καλά  να διαχειριστεί το άνοιγµα, 

δηλαδή κάποιες περιόδους έχασε ξένες αγορές – ευρωπαϊκές αγορές γιατί δεν 

τολµούσαν οι γυναίκες να κάνουν το άνοιγµα. Ο Γυναικείος Συνεταιρισµός στήθηκε 

στη βάση της οικοτεχνίας, δηλαδή φτιάχνω την µαρµελάδα στο σπίτι µου και αντί να 

την φτιάχνω σπίτι µου θα την φτιάχνω στο πλαίσιο του Συνεταιρισµού. Έγινε µε 

παρέµβαση ενός χηµικού ο  οποίος ήταν ειδικός σε αυτά και ο  οποίος ήταν χηµικός 

στο γυµνάσιο – λύκειο όπου πήγαινε στον Συνεταιρισµό και κάνανε τις συνταγές. 

Από εκεί κι έπειτα, οι γυναίκες βρέθηκαν από το σπίτι  να είναι συνέταιροι. Δεν 

µπόρεσαν να πάρουν µπροστά και να τολµήσουν να κάνουν ανοίγµατα, δηλαδή 

θυµάµαι πριν από 20 χρόνια είχε έρθει κάποιος από την Γερµανία και ζήτησε να 

φέρνει ένα τριαξονικό, να το γεµίζει µαρµελάδες και να το πηγαίνει στην Γερµανία. 

Εκείνες όµως δεν τολµούσαν να πάρουν τέτοια πρωτοβουλία. Αυτό το άνοιγµα δεν 

έγινε αλλά υπήρχε η δυνατότητα να γίνει. 

Υπάρχουν πολλά επαγγέλµατα που θα µπορούσαν να συσχετιστούν αλλά εκτός από 

αυτά υπάρχει και ανάγκη από  εργατικά χέρια που  ό µως συγχρόνως θα έχουν 

αποφασίσει να ασχοληθούν µε αυτό και όχι παρεµπιπτόντως να πάνε στον 

Συνεταιρισµό και να κάνουν κάποια µεροκάµατα. Αυτό είναι ένα θέµα τώρα που έχει 

να κάνει και µε τον κοινωνικό ρόλο που έχει ο καθένας, δηλαδή ο άντρας θα πάει 

στον Συνεταιρισµό και είναι ο άντρας που  θα  καλλιεργήσει, θα  αποφασίσει κ .λ.π., 

δεν έχει την ίδια τόλµη η γυναίκα. Αυτό που  έχω παρατηρήσει είναι ότι κανένα 

κορίτσι δεν έχει εκφράσει ότι θα  ήθελε να ασχοληθεί µε την γεωπονική αλλά  το 
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γεγονός ότι δεν το έχει εκφράσει δεν λέει και τίποτα γιατί µπορεί να γυρίσει εκ των 

υστέρων στο χωριό και να πει ότι θέλει να ασχοληθεί µε κάτι τέτοιο, εποµένως καλά 

κάνουµε και το συζητάµε γιατί θα µπορούσε να γίνει µία κουβέντα µε τα παιδιά προς 

αυτήν την κατεύθυνση. 

Υπάρχει και ένα άλλο θέµα µε τον Γυναικείο Συνεταιρισµό, ίσως δεν θεωρείται και 

τόσο αποδεκτό το «εγώ κάνω µεροκάµατα στον Γυναικείο Συνεταιρισµό» ενώ εγώ 

κάνω µεροκάµατα στον ΑΣΕΠΟΠ ή στον Δήµητρα ίσως θεωρείται πιο αποδεκτό.   

 

Μέλος Γυναικείου Αγροτικού και βιοτεχνικού Συνεταιρισµού Βελβενδού 

-‐ Είµαι 27 χρόνια στον Γυναικείο Συνεταιρισµό. Αυτό που θυµάµαι είναι ότι στην 

αρχή γινόντουσαν κάποιες συγκεντρώσεις, από τα κόµµατα γίνονταν τότε όλα αυτά 

και συγκεκριµένα µε το ΠΑΣΟΚ. Είχαν γίνει κάποιες συναντήσεις µέσω ΠΑΣΟΚ µε 

κάποιες γυναίκες, έδιναν και λεφτά τότε και το ξεκινήσαµε. Ήρθαν κάποιες γυναίκες 

που κάναµε συναντήσεις κι επειδή κι εγώ δεν είχα δουλειά τότε, µε ειδοποίησαν και 

πήγα. Μου άρεσε όµως σαν ιδέα και µου άρεσαν και τα σεµινάρια που κάναµε τότε 

γιατί είχαµε ξεκινήσει µε κάποια σεµινάρια συνεργατισµού. Αυτά τα σεµινάρια είχαν 

ως θέµα τους συνεταιρισµούς και την ιδέα τους συνεργατισµού και νοµίζω ότι αυτά 

γινόντουσαν από την Κοζάνη από το ΚΕΓΕ. Κάναµε 2 σεµινάρια κι έπειτα 

αποφασίσαµε ότι  θα γίνει το τµήµα της µεταποίησης και το τµήµα του αργαλειού. Η 

µεταποίηση ήταν πιο µετά, πρώτα ξεκίνησε ο αργαλειός όπου έρχονταν εδώ γυναίκες 

και µάθαιναν αργαλειό. 

Εγώ ξεκίνησα µε το τµήµα της µεταποίησης γιατί µου άρεσε πολύ και ήθελα να 

δουλέψω για τον Συνεταιρισµό, µπήκα και στο Συµβούλιο για έναν χρόνο – ήµουν 

20 χρονών τότε -  αλλά έφυγα γιατί ήταν πολύ έντονα τα κο µµατικά και δεν τα 

άντεχα.  

Όλη αυτή η ιδέα αποτέλεσε µία διέξοδο για τις γυναίκες και τότε η πιο µεγάλη ήταν 

40-50 χρονών και υπήρχε η εµπειρία για το πώς φτιάχνονται οι µαρµελάδες. Βέβαια 

φέραµε και ανθρώπους στην αρχή αλλά και οι γυναίκες αυτές ήξεραν πολύ καλά την 

παρασκευή της µαρµελάδας και µάθαιναν και τις µικρότερες. Ήµασταν πολλές 

γυναίκες τότε, πρέπει να ήµασταν γύρω στις 60-70 γυναίκες και τότε φέραµε µία 

γυναίκα µέσα στον Συνεταιρισµό που ήταν µεγάλη σε ηλικία γύρω στα 70 και µας 

µάθαινε κάποια πρακτικά πράγµατα: πηγαίναµε έξω από το Δηµαρχείο, γιατί δεν 

είχαµε κτήριο τότε, ανάβαµε φωτιές και φτιάχναµε µαρµελάδες πάνω σε καζάνια. 

Είχαν έρθει και 2 κοπέλες χηµικοί για να µας βοηθήσουν ως προς την συντήρηση κι 

έτσι πορευτήκαµε για ένα εξάµηνο. Φυσικά κάναµε και άλλα πράγµατα, 

πειραµατιζόµασταν και όχι µόνο στις µαρµελάδες όπως για παράδειγµα στα τουρσιά 

και σε άλλα  λαχανικά µέχρι να καταλήξουµε στις µαρµελάδες. Τελοσπάντων, 
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καταλήξαµε στο ότι θα κάνουµε µαρµελάδες και κοµπόστες, νοικιάσαµε ένα κτήριο 

και στεγαστήκαµε εκεί µέσα - και το τµήµα του αργαλειού και η  µεταποίηση. 

Δούλεψαν έτσι για αρκετά χρόνια και στη συνέχεια έφυγαν από εκείνο το κτήριο 

αλλά µετά ήταν αρκετά δύσκολα γιατί µέχρι εκείνη τη στιγµή είχαµε χρήµατα από τα 

σεµινάρια που κάναµε και από κάποιες επιδοτήσεις, µετά αυτά σταµάτησαν και ήταν 

δύσκολα. Τότε ό µως µε τα κτήρια ήρθαν πάρα πολλά χρήµατα που  δεν ξέρω τί 

διαχείριση έγινε εκεί, δεν τα ξέρω αυτά γιατί έ λειψα και από τον Συνεταιρισµό 

κάποια χρόνια και δεν γνωρίζω ακριβώς τί έγινε. Και δεν υπάρχουν και στοιχεία από 

τότε και µετά, έχουν χαθεί. Ήταν όµως δύσκολα, είχαµε ανοίξει κι ένα µαγαζάκι που 

ήταν στην πλατεία του χωριού αλλά τώρα έχει χρόνια που  έχει κ λείσει, το οποίο 

πωλούσε υφαντά και µαρµελάδες. Επίσης πηγαίναµε και σε εκθέσεις σε κάποια 

νησιά µε τα υφαντά, στην Θεσσαλονίκη που θυµάµαι σίγουρα, γύρω από την δική 

µας περιοχή, στην Χαλκιδική κ.α. . Το προϊόν φυσικά το ζητούσαν αλλά εµείς δεν 

µπορούσαµε να ανταπεξέλθουµε γιατί είχαµε δυσκολία στο άνοιγµα λόγω έλλειψης 

χρηµάτων. Κάποιες φορές είχαµε πρόβληµα ακόµη και στην παραγωγή γιατί µπορεί 

να είχαµε τα µηχανήµατα αλλά δεν µπορούσαµε να βγάλουµε παραγωγή λόγω 

έλλειψης υλικών. Εκείνη την εποχή το προϊόν είχε καταφέρει να επεκταθεί αρκετά 

και πήγαινε και σε µεγάλες αλυσίδες super market αλλά τα έξοδα ήταν πάρα  πολλά 

και οι γυναίκες µπορεί να είχαν να πληρωθούν και 5-10 χρόνια. Έτσι, αφού βλέπαµε 

ότι δεν προχωράει το θέµα το συζητήσαµε µε τους συνεταιρισµούς, µε τον ΑΣΕΠΟΠ 

και είχε βγει τότε και ένας ιδιώτης που ήθελε να κάνει µεταποίηση. Αφού λοιπόν είχε 

γίνει όλο αυτό τότε, κάναµε Συνέλευση και ψηφίσαµε για το τί θα κάνουµε αν 

θέλουµε τον ΑΣΕΠΟΠ ή τον ιδιώτη. Φυσικά διαλέξαµε τον ΑΣΕΠΟΠ και από εκεί 

και µετά ξεκινάει η άλλη ιστορία µε τον ΑΣΕΠΟΠ. Ο ΑΣΕΠΟΠ ανέλαβε την 

εµπορία αλλά και τώρα τα χρόνια είναι δύσκολα, δεν δουλεύουµε - δηλαδή φέτος δεν 

δουλέψαµε καθόλου. Τώρα υπάρχουν κάποια προβλήµατα αλλά αυτά είναι του 

ΑΣΕΠΟΠ, δεν ξέρω τί συµφωνία έκανε µε τον ΠΙΤΑ που έχει το µέλι ΑΤΤΙΚΗΣ και 

δεν ξέρω και πότε τελειώνει αυτή η συµφωνία. Δεν ζητάει πάντως ο ίδιος το προϊόν 

και εντωµεταξύ έχει και αποκλειστικότητα δηλαδή δεν µπορούµε να δώσουµε αλλού, 

δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα. Εµείς µόνες µας σαν γυναίκες, δεν µπορούµε να 

κάνουµε τίποτα τώρα, δεν ξέρω σε τί φάση βρίσκεται η συνεργασία τώρα πάντως τα 

πράγµατα είναι δύσκολα για τον Γυναικείο Συνεταιρισµό. 

Ο Γυναικείος Συνεταιρισµός για το Βελβεντό σηµαίνει πολλά. Καταρχήν βγήκε η 

γυναίκα από το σπίτι. Φυσικά εδώ οι γυναίκες ήµασταν αλλιώς αλλά και αυτό το 

ελάχιστο που θα πάρει, ως οικονοµική απολαβή είναι σηµαντικό. Δεν ήταν πλέον οι 

γυναίκες µέσα στο σπίτι και είχαν και µεροκάµατο, όπως είναι για όλες τις γυναίκες 

που βγαίνουν στη δουλειά. Κάνεις και άλλα  πράγµατα, βλέπεις κι άλλα πράγµατα, 
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συναντιέσαι και µε άλλες γυναίκες, βγαίνεις κι έξω από τον τόπο σου και ανοίγει 

περισσότερο το µυαλό σου. Ακόµη και το γεγονός οτι βρισκόµασταν µε µεγάλες 

γυναίκες ήταν σηµαντικό γιατί µας µετέδιδαν την εµπειρία τους.  

Τώρα υπάρχει διάθεση από  νέες κοπέλες να ασχοληθούν αλλά δεν υπάρχει δουλειά 

για να µπεις στον Συνεταιρισµό και ήθελαν κάποιες γυναίκες να δουλέψουν αλλά δεν 

µπορούσαν γιατί και πολύ δουλειά δεν είχε και έπρεπε να µπουν µε µερίδα τώρα πια 

και ο  άλλος δεν έβαζε µερίδα για να κάνει κάποια µεροκάµατα. Θυµάµαι ότι µία 

χρονιά ήταν που δουλέψαµε καλά, τις υπόλοιπες όχι και τόσο. Ακόµη και τώρα αν 

µου έλεγαν ότι θα δουλέψεις θα δούλευα και το κάναµε και αυτό, αν µας έλεγαν ότι 

θα δουλέψετε κάποιες µέρες χωρίς λεφτά για να µείνουν κάποια χρήµατα µέσα θα το 

κάναµε. Αν ξέραµε ότι θα προχωρήσει θα δουλεύαµε αλλά είναι πολύ δύσκολα τα 

πράγµατα. Είναι δύσκολα γιατί ενώ είναι ένα πολύ καλό προϊόν  και θα µπορούσαµε 

να επεκταθούµε δεν ξέρουµε πώς να το κάνουµε αυτό. Ακόµη και αν γνωρίζαµε το 

θέµα της προώθησης µετά είναι το οικονοµικό ζήτηµα που  δεν έχουµε χρήµατα και 

φυσικά θέλουµε και ανθρώπους. 

Εγώ θα ήθελα να µην σταµατήσει ο Συνεταιρισµός γιατί θα είναι κρίµα αν τελειώσει 

και όχι από  την άποψη ότι δεν έχουµε καλό  προϊόν αλλά από  την άποψη ότι δεν 

έχουµε χρήµατα για να το προωθήσουµε. Είναι τόσα χρόνια αυτή η προσπάθεια και 

θα είναι πραγµατικά µεγάλο κρίµα. Παίζονται διάφορα σε σχέση µε τον Γυναικείο 

Συνεταιρισµό και δεν µπορώ να πω και πράγµατα.  

Τώρα χρειάζονται νέα άτοµα για να αναλάβουν γιατί η µικρότερη µέσα είναι στα 50.  

Θέλει όµως πολύ δουλειά, καινούριες ιδέες, όρεξη και γνώση. Το θέµα µας εµάς 

ήταν πάντα θέµα οργάνωσης γιατί το προϊόν είναι ποιοτικό και εδραιωµένο πλέον 

στην αγορά. Γι’αυτό και στηριχτήκαµε στον ΑΣΕΠΟΠ αλλά δεν ξέρω πόσο 

µπορούσε κι αυτός να ασχοληθεί γιατί και οι αγρότες µε το ροδάκινο είναι µεγάλη 

υπόθεση αλλά για εµένα θα έπρεπε να το κοιτάξουν λίγο παραπάνω και ίσως τότε να 

πηγαίναµε λίγο καλύτερα. Αλλά αφού δεν νοιαζόµαστε εµείς και βασικά το 

συµβούλιο µας θα  νοιαστεί κάποι ος άλλος; Ίσως θα έπρεπε να κάνουµε κάτι όλοι 

µαζί. Καλό θα ήταν πάντως να αλλάξει και το Συµβούλιο αλλά δεν υπάρχει και 

κάποιος άλλος για να βάλει υποψηφιότητα. Πρώτα εµείς φταίµε και µετά όλοι οι 

υπόλοιποι. Θα ήταν πολύ καλό αν έµπαιναν µέσα νέα άτοµα κι εµείς από  δίπλα να 

τους µεταφέρουµε την εµπειρία µας και ύστερα να τους αφήσουµε να δουλέψουν. 

Είναι όµως και οι εποχές λάθος γιατί δεν υπάρχουν και προγράµµατα και για να 

γίνουν όλα αυτά - χρειάζονται χρήµατα και κατά την γν ώµη θέλει πολύ δουλειά 

δηλαδή να τρέξει κάποιος για όλα αυτά, να ασχοληθεί και να ξοδέψει χρόνο, να έχει 

όρεξη και να το θέλει. Και σαν κοινωνία θεωρώ ότι πρέπει να κάνουµε κάτι, 

τελοσπάντων κάτι θα γίνει..τουλάχιστον ας το ονειρευτούµε. 
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8η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗ ΤΑ: ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΟ ΡΕΥΜΑ / ΘΕΜΑ 

ΕΡΗΜΟΠΟΙΗΣΗΣ ΣΤΟ ΒΕΛΒΕΝΔΟ 
 

Πρώην Δήµαρχος Βελβενδού και νυν Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της 

Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία των Πολιτών» 

-‐ Εδώ είχαµε τεράστιο µεταναστευτικό ρεύµα. Το 1960 όµως ήρθε και πολύ κόσµος 

αλλά το 1971 έγινε η λίµνη εδώ και το έργο αυτό µας έφερε εργοταξιακούς εργάτες, 

εργοτάξια για να γίνουν τα φράγµατα. Από την άλλη πλευρά έδιωξε και πολύ κόσµο 

γιατί τα πολλά και τα καλά χωράφια που είχαν για ροδάκινο τα πήρε η λίµνη. 

Υπήρχε ένα ισοζύγιο όµως τότε, κάποιοι έφυγαν και κάποιο ήρθαν. Το 1974 λοιπόν, 

που έγινε η λίµνη υπήρχε ένα έντονο µεταναστευτικό ρεύµα για Αµερική κυρίως και 

Αυστραλία από το Βελβεντό ενώ από τα χωριά πήγαν κυρίως Γερµανία και λίγοι 

στην Ελβετία. Ο κάµπος παλιότερα ήταν µεγάλος κι έφτανε µέχρι κάτω αλλά µας τον 

πήρε η  λίµνη. Έτσι υπήρχε ένα έντονο µεταναστευτικό ρεύµα το 1961-1965 που 

έφευγαν κυρίως για Αµερική για να βοηθήσουν τις οικογένειες τους. Από το 1975, 

από την µεταπολίτευση κι έπειτα ξεκίνησε η  µόδα των σπουδών όπου  όλοι 

σπούδαζαν. Α ρκετός κόσµος γυρνούσε πίσω τότε αλλά την δεκαετία του 80-90 

υπήρχε µεγάλη τάση φυγής για τις πόλεις. Τώρα όµως έχουµε µία τάση επιστροφής 

γιατί τώρα κανένας πλέον όταν δουλεύει στην πιτσαρία κ.λ.π. δεν βγαίνει µε τα 

λεφτά που παίρνει από εκεί και προκειµένου να του στέλνουν οι γονείς του έρχεται 

εδώ και δουλεύει στα ροδάκινα. Εδώ και µία 5ετία είναι που συµβαίνει αυτό αλλά 

αλλάζουν και οι εποχές αφού παρατηρείται και το φαινόµενο της υπογεννητικότητας, 

δηλαδή δεν παντρεύονται τα παιδιά και άσχετα από αυτό δεν κάνουν οικογένειες. 

Ένας λόγος είναι αυτός και άλλος ένας είναι ότι όταν όλοι είναι σπουδαγµένοι µε 

Πανεπιστήµια προσπαθούν να βρουν κάτι σχετικό µε το επάγγελµα τους. Αυτός είναι 

ένας λόγος φυγής, ωστόσο ξαναγυρνούν. Θα µπορούσε να είναι εντελώς διαφορετική 

η εικόνα εδώ εάν λειτουργούσε Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας, δηλαδή 

λειτουργεί αλλά είναι σε λανθάνουσα µορφή ως ένα βαθµό.  Με τον τρόπο αυτόν θα 

µπορούσε να δηµιουργηθεί ένας τεράστιος κύκλος επαγγελµάτων γύρω από το 

Πανεπιστήµιο που πολλά δικά µας παιδιά θα έβρισκαν δουλειά εκεί. Επίσης ο 

δρόµος Κοζάνη – Σέρβια είναι ένα πρόβληµα για να µετακινηθεί κάποιος. Αν όµως 

ήταν πιο καλά φτιαγµένος όπως είναι οι κάθετοι στην Εγνατία, θαρρώ πώς πολλοί 

δικοί µας που είναι τώρα στην Κοζάνη δεν θα είχαν λόγο να µείνουν εκεί, θα έµεναν 

στο Βελβεντό. Άρα αν είχαµε καλύτερο δρόµο πολύς κόσµος θα έµενε στο Βελβεντό. 

 



 
 

	   416	  

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Ο µέσος όρος ηλικίας στο συνεταιρισµό έχει αλλάξει και αυτό άλλαξε πολύ γρήγορα, 

ήταν πριν 7 χρόνια τα 55 χρόνια και τώρα είναι τα 45. Έχει µείνει αρκετός κόσµος 

αλλά βέβαια έχουν µειωθεί οι παραγωγοί µας ως πληθυσµός – άτοµα. Παλιότερα 

ήταν εγγεγραµµένα 700 µέλη και καλλιεργούσαν 450 - 500 αλλά πιο µικρά κοµµάτια 

γης. Πλέον έχουν φύγει αρκετοί και αυτοί που έµειναν έχουν πάρει τα υπόλοιπα 

αφού αυτή τη στιγµή είµαστε εγγεγραµµένοι 400 και ενεργοί γύρω στους 270 -300 

παραγωγούς. Είναι µεγάλη η  διαφορά, οι άνθρωποι απλά  έχουν αυξήσει τα 

στρέµµατα. Το γεγονός ότι έχουν µειωθεί οι παραγωγοί έχει να κάνει µε την αλλαγή 

των στόχων και των απαιτήσεων στη γεωργία και όχι µε άλλα θέµατα όπως µπορεί 

να είναι η υπογεννητικότητα κ.α. .  

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Τα τελευταία χρόνια υπάρχει αρκετά η διάθεση από τους νέους για να ξαναγυρίσουν 

στο Βελβεντό µετά τις σπουδές τους. Αλλά µε την λογική που είχαµε όλα αυτά τα 

χρόνια ότι όλοι έπρεπε να σπουδάσουµε κάτι και να είναι και «καλό» π.χ. να γίνουµε 

όλοι µηχανικοί, γιατροί, δικηγόροι, κ .λ.π. , πόσους γιατρούς και πόσους δικηγόρους 

και πόσους µηχανικούς να αντέξει ένα Βελβεντό? Δεν γίνεται αυτό. Εάν η 

επαγγελµατική κατεύθυνση των νέων ήταν διασπαρµένη σε διάφορα επαγγέλµατα θα 

είχε µία µεγαλύτερη ευκολία να γυρίσει κάποιος στο Βελβεντό. Μπορεί βέβαια να 

ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή και να γίνει αγρότης, αφού στον Βελβεντό 

υπάρχουν οι καλύτερες δυνατές υποδοµές για έναν αγρότη ώστε να µπορεί να 

προωθήσει το προϊόν που  παράγει. Υπάρχουν κι άλλα  επαγγέλµατα αλλά  όλα 

κινούνται γύρω από  την αγροτική παραγωγή, δηλαδή η  οικονοµία του Βελβεντού 

στηρίζεται εκεί κι εφ’όσον έρχεται χρήµα από την αγροτική παραγωγή θα 

στηρίζονται και τα υπόλοιπα επαγγέλµατα. Φυσικά υπάρχει η δυνατότητα να 

ασχοληθεί κάποιος και µε άλλα επαγγέλµατα όπως π .χ ζωγραφική αλλά αυτό είναι 

ένα δεύτερο εισόδηµα γιατί το κύριο θα έρχεται από την αγροτική παραγωγή. Έτσι κι 

αλλιώς εδώ όλοι ασχολούνται λίγο πολύ µε την αγροτική παραγωγή είτε ως κύριο 

επάγγελµα είτε ως ένα συµπληρωµατικό εισόδηµα. 

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Ο πληθυσµός του Βελβεντού µπορούµε να πούµε ότι σταθεροποιήθηκε. Σίγουρα δεν 

µειώνεται αλλά δεν µπορείς να δεις αν αυξάνεται µέσα σε µία ή δύο χρονιές γιατί 

µπορεί να έρχεται κόσµος και να µένει στο Βελβεντό αλλά δεν γεννιέται κόσµος στο 
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Βελβεντό. Για να πούµε την αλήθεια, η νεολαία τώρα δεν γεννάει. Οπότε µπορεί να 

έρχεται κόσµος αλλά ο πληθυσµός δεν ανεβαίνει.  

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Ένας λόγος που  άδειασε η  επαρχία είναι γιατί δεν υπήρχαν οργανώσεις για να 

κρατήσουν τους παραγωγούς εκεί. Και σε εµάς εάν δεν υπήρχαν οι συνεταιρισµοί θα 

έφευγαν, θα εγκατέλειπαν το επάγγελµα και θα πήγαιναν στις πόλεις να γίνουν 

ο,τιδήποτε, όπως έχει γίνει σε πολλές περιπτώσεις.  Ο Βελβεντός κρατάει ακόµα 

κόσµο, έχει 3.500 κατοίκους. Πριν 30 χρόνια είχε 5.000 κατοίκους και αν 

συνυπολογίσεις και την υπογεννητικότητα έχει φτάσει τώρα σε αυτό σηµ είο. Το 

µεταναστευτικό ρεύµα ήταν πριν τη δεκαετία του ’60 και αυτοί που είναι ήδη 

µετανάστες είναι από τότε.  

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Όταν δούλευα εγώ στον σ υνεταιρισµό είχαµε πολύ περισσότερα ροδάκινα, ήταν 

17.000.000 κιλά και τώρα είναι γύρω στα 7.000.000. Αυτό συµβαίνει γιατί µειώνεται 

ο αγροτικός πληθυσµός, γίνονται απλά µεγαλύτερες οι γεωργικές εκµεταλλεύσεις. Ο 

πληθυσµός µειώνεται, όταν ήρθα εγώ στον συνεταιρισµό ήταν 600-700 παραγωγοί 

εγγεγραµµένοι ενώ τώρα είναι 400 εγγεγραµµένοι που στην ουσία πιστεύω ότι θα 

είναι λιγότεροι οι ενεργοί. 

Καθώς περνάνε τα χρόνια µειώνεται ο αριθµός των παραγωγών και είναι λιγότερες οι 

οικογένειες που  θα  ζουν από  την αγροτική παραγωγή, δηλαδή ο  ίδιος κά µπος θα 

µοιράζεται σε λιγότερα άτοµα, οι υπόλοιποι κάπου πρέπει να πάνε συν του ότι 

υπάρχει και ένα θέµα υπογεννητικότητας. Κάναµε µία έρευνα αρκετά χρόνια πριν µε 

ερωτηµατολόγια για να δούµε την διάδοχη κατάσταση και το βλέπαµε αυτό: ότι 

δηλαδή θα συρρικνωθεί ο αγροτικός πληθυσµός. 

 

 Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Βλέπω αρκετά σε αριθµό παιδιά που  φεύγουν αυτή τη στιγµή από  το Βελβεντό. 

Υπάρχει δηλαδή το φαινόµενο της ερηµοποίησης που υπάρχει σε όλη την Ελλάδα, 

δηλαδή υπάρχουν ορισµένα άτοµα – φοιτητές για παράδειγµα οι οποίοι έχουν 

τελειώσει µε τις σπουδές τους και δεν θέλουν να ασχοληθούν µε την αγροτική 

παραγωγή που  θα  φύγουν κυρίως στο εξωτερικό και πιο πολύ  στην Γερµανία. Τα 

παιδιά αυτά έχουν σπουδάσει σε καλά  πανεπιστήµια, θα  πάνε να µάθουν και την 

γλώσσα που τους χρειάζεται ώστε να µπορέσουν να βρουν µία δουλειά στο 

εξωτερικό. 
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Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Υπάρχει νέος πληθυσµός στο Βελβεντό, για την ακρίβεια ανοίγουν κάθε χρόνο 5-6 

σπίτια. Είναι άτοµα που είναι από το Βελβεντό, έµεναν στην Κοζάνη και τώρα 

ξαναγυρνάνε στο Βελβεντό αφού δεν βρίσκουν δουλειές πουθενά αλλού. 

Προς το παρόν δεν υπάρχει το θέµα της ερηµοποίησης αλλά µε τον Καλλικράτη δεν 

γίνεται αποκέντρωση γίνεται το αντίθετο, θέλουν να µας πάνε όλους στην Κοζάνη 

και δεν ξέρω που θα οδηγήσει αυτό. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Υπάρχουν πάρα πολλοί στο Βελβεντό που  δουλεύουν στην Κοζάνη και µένουν στο 

Βελβεντό, δηλαδή επιλέγει ο κόσµος που έχει σπουδάσει να γυρίσει πίσω, µένει εδώ 

και δουλεύει στην Κοζάνη, στην Πτολεµαΐδα στην Φλώρινα ή  οπουδήποτε αλλού 

γιατί η ζωή εδώ είναι πολύ πιο απλή, πιο εύκολη και έχει και το σπίτι του εδώ που 

δεν χρειάζεται ενοίκιο και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

 

Διευθύντρια Λυκείου και Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Το Λύκειο έχει 72 παιδιά από ένα χωριό 3.500 κατοίκων, είναι µεγάλος αριθµός αν 

υπολογίσεις ότι ό λη η περιοχή του Καλλικρατικού δ ήµου δίνει 210 παιδιά στο 

Λύκειο Σερβίων κι έτσι αν δεις την αναλογία είναι µεγάλος αριθµός. Βεβαίως 

έρχονται και παιδάκια που η καταγωγή τους είναι από Αλβανία γιατί ζουν και 

οικογένειες Αλβανών εδώ.  

Όπως βλέπω από τα περισσότερα παιδιά, φέτος και πέρυσι θέλουν να µπουν στη 

Θεσσαλονίκη για οικονοµικούς λόγους, δηλαδή οι οικογένειες τους έχουν φροντίσει, 

αρκετές οικογένειες απ’ότι µαθαίνω, να έχουν ένα σπίτι στη Θεσσαλονίκη εφόσον 

είχαν την δυνατότητα, επειδή είναι κοντά και τα παιδιά επιλέγουν να πάνε εκεί. 

Φυσικά πάνε και Γιάννενα, Πάτρα, Αθήνα κ.α. . Αλλά η Αθήνα δεν είναι στις 

επιλογές των παιδιών. Τα παιδιά θέλουν να ξαναγυρίσουν στον τόπο τους, βέβαια ο 

τόπος είναι ένας µικρός τόπος που δεν προσφέρει ευκαιρίες σε παιδιά που έχουν 

τελειώσει το πανεπιστήµιο ή έχουν εξειδικευτεί σε κάτι, δεν έχει δουλειές. 

Τα παιδιά στο Βελβεντό κάνουν όνειρα, τα παιδιά θέλουν να ταξιδέψουν και αυτό 

δεν είναι τυχαίο, δηλαδή ένα παιδί της Αθήνας µπορεί να σου πει ότι θέλει να 

ταξιδέψει για να ξεφύγει ή να δει το αγαπηµένο του συγκρότηµα. Τα παιδιά στο 

Βελβεντό θέλουν να ταξιδέψουν γιατί θέλουν να ανοίξουν τα φτερά τους και είναι 

λογικό. Τα παιδιά δεν εκφράζουν να τους λείπει κάτι στο Βελβεντό αλλά έχουν αυτή 

την ανάγκη, να ταξιδέψουν. 
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Η επιστροφή στο χωριό συνδέεται είτε µε την τρίτη ηλικία, δηλαδή βγαίνω σε 

σύνταξη και γυρίζω στον τόπο µου γιατί είναι η  αναφορά στις ρίζες µου και αυτή 

είναι η εσωτερική µου ανάγκη ή συνδέεται µε το ότι ο τόπος µου µου δίνει την 

δυνατότητα να  βρω και µία άλλη  δουλειά και άρα  γιατί να πάω κάπου  αλλού  αφού 

µπορώ να πάω στον τόπο µου κι έχω και µία δυνατότητα να έχω και ένα σπίτι δικό 

µου, στις σηµερινές συνθήκες η επιστροφή στο χωριό µου συνδέεται µε την δεύτερη 

περίπτωση γιατί και στην Αθήνα είναι δύσκολες οι συνθήκες, σχεδόν απάνθρωπες.  

 

Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Εδώ δεν υπάρχει το θέµα της ερηµοποίησης και σε αυτό συµβάλλει πάρα πολύ η 

ύπαρξη και λειτουργία του συνεταιρισµού. 

 

 

9η ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ : ΕΠΙΣΤΡΟΦΗ ΝΕΩΝ ΣΤΟ ΒΕΛΒΕΝΔΟ ΓΙΑ 

ΕΝΑΣΧΟΛΗΣΗ ΜΕ ΤΗΝ ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ 
 

Νυν Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Υπάρχει ενδιαφέρον από τους νέους για να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή. 

Καταρχήν, όταν µπαίνεις σε µία δουλειά και δεν έχεις ενδιαφέρον θα χαθείς. Η 

δουλειά της παραγωγής προϊόντων, για να µην µιλήσουµε για τα ροδάκινα, πλέον δεν 

είναι µία εύκολη υπόθεση. Πολλές φορές έρχονται εδώ στον σ υνεταιρισµό για να 

ρωτήσουν και τις περισσότερες από  αυτές ξινιζόµαστε γιατί τους λέµε τα πράγµατα 

ως έχουν, η αγροτική παραγωγή δεν είναι µία εύκολη υπόθεση. Πολύς κόσµος που 

είναι είτε από την Θεσσαλονίκη είτε από την Αθήνα επειδή έχει 5-10 στρέµµατα 

νοµίζει ότι µπορεί να έρθει εδώ, να τα καλλιεργήσει και να ζήσει την οικογένεια του 

αλλά δεν είναι έτσι. Είναι πολύ δύσκολα τα πράγµατα, τρέχουµε πλέον σε τρελούς 

ρυθµούς και µε πολύ επαγγελµατισµό. Προσωπικά δεν έχω σκοπό να τους 

αποθαρρύνω και να µην βάλουν αλλά λέµε τα πράγµατα όπως συµβαίνουν, δηλαδή 

έχει µία σειρά εξόδων από πίσω και έχει µία σειρά εµπειρίας την οποία πρέπει να την 

έχεις. Δεν είναι απλά τα πράγµατα. Τελοσπάντων, επειδή έχουν µπει πάρα πολλοί 

άνθρωποι νέοι, οι οποίοι βέβαια ήταν και οι γονείς τους αγρότες, µπήκαµε ξανά στη 

διαδικασία στο να κάνουµε σεµινάρια, στο να βγαίνουµε έξω στους αγρούς και να 

δείχνουµε κλαδέµατα και νέα συστήµατα διαµόρφωσης, πράγµατα τα οποία δεν 

σταµατάνε ποτέ αφού κι εµείς οι ίδιοι τα ψάχνουµε συνεχώς, τα µαθαίνουµε και τα 

φέρνουµε. Και υπάρχει κι ένα κοµµάτι ανθρώπων οι οποίοι βέβαια έµειναν 

αναγκαστικά γιατί έβρισκαν δουλειά αλλού, δεν υπάρχουν δουλειές. Αλλά ο καθένας 
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αν δεν ακολουθήσει τον ρυθµό θα χαθεί και από  εδώ, αυτό είναι σίγουρο. Όταν 

παράγεις κάτι, αυτό για να το πράξεις έχει έξοδα και πολλές φορές τα έξοδα σου 

είναι περισσότερα από τα έσοδα. Πρέπει να φτάσεις σε επίπεδο τα έσοδα σου να 

είναι περισσότερα από έξοδα. 

 

Διευθυντής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχουν νέοι που να θέλουν να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή αλλά το 

πρόβληµα µας είναι η  περιορισµένη έκταση. Η υποδο µή υπάρχει, το know how 

υπάρχει, η σύνδεση και η διακίνηση και το marketing υπάρχει αλλά δεν υπάρχουν οι 

διαθέσιµες εκτάσεις. Αρκεί να σας πω ότι έχουν εκχερσώσει και πάρα πολλά χιλιάδες 

στρέµµατα µε θάµνους και µε πέτρες και µε µεγάλο κόστος για να τα κάνουν 

καλλιεργήσιµα. Εάν εµείς είχαµε το γηγενές συγκριτικό πλεονέκτηµα της 

καλλιεργούµενης έκτασης και ή µασταν  π .χ στον κά µπο της Λάρισας  ή  ή µασταν 

στον κάµπο των Σερρών ή  της κεντρικής Μακεδονίας τα πράγµατα θα ήταν τελείως 

διαφορετικά. Θέλουν να γυρίσουν, θέλουν να επεκταθούν αλλά δεν έχουν γη για να 

φυτέψουν. Εποµένως έχουµε αυτόν τον περιορισµό. Υπάρχουν όµως αρκετοί νέοι 

που θέλουν να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή, υπάρχει διάθεση εκ µέρους 

τους. Βέβαια τα τελευταία 2-3 χρόνια και ιδιαίτερα τον τελευταίο χρόνο αυτό το 

επέβαλλε και η ανεργία που επικρατεί, είναι µία διέξοδος. Μπορεί για πολλούς να 

είναι και λύση ανάγκης. Εγώ θα επιθυµούσα ο άλλος να ακολουθήσει αυτήν την 

εργασία µε πάθος και πόθο  γι’ αυτήν την εργασία και όχι σαν λύση ανάγκης. Όµως 

δεν µπορούµε αυτό να το ελέγξουµε. Βέβαια κάποιοι από αυτούς που γυρνάνε µπορεί 

να αποδειχθούν και καλύτεροι από αυτούς που  θα ακολουθήσουν κάτι σαν επιλογή 

ζωής. 

 

Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου Βελβενδού και Αντιπρόεδρος του 

Διοικητικού Συµβουλίου της Μ.Κ.Ο. «Κοινωνία Πολιτών» 

-‐ Τα περισσότερα παιδιά στο Βελβεντό ασχέτως της πορείας που µπορεί να 

ακολούθησαν µε σπουδές και δουλειά έχουν κάποια γη κληρονοµηµένη από τον 

πατέρα τους ή τον παππού τους, µηχανολογικό εξοπλισµό και έχει µεγαλώσει και µε 

την αγροτική κουλτούρα. Ένα παιδί λοιπόν που µεγάλωσε στο Βελβεντό µπορεί να 

γίνει αγρότης, δεν µπορούν όλοι να γίνουν αγρότες όπως κάποιος από την πόλη 

επειδή µπορεί να έχει ένα µικρό χωραφάκι στο χωριό του να πει ότι θα γυρίσει και θα 

ξεκινήσει να το καλλιεργεί, είναι πολύ δύσκολο να ξεκινήσεις εκ του µηδενός. Αυτό 

δεν είναι αποθαρρυντικό για τα παιδιά που  θέλουν να το κάνουν πραγµατικά αλλά 

είναι καλό να ξέρουν τί θα αντιµετωπίσουν και αυτό προσπαθούν να κάνουν και τα 
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παιδιά από  τον συνεταιρισµό, βάζουν δηλαδή τα πράγµατα στις πραγµατικές τους 

διαστάσεις.  

	  
Πρόεδρος Διοικητικού Συ µβουλίου και παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η 

ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Τα περισσότερα παιδιά στο Βελβεντό είναι σπουδαγµένα, έχουν όµως την 

εναλλακτική λύση να ασχοληθούν µε την γεωργία. Δεν είναι υποτιµητικό να είσαι 

επιστήµονας γεωργός, αντιθέτως κάνεις καλύτερη και πιο αποτελεσµατική δουλειά. 

Έχουν δηλαδή αυτή την δυνατότητα γιατί λίγο πολύ η  οικογένειες τους έχουν 

ασχοληθεί κι έχουν τις υποδοµές. Αυτήν την στιγµή υπάρχουν νέοι που θέλουν να 

ασχοληθούν µε την γεωργία, παλιότερα όχι τόσο αλλά τώρα το ρεύµα αυξάνεται, 

γιατί ακόµη και στην πόλη ο κόσµος δεν έχει µε τί να ασχοληθεί.   

 

Πρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού 

-‐ Υπάρχουν νέοι που γυρίζουν για να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή απλά 

αυτοί έχουν ήδη  υποδοµή από  τους γονείς τους και έχουν µεγαλώσει και µε αυτόν 

τον τρόπο. Δεν είναι κάποιος ο οποίος δεν είχε καµία σχέση µε την παραγωγή και 

γυρίζει για να ασχοληθεί ξαφνικά. Θεωρώ ότι όλο αυτό που ακούγεται ότι θα γυρίσει 

1.500.000 είναι µύθος. Καταρχήν το θέµα είναι οικονοµικό γιατί για να φτιάξει τις 

υποδοµές θέλεις περίπου 150.000 ευρώ. 

 

Υπεύθυνος Πωλήσεων Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Το αγροτικό επάγγελµα εξασφαλίζει ένα αξιοπρεπές εισόδηµα και ένα βιοτικό 

επίπεδο στον κόσµο που για εµ ένα είναι µεγάλη χαζοµάρα αν κάποιος έχει τις 

προϋποθέσεις να µην γίνει αγρότης και να τρέχει σε σχολές για να πάρει διπλώµατα 

µε όλο το αβέβαιο που έχουµε αυτή τη στιγµή, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν πρέπει 

να µορφωθεί. Πρέπει να βγάλει µία σχολή σε συνάφεια µε αυτό του επαγγέλµατος 

του αγροτικού χώρου και να ασχοληθεί επαγγελµατικά ώστε να έχει ένα 

ικανοποιητικό εισόδηµα και ένα ικανοποιητικό επίπεδο ζωής γιατί δεν είναι όπως 

ήταν παλιότερα που  η  αγροτική ζωή θεωρούταν τυρράνια. Τότε ήταν δύσκολα τα 

χρόνια και ήταν διαφορετικά, τώρα δεν είναι έτσι. Τώρα πια µπορείς να έχεις και 

ελεύθερο χρόνο για τον εαυτό σου και την οικογένεια σου – αρκεί να 

προγραµµατίσεις σωστά - και να εξασφαλίσεις ένα πολύ ικανοποιητικό εισόδηµα. 

Μία µερίδα ατόµων επιστρέφει για να ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή αλλά 

αυτά που ακούγονται ότι θα επιστρέψει 1.000.000 νέων από τις πόλεις για να γίνουν 

αγρότες δεν είναι τόσο απλό και τόσο εύκολο για να γίνει. Φυσικά έχουν αλλάξει οι 
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συνθήκες από την δεκαετία του ’60 και ’70 που µε 10 στρέµµατα ζούσε τότε µία 

ολόκληρη οικογένεια κι έτσι θέλει και πολύ µεγαλύτερες εκτάσεις. Είναι αυτό το 

γενικότερο οικονοµικό µοντέλο που έχει κυριαρχήσει σε όλον τον κόσµο όπου η γη 

συγκεντρώνεται σε λιγότερα χέρια για να είναι πιο αποδοτική. 

 

Πρώην Γεωπόνος Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 

-‐ Τώρα αυτό που ακούγεται ότι θα γίνει µία στροφή στην γεωργία, είναι µύθος. Αυτοί 

που θα  καλλιεργήσουν θα  είναι αυτοί που  έζησαν την γεωργική παραγωγή, που 

έχουν µία υποδοµή από την οικογένεια τους και αυτοί θα το συνεχίσουν γιατί δεν θα 

έχουν την δυνατότητα να πάνε κάπου αλλού. Τα προηγούµενα χρόνια κανένας γονιός 

δεν ήθελε το παιδί του να ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή και κοιτούσαν τί 

άλλο καλύτερο µπορεί να κάνει, αυτοί που  ασχολήθηκαν τότε ήταν εκείνοι που  δεν 

είχαν µπει σε κάποια σχολή και δεν µπορούσαν να κάνουν κάτι άλλο – γιατί εδώ τα 

περισσότερα παιδιά τελειώνανε το σχολείο και µάλιστα έµπαιναν και σε µία σχολή 

µετά.  

Τώρα όµως µπορεί να σπούδασαν τα παιδιά αλλά επειδή δεν µπορούν να κάνουν 

κάτι άλλο  θα  γυρίσουν αναγκαστικά εδώ, δεν γίνεται αλλιώς γιατί δεν υπάρχουν 

δουλειές ενώ εδώ υπάρχει και εδώ ο κόσµος δεν θα σταµατήσει ποτέ να τρώει. Έχει 

ξεκινήσει ήδη να γίνεται αυτό αλλά σε µικρότερο βαθµό, σίγουρα όµως θα γίνει γιατί 

δεν υπάρχει άλλη επιλογή, εδώ έχουν τις γνώσεις και τις υποδοµές και αυτή θα είναι 

και η στροφή στην γεωργία. 

 

Πρόεδρος ΤΟΕΒ Βελβενδού 

-‐ Με την κρίση γύρισαν πολλά παιδιά και βάλανε ξανά ροδάκινα αλλά τα παιδιά τα 

οποία γύρισαν είχαν ήδη  µία υποδοµή από  πίσω, από  τους γονείς τους και φυσικά 

εξ’αιτίας της ύπαρξης του συνεταιρισµού. Δηλαδή τώρα για να ξεκινήσεις από  τη 

αρχή µε γεωργικά µηχανήµατα κ.λ.π. θέλεις πολλά λεφτά αλλά πολλά παιδιά που οι 

γονείς τους είχαν ήδη υποδοµή ξαναγύρισαν. 

 

Καθηγήτρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Βελβενδού 

-‐ Το Βελβεντό είναι έρωτας και τα παιδιά έχουν πολύ καλή σχέση µε τον τόπο τους. 

Το µόνο θέµα είναι ότι δεν έχουν δουλειές, δηλαδή ένα παιδί που θέλει να γυρίσει αν 

δεν έχει δουλειά δεν θα το κάνει. Η πλειοψηφία των παιδιών δεν σκέφτεται να 

γυρίσει γιατί δεν έχει τί να κάνει. Ίσως φταίει και ο επαγγελµατικός 

προσανατολισµός που  δεν είναι αυτός που  πρέπει γιατί τα παιδιά διαλέγουν 

επαγγέλµατα που δεν µπορούν να τα εξασκήσουν στην ύπαιθρο και άρα θα πρέπει να 

στρέψουν την προσοχή τους σε επαγγέλµατα πιο χειρωνακτικά και θα έλεγα αγρότες 
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ή κτηνοτρόφοι. Εδώ έχουµε βοσκοτόπια και κτηνοτρόφοι δεν υπάρχουν πολλοί. 

Αλλά δυστυχώς εµείς κατευθύναµε έτσι τα παιδιά ώστε να επιλέγουν επαγγέλµατα 

τα οποία κατευθύνονται στο να γίνουν δηµόσιοι υπάλληλοι, ιδιωτικοί υπάλληλοι κ.α. 

και δεν υπάρχουν κατευθύνσεις για να γίνουν κτηνοτρόφοι, τυροκόµοι, αγρότες κ.α.  

Τελικά το οικονοµικό θέµα, δηλαδή το θέµα της ανεργίας είναι και ο πιο βασικός 

λόγος που τα παιδιά δεν γυρίζουν πίσω στον τόπο τους. Αλλά από την άλλη πλευρά, 

επειδή και στην πόλη δεν υπάρχει δουλειά τα παιδιά θα αναγκαστούν να γυρίσουν 

και να κάνουν κάτι απλό  όπως το να γίνουν αγρότες γιατί οι περισσότερες 

οικογένειες έχουν υποδοµή, οπότε θα αναγκαστεί να γυρίσει πίσω στον τόπο του και 

να καλλιεργήσει παρά το γεγονός ότι µπορεί να έχει σπουδάσει. Ακόµη και φέτος 

βλέπουµε ότι υπάρχει µία αλλαγή στις σχολές που  δηλώνουν τα παιδιά, δηλαδή 

ελάχιστα παιδιά δηλώνουν πλέον παιδαγωγικά ή ιατρικές επιστήµες – δήλωσαν 

στρατιωτικές ή  αστυνοµικές σχολές και σε ότι έχει να κάνει µε την γη όπως 

γεωπονική κ.α. . Πλέον τα παιδιά στρέφονται σε πιο βιώσιµες λύσεις και υπάρχει 

πλέον διάθεση από  τα παιδιά να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή, είναι και 

πολύ πιο ώριµα πλέον και από  το γυµνάσιο αρχίζουν και σκέφτονται τί να κάνουν, 

δηλαδή ποιο επάγγελµα να ακολουθήσουν που να µπορέσει να τους δώσει δουλειά 

και κέρδος. Δεν υπάρχει πια ανάπτυξη και µία σηµαντική λύση είναι η γη. 

Πιστεύω ότι τα παιδιά κάνουν όνειρα απλά πλέον δεν είναι τόσο ουτοπικά γιατί κι 

εµείς κάναµε όνειρα αλλά πολλές φορές δεν άγγιζαν και την πραγµατικότητα. Τώρα 

τα παιδιά σκέφτονται πιο ρεαλιστικά και πολλές φορές τα όνειρα τους 

διαµορφώνονται µε βάση την τωρινή κατάσταση κι εγώ αυτό λέω στα παιδιά της Γ’ 

Λυκείου – ότι παρότι υπάρχει ανεργία δεν θα πρέπει να σταµατήσετε να ονειρεύεστε. 

Το θέµα είναι να κάνεις κάτι που αγαπάς αλλά και µελλοντικά να κάνεις κάτι που θα 

το εξασκήσεις και τώρα πια τίθεται και το θέµα επιβίωσης οπότε µπορεί να κάνεις 

και κάτι αναγκαστικά όπως το να πας στο χωράφι ή  να ασχοληθείς µε την 

κτηνοτροφία. Τα παιδιά ονειρεύονται αλλά τα περισσότερα από τα όνειρα τους τους 

τα επιβάλλουν οι γονείς τους ή το εκπαιδευτικό σύστηµα ή οι κυβερνώντες ή άλλοι 

απ’έξω. Πλέον πιστεύω ότι οι νέοι βάζουν πρώτα βιοποριστικά κριτήρια στο 

επάγγελµα τους, δηλαδή θα κάνουν τα όνειρα τους πραγµατικότητα αλλά και 

βιοποριστικά θα προσπαθήσουν να επιβιώσουν. 

 

Παραγωγός και λογιστής Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 

-‐ Υπάρχουν κάποια νέα άτοµα που να θέλουν να ασχοληθούν µε την αγροτική 

παραγωγή, όχι όµως σε µεγάλο αριθµό. Υπάρχουν κάποια άτοµα που  µε την κρίση 

που έχουµε τα τελευταία χρόνια γύρισαν πίσω για να ασχοληθούν µε την αγροτική 

παραγωγή – µε τα ροδάκινα. Το ευτύχηµα µε το Βελβεντό είναι ότι αυτός που θέλει 
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να ασχοληθεί µε την γεωργία έχει η οικογένεια του µία υποδοµή και είναι εύκολο 

γι’αυτόν να µπει µέσα έχοντας µηδαµινά έξοδα. Εάν είναι ένα άτοµο που δεν 

προέρχεται από  αγροτική οικογένεια, για να κάνει όλη  αυτή την υποδοµή από  την 

αρχή, ειδικά στην εποχή που  είµαστε που  δεν υπάρχουν προγράµµατα για αγορές 

µηχανηµάτων κ.α. και σχέδια βελτίωσης είναι πάρα  πολύ δύσκολο να διαθέσει 

κάποιο κεφάλαιο για να ασχοληθεί µε τα ροδάκινα. Είναι πολύ  δύσκολο αυτή τη 

στιγµή να διαθέσεις 100.000 ευρώ για να φτιάξεις µία µονάδα και να είσαι και χωρίς 

εισόδηµα για 2-3 χρόνια µέχρι να πάρεις την πρώτη παραγωγή. Ενώ παλιότερα 

υπήρχαν προγράµµατα που  χρηµατοδοτούσαν 50-60% κι εκεί στηριζόσουν για να 

πάρεις ένα µηχάνηµα ή τρακτέρ ώστε να κάνεις την δουλειά σου. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 1 

-‐ Εγώ έγινα αγρότης κατ’επιλογή γιατί πάντα µου άρεσε. Πιστεύω ότι αν µία δουλειά 

δεν σου αρέσει καλύτερα να µην την κάνεις καθόλου. Εµένα µου αρέσει το χωράφι, 

µου αρέσει να είµαι έξω στη φύση και την γνωρίζω και πολύ καλά αυτή τη δουλειά, 

άλλες χρονιές πάει καλύτερα και άλλες πάει χειρότερα αλλά είναι και ανάλογα την 

εξέλιξη του, δηλαδή αν πας καλά και “φτιαχτείς” που λέµε και κάποιες χρονιές αν 

πας χειρότερα παλεύεται, εάν όµως ξεκινήσεις εκ του µηδενός και δεν πας καλά στην 

αρχή µετά είναι λίγο δύσκολο. Είναι δύσκολο τώρα να έρθει ένας καινούριος να 

κάνει κτηριακές εγκαταστάσεις, να βάλει µηχανήµατα µέσα, να αγοράσει τα 

µηχανήµατα κ.λ.π. , θέλει ένα ποσό κι αν εγώ είχα αυτό το ποσό που χρειάζεται 

δηλαδή 200.000 - 250.000 ευρώ δεν νοµίζω ότι θα ξεκινούσα αγρότης.  

Είναι δύσκολο να µπει κάποιος στην αγροτική παραγωγή αν δεν έχει υποδοµή και 

στο Βελβεντό υπήρξαν κάποια παιδιά που ξεκίνησαν αλλά είχαν οι γονείς τους µία 

υποδοµή. Υπάρχουν ό µως νέοι που  γυρνάνε και ασχολούνται µε την αγροτική 

παραγωγή, δηλαδή τελειώνουν την φοιτητική τους ζωή και µετά έρχονται εδώ, αφού 

πολλοί δεν βρίσκουν δουλειές. Έχουµε και κτηνοτροφία αλλά  κυρίως ασχολούνται 

µε τον συνεταιρισµό. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 1 

-‐ Υπάρχει µία τάση επιστροφής από νέους οι οποία συνδέεται άµεσα µε την αγροτική 

παραγωγή. Γενικά τα παιδιά εδώ έχουν διεξόδους να ασχοληθούν και µε άλλα 

επαγγέλµατα γιατί η Κοζάνη είναι δίπλα και µπορούν να δουλεύουν στη Κοζάνη και 

να µένουν στο Βελβεντό. Αυτό το κάνουν πάρα πολλά άτοµα. 
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Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 2  

-‐ Όλα τα χρόνια που ήµουνα στον ΑΣΕΠΟΠ, από διάφορες θέσεις που µπορεί να 

κατείχα προσπάθησα να συνεισφέρω εδώ στο χωριό για να µπορέσουµε να 

κρατήσουµε τους νέους, να βοηθήσω όσο περισσότερο µπορούσα αλλά  δυστυχώς 

ούτε ένα 6% από νέους δεν υπάρχει που να ασχολούνται µε την παραγωγή και αυτοί 

οι νέοι απόµειναν µόνο και µόνο επειδή  έχουν οι γονείς τους τα µηχανήµατα, τα 

χωράφια και γενικά το κεφάλαιο που χρειάζεται και έµειναν αναγκαστικά γιατί δεν 

µπορούσανε να βρούνε αλλού δουλειά. Δεν υπάρχει ένας νέος εδώ και µία 20ετία 

που να ξεκίνησε αγρότης στον συνεταιρισµό χωρίς να υπάρχει υποδοµή, γιατί θέλει 

µεγάλο κεφάλαιο για να ξεκινήσει κανείς αγρότης: µηχανήµατα, χωράφια κ.α. , θέλει 

περίπου 170.000 ευρώ και τα έσοδα θα ξεκινήσουν µετά από 5 χρόνια. 

Ο Σκανδαλίδης είχε ανακοινώσει µέσα στη Βουλή ότι 1.5 εκ. νέοι 25-35 χρονών 

φεύγουν από τις πόλεις και πάνε στην επαρχία για να γίνουν αγρότες. Ούτε ένας δεν 

έχει έρθει στον Βελβεντό. Που πήγε αυτό το 1.5 εκ νέοι; Μπορεί να πήγαν στα χωριά 

αλλά όχι για να κάνουν αγροτική δουλειά. Οι νέοι στο Βελβεντό είναι 6% και αυτοί 

ασχολήθηκαν επειδή είχαν την υποδοµή από την οικογένεια τους. Από το µηδέν δεν 

ήρθε κανένας. Είναι και δύσκολο να γυρίσουν κι ενώ το επιθυµούν τελικά δεν το 

κάνουν. 

Η ζωή είναι πολύ δύσκολη για εσάς τους νέους και γι’αυτό όλα τα χρόνια 

προσπαθούσα και έλεγα στους νέους:  « Κοιτάξτε να προσπαθήσετε να µείνετε εδώ, 

το χωριό είναι καλό, είναι αποδοτικό». Αλλά τελικά εδώ έµειναν τα κορόιδα γιατί 

όλα τα καλά κτήµατα µας τα πήρε η λίµνη και µας άφησε το βουνό κι εµείς κάναµε 

το βουνό κάµπο µε τις γυναίκες µαζί και µε τα µηχανήµατα αφού τα χωράφια ήταν 

όλα µε πέτρες και τελικά καταφέραµε να τα ισιώσουµε και να τα κάνουµε 

παραγωγικά. 

 

Παραγωγός Συνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ Βελβενδού 3 

-‐ Αποφάσισα να ασχοληθώ µε την αγροτική παραγωγή γιατί είχε την υποδοµή ο 

πατέρας µου και χωρίς αυτό θα  µπορούσα να ασχοληθώ αλλά  είναι λίγο δύσκολο. 

Έχω τελειώσει υδραυλικός και ασχολήθηκα ένα χρονικό διάστηµα µε αυτό αλλά 

ήταν πολύ λίγα τα λεφτά και χρειαζόµουν και τουλάχιστον 15.000 ευρώ για τα 

εργαλεία ώστε να ξε κινήσω. Ενώ εδώ είχαµε πολύ  µεγαλύτερη υποδο µή και 

ασχολήθηκα. Στην πορεία είδα κιόλας ότι µου αρέσει και το έκανα κύριο επάγγελµα 

µου. 

Για να ξεκινήσει ένας νέος  από το µηδέν στην αγροτική παραγωγή είναι πολύ 

δύσκολο. Πιστεύω ότι αυτή τη στιγµή δεν θα ξεκινήσει κανένας. Πριν κάποια χρόνια 

υπήρχαν και κάποια προγράµµατα και κάτι γινόταν αλλά τώρα που  κόπηκαν δεν 
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γίνεται γιατί χρειάζεσαι µία υποδοµή γύρω στις 150.000 ευρώ και θα πάρεις 

παραγωγή µετά από  5 χρόνια. Το θέµα είναι ότι τα λεφτά τα θες κατευθείαν για να 

πάρεις µηχανήµατα, κτήµατα αλλά  και κάποια άλλα  έξοδα θα  έχεις γιατί θες µία 

3ετία για να πεις ότι παίρνεις κάποια χρήµατα από  την παραγωγή σου. Δεν νοµίζω 

κάποιο παιδί να φύγει από  Αθήνα ή  Θεσσαλονίκη που  έχει ο  πατέρας του εδώ 1-2 

στρέµµατα και να ασχοληθεί. Εκτός αν έχει τα χρήµατα και µπορέσει να ξεκινήσει. 

Αλλά ακόµη και να το κάνει αυτό είναι δύσκολο να βρει 50 στρέµµατα γιατί δεν 

υπάρχουν χωράφια, έχει γεµίσει ο κάµπος και δεν υπάρχουν διαθέσιµα κτήµατα πια. 

 

Αντιπρόεδρος Διοικητικού Συµβουλίου και παραγωγός Σ υνεταιρισµού ΑΣΕΠΟΠ 

Βελβενδού  

-‐ Το κύριο επάγγελµα µου είναι αγρότης και πάντα αυτό ήτανε, ποτέ δεν άλλαξα 

κατεύθυνση και φυσικά ξεκίνησα κι εγώ µε υποδοµή από τον πατέρα µου, κάποια τα 

βρήκα, κάποια τα αγόρασα και τελικά επεκταθήκαµε κι άλλο. Είναι πολύ δύσκολο να 

ξεκινήσει κάποιος τώρα χωρίς να έχει υποδοµή. Αυτό που λένε ότι 1.5 εκ. σκέφτεται 

να γυρίσει στην επαρχία, δεν υφίσταται και για την ακρίβεια είναι αδύνατο. Δεν 

µπορεί να έρθει κάποιος από ένα αστικό κέντρο και να επενδύσει γιατί θέλει γύρω 

στα 160.000 ευρώ και αν κάποιος έχει αυτά λεφτά δεν νοµίζω ότι θα έρθει να γίνει 

αγρότης. Όλο αυτό είναι µύθος. 

 

Διευθύντρια Λυκείου και Μέλος Διοικητικού Συµβουλίου Μορφωτικού Οµίλου 

Βελβενδού 

-‐ Ο συνεταιρισµός αποτελεί διέξοδο για τους πάντες και ένα παιδί που µπορεί να έχει 

σπουδάσει κάτι άλλο µπορεί να έρθει και να απασχοληθεί εάν θέλει να ασχοληθεί µε 

την γη φυσικά και θα βρει ευκαιρίες και θα αγκαλιαστεί.  

Τα τελευταία χρόνια µε τα 3 οινοποιεία που έχει το χωριό που είναι και πολύ καλά µε 

πανελλήνιες και διεθνείς διακρίσεις, αποτελεί ένα τοµέα που επιχειρηµατικά δεν 

µπορώ να πω κάτι µε σιγουριά αλλά φαίνεται ότι έχει προοπτικές. Εδώ η περιοχή 

έχει µία δικιά της ποικιλία και ίσως και το µικροκλίµα της περιοχής να είναι ευνοϊκό 

για κάποιες ποικιλίες άρα και ευνοϊκό για συγκεκριµένο και πολύ καλής ποιότητας 

κρασί, άρα υπάρχει αυτή η προοπτική. Όµως και αν κάποιος θέλει να έρθει και να 

καλλιεργήσει ένα καινούριο φυτό γιατί η αγορά µπορεί να το απορροφήσει, πιστεύω 

ότι µπορεί να το κάνει. Το σηµαντικό είναι ότι οι άνθρωποι δεν επαναπαύονται σε 

αυτό που έχουν, έχουν µία ανησυχία. 
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Ιδιοκτήτρια Οινοποιείου Βελβενδού (Γεωπόνος) 

-‐ Υπάρχουν νέοι στο Βελβεντό που ασχολούνται µε την αγροτική παραγωγοί και 

µάλιστα πολλοί. Δεν ξέρω αν αυτό το κάνουν από ανάγκη αλλά υπάρχουν και παιδιά 

που το θέλουνε. Θα ασχοληθούν δηλαδή  και το ένα στρέµµα που  θα πάρουν θα το 

αυξήσουν αλλά τώρα υπάρχει και θέµα γιατί δεν υπάρχουν και επιδοτήσεις όπως 

υπήρχαν παλιότερα, δεν υπάρχει κίνητρο. 

 

Παραγωγός Ο.Π. – Α.Σ. Βελβενδού «Η ΔΗΜΗΤΡΑ» 2 

-‐ Τα τελευταία χρόνια υπάρχει πολύ έντονα µία τάση επιστροφής των νέων για να 

ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή, κυρίως εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης. 

Πιστεύω ότι οι νέοι αναγκαστικά θα γυρίσουν πίσω στο χωριό και αναγκαστικά θα 

ασχοληθούν µε τ ην αγροτική παραγωγή, ακόµη κι αν έχουν σπουδάσει, γιατί στις 

πόλεις δεν υπάρχουν δουλειές ενώ στο Βελβεντό από  την µία πλευρά έχουν έτοιµη 

υποδοµή από τους γονείς τους και από την άλλη πλευρά ο συνεταιρισµός µπορεί να 

τους προσφέρει µία εργασία µε ένα ικανοποιητικό εισόδηµα. 
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3. Μακροπρόθεσµες απαιτήσεις κατά συνδεδεµ. επιχ/σεων 0.00 0.00
4. Μακροπρόθεσµες απαιτήσεις κατά λοιπού συµ/κου ενδ. επιχ/σεων 0.00 0.00
5. Γρ/τια εισπρακτέα µακροπρόθ. λήξεως 0.00 0.00
 Μείον: Μή  δεδουλευµένοι  τόκοι 0.00 0.00 0.00 0.00
6. Τίτλοι µε χαρακτήρα ακινητοποιήσεων 0.00 0.00
7. Λοιπές µακροπρόθεσµες απαιτήσεις 2347.76 2347.76

2347.76 2347.76

Δ.
Ι. Αποθέµατα
1. Εµπορεύµατα 64477.88 60895.77
2. Προιόντα έτοιµα & ηµιτελή - Υποπροιοντα & υπολείµατα 0.00 0.00
3. Παραγωγή σε εξέλιξη 0.00 0.00
4. Πρώτες & Βοηθ.Υλες- Αναλώσιµα Υλικά-Ανταλ/κά & είδη συσ/σίας 189317.68 149058.67
5. Προκαταβολές για αγορές αποθεµάτων 0.00 0.00

253795.56 209954.44
ΙΙ. Απαιτήσεις
1. Πελάτες 166981.99 176172.09

Μείον : Προβλέψεις 0.00 166981.99 0.00 176172.09
2. Γραµµάτια  Εισπρακτέα:
- α.  Χαρτοφυλακίου 0.00 0.00

Μείον : Προεξοφληµένα
- β. Στίς Τράπεζες  γιά είσπραξη 0.00 0.00
- γ. Στίς Τράπεζες σε εγγύηση 0.00 0.00

Μείον : Μή δεδουλευµένοι  τόκοι 0.00 0.00 0.00 0.00
2α. Υποσχετικές επιστολές και λοιποί  τίτλοι 0.00 0.00

3. Γραµµάτια σε καθυστέρηση 0.00 0.00
3α. Επιταγές  Εισπρακτέες 79293.58 146631.90
3β. Επιταγές σε  καθυστέρηση 189338.50 166763.24
4. Κεφάλαιο εισπρακτέο στην επόµενη χρήση -3.15 -149.89
5. Βραχυπρόθεσµες απαιτήσεις κατά συνδεδεµ. επιχ/σεων 75282.20 75282.20
6. Βραχ/σµες απαιτήσεις κατά λοιπών συµ/κου ενδ. επιχ/σεων 0.00 0.00
7. Απαιτήσεις κατά οργάνων διοικήσεως 0.00 0.00
8. Δεσµευµένοι λογ/σµοί καταθέσεων 0.00 0.00
9. Μακρ/σµες απαιτήσεις εισ/τέες στην επόµενη χρήση 0.00 0.00
10. Επισφαλείς-Επίδικοι πελάτες & χρεώστες 183139.01 188158.97

Μείον : Προβλέψεις 183139.01 188158.97
11. Χρεώστες διάφοροι 170686.81 196429.81
12. Λογ/σµοί διαχειρήσεως προκαταβολών & πιστώσεων 0.00 0.00

864718.94 949288.32

ΚΥΚΛΟΦΟΡΟΥΝ  ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟ
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5. Γρ/τια εισπρακτέα µακροπρόθ. λήξεως 0.00 0.00
 Μείον: Μή  δεδουλευµένοι  τόκοι 0.00 0.00 0.00 0.00
6. Τίτλοι µε χαρακτήρα ακινητοποιήσεων 0.00 0.00
7. Λοιπές µακροπρόθεσµες απαιτήσεις 2347.76 2347.76

2347.76 2347.76

Δ.
Ι. Αποθέµατα
1. Εµπορεύµατα 64477.88 60895.77
2. Προιόντα έτοιµα & ηµιτελή - Υποπροιοντα & υπολείµατα 0.00 0.00
3. Παραγωγή σε εξέλιξη 0.00 0.00
4. Πρώτες & Βοηθ.Υλες- Αναλώσιµα Υλικά-Ανταλ/κά & είδη συσ/σίας 189317.68 149058.67
5. Προκαταβολές για αγορές αποθεµάτων 0.00 0.00

253795.56 209954.44
ΙΙ. Απαιτήσεις
1. Πελάτες 166981.99 176172.09

Μείον : Προβλέψεις 0.00 166981.99 0.00 176172.09
2. Γραµµάτια  Εισπρακτέα:
- α.  Χαρτοφυλακίου 0.00 0.00

Μείον : Προεξοφληµένα
- β. Στίς Τράπεζες  γιά είσπραξη 0.00 0.00
- γ. Στίς Τράπεζες σε εγγύηση 0.00 0.00

Μείον : Μή δεδουλευµένοι  τόκοι 0.00 0.00 0.00 0.00
2α. Υποσχετικές επιστολές και λοιποί  τίτλοι 0.00 0.00

3. Γραµµάτια σε καθυστέρηση 0.00 0.00
3α. Επιταγές  Εισπρακτέες 79293.58 146631.90
3β. Επιταγές σε  καθυστέρηση 189338.50 166763.24
4. Κεφάλαιο εισπρακτέο στην επόµενη χρήση -3.15 -149.89
5. Βραχυπρόθεσµες απαιτήσεις κατά συνδεδεµ. επιχ/σεων 75282.20 75282.20
6. Βραχ/σµες απαιτήσεις κατά λοιπών συµ/κου ενδ. επιχ/σεων 0.00 0.00
7. Απαιτήσεις κατά οργάνων διοικήσεως 0.00 0.00
8. Δεσµευµένοι λογ/σµοί καταθέσεων 0.00 0.00
9. Μακρ/σµες απαιτήσεις εισ/τέες στην επόµενη χρήση 0.00 0.00
10. Επισφαλείς-Επίδικοι πελάτες & χρεώστες 183139.01 188158.97

Μείον : Προβλέψεις 183139.01 188158.97
11. Χρεώστες διάφοροι 170686.81 196429.81
12. Λογ/σµοί διαχειρήσεως προκαταβολών & πιστώσεων 0.00 0.00

864718.94 949288.32

ΚΥΚΛΟΦΟΡΟΥΝ  ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟ
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